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:B .Lrı: İN c İ 'Gtıi.::r 

:BllÜNCİ OTURUM 

49ILMA SAATİ: 10.00 

-------------------0----~-~-L---------

:BAŞKAN" Av. Salih SİPAHİER 

BAŞKANVEKİLİ: Av. Suat Yılmaz YALIM 

KATİPLER Av. N-ecmettin Sami MİROGLU 
Av. Oğuz Arın 

-------------------0------------------

TÜRK;i:YE BAROLAR :BİRLİGJ :BAŞKAN"I Av .FAELrK EREM- Sayın Va

limiz, aziz konuklarımız, delege arkadaşlarım; Türkiye. :Barolar 

Birliğinin X. Genel Kurulu~u açınama müsaadelerinizi rica edece

ğim. 

imza defterine nazaran toplanma nisabımız fazıasiyle m-ev

cut bulunmaktadır. 

Evvela Başkanlık Divanını teşkil1etmemiz gerekiyor. Gele

neğimiz uyarınca, topl.antı yerinin baro başkanı :Başkanımız olmak 

durumunda. Fakat, S akarya :Bar os u s ayın Başkanı mı zı n d el ege olma

ması nedeniyle kendilerinin de müsaadeleriyle deleg_eleri, sayın 

Salih Sipal;ı.ier' in Başkanlığı haJ:çkında biraz evvel bana verilen. 

bir öneri mevcuttur. Eğer bir başka öneri yoksa -ki yok- kepdi-

1erinin Başkanlığını oylarınıza arz ediyorum: Kabul buyuranlar 

lütfen el kaldırsınl~r ••• Kabul etmeyenler ••• ittifakla kabul edil

miştir. 

Buyurun sayın Sipahier. 

BAŞKAN- Sayın delegğler, 1136 sayılı Yasanın 85 nci mad

desi uyarınca kongreyi yönetmek üzere Divanın teşekkülü bakımın

dan Divan İktnci Başkanlığ;b ve. Katiplikler için aday rica ediyo-



- 2 -

rum. Bu konuda verilen bir önergede; Divan İkinci Başkanlığı 

için Kocaeli Barosu delegesi sayın Suat Yılmaz Yalım teklif e.dil

mektedir. Teklifi oylarınıza arz ediyorum. Kabul edenler lütfen 

işa,ret buyursunlar ... Kabul etmeyenler ... Kabul edilmiştir.Sayın 

Suat Yılmaz Yalım'ı ikinci Başkanlık görevine davet ediyorum. 

Katiplikler için Balu Barosu delegesi sayın Necmettin Sa

mi Miroğlu ve Kocaeli Barosu delegesi Sayın Oğuz Arın teklif 

edilmektedir. Her iki adayı ayrı ayrı oylarınıza sunuyorum: 

Necmettin Sami Miroğlu' nu kabul edenler lütfen· işaret bu

yursunlar ••. Kabul etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. 

Oğuz Arın' ı kabul edenler lütfen işaret buyursunlar •.• 

Kabul etmeyenler ..• Kabul edilmiştir •. Teşekkür ederim. 

Arkadaşları göreve davet ediyorum, 

Türkiye Barolar Birliğinin X. Genel Kurulunun saygı de

ğer delegeleri; Yasa uyarınca, kongreyi yönetmek üzere kıymetli 

aylarınızla bizi görevlendirmiş bulunuyorsunuz. Görevimizi ye

rine getirmed e 9 1136 sayılı Yasa ile 9 bu Yasaya dayanılarak çı

karılmış Yönetmelik hükümlerine ve her şeyden evvel sizlerin bi

ze engin müsamaha ve yardımınıza sığınarak görevi yerine getir

meye çalışacağız. Divan adına hepinize saygı ve teşekkürlerimizi 

sunarım. (Alkışla~) 
Saygı değer delegeler 9 konuklarımız ve dinleyicilerimiz; 

gündemimizi göraşıneye devam ediyoruz. Gündemimizin dördüncü mad

desi saygı duruşudur. 

Türkiye Cumhuriyeti hukukuna ve bu hukukun· oJ,_uşturulma

sına büyük katkısı bulunan Büyük Atatürk ba~ta olmak üzere,ara

mızdan ayrılan meslektaşlarımızın ve bu arada 9 Ocak 1976 günü 

IX. Olağan Genel Kurul toplantısında delegelik görevini ifa eder

ken mikrofon başında hayava vşda eden Kayseri Delegemiz Sayın 

Ömer Gözübüyük'ün de ha-l.iırasını taziz için cümlenizi 1 dakika

lık saygı duruşuna davet ediyorum. 

(Saygı duruşu yapıldı.) 
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BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Efendim gündemimizin beşinci maddesini Sakarya Earo Eaş

kanının konuşması teşkil etmektedir. Sakarya Barosu Eaşkanı Sa

yın Av.Tekin Yanı.an'ı, konuşmasını yapmak üzere kürsüye davetedi-

yorum. 

Av.TEKİN YAMAN (Sakarya Barosu Başkanı)- Sayın Eaşkanlar, 

değerli delegeler, sayın konuklar; 

Sözleri~e başlarken, Sakarya Barosu adına hepinizi saygı 

ile seli3.mlarım. 

Barolar Birliği fikrine bu tarihten 20 yıl öncesinden be

ri içtenlikle çalışan ve katılan Sakarya Barosu X, Genel ~uruıu

nuzu S akarya' da selamlamakla b ah tiyardı r. 

Çağrımızı kabul ederek Adapazarı'nın sınırlı olanaklarına 

katlanmaya başlangıçta rıza gösteren ve Sakarya'ya gelen değerli 

üstatlarımıza teşekkürlerimi arz ederim. 

Bu genel kurulda da meslek sorunlarının yanı sıra, genel 

sorunlarımızın hukuki tartışmasının yapılacağı ve bunun yurt ça

, pında yankılar uyandıracağı şüphesizdir. Ancak, Sakarya adalet 
1 

binasında başlanan bu genel kongrenin gündemini tamamlayarak da-

ğıldıktan sonra,da burada yankılarının unutulmayacağına ve Sakar

ya Earosuna yeni bir güç vereceğine inanıyoruz.Bizlerin bu güce 

ihtiyacımız vardır. 

Birliğimizin şu görmeınli manzarası ve toplantının bu sa

landa yapılmış olması Sakarya Barosu için X. Genel Kurulun önemi

ni bir kat daha artırmaktadır. 

Hatırlanacağı üzere, Anayasa Mahkemesine dava açabilme yet

kisi Türkiye Barolar Birliğine tanınması y~lunda yasa değişikli

ği yapıiliması Sakarya Barosu tarafından İzmir'de yapılan olağan

üstü Genel Kurul toplantısında. teklif edilmiş ve Kurulunuzca be

nimsenmişti. Barolar Birliğinin yakın bir gelecekte bu yetkiye 

kavuşacağını ümit ediyoruz. 

Bu Tırsattan yararlanarak, bir yasa değişikliği teklifini 
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daha Sakarya Barosu delegeleri sizlere arz edeceklerdir.Bilin

diği gibi, avukat stajyerleri sta3larının bir bölümünü mahkeme

ler nezd±nde yapmaktadır. Buna uygun olarak hBkim stajyerlerinin 

de, her türlü özlük hakları saklı kalınalt üzere ı stajlarının be

lirli bir bölümünün Barolar Birliğinin göstereceği veya barola

rımızın seçeceği bir avukat yanında yapmalarını öneriyoruz. 

~vuk~tlık mesleğinin sorunları, özellikleri, güçlüğü,öne

mi ve onuru hakkı nda yeterli- bilgisi olmayan bazı hakim 7reya 

savcılarımızın, bu mğsleklerinden ayrıldıktan sonra avukatlığa 

başlamaları sırasında tanımal~rı yerine, daha mesleğin başlan

gıcında ilk adımı atarken, avukatlığı tanımalarının faydalı ola

cağına inanıyoruz. 

Bu teklifimiz Genel Kurulunuzca benimsendiği takdirde,ya-
1 

salaşması için çeşitli çareler bulabilirsiniz. 

Bir önerimiz daha bulunmaktadır.Yine bilindiği gibi,Avu~ 

katlı~ Yasasının 110 ncu maddesinde, vatandaşlara, kendilerine 

ait davaları avukat ffiliyle açmanın ve savunmanın lüzum ve fayda

ları hakkındaki inancı yerleştirmeye çalışmak TUrkiye Barolar 

Birliğinin görevidir~ Şimdiye kadar bu konu üzerinde yeterince 

durulmamıştır. Adalet dağıtımına hizmet eden meslektaşlarımıza 

dah?- fazla hizmet etmek, olanak tanımak için bu t ;lantınız bu 

konuya ağırlık verebilir, çareler ve tedbirler bulamaz mı? 

Sayin dinleyiciler, to»lumumuzun varlığı ve esenliği ve 

güvenliği hepimizin ortak amacıdır~ Bu amaca ulaşmak için yapı

lacak tüm·çabalara hiç bir zaman hukuk devleti ilkesinden ayrıl

mayı öngörmeme1idir. Ancak, ·buna karşın 9 hukuk devleti dÜzenini 

korumada bütün anayasal kuruluşlar korkmadan ı yılınadan, tam ta-

rafsız olarak kendisine düşen görevi yapmalıdır. 

Birliğimizin şu fikirlerine kim katılamaz? 

Adalet olmazsa toplum dağılır, 

Sürekli olmayan, her olayda kesinlikle eld,e edileceğine 

inanılınayan adalet, yokluğuna eşittir. Adaletin bazan olmaması, 

toplumda hiç olmadığı kanısına dönüşebilir, Herşe~in sonunda 
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adil bir mahkemenin bulanabileceği inanc,ı toplumda en büyük gü

vence duygusudur. Şurada yazJ.ldığı ·gibi: "A~alet Mül.kün Temeli-

dir" Adaleti.n bulunmadığı yerde herkes suçludur, Özellikle ha

kim suçludur 9 savcı suçludur ve avukat olarak bizler suçlu olu

ruz. Eğer bir ülkede vatandaş sürüncemede kalmış veya kalabile

cek hakkın:ı. aramak yerine kaderine katlanmaya rıza göstermekte 

ise veya hakkıni 'bizzat ihkakı hak yoluyla almak düşüncesine ka

pılmakta ise 9 , o memlekette adalet görevini yapamıyor demektir. 

Memleketin birçok köşesi gibi Sakarya'da da bu yönden 

rahatsızlık ;yoktur denemez< Adaletin her olayda gerçekle~mesi'ı 

gecikmeden gerçekleşmesi için çare bulmakta daha fazla gecikil

memelidir. 

Toplumumuzdaki ekonomik ve s osyal gelişmelere paralel 
. . 

olarak 9 topyekun adalet camiası nı n ve organları nın. çağdaş an-

lam~a yeterince geliştiğine 9 kendilerine düşen görevi yapabil

diğini iddia etmek. zordur. Bu ortam içinde ancak Türkiye Baro

lar Birliğidir ki 9 hukukun üstünlüğü kavramını ortaya atarak 9 

toplumumuza 9 tüm güçlere bu ilkeyi kabul ettirebilmiştir. 

Kurulduğu günden itibaren kısa bir süre içinde b~ güçlü 

kişiliğe kavuşabilmiştir. Bu kavram toplumumuzda bugün gerçek

ten bir güven kaynağıdır. Türkiye Barolar Birliğj_nin bunu elde 

edebilmesi şüphesiz kolay değildi. Birçok anayasal kuruluşlar 

ölü doğarken 9 veya görevini yapamazken 9 kendisine bağlanan ümit-
~ / ' 

leri yitirir veya zamanla yıpranırken 9 Türkiye Barolar Birliği~ 

nin blaşabildiği bu etkin düzen bizler içj.n kıvanç kaynağıdır. 

Bu nedenledir ki 9 Sakarya Barosu olarak şunu ifade etmek 

istiyoruz: 

67 ilimizin 61 barosunu kapsayan l5.000'i aşkin avukatı 

temsil eden Birliğimizin kuvveti 9 eriştiği bu düzey korunmalı ı 

hedefinden sap1Jırılmadan ileri götürülmelidir, Bütün baroları n 

ortak görüşleri doğrultusunda ilerlemeye devam.etmelidir.Baro-:

ların ortak görüşlerinin saptanmasına daha çok ağırlık verilmeli· 
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' ve bu hususta çok özen gösterilme:ı..icl.ir. 

:Bu düşünce ve duygularlı=t 1 biraz sonra T·_;r:dye Barolar 'Si __ "-·· 

liğinin başarısı nı şahsında si!Il[,eleşti,::c~en Sa:y:ı, n Parnk E:cem' o ı 

yönetim kurulu kararı ile, .maddi değdri küçu'c:: olan bir arillağan 
'' ,ı . 

sunacağı m. Taşıdığı di~;er a:.u.cl!eı:r:::.k Hnvaı1 ve:, ka:::-·:i.ye2'i·:rd ~ diğE)r gö-

verdiği itibar ve şere·c':i ye-terli ;::;a_y·8x: Say~r: :laşkanırıoı.za 7 hvJ':"u.

kun üstünlüğü kavramJ.nın :::;avun·cı.c·usl:ı. SS-yın J:'l ,l'arul: Erem 1 e Sakar

ya Barosunun saygılarıyle CLinles:i ni ya:=<::b:i.lmek acıaciyle. bu a:::·m-?.

ğanı kendilerine ltakdirı'}. Gtm<::-1'::-Gec'. mutluluk c"J.yaca[;-;_m, (Alkı;ılıon') 

lere unutulmak bir konferans VETnG'.. 

lerine tekrar teşelckürler:i.m:~ ve soy~:clt.L:ı:':::.nu. aı·z ediyo~;-Lu:·ı, 

:Bu kon~renin yapılmı::ı·:::::c için 1Jiz8 t.eT tL::r..:...\i yard:J..ıiLı. yap::;,;~, . ' 

S akarya Vali s i Sa;y?n N e eel ut KcJ'Jdır: .::ı. ı Ti_irr.cn -~~~-mr-"'ıde_nlJ)!;ı na, S o.-

yın Beledi;pe · :Başka!lımıza vo VeJdJ .i.m;, ~-lç.:yın -'~G' .. 'CEıza Mahkew')::ı'i: 

Genel Kurul unm~a 1-Jp,şan.Iar di~_ er, 
1 

telcraı" sr:ı.yg:. 

ile selamlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Say:ı_ n aelee;c1c:C' ı gürıdC::crLmi ZL1 CÜ 'tın cı ırJıddesinG 

geçiyoruz: 

Birlik Yönetim Ku:ı:-1.üL:ı:,1ııı~ 1g7G 

raporu arkadaşlarımı za dafı ·c:L::Lır.:;. ş hı..cl·u.nu~ro:r-, B1.mdan evvelki ta~-

bikatı da göz önünde tutarakı 1976 y.•lJ. ç:alJ:şda raporc;. ile ]32,ş--

kanlık raporunun özs tini ye.pmak L::ze.ce ~·s,vü1 Ilirli~c J3a.şkanı i~Vl'

kat Faruk Erem 1 i mikrofona davet; GC.iyorum. (1\l~:~_şla.r) 

BAŞKAN F.A...RUK E:ftEl\·~-~ Sa;n.n r'c-ı,?kcc.7.n.ı.~~- 2.:ü;:o delege arkade"'] · 

larım; biraz evvel huzurur.ıuzd2. h ~.c:'ccıınd.a sc,r::f.'etmok lütfunda buj_:-:.c.-

duğu pek güzel sözlere sayı n Baş :3,r::ırn:'t tef e~dcür 9 rıı_innet ve §Uk-

ranlarımı arz ediyorur.:." Sun.nak ~-i ;:.':uncla t·ı~_unı.:nı:!::~=-ar:ı.. armağpn <Ta..l.·--
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nız benim şahsıma tel8.kki edilmeyecektir. Kuru):ıwumuzdan bu yana 

-' .. -. ··.·. 

bütün emekliErini Yönetim Kurulu üyeliği olarak vakfeden değerı:~ 

arkadfl.şlarım ve ayrıca 1o Genel Kurulda bütün uyarıları ile biz

lere öncü fikirleri lütfetmek zahmetine katlamn.ış olan dhege 

arkadaşlarıırıın bu armağandaki :payı Çok oüyUk olacaktır. ~ekrar 
tekrar şahsım ve Yönetim Kurulu adina şükranlarımı arz ederim. 

Yine\ yü:ı.tsek'_ı:mzurlarıi:uzda, bu dönemde de. bizl-erden yar...: 

dımını esirgemeye·n bütün barolara ve bizim burada to:planmamızı ~ 

isteyen Sakarya Barosunun değerli :Başkanına ve Yönetim Kurulu 

üyelerine teşekkür etmek istiyorum. 

Toplçı.ntımı.zın sonuqda Sakarya Barosunun dilekiert üze-_ 

rinde Yönetim kurulunun düşünceleri gündemin o madqesitıde ayrı-:

ca erz edilecektir. 

:Su dönemd(:;l, _ki ·oldukça çetin koşullar iÇinde geÇmiştir, 
\ ' . . ' . c ,_ . ' 

Yönetim Kurulu arkadaşlarım benim yanı md an hiç ayrılriı:adılar, Top-
- ' 

lantılarımız daima tam mevcutla olmuş_, sonuçlar ve kara:i;'lar öz-

gür dt:şüncelerin ürünü hıil.irtde ortaya çıkmıştır. 

Müsaade ederseniz, bira,z hacimli<" olan raporun çok kısa· 

olan bir özetini yapmak istiyorum •. Özetin k:tsalığı, 'sizlerin 

uyarmaıarınıza daha fazla vakit sağlayabilmekten ileri. gelmek:... 
- . ' 

tedir. 
" 

:Su yılki :Saşkanl;Lk f-a:poru bir ana meseleye indirgel-i ol- ' 

du, Çünkü birçok hukuksal sorunlar bu ana sorunun ,çözümüne bağ-

lı bulunm8ktadıp 

Siyasal yon bir yana b:ı:ralq.lsırı, _acaba Anayasa 1 nın son 

değişiklikleri hukuk tekniği açısından geçerli midir? :Su konuda 

birbirinin_ karşıtı·- iki ak;ı.mın iler{ye s.ürdüği::l düŞünceler özet-
- \ . 

le'arzed1lmeye çalışıldı, Yönetim Kurulu ra:porumuza gelince; 

:Burada sayin Genel :Kurul Başkarııırı+zı da yakından ilggleri:-
' ' 

direcek bir'konuy~ bı;;_şta te~as etmek istiyorum:-

y:örietuıeliğimizin tasdik makamı, bilindiği üzere Adalet 

:Sakanlığıd:Lr. ·:su' konuda aramızda bir çelişme meydan"a geldi .:Siz, 

yete'rlik önerğesi verildiği takdirde, daha evvel söz istemiş•-
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olanların haklarının mahfuz tutulması gibi bir değişiklikle Ba-
' kanlı,ğa başvurdur, fakat Bakanlık bunun a:~sini tasdike bağladı, 

Türkiye Barolar Birliği, Anayasanın 122 nci maddesinde yazılı 

kamu ni teliğindeki kuruluşların yapısı ve işleyişi demokratik 

esaslara aykırı olamaz kuralına dayandığımi göre, herhangi bir 

oylama ile ev;relce söz almış ola,nJ_arın bu hakkından yoksun kala

bilmelerini kabul etmiyoruz. Herhalde sayın Başkanlık Di vam. ve 

çok değerli delege arlmdaşlarım, şu başaramadığımız değişikli

ğin etkisiB kalması için bazı önlemler düşünebileceklerdir, 

Genel Kurul delegeliği için barolarla aramızda bazı ya

zı şmalar c ereyan etti. ~akat bu yılki toplantımızda bir nizamın 

teessüs ettiğini açıklamak istiyorum. 

Basınla, bu arada TRT ile bazı konularda anlaşmazlık için-

de olduğumuzu teslim. etmemiz icabeder. Dem.okras~de Parlamento 

dışı güçlerin demokrasinin yürümesinde en. büyük unsurlardan bi--. 
ri olduğu; fakat fikir oh1şumunu, çoğulçit fikir ortamını yarata--

' 
. bllmek için bu kuruluşların düşüncelerini daha kolaylıkla yarısı t·-

maları bir güvence olması açısında5., TRT 1 nin Türkiye Barolar Bir

liğine gereken ilgiyi göstermemiş olmasım üzüntü ile karşılıyo

ruz. TRT' rlin hl.lkuk:l yapısı üzerinde raporumuzda çok geniş, mu-,, 
kayeseli, teknik taramalara, ak-tarmalara yer verilmiştir.Bugün 

arıten hakkının tekelciliği çoktan ter~edilmiştir. İlerde bu ko

nu üzerinde tartışmalar sırasında mukayeseli hukuktan bazı ale·-
' 

tarmaları yapmak istiyorum. 

Değerli delege arkadaşlarım, bu yıl içerisinde Birliğimi

ze çok faydalı, içten bazı öneriler ol(lu. Sosyal amaçlı, insan

cıl amaçlı vakıflara barolar katılabilirler mi? Üzülerek bunun 

olumsuz cevabını verdik, hukuksal ve yaszrl statülerimiz buna el-· 

ver;işli bulunmamaktadır. 

Bu yıl ana karmiıların 50 nci yıl kutlamaları sürüp gitti, 

Biz Barolar Birliği olarak, Batıdan alınan bu temel kanunların 

memlekitimize büyük iyilikler getirdiği kanısındayiz. En azın

dan Batı gibi düşünen yepyeni bir hukukçu kuşağı bu s~retle doğ-
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du. Ama bugün ikrar etmek durumundayız ki 9 bu kantrnlar tutucu

luk şeklitı,ae bazı hükümleriyle karşımıza çıkmakta. Bu nedenle 9 

temel kanunlarımızın tümden gözden geçirilmesi zamanı gelmiş

tir. Bu kanunların toplum gelişmesinin gerisinde kaldığı inan-

cı içindeyiz. Fakat bazı kanunlarda olduğu gibi aceleci, ince

lemesiz, yahut siyasal çı~arlara önem verilecek olursa, korka

rız ki bugüne de ararız. Bu nedenle, ba:;ıka memleketJ.,er ana kanun

larını acaba kaç yılda nasıl yaptılar? Bunun örneklerini ra

porlarımızda yazdık ve bir de temel kabunları ha.zırlama kanunu 

önerimizi de Avukatlık Kanununun 110 ncu maddesinin sarih hük

müne göre Hükümete önerdik. 

Geçen yıl olağanüstü toplantıda emir buyurduğunuz yeni 
1 

Avukatlık Kanunu veya değişikliği üzerinde Yönetim Kurulu ça

lışmalarına başlannştır. 'O toplantıdan ve sizin direktifleri

nizden sonra da yeni bazı ihtiyaçlarla karşılaştık. Yüce Mec

lise henüz öneride bulunmadık. S~bebi; Yüce Meclisin bugün böy

ye büyük bir kanunu çıkarabilmek olanağına sahip bulunmaması

dır. Önümüzdeki dönemde metin basılı olarak sayın delegeleri

ınize ve gerekli makamlara sumilacaktır. 

Bugün sunduğumuz raporda o olağanüstü toplantıya ait 

çok geniş bilgiler ~eremedik; çünkü o ~oplantıya anz edilen 

rapor ve tartışma metinlerini kapsayan kitapçık daha evvel tak

dim kılınınıştı. 

Bu arada, Meclis Başkanlığından bir vazife verildi,Baro

lar Birliği Yönetim Kuruluna. Acaba parlamenterlerin ne gibi 

işler yapabilecekleri 9 neleri yapamayacakları .. Anayasanın, bu

nun kanunla düzenleneceğine ait .olan hükmü bir türlü kanun ola

rak çıkarılmamıştı. Bu kanunu hazırlamak Barolar Birliğine ve

rildi; mukayeseli tetkiklere dayanan bir metin hazırlandı ve 

Meclis Başkanlığına, onlcırı·n isteği üzerine takdim kı-lındı .Bu 

kanunun bir yönü de, Parlamento mensuplarının av·Jkatlık yapıp 

yapamayacakları, yapacaklarsa hangi koşullarda yapabilecekle

rine ilişkindir. Gerekçe ve kanunun metni takdim edilen rapor-
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da açı;ıı:ıanmışt,ır. 

Bu izahıarım sırasında şu noktaya da değinmek istiyorum: 

Ankara'daki olağan toplantıda Yönetim Kuruluna Genel Kurulunuz 

bazı talimatıara lüzum görmüştü. Bizler de bu görevi hangi k

şullar ve hangi oranda yapabileceğimizi de ifade 8tmiştik. Bu-
ı 

gün emir buyurulan hususların eksiksiz yerine g(tirildiği inan-

cı içindeyiz. Bu cümleden olmak üzere, me.mleketimizde uzun süre 

tartışma konusu ,olan 141, 142 ve 163 ncü maddelerin kaldırJ.lma-
• 1 

sı yolundaki çalışma sona ermiş ve sizlere rapor halinde takdim 

edilmiştir. Bu maddelerin siyasal eleştirisi bir yana, 141 ve 

142 nci. maddelerin kaldırılması nedenini biz özellikle şöylece 

özetliyoruz: 

Bu maddelerin mevcudiyeti, ekonomik düşül1ce özgürlüğünü 

tehdit altında tuttuğu korku yüzünden bazı fikirlerin açıkl-ana

mayacağı endişesinin özgürlük aleyhine sonuçlar verdiği kanaa

tindeyiz. Bugün Türk toplumunun her konuda aydınlamqış olması-
ı 

na rağmen, ekonomik konularda memleketimizin batı demokrasi hal-
' 

kından geri kal(iığı Üı.ancı içindeyiz. Hatta, ilıemleketimizde,tar

tı·şmalar sırasında izah edec:;eğim gibi 9 diğer ekonomik bağımsız

lığına kavuşmuş ülkelerde dahi 'bu konuda :,ıikayetler vardır.Bi-

linçli oyunu kullanacak kişinin tab' e olmaktan vatandaş halirı.e 

geçebilmesi bugün.bütün dünyayı_kapsayan.ana ekonomik cereyan

lar hakkında bilgi sahibi olması ile mümkündür. 16.3 ncü madde

nin kaldırılmasını da, vicdan özgürlüğü açJ.sından haklı görmek

teyizl Hatta açıklamak isterim; bu madde dolayısiyle verilmiş 

fakat vicd'an hürriyetini zedeleyen haksız hükümlerin de mevcut 

olduğu kanısındayım. 

Yine vermiş olduğunuz. görevlerden biri de, sanat doku

nulmazlığımn ne şekilde karşılanabileceği id~. Bu konu Uz erin

de çeşitli aramalar yaptık ve Ceza Kanunumuzun alındığı 9 ama 

halen demokrasiye kavuşmuş olan İtaly~' dan bir kaynak ele geç

ti .. Orada bir yapı tın sanat yapıtı olduğu kabul edildiği tak

dirde, suç bahanesiyle kamu davası·açılamayacağı hükmü kanuna 
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girmiştir. Biz bundan esinlenerek, Türk Ceza Kanunumuzun 49 ncu 

maddesine son bir bendin de ilavesi suretiyle bir cezasızlı·k se-· 

bebi şeklinde kanun değişikliğini önermekteyiz. 

Memleketimizde tedhiş olaylarının gün geçtikçe hukuk gü

vencesini zedelediği bir gerçektir. Yetkililere~ en yetkili sin-· 

den. daha az yetkilisine kadar hepsine tedhiş olaylarını önleme

nin bir devlet için imkansız olmadıği, mukayeseli etüdlere daya

nılarak arz edilmiştir. 

Yargı güGüne müdahalelerin, kararların yerine getirilme

mesinin hukuk devletinde büyük kusur sayılacağı Yönetim Kurulu 

tarafından en etkili· şekilde yayımıandı, ayrıca gerekli toplantı

lar yapıldı. Bugün scmuç al amamanın · üzüntüsü ve ikrarı içinde-

yiz. 

.Tüm adliyemizden toplumumuzun şikayetçi olmaaığını söy..:. 

leyebilmek gücüne sahip değiliz. Eğer çok özetl)3mek icabederse, 

kusurlar büyük formüller halinde şu noktalarda toplanıy.or: 

Tiava ve ceza enflasyonu memlekffitimizde had safhaya ulaş

mıştır .. Adalette bürokrasi yoğunlaşması esasın kaybına sebeb 

olmakta. Aşırı merkeziyetçilikten zarar görmekteyiz. Yavaşlı~ 

izahsız bir hadde ulaşmıştır. Kuşkusuz bu formüllerin içinde 

söyleyecek pek çok şey vardır. Çoğunun raporda arz edildiğini 

sanıyorum. 

Birliğimiz in bu son yıllarda en 'çok uğradığı tenki t,Tiev.

~et Gü~enlik Mahkemelerine karşı çıkmaBıdır. Fakat bütün eleş

tirileri tel{ tek, yakından inceledik. Ele;ştirilerin hiç biri, 

"Başkasının fikrini bileceksiniz ki, kendi fikrinizi söyleyesi

niz" kuralına uygun ô.eğil. Türlöye Baroları ve Barolar Birliği 

güvenlik mahkemelerine şu nedenle karşı çıkmaktadır: 

Tiünyanın.hiç bir ülkesinde, demokratik ülkesinde hakim 

yürütme tarafından,tayin edilmez. nunyanın hiç bir demokratik 

ülkesinde savunma hakkı böylesine gölgelendirilmez .. Biz devlet· 

güvenlik mahkemelerine karşı, hukuk sistemimizi yıktığı, tahrip 

ettiği, savunma halekı nı sıfıra indirdi ği için karşı çıktık. (Al-
1rışlar) 



ı 
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Genel Kurulumuzun bu konudç,, yapıi:b.masını emir buyurduğu. ey

lemlerin hepsini eksiksiz yapmış durumaayız. Neler yapıldığı ra

porda açıklandı. 

Memleketimizde ceza infasından şikayetlerin yoğunlaştığı 9 

biz sanıkları savunma mesleğinde olanların bu şikayetlerin ilk 

hedefi olmamız yüzünden düyduğumuz üzüntünün yoğUnluğu ve Genel 

Kurulumuzun bu konuda bizleri uyarması üzerine bu yıl bazı teşeb

büslere geçtik. Girişimlerimimizin kaynağı, Birleşmiş Milletlerin 

kabul ettiği, sanıkıara ve hükümlülere yapılacak asga~i insani 
' ' 

muamele taahhüdünün memleketilliizde de yerine getirilmesine iliş-

kindir. Özellikle "Tahliye krizi" diye isimlend'irilmesi müıllkün 

ceza sonrası dönemde bütün uygar milletlerden geri kalmış olma

nın üzüntüsü içindeyiz. Patronaj ve benzeri önerilerimiz gerekli 
1 

makamlara ~unuldu • 

Bu yıl dış barolarla, dış hukuksal kuruluşlarla teınasları

mız yoğunlaşınıştır. Raporumuzda hangi kuruluşla ne gibi bir iliş

ki kurduğumuz ·,etraflıca yazıldı. JJünya Barolar Birliğine üye ol

duk. İşlem tamamlanmıştır ı ümit ediyoruz ki gelecek yıl sizlere 

bu konuda daha fazla bilgi ve~mek olanağımız bulunac.aktır. 

Geçen yıldaki bir çalışmamız,evvelki raporlarda yer alma

yan bir çalışmamız bu raporda sizlere arz edilmektedir. Bilindi

ği üzere, uzun süre adalet hizmetleri planlama dışı kalmış ı bu 

nedenle harcamalarda asgariye.gidilmiştir. Hiç kuşkusuz, uygaıı:r 

bir devletin adliyesi ucuza maledilemez. Adalet belki hizmetle

rin en pahalısı olmak durumundadır. Çünkü demokraside yürüyecek

sek, sayın Başkanıının biraz evvel işaret buyurduğu gibi, sonunda 
1 

sığınılması mümkün bir adaletin mevcut olduğfinu sağlamak zaruri

dir. Bu nedenle', planlama çalışmalarına bu y:il resmen katıldık, 

değerli Yönetim Kurulu. üyelerinden bir arkadaşımız sadece bu ko

nu ile görevlendirildi; bütün adalet hizmetlerine bir yol uh açı

labileceği umudu. içindeyiz. Ayrıntılar raporda takdim ·kılındı~ 

Raporumuzda bir bölüm, daha ziyade mesleğimizin icrasına 

ilişkindir. Konu oldukça günceldir, bazı çareler de bulunmuştur, 
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teltkiki halinde sonuç almak mümkün olabilecektir. 
' 

Son konumuz mesleğimizin sosyal güvenliğidir. Bilindiği 

üzere~ önümüzdeki yıl ikinci Türk Hukuk Kongresini toplayacağız, 

Bu kongrenin konusu tek ve fakat pek geniş ol;;ı,bilecektir. Konu

muz; Türkiye'de sosyal güvenlik hukukunun gereği gibi kurulması 

ve genişletilmesidir. Bugün yabancı hukuk fakültelerinde yepyeni 

bir ders~ rısosyal Güvenlik Hukuku" okutuımakta. Eğer demokraside 

karar kıldı isek, bu hukukun mutlaka gelişmesini, uzmanlarının 

yetişmesini sağlamak amacını gütmemiz icabeder. Bu geniş anlam 

içerisinde~ belki daha mesleki konumuz 9 Türk avukatlarının sos

Y?-1 güvenliğinin tam martasiyle sağlamp sağlanmadığıdır. Kuşku-
' 

suz eskiye kıyasla bazı koruyucu hükümler elde edilmişti~ veya 

sistem hiç olmazsa kurulmuştur. Ama bunun yeterli olduğu kanı

sında değiliz. Mesleğimize özgü sosyal güvenlikten henüz yoksun 

bulunuyoruz. Bu eksiklikleri iki grupta t•,;playabiliriz. Bir kıs

mı ancak kanunla çözümlenebilecek bir konudur veya sorumlu ku

ruluş bunu böyle tel&kki etmektedir. 

Bayan meslektaşlarımızın 50 yaşında emeklilik hakkına 

ulaşmaları, genel kuralım aksine 9 özel kanunumuzdaki bir hüküm 

dolayısiyle onların bundan mahrum kılınmasını biz isabetsiz bir 

yorum telakki ediyoruz. Fakat bu güçlüğü ancak kanun değişikli

ği ile çözmekten başka çaremiz kalmad·ığı ünü tsizli~i içindeyH. 

Buna m~abil 9 tip sözleşmenin akit taraflarından olan Sosyal 

Güvenlik Bakanlığı ve S_osyal Sigortalarla Barolar Birliği ara

sında bir temas başlamıştır. Şubat ayı içerisinde bazı sorp.nlar 

hakkında belki de sonuçlara varılabilecektir, 

Bu konularımızın başında gelen 9 herşeyden ev" el ı bir de-

faya özgü olmak üzere basarnak tesbitinin çözülerek yeniden tes

biti.· Bazı lııeslek~aşlarımızın çeşitli nedenlerle isabetsiz ba

samaklardan başladıklarını müşahede ettik. Bu durumda,Bağ-Kur' 
' 

da olduğu gibi 9 bir yeniden düzenleme ihtiyacı içindeyiz. Bu 

öneriyi ortaya attığımızda karşımızdaki kuruluşun mukabgl ceva

bı şudur: Bununla acaba avukatlar birden en yükseğe çıkmak mı 
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istiyorlar? •• Bu önerimizde böyle bir niyetimiz olmadığını, eğer 

' bir kuşkuları varkı 9 bu düzel tı:rleyi yapacak arkadaşımızın eğer 

ilk heyanında yaşına göre başlaması icabeden kademe ne idiyse, 

şimdi bu tashihi, o kaderneyi aşmaksızın yapması, arada prim ve 

faiz farkı mevcutsa, onu da uygun şekilde ödeme sisteminin bula

nabileceğini kendilerine bildirdik. Bu önerinin.biraz daha olum

lu karşılandığı zanı;ıı içindeyiz. Her yıl % 10 kademe artışı key

fiyetinde, barolarımızı.n, -ihmali demeyeceğim- ,pek çok barofrı.uzun 

yeterli bi! örgüte sahip olmamaları ciddi surette ve büyük bir 

avukat kitfuesini ilgilendi~ecek şekilde hakkın ziyaına sebep ol

maktadır. Bu nedenle avukat arkadaşlarımızın, süreden iki ay ev-
, \ 

vel, eğer artırmak istemiyorlarsa, bildirmelerini, bildirilmedi
i 

ği takdirde artı9ın otomatik olmasını önerdik. Bunun~a beraber, 

Sosyal Sigortaların bizlerden bazı şikayetleri de var arkadaşlar. . . 
Primlerin zamanında ödenmemiş olması gerçekten onlarla bizim kar

şı karşiya geldiğimiz zaman zayıf düşmemize sebep oluyor. Bu ne

denle, ~çok sayın delege arkadaşlarımdan baro ;id arelerini bu nok

tada uyarm~larını niyaz etmek durumundayız. 

Mesken kredisi konusu üzerinde bugüne kadar anlaşma imka-. 

nını bulamadık. Karşımızdaki knruluş bunun AvUkatlık Kanunundan 

veya 506 say:;ı.lı'Kanundan değil, 9igortanın kuruluş kanunundan 

gelen bir f·onla kurulduğu, bu i tibarla tahsis cihetinin sınırlı 

olduğu gibi bir yasal iddiadadır. Bu di~enci bir dereceye kadar 

söküp atmak çabası iç~ndeyiz. 

Çok değerli Başkanım, aziz meslektaşlarıiDi kısa blr süre-
• 1 

de raporu sizlere özetlemeye çalıştım. Her zal!ianki uyarılarınızı, 

yermelerini,zi bu defada lütfen bizden 'esirgemeyin. Biz sizdEm 

her ayrılışımızda kendimizi daha .güçlü hisketmekteyiz. En derin 

saygılarımı, Yönetim Kurulu adına da arz ederim efendim. (.Alkış

lar) 



- 15 -

BAŞKAN~ Yönetim Kurulu Başkanımıza 1 yap~ış oldukları özet

lerne ve açıklamalar için teşekkür ederiz. 

Sayın Delegelerı gündemimizin altıncı maddesinin birinci 

paragrafı bu şekilde yerine getirilmiştir. Müteakip paragrafta 

bilanço, gelir-ggder ve giderlerin bütçe ile mukayesesi ve onu 

takiben de Denetleme Kurulu raporunun okunınası vardır. 

Bilônçoı gelir-ggder ve giderlerin bütçe ile mukayesesini 

yapmak üzere Yönetim Kurulundan görevli arkadaşı mikrofona davet 
ı 

ediyorfm. 

Sayın delegelerı Yönetim Kurulunun gerekli izahlarda bu

lunması hazırlıklar~na fırsat vermek üzereı müsaade ederseniz 

Genel Kurulumuzla ilgili olarak gelen telgrafları bilgilerinize 

sunacağım. 

·"Sayın Prof .Dr.Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Genel Başkanı 

Adapazarı Ağırceza Mahkemesi Salonu. 

Türkiye Barolar Birliğinin 10 ncu Genel Kurul toplantısı 

,, 1 dolayısiyle davetiniz için teşekkür ederim. . Genel Kurul çalış-
~- . 

maları süresince ortaya konulacak görüş ve önerilerin hukuk ala-

nına yararlı katkılar sağlamasını dil er ı toplantıya katılan de

ğerli üyelere sevgiler sunarım. 

(Alkışlar) 

"Sayın Faruk'Erem 

Fahri S.Korutürk 

Cumhurbaşkanı" 

Türkiye Barolar Birliği. Başkanı 

Ağırceza Mahkemesi Salonu 
\ 

Adapazarı. 

Birliğinizin 10 ncu Genel Kurulu münasebetiyle vaki na

zik davetiyenize teşekkür ederim. Meclis çalışmaları nedeniyle 

aranızda bulunamamaktan üzgünüm. Genel Kurulunuzda alınacak ka

rarların camianıza ve memleketimize hayırlı uğurlu olması dile

ğiyle saygılar sunar~m. 
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Kemal Güven 

Millet Meclisi Başkanı" 

(A:lkışlar) 

"Sayın Av .Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 
( 

Ağırceza Mahkemesi Salonu 

Adapazarı 

Nazik davetirrize teşekkür eder,· Birliğinizin ·Genel Ku= 

rul toplantısına başarılar di1er, size ve katılanlara saygıları

mı sunarım. 

Kani Drana 

Anayasa lVIahkemesi Başkanı ır 

( Alkışlar) 

11 Genel Kurul toplantısına davetiniz için te,şekkür ederim. 

Demokratik hukuk devletinin vazgeçilmez unspru olan.hukukun üs

tünlüğü ilkesinin. tanı tılması· ve uygulaninası hususundaki yaygın 

ve etkin çalışmalarınıean devamlı ve başar;ılı olması dileği ile 

saygılarımı sunarım. 

(Alkışlar) 

Sabri Kirişoğlu 

Askeri Yargı tay Başkanı" 

"Türkiye Barölar Birliğinin onuncu Genel Kurul toplantı

sı çağrınıza teşekkür eder 1 gelemiyeceğim için üzüntümü belicr

tir·, Türk hukuk yaşamı-na yeni boyutlar kazandıracak güçlü ka

rşrlar al'acağınıza inaridiğım toplantırrıza başarılar diler, sev

gi ve saygılarımı sunarım. 

~Alkışlar) 

İsmail Hakkı Ülgen 

Danıştay Başkanı" 
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"Türkiye J3arolar Birliği Genel Kurul Topıandtısı Başkan-

lığıı;:ıa: 

Genel Kurul toplantınız sırasında görev gezisiyle yurt dı

şında bulanacağım için toplantınıza ka~ılaınayacağıma üzgünüın. 

Genel Kurulunul6 9 Türkiye'nin ağır bir siyasal ve toplum

sal bunamıından geçm?kte olduğu bir dönemde toplanıyor. 

Siyasal iktidarın can ve öğrenim güv~nliğini ortadan kal

dıran·, muhalefet partilerine ve birçok demokratik kuruluşlara 

saldıran silahlı zorbaları kışkırtıp-koruması, birçok Anayasa il

keleriyle ve tüm Anayasa kuruluşlarıyla çelişki içinde bulunması, 
\ ' ,, 

Danıştay kararlarına karşı direnme~i, kamu görevlilerini ve iç' 

güvenlik kuvvetlerini ağır baskı altında tutması, bunalımı ola

ğanüstü boyutlara ulaştırıyor. 

Fakat bütün olumsuz etkenlere karşın siyasal ve toplumsal 
1. 
\ 

bunalım, bu kez bir re·jim bunalımına dönüşmemiştir ve dönüşmeye-
' cektir. Türk demokrasisi, bu dönemde en çetin sınavlardan başa-

rıyla geçmektedir ve geçecektir. 

:Sunun başta gelen nedenleri arasında, Türk halkının demok""' 

rasiye sarsılmaz bağlılığı ile birlikte, genellikle yargi organ

larının ve Türk hukukçularının demokratik hukuk devletini bilinç

li ve kararlı olarak korumaları yer alınaktadır. Halkın bu konu

da adalete giderek artan güveni, içinden geçmekte olduğumQZ dö

nemin baskılarına, haksızlıklarına ve can güvensizliğine katla

ı;:ıabilme gücünü artırmakta, toplumun kısa sürede esenliğe ulaşaca

ğı umudunu canlı tutmaktadır. 

Halkın adal~te güveninde, Türkiye Barolar Birliğinin onu

lu demokratik mücadelesi de örieınli bir etkendir. :Sunun için Tür

kiye Barolar Birliğini ve değerli üyelerini yürekten kutlarım. 

Onuucu Genel Kuruldan ·sonra da Türkiye :Sar,olar Birliği

nin bu tutumunu sürdüreceğine _inanıyorum. 

Cumhuriyet Halk Partisi de, karşılaştığı bütün saldırıla

ra ve kışkırtmalara karşı n, kendi demokratik mücadeles.in:j.,_ _Türk-
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adaletine güvenerek, mukuk sınırları içinde tutmağa özen göstermek

tedir ve gösterecektir. 

Cu~huriyğt Halk Partisi, demokratik hw{uk devleti yapısın

daki eksiklikleri gidermek 9 gedikleri kapatmak için elinden ge

leni yapmaktadır ve yapacaktır. 

O arada, Anayasamızın demokra"tik bütünlüğünü ve tutarlığı

nı bozan Devlet Güvenlik Mahkemelerine karşı yasal direncinde 

başarılı olmuştur. 

Gerekli Parlamento çoğuuluğunu sağladığında, düşünce ve 

örgütlenme özgürlükleri önündeki demokrasiye aykırı sınırları 

kaldırmak 9 savcıların ve Barolar Birliğinin bağımsızlığını ve 

güvencelerini daha sağlam temellere kavuşturmak için de gereken 

girişimlerde bulunacaktır, verdiği sözleri tutacaktır. 

Türkiye Barolar Birliği Geneı.Kuruluna ve~irliğin değer

li üyelerine mutlu yıllar ve demokratik uğraşlarında sürekli ba

şarılar dilerim. Saygılar sunarım. 

Bülent Ecevit 

Cumhuriyet Halk Partisi Genel Başkanı" 

(Alkışlar) 

"lO. Genel Kurula vaki nazik davetinize t'eşekkür ederim. 

Toplantınıza, daha önce tertiplenmiş olan yurt gezimiz münasebe

tiyle katılamayacağımdan müteessirim. 

Toplantınızın milletimize 9 meslektaşlarımıza hayırlar ge

tirmesi temennisiyle toplantının Adapazarı'nda yapılmasından duy

duğum bahtiyarlak sonsuz olup, şükran ve saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

İsmail Müftüoğlu 

Adalet Bakanı n 

11 Türkiye Barolar Birliğinin onuucu Genel Kurul toplantısı 
' için gönderdiğiniz davet mektubunuzu aldım. Teşekkür ederim. 

Hukukun üstünlüğü inancının ve hukuka saygı şuurunun za

afa sürüklendiği bir dönem yaşıyoruz. Bazı çevreler hukukun hi-
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yeye layık görmediği çıkar hesaplarını ve Anayasa dışı politik 

tasavvurlarını hukukun üstünde tutmak te~ayülü ve eğilimi için-
, ı . 

dedirler. Böyle bir ortamda kudretlinin hukukunu etkisiz hale 

ge:tirerek hukukun kudretini hakim kılmakdaha büyük bir önem ta

şımaktadır. Her türlü hak 9 yetki ve sorumluluğun kaynağ:ı hukuk

tur. Hukuku ve hukuk kurumlarını belli bir pqlitik temayülün pa

ralelinde görmek veya göst~rmek hukuk inancına zararrverir. Tüm 
' ' \ . 

vatandaşların hukuku kendi yanında hissetmeleri milli güven ,duy

gusunun temel dayanağıdır. 

Türkiye Barolar Birliğinin onuncu Genel Kurul çalışmaları 

dolayısiyle başarı dileklerimi sunar 9 tüm meslektaşlarımı saygı 

ile selamlarım. 

(Alkışlar) 

Ferruh Bozbeyli 

DP Genel Başkanı" 

"6 Ocakta yurt dışında olacağımdan 9 değerli toplantınızda 

hazır bulunamayacağım için üzgünüm. Gittikçe hukuk devletinin en 

güçlü kalelerinden biri haline gelen Türkiye Barolar Birliğinin 

hukuku' tanımayan ve özellikle kaba kuvvete baş vuranlara'kanun

ların derhal ve eşit olarak uygulanmasını sağlamayan ve böylece 

can güvenliğinin yok olmasına seyirci kalan bir iktidara karşı 

yasal bütün araçlarla mücadeleyi hukukculuk haysiyetinin gerekT 

tirdiği düzeye ulaştırma doğrultusundaki çabalarını gönülden des

tekler~ hepinize saygı ve sevgilerimi sunarım. 

(Alkışlar) 

Prof.Dr.Muamm~r AKsoy 

Türk ·Hukuk Kurumu Başkanı 11 

"Birliğimizin 6 Ocak 1977 günü ba,şlayacak olan Genel Ku..:. 

rul toplantısına Uşak Barosu yürekt~n katılmaktagır. 

Genel Kurulumuzun yapacağı çalışmaların ulusumuz ve mes

~eğiiliiz açısından yararlar getirmesini diler, saygılar sunarım. 

( .Alkı şl ar) İsmet Çelik 
Uşak.Baro Başkanı 
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"Sorunlara en iyi çözümleri bulacağı inancıyla yüce kuru

lMnuza Ankara Barosunun içten saygı ve başarı dileklerifri sunu-

yorum. 

Av.Teoman Evren 

Ankara Barosu Başkanı" 

(Alkışlar) 

"Hukukun ve mesleğimizin çeşitli sorunlarına ışık tutaca

ğına inandığımız lO, ncu Genel Kurul toplantısının başarılı ol

masını diler, şahsım ve baro mensuplarımız adına içten sevgi ve 

saygılarımı sunarım. 

(.Al kışlar) 

Hakkı Turan 

Isparta Barosu Başkanı 11 

"Hukuka bağlı devlet ve hukukun üstünlüğü ilkelerinin 

kökleşmesi yolunda etkin demokratik mücadelesini kanıtlamış bu

lunan Birliğimiz~n lO ncu. Genel .Kurul çalışmalarının tüm ulusu-
i 

muza hayırlı ve başarılı olmasını diler, toplantıya katılan me s
; 

lestaşlarıma saygılarımı sunarım. 

(Alk:ışlar) 

Cevdet Yardım 

Diyarbakır Bölge Barosu Başkan:ı" 

"Onuncu Genel Kurulun yurdumuz, tüm meslektaşlar:ımız ve 

Türk hukuk hayat:ına çmk değerli katkıları olacağı inancındayız. 

Bu inançla başarııar diler, saygılar sunarız. 

Kadir Karakurt 

Burdur .. Barof!u Başkan Yargımcısı" 

(Alkışlar) 

"Mevı:ıim ve yol şartları nedeniyle katılamadığımız toplan

tınızda meslek ve memleket korunları hakkında yapacağınız çalış

malarda başarılar diler, saygılar sunqrız. 
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Erzincan Barosu Delegeleri 

Av • .Alaattin Kırtıloğlu 

Av.Necdet Ömer Varlık" 

"Türkiye Barolar Birliğinin X. Genel Kurul toplantısında 

hukukun üstünlüğü ve avukatın bağımsızlığı yolunda olumlu karar

lar alınacağı ümidi içinde size ve tüm meslektaşlarıma başarılar 

diler~ lütufkar davetinize 9 seyahatte bulunmam nede.ni ile icabet 

edemediğimden üzülerek arz ederim. Saygılarımla. 

Av.Sami Üge" 

· (.Alkı şlar) 

"Atatürk Türkiyesinin anayasal hak ve özgürlüklerinin,ve 

,Cumhuriyet, laiklik, sosyal adalet ve hukukun üstünlüğünün ko-

runması ve yükseltilmesi uğruna ve çağdaş uygarlık düzeyine ula

şııması yolundaki· tüm hukillcçuların ve özellikle TUrkiye barola

rının_ve Türkiye Barolar Birliğinin Yönetim Kurulunun ve sayın 

başkanının gayretlerini minnet ve şm::ranla anar, kendilerine ve 

hususiyle bu say ve gayretleri teşcil ve teşvik ve güçlendirecek 
; 

olan sayın kongr.e başkan ve üyelerine üstün başarılar diler, de-

rin saygılarımı suna~ım. 
Av? İsmail Mungan" · 

( .Al kı şl ar) 

"Meclisj;eki komisyon çalışmalarım dolayısiyle, toplantı

nıza bugün iştirak edemiyorum. Davetinize teşekk;ür eder, çalışma

larınızda başa~ılar dilerim.Saygılarımıa. 

(Alkışlar) 

Sakarya Milletvekili 

Av .Nadir Latif İslam11 

BAŞKAN-- Sayın Yönetim Kurulu hazır mı efendim?Buyurun. 

YÖNETİM KURULU ADINA İLHAN KUTAY- Sayın Başkan, değerli 

arkadaşlarım; Barolar Birliğinin 1976 yılı biiançosunu, gelir ve 

gider durumunu sizlere takdim ediyorum. 
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Bu rapor iki gün evvel tamamlanabilmiş ve bu sabah sayın 

delege arkadaşlarımıza sunulmuştur. 

1976 yılı bilançosu, görüldüğü gibi akti ve pasiften o

luşmaktadır. Aktif bölümünde sabit değerler 9 kasa, .bankalar,am

barlar ve borçlular bölümleri 5. 538.724 ı.ira olarak bağlanmıştır~ 

Pasif bölümünde öz kaynaklar, ölÜm sandığı, alacaklılar, 

başkaca alacaklılar ve nazım hesaplar olarak yine aktifte görül

düğü gibi aynı miktar üzerinden ba6lanmış bulunmaktadır. 
' 

3~.12.1976 tarihi itibariyle gelir çizelgesinde öz kaynak-

lar 9 amortismanlar ve gelir hesabı 5. 51 7.. 044 lira tutmaktadır. 

Yine 31.12.1976 tarihi itibariyle giderler çizelgesi~yöne

tim ggderleri, araç ve gereç, personel, d'ışarıdEm sa lanan hiz

metler; çeşitli giderler, res'im, harç ve kesenek ve vergiler,ö;J-üm 

sandığı giderleri olmak üzere yine aynı miktar üzerinden, yani 

5.517.044 küsur lira üzerinden bağlahmış bulunmaktadır. 

Sayın arkadaşlarım, bilanço tahlilinde aktif hesaplar şu 

şekilde bölümlere ayrılmıştır: 

Sabit değerler yekun olarak 2.393.108,83 

Pul kasası: Burada 8.456,47 ve 100 lira pul olmak:üzere 

yer almaktadır. 

Banka hesabımızda 4 hesabımız bulunmakta, bunlardan ikisi 

vadeli, ikisi vadesiz olmak üzere yekun olarak ı. 302.866,87 ban

kada nakit bulunmaktadır. 

·Ambarlar hesabında 812.056 değerinde malzeme bulunmakta-

dır. 

Beşinci bölümde yer ;,.lan borçlular kısmı l·. 021.633 olarak 

yer almaktadır •. 

ll nci sayfada görüldüiü üzere pasifı hesaplarının dökümü 

yapılmakta ve gerekli izahlar yer almaktadır. 

Sayın delege arkad~şlarım, Dokuzuncu Genel Kurulunuzoa ka

bul buyurulan bütçe ve bütçe yönetmeliği esasları dahilinde ya

pılan ı Ocak 1976 ila 31 Aralık 1976 devresindeki mali faaliyet

lerimiz yukarıda arz edilmiş, inceleme ve onayınıza sunulmuştur. 
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1976 yılı ~alışmalarımız ve hesaplarımız tasvi'p buyurul

duğu takdirde 9 1136 sayılı Avukatlık Kanununun 117/4 maddesi uya

rınca Yönetim Kurulunun ibraına karar verilmesini saygılarımızla 

arz ederiz. 

Sayın Eaşkan 9 şayet uygun görürseniz ben izahatımı tamam

lamış oluyorum. Denetleme Kurulundan bir denetçi ark~daşın Denet

leme Kurulunun son raporunu okumalarını arz ve teklif ederim. 

, BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Denetleme Kurulu raporunu okumak üzere bir arkadaşı rica 

ediyo~um efendim. Euyurunuz. 

DENETLEJ\'LE KURULU ADINA jÜLİDE YUlVILU-. Sayın Genel Kurul ü.,

yeleri, 1136 sayılı Avukatlık Yasasının 33 ncü maddesi 9 Avukatlık 

Yönetmeliğinin 78 ve 93 ncü maddeleri gereğince Türkiye Barolar 

Birliği 1976 yılı hesabı kurulumuzca incelenmiş ve raporumuz aşa

ğıya belirtilmiştir. 

Denetleme görevimize 10 Nisan l976i 10 Temmuz 1076, 30 E

kim 1976 günlerinde Ankara' da Birlik merkezinde yaparak,. ekte su.-. 

nulan ara raporlarımız Türkiye Barolar Birliğine sunulmuştur~ 

l- Defterler: 1976 takvim,yılı için kullanılan defterin 

tasdikli olup, 59'dan 25l'e kadar 192 çift sayfa olarak on~ndığı 

kayıtların tam bir düzen içerisinde ve usulüne uygun şekilde ya-

, pıldığı anlaşılını ştır. Yardımcı n.i telikte tutulan defterler de Ku

rulumuzca ara denetlerimizde olduğu gibi, yıl sonu denetimimizde

de ayrı ayrı incelenmiş 9 düzenli tutulan kayıtların kanuni def

terlerle uyum hal.inde olduğu saptanını ştır. 

31 Aralık 1976 sonundaki işlemleri.n 629 tediye, 308-1271 

nolu mahsup fişine ait bulunduğu tesbit edilmiştir. 

Gerek nakit kakasının, gerekse pul kasasının 31.12.1976 

akşamı sayımları yapıldı, sayım tutanaklarının bilanço toplamına 

eklenrliği, kasada 2456,47 TL.nın ve lOotL.lık pulun bulunduğı!i,ba

kiyelerin kayıtlarla uyumlu olduğu görülmüştür. 

Yardımcı defterler hesaplarının ayrıntılarını gösteren ka

yıtl~r kalamazada takip edildiği için, işbu kayıtların yasal 
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usulle tutulan yevmiye kajnjüarına uygun olduğu 9 yard;ımcı defter

lerin dahi düzenli ve oiçiınli, usulüne uygun olarak düzenlendiği 

memnuniyetle görülmüştür. 
' ~ ~ 

Demirbaş ve amortisman defteri sab:l t kıyFle tiheri takip ve 

amortismanların hesaplanması iç n tutulan bu defterin ana ve yar

dımcı defter kayıtları ile uyumlu olduğu, tüm demirbaşların a-· 

mortismanları ile birlikte.dökümlü olarak cetvellerinin oilanço 

topluluğuna eklendiği saptanmıştır. 

II- BELGELER 

Türkiye Barolar Birliği akçalı işlerinin gerektirdiği 

şekilde 308 tahsil 9 629 tediye 9 334 mahsup olmak üzere ceman 

1271 fişe ekli belgelerin düzenli şekilde ve aylık.dosyalar ha

linde düzenlenen klasörlerde saklandığı ve bu fiş belgelerinin xam 

tam olarak fişlere iliştirilmiş olduğu, fişlerin yetkililer ta

rafından imzalanmış bulunduğu görülmüştür. 

III-::BİLANÇO 

31.12.1976 itibariyle çıkarılmış bulunan ve Genel Kurul 

ı ttılaına sunulan bilançoda ka;yı tlı bulunan aktif ve pasifteki 

hesap sonuçlarının defter kayıtlarına uygun olduğu bilançoda gös

terilen bütün değerlerinin dökümlerinin kayıtlara uygun ol-arak 

çıkarıldığını ve :Bankalar ile uyumlu olduğu görülmüştür. 

SONUÇ: 

.Ara ve yıl sonu raporlarımızda görüleceği gibi, Barolar 

Birliği defter kayıtları ve belgeler düzenli tutulduğu ve dü

zenli şekilde sağlandığı görülmüştür. Bilgili 9 düzenli ve di

siplinli bir çalışma olduğu, geçirilen 5, yıllık sigorta teftişi 

sonunda da tutulan tutanaklardan anlaşılmış bulunmaktadır. 

, Akçalı çalışmalar yönünden titizlik içeriB'inde çalışma- ; 

lar yaptığı, bütçe ödenekleri için~e ödemelerin yapıldığı Kuru

lumuzca memnuniy.etle saptanmıştır. 

Emekleri geçenleri kutlar, Yönetim Kurulunun,akçalı iş

leri ibra ediJhmesini sayın ge,nel kurulun onamalarına sunarız. 

S ay gıları ıı;ıı zl a. 
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BAŞKAN- Sayın Delegeıer, gündemimizin altıncı maddesinin 9 

Yöpetim Kurulu çalışmalarının 1976 yılı çalışmaları ile mali du

rum ile ilgili bilanço 9 gelir-gider cetvellerinin bütçeye uygun

luğu ve Denetçiler Kurulu raporunun okunınası tamamlandı. Gündemi

mizin bu maddesi gereğince 9 çalışma raporu 9 hesap raporu ve De-
-

netciler raporu hakkında görüşme açılması gerel{iyor. Ancak, bu 

konuda divanımıza veril~ş bir önerge vardır. Bu önergeyi bilgi

lerinize sunacağım 9 önerge sahiplerinden birisinin izahat ver

mesini ve ondan sonra da bir lehte, bir aleyhte konuşmacıya söz 

vereceğim ve önergeyi oylayacağım. 

Genel Kurul Başkan~ığına 

Avukatlık Kanununun Yönetmeliğinin 59 ncu maddesinin uy

gulanmasında, yeterlik önergesi verilmesi babinda kabulden önce 

söz alanların konuşmalarının saklı kalacağı yolunda_bir ilke ka

rarı alınmasını arz ve teklif ederiz. Saygılarımla. 

Ankara Delegeleri: 

Av.Erdoğan·Bigat, Av.Rahmi Magat. 

BAŞKM~- Verilmiş buJunan önerge üzerinde izahatta bulun

mak üzere sayın Erdoğan Bigat'ı mikrofona davet ediyorum. 

ERDOGAN BİGAT (Ankara)- Sayın Bac,ıkanlar 9 değerli deleg~ 

arkadaşlarım; Barolar Birliği değerli Başkanı sayın hocamızın 

rapor özetleillesinde de_açıkladığı üzere 9 raporda Avukatlık Kanu

nu Yönetmeliğinin 59 ncu maddesinin değiştirilmesi için Yönetim 

Kurulunun yaptığı gi~işim 9 onay mercii olarak Adalet Bakanlığın

ca reddedilmiştir. 

Hocam buradaki konuşmasında, Adalet Bakanlığının onaylama

ması karşısında, gerçekten demokratik esaslara uygun olarak götü

rülen teklifin işlemez hale getirrlmesi, onayıamamanın işlemez 

hale getirilmesi için genel kurulumuzun qu onayıamamayı etkisiz 
\ 

hale getireceği tedbirleri alacağını cla ifade ettiler. Önergemiz 

buna da uygundur.Bu amaçla verilmiştir. Yönetim Kurulu raporunda 

açıkça belirtildiği üzere, gerçekten bir genel kurul toplantısın-
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da bir çoğunluğun önceden söz almış olanların konuşma hakları

nın ortadan kaldırılmış olmasiyle düşüncelerin ifadesine engel 

olma sonucu demokratik usul ve esaslar tahrip edilmiş olmakta

dır. Bu bakımdan, sayın Divan Başkanına da teşekkürlerimi arz 

ediyorum; söz alma kaydına başlamadan önergemizi onaya sunmak 

suretiyle gerçekten öncelikle söz alanların daha uzun konuşma

ları, yeterlik önergesi verilmesi halinde sona kalan arkadaş

l~rın da az konuşmaları gibi bir durumu önlemiş oldular. Bizim 

önergemizin amacı kRsaca budur ve zannediyoruz ki, Genel Kurul 

günlerini ikiden üçe çıkartmak yolunda Genel Kurulumuzun sene

lerdir aldığı karara da uygun düşmektedir. Kabulünü rica eder, 

saygılar sunarım •. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın Delegeler 3 önergenin lehinde söz almak isteyen 

var mı efendim?l.!ok, .Ateyhinde söz almak isteyen? •• Yok. Bulun

madığına göre önergeyi, yani lO ncu Genel Kurul toplantısında, 

Avukatlık Yasasına dayanılar~ çıkarılan yönetmeliğin 59 ncu 

maddesinin birinci fıkrasında belirtildiği üzere,yeterlik Öner

gesi verilmesinin, evvelce söz alan arkadaşların konuşmalarını 

yapmaya engel a;eşkil etmeyeceği yolundabir ilke kararı alınma

sı teklif ğdilmektedir. Bu teklifi oylarınıza sunuyorum.Kabul 

edenler,.,E~meyenler ••• Oy birliğiyle kabul_edilmiştir. 

Sayın delegeler, delegelerimizin eleştirilerini yapma

ları hususundaki intizamı sağlamak bakımından, gündemimizin 

6 ncı maddesinin müzakerelerle ilgili .bölümünün yemek tatilin-

.den sonraki oturuma ertelemek görüş ve düşüncesindeyim.Bu ara

da sayın delegelerimiz de, üzerlerinde avukatlık kılığı olduğu 

halde adliyeden, misafirlerimizle birlikte binamızı n yanı ba

şında bulunan Atatürk Anıtına çelenk koymak üzere,oturuma ara 

veriyorum. 

Kapanma.Saatı:ll.45 
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İKİNCİ OTURID/I 

AÇILlVIA SAATI : 14. 00 

:BAŞKAN- Sayın delegeler, oturumu açıyorum. Gündemimizin 

altıncı maddesi gereğince raporlar üzerindeki görüşmelere başla

yacağız. 

Önce telgraflar vardır, onları okutuyorum: 

"Toplantınıza başarılar temenni eder, saygılarımı sunarım 

( Alk ı şl ar) 

Süleyman Demirel 

:Başbakan" 

"Türkiye Barolar :Birliğinin Genel Kurul toplantısının şeh

rimizde ve özellikle adliye binamızda yapılması bizlere onur ve

rir. Toplantının'Türk hukuk dünyasına hayırlı olmasını iÇtenlik

le dileriz. Saygılar suqarız. 

.(Alkışlar) 

Adapazarı Adliye Mensupları 

Yardımlaşma Derneği İdare Heyeti" 

"lO ncu Genel. Kurul toplantısı için şehrimize hoş geldi

niz der, uğ;raşlarınızda her zaman olduğu gibi, bundan sonra da 

başarılı olmanızı diler saygılar sunarız. 
-~...._~ 

Adapazarı Adliyesi Personeli 

Adına Hukuk Mahkemeleri :Başka-

tibi 11 

(Alkışlar) 

:BAŞKAN- Efendim'gündemimizin altıncı maddesiyle ilgili 

olarak söz almış bulunan arkadaşlarıma sırasıyle söz vereceğim. 

Kayseri delegesi sayın Ali Ding, buyurunuz. 

ALİ DİNÇ (Kayseri)- Saygı değer :Başkan, değerli delege ar

kadaşlarım, pek muhterem konllklarımız; 

Türkiye Barolar :Birliğinin saygı değer mensuplarına,Kayse-
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ri Barosu delegesi olarak saflarınıza katılmak bahtiyarlığına 

nail olan ben Av .AJ.:i Dinç barom ve şahsım adına, J3irliğimizin Ge

nel Kurul toplantısına diğer illerimizden gelmiş olan değerli de-

1 lege meslektaşlarımıza ·hoş geldiniz d.er~ şu anda Sakarya ilimiz

de onuncu yılını idrak ettiğimiz Birlik Genel KurUl toplantısı

nın yüce divan heyetine, kurulduğu tarihten bugüne kadar, Türk 

hukuk tarihinin epder yetiştirdiği Birliğimizin gelişme ve iler

lemesinde ilmi ve meslekİ çalışmalarıyle bize ışık tutan fazilet-. 

li vefakar Genel Başkanımız Sayın Faruk Erem'i, pek muhterem.ko

nuklarımızı hürmet ve muhabbetle selamlarim. (Alkışlar) 

Aziz arkadaşlarım, Türk. ayukatlarının belli bir düz.en içe

risinde savunma mesleğini çağdaş medeniyet seviyesine getirebil

mek inancı içerisinde bilinçli, keyfilikten uzak, tesir altında 

kalmaksızın yargı erkinin bağımsızlığına uygun vazife yapabilme 

ihtiyatını kazandırmadakamu tüzel kişiliğine ait meslekİ bir 

kuruluş olan baro ve Barolar Birliği amme hizmetini ifa ettiği 

için de diğer kuruluşlardan hayli farklıdır. 

Bu nedenle siyasete karışınama prensibinde tiziz 've kar.ar

lı olunması gerekir. 

Garp barolarının seviyesine gelebilmenin başka çaresi yok

tur. Aslında avukatların belirli partiye mensup olmalari, 'belir

li ideolojiye sahi~· çıkmşıarı tabiidir. J3itliğimiz İzmir olağan

üstü genel kurul toplantısında Avukatlık Yasasında yapılacak bir 

değişiklikle avukatlık siyaset yapar :f:i krinde mutabakata varıl

dığı ve değişiklik tasarısı hazırlanmasında Yöneti,m Kuruluna sa

lahiyet verilmiştir. Netice i tibariyle avukatlar da insan ve va

tandaştır. Fakat çatışmaları veya sürtüşmeleri baro ve birliğin 

içinde değil, kapısında başlamalı, dış~nda kalmalıdır. 

Türk adliyesinin yaralar aldığJ şu dönemde :Birliğimize 

büyük görevler düşmektedir. Barolar ve Barolar :Birliğinin düzen

li1veya düzensiz kamuoyu üstündeki "Hukukun üstünlüğü" ilkesinden 

hareketle bu yetkisini kullanırken nelere dikkat etmesi gerekli 
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olduguna dair bizi biz yapan mesleki ve hukuki. kül türümüzü yay

mayı vazife bilen sayın Birlik Başkanımız 1976 yılı Başkanlık 

raporunda bütün detaylarıyle izah etmiş olduğundan bu konu üze

rinde Yönetim Kurulu çalışma raporlarıyle bi~likte görüş ve te

mennilerimi beyan ve ifade etmeden önce, Birliğimizin 1976 yılJ. 

dönenline ait IX. Genel Kurul tutanakları· üzerinde şahsi görüş-:

lerimi B rliğin temel mBksat ve gayelerine zarar verecek nitelik

teki.davranışlarından arkadaşlarımın f~riğ olmalmrını önereoeğim, 

Birlik Yönetim Kurulunun yıllık faaliyet raporları üze

rinde'tenkit ve temennilerini izhar etmek üzere söz almış olan 

delege arkadt;:ı.şlarımJ.n kongre üyeleri huzurun.da konuşurken, ge

rek bilerek ve ger~kse bilmeyerek dinleyici bulunan bazı arka

daşlar toplantının usul ve nizamına aykırı divanın müsaadesi 

alınmaksızın oturduğu ;yrerden ~onuşmacıya hi taben, 11 I?_apqr üze

rinde konuş. , 11 biz buraya "vatan 9 millet, Sakarya Muharebesi 

nutkunu dinlemeye gelmedik, gündemde Birliğin mali durumu scz 

konusudur. \ 

Diğer taraftan, daha birçok delege arkadaşlar, devlet 

büyüklerimizin kongreyi kutlama tel mesa:jJ'larına karşı iade edin 

gibi alkışsız ve a.lkJ.şlı pasajların tutanaktaki mevcudiyeti 9 na

s ılki bir cami içinde dört hoperlör olursa okunan Kur'an'ın lez

zeti bozulur arkadaşlarım, bu tip davranışlar da kongrenin ahen

gini bozmakta 9 daha sonra söz alan değerli arkadaşlarımın moral

lerine tesir etmektedir. 

Aynı toplantıda Birliğimize faydalı hizmetler vermiş .mü

teveffa Ömer Gözübüyük'ün, acaba bana da böyle bir müdahale 

olur mu korkusu içinde konuşurken kürsü altına aniden düşmesi 

nedenlerinden birisi de budur arkadaşlar. 

'BİR DELEGE- Rapora gel rapora •• 

ALİ DDTÇ (Devamla)- Geleceğim merak etme .rapora da gele

ceğim. İstirham ~diyorum. 

1976 tutanaklarındaki hususlar da raporun münderecatın-
' 

dandır. Bunu bild:.rmek mecburiyetindeyim. 
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Binaenaleyh, rapor üzerinde konuşan arkadaşların siyasi ka-
< ı 

naatlerg ne olursa olsun 9 sabırla dinlemek herşeyden' evvel bir neza-

ket kaidesidir. 

Konuşrria iyi veya kötü 9 beğenilir·veya beğenilmez, bir denge 
' . 

kurulur. Aksi halde gemileri kaptanlar yerine yolcuları hastahane-

leri de doktorlar yerine hastalar idare eder, Onu alkış1a, bunu al-

· kışlama gibi suçlama, iMkil, hele hele boş yere çıkışma ramazandaki 

sigara tiryakilerine bj_le yakışmaz. 

Bana sorarsanız bir milletin kalkınması nüfus başına düşen 

yıllık et tüketiminin artmasıyle değil 9 beşeri ve medeni münaseqet

lerin düzgünlüğü, mantığa 9 ahl8.ka, milli adetlere uygunluğu ile öl

çülür. Yani cemiyette metabolizmanın düzgünlüğüdür. Bütün cemiyet

lerde bu felsefenin geçerli olduğu kanısındayım •. Birliğiınizin 9 •. 

Genel Kurul tutanakları üzerindeki görüşlerimi böylece arz ve izah 

ettikteq sonra 9 şimdi de başkanlık ve Yönetim Kurulu çalışma rapor

ları üzerindeki umumi kanaatlerimi yüce heyetinize arz etmek iste

rim. 

Birlik Yönetim Kurulu çalışına raıJorlarından ayrı sayın Bir-~ 

lik Başkanımızın Başkanlık raporunda üzerinde uzun uzun düşünmeye 

değer çok ciddi bir konu, raporun milırakını teşkil etmektedir.Konu 

şöyle kaleme alınmıştır: 

Anayasa değişiklikleri hukuk tekniği açıs~ndan geçerli midir? 

Bu soru içerisinde Türk veya dünya milletleri anayasası gi

b2 bir tefrik yapma da sadece anayasa değişiklikleri hukuk tekniği 

açısından geçerli midir sorusunu kendi, kendine tevcih ederek, içti

maı nizarn teorisinden mülhem olarak gözle görülür. elle tutulur,ak

lı selimin kabul ettiği "tez, antitez ve sentezleriyle" gerek bek

çi devlet ve gerekse hukuk devleti kavramları çerçevesinde ınucip se

bepler de göstererek herkesçe kabul veya ademi kabulüne' ye;r bırak

mak suretiyle ilmi bir görüş vasfında olduğu, nefsani olmadığı,kül

li olduğu kanaatımı muhafaza ederek iddialarının doğruluğunu kanıt

layacak bütün görüşlerine katılıyorum. 
1 

Bazı gerekçelerinde anlayamadığım kıyınet ölçülerinde 9 ınesela 
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"çağ, çağımız, çağ dışı" kıstasları ve bir de Anay'asa hukukunun laf

ziyle yorumlanmasını n hata olac?tğ1 fikrinde beraber olma hususunda 

behi ikna Merle.rse' kendilerine yüce huzurunuzda teşekkür etnieyi 

bi:J? borç addediyorum. Filhakika eski çağlarda "Bekçi devlet kavra-
' 

mı geçerli olduğundan, bu türden devleti topluma emanet etme ihti-

yacı olmadığı 9 ancak yeni· çağımızda 11 sosyal devletin, hukuk devle

tinin geçerli Dlduğu ilanından. sonra~ hukuk devletinin kime emanet 
ı 

edildiğinin biiinmesine ihtiyaç duyuld~ğu cihetle, Türk Anayasası

nın 11vatandaşlarının inancıyla hürriyete, adalet ve _fazilete aşık 

. evlatları nı n bekçiliğine emane-t etmiştir." 

Bu i ti'barla Anayasa bekçiliği Anayasamızda bi~ kavram hali

ne gelmiştir. Anaya~ayı hazırlayanlar bunu ümit_ettiler, 

Emanete el uzatılamayacağını sandılar. Bunun aksi oldu, An.a

yasa değişü:liklerini yapabilen yapay güç ı hukuki olmayan ı toplum

laFı n bunalım dönemlerinden faydalanarak, Ana;ııasa değişikliklerine' 

başvurdulı;ları, karşı taraf bunun hukuki olmadı'ğını ı Anayasanın mad

delerinde iktid~rın değişiklmkler yapamaya~ağını 9 bunun bir kaba 

kuvvet olacağı iddiasında bulundular. Tez ve antitez ve bunların 

sentezinde akla uygun görünenin kökü iki kavramın karıştırılmas~, 
yani Anayasa hüküillıerinde değişiklik, Anayasanın kaldırılması .• J3un

lardan her ikisinin de mümkün olacağı, çünkü Anayasanın değişmezli-

ği kavramı kesin olmadıği 1 zaman herşeyi ;ıııpratır, anayasalarda. 

Her kuşağın kendi çağını yaşama hakkı 9 Anayasanın değişmez 
ı 

iddiasiyle kısıtlamak doğru olmayacağı, işte bunun için Anayasa 

usulune göre a'eğişebilir denilmektedir. Fakat değişiklik felsefesi 

altı nda anayasa kaldırıl amaz: O halde değişiklikle 9 kaldırma kavram

larını ayrran ölçü 9 Anayasanın bazı maddelerini değiştirmek sure

tiyle sonuca varılmaz. Bazen bir maddede değişiklik veya bir keli-
,halinde · 

me kaldırılması/dahi anayasa değiştirilmi ş değil, kaldırılmış olur. 

'Mesela Anayasamızdan laiklik kelimesi çıkarıldığı takdirde ı bu ,mad

de değişmiş değil, Anayasa kaldırılmış olur. 

Netice i tibariyle, hukuk tekniği açısindan Anf'l,yasadaki bir 
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maddenin d,eğiştirilrp.~si, iktidarda bulunan organların salahiyetle

ri dışında olup 1 anayasanın bekçiliğini sa~layan organ"Anay:asa Mah

kemesi görevidir." İyi veya kötü bir karar verilmesi lazımdır.Svs

yal hukuk devleti kavramı da bunlardandır. En kötü şey kararsızlık

tır. 

Sayın Eaşkanımızın görüşlerine böylece.katılmış bulunuyorum. 

Yalnız, başlangıçta da belirttiğim gibi, çağ ölçüsü, raporda, her 

kuşak kendi çağını yaşaması doğrultusunda Anayasanın kendi çağına 

· uygun şekild~ 1 değiştirilebilmesini imkan dahilinde olduğu görüşün

de eski ve yeni kuşak gibi bir tefrik yapmaktadır. 

Eur~da çağ tek değer ölçüsü, kıyınet hükmü olarak kullanıl

dJ.:ğı, halbuki bu kavrama dayandırılan övünme ve suçlama çabaları 

bir çağla övünmenin insanın yaşadığı çağ ile bu kadar övünme veya 

çağın tek değer ölçüsü yapınağa kalkışması, tanrının insan kuluna 

bağışladığı en değerli erdem ve niteliğe, yani geli-şme ve ilerleme 

çabasına karşı bir g engellemedir. E~n buna inanıyorum. 

Her çağın bütün kooulqrda, hatta bilimde, yobazları, taas

supları olmuştur. Tiünya,yuvarlaktır veya virüs diye bir şey vardır 

~iyenleri çağdışı sayan çağlarda görülmüştür. 

Eaşkanımızın raporunda sık sık rastlanan bu çağ ölçüsü, her 

halde tek değer ölçüsü olmasa gerek. Eaşkan aynı raporun bir ben

dinde, Anayasa hukukunun lafzı ile yorumlanmasının yanlış ve hata

lı olduğunu ifade ediyor. 

Medeni Kanunumuzun l. maddesi, kanun lafzı ile ve .ruhuyla 

temas E? ttiği bütün meselel.erde yürür. :Burada bir tenakuz vardır. 

:Bunu anlıyamıyorum. 

:Bence medeniyeti teknik terakki değil, ahlak ve ruhta ara

maklazımdır. Asrımızda insanlar birbirlerini öldürmek için kullan

mak istediği atom bombası teknik vasıtasıdır. Yalnız teknik değil, 
A \ • 

ahlak ve ruh da lazımdır. Esas olan iyi niyettir. Sayın Başkanımı-

zın raporu üzerind~ki umumi kanaat ve görüşlerim bunlardan ibaret

tir. 
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Şimdi de Yönetim Kurulu çalışma raporu üzerindeki g<;irüşleri-. 

mi şöylece özetleyebilirim: 

Yönetim Kurulunun raporu ve çalışmaları bizleri tatmin edici 

ve doyurucu olduğunu p~şinen ifade ettikten sonra, Türk hukuk haya

tının temel kuruluşları arasında yer alan Tiirkiye Barolar Birliği, 
'. 

yedi yıllık bir sljre içinde adalet ve meslek sorunlarının yanısıra, 

mer' i mevzuatı,n, yani kanunların memleket ihtiye.çlarına uygun olarak 

gelişmesi ve. yürütülmesi yolunda ve yanı nda bulunmal: 9 memleket so-

~runlarının hukıj.ki tartışması.m. yapmayı ödev 1\ı:i.len 9 yurt s athında ul

masa bile bu kısa. süre içinde ortaya attı~ı ~toplum güçle,ri tarafın-

dan da benimsenen 11 H1..l.kukun üstünlüğü" kav:C'amı etrafJ.nda oluşan çaba

ları Birliğimizi güçlü bir kişiliğe ulaştırmıştır, 

Milletin hukuka bağlı;Lığı ve saygısını 9 Arıayasayı mutlak e

gemen kılmak bilincinin bizlerde olduğu, Genel Kurulun b~tün bildi

rileri, kararları bu temele dayanmaktc olduğvndan asla şüphem yok

tur. Böylece Türk Anayasa HuJw.l:unun huk~;;: hazjnelerini genç nesille-

re aktarmaya Türk hukuk tekniğinin boşluğunu hu!mkun üstlinlüğü kav

ramıyla gelişme ve ilerlemesinden faziletLi. ve feda~dr çalışmalarıy

la hizmet etmiş olan Birlik Yönetim Kurulumu~un çelışma raporunda 

mündemiç: 

1- TRT~>~nin haber yayınlanmasJ. husnsunda ilke kararlarına kar-· 
' 

şı Türkiye Barolar BirliğiDin durumu, 

2- Yasama ile ilgili çalışmalar~ 

3- GNnel adalet sorunları, 

4- Dış ilişkiler, 

5- Adalet Bakanlığı ve adalete hizmet sorunları, 

6- Avukatların hak ve ödevleri. 9 

7- Sosyal güvenlik kon:fsu, gibi meslek ve amme hizmetlerini 

gereğinden fazla, fevl<::alaile b::cr çalışma mahsulü olan bu. konular ü

zerindeki görüşlerimi az bir 7.amar.ıa sığd:ı.rmait imkansız olduğundan, 

Birlik Başkan ve Yönetim Kuruln raporlarında önemle üzerinde duru-' 

lan hukukun üstünlüğü kavrarr.J nın zihinlerde yer etmeışi malmadJ.yle. 

oir örnek kararı sizlere s",;ı.ndu'(tan sonra sosyal gUvenlik ı::onusu ~.-c 

Türkiye Barolar Birliği 
'' .. h e i 
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bir de gündemin 8. maddesi üze~indeki kanaatlerimi.beyanla yetinece

ğim. 

Sayın Baro Başkanımız tarafından kaleme alınan küçük bir ya

zısından naklen "Hukukun ü::>tünlüğü" kavramına örnek teşkil eden ka

şudur: 

' Bir Fransız hakiminin kara:6nda kanun· insanilia yorumlanmalıdır, 

gerekçesiyle aç çocuklar için ekmek çalan kimseyi beraet ettirmiştir. 

Beraet gerekçesi şu: 

İyi kurulmuş bir toplumda kendi kusuru olmaksızın ekmekten 

yoksun kalmak teessüf edi.ci bir haldir. Bu kararla, bütün Fransız 

ceza hukuku yapı tl arı İ örnek karar"' diye övünür .Eylem. ceza kanununa 

göre suç/ olduğu halde, hukukun üstünlüğü kavramı ndan ve. kanunun in:

sanca yorumlanmasından bu karar tesis edilmiştir. 

Avukatların .sosyal güvenliği önerilerinde; levhadan kaydını 

sildirdikten bir süre sonra yeniden kaydını yaptıranların durumu, 

primler ödenmesi, günlük kazanç artışları gibi çok öriemli konular 

üzerinde Birlik Yönetim Kurulunun çalışmaları görüllere ferahlık ge

tirmektedir. Sosyal güvenlik, kısacası emekleri ile geçinenlerin ile

ride çalışamayacak halE( gelecekleri güı;ılere güvenle bakabilmeleri de

mektir. Anayasa bu güvene. kendi hükümleri arasında yer vğrmiş, bu 

hususta teşkilat kurmayı ve kurdurmayı devlete-görev olarak yükle

miştir. Sosyal Sigortalar Kurumu bu görevi yerine getirmektedir.Tür-
• 

kiy~•de sosyal güvenlik hukukunun bütün felsefi temelleri ile bu+un-

ması, Sosyal Sigortaların sadece sigorta olmaktan öteye sosyal gü

venliğe dönüşmesi gayretlerinde bulunan Yönetim Kurulumuz 9 ·.yukarıda 

arz ettiğim konufarı önermekte ve açıklığa kavuşturmaktadır. 

Mesela; Avukatı n barodan kaydını siidirmesi halinde, Topluluk 

Sigortası söşleşmesinin 2. maddesinin 7. bendi gereğğ;nce işlem ya-, 

pılır ve sigorta ile ilişkisi kesilir. Ancak, sigortalı olarak geçen 

müddet kazanılmış ha:ıt Glur. Baro levhasından kaydını si~diren avU..:.. 
' 

katın sonradan baroya kaydinı yaptırması halinde sosyal sigortalar 

kurumuna da bildirge verir. Bu bildirge günlülı:: ~azanç, yeni günlük 
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kazançtır. Prim de bu günlük kazanç üzerinden ödenir. 

Euro yönetim kuruluj bu cihetin aydınlığa k~vuşması maksadı 

ile Sosyal Sigortalar Kurumundan almış ölduğu yazıda ınüsbet cevap 

alınmı,ştır. Tekrar topluluk sigortasına katılmak istemesi halinde 

yeni beyan edec.ekleri günlük kazançlar üzerinden topluluk sigortası 

na devam etmeleri mümkündür. Böylece, bir adaletsizlik ortadan kal-
ı 

dır~lmıştır. Günlük kazanç harçları 1912 sş,yılı Kanunun meriyetin- · 

den sonra asgari ücret olan' 40 Türk Lirasınln kabul olunmasıqdan na

zarı itibare alınarak, Sosyal Sigortalar Kurumu l/4/1970 tarihinde 

topluluk sigortasına giren ve her sene % lO artıran meslektaşları

mız bugün halen 40 lira ücret üzerinden prim ödemek mecburiyetinde

di?. Burada da bir adaletsizlik zuhur ettiğinden, bu adaletsizli~

lıiır Birlik Yönetim Kurulunca giderilmiştir. 

Gündemin 8. maddesinde Anka~a'dan başka illerden seçilen'üye-
J 

lere Avukatlık Yasasının 112/2 maddesi uyarınca ödenecek yolluk 9 ika-

ınet ve diğer zor.unlu giderlerin tesbiti önerilerine tamamen katılı

yorum. 

Yedi yıldan beri sayın Birlik Başkanımız,gelmiş geçmiş Yöne

Kurulu üyelerimiz Avukatlık Yasasının 112/2 bendinde Türkiye Baro

lar Birliği Başkanlığı, başkanyardımcılığı ı genel sekret~rli~i ve· 

saymanlığı görevleri ücretlidir. 

BAŞKAN- Sayın konuşmacı, konuşmanızın bu bölümününgündemin 

8. maddesi ile ilgili olduğunu 2;annediyo.rurri. Bu hususu o maddenin 

· müzakeresinde. görüşmenizi istirham edeceğim. 

ALİ DİNÇ (Devamla)- Şu halde, o madde görüşül ürken, söz hak

, kım mahfuz kalmak şartiyle, beni dinlemek lütfunda bulunan bütün 

delege arkadaŞlarımı hürmet ve saygı ile selamlar, kendilerine sağ

lıklar dil er, hepinizi hürmet ve muhabbetle selamları m. (.Alkı'şlar) 

BAŞKAN- Teşe~kür ederim. 

Sayın delegeler, bu meyanda Divana intikal eden telgraflar 

.var, bilgilerinize arz ediyorum efendim. 

"Mazeretim sebeilrı.iyle katılamadığım X. Genel Kurul .çalışmala-
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rinıza başarılar diler 9 sevgi ve saygılarımı sunarım. 

( Alkı şlar) 

Fadıl Al top 

Türkiye Barolar Birliği Tiisiplin Kurulu 

Başkanı" 

"Toplantılarını takdirle izlediğimiz Türkiye Barolar Birli..;_ 

ği Genel Kuruluna başarılar diler, Tieğerli Başkanına ve savunma hak

kının ve adaletin yılınayan savaşçılarıN& olan sayın üyelere saygı

'lar sunarım. 

(Alkışlar) 

nemir nai 

Yargıtay 4. Caza nairesi 

Başkanı" 

BAŞKAN- Efendim konuşma sırası Kocaeli Tielegesi Sayın Oğuz 

Arın'dadır. Kendilerini mikrofona davet ediyor~m. 

OGUZ ARIN (Kocaeli)- Sayın Tiivan Başkanı, sayın Yönötim Ku-:< 

'rulu Başkanı, Hocamız ve kıymetli Yönetim Kurulu üyeleri ve kıymet

li meslaktaşlarımı kıymetli misafi~~~r; 

Kucaeli Barosunun sevgi ve saygılarını sunmakla konuşmaları

ma başlıyorum. 

Görevi~e gelmezden evvel, Koc~eli Barosu Yönetim Kurulu müte

addit toplantıla~ yaptı. Başkanlık raporu ve Yönetim kurulu raporu 

in~elendi, tetkik edildi. Ve Yönetim Kurulu raporunun tamamen kabul 

edildiği ve bütün maddelerinde ittifak olunduğu kararı gene ittifak

la alındı. Ye delege olarak bunu arzetmem talimatı verildi. 

Tielegelik anlayışım, esasen baromun fgkirlerini buraya getir

mektir. Bunda diğer arkadaşların da i ttifak ettiğini zannediyorum. 

Kocaeli Barosu delegesinin görüşleri Kocaeli Barosunundur arkadaş

lar; Konya Barosu deleges·inin görüşlerinin de Konya Barosunun görüş

lerinin olduğu kabul edildiği gibi, Kahraman Maraş delegesinin de 

· görüşleri Kahraman Maraş Barosuna ait olmalıdır. Bir şahsi fgkrim 
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olursa ayrıca, onu izah eÇlerken şahsi fikrim 'olduğunli' izah edece

ğimi arz ederim. 

Arkadaşlar, memleketimizin hali malum, hepinizce malum.Ben

den evvelki arkadaşlar daha evvelki olağan ve olağanüstü toplantı-, 
Jarda hepsi izah edildi~ dertler ortaya döküldü. Bunlardı::ın uzun u

zun bahsetmeyeceğim. Üniversite olayları, orta öğretim, kitaplar, 

tedhiş olayları, anarŞi, Anayasaya{ aykırı hareketler gibi, •• O hale 

geldi ki, yılda bir yapılan Geriel Kurul. toplantıları memleketin du

rumuna yetişemez oldu artık. Yönetim Kurulu kaporunda sık sık, alı

nan talimatların tamamen yerine getirildiği belirtiliyor ve hakika- · 

ten de zevkle ve sevinçle gördük ki, hepsi ç·ok inci ince tetkik 

edilerek yerine getirilmiştir. Ancak, demin de arzettiğim giilrıi, 

memleketin şu durumunda bu kafi gelmiyor, Bildi~ilerde~, ara sıra 

uyarm,alardan anlanu:yorlar, aynı hal devam etmekte ve bütün kanunsuz 

hareketler artmaktadır. Bu bakımdan, Yönetim Kurulunun bütün hadi~ 

selerde 9 ~ir::ırii1n tedbirleri 1 alması ve görüşler-ini bildirmesi uygun 

olacağı kanaatindeyim. 

Yönetim Kurulu raporunun, "Genel Adalet Sorunları" kısmın-' 

da görüleceği üzere, Yönetim Kurulu tedhiş olayları için partile

re çağrıda bulunmuştur. 

Arkadaşlar, bir tek parti dışında, cevap verme nezaketini 

dahi göstermemişlerdir. Durumdan endffişeliyiz, her sabah kalktığı

mız zaman, hangi olayla karşıla§l'acağız diye düşünt~yoruz, Türk hu-. 

kukçuları olarak. 

Gene, vaktinizi almamak için, zamanımız çok kısa, olayların 

içi'ne ggrmeyeceğim. Ancak ve ancak, bir tenkit mahiyetinde değil 

de bir temenni mahiyetinde de olsa, rapora kar.şı bir iki diyeceğim 

husus var. 

Genel Kurul toplantıları, bütün m,eslektaşlarımın görevleri 

icabı çok kısa sürelere sığdırılmaktadır. Hadiselere karşı, huku

.kun üstünlüğünü korumak için, Anayasayı korumak için burada bir

takım önerilerde bulunuyor arkadaşlar. Ben temenni ederdim ki,Yö

netim Kurulu önerilerle gelsin. O zaman öneriler hazır olmuş olur, 

.,. , .... ,' 
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daha evvel tetkik edilmiş olur ve kararlar burada daha çabuk alı

nır k~nısındayım. 

İkincisi, bilimsel aç,ıdan, bütün hadiselerin sebepleri ra

porda çok güzel te_~~ik edilmiş, etüt edilmiş, çok em,ek verilmiş. 

Ancak, bunlar bildirilerle kamuoyuna duyurulmuş. Bunların daha sık 

olmasını temenni ~derim. Hatta diğer demokratik kuruluşlarla daha 

sık temas ve bu temaslarla hadiselere yine anında müdahale olsa 

idi daha iyi/olurdu. 

Üçüncüsü, gene raporun, müessese avukatları ile ilgili kıs

mını eksik bulduk arkadaşlar. Bugün Türkiye'de barolara dahil,Yö

ne.tim Kurulu raporunda 1500 kadar deniyor ise de, ben daha f.azla 

olduğunu tahmin ediyorum, çok miktarda müessese avukatı var. 

Arkadaşlar, daha evvel burada tartışıldı, aVukatlığın bağım

sızlığı.YönötimKurulu raporunda, sadece müestıese avukatlarının 

parasal konuları ele alınmış; yan ödemeler, vek~let üoretleri,ha~ 

kikaten gayretle gösterilmiş. 

Arkadaşlar, ben de müessese a~ukatıyım.-Biziın para ile ilgi

miz pek yok arkadaşlar. Evet, teşekkür ederiz, parasız hiç bir 
1 

şey olmuyor ama, paradan evvel bağımsızlığa ihtiyacımız var. Biz

lere deniyor ki, gerek talimatlar, gerek kanun; hizmet akti ile 

bağlısınız •• Arkadaşlar, bu çok mühim bir konu. Tenkit ettiğimiz 

Anayasaya aykırı hareketler hakkında bazı müessese avukatlarının 

müsb et mütalaaları var arkadaşlar. Emirle. dava açılıyor ~rkadaş

lar. Dava açılmazsa hizmet aktine son veriliyor. Veyahut da ora-. 

dan oraya naklediliyor. Önce, müessese avukatlarının bağımsız ol

duğu kabul edilmeli. Bir operatöre diyebilir misiniz siz, emirle 

şu ameliyatı yap diye? •. Fakat maalesef bizde davalar, mütalaalar 

emirle alınıyor. Kıymetli arkadaşlarım, kısa kesiyorum. 

Huzurunuzda Yönetim Kuruluna, tekrar tekrar, çalışınaların

dan dolayı Kocaeli Barosunun ve şahsımın teşekkürlerini arz eder, 

beni dinlediğiniz için hepinizi lıürmetle selaınlarıın. (alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim konuçma sırası, Sayın Hatay Delegesi Nabi 
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İnal'a aittir. Lütfen mikrofonateşrif b~yursunlar. 

N.ABİ İNAL (Hatay)- Sayın Başkan, çok kıymetli delege arkadaş

larım, rapor hakkındaki görüşlerimi arz etmeden önce, bir konuya de

ğinmek istiyor:fun. Şimdi biz ı benden önce konuşan, arkadaşlarım olduğu 

gibi, benden sonrak:i arkadaşlarım da kor:uşacağız; bundan önceki yıl

larda da olduğu gibi konuşacağız ve sonunda bir de bildiri yayınla

yaoağız. Yönetim Kurulumuz bu toplantılarda beliren görüşler doğrul

tusunda birtakım girişimlerde bulunacak yetkili kurullara, organ

ıara ve bu kurullar, bu organlar, Bakanlık, Meclis vesair~, bu gö

rüşlerim.izi kabul etmediği zamaiı 9 orada da duracağız. Acaba duracak 

mıyı~, durmamız gerekir mi? Bugüne kadar bir kuruluş dönemi içeri-
/ 

· sinde idik, bunu oldukça aştık bu dönemi, 'bu nedenle bir/ meseleyi 
• 1 

burada "benimseyip karara bağladıktan sonra, bunun kesin sonucunu a

lıncaya kadar, çabamızı en etkin biçimde sürdürmemiz gerektiği inan

cındayım. Ve bu nedenle de,· yeni bir yöntem- içerisinde, yeni bir ça

l:ı.şma yolu içerisinde birtakım önerilerin karara bağlanmasını Vf! 

Yönetim Kurulumuzla bgrlikte tüm delege arkadaşları mıza o ko mu ard~ 
teker teker verilecek görevin sonuna kadar takibi suretiyle her me

seletrıizi ·sonuca· ulaştırmak ve bu suretle etkinliğimizi kabul e~tir

mek gerektiği kanısındayım. Bunu başlangıçta böyle arz etmek istedim. 

Başkanlık ve Yönetim Kurulu raporları, her yılki toplantıda 

da ifade ettiğim ggbi, hakikaten büyük bir çaba, büyük bir emek,so

nucu hazırlanmış gayet güzel bir eser. Bu yıl sayın Başkan Erem,Baş

kanlık raporunu tek· konuya d ayaını ş: Anayasa. Gerçekten içinde, bu

lunduğumuz yıl, geçtiğimiz yıllar hakikaten Anayasayı çok önemli 

bir 'sorun haline getirmiştir. Bi~ileri çıkmış, şu veya' bu nedenle, 

Anayasanın temel müesseseleriyle birlikte, Anayasa zaman zaman askı

ya alınır hale gelmiş. Bu askıya alınma sırasında, demokrasiye şal 

örtme gayretinde bulunanlar, demokrasiyi kurtarmak için pirtakım de

ğişiklik öneri~eriyle gelmişler ve nedeni de, askıdaki Anayasayı 

askıdan indirmek. Ama bacağının bir tanesi ke~ik, kolunun bir tane

si kopuk, gözü çıkık, koltlli~ değeneğiyle yürür halde de olsa, Ana~ 



- 40-

yasayı askıdan' indirmek. 
1 

Şimdi, sayın Başkan soruyor; bu ortam içerisinde bu gerekçe

lerle veyetkili kurullara, muayyen sayıyı da bulmak üzere getirilen 

Anayasa degişikliği gerekli sayıyı bulduktan sonra geçerli' midir? 
' 

Erbetteki sayın Başkanla aynı fikirdeyiz; geçerli değildir 9 olamaz. 

Hu1ı::uksal bir geçerlilik bahis konusu değildir. 

Şimdi 9 Başkanlık raporunda delegelerin 9 bizlerin bu konudaki 

desteği ve görüşü isteniyor, benim kanımca budur. Eğer bu değişik

likler geçerli değil ise, bunun geçersizliğini kanıtlamak 9 kanıtlat

mak_lazımdır. Şimdi en öne~i sorun; Anayasa Mahkemesinirt bu konuda 

görüşünü açıklaması ve Anayasa Mahkemesinin bu konuda vereceği görü-
ı ' 

şü bildirmesi için gerekli girişimlerip 9 gerekli davaların açılma-

sını sağlamaktır. Birkaç seneden beri üzerinde ısrarla durmaktayız; 

Birliğe bu konuda dava açma yetkisi tanınmış olsaydı 9 elbetteki sa-. 

ın Başkanımız bu davayı açacak ve Anayasa Mahkemesi 9 Yüksek Mahkeme 

bu konudaki görüşünü belirtecekti .. Şimdi 9 bu yetkimiz olmadığına gö

re9 Yönetim Kuruluı sizlerin de göstereceğiniz yol ve direktif üze

rinde, Anayasa Mahkemesinin görüşünü bildirmesi için gerekli davala

rı n açılmasına olanak sağlamak üzere çaba gösterecektir. Bu konuda 

s~yın Baş~anla tamamen hemfikir olduğumu arz etmek isterim. 

Yönetim Kurulu çalışma raporundaı özel:likle temel kanunlar-

'daki reform konusuna değinilmektedir. Bugün Faşist İtalya'nın çağ 

dışı kalmış ceza kanunundan bünyemize birçok yönleriyfue u~madığını 

hepimizin bildiği Türk Medeni Yasasına kadar temel kanunlarımızın 

değişmesi zorunluğu kendini bünyede hissettirmektedir. Bir yandan 

özgürlükçü demokrasiyi savunuyoru.z ı özgürlükler diyoruz 9 hukuk dev

leti diyoruz 9 demokratik hukuk devleti diyoruz; öbür yandan fikir 

özgürlüğüne 9 fikirlerimizin dilenildiği şekilde ~çıklanmasına taham

mül edimoyoruz.Bir yandan Batıya açılalımı Batı medeniyeti diyoruz, 

.öbür yandan 9 Batıda olmayan, fikir 1suçlarindan dolayı zindanlarda 

birçok fikrini açıklayan aydın kişiler sürünmektedir. Bu nedenle,ha

zırlanan 10 maddelik ön tasarının da, -aynen iştirak ediyoruz- kabulü 
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suretiyle reforınun bir an "evvel gerçekleşmesi gerekir ve bu reform 

ile birl.ikte elbetteki çağ dışı, artık hiç hir demokratik ülkede 

bulunmayan 141 9 142 9 163 ncü maddeler kalkmalıdır ve kalkacak'tır 

ve yine bu reforınun içerisinde, bir sanat yapıtının, bir sanat ya

pı tından dolayı bir kişinin suçlanmasının olanak dışı olduğu da or

taya çıkacaktır. 

Yine Yönetim Kurulunun parlaınenterlerle ilgili olarak hazır

ladığı ve Meclis :Başkanlı$ına sunduğu 5 maddelik bir yasa tasarısın

daki bir konuya değinmek istiyorum. Parlamenter avukatların avukat

lık yapabilip yapamaınası.:Birtakım kıstaslar getirilmiş; kendi seçim 

çevresinde ~apaınaz, şu şu şu davalara giremez,,.:Benim anlayaınadı

ğım~ ki bana yönetim kurulumda bu yönde bir görev verdi~i için,gö

rüşe kat:r.ldığımdan dolayı· onu da arz ediyorum, parlamenter kendini 

Meclise adamış kişidir. Parlamenter Hatay milletvekili ise Hatay' 

da avukatlık yapamaz, Ankara'da yapar, olınaz.:Biz buna kE;Ltılmıyoruz. 

Eğer parlamenter ise, Türkiye'nin hiç bir yerinde avukatlık yapa

maz. ÇünkU ı bu sıfatı ile Hatay 1 da şu veya bu kuruma veya mahkeme

ye etkili oluyorsa, Hatay. Milletvekili. olarak İstanbul' da da etki-;

li olabilecektir.:Bu nedenle, parlamenterlerin kesin olarak avukat

lık yapınamaları görüşü içerisindeyiz, baroınun da görüşü budur,ben 

de katılıyorum. :Sunu da arz ederim. 

Değerli arkadaşlarım, sosyal güvenlikle ilgill bir konumu

zakısaca değinmek istiyorum. Uzun zamandır her sene tekrarlarız, 

fakat bir türlü çözüme eriştireıneyiz. Sayın Başkanım sabahki öze

tinde de belirttiler; raporda açıkça belli; ama sosyal sigortalar

dan ümit yok. Ümit olmadığına göre, sosyal güvenliğimizle ilgili 

konulardaki değişikliklerin yasa değişikliği suretiyle sağlanması 

gerekti ii :&E inancındayız. Örneğin; yaşlı arkadaşlarımız:ı:n dilim-' 

leri seçmedeki başlangıçtaki tereddütleri ı yahut bilmemesi nedeniy-
, ' ı 

le uğradıkları büyük mağduriyetler hepimizin malumu. :Bekliyor:ıfiz . . 

sosyal sigortalardan ı hala lütfedecekler de tip sözleşmeyi değişti

recekler ve mağdur arkadaşlarımızın mağduriyeti önlenecek.Eh, 2-3 

sene geçti, bir şey yok. Ama emekli oluyorlar arka arkaya; 300 li-
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rayla, 500 lirayla 9 1000 lirayla veyahut 2000 lirayla. Bunun yolu, 

'geçen topiantıda da arzettim, yasa değişikliJidir. Her ne kadar ra

pordu9 bu yasa ile değil de tip sözleşme ile saptandığı na göre ,yine 

tip sözleşme ile. değişir,görüşü var ise de 9 ben bu görüşa katılmı

yorum. Eğer b~r yasa değişikliği gelirse. Meclislerden bu çıkarsa, 

sigorta; 1!Tip sözleı;ı.riı.e konusudur. Birlikle benim. ararndaki bir an

laşma konusudurn deyip yasaya uymamazlık yapamaz. Nitekim Birliğe 

bu konuda müracaatlarımı~,z oldu; biz ters düşmernek için 9 bir ,yasa 

örneği hazırl.ansın ve tüıh barolar, tüm delegeler bunun Meclisten 

geçmesini sağlasın dedik. İnşallah bu yıl bu gerçekleşir; temenni 

ediyorum. 

Yine • İzmir olağııı,nüstü toplçmtısına Yönetim Kurulu tarafın

dan getirilen ve gerçekten biz avukatların büyük mağduriyetine ne

den olan bir vergi ı;:ıistemi meselesi var, Zannetmiyorum hiç bir 1 ar

kadaşımız, yapmış ulduğu masrafın ancak % 10 1 unu fatura edebilsin. 

defterine işleyebilsin. Ama Yönetim Kurulunun. sayın Başkanımızın 

da çok güzel bir şekilde belirttikleri gibi 9 olağanüstü toplantı 

raporunda; beyin yıpranıyor gidiyor ; 1 hepimiz beyni ile 9 fikri ile 

mücadele ediyoruz; ama bu beynimizin amortismanı maalesef yapılma

mıştır. Bu seneki raporda 9 ben sonuna kadar okudum 9 • bu konuya de

ginilmediğini gördüm. Zannetmiyorum ki gözümden ka9mış olsun.Acaba 

Yönetim Kurulu bu konudaki görüşünden vaz mı geçti 9 yoksa başlm bir

tmkım değişiklikler; birtakım ilerlemeler Var da bunu oluşturduk

tan sonra ını bizlerin huzuruna getirecek bilemiyorum; ama diliyo

rum ki bu vergi adaletsizliğg, bu vergi eşitsizliği bir an evvel 

kaldırılmın ve bu konuda~i gerekli yasa değişikliği bir an evvel 

yapılsıı;::ı. 

Görüşle.rim bunlardan ibarettir. Dinlediğiniz için hepinize 

te~ekkür ~der 9 saygılar sunarım. (Alkışlar) 
BAŞKAN- Söz 9 İst'anbul De.legesi Sayın Ahmet Harndi Sayar' ın.· 

Buyurun efendim • 

.A.Hl\IIET H.ATviDİ SAYAR (İstanbul)- İstanbul Deleggsi Ahmet Harndi 
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Sayar, topluma yön verınede en ön sırada görevli olan Barolar Birli,-
' ' 

ği X. Genel· Kurul toplantısının Başkanlık Divanını 9 Yönetim Kurulu-

nu9 Başkanını ve kıymetli. delegeleri ve dinleyicileri hürmetle. se

lwar. 

Onuncu Genel Kurul toplantısında bizlere sunulmu,ş bulunan 

faal~yet raporunun~ her yıl olduğu gibi 9 gerek hacim itibariyle 9 

gerekse kapsadığı konular i tiba:hyle ·önemini belirtmek ve çok de

ğerli bir esar olarak selamlamak bizim görevimizdir. 

Artık Türkiye Barolar Birliği kuruluş dönemini aşmış, top

lumda bir baskı grubu olduğunu tesçil ve tesbit etmişt_ir. Artık,Ba;.. 

rolar Birliği herşeyden evvel mesleki sorunlarının halledilmes.i i'"'l 

çin -sadece kapalı bir meslek teşekkülü olmad:Lğını 9 her birinin en 

az bir fakü::Lte bitiren ve toplumda topluma yön verici görevini bi

hakkın idrak eden ~işilerden meydana geldiğini topluma kabul ettir

l'Il:iş ve art.ık Türkiye' de Barolar Birliği gerek ekonomik terciJbler

de9 gerek siyasal tercihlerde toplum bireylerinin hangi istikamet

le toplumun insanlık. haysiyetine yaraşır bir düzeye gelebileceğini 
1 

anlatmaya ve inanılır bir kurul olarak kendisini kabul ettirmeye 

-oaşlamıştır. 

İşte bu önemli çizgiye gelmiş olan Türkiye Barolar Birliği.

nin bu raporda yer alan 9 fakat raporda_yer alınamakla b.eraber 9yer 

alması gereken konuları üzerinde kısaca durmak istiyorum. 

Başkanlık raporu 9 hakikaten Türkiye'de eskiden beri alışıl-
' 

mış bulunan ve bizi de bu alışkanlığın içinden çıkmak imkanından 

mahrum bırakan bir noktayı tekr?-r önUmüze getiriyor. Sanılıyor ki,·· 

bir Anş.yasa yapılırsa 9 sanılıyor ki Anayasaya, Viyana ekolünden mi

sal alırsak, fikri anıatmak için, belki demodedir ama ekol, yani 

bir piramit üzerinde Anayasa aletderecat mevzuat o gün istenilen 

bir anlayışla düzenlenirse, toplumun bütün kesitlerinde.hastalık

lar çare bulacaktır. Bu 9 sanıyorum artık değiştirilmesi gereken bir 

görüş olması lazım. Anayasanın 1961 düzeyinden 9 hatta daha ileri 

bir düzeye getirilmesi lazımdır, yapılmalıdır. Anayasanın gerek' 71, 
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gere;k 7 3 senelerinde uğradığı ctahribat tadillerf düzeltilmelidir. 

Bu tahribat giderilmelidir. Bu da yerindedir. Ancak, raporda yer al

ması gereken EH ve lbıu ilmi değeri dahi 91ünakaşa götürmeyecek kadar 

mükemmel olan bu raporda yer alınasi gereken asıl konu, işlenmesi ge

reken konu, demin Nabi İnal arkadaşımızın bir nebze üze~inde durdu

ğu gibi, biz Barolar Birliği olarak, kuruluşumuzun, kanunumuzun ve 

memleket-severliğimizin ölçüleri içinde, topluma yön verme görevini 

yüklenen insanlar olarak ne gibi müeyyideler, yaptırımlar öneriyo~ 

ruz? Toplumda siyasal tercihlerde, ekonomik tercihlerde birtakım ih

maller, bürokratik hastalıklar, bütün bu sayılan, raporda tenkit 

edilen veyahut da bazı önerilerle karşısına çıkılan meselelerde ne 

gibi bir çare, ne gibi bir çözüm gördüğümüzü anlaşılır bir plana in

diAmek ve daha kısa, daha frapan bir noktaya getirmek zorundayız. 

Onun için, artık Barolar Birliğinin genel kurullarına sunu

lan raporlarda; müracaatlar yapılını ştır, tebliğler neşredilmiştir, 

öneril,er getürülmüştür; ama bunların anlaşılır düzeyde, yani eski 

tabirle fiiliyatta ne gibi ~eticeleri alınmıştır? •• Ciltler dolusu 

eserler yazılmıştır, ciltler dolusu fikirler söylenmiştir, demek ki 

bugün Türk toplumu bütün bu söylenen çözümlere rağmen, bütün bu mev

zuata rağmen hala birtakım şikayetler içindedir. O halde şimdi konu 

yeni bir aşamaya bizi götürüyor, yeni bir dü:şünce tarzına götürmesi 

gerekir, yeni bir eylem tarzına götürmesi gerekir. Hele bugün ar

tık 1977 yılında, seçim yılında artık Barolar Birliği sesini, siya

sal tercih yapacak olan vatandaşa 9 siyasal terdih yapacak olan par

tilere ve parlamenterlere iyi bir şekilde, onların kolaylık:;La anla

yabileceği bir k±x şekle getirmesi lazım. Raporda bu hoktadan bir 

önerinin frapan olduğunu görmedim, 

Türkiye Barolar Birliğinin hazırladığı bu bilimsel çalışma

ları ihtiva eden raporunun içinden değinilen konulara ait olmak üze

re birtakım travaylar, birtakım tebliğler her yere gönderilmiştir, 

gönderilecektir.Bu bir çalışma tarzıdır; ama artık Barolar Birliği 

Genel Kurulunun topluma yön verme mevkiinde olan ve bunu idrak et-
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tiğini söyleyen ve bum;m aksini söyleyecek kimsenin olmadığını sa

narak, sanıyorum Genel Kurulun umumi görüşüne tercüman olarak söy

lediğim bu sö~tl göre, artık Barolar Birliği siyasi partilerin ge

nel ba~kanlarını bu kürsüye davet etmelidir, misafir .olarak davet 

etmelidir 9 onlara konuşma hakkı tanımalıdır 9 gelen burada bizim 

görüşlerimiz e karşı fikrini söylemelidir. ·Biz bunları anlarnalıyı z 9 

birinci ağızdan duymalıyız. Biz Barolar Birliği olarak memleketin 

objektif olarak meselel.erine bakan hiç bir siyasi tercihi diğerine 

tercihte şimdiye kadar yaptığımız on genel.kurulda ve genel kurula 

niya9eten yapılan bütün mahalli toplantılarda Barolar Birliği ge

n,el kurulunu temsil· eden Yönetim.ilerimizin yaptığı çalışmalarda 

artık belli olmuştur ki 9 Türkiye Barolar Birliği hiç bir siyasi gö

rüşün mümessili ve takipçisi değild,ir 9 bi taraf olarak hareket et

mektedir, bir objektif görüş içindedir, mern:ıeketsever görüş için

dedir ve Türk toplumunun insanlık haysiyetine yaraşır bir.düzeye 

yönelmesi için çalışmaktadır.Artık bu münakaşa götürmez bir nok

taya gelmiştir. Şimdi artık Barolar Birliği genel kurulu talimat 

niteliğinde alınan kararları, tıpkı güvenlik mahkemeleri kabusun

da olduğu gibi, her konuda topluma_ anlaşılır bir düzeyde anlatacak 

kudrettedir. İşte biz artık genel kurul olarak al~ığımız talimat 

niteliğindeki kararları ~aralar Birliği Yönetim Kurulunun ve sa

yın Başkanının topluma 9 bilhassa toplumda toıJluma yön vermek iddi

asiyle orta~a atılan ve vatandaşın siyasi tercihlerini alarak ik

tidara gelen veya muhalefette kalan kişiler olan siyasi parti li

derlerine bu kürsüde bizim fikirlerim:i,zi dinletmek ve onlara cevap

larını almak hakkına sahip alabilmelidir. 

Bunun yanı nda, geçen olağanüstü gene;L kurul toplantıs1nda 

söylediğim gibi ı parlamenter hukukçularımız 9 milletvekillerimiz 9 

Barolar .Birliğinin üyeleridir. Barolar Birliğine üye olan barola

rın üyeleridir. Bu itibarla, herşeyden evvel, dönüp dolaşıp, hangi 

siyasi tercih te ve kampta, partide yer alırlarsa alsınlar ı bir gün 

gene asıl hüviyetleri avukat veya hakim 'olarak hukukçudurı bu mes-
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lektaşlarımızın siyasal tercinlerinde teşrif masuniyet dediğimiz 

dokunulmazlık bir tarafa, ama kendi mensup oldukları, objektif ça

lışmalarla kendini tesbit ettirmiş olan kurulun görüşleri istikame~ 

tinde siyasal tercihlerini kullanırken kendileri artık irkilmeli

dirlerı acaba Barolar Birliği benim pu noktai, nazarıma, ne de on

ların görüşü istikametinde ne gibi bir çelişkiye düşüyorum gibi 

bir muhasebeyi daha samirniyetle içinde hissedebilecek safhaJ_Da ge

linmiştir. İşte Barolar Birliğinin bir de bu şekilde, kendi üye

leri olan, baroların üyeleri olan parlamenterler üzerinde, . onları 

uyarıcı, yasal ölçüler içerisinde, mantık ölçüleri içinde, ama 

her şeyden evvel toplum yararına yönelmede hataya düşmemelerini 

sağlamak görevidir Barolar Birliğinin ve baroların. 

Biz Barolar Birliğinden Türldye • de toplumun yönelişinde ı me

sela bugün, bir misal verey~m, raporda var: Tedhiş olayları. Ted

hiş olaylarında Barolar Birliğinin çözüm olarak ortaya getirdiği, 

nedir? Bu tedhiş olaylarının olmaması lazımdır, hukuk dışıdır ve 

insanlık haysiyetine aykırıdır, buna karşı idarenin davranışı var-
/ 

dır, toplumun davranışı vardır 9 adli makamların davranışları var-

dır; ama tedhiş olayları ,.s,ıu inkar edilemez ki, Türkiye' de tabii 

bir seyir içinde, süreç içinde değildir; bir anormallik vardır, 

bir teşvik ve tahrik vardır, bunun menşei, mewdei, kaynağı nedir 

ve bunu ortadan söküp çıkarmak, bu ka~nağı ortadan kaldı~mak için 

hangi çözüm önerilmelidir? Bunu kısaca belirtmek zorundayım.Müşa

hede ettiğim konular üzerinde ısrarla dururum.Üniversitede tale

benin içeriye girmesini önleyen kişilerin, tedhiş olaylarının mÜ-·· 

messili olan insanların talebelikle ilgisi olmadığı ve benim ka

naatimce kışkırtıcı ajan sıfatında kişiler olduğu görülmüştür.Bu 

ölçü içinde ı te'dhiş hareketlerinin menşeini ı lmyı;:ıağı.nı tesbit ede

cek anlaşılır bir çözümü, yasal bir çözümü Barolar Birliği bir 

sayfalık daktilo yazısiyle ifade edecek kadar açık söyleyebilir. 

İtalya'dan, Fransa'dan, Amerika'dan misaller alarak 30-40 

sayfalık bir broşür değil, Türkiye'de bir tedhiş olayı vardır,sü-
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regelmektedir ve bunun takipçileri vardır 9 bunun olmasını isteyen

ler belki vardır; ama nedir, nedir? .. Bu hususu en iyi çözecek olan 

en bi taraf organ, en objektif organ şanıyorum Barolar Birliğidir 9 

. hukukçudur. Öldürülen insanlar vardır 9 katledilen insanlar vardır, 

linç edilen insanlar vardır; failleri bulunamamaktadır. Failleri

nin bulunmamasının sebepleri vardır, bu sebepler giderilebilir.Na

sıl giderilebilir? Bunları pekala, Türkiye Barolar Birliğinden da

ha iyi tahlil edecek objektif bir organ yoktur. 

Raporda yer alan, mesleki sorunlar~ Biz senelerden beri Tür

kiye Barolar Birliğinin mesleki sorunlara bakış açısını, eğiliş 

tarzını tasvip ediyoruz. Gene de raporda yer alan hususlar, itiba-
' 

riyle tasvip e,tmekteyiz. Ancak, şunu ifade etmek zorundayız ki, Tür-

kiye'de, Türk toplumunda meslek sorunlarımız, bizim, Barolar Bir

liği mensuplarının ve avukatların özel sorunları dğğgldir. Bu so

runlar toplumun genel sonunlarıyla bitişik kaplar., fizik izahına 
ı 

ggrersek bitişik kaplar şx sistemine göre aynı tempo ve seviyede 

aynaklık içindedir ve çözülmezlik s.rze·tmesinin sebebi, asıl ve a

sıl sebebi ekonomik ve sosyal çözülmezliklerdendir. Bizy meslek 

sorunlarına kapalı bir teşekkül elarak eğiltilmek, oraya eğiltil

rnek istenmemizdeki yanlışlık da zaten buradan gelmektedir.Biz,Ba

rolar Birliği ve meslek teşekkülleri olarak· evvela Türk toplumunun 

.tümüyle, sözümün başında söylediğim gibi, insanlık haysiyetine ya

raşır bir düzeye geçmek için ekonomik ve siyasal tercihlerini isa-

retle kullanmasında topl~m birey+erine önder olmak zorundayız.Bu ön

derliği bihakkın. yaparsak, o zaman bizim meslek korunlarımıza da 

bir büyük kısmı itibariyle çözüm getirmiş oluruz. İşte, Türkiye 

Barolar Birliğinin bugünkü aşamada, sayın Başkanımızın ve genel ku

rulumuzun bugünkü yü;ksek aşamada geldiği nokta budur.Biz artık bj.r 

kapalı meslek teşekkülüyüz. Ücret şöyle olmalıdır, ücret tarifesi 

böyle olmalıdır, mahkemelerde l;:ıizi bekletmesinler, işte gittiğimiz 

zaman ne istiyorsun diye istiskal etmesinler, diyoruz. Bu, anormal 

ve yersiz muameleler mevcuttur, bürokrasi vardır, işlemez ••• Tamam. 
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ama bütün bu~ların temel çözüm yolu, yönü ve yöntemi Türkiye'nin 

bütün müesseselerinin toplum kesitlerinin tümüyle isabetli siyasal 

ve e-konomik tercihleri yapabilme yeteneğine ulaştırılması, o yönde 

yetiştirilmesi meselesidir. <işte Barolar Birliği de b~nu en mükümmel 

imkanlar içinde, en objektif şartlar içinde yapacak mevkidedir ve 

'bunu yapmaya başlaını ş t,ır. 

Sözlerimi bağlarken şunu ifade etmek istiyorum: Ra:por gıayet 

güzel hazırlanmıştır, gayet detaylı hazırlanmıştır, birtakım çalışma

ların ifadesidir. Ancak eksikliği 9udur: Türkiye Barolar Birniği, 

Türk toplumunun Anayasada ifadesini Ôulduğu gibi çok partili demokra

tize bir toplum Qlarak bireylerini insanlık haysiyetine yaraşır bir 

hayat düzeyine getirmesi için çalışmalar yapm19t1r, yapmaktadır. An

cak bu çalışmaların daha tesirli 9 daha kısa zamanda sonuç alabilecek 

bir düzeye. getirilmesi için artık bu genel kurulun birtakım yöntem

ler, birtakım müeyyidelerin ta~siyesini ve talimat niteliğinde ka

rarlara bağlaması zamanı gelmiştir. Rarorda noksan olan, bu talimat 

niteliğindeki kararlardan hiç olmazsa bazılarını Yönetim Kurulu bize 

getirseydi, biz böyle düşünüyoruz, siz ne dersiniz, neler yapalım, 

buraya parti başkanlarını seçim bildirgelerinde yer almasını istedi

ğiniz topluma yararlı konularda buyurun konuşuyoruz, Türkiye'nin en 

büyük hukuk kuruluşu size mevzuat yönünden, yine raporda yefiJ alan 

sosyal güvenlik yönünden, yine raporda yer alan tedhiş olayları yö-
' 

nünden, yine raporda yer alan bürokrasi yönünden görüşlerini söyle-

mek istiyor, bunlarıa ne çözüm düŞündüğ~nü söylüyor, sizde fikirle

rinizi söyleyin, eğer bizim fikirlerimize iltifat ederseni·z., o zaman 

programlarınıza alın, almazsanız yine siz bilirsiniz, yanlış anlaşıl-

ması n sözlerim, diye tekkar ediyorum. Bu bir aşamadır, bu bir medeni 

düzeydir, bu .mindere getirilmesi gereken bir meseledir. Bu minderden 

kaçan hem bizim nazarımızda töhmet altında kalır, hem de toplum na

zarında, kamu oyu önünde'. açık düşer, minder dışında kalır. Mindere 

gelen burada konuştir, görüşür, fikirleri dinler, kecdi fikrini de, 

korkınuyarsa eğer, söyler, o zaman Türki~e Barolar Birliğinin objek

tif görüşleri karşısında bütün başlar eğilir, bütü~ aksaklıklar or-
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taya dökülür. İşte topluma yön vermek hususundq vazifesini lfapmak 

bakınundan büyük bir heyecan içinde olduğunu,. şüphesiz kanaatim ola

rak ifade ediyorum, şüphesiz inandığım genel kurulumu 9 sayın Baro

lar Birliği Başkanını ve idarecilerini ve DivaElı hürmetle selamları 

hepinimi tekrar tekrar sevgiyle kucaklar.ım. (.Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Efendim söz sırası, sayın Kocaeli delegesi sayın Suat Yılmaz 

Yal.ım' da. B_uyurunuz. 

SUAT YILll/LAZ Y.ALIM (Kocaeli)- Efgmlim hepinizi hürmetle se

lamlarım. 

Bendeniz, birliğiillizin raporunda açıklanması yeterli pulun

mayan,, veya i:iiç temas edilmemiş bazı mevzular ggrdüğürn içii1 o bakırn

dan söz almak istedim. 

Raporumuzda, ölüm yardımı keseneklerinin ödenmeyen miktarı

nın fazlalığı zikredflrnekte, fakat bu aidatıarın niye ödenınediği 

gerekçesi izah edilmemektedir. Raporda belirtildiğine gör~ 348 bin 

lira ölüm keseneklerinden alacak vardır. K~caeli :Sarofu olarak Ara

lık ayının ikinci yarısında iki tane arkad~ş kaybettik. Bu, yeni 

olay olduğu için bizim ra:porurnuza geçmed i. 

Birlik raporunda, bazi baroları.rnızın hiç bir surette aidat 

ödemediği yazılıdır, fakat'neden ödemek isternedikheri g~rekçesi a

çıklanmamıştır. Onun için i:smi zikredilen baro men~u:pları arkadaşla-

rımdan birisinin vazifelendirilerek ödemeyiş gerekçesini açıklaması 

gerektiği kanısındayım. Çünkü, ödememek sebebi açıklanrnazsa, Baro

lar Birliğinin bu hususta faaliyet gösterıneyişinin veya gerileyişi~ 

nin nedeni anıaşılacaktır. 

İ~incisi, raporda ve Barolar Birliğirnizin faaliyetinde eko

nomik konulara neilliense pek yaklaşılmıyor. Nazargyata girişiliyar 9 

tatbikata pek yaklaşılmıyor. İktisadi hayatla hukukumuzun içiçe 

olduğu bir dönemde ikisini birbirine kaynaştırmak gerekirken,Birli

ğimiz ekonomik konularda ön tasarılar hazırlamak yolunda faaliyet-

ler göstermiyor kanısındayım. Paranın iktisadi değerini kaybettiği 

bir zamanda hayatta iken hibede bulunanın istisna olarak 5000 lira-
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sını kabul etmek~ hay~tta d~ğilken ölümü halinde ailesine miras in

tikalinde 40.000 lira kabul etmek 9 bugünkü iktisadi koşullarla va

tandaşı çok ağır şekilde 9 mirasçıları veya lQhine hibe yapılanları 

ağır kOşullar içine i ten bir durum yaratmaktadır .Misal olarak söyle

mek istiyorum; ı mil;won 200 bin lira ölüm değeri olan bid:' vatandaş 

bir kaırıpı bir çocuğu varsa öldüğü zaman ailesi mali denge vergisi 

ve veraset vergisi olarak 212 bin lira ödüyor. Bu parabın% 3'ü ma

·li denge v~rgisi olarak alınıyor. Geri kalanı beş senede verili3ror 

ama 212 bin lira da az değer değildir. 

Bugünkü koşullarda binlerin bir kıyınet ifade etmediği göz 

önünE! alınırsa 9 5 bin lira istisnalar, 40 bin lira istisnalar eko

nomik değer taşımamaktadır. Hele ölüniden mali denge vergisi almak 
' 

niye? Bupun üzerinde de durmak' lazimdır kanısındayım. 

Toplumumuzda asgari geçim indirimi mevzuunda Meclis faaliyet-
' 

leri, Meclis dışı yazı şmalar, konuşmalar yapılırken, bu mevzuda, ge

rekli çalışmalar· yapılınamı,şt'ır. Asgari geçiın için gerekli tasarıla

rı .hazırlamamız gerekir. Mesela benim kanımca bir normal: işçi asgari 

geçiın mevzuu var 9 ikiye ayırmak gerekirse, bir de gelir vergi~i mü- ~ 

kelleilerinin asgari geç im mevzuw var. Gelir vergisi mükellefleri

nin asgari geçim ölçüsünü de bir ;yıl evvel ödediği vergi nisbetleri 

üzerinden bulmak surytiyle hem vergi mükellefi vatandaşa; daha faz-
' la vergi ödersen sana da _bir hak tanırız gibi bir imkan yaratmak 

mümkündür kanısındayım. 

Bunun dışınday aile reisi beyannamelerinin e§lerle birlikte . 
/ ' . 

beyannamed e toplanması meselesi var. lYI'1sela görüyoruz tatbikat ola-

rak; karı-kocaiki ay;rı meslektaş, fiilen ayrı yaşıyvrlar ı araları n-· 

da bir geçiıns1izlik zuhur ~diyor, ama aile reisi beyannamesini vere

cek, ayrı yaşıyan karısının gelirini öğrenecek 9 onun beyannamesini 

ve vergisini verecek.. Mademki herkesi ayrı bir hakiki şahıs olarak 

kabul ediyoruz, kanun yönünden ayrı hüviyet olarak kabul ediyoruz 

ama vergi yolunda'niye onun gelir vergisinin, niye ~onun ödemesi ge-- ' 

rek~n işlerin veya niye onun yükümlülükleri eşine tahmil edilsffin? •. 
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Bu hususta kadın cemiyetlerimi zin de özel f ~oaliyet göstermeleri ve 

kendilerine ait hakları almaları gerektiği· gibi, baromuzun da ekono-

mik koşullarda bu mevzuda, yani aile reisinin fertlerin aile beyan

namesi vermeleri. mevzuunda da dokunması lazımdır. 

Bundan evvelki kurul toplantımızda, vatandaşlarımızın; Anaya

sanır;ı 38 nci maddesi sebebiyle mağdur olduklarını ileri sürmüştüm. 
' 
İşi ttik ı 1,5 ay evvel Anayasa Mahkemesinden bu yolda o ir karar çık-

mış, 38 nci madde ile ilgili karar çıkmış, tatbikat durdurulmuş,da

ire durdurmuş. Ne demek efendim, 1, 5 ayı aştı, 2 ay oldu, haberi 

geldi, kendisin hala gelmiyor. Ankara'nın içinden, bir yerden bir 

yere gelmiyor. Barolar Birliği biraz etkinlik vererek bu kararın bir 

an evvel yazılması için teşebbüste "bulunmasi lazım değil miydi? 

Bir de, yine raıJorda, stajyerlere ,ne yardım yap-ıldığı ve staj 

döneminin sonumda mesleğe.başlarken yazıhane vesair güçlükleri, gi 
i 

riş aid.atları sebebiyle güçlüğe maruz kaldıklarından, bunlara ne 

gibi yardımlar yapılması gerektiği veya yapıldığı hususu da hiç ya

zılmamıŞtır. Bu hususun açıklanmasını istirham edeceğim. 

Bir "başka mevzu daha var9 arkadaşlarımızdan gençler ev yap

mak için kooperatifler kuruyorlar, fakat S osyal Sigortalardan ev 

kredisi alamıyorlar. işittiklerimiz ve öğrendiklerimiz yanlış değil

se, buna gerekçe olarak şunu ileri sürüyorlar: Siz hastalık sigorta-
' sı ödemiyorsunuz, bu bakımdan tam bir işçi yükümlülüklerini yerine 

getirmediğiniz için,' hastalık sigortası ödemediğinizden, bu seoep 

dolayısiyle size yardım yapılamaz .. 

- Evvelce de arz ettiğim gibi 9 hastalık sigortası 9 öyle kaçı-

nılacak bir E)igorta değil. Ve faydalı. sigorta. l\!Iesf:'la bendeniz ih

tiyar:l sigortalıyım. Ama ihtiyarı sigortaman "bunu çıkEfrtalım ve 

topluluk sigortası içine hastalık sigortasını dahil ~delim. Bütün 

hak ve .mükellefiyetleri hem verelim, hem isteyelim. Nisbet de çok 

değildir, arz'ederffim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür eder.im. 

Efendim bir tel~raf var, okutuyorum. 
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"İnsan haklarının yasallaştırılmasında ve korunmasında hal

kımızın en büyük güvencelerinden biri olan Birliğinizin Genel Kuru

lunun beldemizde yapılması biz Sakarya çiftçilerini çok sevind~rmiş, 

fakat genel kurulu izleme olanağının Odamıza resmen verilmeyişi de 

o derece üzmüştür. 

SaJ.carya çiftçileri olarak :S·irliğinizin görüş ve fikirlerine 

candan katılmakta olduğumuzu arz eder, Genel Kurulunuza başarılar 

dilerim·. Saygılarımla. 

(Alkışlar) 

:Başkan 

Sıtkı Türkümıı 

:BAŞKAN- Söz sırası, :Sal~kesir Tielegesi sayın Hurşit Kangal' 

' da. :Buyurun uz • 

HURŞİT .KANGAL (:Balıkesir)- Sayın :Başkan, Birliğimizin sayın 

Başkanı ve sayın Yönetim Kurulu üyeleri, sayın delege. arkad<ışlarım 

ve sayın konuklar; 

Öncelikle, çalı,_,maıarından dolayı Birlik Yönetim Kurulunu, 

sayın Başkanı başta olmak üzere, teşekkürlerimi sunmakla sözlerime 

baş~amak isterim. 

Ötedenberi üzerinde durduğumuz Birliğin başarısının barola

rımızla olan ilişkilerinin'kuvvetlenmesi 've sıklaştır~lmasi ile müm

kün olabileceği hususundaki görü.~ümüz bu dönemde de doğrulandı .~yle 
zannediyorum ki, ·bir tevazu eseri olarak 9 bakolarla olan ilişkile

rinde barolara gösterdikleri yakınlıktan uzun boylu bahsetmemişler

dir. Ben burada, baromuz genel kurulunun gerçekten duyarlı bıiır şe-
r 

kilde teşe}~kür gösterilerine sahne olan ilgilerinden dolayı Birli-· 

ğimiz yönetd.cilerine teşekkürlerimi sunmak isterim. Ne zaman :Baro-

lar Birliğine bir sorun arz etmişsek, en kısa zamanda ilgilerini ve 

cevaplarını gördük, daha açık bir deyimle, ilgilerine mazhar olduk. . \ . 

Bunlardan birişi, şimdi bizlere dağıtılan bültenimizin kasım ayı 

sayısında yer alan bir hakim~avw{at ilişkisine mütedairdir. Bu ko

nuda da gösterdikleri hassasiyetten dolayı teşekkür ediyoruz. 
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Rapordaki bazı hususlara kısa değinmeler yapınama müsaadele

riDizi rica edeceğim. Adaletten vatandaşın §ikayet etmesi 9 adliye 

mekanizmamızın işleyişinden vatand~şın şikayetleri vardır, yargısı, 

öteden beri tekrarlanan ve zannediyorum üzerinde hepimizin birleş-· 

tiği bir konudur. Yalnız 9 _bu şikayetleri'n başında, B;daletin geç 

tecellisi şikayeti gelmektedir. Bu husustalü raporcJ:aki bir cümle

ye, bir hükme, rapordaki o cümleyi aynen tekrarlayarak t~mas etmek 

istiyorum. Deniyor ki, gecikme nedenlerini, adalet hizmetinde çalı

şanlarda aramak doğru değildir. Bu hükme aynen katılmanın mümkün ol~ 

madığLı kanı sı nd ayı m. Hiç değilse, bu cümleyi biraz daha ihtiyatlı 

şekilde 'd.üzenlemek gerekirdi. 'Tamamını adalet hizmetinde. çalı şan

larda aramamak lazım gecikmenin. Çünkü, bunun en somut örneği bir 
\ 

il merkezinde diyelim, iki asliye hukuk mahkemesi vardır, aynı tür 

davalardan iki tanesini açarsınız, bi~isinde altı ayda sonuç alır

sınız, birisinde altı senede alırsını.z. ])emek ki, bu gecikmenin ta

mamını adalet hizmetinde çalışanlarda aramak, orada bulmaya çalış

mak doğru değildir am.ma, onları da adaletin gecikmesinden dulayı . - \ . 

·f-erdi olarak tamamen kusursuz görmek de mümkün değildir. Hatta bu 

noktada biz bir öz eleştiriye de meydan gerecek biçimde, adaletin 

gecikmesinde. bizim kusurl~ımız varsa meslek olarak, meslektaşlar 

olarak, bunu da açıkça ortaya koymak lazımdır. Ve illa bu adalette

ki gecikmenin önünü alıcı yöntemleri, seçenekleri de varsa onları 

da göstererek mutlaka ve c iddiyetle ele almak lazım gelir. Onun 

için, bu cürliede ifadesini bulan sonucu biraz abartılmış bir il

tifat telakki ediyorum. Adalet hizmetinde çalışanlar adaletin geç 

tecellisinin' pek tabii ki tek sorumlusu değillerdir, ama hiç de so

rumsuz değillerdir. Adaletin geç tecellisinde önemli bir faktör 

olarak da, çevremizdeki uygulamalardan da, görüntül-erden de esinle--

nerek diyebiliriz ki, önemli bir faktör de münhaill mahkemeler konu-
' 

sudur. Gerçekten, mahkeme koridoruna gelmiş- vatandaşın, bu mahke

mede bugün hakim yok diyeniık çekip gitmesi, herhalde adaletin say

gınlığına gölge düşi_jren bir nok:E:anlıktır. Ve sık sık münhal mahke

melerden bizi şikayetçi durumuna düşüren baro yönetgcileri olarak 
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bilhassa arkadaşlarımızın ve vatandaşlm:'ımızın bu yoldan gelen şi

' kayetlerinin ~ıklaşması, sıl';: sık münhal mah..l;;:emelerin mevcudiyeti 

hiç de hoş karşilanır bir durum de~ildir ve bunun çaresinin bulun-

ması Uzerinde titizlikle d1.1rmanın adalete bir hizmet olduğu karnını-

zı burada tekrarlamak isterim, 

Adli hizmetlerin bina, araç ve gereç noksanlıkları, gerçek

ten bugün izahı mümkün olmayan hususlardır. Bütçesi 200 mi~yarın 

üz.erine çıkmış olan bir ülkede adaletin b'u gereç, araç ve bina nok

sanlığı izahsız kalmaktadı;r. Adeta, tabiri caizse, bir ihhalin so

nucu olduğu görüntüsünü vermektedir. Bugün diğer hizmet daireleri

nin adeta saraylar gil:ıi yükseldiği ülkemizde, adliyeniD haHl kori

dorlarda çalışmaya-tabirimi mazur görün- mahkum bırakılması, ger

çekten üzücüdür. ·(Alkışlar) 

İçinde çalıştığımız 9 bugün bu toplantımızı içinde yaptığımız 

bu adliye binası belki ideal bir bina değildir ama, Türkiye'de em

sali herhalde üç ten, beı,ıten fazla değildir. Niçin en azından bu 

kadar bir bina yapılamasln. 

Bunun yanında 9 hemen, sayın Ahmet Harndi Sayar arkadaşıının 

bir fikrine katılarak bir ana ilke olarak ben de kabul ediyorum; 

ülke sorunlarından mesleğimizin sorunlarının soyutlanması mümkün 

değildir. HernEm bir meslek sorunu burada kendini gösterrrı'ektedir. O 

da; barolara ayrılan yerlerin, avukat odalarının yetersizliğidir. 

Ben bunun da bıjgünkü im1canlar içinde ta!Jl yapılmEJ.dığı kanısın~ayım. 

Evet, bugünkü binalar içinde bize ayrılması 'mümkün yerl~r belki 
' 

_ istediğipıiz düzeyde olamaz, amma mevcut binalar içinde dahi gerekli 

yerler maalesef bize ayrılmamaktadır. Rahatlıkla Balıkesir'deki du~ 

rumumuzu emsal olarak gösterebilirim. Çok rahat bir bina değildir, 

ama hiç değilse her hakime, her savcı yardımcısına birer oda tefrik 

edilebilecek imkanlara sahip olan Balıkesir'de, merkez ilçede 87, 

tüm baro mensuqu olarak 228 kişinin bir o~ada çalıştırılınaya mecbur 

bırakılması, gerek başkanlık faaliyeti, gerek yönetim kurulu top

lantılaTı, gerek bekleme odası olarak bir tek 1 odaya sıkıştırılmış 
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olmamız da izahsızdır, bu da adalet içinde bir adaletsizliktir. 

Bu mevzuda yasamızın maddesi adeta askıya alınmış durumda

dır. Yasamız 9 bize imkan ve ihtiyaç nisbetinde yer ayrılmasınin zo

runlu olduğunu öngördüğü halde ı bu zorunluluk hükinü 9 müraccatları

mıza rağmen yerine getirilmemektedir. Bunun bilhassa gerıç meslek

taşlarıının ruhları üzerinde yaptığı kötü etkileri takdirlerinize 

ar:z; ederim. Ve Birlimimizin de bir ilke olarak bu konuda hassasiye-

tini ,ilgili takiplerini bilhar:ısa rica ederim. 

Davaların uzamasının qir nedeni olarak, katıldığım bütün 

toplantılarda hemen hemen temas ettiğim bir konuyu tekrar dile ge~ 

tirrnek isterim, O da enflasyondur .• 

Para d-eğerindeki süratıi düşme 9 kanaatimce Türkiye ı deki dava-

ların uzaması nı n belli başl'ı sebeblerinden birisidir. Adeta Türki

ye ı de para değerinin düşmesinden yararlananlar vardır ve bunlar da:... 

valarıd uzatılınasının amilleri arasında yer almaktadır. Bunun bir-· 

takım hukuksal çarelerinin bulunabileceği kanısındayım. Bugü~ % 5 

faizle, faizin de tartışıldığı bir ortamda, muhakeme masrafları ile 

bir müeyytdeye kavuştuğ'll kanı_sı nda değilim. Geç ödemenin bir müey

yides·i 9 bir tazminat şeklinde müyyyidesi düşünülmeli 9 bunun hukuki 

yolları, içtihat kapıları zorlanar~ gerekirse yasa değişikliğine 

gidilerek aranmalıdır kanısındayım. 

Raporda kısaca temas edilen bir husus var. Daha doğrusu .bir 

bölüm içinde kısaca temas edilmiş. Tiölüm; bazı davalara yargı tay 

yolunun kapanıp kapanmaması tartışmasıdır. Kişisel kanaatım bdur 

ki 9 bizim hukuk sistemi içinde hiç biJ.- davaya, hiç bir müracaata 

yargı tay yolu kapatılmamalıdır. Yargı tay bir içtihat mahkemesi ol-

duğuna ve eski terirnyle yargıtayın esas ~örevinin kanunların,hukuk 

kurallarının bütün ülkede bir seyyak v,e sadak üzre tatbiki yargı-
' tayın esas görevi oiduguna göre 9 bir kı sı nı davaların rrıiktarla ve -· 

sair hususlarla takyi t edilrH~erek yargı tay yolunun o davalara kapan

ınası yargı tayın bu görevini bazı konularda yapamaz hale getirdiği 

açıktır. Öyle dava olabilir ki~ gerçekten miktarı 2000 liradan aşa-

ğı dır;· fakat çok farldı tatbikata sebebiyet verebilir. Bunun içti-
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hat birliğini hangi kanaldan temin edeceğimizi bulmak güçleşmekte

dir, güçle~ecektir d~. Bu konu bizi ister istsmez, yine benim öde

den beri her tuplantıda temas ettiğim üst mahkemeleriri lüzumli ve 

ademi lüzumu üzerindeki tartışmaya bizi götürmektedir. 

Bundan evvelki toplantılarda te·mas ettiğimiz bu konu üzerine 
! 

zannediyorum verilen cevaplarda 9 bu çalışmalarımızın ;yarı yoluna 
1 

geldik, üst mahkemeler konusunda çalışmalarımız aşağı yul\:arı tamam-

lanmak üzeredir,· tamamlandığı takdirde ı Yönetim Kurulumuzun görüşü 

olarak üst mahkemeler konusunu genel lmrulumuza getireceğiz denil-

miş,tir. Herhald\,', bu çalışmalar ya tamamlanamadı veya konu/;g~nim 

verdiğğim önem verilmediği için olacak, pek tabii bir görüştür,yi

ne bu konuya es.aslı bir temasın yapılmamış oldu§;'Unu raporda görmek--

teyim. Yalnız, bir itiraz hal\:kından bahsedilmektedir ara mahkeme-

lere, yani itirazı tetkik edebilecek hukuk dvalarında, ben bunu 

\ 

yeterli bulmuyorum. Gerçekten, yargıtayın hem artan yükü karşısında 

ve hem· de mutlaka her .davayı yargı taydan, hiç değilse içtihat mah

kemesi olması itibariyle geçirme zorunluğu kar9ısında, bu iki zo

runluğu ,birleştirerek bir sistemi nasıl bulacağımız yolu, eğer üst 

mahkemeler, geçmiş istllinaf mahkemeleri tecrübesi dolayısiyle mut

laka sakıncalı görülüyorsa,· bunun da sE:çenekleriyle birlikte tartış-
. \ 

ması yapılmalıdır. Gerçekten bütün adli yıl açı,lı ş törenlerinde, 

sayın Yargı tay başkanı .rı, adeta gelenek haline gelmiştir ki, yargı-

taydaki iş çokluğundan bahsederler ve yine biz.im de 'katıldığımız 

bir çareyi, gerçek bir çare olmamakla beraber, önerirler. nerler 

ki 9 işte bir kanun teklifi yapıldı, daire adedini artıracağız·. Ve 

hemen de eklerler;- daire adedini artırmak geçici bir tedbirdir, esa~ 

sında yargıtayın görevini tam yapması imkanını sağlamaz.Gerçekten 

de öyledir; yargitay dairelerini artırmak, biraz evvel bahsettiğim, 

yargıtayın içtihat mahkemesi olmak, özellikle kanunların ve hukuk 

kurallarının bir bir siyak ve sebat üzre tatbiki görevini yerine 

getirmesi imkilaını vermez. İş çokluğu kar 5ısında, aynı daireden ay-; 

nı konuda, yakıp günlerde farklı içtihatlar ve kararlar çıktığı bir 

ortamda, daire sayısını artı:rmanın sakıncası da ortadadır. O halde, 
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üst mahkemeler de mahzurlu görülüyorsa, bunun çareleri nedir, dü

şünülmeli ve tartışılmalıdır, 

Üst mahkemeler konusunda, veyahut yargıtay bidayet mahkeme

leri ilişkisi konusunda bir hükme varılmıştı.r. Deniyor ki, artık 

bunlara -ben öyle anladım veyahut- pek lÜZiUm yoktur, çünkü fakülte 

mezunu h8kiınlerimiz tamaınlar,ııruştır, mahkemelerimizde fi:ıkül te mezu

nu olmayan hakiınlerimi·z yoktur. Pek tabii besıaretl-i bir s onuç, se

vindirici bir sonuç; fakülte mezunu ar~adaşlar:lıruzın mevcudiyeti, 

mutlaka hukukun gelişmesinde eskiye nazaran bir·ilerlemeiliir. Ancak 

acaba yeterli midir? Bugün fakülte mezunu olmanın ı eğer fakülte 

sonrası eğitime tabi tutulunmazsa, veya şahsi gayretle böyle bir 

eğitim lüzumunu, bir hukw{çu hangğ alanda çalışmış olur.sa olsun, 

h8kim, savcı ve avukat, böyle bir lüzumu kendi hissedip k~ndini 

bir eğitime tabi tutmazsa, pek de intibak kabiliyeti fazla olduğu~ 

nu kabuı etmek mümkün değildir, 

Burada bir konu da; mahl{emelerin ihtisaslaşması konusudur. 

Bugün h~iınlerimizin de şikayet ko~usu olarak ortadadır, biz de 

bu şikayetlerin, işlerin bi tirilmesi konusunda istenen biÇj:mde ve 

. süratte bi tirilmesi. konusundaki şikayetlerimizde. aynı paralJ3llik 

içinde bulunduğumuz olmaktadır. Şöyle ki, uzun süreden beri ceza 

davaıarına bakmakta olan bir hakim, hukuk marlliemesine verildiği 
1 

zaman bir bocalama devresi geçirmektedir. Hatta hukuk içinde dahi 

bugün, ticaret ayrı bir konu haline gelmiştir e özellikle iş dava

ları, iş mevzuatı fevkalade ilerleme içindedir Türkiye'de, gerçek

ten övünürecek bir ilerleme içindedir. klliua yeterli bir ilerleme 

içinde değildir ve bu ilerleme sağlanırken, maalesef bazı mağduri

yetler doğmaktadır. Pek .tabii ki içtihat kapılarını kapatacak ted

birlere tevessül edilemez, huklli{ içtihatlarla gelişir, ~ukukun ö

nemli bir kaynağıdır .içtihatlar. Ancak, bu içtihat değişiklikleri

nin yarattığı mağduriyetler, ve bilhassa adalet· üzerine düşürdüğü 

gölgeler de dikkate alınmalı 'Ve uzmanıaşma yolu aranmalıdır. 

Türkiye'ınizde güncel olaylardan biri de trafik sorunudur. 

Bundan evvelki Samsun ve Ankara konuşmalarımda da değindim; bilmi-
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yorum ne sebeple, her halde kendilerine göre birtakım haklı sebep

le olabilir, raporda buna değinilmemektedir~ Halbuki bugün Türki

ye' de trafik sorunu bir felaket haline gelmiştir. Nasıl apayrı se-
., 

. beplerle olmakla berab'er, tedhiş olayları bir can güvenliği konusu

nu ortadan kaldırmışsa, hepimiz için büyük endişeler yaratmakta ise, 
1 

pek tabii sebepleri ve sonuçları pek farklı oiJ..makla beraber, artık 

memlekette bir felaket haline gelmiş trafik sorunu vardır. Trafik 

sorununun birçok yönleri vardır amma·, inkar edilemez ki bir hukuki 

yönü de vardır. Trafik sorununa:z da Türkiye Barolar :Birliği olarak 

eğilmemiz zamanının geldiği kanısındayım ve bilhassa trafik sorunu

nun bir de hukuksal yönü vardır. :Bugün trafik mağdurlarının, gerek 
1. 

öldüğü takdirde,bir ölümle sonuçlandığı takdirde ·dektekten yoksun 

kalanların gerek bir malUliyet vaki olduğu takdirde, malUl olanla

rın hukuki giderimlerini mutlaka d~vlet garantisine almak lüzuınunu 

sosyal devlet ilkesinin çok doğal bir sonucu addediyoruın.Yoksa, 5 

bin liralık özel sigorta priıniyle, o da uzun süren davalar sonucun

da alacak olan bir kimsenin bir sosyal devlet ilkesine inancı kal

mayacağı açıktır. :Bir fon oluşturularak veya sair yollardan devlet 

bu mağd~rların hiç olmazsa hukuki mağduyiyetlerin~ telaf~ etmeli 

ve bunun yolları da Türkiye Barolar :Birliği tarafından önerilmeli, 

kamuoyuna maledilmeye çalışılınalıdır. 

Vergi adaletsizliği konusunda geçen raporumuzda, geçen müea

keremizde, yani 9 ncu genel kurul toplantısı sonunda bu mevzua de

ğinen arkadaşlarımıza, bu arada bendeniz de değinmiştim, c~vapen 

sayın başkanımız aynen şöyle demişlerdir: Her açıdan Türk avukatı

nın vergilendirilmesinin gerek maddesel, gerek manevi birtakım üzün

tülere meydan veren uygulamalarının önüne geçmek için çok ciddi bir 

çaba 1976 yılı içinde bizi beklemektedir. 

:Biz de beklerdik ki, 1976 yılında bu yoğun çabanın sonuçla

rını bu raporda görmüş olalım. Değinilınenıüştir, herhalÇle ya henüz 

bir sonuca varılamamıştır veyahut işlerin yoğunluğu buna inık&n ver

memiştir. ~~cak, burada detaylara girmeden hemen şunu belirteyim ki 9 
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vergilendirme konusunda Türk avukatlarını ri vergi derdi değil, emek-

çilerin vergi derdi olarale konu ele alınmalıdır. Pek tabii detayı 

gçinde avukqtl ırın durumu da düşünülebilir. Ama avukatlar da, avu~ 

katlık dolayısiyle vaki vergilendirmeden dolayı emekçiler sınıfı 

içindedir. Bugün, rahatlıkla ve kesinlikle söyleyebiliriz'ki, Tür

kiye'ınizin vergi sistemi içerisinde, emek-sermaye ilişkisinde em~k 

aleyhine yaratılmış acı durumlar vardır. Örnek olarak vermek gere~ 

kirse; sermayeye bir teknolojinin, bir makinanın amortisman payı 

ayrıl:lr,, fakat emekçinin, örneğin bir avukatın yıprattığı beyninin 

payı hiç ayrılmaz. Emekçinin bitmekte olan, her gün sarfetti~i emek 

sonucu erimekte olan gücünjjn amortismanı ayrılmaz" Bunlar bir kül 

.olarak, emekçilerin vergilendirilmesindeki aksaklıklar konusu ola

rak ele alınmalıdır. 

Bu arada 9 detay sayılabilecek bir iki hususa da temas ed·eyirrı.. 

Para değerindeki düşme muvacehesinde, bizim yararlandığımız, daha 

doğrusu hakkımız olan, mesela amortismanın bin lira olması, bin 

lira miktarı; dilimi, 1949. s'enesipin bin lirasıdır. Bugün o _bin li

ra ile hiç bir şey alınmaz. Bu, genç arkada9larırniz için üztlcü bir 
! ' 

sahnedir; bir yazıhane kuracaktır, 1949 senesinde'yazıhanesinin tü

, münü bin liraya belki tesis edebilirdi, bugün bin 11iraya bir masa 

alamaz. Bu arkadaşımız o masayı 17 senede amortise edecek~ir. E bu 

genç arkadaşımıza ağır bir yüktür. 

Tesbit edilemeyen giderler karşılığı beşbin lira sanırım le" 

12 sene evvelki beşbin liradır, o zamanki bir değişiklikle kabul 

edilmiştir. Eğer bugün bu beşbin lira ile tesbit edilemeyen ggder

lerin pek cüz'i bir miktarı ancak bu kapsam içine alınabilir. Bun

lar, detay da olsa, emekçilerin vergilendirilmesi konusundaki ça

lışmalarda kanaatimizce dikkate alınmalıdır. 

Geçen torJlantıda Kocaeli JJelegesi Sayın Suat Yılmaz Yalım 

beyin işaret buyurdukları ve sayın ba9kanırrrızın da bu konuya henüz 

muttali oldum, üzerinde eğileceğiz, şeklinde'çevaplandırdıkları, 

Anayasanın 38 nci maddesi hakkında da raporda bir kayda tesad~f et

medim. Bu belki Anayasa Mahkemesinin biçim yönünden bu maddeyi ip-

" 1' 
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1 

,' 
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tal-etmesi sebebiyle temas edilmemiş olabilir. Ancak bu iptal dahi 9 

bu sorunu kökünden halletmek şoyle dursun, bilhassa kararın henüz, 

aradan iki ay geçmiş olmasına rağmen neşredilmemesi muvacehesinde 

yeni birtakım hukuki sorunlar ortaya çıkar~ştır. Bu hukuki sorun

ları da kapsar biçimde Türkiye Barolar Birliğinin bunUN bir ~alışma 

konusu yapması herhalde ülke yararına olacaktır. 

Bu aradaı detay sorunlar olmakla beraber? mesleğimizi ve so

runlarımızı ilgilendirdiği için 9 Yönetim Kurulumuzun qa beni bu ko

nularda görevlendirmesini dikkate alarak 9 vaktinizi israf etmeden 

bir iki noktaya daha temas etmek istiyorum. 

Bunlardan biri, barolarımızın Devlet Mallizeme Ofisinden,isti

fade ettirilmemesidir. Devlet Malzeme Ofisi satışlarından barofuar 

. yararlandırılmamaktadır. Madem bü: kamu ni teliğindeki kuruluştur ı 

yararlandırıimamasının izahı yoktur. Kaldı ki 9 noterler noter ola

rı;ı.k bundan yararlanm.aktadır, biz avukatlar olarak illlevlet Malzeme 

Ofisinden yararlanalım demiyoruz 9 ama barolar yararlanmalıdır.Bu 

husustaki çalışmaları Birlikten istirham ediyoru mo 

Avukatlık Kanununun 1238 sayılı Kanunla değiştirilen, daha 

dogrusu süresi uzatılan geçici 17 nci maddesi, 7 Temmuz 1977 de so

na erecektir. Bunun tekrar uzatılınası veyahut bir tadile tabi tutul

ması hususundaki bir teklifin, bir milletvekilinin teklifinin ra

porda yer aldığını ve buna karşı çıkıldığı hususundaki kaydı teşek

kürle karşılıyoruz. Genç meslektaşlarımızın iş sahasını daraltmaya 

matuf ve kanaatimizce artık haklılığını da yitirmiş olan bu uygula

manın yEıni bir uzatmaya tabi tutulmaması hususunda dikkatli bir gay

ret sarfedilmesi gereğine inanıyoruz.' Ancak, .bu devre sonunda ne 

şekilde hareket edileceği hususunda barolarla birlikte Türkiye Ba

rolar Birliği bir görUşe varıp, Birlikte bir hareket tarzı tesbit 

edilmelidir. Yani, 7 Temmuz 1977 tarihinde iş ne son verileceklere 
J 

ne gibi işlem yapılacağı belirli bir yönteme bağlanmalıdır. 

S osyal güve@lik konularla ilgili hususlara benden evve~ ko

rı,uşan arkadaşlarım temas ettiği için yeniden temas etmek istemiyo-

rum. Yalmız, konut kredisi konusu mutlaka halledilmelidir. Ve kısa 
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zamanda halledilmelidir. Çünkü her geçen gün, mesken sahibi cilma

yan arkadaşlarımızın yentden mesken edinmek imkanları gün geçtikçe 
' 

azalmakta ve dlaralmaktadırı artan taşınmaz mallar kıymeti karşısın

da ve bilhassa mesken sahibi olmayan meslektaşlarım:ı.z ve özellikle 

genç meslektaşlarımızın hali barolarımız için üzüntü vesilesi ol

makta0ırl Konut kredisi, bütün dalliaııı:da sigoryalı olmak mecburiye

tinden vareste olarak, böyle bir mecburiye~e tabi tutulmadan hal

ledilmelidir kanısındayız. 

Ölüm yardım beyannamesini vermeyen arkadaşlarımızın duruqıu 

açıklığa kavuşturulmnştur kanısındayız. Açıklığa kavuşan biçimi 

genel kurulun bilgisine sunulursa memnun oluruz.Yani bununla şunu 

kastediyoruz: Biz Balıkesir Barosu olarak mesela; bu beyannameleri 

toplayıp gönderemedik, çünkü arkadaşlarımız bu beyannameleri doldur

muyorlar. Bundan herhalde anlaşılan diyoruz biz, beyanname verme

yenler, şeyde gösterilen mirasçılarına kalacakt;ı.r, uygulamanın böy

le olac~ğı hususu veyahut bizim bu anlayışımız Birlikçe mutabru~at, 

halinde isek, teyit edilmelidir lütfen. 

Bir uıliak istirhamım.9 bize gelen raporlar ve bu genel kurul 

toplantılarının tut-anakları,, daha iyi bir kağıda bası.lırsa, bilmi

yorum çok masraf olur mu, çok masraf olmasını da istemem, fakat da

ha iyi bir kağıda basılırsa, bunlapı kütüphanemizde bir kıymetli 

hatıra olarak saklamak ve bizden sonra geleceklerin istifadesine 

sunmak bak2mından daha iyi oiur kanısındayım. 

Burada, müsaade ederseniz sözlerim sona ermek üzere, yalnız 

bir noktadaki endişemi ifade etmeme izinlerioizi rica ediyorum, 

Şimdi efendim; lVIedeni Kanunda ifadesini bulan bir hukuk:l 
' ' ' 

. ., 
ı .ı.-

ke var. Kanun lafzıyle ve ruhuyla temas ettiği bütün meselel~rde 

mer'idir. Bir diğer endişemiz var, diyoruz ki; en büyük:zulümler 

dahi kanunla yapı3;ıyor; bazı kanulhlar Anayasaya aykırıdır, bazı ka-

nunlar anti demcıkratiktir. Şimdi, :mr t ara ftan bir hukukun genel 

ilkesi var; kanunlar mutlaka uygulanmalıdır. Bir taraftan,\ biz hu

kukçular olarak endişemiz var; birtakım halmız kanunlar da olabilü·, 
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Şimdi bu iki 9 tabiri caizse bu iki haklı iddianın ortasın~

daki sentezi nasıl bulacağı'z? Eğer biz birtakım kanunlar uygulan- · 

mayabilir gibi bir sonuca varırsakı bunun bir anarşi sebebi olma

sında tpplumdan çekinmez miyiz acaba? I3en de böyle bir end;işe uya

nıyQr. Sonra 9 kanunları uygulayanlar mutlaka hakiını savcı ve avu

katlar değil; kanunlArı idare de uyguluyor 9 kanunları güvenlik kuv

vetleri de uyguluyor, kanunları bir tapu memuru da uyguluyor, nü

fus memuru da uyguluyor. Şimdi ı kanun te.mas ettiği bütün meseleler

de mer' i olduğuna göre 9 ı:canunu uygulamaya özendirmemiz gereken bir , 

mevkide olan kimseler olarak ve pek tabii. ki birtakım hak ve endi-

, şelerle birtakım kanunların Anayasaya aykırılığı veya antidemokra

tik olduğu 9 -eski bir terim ya antidemokratik 9 artık şeyini kay

betti ı yeni Anayasa müeyyideleri karşısında ı. benim görüşüm- Şimdi 

Anayasaya aykırıdır 9 bu kanunu uygulamayabiliriz gibi fetvalar 

bizden çıkarsa 9 bunun takdir ölçüsü ne olacak? I3u endişemi gidere

cek bir formül 9 bir sentez üzerinde de çalışma yapılmasında Türk 

hukuku yaraın~na 9 hatta Türkiye'nin top~umsal yapısı yararına büyük 

yararları bakımından büyük lüzum görüyorum. Lütfedilir bu husc;-ı'=ıta 

da bizi aydınlığa kavu~turac~k bir çalışma yapılırsa 9 ve bu çalış-
' 

malarımız kamuoyuna da yansıtılırsa; bunda herhalde t plum yararı

na sonuçlar doğacaktır. 

Iv1üsaade ederseniz kısaca tekrar edeyim 9 yanlış anlaşılınama

sı için; hUkukun üstünlüğü ilkesi muvs,cehesinde kanun hakimiyeti-

nin artık demade olduğu 9 tamam kabul ediyorum9 ancak bir taraftan 

da bir kanun varsa bu bir tar~fa itilemez 9 uygulanmalıdır. E bunu 

nasıl gider~oeğiz, bu ,iki şeyi nasıl telif edeceğiz 9 hangi' nokta

da bir sentez yapacağız? Arzetmek istediğim husus budur. 

Lütfedip dinlediğiniz için teşekkür~erimi ve derin saygı-

larımı sunarım efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN~ Teşekkür ederim, 

Söz sırası Ankara Tielegesi Sayın İlhami Güven'de.I3uyurunuz. 

İLHAJ11Iİ GÜVEN (Ankara)- Sayın Ba9kanlar 9 sayın konuklarımız 9 
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yüce kurulun çok sayın üyeleri; 

Yüksek toplulu~unuza seslenmenin onuru içinde hepinize en 

derin sevgi ve saygılar sunarımo 

Sayın arkadaşlar, izin verirseniz bendeniz raporu bir biçim 

yönünden, biT de öz yönünden eleştirrnek üzere söz almış bulunuyorumo 

Ama öncelikle, eleştirilerime geçmeden önce, bu mükemmel bilimsel 

eseri bize büyük bir·· emek sonucu lütfeden bac;ta Genel Başkanınuz 

Sayın Hocam Faruk Erem olmak üzere bütün Yönet.im Kurulu üyelerine 

takdir hislerimi 9 şükranları nu arz etmek isterim. 

Rapor bir yıllık ç~lı.;:manın sonucu düzenlenmiştir. Olağan fa

aliyet raporları şimdiye kadar edindiğimiz usul bilgilerimize göre 

sene içerisinde olan bütün çalışmaları aksettirmesi gereker , bütün 

çalışmaları içermesi gereken rapor niteliğinde olmalıdır. Geçen se"

ne Türk kamuoyunu olurıllu biçimde etkileyen, büy~k yankılar uyandıran 

Barolar Birliğinin mevcudiyetini kamuoyuna kabul ettiren iki tane 

olağanüstü toplantı oldu. Bu toplantılardan birisi 29 Nisan, 1-2 Ma~ 

yıs 1976 günlerinde İzmir'de, ikincisi de hala aktüalitesini devam 

ettiren, :Devlet Güvenlik Mahkemeleriyle ilgili olan, zannederim 16-

17-18 eylül tarihlerinde Ankara'da oldu. 

Gönül isterdi ki, bu iki olağanüstü toplantı, olağan toplan

tı süreci içerisinde yapıldıgına göre, kabul edilen önerilerle, on- .. 

lardalı bahsedilmiştir 9 teşekkür ederim, ama bir de kabul edilmeyen 

önerilerimiz vardı ve bunlar artık kamuoyunun malı olmuştu. Bu öne

rilerin de raporda yer alması gerekirdi kanısındayım. 

Öncelikle 9 bunlardan en önemıisi 9 bütün gönl ümce katıldığım, 

İzmir Barosunun, kıdem konusunda,- antidemokratik bir hüküm olan kı-:

dem konusunda getirdiği konu idi, 15 senenin üstünde avukat olmamı

za rağmen bu konu, iftiharla arz ediyorum; reril:dedilmiştir ama, 28'e 

32 oyla reddedilmiştir, hatırımda kaldığına göre. 

Binaenaleyh, bu konu olağanüstü toplantıda benimsenmiştir. 

Bu. konunun önemine bir kere daha işaret etmek isterim, vaktinizi al

'mazsam. Niçin ben bir günlük rn.rıl pırıl avukat arkadaşıma, yasa ile 

!ı' 
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milyonluk davayı alma hakkı veriyorum da, katili savunma hakkı ve-

riyorum da, bir de s eç , : hakkı veriyorum da seçilme h::tkkı vermiyo

rum •.• Niçin benim bir yıllık arkadaşım, iki yıllık a:ckadaşım, avu

kat genç kardeşim 20 yıllık ağabı=:yisiyle aym. sıradR oturmasın? •. 

Yönetim Kurulu- üyEısi olmasın?", Ve niçin baro başkanı olmasın? •• O 

zaman bu, derin derin üzerinde tartıç:ılınış ve kıdemin kaldırılması 9 

demin, de arzettiğim gibi çok az bir ekseriyetle red.dedilmişti ,Jı:r-

kadaşlar, artık bu antidemokratik hükmün kaldırılması zamanı gel-

miştir ve geçmektedir. Buna, üzerine parmakbasa basa bir de hu

zurunuzda bu olağan toplantıda işaret etmek j_sterim, (Alkışlar) 

Yine ben bu toplantıda ve arkadaşlan_mız, yine İzmir Baro

sunun bir öneris'i icabı olarak, ölüm tazm:inatının bir ~ısrınnı defin 

masrafına hasredip, diğer bir 1nsmını işten ayn.lma tazminatıns., 

bu çileyi çeken, mahkeme koridorlarında çırpJ.nan, gayri müsait 

şartlar al tındEı, çalışan bir heyecan kumkuması. içerisinde ömrünij 

tüketen avukatlara Sosyal Sigortaı r kıdem tazminati vermediğine 

görey bir yaşlılık tazm::i_na-~J. verilmesi fikri ortaya e,tılmı ştJ, bu 
1 -

kabul edilmiştir, ama raporda bir satırla bundan bahsedilmiştir;' 

ıiüzerinde çalışılmaktadır, henüz istatj_stik:l ilialumat elde edile-' 
me mı ş 'tır, · 
m.ıf]Jt::pct::ıq: binaenaleyh bu baleınıdan çalı:;;almakcadır 11 diye seçi::;ı-tiril-

miştir, Bağışlasınlar beni, bu konu da önemlidir, ou konu üzerin

de de durulmasını bilhassa istırham etr:ıek·ceyim, 

Yine, staj müessesesi derj_n bir yaradır, Zaten ç ocu:-cıarımız 

dört sene sadece ve sadece Ankara, İstanbu-:t. gibi büyük şehirlerde 

hukuk fakülteleri olduğuna göre, bunun da oradan başka yerlerde 

. açılmasına da taraftar olmadığımı arz edeyim, çocllkla:v-ırrnz Türkiye-

mizin muhtelif yerlerinden gelip, binbir mi.işkülle dört senesini 

bitirınektedir. Bir de.siz buna J,5 sene ekJ.erseni~, bu büyük hak

sızlık olur. Bahusus, ağabeyileri bir sene yapar, ondan sonra küçük 

kardeşleri 1 9 5 sene yaparsa, bu adaletsj_zlik olur~ bu biz,e yakış

maz arkadaşı ar. 

Yine sevgili stajyerleriınizin yarının kamu görevlisi adayı 

olmaları esas alınarak, nasıl ki hakim stajyeri maaş a,lıyor2a~ 

ii,;: 
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stajyer de maaş almalıdır 9 demiştik, Bu önerimiz hakkında da ra

porda bir hususa rastlamamanın üzüntüsu içerisindeyiz. O halde, bu 

konular i.:şlenmediğine göre, stajyerlerin mutlaka ve m1'l.tlaka mali 

sorunları ele alınmalıdır 9 barolar ele almalıdır, Barolar Birliği 
' ' . 

e~e almalıdır; ama 3-5 stajyer.e değil, tüm stajyer kardeşlerimize 

yardım ellerini uzatmalıdırlar ve yardım ellerünizi uzatmak zorun

dayız. 

Şimdi arkadaşlar, bu biçimsel eleştiriden sonra, izin ve

rirseniz şimdi de raporun esasına geçiyorum. 
1 

Arkadaşlar raporun esasında da; toplumsal olaylarla mesle-

ki sorunlar olmak üzere iki ayırım yapmak isterim. Hepinizce de 

bilindiği üzere, her toplumsal olayın sonucu hukuksaldır arkadaş

lar. O halde, toplumsal olaylarla uğraşmak, toplumsal olaylara e-

ğilmek kamu görevimizin başında gelmektedir. Tedhiş olayları da 9 · 

' 1975 senesinden beri her gün diyebileceğim şekilde 9 yalnız ana-ba-

ba olarak değil, bu olayların neticesi bütün toplumu üzmektedir. 

Tedh iş hareketleri, şiddet. ola;yları vardır Türkiye' de. Ahmet 

Harndi Sayar arkadaşıma bütün kalbirole katılırım, bu bir gerçek

tir ~e bu toplum olaylarında, şiddet hareketlerinde arkadaşımdan 

ayrılacağım. Maalesef liselere inmiştir, üniversitelerden 'tiaşmış 
' . . 

liselere inmiştir. Hergün içimizi yakan haberler gelmektedir. 

Binaenaleyh, toplumsal olaylar hukuksal sonuçlar doğurduğuna 
. . 

göre, hukuksal sonuçlar do·ğran her türlü olayları önlemek de bizim 

görevimiz bulunduğuna göre, Barolar Bir·liği bu tedhiş olayları, 

karşısında hiç geiliikmeden derhal yasal tedbirler almasıve derhal 

girişimlerde bulunması zorunludur, bunu iletirim. 

ı ı 



-- ---~--~----~- ----,----.~---------

- 66 

Çok mühim bir kamu görevi yapan avukat rahatsız oldukça da vatanda

şa yardımcı olması mümkün değildir. Biz Ankara'd~ tam altı binqya 

dağılmış ve bazen sabah saat -9""00'dan, öğlen saat l2•3Q'a kadar 

koşmaca oynuyoruz. Bu perişanlık hala devam ~tmektedir. Bu binayı 

gördüm, sevindim, inanın hayret ettim~ sizlere Allah bağışlasın. 

Temenni. ediyorum Tür_kiye çapında bu çeşit adiiye sarayları yapıl

sın, bunun yarısı da yapılsa razıyım. Bundan iftihar ettim, hayır

lı olsun. Bugün adalet sarayları konusu Türkiye' de üzerinde 'Önemle 

durulacak konulardın. Adalet saraylarında bugün avukat rahatsız 

olduft;u gibi, say:ı,n hakimler de rahatsızdır 9 bütün personel rahat

sızdır. Adalet Bakanlığı·, Türkiye' de -Maliye Bakanlı§:i;ından sonra en 

çok geliri olan Bakanlıktır; ama en çok perişanlık içinde olan 

Bakan~ıktır, Bunu bilhassa belirtmek isterim. 

Biraz evvel genç b~r kardeşim bir bildiri verdi, haklıdır. 

O· arkadaşıma sesleniyorum, biz de öyle sığıntıydık 25. sene evvel. 

Hakim yanında mahkemede staj yaparken biz de öyle sıkıntıdaydık. 

Sempati toplayıp dosya almak heyecanı içindeydık. Bugün de böyle

dir. Bu büyük bir üzüntüdür .• Bunun üzerine ef!;ilmek lazımdır. Ben 

25 sene evvel çektiğim ıstırabı biraz evvel aldığım o bildiriB.e 

aynen yaşandığını·gördiiJll. Bundan büyük üzüntü içindeyim. 

Sayin arkadaşlar; Türkiye'miz hmzlı bi~ aşama içerisinde· 

ve hızlı bir gelişme içerisindedir. Bunun yanında da arzu etmediif,i

miz olaylar cereyari etmektedir·. Binaenaleyh, Barolar Birliğinden 

temennim, yasalarımızın bize verdiği olahaldar içerisinde artık 

Barolar Birliği eylem ~larak .ne yapacaksa şurada tespit edelim ve 

b'u Türkiy'e çapında yapılmalıdır. Madem ki baskı organıyız, baskı 

organınıh bir unsuru da eylemle kamuoyunu uyandırmak olacaktır·. 
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Hepinize gönül dol~ısu saygılar sunar, teşekkür ederim efen-

dim .. (AJ,_kışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederi~ Sayın İlhami Güven. 

Konuş,ma sırası Sayın A11Inet Saruhan' :ı..n, buyurun efendim. 

AHJ\fıET S.ARUHAN. (Kırklareli)- Ben huzurlarınıza benden evvel 

görüş ?ildiren Sayın İlhami Güven arkadaşıının temas ettir;i konuyla 

sözlerime girmeyi düşünüyordum ve yine aynı şekilde düşünüyorum~ 

Stajer arkadaşlar verdikleri bildiride bir sıkıntılarını dile 

getirmişler ve belli hukuka istinaden bir sıfatla bulundukları ça~ 

lışma i'çerisinde sığıntı durumda kaldıklarını şikayet konusu yap-, 

mı ş lar ve bunu y'aşamıqlar bi ttıiı.bil:. 

Bundan ayrı olarak bir de Sakarya Barosu teklifi olarak bir 

öneri söylendi ve hflkim stajerlerinin de belli bir süreye bağlı 

olarak avukat nezdinde stajlarının bir müddetini geçirmeleri uygun 

olacak şeklinde bir gerekçeyle bir öneri ileri sürüldü. Çimdi bütün 

bunlard.an benim ve umuyorum ki, bütün arkadaşlarımın derinlemesine 

bir tahlille ulaşacakları Türkiye'mize ait bir meselenin mevc1,1d'i-

yeti karşısinda bulunuyoruz di3re düşünüyorum. 

Sayın arkadaşlarım, bizim bir mazimiz var, yani bugün yerden 
1 

mantar> gibi bitmiş bir topl'um defô;j.liz. Bu mazimizde biz daima mut-

lak idare altında yaşamış bir milletin bugünkü nesilleri olarak 

bulunuyoruz. Kıymetli Hocamız bugün artık bütün modern dimalar tara

fından benimsenmiş hukukun üstünlüğü prensibi içerisinde yer alması 

lazım gelen veya onu başka bir surette.ifadeye yardımcı olacak bir 

~eyanda bulundular ve "bir kepalık söz konusudur, bin de vatandaş

lık söz konusudur." dediler. Biraz evrvel değindiğim o yüce prensip 

muvacehesinde,pratik hayatta uygulamada da yer almış şekli muvace-
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hesinde bir kepalıktan hiç bir surette söz konusu edilmemesi gereki~. 

Bunun bugün için artık geçerliliği olmaması icap eder. Hal böyle 

olmasına rağmen maalesef biz Türkiy~'mizde idare edilenlerle idare 

edenler bakımından bu neticeyi sağlayabil~iş vaziyettm değiliz. 

Bir avukat stajerinin sığıntılıktan bahsetmesinin bir Baronun hakim 

stajerlerine avukat nezdinde staj yaptırtmak istemesinin nedeni 

kanımca teoride kepalıktan vatandaşl;ı-P:a yükselmiş olmamıza rağmen, 

pratikte hala kepalık, yani mafet, madun durumunun sosyalman yaşa

makta olmasından ileri gelmekte olduğu kanaatindeyim ve şunu arz 

etmek isteyeceğim, bizim Türkiyemizd~ Barolar Birliği olarak, fil-

vaki Kanun, "Barolar birliği kamu lçurumu niteliı2;inde bir meslek 

teşekkülüdür" diyor. Bundan çıkacak mana evvela, bizim faaliyetle-

rimiz mesleğimizin gelişmesine, meslek tesanütümüzün gelişmesine 

matuf bulunapaktır; ancak mesleğimi;3in hukuk olırıası netice itibariy

le cemiyet düzeninin bir unsurunu ve hatta onun ülküsünü teşkil 

eder bir faaliyet alanı.içinde bulunmamızdan dolayı biz sadece 

burada nitekim tabii olarak cereyan ediyor, meslek meseleleri içe-

risinde değil, Ülkenin, vatandas.ın bu çe.rçeve dahilindeki konula-

rıyle de görüş yapmak, bunları ele almak suretiyle bir vazife yap-

mış oluyoruz. 

Bütün bunlarla kısaca şöyle bir noktaya temas edeceğim, malum

alileri, toplumsal alanda, özellikle toplum bilimlerinde ve kaldı 

ki, bugün müspet bilirnde dahi % 100 bir kesinliğin söz konusu ol

madığı bir vakıa halinde gözlerimizin önünde, toplumsal meseleler-

de bu büsbütün böyle. O itibarla , toplumsal meselelerde bir taraf

tan' teori~ bir taraftan pratiği gözönünde tutmak ve sadece teoriy

le meselelerimizin ve toplum meselelerimizin, hallinin mümkün olama-



yacağı görüşünü benimsememiz gerekmektedir o Kaldı ki,' e;erek hukuk 

alanında, gerek felsefede teori-pratik karşılaşması daima mevcut ve 

bunların ikisinin karşılaşması ve tevlifi yapılmadıkça gerçek budur, 

doğru budur demenin imkanı olmadığını da gayet açık olarak hepimiz 

biliyoruz. 

O itibarla, özellikle, angle sakson memleketlerde müşahade 
\ 

edilen pratiğe daha fazla yer verme; çünkü bizim eski tabirlerimiz 

içerisinde huku1-.:ta çok kullanılan bir tabirimiz vardı, eşyanın taoi-

atı diyorduk, bu ise pratik demeko Çünkü, malum teori bir zihin 

faaliyeti; ama pratikte cereyan eden olaylar sadece bizim zihin 

çerçe,vemiz içerisinde tasarladığımız istikametleri ve yapıları taşı-

yan ve gösteren hareketler halinde gelişme:mekted_ir. 

O itibarla, şöyle bir önerime gerekçe olmak üzere maruzatımı 

söylemiş oluyorum. 

Arkadaşları.yine angle sakson memleketlerde ı bilhassa şumüllü 

du,rumunu müşahade ediyoruz; o ülkelerde dediğim yaşantı gelenğgi 
1 

itibariyle uyg'ulamanın getirdiği veya uygulamanın ortaya koyduğu 

hususlara istinaillta daha fazla i.sabet olacağı noktayı nazarı seb.e-

biyle bu girişimle-c'e daha fazla yer veriliyor. Orada böyle, şurada 

şöyle şeklinde bir iki misal vermek suretiyle ve bir de genelliği 

içerisinde o memleketlerde sivil hayatla resmi hayat arasında bir 

akım olduğunu nıüşahade ediyoruz. Oysa, bizde maalesef Osmanlı lm

paratorluğu zamanınaan ·kalma P31d. yaşantılar sebebiyle Devlet kapı

sı bir kapıkulluğu vaziyetinde bir noktadan bir kimse okula girer, 

diploma alır, st&j dediEimiz bir safhadan geçer, ondan sonra hakim 

olar. Bu kimsenin EiU söylediğim yoldan gelişi içerisinde Jreel ha

yatla herhan~i bir tecrübesi mevcut de~ildir. Oysa, geldiği mevkide 
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doğrudan do~ruya hayatın maddesine ait ihtiyaçlara cevap verecektir. 

Oysa, kendisi bunlarla mücehhez olmamıştır. 

O bakımdan kanaa~im o ki, bizim memleketimizde de biz sivil 

hayatla resmi hayatın münasebetin'L sağlama imkanını elde ed~rsek· 

veya bunun çok .faydalı olduğunu kabullenerek bunun mücadelesini 

yaparak bunu realize edersek, toplumumuza şu meslek topluluğu ola-

rak büyük bir hizmet yapacağımıza kaniyim. 

Bunun için de şöyle bir öneride bulunmak istiyorum müsaadeniz

le; biz tabi ı pratiğin içerisinden gelm.iş insanlarız,. akademik in

sanlar değiliz, nazariye insanları değiliz. O itibarla terimleri-

mizde belki tam isabet söz konusu olmayal:ıili,r, o bakımdan özür 

dilerim. 

'Şimdi toplumun yaşantısında Devlet kurmuşuz. İhkakı hakkı 

menettikten sonra bir adalet tevzli durumuna giriyoruz. Adalet tev

ziinin sosyal hayatın bek'ıedif:i;i ihtiyaçlara, onun muhtaç olduğu şek

liyle verilebilmesi için bu adalet tevziinin , devlet idaresine 

bağlı olarak yaşayan vatandaşların bağlılık sebebiyle taaddüs eden 

adalet ihtiyaçlarını sağlamak için mahkemeler kunmuşuz. Biz avukat, 

hakimin yardımcısı diyoruz, ben öyle düşünmüyorum. Madem ki, bu 

adalet tevzii devlet idaresine bağlı olarak bir devlet topluluğu 
' içinde yaşamanın zaruretidir, bu toplumsal bir fonksiyondur, bu 

fonksiyonun o toplumun ihtiyacına uygun şekilde ve ihtiyaç hisset-

tiği anda haketmesi gerekir. Bunun da uzun sözlerle ifade ettiğim 

şekilde en ehliyetli ~surlarla hakimi, savcısı, avukatı, yani 

avukat'da hak:irııe yardım eden kimse değildir bence, o da aynı şekil-

de o adalet tevziinin içinde , o tevziin tahakkuku mevzuunda bir 

unsurdur. Şu şekilde ve avukatı bu şekilde gördükten sonra biz,; 
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yar~ıçlıkla avukat arasında bir pratik kurmalıyız. ~u suretle d~ · 
' 

pratiğin temin ettH;i faydaları sağlama iriıkanını elde ederiz .• 

Nitekim, !ngiltere'de hakimler avukatlardan olurmuş diye duyuyoruz. 

Hakikaten bunun çok büyük yararı olacağını tahmin ediyorum. 

Arkadaşlar, çünkü hakikaten biz avukat olarak sivil hayatın 

içerisinde onun, binbir çeşit va.kalarla karşılaşmak suretiyle haki

katen fiili hayatın hem bilgisine, hem tecrübesine sahip oluyoruz; 

ama maalesef birkapıkul~ut!;u geleneğinin seyri içerisindeki hakim 

arkadaşlarimız bu imkanı bulamıyorlar. Kendismne şahit ifade veri

yor, tanığın sorgusu yapılıyor, hayat olaylarının içerisinden gel-

memiş olmaklığın zaafıyle adam meseleyi ihata etmekten mahrum kalı

yor. Demek ki·, bu adalet hizmetinin yerine gelmesinde ne kadar büyük 
' 

fayda sağlayacaktır. 

O itibarla diğer memleketlerde olduğu gibi değil, mesela 

diyelim memleketimizde 2 bin hakim kadrosu var. Bunun hiç olmazsa 

500 kadarını pekala avukatlar arasından hakim tayin etmeye esas 

olmak suretiyle hakimlikle avukatlık arasınd~ , sivil tecrübeyle 

resmi tecrübe arasında bir pratik alışveriş kurmak imkanı hasıl 

olur. Birliğimizin bu mevzu üzerinde durmasını dilerim şahsen, 
1 

Şimdi yine esasım aynı, vatandaşlık kepalık mese~esi ve ta-

rihten gelen bir durum, Barolar Birliğimiz ve bütün arkadaşlar ida

renin kaza1 murakabesinin çok önemli bir şey olduğunu 1 ve bu benim 

ifade ettiğim kepalık-vatandaşlık münasebetinin halli mevzuunda bu 

esasın çok büyük hizmet ifa edeceğini düşünerek büyük bir iştiyakla 

bunu ifade ediyoruz. 

Şimdi Türkiyemizde bu fonksiyonu ifa etmek üzere sadece bir 

Danıştayımız var. Bütün Türkiye'nin her tarafından filvaki muvazzaf 
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olmayan idare kurullarının da birkısım kararlar üzerinde yetkileri 

~evcut; fakat bu gayet sınırlı olarak kalıyor. O itibarla bütün 

'idarenin kazai murakabesi ters bir organla,. Ankara' daki .Danıştayı-

mızla yapılmak icap ediyor. Kadrosu ne kadar geniş olursa olsun 

biraz evvel konuşan arkadaşlarımın da ifade ettiF,i şekilde Yargı

tay da büyüyor, büyüyor; fakat maale.sef fonksiyonu has ıl olmuyor. 

O itibarla, zcıman zaman çeşitli görüşlerle ele alınan bir bölge 

idare mahkemeleri meselesi vardır. Bu bölge idare mahkemelerinin 

bizim vatandaş~mızı kepa halinden vatandaş haline çıkarması mev

zuunda çok büyük bir hizmet ifa edeceği düşüncesindeyim. 

İdarenin kazai murakabesini hukuktan kısmen haberdar konu

larla şu veya bu sur.etle alakalı kimselerin dı:şında idarenin kazai 

murakabesini sıradan vatanda:ş maalesef müdrik vaziyette değil; .~ma 

bunun ihtiyacı içerisinde herhangY bir haksız kararla karşılaştığı 

vakit, "Ben mahkemeye müracaat edeceğim" şeklinde bir,takım feryat

larla kendisine yönelmiş o haksızlığı dj_le getirme;yTe çalışıyor~ 

Oysa sonradan anlıyor ki, durum budur, Ankara'ya başvurmak gereke

cektir; fakat bunun da zamanı uzundur, o bakımdan anında içerisinde 

tahassül etmiş olan infiali ve hak arama enerjisini durumun böyle 
1 

olduğunu anladıktan.sonra kaybetmekte ve güçlüğünü gördüğü için 

ba~ı hallerde vazgeçmektedir. 

O itibarla, bölge idare mahkemeleri meselesi üzerinde hem 

hukukun üstünlüğü~ün tahakkuku ve hem de idarenin müessir surette 

kazai murakabesinin sağlanması bakımından üzerinde durulacak .ciddi 

bir konu bulunduğu görüş ve kanaatindeyi~. Bunu ifade ederim. 

Şimdi bu iki konunun dışında , meslek yönüne ait bir hususa 

temas etmek istiyorum. 
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Ankadaşlar, kanunumuzda Barolar Birliğine kanunen verilmiş 

vazifelerin ~ağlanması içerisinde bir kütüphaneler tesisi, tabii 

bundan/anlayacağımız mana hukuk kütüphanesi demektir. Hakikaten 

Türkiye'ınizde neşriyat var, bir kısım arkadaı:şlar bunu temin edi

yor; ama hepsini' bir arada ihtiyaç hissedildiği anda bulabilmenin 

meslekin icrası bakımınd_an ne kadar büyük bir imkan sağlayacağını 

tasavvur ettiğimiz vakit bunu müşahade ederiz. O itibarla, imkan

lar mevcutsa bu bölge hukuk kütüphanelerinin t~sisi meselesinde de 

teemülde bulunulmasını istirham edeceğim. 
' Ufak bir noktaya değineceğim; Y~netim Kurulu raporunda malum, 

son zamanların iktisadi geliçimi itibariyle birçok vatandaşlarımız 

yurt dışına gidiyorlar; ancak yurt dışına giden vatandaşlarla bura

daki vatandaşlar arasında birtakım ihtilaflar pekala zuhur edebili~ 

yor. Bunların zuhurunda tebligat bir mesel~ oluyor. Arkadaşlarımız 

bulmuşlar bir konsolosluk anlaşmasının burada kolaylık sağlayacağı 

şeklind.eki bir noktayı; fakat buna rağm~n pratikte bu tarafa gidil

miyor. Bendeniz şöyle bir düşünce içerisindeyim; yurt dışına giden 

kimseler başlar~nı alıp :yurt dışına gitmiyorlar. Yetkili merciier

den pasaport ve birtakım resmi merc.ilerin miisaadesinden veya onlara 

temin edeceği birtakım belgelerin temininden'sonra yurt dışına çı

kıyorlar. Bu kimselere Hükümetin teşebbÜsüyle acaba kendilerine 

buralaraa aralarında vuku bulacak hukuki ihtilaflarda tebligat ya-

pılmak üzere bir adres bırakmaları mecburiyetini koymaları mümkün 

değ:j..l midir? Şayet bu mümkün olursa, o zaman işlerin bu tebligat 

yapılına güçlüğünden kurtutmak suretiyle sürüncemede kalan bir kısım 
' 

işlerin zamanında intacının mümkün olması pekala imkan çevresinde-

dir. Benim arz edeceklerim bunlardan ibaret. 
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~epinizi saygı ile selamlarım •. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Ahm~t Saruhan. 

Söz sırası Sayı\n Cengiz İlhan' ın, buyurun efendim. 

CENG!Z İLHAN (İzmir)- Sayın Başkan , lO ncu .Genel Kurulun 

sayın üyeleri; 

Yönetim Kuruluna hazırlaQ.,;ı..ğı bliı mükemmel rapor dolayısıyle 

pek tabii teşekkür do~aldır. Buna ilave ed~cek hemen hemen başka 

bir şey yok. Aslında burada r:ıöz almaktan da biraz utanıyorum. Çün

kü, bu 10 ncu Genel Kurul oluyor, galiba ikisi harit; 8'ine katıl

mış bulunuyorum ve şu kubbenin altında savunma hakkı, 141,142, hu-

kukun üstünlüğü, idam cezasının kaldırilması, eziyet ve işkence, 

yargıç hizmetleri soruvları ve buna benzer diğer sorunlar aşağı 
' 

yukarı söylenilmedik söz, yapılmadık öneri hemen hemen kalmadı 'gi-

bi bir şey. Bir bakıma ben dağarcığımı galiba boşalttım; fakat şu 

kubbenin altında durmadan aynı sözleri söylemenin galiba bir de 

sebebi var. O da şu zannediyorum; neyi gerçekleştirmek için çalış

tığımızı biliyoruz, ama nasıl gerçekleştireceğimizi bilmiyoruz. 

Zaten benden önce konuşan sayın arkadaşlarım da hemen hemen aynı 

nokta üzerinde durdular ve şunu memnuniyetle müşahade ettim ki, bu 

noktada. hepimizde bir fikir birliği var. 

Şüphesiz, bir şeyi ger,çekleştirmek kadar, o şeyi 'gerçekleş

tirmek için çalışmak da önemli bir şeydir. Sorunları tespit şüphe-

siz bir çalışma, önemli bir çalışma; ama ilk aşama oluyor. Artık 

10 ncu'Genel Kurula Türkiye Barolar .birliği bazı hususları gerçek

leştirmiş olarak, hiç değilse bazı kanun tasarılarını hazırlamış 

olarak gelmeliydi. 

Biraz önce arkadaşlarımla konuştum, Türkiye Barolar birliği 
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Yönetim Kurulu kaç tan'e kanun tasarısı hazırladı diye. Benim ha

tırlcıyabildiğim kadar, zannediyorum üç kanun tasarısı oluyor. Bu 

üç kanuh tasarısı da eski ya4ılı metinlerin yeni yazıya dönüştü-

rülmesi, kanunların yapılması için kanun tasarısı hazırlanması ve 

bir de, bu raporda mevcut olan parlamenterlerin yapabileceği işler

le ilgili. 

Sayın meslektaşlarım, oysa birçok büyük sözleri bir tarafa 

bırakıyorum, Türk avukatJ, Batı' lı meslektaşından daha az saygın bir 

kimseli değildir. Türk avukatı, dünyadaki diı3;er avukatlardan daha 

. az güvenil~r bir ldmse değildir; ama bugün ka'rıunlarımıza göre rı:ürk 

avukatı, kendisine güvenilmeyen, kendisine bir belge verilmeyen 

kişidir,· kendisine bir dosya tahkik ettirilmeyen kişidir. Dünyadaki 

bütün avukatlar bu haklarc:ı sahiptir; fal~at Türk avukatı bu hakka 

sahip de~ildir. 

Dün Bolu'da 25 yılını dolduran meslektaşlarımız için bir tö-

ren yapıyordp.k, orada bu mesleğin yüceliğinden bahsettik ve Sayın 

Hocamız Batı' dan. örnekler getirdi; ama avlikat1.n saygın olafuilmesi 
l 

için Türk a~katının toplum~a saygınlığını koruyabilmesi için aynen 

Batı'daki avukat gibi birçok haklara sahip olması lazım. Bu noktayı 

unutuyoruz. Zannediyoruz ki, Avukatlık Kanununda l.J.. maddeyi değiş

tirmekle, Avukatlık Kanuna "Avukatlık bir kamu hizmetidir" demekle, 

resmi daireler avukatlara yardımcı olacaktır hükmünü koymakla :we-

sele çözümlenebilir. 1136 sayılı Yasadan bu yana 7 sene, geçti; ama 
1 

bendeniz koridordaki bir avukatım, 25 senedir cübbe, taşıyorum, be

nim yaşamımda önemli bir değişiklik olmadı. 

Oysa, Baro,lar Dirlif:i kurulurken, hepimiz ynşamımızda, mes

leğimizde ve çalışmalarımizda önemli de~işiklikler, önemli katkılar 
\ 
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olacağına inanarak bu işe girdik ve gençliğimizin önemli bir bö

lümünü buna adadık. İlerdeki 'kuşaklar biz/im b'urada neler konuştuk

larımıza belki bakacaklar; ama o kiadar önem vermeyecekler. Neleri 

gerçekleştirdiğimiz onlar için önemli. Eğer bizim kuşak ilerdeki 

kuşakla;a bir şey bı~akacaksa, arz edeyim iki şeydir bugimkü du

ruma göre; birisi, avukatlıP:ın sosyal güvenli9;idir; ikincisi, Tür .... 

kiye Barolar Birliğinin kurulmasıdır. Henüz bunun ötesilide gerçek

leştirebildiğimiz, avukatı avıukat yapan, savunmayı kuts:Lleştd.ren 

bir noktaya gelebildiP:imizi iddia edemeyiz. K~ndimizi ve çalişma

larımızı fazla önemsemeyelim. Bu belki benim mizacım, suçu önce 

kendimde ararım. Biz de suçu ön~e kendimizde arayalım. 

Eskiden kitaplarda okurduk, şimdi televizyonda görüyoruz. 

Komser diyor ki, "Bundan sonra söyleyeceğiniz her söz aleyhinize 

delil olacaktır.ıı Özgü~lük, eşitlik bir bakıma budur. Siyasal özgür

lük şüphesiz, siyasal eşitlik şüphesiz; fakat yargı eşi·tliği, de

mokratik yargı nerede? Türkiye'de hangi komser, hangi sanığa bu 

sözü söyler arkadaşlar? Türkiye'de hangi komiser, hangi savcı bir 

avukata o anda, "Buyurun" der arkadaşlar? Biz henüz bu hakkı inti

sap edememiş durumdayız. (Alkışlar) 

Artık bütün bunlara rağmen buraya geliyoruz ve fildıUci hika

yeye dönen hukukun üstünlüğünden bahsediyoruz. Ric~ ederim, bu hu-

kukun üstünlüğü artık o kadar soyut bir kavram oldu ki, kimine gö-
1 

re ayak, kimine göre soba borusu, kimine göre hortum.kimine göre 

göz, kimine göre k'arın. Meseleleri somutlaştırmak, meseleleri 

gerçek noktalarına getirmek mecburiyetindeyiz. GetirmediF,imiz süre

ce, çok özür dilerim, bu sözilierden ve kelimelerden ibaret kalacak

·tırl Bu da bizleri birtakım kelimeler söyleyen geveze kişiler ola~ 
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rak görmelerine neden olacaktır. 

Şüphesiz,konuşmanın hiç bir zararı yok; amaöyle çok büyük 

faydası da yok. 

Baromuz demokratik yargı meselesi üzerinde ısrarla durmakta

dır. Türkiye'deki gerek özel hukukta, gerek idare hukukunda ve 
1 

gerekse ceza hukukunda yargı~ın demokratik olmadı~ı inancındadır. 

İdare ile, kamu hakları ile kişi arasında bir eşitsizliğin .mevcu

diyetine inanmıştır. Hemen burada bir parantez açayım ve ~bir anıını 

arz edeyim. 

Şu bulunduğum kürsü, Sayın .Başkan Tekin Yaman Bey hatırlattı

lar, bir tarihte Adapazarı'nda Barolar Birliği Yönetim Kurulu olarak 

bir toplantı yapmıştık. Bu da Barolar Birliğinin Anayasa Mahkeme

sinde dava açma hakkı ile ilgili bir konuydu. Sakarya Barosu mük

emmel bir rapor hazırlamıştı, şu toplantıda oturuyorduk. Bu kürsü 

düzeni bizim dikkatimizi çekti. Dediler ki, "Aslında bu Cumhuriyet 

Savcıilııın.ın kürsüsü biraz aşağıdaydı. Hakimlerle aynı seviyede de-
. 1. ' 

ğildi; fakat savcı bunu katiyen kabul etmedi, hakimlerle kendisini 

aynı seviyeye çıkardı." O;ysa biliyorsunuz, savunmanın kürsüsü daima 

aşağıdadır. Savunma ile iddia arasında bu eşitsizlik var oldukça, 

biz savunma hakkının kutsiyetinden istediğimiz kadar bahsedelim, 

bu bir noktadan sonra hikayedir, laftır. Ne yapacağız? •• Bence her 

şeyden önce gizlili~in kalkması lazım arkadaşlar. ·Eğe~ eziyet ve 

işkence varsa, gizliliğin kalkınası önce buna engel olaca~tır. İkin

ci olarak iğneyi kend~mize batıralım, çok yaygın bir biçimde ileri 

sürülen bazı etkilerden yRrarlanma söylentileri de bu gizliliklerde 

ortam bulmaktadır. Tabii başta da sanı~ın hakları gelmelidir. 4 

gün avukatından uzak, emniyette her türl~ işkenceye maruz bir kimse-
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nin ilerde son tahkikat safhasında savunmasını üzerinize alırsanız, 

yapaca~ınız savunma. ancak"bir iki maddeden nasıl yararlanabilir:Lm" 

den ibaret kalır ve orada biter. (Alkışlar) 

Ben ceza avukatı de~ilim; ama avukatlı~ın·her şeyden önce 

müdafiilik oldu~unu biliy0rum. Mesle~in başlangıaı bu. !dare hu·

kuku bundan !arklı dei1;il. İdareye karşı aÇtığınız davalarda bütün 

belgeleri inceleme ve davanızı ona göre düzenleme olanaklarınız 

her hal(j_e çok fazla değil, bunu yakınen hepiniz biliyorsunuz. 

Meseleyi daha etraflı olarak üzerinde durabilirim.; ama bu 

hepinizin yıllarla yaşadıi1;ınız ve yıllarca tespit etti~ini~ bir 

sorunun ayrıntılarını hepimiz biliyoruz; ama şu noktadayız arka

daşlar, bunun çaresin1 behemahal bulmak mecb;uriyetindeyiz. Türk 

avukatının saygınlığını ve güvenilir kişi oldu~unu kanunlarla tes

pit etmek mecburiyetindeyiz. Bunu sözlerle katiyen sağlayamayız. 

E~er bu olmazsa, iste~ 500 maddelik meslek kuralı tespit 

edelim, isterseniz Avukatlık Kartunu yeni baştan 10 misli haklarla 

düzenlensin, varaca~ımız sonuç de~işmeyecek~ir. Türk avukatı yine 

koridorlardaki kötü lafazan kişi olacaktır. 

Raporda temel kanunlarla ilgili bir bölüm var. Aslında Tür

kiye Barolar Birliği gerem Medeni Kanunun, gerek Ceza Kanununun 

50 ncı yılı ve Anayasanın da 100 ncü yılı olan bu sene bence fırsat

ları tam değerlendirememiştir ve bu konudaki düşüncelerini sadece 

rapora aktarmakla bir iki bildiriye konu yapmakla yetinm:i,.ştir. 

Oysa, düşünce özgürlüğü, t?pl~nma özgürlüğü, buna benzer 

di~er haklardan bahsediyoruz; ama kişinin sosyal ve iktisad.i hak

ları güçlü de~ilse, aynı ölçüde güçlendirilme,mişse, aslında bir 

noktada idealizme kaçmıS1 oluruz. 
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Bugün Borçlar L .. anunu, Medeni Kanuri? kişinin sosyal ve ik

tisadi yaşamına uyuyor mu? Uymuyorsa? uyması için neler lazım ge~ 

lir? Bu kanunu uygulayan, hayatın içinde olan ve bürokrat olmayan 

biz avukatlar bunları iyi bilebiliriz. Bu konudaki düşüncelerimizi 

tespit edebiliriz ve bazı sonuçlara varabiliriz. Örneğin şunu 

arz edeyim; 
1 

~.biz !zmir' de J\J;edenl. -Kanunun 50 nci yılı dolayısıyle bir top-

lantı yaptık? bir profesör geldi, onun tebliğinden ben taksitle 

satışla ilgili Borçlar Kanununun o iki maddelik hükmünün !sviçre' 
l 

de değiştirild~ğini ? aşağı yukarı 20-25 madde ile bunun yeniden 

düzenlendiğini öğrendim. !sviçre bunu yapıyor,- diğer ülkeler çok 

daha başka noktalarda kişilerin modern yaşamdaki haklarını garanti 

.altına alabilecek mevzuatlarında değişiklikler yapıyor. Oysa? biz 

bunların hiç birininin farkında değiliz; ama farkında olmamamanın 

da sorumluluğunu bilmemiz lazım. 

Bu genel açıklamalardan sonra raporda sosyal güvenlikle il

gili bir noktaya dokunmak isteyeceğim. Bu sene sosyal güvenlik ba

kımından mevzuatlarımızda önemli değişiklikler oldu. Bir defa her 

şeyden önce biliyorsunuz ki? Emekli Sandığına tabi olan avilleatların 

stajdaki hizmetleri borçlanma suretiyle emekliliğe sayıldı; ama 
' 

bizler övey evlat, yani Sosyal Sigortq.lara tabi olanlar için böyle 

bir imkanolmadı. 

Bunun gibi, ·bu sene hepiniz çok iyi biliyorsunuz ki? sosyal 

Sigortaya tabi bir.hizmette çalışıp da Sigortaya tabi olmamış· 

hizmetlerin sayılrrı.ası için borçlanma suretiyle bir olanak sağlandı. 

Biz bunlardan da yararlan~madık. İsterseniz konuyu biraz daha aça-

yım. 
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bir hizmettir. Şu halde bizim ~.Oseneden geri ka!an h~smetlerimiz~ d2 

borçlanmak suretiyle sigortaYa tabi tcıt;-:ıamu~ 'TS 25 ~nlı doldurunca 

emekli olmamız içj n şüphesiz bazı çal ı_ş;ncılar yap·•_1alıili rdi ~ buna 

stajın da katılması mümkür_ıdü; fakat ue:cı ; bunda:'l daha önomli olan 

nokta şu; 

Asgari Üc:.:'etler dLıilmadan değişiyoı·" 1\..t:gc:-;·:i: ücre_tlor değişincG 

sigortanın te.b<:mı da değ:işiyor, Bc'gÜn tzmir Be.::::-0sundo. 5 yıllık 

avukatla ı günlük o..v-ı;.~mt aynı günlük Lazt.mç üzeı'i:ı:ıden p:::-im .öclü;yor. 

Tavan değiş:nedif,i sürece bu yeni başla;yan nvnkJcJ_n ::=ı.leyhir.ed.~r. 

Tavan değişirse bu eski o.vukatın 1üeyhirıediL Ü:':'~acl=~ çöziiı;;ler.mos:i_ 

gereken bir so:':'nn.vardır. 

Zanned:r:.ıjorum tzı:d r Toplantısında ~>ıroL.i..C Lii'liğ~_ne vcrdiglrııi::: 

Avukatlık f~anunv_;y-la j_J_gili raporumuzda bıı kom:ıya ô.u?;icımişt:i_~<:; errı::ı 

biz m'eolektaşlarırnzc.an bu lconunun ne oJ.d~:c,;un.:cı_ cl_s_~_r sorulan cevap-

lara Barolar Birli~ind~n aldı~~~1z bir C078D~2 cs~np verne i~kBnı-

Aslında bence B::ırolar Birliği Yöno-:.;irrı Kl:_-r:ulunv.r:: aı::J_l üzerincle 

hemen üzüntürle ı;ıüşaha<io- edeyim ki, U ~L·ç::ıl: '::'e.:,lcJ.:+;u.JJ ::ı.:c:::.mJ_z Baı"ole.:" 

Birliğinin aı·tık meaeloJerine fazla sahip çık~ıgı inancın~a değil-

lerdir. 

Oysa, bu müe;=.sese :-ıepimizinC'cir, Tür'~ rni::;_ıeti iç:d-ı kuruJrr:uştur., 

Bu millete y">-rdımcı olma çabasındadır, ':L'ü:· <: w'J_aletine ye.-;_~dımcJ_ 0:ı_m2 

çabasındadır v~ b11rları g2rçeldeştirirse ': z de bu rıen:ılekete b~_::· ,!?-' 
1 
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katabilmiş, halkımıza bir şey verebilmiş olmanın, bunda çok üçük 

de olsa bir katkıda bulunabilmiş olmanın huzurun~ hissedeceğiz. 

Bir de adli yardım konusuna dokunmak istiyorum. ·Aslında adli 

yardım müesses8si 19 ncu asırdan bu taraf& intikal eden bir iyilik 

yapma~ hayırsever baro çizgisi içerisinde bu hizmetleri götürmek

tedir ve bu haliyle avukatlık hizmetlerini sadece varlıklıların 

yararlanabileceği bir hizmetler görünümüne sakmaktadır. 

Burada iki durum düşünülebilir. Bir, adli yardımın Barolar 

dışında örgütlenmesi, biz buna karşıyız. Adli yardım Baroların i~i

dir; ama adli yardım fonuna Devletin katkıda bulunmaması olanak-

sızdır. Diğer teşekküllerin katkıda bulunmaması olanaksızdır. Eğer 

Anayasanın 122 nci maddesine tabi diğer mesleki kuruluşların kuru-

luş kanunlarını incelediyseniz görürsünüz ki, içlerinde sadece 

aidatla geçinen tek meslek kuruluşu Baro~ardır. Diğer meslek kuru

luşlarının hepsi yaptıkları hizmetlerden çok büyük olanaklar sağ

lamaktadırlar ve bu olanaklarla pek tabii ki hizmetlerini gelişti

rebilmektedirler. Madem ki, Baroların sadece geliri aidatıarıdır ve 

Barolar bir adli yardım yükü al tındadı.r, bütün Barolar zannediyorum 

bUrıdan şeref duymaktadır, şu halde buna Devlet ve diğer meslek 
ı 

teşekkülleri bir kanun hükmüyle katkıda bulunmalıdır, bu tasarının 

hazırlanması yolunda Barolar Birliği Yönetim K~rulu açmalıdır. Ba

rola:r Birliği Yönetim Kurulunun maalesef bence bir çalışma hatası 

var. Bütün meseleleri kendi üzerine alıyor ve gider~k bir bilim 

komisyonuna dönüşüyor. Oysa, bir Yönetim Kuruludur~ teorik mesele

leri, çözürılenmesi gereken, araştırılması gerel;:en meseleleri ko

misyonlarda tespit ettirebilir, ona· düşen, kabul etti~i takdirde 

varılan sonucun nasıl gerçekleşeceği yollarını araştırmak ve ger-
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çekleştirmeye çalışmaktır. Hem teorik çalışmayı yapmak, hem çözüm

lere varmak, şüphesiz hem de sonuçlarını gerçekleştirmek olası 

de~ildir. Ben de idareciyim ve idareciliğin ne kadar· zor olduğunu 

biliyorum; a~a bunun zorluğu, bizden hizmet bekleyen kişilerin 

bu hizmetlerini yerine getirmememize veya onların eleştirilerine 

muhatap olmamamıza neden olamaz. 

Sayın meslektaşlarım, sözlerimi bitirmeden iki konuya değine

ceğim. Birisi, Sayın Suat Bey işaret buyurdular, ölüm yardımı. 

Raporda İzmir Barosunun da hiç ölüm yardımı göndermediği yazılmış

tır. Burada bir mahSD:P ve tahsis anlaşmazlığı var •. !zmir Barosu 

bu sene·Barolar Birlirine 155 bin lira göndermiş.bulunmaktadır. Bu-
' 

nu bu şekilde tasyif etmiş olayım. 

İkincisi de, bunl:l lütfen özürlerimi kabul ederek arz etmiş 

olayım, !stanbul Barosuyla ilgilidir. !stanbul seçimlerinden önce 

her halde bir yanlış beyan olacak bu, Basında İstanbul Barosunda 

bir gr;ubun Türkiye Barolar Birliğine gelince onu bir çizgiye ge

tirdiği ifade edildi, ya da ben öyle anladım. Oysa, hepiniz bili

yorsunuz ki, şu Genel Kurulda fikirler serbest~e ortaya atılır vğ 

kararlar bu fikirlerin serbestçe tartışılması konusunda alınmış 

.olur. Zannediyorum bir yanlış anlaşılına var, her halde tashih' 

buyuracaklardır. 

·Efendim, saygılarımı kabul ediniz. (Alkışlar) 

BAÇKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

Söz sırası Sayın Bilgay Esemenli'nin, buyurun efendim. 
' B!LGAY ESEMENL! (Ankara)- !zmir Baro.sunun çok kıymetli Baş-

kanının güzel konuşmasından sonra konuşmak imkanı biraz ZOJ;' olacak; 

ama ben de size renkli çizgilerle kısa ve sizi üzmeden bazı avukat-
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dertlering ve rapor üzerindeki tenkitlerimi arz etmeyi vazife bile-

c eğim. 

Cuınhuriyeti'n ikinci yılında 1925 yılında Cumhuriyetin ilk 

yüksek okul müessesesi olan Ankara Hukuk Fakültesi bildiğiniz gibi 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin küçük salonunda Mustafa Kemal ta-

rafından açılıyordu. Açılırken, Mastafa Kemal'in şu sözlerini hiç 

. bir zaman unutmamak lazımdır; "Cumhuriyete bağlı bir hukuk nesli 

yetiştireceğiz. '' Bu sözleri söylediği zama,n Mustafa Kemal Cumhu

riyetin ikinci yılında ve yetişmemiş bir hukuk neslinin olduğu or

tamda idi. Aradan geçen 50 yıl, çok .sağlam ve Cumhuriyete bağlı 

ve bugün 54 yaşına gelmiş bir neslin,bir hukuk neslinin yetişti-

rilmesini sağlamış ve bu imkanı temin etmişti. 

Atatürk'deki Cunıhuriyetm bat?;lııı.lık, her Türk hukukçusunun en 

sağlam prensibi olmalıdır arkadaqlar~ Bu prensip, Atatürkçülük ka

dar, vatan sevgisinin de ifadesidir. Size Atatürk'e ait çok küçük 

bir hatırayı naklederek tenkitlerime geçeceğim. 

1936 yılında ortaokulun 6 ncı sınıfına başladığım zaman 

bana küçük bir kitap hediye edilmiş, bu kitap kırmızı kaplı ve 

üzerinde beyaz ay-yıldız var ve bu ay-yıldızın altında Türkiye 

·Tı=;şkilatı Esasiye Kanunu yazıyor ve içinde Millet Mektebi talebe

•lerinden Bilgay Bsemenli 'ye Mustafa Kemal' in hediyesidir. Altında 

Gazi Mustafa Kemal mühürü ve Mustafa Kemaltin bir kılı'ğ, gibi uzanan 

imzası mevcut. 'Bize 40 sene evvel Mustafa Kemal neden böyle orta

okul talebesine bir Teşkilatı Eşasiye Kanununu hem de ciltli olarak 

hem de bugüne kadar muhlafaza edilecek çapta bir kitap olarak bize 

hediye etmiş. Onu bu toplantıya ve yedek olarak katıldığım bu 
-

toplantıya getirmek de isterdim. Bunda şunun işaretini'buldum; 
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Mustafa Kemal diyor ki, "işte size belki bugün anlayamayacağınız; 

fakat yarın çok şeyle~ çıkaracağınız ve bağlı olmanızı istediğim 

bir şeyi armağan ediyorum." Cumhuriyeti nasıl korumak lazım ge

lirse Anayasayı da öyle korumak mecburiyatini veriyor. 

Arkadaşlar, bildiğiniz gibi avukatlık mesleği yanlış anlaşı

lan, herkes tarafından asırlardan beri yanlış anlaşılan bir mes

lektir. Şu kara cübbelerin bile kara t.alihleri var. O kaqar kara 

talliihleri vardır ki, bildiğiniz gibi büyük Frederik, avukatların 

kendisini çok uğraştırmalarından ötürü olacak, onlara siyah elbise 

giysinler diye lanete -uğrat~ak mı istemiştir? Ama, bilin ki biz 

çok uğraştırırız; ama hakikatan en doğruyu, en zor çözümü de biz 

avukatlar getiririz. Avukatlık mesleği aslında bir hitabet mesleği 

olarak başlamıştır; ama artık, o hi te.bet mesleğinin çok üstünde, 

toplum meselelerine eğilen, toplumun meselelerine hakim olan bir 

meslek durumuna girmiştir. 

Müsaad'e ederseniz, bu küçük konuşmadan sonra raporda eksik 
1 

olduğuna inandığım noktalara- geçmek isterim. Birincisi; biliyor-

sunuz geçen sene ve ondan evvelki sene iki büyük seneyi devriye 

idi. Atatürk' ün inkİlaplarının en büyük çivisi mutlalm hukuk inki-

. labıyle' çakılmıştır; ama ben Ankara' da olmama rağmen, hiç bir te

şekkül, hiç bir Baro 50 nci yılı sebebiyle hukuk inkllabının 50 nci 
- ' 

senesi dolayısıyle beni bir yere çağırmamıştır. Bir avukat olarak 

, hiç bir toplantıya çağırılınadım ve bulunmadım. !sterdim ki, Baro;

lar Birli€1;i bu büyük günü bütün Barolara tamim etmek suretiyle 

kutlamak imkanını bulsun ve bunu yaps:ın • Bunu. yapmadığı için 

hakikatan üzüntü duymaktayım. 
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Raporun 5 yıllık planından bahsediliyor ~e 109 ncu sayfasın~ 
1 

da adalet hizmetleri üziirinde duruluyor. 

Arkadaşlar~ buraya gelirken yüzlerce arkadaşım dedi ki, "He 

bizim bu halimiz, gidin. de' söyleyih bunu. n BeD de işimi gücümü 

bıraktım buraya bu meseleyi konuşmaya geldim. 

Mesele şu; böyle adalet binası olmaz arkadaşlar, böyle bir 
' 

hizmet .olmaz. Gördü~ünüz gibi ben Trabzon'dan İzmir' e kadar adliye 

binası görmedim Tür;tciye'de, böyle bir şey yok. Kasabaların hali 

daha feci. Köylüler yerlerde oturmuş, keie~çeier atılmış, jandar-

malar duruyor, levhalar okunmuyor ve hangi mahkemeye gireceğinizi 

bulamıyorsunuz. Artık bunlar o kadar fersude ki, anlatılacak gibi 

değil. 15 sene evvel Baroya müracaat ettim, Ankara adliyesinde 
1 

te.sbi t yaptırın a!'kadaşlar dedim. Ettiler~ ne oldu? Aradan 10 sene 

geçti, Barolar Birliği kurulalı 7 sene geçti, bu mesele niye ortaya 

getirilip de ciddi şekilqe televizyona, radyoya getirilmedi, bunun 

dışında Hükümete de götürülmedi arkadaŞlar. Ben isterdim ki, Ada

let Bakanı şu toplantımızda bulunsun, isterse alkıŞlansın, isterse· 

hiç alkışlanmasın; ama mühim olan o cesareti göstersin ve o' inancı 

göstersin. Bildiğiniz gibi 30 yaşındaki Mahmut Esat Türk hukuk 
' 

inkilabında payı bulunan insandı. Benim bildiğime göre Adalet Ba

kanı. Sakarya'lıdır ve şu anda başka seyahatlerde değil, Türk hukuk

çusunun ve 15 bini geçen Türk avukatlarının meselelerine bir parça-

cık gelsin de burada eğilsin ve bunu görmemenin, bunu hissetmemenin 

bunu orada görememenin ıstırabını duyuyorum. Yüzlerce, binlerce 

avakat arkadaşıının derdini buraya getirmek için geldim buraya. 

·Arkadaşlar, 8 katlı bir i!:ıinaya daha bir hafta evvel bir rnüv

ekkilin hanımı bacakları yürüyerneyerek geldi. Emin olun Ankara gibi 
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bir yerde asansör işlemiyor, 8 katı çıkartmanın ıstırabını duydum' 

ve bana "Siz nasıl avukatsınız, siz kendi hakkınızı aramaktan Ô.ciz

siniz. Avukat önce kendini arar, .sonra müvelı:kilinin hakkını arar, 

sonra toplumun hakkını arar.n dedi., Biz kendi hakkımızı arıyamadık

tan sonra,. biz müvekkilimizin hakkını arıyamayız. liele toplumun 

hakkını hiç arıyamayız arkadaşlar. Ben 15 senedir Bak~nlnra çıkı

yorum, ben 15 senedir adliye adliye dolaşıyorum, bunun dışında 

gazetelere yazılar yazıyorum; ama istiyorum ki, benim tek başıma 

gayretimle de~il, Baroların ve bunun üstünde Barolar Birliğinin 

çök ciddi çalışmalarıyle halledilecek bu meselelere iyice parmak 
\ 
1 " basmak lazımdır arkadaşlar. 

Dikkat edin, bu meseleler nasıl hallolur, ben kendim bakana 

çıktım, "Olur" dedi.' Demek ki,, bu meseleler ·yok ortada. Türkiye' nin 

her yerine duyurulsun. Yaşları 50-60 olan insanlar adliyelerde 

8 kat yukarı çıkıp aşağı inecek, bir daha aynı şekilde aşağı inip 

yukarı çıkacak, bu me'den1 dünyRda olacak şey midir bu? 

ERDOGAN BİGAT (Ankara)- Hangi Bakana çıktınız? 

BİLGAY ESEMEl'ILİ (Devamla)- Adalet Bakanına çıktım. 

Şimdi ben·şunu demek istiyorum. Arkadaşlar, biz Barolar 

Birliği olarak her şeyden evvel her türlü mücadelemizi yapabiliriz; 

fakat diyalog kurmalıyız, icap ederse Hükümetle tern~s etmeliyiz. 

Bu mevzuu Türkiye'nin her tarafında harabeye dönmüş olan adalet 

binaları mevzmuıa iyice izah etmeliyiz ve icap ederse gazetelerde 

neşriyat yapmalıyız, bu meseleyi halletmek yoluna gitrneliyiz. Bunu 

yapmazsak, biz kenc}i vazifelerimizi yapmayan, kendi haklarımızı ara

mayan, hele müvekkilimizin haklarını hiç arıyamayacak duruma düşen 

insanlar oluruz. 
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Bir mahzen marnurlukları işi var~ davalar bitmiyor diyoruz, 

do~ru bitmiyor; ama her davanın ondan evvelki bir dava ile irti

batı var. Hani nerede mahzen memurlukları, hang nerede o Bakanlık? 

Ne mahzen memurluklarından halOOrleri var, ne mahzen memurlu~u 

kuruluyor~ 8 ayda Ankara gibi bir yerde bir dosya çıkarılıp gel

miyor. Biz önce kendi işlerimizin üzerinde duralım arkadaşlar.· Önce 

kendi işlerimizi bir kere halledelim de, ondan sonra kalkalım top

lumun meselelerine geçelim. Ben Barolar Birli~inden evvel emirde 

bu mevzuların üzerine efl;ilmesini, icap ederse Hükümetten, icap 

ederse Bakanlar Kuruluyla temas etmesini , o da olmuyarsa bu işi 

Cumhurbaşkanına kadar götürmesini istirham ediyorum ve bunu bir 

vazife biliyorum. 

Hepinizi hürmetlerle selamıarım arkadaşlar. (Alkışlar) 

BAŞI~N- Teşekkür ederiz Sayın 'Bilgay Esemenli. 

Söz sırası Sayın Fuat Akkoyunlu' d·a, buyurun efendim. 

FUAT AKKOYUNLU (Gümüşhane)- Sayın Başkan ve Barolar Birliğinin' 

avukatlık hizmetine büyük hizmeti olmuş muhterem Başkanı ve değerli 

meslektaşlarım; 

Sizleri ilk defa Samsun'da Baro vasfına erişip de Samsun top

lantısında Barolar Birliği toplcı.ntısına katılan Türkiye'nin en 

genç Barosu sayılabilecek Gümüşhane Barosu adına içtenlikle ve 

saygılarımla selamlarım. (Alkışlar) 

Ben geçen yılların getirdiklerini Sayın Başkanımızın burada 

özet halinde suiıduğu raporda bütün anlatımıyle ve avukatlık mes

leğine yapıcı katkılarıyle izledim. Ancak, tamamen Türkiye'de adalet 

dağıtımındaki yersizliklere ve avukatların bifuhassa mahkemelerde ve 

kişisel sorunlarında uğradığı onur kırıcı hareketlere karşı büyük 



- 88 -

bir aksülamel ve büyük bir tepki göstertımesini raporda bunu daha 

iyi bi~ şekilde dile getirilmesini bekleyen birisiydim. !lk .toplan

tıda demiştim ki, biz Anadolu'nun uzak bölgesinde yaşıyoruz. Hatta 

büyük şehirde yaşayan avukatlardan da bir yerde ç?k çok mağdur, zi

ra meslekte henüz stajını bitirmtş ki, stajın anlamı da hepimizce 

malumdur, hakim arkadaşlarımız,(parantez içinde söylemek mecburiye-

tindeyim, hiç kimseyi kişisel olarak herhanGi bir şekilde itham 

etmiyorum) stajını bitirmiş ve meslekten torbaya girip ~urayı çe

kiyor ve neticesi cinayet davalarıyle bitebilec~k intifa davalarına 

o henüz hukukun daha yeme yeni nitelendirdiği vasfına dahi ka~şa

mamıŞ meslektaşlarıınz' bu davalarda başarılı olabiliyorlar mı, 

alamıyorlar mı, bunu hukuk bilgisi olan sizlerin takdirine bırakı-

yorum. 

Ancak, ben yine uzak yerlerin çektif;i ıstırap;hardari birinin 

de, hala Osmanlı Devrinden kalma birtakım feodal kalıntıların 

adaleti etkilediği yönündedir. Sayın Hocamız bu ~eodal kalıntıla

rın adaleti etkilediği yönünden bizim konuşmamıza verdikleri cevap

ta bizleri haklı bulr:mşturlar; ancak biz yine ısrar ediyoruz ve 

tekrar ediyoruz ki, gerçekten Türk toplumıinda Osmanlı feodalitesi

nin kalıntıları adaleti etkileyecek şekilde kanlı pençelerini uzat

maya devalil etmektedirler. (Alk1.şlar) 

Ben.ayrı bir noktayatemas etmek.istiyorum. Sayın Hocamız 

TRT ve Basınla olan ilişkilerde raporda da belirtti, burada da 

özetli bir şekilde bize. ··izah etti. Ben isterdim ki, bu TRT ile o

lan ilişkilerde Sayın Hocamız bu rapora hiç olmazsa Anayasadaki 

Tabii Hakim müessesesini, Anayasadaki Tabii Kaza müesses.esini ve 

Kuvvetler Ayrılı~ı sistemini ihlal eden kişilerin , ihlal eden mü-
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esseselerin de Türk Ceza Kanununun 146 ncı maddesine göre adalet 

önünde hesap vermelerini bu raporda önersinler. Zira, Danıştay bir 

adalet müessesesidir. Bunun verdi[i;i kararlarAnayasamızın hüküm

lerine göre icra fonlmiyonla~ına haizdir. Danıştayın verdiği karar 

icra edilmiyorsa, Danıştayın varlı('i;ının sebebi nedir? Şu halde, 

Anayasada belirlenen Tabii Hakim müessesesine ve Anayasada belir

tilen J:abi1 Kaza müessesesine ve Kuvvetler Ayrıli~ı sistemine kar-
' 

şı g~lenlerin mutlaka Türk kamuoyunun vicdanında mahkeme,edildik-

leri gibi adalet önünde de mahkem~ edilmelerini bir avukat olarak 

ben,istiyorum ve bir dahaki ••• (Alkışlar) 

Sayın arkadaşlarım, biz TRT'ye Gümüşhane Barosunun toplantı

sı için bir telgraf çektik, telgrafın meali aynen·şudur: 11 Biz bu

rada yaşıyoruz, yaşadığımız bölge belli Doğu 4nadolu ile Doğu Kara

deniz'in arasına sıkışmışız. Biz kendi olanaklarımızl~ bir Baro 

kurduk ve bu Baro aynı zamanda Türkiye Barolar Birliğinin± de men

subudur ve aiukatlık statüsünü taşıyan kişilerin toplumudur. Bun

ların birtakım sorunları vardır. Sayın Başkan, hiç olmazsa zatınız 

gelmeyecekseniz, bize bir muhabmr gönderinde kamuoyuna aktarılma-

sı yönünden sorunlarımızı dile getirelim." Üzülerek söyleyeyim, 

. ne bir muhabir geldi, ne de telgrafımıza cevap geldi • 

. Muhte:çem, arkadaslarll'ı, zamanın geçmiş bulunması nedeniyle 

konuşmalarımı kıpa kesrnek mecburiyetindeyim. Ancak, mesleki sorun

lar yönünden bazı hususları ve hatta Barolar Birliği Yönetim Kuru

lunu da bir iki yönden tenkit etmeden geçemeyeceği~. 

Malum, avukatların adaletteki en barfz vasıfları müdafiilik

tir. llllüdafii fonksiyonunu ifa eden ve bunu şe:ruHle ifa eden avu,.-

katıara karşı ıı:K;onuşma 11 diye hitap eden kişileri biz Baroya ve 

., ' , ..... , J_ . ., , ..... "1 --· :. .. 
, .. ,.._ . ' 
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Barolar Birlif;ine yazmışızdır; ama henüz bir netice çıkmamıştır.· 

Verdiğim tarih 1976 yılının Eylül ayıdır, şimdi 1977 yılının Ocak 

ayındayız. 

Bizim bu kişisel nedenlerimizi anlattıktan sonra, sizlere 

şunu söylemek isterim; bugün Ankara ve !stanbul- Hü1cük Fakül teleri:a.-
' 

de sözlü imtihan kalkmıştır'. Sayın Başkanımız aynı zamanda akademik 

kariyere men?UP bir profesördür. Şimdi ben bunu dilek olarak söy

lemiyorum; ama hukukçu olma niteliğindeki zorunluluğuı1 orjininde 

yatması nedeniyle söylüyorum .• Hukuk Fakültesinde sözlü imtihan 

sü.zgecinder;. geçmeyen kişi ge:ççek1 hukuk nosyonuna sahip olabilir m,i, 

olama~ mı, yine ben bunu sizlerin takdirlerine ve Sayın .l.önetimimi-

ze belirtmek fayda umuyorum. 

Kısacası, arz etmek istediğim, bütün ,bunlar ded.if,imiz gib:j. 

Doğu'nun ve Doğu Karadeniz'in çektiği sıkıntılardır. Adaletin 

dağıtımındaki sıkıntılardır, Adaletin baskıya uğradığı sıkındtılar"":' 

dır; ama yine burada da belirtmek isterim ki, Türkiye'de gerçekten 

vicdanlarıyle hareket edebilen ve gerçekten birtakım kamu olaylq.

rında en objektif karar vermesini bİlen şerefli hakimlerimiz ve 

biz bunu hiç bir şekilde art niyeti olmadan savunan yürekli avuk~4 

arkadaşlarımız vardır. Türkiye'de adalet, demokratik nizarn var 

olduğu müddetçe en iyi düzeye ulaşacaktır. Çünkü, hocamızın da 

dediği gibi, demokrasiye inanıyorsak, adaletin varlığına inanc:ı,lım. 

Zira, adalet gerçekten mülklin temelidir. Biz bu.ilkeye inanmış kr

şiyiz ve bu adaletin tevziinde de hiç. bir aksaldık olma?-ığı zaman 

o ülke mutlak surette,demokratik kurallar içinde çok mutlu olmuş-

tur ve mutlu olacaktır. 

HepinJ.zi saygıyle selamlıyoruro efendim. (AH::ışl.ar) 



- 91 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Akkoyunlu. 

Söz sırası Sayın İhsan Onar'da, buyurun efendim. 

İHSAN ONAR (Konyp.)- Sayın Başkanları ve de~er'li arkadaşları-

mı şahsım ve Baroru adına saygı ile selan~larım. 

Benden evvel konuşan değerli arkadaşlarım, benim de değinmek 

istedi~im noktaların birço~una temas etmiş bulunuyorlar. Mümkün 

olduğu kadar bunlara temas etmekten kaç1narak; fakat bir kısmına 

da temas etmek zorunlu~unu duyarak sözlerimin özetini size naklet

mek istiyorum. 

De~erli arkadaşlarım, benden evvelki bütün konuşmacıların 

ortak bir yorumu var, memnuniyetle ve kıvanç duyarak bu ortak yo-. 
' . 

ruma ben de katılmak istiyorum. Şahsen. çok yakından tam.dığım Yö-

netim Kurulunu ve onun de~erli Başkanını böyle blumlu bir faaliyet 

raporunu bizlere getirdikleri ~çin kutlama~ isterim. 

De~erli arkadaşlarım, rapo,run 35 nci sayfasında Avukatlık 

Kanunu tasarısının çalışmalarından bahsediliyor; ama uygun btlluna

cak bir zamanda bunun lvieelise sevk edilecef;inden de bahsedilmekte

dir. Yalnız bu uygun zamemın ne ~aman olduP';unu anlayamadık raporda; 

~akat Sayın Başkan buradaki konuşmalarında bunu da izah ettiler; 

fakat biz· bu dönemin uzadığı kanısındayız. Avukatlık Kanunu tasarı-. 

sında benden evvel Nabi arkadaşimızın da de~indi~i gibi İzmir Ola

ğanüstü Genel Kurulunda Trabzon delegesiyle beraber bir öneride 

bulunmuştuk, parlamenterlerin kesin olarak avukatlık yapmamalarını 

istemiştik, çok aziz dostum Erdoğan_Bigat arkadaşımız da benden 

sonra yaptıf:i;ı konuşmada bu öneriyi ça~dışı olarak ni telemi.şti. 

Yanılmıyorsam, bizim bu önerimize Bursa da katılmış idi; ama bu 

önerimiz İzmir Olağanüstü Genel Kurulunda reddedildi. Rapordan da 
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anladığımıza göre parlamenterlerin bazı kısıntılara maruz kaldığını 

görmekteyiz. Biz kesin olarak parlamenterlerin mesleki faaliyet

lerde bulunmaması inancındayızl Tasarının mümkünse bu şekilde de

ğiştirilmesini istiyoruz Konya Barosu olarak. 

Değerli arkadaşlarım~ aynı tasarıda stajerler konusunda da 

bir izah-tarzı göremedik biz raporda. Şöyle ki, her faaliyet yılın

da Konya Genel Kurulumuzda tenkite maruz kalmaktayız. Stajerlerin 

madd~:x durumuna bir çözüm bu~unmadı diye. Ben İzmir'deki toplantı

da da bahsetmiştim; ancak bu çözümün yasa yoluyla halledileceği 

ve hakim stajerlere tanınan hakların avukat stajerlere de tanındığı 

takdirdiği bir çözüme ulaşağağı kanısındayım. Konya olarak bunun 

bu şekilde yasalaştırılmasını istiyoruz. 

Değerli arkadaşlarım, yine faaliyet raporunda çok kısa olarak 

bahsedilmiş, İznir Olağanüstü Genel Kurulundm İzmir'in bir öne~isi 

vardı, zannedersem İlhami Güven arlmdaşııı.mız bahsettiler,. ölüm 

yardımının yaşlılık nedeniyle mesleği terk edecek arkadaşfumra teş

mili yolunda. Bu öneri Barolar Birliği Yönetim Kuruluna bırakılmış

tı. Tek satırla geçiştirilmiş. Konya'da : 75 yaşın üstünde 4 arka-
l 

daşımız vardır. Mehmet Kavaklı arkadaşım iyi bilirler, bunlar ta-

birimi mazur görün, sürünerek son günlerini geçirmektedir-ler. Hatta 

o kadar ki, bir arkadaşımız 80 ymşın üstündedir; ama hala cübbeyi 

giyerek koridorlarda dolaşmaktadır. İzmir'in çok yerinde bulduğumuz 

bu önerisi daha ciddiye alınarak bir çalışma yapılabilmiş o~saydı, 

şimdi bir Çözüme ulaşmış şekilde huzurlarırıııza gelebilirdi. Buna 

pek önem verilmediğini görmekteyiz, bundan da üzüntü duyuyoruz. 

~ Değerli arkadaşlarım, yine faaliyet rapopunda Devlet Güven-

lik Mahkemeleri konusu Ankara'daki Ola~anüstü Genel Kurufuda tartı-



şılırken Sayın Ankara.Baro Başkanı Nejat Beyle Divanda bulunuyor

duk , bendeniz Nejat Beyi de bir nevze uyarmıştım; ama son güne 

kalamadım ma.~eretim dolayısıyle. Kendilerinden izin alara:k ayrıl-

mıştım. Birçok baroların önerileri arasında Devlet Güvenlik l.:,ah

kemelerine karşı direnişler şekilleri gösterilirken belirli bir 

süre mahkeweye girmemem yolunda bir direnişin de Barolar Birliği 

Yönetim Kurulunca benimsendiğini bu raporda görme~teyim. 

Değerli arkadaşlarım, bu benimseme Danıştay Kararına aykırı

dır. Konya Barosunda genç arkadaşlarımın 85 imzalı müracaatları 

bize gelmişti. Konya Birinci Asliye Ceza Mahkemesine bir avukatı 

cezayı artırarak 8 aya mahkum etti, tecil de etmedi. Buqdan üzüntü 

duyan arkadaşlarımız bu mahkemeye bir hafta giriimesin diye bize 

imzayla müracaat ettiler. Kendilerine Yönetim Kurulu olaTak Danış

tayın bu kararını gösterdik, kendi aranızda böyle bir karar ala

bilirsiniz; ama Yönetim Kurulu Danıştay kararına aykırı bir karara 

işti'rak edemez dedik. Çünkü, biz kanunun üstünlüğünden bahsedi

yoruz. Hatta faaliyet raporunun beşinci maddesinde aynen Danıştay 

kararlarının uygulanmamasından da yakınıyoruz; ama Danış~ay kararı

na aykırı bir yolu da- benimsemiş 1bulunuyoruz. Müsaadenizle ben 

bunun yalnız başlığını okuyayım. ·Başkanlık Divanına bunun bir foto

kopisini takdim edebilirim. Karar aynen -~öyle; 

"Baro Genel Kurulunun belli mahkemelerde ya da yargıçlar _önün

de avukatların vakalet görevi yapmalarını' önleme yetkisi kanunda 
' 

bulunmamaktadır. Kaynağını kanundan almayan bir yetkinin kullanılma-

sı söz konusu edilemeyecef:;inden, kararın iptali gerekir.ıı Elazığ 

Barosu delegesi arkadaşımburada ise kendi Barosunu ilgilendiriyor, 

1968 yılında o Baroda geçmiş. İki hakimin avukatlara karşı tutumunu 
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kınamak·maksadıyle 15 gün1 girmeme kararı almışlar.' Yalnız bu karara 
1 

rağmen bir arkadaf?ımız ·girmiş. Feykaiadğ bir· toplantı Y,apmışlar ve 

disiplin kuruluna sevk ederek meslekten men etmişler. O da Danış~ 

taya müracaat etmiş ve bu karar çıkmış. 

Değerli arkadaşlarım, ,şimdi benim Divandan bi~ ricam var. 

Yönetim Kurulundan da istirhan etmekteyim, pekçok Baro böyle bir. 

yolu bundan sonra da tercih edeb'ilir. Kanun yapsınlar, bu Danıştay 

kararını da belirlesinler, her türlü direfişe evet, ama lJ~nıştay 

kararına karşı bir direnişe hayır. Konya bunun karşısındadır. 

Değerli arkadaşlarım, faaliyet raporunda yine adeta yakınma'

lar var bjr bölümde, ad,alet mekanizmasının" yavaş işl~mesinden ya

kınılıyor tek tek. Zaten tümüyle faaliyet raporunun her sayfasında 

bu yakınmalar var, öneriler var; ama bu yakınmaların nasıl gide-

rileceği yolunda çözüm yolları gösterilmemiş, ne gibi girişimlerde 
\, 

bulunulduğu belirtilmemiş, benden evvelki konuşmacı arkadaşlarım o 

noktaya da temas ettiler, ben ,bunun ayrıntıları içine girmiyorum, 

bundan böyle faaliyet raporlarında şu konuda bunu yaptık, 'bu konuda 

falanı gördük, falanla temas edildi, şu_netice alındı şeklinde 

raporda ayrıntılar olsaydı daha tatminkar olurdu kanısındayız. 

Barolar Birliği Yönetim Kurulundan bir ricamız da, belki 

gündem dır:ı bir konuşma oluyor bu; amo. artık belirl"i toplantı 

yerimiz Ankara olarak1 saptanmasını istiyoruz türlü kolaylık nedeniy

le. Konya Barosunun mensuplarının ve şahsırnın saygılarını lütfen 

kabul edin arkadaqlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın !hsan Onar. 

Söz sırası Sayın Mustafa Raşit Abasıyanık'da, buyurun efen-

dim. 
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lVIDSTAFA RAŞİT ABASI'YANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, s::ı.yın 

konuklar, d'e~erli delege arkadaŞlarım; 

Sizleri Sakarya'ya davet ettik, 'Önerimizi kabul etti:n:iz, zah

met ettiniz, geldiniz, hepinize tekrar teşekkür ediyorum. 

Hizm1etimizde ya da organizasyonumuzda ufak tefek kusurlar 

oluyorsa bu da elimizdeki olanakların kısıtlı ve yetersiz olması 
1 . 

nedeniyledir. Bu küçük kusurları bağışlayaca~ınızı tahmin ediyorum. 

Sayın Konya delegesi arkadaşım, bundan böyle Genel Kurul top

lantılarının Ankara'da yapılmasını önerdiler. Saygı ~eğer arkadaş

larım? Türkiye b:öi:r bütündür •. Bu Anadolu'da yerleşmiş, yaŞayan ve 

de günlük yaşamını sürdüren kişilere şu toplantı büyük.bir-de~işik

lik ve de memnuniyet getirmiştir. Ufak tefek sıkıntılara.katlanma 

bahasına bu yüce kurulunuzun şu kürsüde ileri sürülen fikirleri 

halka halka da~ılacak ve kamuoyu oluşturmakta büyük fayda sağlay~

caktır. Bü tür toplantıların sadece merkez Ankara'nın tekelinde 

oluşmasını ben şahsen doğr~ b.ulmuyorum. 

Bu küçük girizgahtan sonra, faaliyet raporu üzerindeki bir 

iki noktaya değinmek isterim. 

Hepinizce de bilindiği üzere İzmir Olağanüstü Genel Kurulunda 

Avukatlık Kanunu tasarısının değişikliği için bir toplantı yapıl

mıştı. Bu topı,antıda maddeler üzerinde teker teker görüşmeler·açıl

mış, değişiklik önerileri ver~lmiş ve de tutanaklarda yayı:n:lanmış 
ı 

olduğuna göre, Avukatlık Kanu~ tasarısında o zam~~ki Olağanüstü 

Genel Kurul toplantısında önerilen değişikliklerin faaliyet raporun

da hale~ üzerinde çalışmaların sürdürüldüğü_ve henüz gerekli giri

şimlerde bulunulmadı~ı yazılı bulunuyor. 

T.ürkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun ağır bir çalışma 
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düzeni içinde olduğun takdir ediyoruz. Hatta hatta bazen bu kürsüde 

öyle Öinerilerde bulunu;Jcuyor ki, eğer bunların da gerçekleşmesi 

görevi Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kuruluna verilecek olursa,

bu ağır yük altında gereken çalıŞmaları aksayacağı şüphesiz bulun

uyor; ancak mesleğimiz avukatlıktır, sorunumuz avukatlıktır. Gönül 

arzu ede·rdi ki, hiç olmazsa Avukatlık Kanununda yapılması öngörülen 

değişikliklerin bir ön tasarı olarak hazırlanması ve .bunun raporda 

;yer almış dlması gerekirdi. Bu yoğun çalışma içinde bunun ikinci 

plana atılmış olmaıın .. bence geçerli bir ö•zür olmasa gerek. 

Hepinize Sakarya Adliyesinde staj yapan arkadaşlarımızın 

birer bil~irgesi dağıtıldı. Benden evvel burada konuşan çok sayın 

arkadaşlarım da staj konusuna değindiler. Bir hatıra ile işe 

başlamak isterim. 

Staja başladık, o zaman bu salonlar şöz konusu değil, avukat

ların oturduğu oda iki sıra zor alır, avukat adedi de azdır, son 

derece kötü ve olumsuz koşullar içinde bir adliye binasında adliye 

görev yapıyorqu. Staja, başladım. Sıra asliye. cezaya geldi. Asliye 

ceza kalemine staj i~in gittiğtmde o zamanın başkatibi iskemle 

isteliitı;imde "İskemleyi git evinden getir, burada sana verilecek 

iskemle yok" dedi. 

Sayın arkadaşlarım, staj gerçi Avukatlık Kanunu yünetmeliğin

de ve de yeni Avukatlık Kanununda bazı sıkı raporlara ve de diğer 

, koşullara bağlanmış ise de halen yürürlükte olan,bizim avukatlığa 

başlmdığımız dönemden pek az farklıdır. 

Stajın gerekli şekilde ve de •stajerlere özg;ü , onların yeni 

meslek heyecanını kırmayacak, onları teşvik ed·ecek b~çimde oluştu-

rulması BRrolarımıza düşen görevlerden başlıcasıdır. ·Kendiler;i.. ay-
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rıca sınavın da kalkmasını isterler; ancak hepinizce de hatırlan

dığı üz~re, Olağanüstü İzmir Kongresinde stajın bir yıla indirilme

si; ancak stajın devamına k~rar verilmişti. Bu husustaki taleple

rini tabii bir Genel Kurul kararı olduğu için aksine bir tutumu 

ancak yeni bir Genel Kurul kararıyle oluşacaktır. Bu,genel 

değinmelerden sonra bir noktaya affınıza sığınarak değinmek iste-

rim •. 

Tü:pJüye Barolar BirliP;i Yönetim Kuruluna Avuk~tlık Kanununun 

110 ncu maddesinin 6 ncı me~di çeşitli konularda ön tasarılar 

hazırlama görevini vermiştir. Birlik Yönetim Kurulu bu tasarıları 

hazırlıyor, faaliyet raporunda da var. Ama, bütün saygıdeğer konuş

macıların belirttikleri bir nokta var, bunlar hazırlanıyor, Çaba 

sarf e<liliyor, gerçekleşmesi için bir çare bulamıyoruz. Bu bir 

gerçek. Birlik tasarıları hazırlıyor, ilgili yerlere sunuyor. Ondan 

sonra elbette ki b-qnu iz;Leı::ıe olanağı Türkiye Barolar Birliği Yöne-
\ 

tim Kurulunun gücünün dışındadır. Bir an için parlamenter sistemin 

tam anlamıyle çalışmaya başladıRından bugüne dek bir istatistik 

yapılsa, parlamentoyu oluşturan en büyük meslek grubunun avukatlar 

olduğu görülür. ,Avukatlar parlar::ıentoya seçildikten sonra avukat 

sıfatını taşımalarının bir tek gereğini yerine getirirler, o da 

üst düzeyde dava kabul etı::ıek ve onu mzlemek. Bu da elbette ki, 

bir parasal iş. Ona da bir diyeceğimiz yok. Meslekleridir yapa~lar; 

ama bunun dışında avukatlık Kanununa göre bir yemin vardır. Parla

mentoya gidildiğinde Anayasa uyarınca .yapılan bir yemin vardır. 

Bu parlaruanterin görevi, parlamentoda parlamenterlik yapmaktır. Bir 

de bu parlamentere avukat sıfatı eğer ekleniyorsa, bu sıfatın ön

gördüğli mesleğin onuru ve de o onura uygun davranış lazımdır. 



Bu tasarıların yasalaşması için sadece ve sadece gersl:E:n IJıccli,_ 

Başkanlığina ya da Cu.ınhuriyet Senatosu Başkanl::i ... ğına ~0nde:::'iliG.esi 

bence yeterli cl..eğiL Bu tasarılar avukat sıfatJ ... taşJ~lan bütü~1 pa.~ 

lamenterlere gönderilmeli ve her baro kendi içinden çıkan parlam9ü --

·ter avukatı da bu yasaların oluşmas:ı. için ne dereceye l<::cı.dar .:;;aba 

gösterdiğini saptamalıclır. 

Saygıdeğer arkadaşlarım~ bu sözlerimi söylerken bir yasm:ıa 

görevi için parlamenteda bul~nan kişinin parlamenterli:'.\: k::..ıcılıği 

uyarınca kendisinin fikrine mUdahele söz konusu deiÜldir. ~Ur· tm: u.- __ 

' hazırianı;ııştır, Yüce G::mel Kurulunuzdan bir karar ç:ıl~pıiJ~~=-:r', Yö,.>.c-

tim' Kurulu görevlendirmiştir, Yönetim Kurulu bu görove ;ıyara:.: i;r:ü>2.-

rıyı hazırlamış ve yasal 110 ncu maddeye göre d8 bu::ıı_::n l:a::ı.u1lcJ.şır:_c:,;:-: 

için g~reken yerlere göndermiştir. Bu gereko~ yerleri geliştirmek 

ve de avı,ık'at sıfatı taşıyan parlamenterlere bunun ta~übi ile gi.ire·.-

lerıdirrnek gereki:-. Bir parlamenter bu tasarıd&Li. hÜ~'~iir:ı:...eri.:::ı ta.ma:r:r ·. 

belki 'taraftar: olmayabilir, hiç kimsenin düşünce ö~gürlüğü~Tii kısı'c;-

lamak ya da bir bs.şka yöne· çekmek öÖZ konusu değildir; am ... : hj c; olrr.:'~" 

sa gelen trısar:ı...nJ n pa:2laı:nento gündemine alırup 9 buı1un Gen ~ı::_ ~r-c.-crıJ.J_ ·-

larda müzakeresi sonucunda bir yasa metninin çıkmas:;.na çaL ... ı; ,~-:,};-~.:._, 

Bu etkin çareıün yalnız Türkiye Ba.rol~r Birli~:i... Yönetin K1;:.-cu> u 

aracılı[tiyle değil, her Baronun kendi içinder çıkarı pR:i7lcır~8rıtç~ri. cL 

bu konuda görevlendirmesi ve sonuçtan :-wndL...rJrine bilg.:i ver1lmesj 

için çabrı sarf etmesi gerekir. 

bir adım dahı atmcı.k e;e::.'okirse 9 

bugün güçlü sendikal kuruluş~rı::.- vardı!.". Hep:.niz ga>~::: _ ei.<-.cc' ,; ::;~:uy > 

ruz, işçi haklarına bir el uzatr:ıa söz konus·ı olduğunda, hrl:lı 

olarak güçlÜ baskı e;rubu büt-Jı: A-ğırlJ.f1;ı:rn O:' c aya ~(CfUYC:2 "~.-c) c ,_ı .-. 
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işçi haklarınuı. kısıtlayan şekilde pe.rlmı~entodan ~ı}::·c~.ğJ.-:lc u ı sü;lo:c~. 

işçi düşmanı çüa.rak ilan edeceğiz ve ac1.J.ıı::.:<~J. kar cı li3·i;cye alacatı;;~.z ·• 

diyorlar. 
.. 

Etkin haskı gruplar:ı. bu yola gidiyorlar, Bi7. Sayın konuşmacı·· 

ların çok iyi değindikleri gibi bir yerd2 h'lvadc:c lmlıyon,z, Bi:c ts.-

sarının yasalaşması için çaba sarf edilmesine dahi e::::;ıJ:>lJ.;:i;ım zı ko;y~:.-

mıyoruz. Ancak, demin de arz ettisim gibi ou ;;;olla:_' C.erc .:;necek olur sc'. 

menterlik sadece ve sadece delege işi tc.l;:ip s+.;mek ~ ~uı",m bunun işin~. 

bir al':lzuhal~i gibi devlet dairelerinde takip etrı.Gk det;ild:Lr. Topluü1 -

sal amaca dBnük yasaların çıkmacı geniş bir ~ltJeJ~ ilgilendirf~. 

Kişisel işlerin takibiyille sadece ve os.cJ.Acs 1Jjı· Cin ss-çinde oy c...labilr:;~: 

kaygısıyle olur. Bu etken mücadele yolu C:ccıa.:c-cecGk o:·.u:,::rw. ·ııe;::' üalde:: 

bugünkünden daha fazla mesafe alaccı.ğıınz d-J.şürc;je::_i~,-:ı.e- hepinizi 

bizi dinlediğiniz için teşekkür eder~ so.:r::-;:-:.lo.rJ.rL. cE::&:rar ; · ' 

efendim. (Alkışlar) 

Sayın delegeler, bir iki noktayı tel.:'ra,~ l'.~,t:L::oJatmak ist"cyoruE" 

Ba aleşam saat 20,00' de Beledj.Q"e İ:=;ıho.nı S,llo; :.ı.:ııd::ı. 'J~ürkiyo Brı_~colo.r 

Birliğinin toplantısına eşlerinizl c; b:'_rli1~\;,, cı,c_~,,-c:_;ı_iı::;in::.z, 

Yine yarın Sakarya Barosum.:n dc:,_cetlio.: o.Lc.:..reJ:: Crcc~ı eviııde:l;:i 

kokteyle eşlerini~le birlikbe 6avetJ~~ini~. 

l?ayın delE.geler, daha lL~ kül1Uf)L,'l1::;ının r'lJ.undıJ/~Ul1U) saJ.o:m".ü 

mül derecesini de gözönüne alaro.l: ot'L"..Tt::ıu ("~, 19'77 :ı:;un? ym1i C'J'~' 
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!KİNCİ GüN 

BİRİNCİ OTURIDJl 

Açılma Saatı: 10.00 

BAŞKAN- İkinci günün Birinci Oturumunu açıyorum,, 

İki tane telgraf var~ onları bilgilerinize sunuyorum. 

"Kongrenizi izleyemedim~ Çalışmalarınızda başarılar diler, 

Birliğin Sayın Başkanına ve mensuplarına saygılarımı sunarım 

Salih Ozay" 

"Uygulamadaki özel tüzel yasalarla belgelerin Türkçeleşti

rilmesi, bürokrasiden kurtarılması konusunda çalışma göstermenizi 

mesleğinizin yeterli kişileri olarak sağlarsanız, Alman Şair 

Geotheı'ınin deyimiyle herkes kapısının önünü süpürürse şehir te

mizlenir örneği Türkiye' mizde Türkçemize 'de en büyük görevi yapml·ş 

olacaksınız. 

Veli Dedffioğlu gibi başarı ve saygılarımızla ziraatçi Ali May, 

Sanayici İsmail Sengun, hukukçu Sabite KapuGuz~ İktisatçı Erhan 

Karataş." 

Efendim, gündemimizin 6 ncı maddesini görüşmeye devam edi

yoruz. Söz sırası Sayın Orhan Apaydın'da, buyurun efendim. 

ORHAN APAYDIN (!stanbul)- Sayın Başkan, sayın delege arkadaş-

larım; 

Türkiye liarolar Birliği Genel Kurulu kuruluş yab:asına göre 

örgütümüzün en yüksek organıdır. Organımız, yalnız Birlikte Birlik 

örgütü içinde bir danışma organı niteliğinde bı,üunme.maktadır, bir 

karar organıd~_r. Genel Kurulumuz değişik eylemleri burada tartışır, 

bunlar bir lmrar haline gelir ve Yönetim bu lmrarları icra eder. 
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Kuşkusuz ki, Birlif;in kuruluşundan.bu yana toplanan,lO kez 

toplanan Genel Kurulda bütün konular, Türkiye'ınizin hukuk düzenine 

ilişkin sorunlar, adli hizmetlere ilişkin sorunlar demokratik bir 

ortam içinde serbestçe tartışılmış ve kamuoyunu etkileyffici, onur 

verici sonuçlar elde .edilmiştir: Bu sonuçların-onur verici nitelik

leri kadar, sorumluluk doğuran yönleri de vardır. Yapılması gerek

tiği halde yapılmamış olanlardan dolayı doğan sorumluluklar da ola

bilir. Onur verici sonuçlarda nasıl her delege arkadaşımızın payı 

eşitse, sorumluluklarda da eşittir kuşkusuz. 

!stanbul Barosu, Türkiye Barolar Birliğinin kuruluşundan bu 

yana bu Birliğe katkıda bulunmak için olanaklarıyle sınırlı olarak 

gücü oranında mümkün olanı yapmakistemiştir. Her GenelKurul toplan

tısından önce delege arkadaşlarımız Birliğe götürülecek konuları 

aralarında tartışarak tespit etmişlerdir. Yalnız !stanbul Barosuna 

özgü değildir bu, Bütün Tür~iye. Baroları Türkiye Barolar Birli~ine 

aynı derecede önem vermişlerdir. Hiç bir Baro ~iğer bir Barodan 

farklı bir tutum içinde bulunmamıştır. 

Bu bakımdan. şunu açıklamak istiyorum !stanbul Barosu olarak. 

Yüz yıllık geçmişiyle geleneklerine bağlı, ağırbaşlı bir Baro ola

rak bizim Barolar Birliği Genel Kurulundaki katkımızi ne aoartmak, 

ne de önemsememek gibi bir tutum içinde değiliz. !stanbul Barosu, 

yapılan işlerde her delegenin düşüncesinin ve oyunun büyük değerini 
' 

kabul etmektedir. Baro dışında birtakım söylentilerin burada ciddi 

bir mesele gibi getirilmesi belki bu benim açıklamaını yapınama neden 

o:ıması bakımından yararlı olmuştur. 

Bu kısa maruzatırndan sonra, Yönetim Kurulu raporu hakkındaki 

düşüncelerimi müsaadenizle arz etmek istiyorum. 
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Bu yılki Yönetim Kurulu çalışmalarını geçen Genel Kurulda 

alınan kararların ışığı altında ele almnk gerekir. Bütün arkadaşla

rımız oy birliğiyle .bir hususu ifade) etmişlerdir. Birlik Yönetim 

Kurulu değerli bir.rapor hazırlamıştır. Bi~takım sorunları objektif 

ve bilimsel nitelikte ortaya koymuştur. Raporu bu·şekilde kabul 

ettikten sonra rapor hakkındaki düşünceler bendenönce konuşan ar

kadaşlarım tarafından ifade edildiği için tekrar etmiyorUın. 

Bir de Birliğin faali~etlerini geçen toplantıda alınan karar

ların ışığı altında ele almanın zorunluğu var. Şu bakımdan; burada 

da alacağımız kararlar bu eleştirilere göre ittihaz edilecektir, 

edilraesi gerekmektedir. Gğçen olağan toplantıda Yüks·ek Genel Kurul 

talimat niteliğinde Yasanın tanıdığı yetkiyi kullanmış, talimat 

niteliğinde karar almıştır ve bu kararlar alınırken Yönetim, bu 

öneri halinde getirildiği vakit bu kararlara mesnet olan öneriler 

halinde getirildiği vakit, fikirlerini de beyan etmiştir. Olabilir, 

Birlik Genel Kurulunun alacağı kararlar Yönetimin anlayışınn ters 

düşebilir ve bu kararların alınmasına muhalefet edebilir,bu,hakkı

dır·; fakat Birlik Yönetim Kurulunun da muafakatıyle alınmış karar

lar şeklindedir bütün olağan toplantılarda alınan kararlar. 

DBğerli arkadaşlarım, geçen olağan toplantıda Birliğimizin 

Genel Kurulunun aldığı kararların başında şu geliyor.; Türki;re Baro-

1ar Birliği Genel Kur-ulu Birlik Yönetim Kurulunu Devletin uluslara

rası yükümlülüklerine aykırı olnrak.ülkemizde süregelen uygulamayı 

ve bu uygulamanın hukuksal niteliğ~ni kamuoyuna yansınmak için 

gerekli faaliyetleri sürekli ve etkili olarak yapmaya çağırmakta

dır. Neydi bu kararın alınmasına dayanak teşkil eden neaenler? 

.Türkiye'de yasalardan oluşan bir düzen vardır •. Yasaların üs-
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tünde Anayasanın öngördü~ü bir düzen vardır. Anayasanın öngördü~ü 

düzen, Türkiye'nin altında imzası bulundu~u uluslararası sözleşme-ı 

leri yansıtmaktadır 1961 Anayasasının öngördü~ü düzen ve ilkeler. 

1961 Anayasasının yürürlüğe girdiğinden bu yana, siyasi ikti-
- . 

dar1ar Anayasaya tamamen ters bir tutum içinde uygulamayı yürütmpş-

lerdir. Bir siyasi rejimi uygulamışlardır. 

Özellikle 12 Mart döneminde bir askeri darbe ile Türkiye'de 

uygulanan rejim, doğrudan doğruya nitelernek gerekirse, bilimsel 

bir ifadeyle faşist bir niteliktedir. Bu rejim bugün 1973 seçim

lerind~n sonra iktidara gelen bir siyasi iktidar tarafındanyürütül-

meye çalışılmaktadır. 

Biz Genel Kurul olarak bunu tartıştık ve Yönetim Kuruluna 

Türkiye' de uygulanan fiili rejirıin Anayasaya ter.s düşen , Türkiye' 
1 

nin uluslararası anıaı;ııııctlcı.nlö. ;:ro:ı:oine getirmeyıiı üzerine aldı~ı.taah-

hütlere aykırı düşen bu rejimin içeriğini belirtmesini ve sürekli 

ve etkili olarak kamuoyuna bu niteıeıneyi ]pansıtmasını istedik.'Bu 

bir· eylemdir arkadaşlar. 

Dün konuşan de~erli arkadaşım Cengiz İlhan'ın fikrine katılı

rim. Türkiye _Barolar Birliği Yönetim Kurulu , Başkanımız çok de~erli 

ilim adamı Sayın Faruk Erem'in Başkanlı~ında kurulu bir heyet ola

rak hukuk bilimi bakımından ehliyetlerini, yükseK bilgilerini şu 

rapora yansıtmışlardır. Bu raporda yansıtma ve görüşleri bildirmek 

yeterli de~il. Etkili ve sürekli olarak bir eyiliem beklemiştir Ge

nel Kurul. Bu bakımdafi ~önetimin faaliyetini bir noktada eleştirme-

me müsaadelerini rica ediyorum, hoşgörülerine inandığım için de ve 

bundan sonraki çalışmalarda da yararlı olacağ~. düşüncesiyle belirt-

mek istiyorum. 
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Türkiye'de geçen olağan toplantıdan sonra ka~uoyuna yansıt

·tığımız bildiride bir görünüm ifade edilmiştir. Biz geçen yıl Anka-:: 

ra'da toplandığımız vakit,yüksek öğrenim kurumlarında birçok genç 

insanın üzerine ateş açılıyor, insanlar öldürülüyordu, bunu bildir-
·' 

dik. O günden bu yana ülkemizde uygulanan rejim ne durumdadır, Fa

şist tırmanma ne durUmdadır, azalmış mıdır, durmuş mudur, yoksa 

f~zlalaşmış -mıdır? 

Arkadaşlar, gerçeği ifade etmek zorundayızbir hukukçu olarak, 

bağımsız hukukçular olarak. Türkiye' de, faşist tırmanma alabildiğine 

yükselmiştir. O kadar kaba bir şekilde ki, değil Anayasada düşünce 

özgürlüğünün sınırsızlığı ve buna benzer insan hakları, bir Devletin 

niteliğini ne olursa olsun, ister faşist olsun, isterse sınıfsal 

niteliği ne şekil~e b~lirtilirse belirtilsin, bi~ devletin asli 

görevi devlet olmasının gerektirdiği bir görev, can güvenliğinin 

sağlanmasıdir. Bugün Türkiye'de yalnız üniversitede yoğunlaşan 

alaylar değil, onun dışında da can güvenliğinin bulunduğu ileri 

sürülebilir mi?\Devlet bir noktada can güvenliğini yasala yetmez, 

devletin örgütü kifayetsizdir, bu bakımdan.sağlayamaz; ama gerçek 

bu da değil. 

Hukukçu,ola;rak gerçeği bütün çıplaklığıyle ortaya: koymak du-
. \ 

rumundayız. Bizzat devlet güçlerinden bir bölümü, 'iktidarın bir ka-
' ' 

nadına dayanak can güvenliğinin ortadan kaldırılmasında etkili ol~ 

maktadır, bütün sorun burada yatıyor ve hukukçu olarak da bizim 

üzerinde durmamız gerekin maselenin de bu oldup;u kanaatindeyim, 

Her şey bir tarafa, çeşitli sorunlarımız var. Biz isteriz ki, şu 

Genel Kurul, ülkemmzde bu meselelere değil de, kendi 'mesleğimizin 
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sorunlarıyle uğr13-şsın. Sosyal güvenlik sorunl·arını arkadaşlarım 

dün ifade ettiler, çeşitli mesleğe özgü sorunlarımız var, bunlarla 

uğraşalım. Barol~r o1:arak bunlarla uğraşalım; fakat biz ne yapıyo-

ruz burada, bu meseleleri getiriyoruz ve başta ca~ güvenliği üze-

rinde duruyoruz. 

Devlet, bir memlekette can güvenliğini ortadan kaldıran bir 

ortamda, devlet demeyelim, devlet yönetiminde sorumlu olan gruplar, 

güçler can güvenliğinin ortadan kalkmasınQ.a amil olurlarsa çok 

ciddi bir durum karşısındayız demektir. 

Biz geçen Genel Kurulda bütün bunları dikkate alarak talimat 

niteliğinde böyle bir karar aldık, ilke niteli~inde değil. Türkiye 

Barolar BirliP,i yine günkü toplantıda Cengiz İlhan arkadaşıının 

belirttiği gibi Yönetim Kurulundan da ibaret değil. Türkiye Barolar 

Birliğ~ bütün Türkiye Barolarından oluşur. 16 bini aşkın hukukçuyu 

temsil ediyor ve büyük bir güç oluşturmaktadır. Bu güç, hukuk üs

tünlüğü dediğirniz, ki burada Cengiz İlhan arkadaşımdan ayrılıyorum, 

artık bu somutlaşmıştır , ne olduğu bilinmektedir, şu tarafa veya 

bu tarafa çekilecek bir kavram niteliğinde değildir. Hukukun,üstün

lüğünü gerçekleştirmek mücadelesinde Yönetim Kurulu elbet tek ba

şına bir kurul olarak etkili olması mümkün değil. Bizim Yasamızın da 

belirttiği gibi, Baroların ortak görüşü halinde talimat niteliğinde 

karar aldığına göre, bütün Barolarla ve avukatlık mesleğine mensup 

16 bi~ hukukçuyla birlikte çalışması ve kamuoyunu etkileyici ve 

hatta dünya kamuoyunu etkileyici bir çalışmayı göstermesi gerekli

dir. 

Değerli arkadaşlarım, geçen Genel Kurulda aldığımız diğer bir 

karar şu; Genel Kurul hukuka bağlı devlet anlayışını ve hukukun üs-
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tünlüğü ilkesine aykırı olarak yargı organları_kararlarının özel

likle Danıştayın iptal ve yürütmeyi durdurma kararlarının yürütme 

organınca uygulanmamasını kınamakta ve Yönetim Kurulunun uygulamaya 

karşı .bildiri yayınla:mak ve demeç vermenin ötesinde bütün.demokra-

tik kuruluşlarda işbirliği yaparak, yasal direnme eylemlerine gi.,

rişmeye davet etmektedir v~ bu yasal direnme eylemi de soyut bir 

kavram değil muhterem arkadaşlarım. Şüphesiz b.bı hukukçuyuz. Yapa- , 

cağımız bütün eylemler hukuka uygun olmqsı gerekir. Hurşit Kangal 

arkadaşımız bir sorun ortaya attı; yasalara mı uyacağız, hukuka m.ı 
' 

uyacağız? Bu bir çelişkidir, bu nasıl bir senteze ulaştırılacaktır 

bizim tarafımızdaı.n? Yasalar hukuka aykırıysa, yasalara uymaniak ge-

rekiyorsa, o zaman davranışımız nasıl olacaktır, biz neyi önereceğiz. 

· Arkadaşlarım, bıinda da bir çelişki yok. Bugünkü evrensel 

hukuk bunları halletmiştir. !ktidarda bulunanların ağızlarından 

çıkan sözleri biçim olarak yasa şekline çıkartsalar, eğer bu ev

rensel hukukun ilkelirmne uymuyorsa, bu zaten yasa da değildir. Biz 

bunun sorcıut bir örneğini 'verdik. Yani, burada bir sorun yok. Devlet 

Güvenlik Mahker:ıeleri konusunda Genel Kurulun Olağanüstü Eylül top-

lantısında aldığı kararlar, bu sorunu çözmüştür. Devlet Güvenlik 

Mahkemeleri bir yasa ile kurulmuştur, yeniden bir yasa çıkarılma

sına teşebbüs edildi. O 1asa çıktığı tardirde, biz bu yasaya karşı 

nasıl bir davranışta bulunacağırnzı geçen olağan toplantıda tesp~t 

ettik. Bu yasa ile kurulan mahkemeler yasa ile de kuru1lı.sa mahkeme 

nitelitı;ini taşımamaktadır, mahkeme değildir·ve biz ona göre eylem-

lerimizi tespit edeceğiz dedik ve tespit de ettik. 

Hukuk ilkelerine bağlıyız. Anayasamızda hukuka ba~l:ı, devlet 

demektedir. Kanuna bağlı devlet demiyor. Hukuk ilkelerine bir yasa 
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tersse, elbette buna uYf)'Jak zorunluluğu yoktur. 

Anayasa boşuna söylememiştir, yasalar Anayasaya !:ı.ykırı olamaz. 

Bir yasanın yasa niteliğini kazanması için Anayasaya uygun olması 

gerekir. Anayasaya uygun değilse, yasa değildir. Bunu denetleyen 

organ da bugün kurulr.mştur, Anayasa Mahkemesidir, o saptamayı yapa

caktır. 

Şimdi biz .avukatlık mesleğine mensubuz. İzmir Olağanüstü 

Toplantısında avukatlık nesleğinin tanımını· da yaptık. Her ne kadar 

bugün yürürlÜkte Ölan kanLın bizim durumunuzu yanlış olarak belirtmiş, 

ikinci bir durum yardJ_Iflcı adli. faal~yette iardım.cı bir un~ur gibi 

göstermek istemişse de bu yanlıştır, biz hukuk kurallarını sağlamak 

gibi bir görevimiz vardır ve. bu yargı organı içinde ikinci de~ecede 
\ 

bir görev değil, asl1 bir görevdir. Hakim, savcı ve avukat eşit 

gör'evdedir. Biz bunu çözdük. 

Ban şuna inanıyorum; yasayı değiştirmek, l.vukatlık Yasasında-

ki bu hükÜm dursa da bizim yorummnuz böyle olmalıdır. Bu yoruma 

. bağlı olacağız. 

Şimdi biz ~argı organlarında adaletin sağlanması için müca

dele ediyoruz. Bir yerde adaleti sağlıyoruz, karar alıyoruz. Bu 

aldığımız karar icra edilr:ıiyor. Genel bir hukuk meselesi olan hu

kukun üstünlüğü dışınd,a bir r:ıeslek sorunu olarak ele alalım. Ar

kadaşlarımız TRT Genel Müdürünün atanması hakkındaki Hükümet tasar

rufu aleyhinde Danıştayda dava ikame etı:üşlerdir, bu davayı ikame 

eden bizim :mesleğimizs mensup kişiierdir. Orada :mücadele etmişler ve 

karar almışlardır ve bu karar yürütme organınca'yerine getirilmiyor. 

Bu birinci derecede bir meslek sorunudur. Bu nereye kadar gider? 

Bugün Danıstayda aldığınız kararı icra etrnez, yarın adliye :mahkeme-
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sinde alcl.:_ğ:u1iz l:arcrı icra etmez, bunun örnekleri de görülmüştü:ı;-. 
ı , A \ 

L(lliye mahke;:~es:Lnin istirrı.lak davalarında aldığı birtakım' kararlar 

Hazinece yarin~ ECtirilma~iştir. Yani, bu nereye kadar uzar ve ne 

hadde ka(la:r, kimlerin haddine,. kimdir bunları yerine getirmeye~ler? 

Şimdi biz hı Anayasamız, yani biz yasalara bağlıyız, yasalara göre 
' ' i 

1 

görev yarins c;:::ıtir[:ro:ruz, yürütr.rı_e organının derece derecE) en alttan · 

en üste ~~dar hepsine emretmiş, görevinizi yasalar çer~evesinde 

yerin€ gctj__ree2l:uiriz diye. Ben yasalar çerçevesi dışınd~ görev. 

ya:ı.;tıftJ nı •.r<:ll:i t b"~'lTLm müeyyidesi uygulanacak bana derhal,; fakat yük

sekte otıxrdx~~n içj n bi:r kişj_ hakkı~da uygulanmay·acak. Bu kimin 

haddir~e? Bi?; bL.:l.'aCia durdukça, hukukçular. bu memlekette durdukça bu 

kim~_n haddine cU.:y e burada ifade ediyorum? 

Şü1c1i Dc.:c.ıf)tay ka:rarlarının yerine getirilmememix muhtereı:::ı 

arkaC.aşlarJ.ı!l, ~-Ön,::t \.m Kurcılu raporunda çok değerli teorik açıklama

lar var. Bunl&:::' ôerr~cc derece hususlar oluşturur deniyor. Türk Ceza 

Yasasının 2-~!-0 nci mac.d9sindeki suçu oluşturur, netice olarak 146ncı 

maddeye ke_chr ı:_;iden suçu oluşturur; fakat bunları biz artık _bu 

memlekette 'l'ürkiya l-iarol ar Birl1f-;i olarak yalnız biz söylemiyoruz, 

b-ı~:ı.u herkes sö;:;rl üyor, bunu söylemeyeri ve bilı:::ıeyen kalmadı. Söylemek, 

açıklamak, ;yakır.mo.k bir şey ifade etr;ıez, bunu önlemek gerekir-. Bunu 

önleyecGk 0l2~ı l~irüe:'dir? Bunu önleyecek olan yargı organlarıdır. 

Yare;ı orgenlnrJ .. niye önlemiyor? Yargı orga-nları, başta bağımsız 

rmhkerı.GlP-r ~ şü;ı1:ıo,:üz ellerine geldiği vakit böyle bir olay, gerekl:i 

müeyyic.e,; i ">y:c;u:,~.J c. c "'k] ard:lr,. Oraya gitmiyor. Dokunulmazlıklar veya 

'F\.irl:~_:;re' de Cı_;_iuhuri;y-et Savcılarının ki, Anayasayı korumakla görevli 

ola::ı ve nitelikleri Anayasada belirli Cumhuriyet yasalarını korumak-

.la görevli ki.:şilc:;rdir, Cumhuriyet_ Savcılarının görevlerini yapmana-
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sından ileri geliyor. 

Şimdi gözümüzün önünde adi. bir suç işle~se, göreviQizdir, 
. . 

gideceğiz bunu Cumhuriyet Savcısına ihbar edeceğiz. Bu bütün, 

vaftandaşların vazifesidir. hukukçu olarak bizim yapacağımız bir şey 

ortaya çıkıyor, biz yargı organının asli bir u:ın.suru olarak hukuku 

tanımakla görevli bir insan olduğumuza göre ve bu ge:ççekleri herkes-

ten önce bilecek durumda olduğumuza göre, bizim yapmamız gerekin 

bir görev var~. o da bir eylem niteliğindedir. Yalnız bunu anlatmak

la kalmayarak, bir kere kamuoyunu etkileyici sürekli bir faaliyet, 

sadece demeç vermek de~il, tbplantılar terti~ etmek ve niçin hor 

görülüyor bi.lmiyorum, yani düşüncesinin açıklanmasının çeşitli yol

ları' var,. mesela çok eleştiriler avukatlar gösteri ya:psa, bu yasal 

direnme yollarından biridir. Avukatlar yürüyüş yapmamalıdır görüşü 

yanlış, çünkü bir düşünce açıklamaktır. Yani, bunun gibi birtakım' 

direnme yolları arasında bizim Türkiye Barolar Birliği Yönetim 

Kurulu bu suçları' Cumhuriyet Savcısı denen bir tüzel kişi olarak 

ihbar etmeliydi. Bunların kavuşturulması için başvurmalıydı. Bunun 

gibi daha etkili birtakım faaliyetlerde bulunmalıydm. 

Değerli arkadaslarım, dün. bir yakınma oldu. Biz kendi sorun

larımızı çözememişii, bizim sorunlarımızın dışında ülk~ sorunlarını 

çözmeye kalkıyoruz.şeklinde. Niçin? Biz kendi soFunlarımızı çözü

yoruz. Biz mücadele insanlarıyız. Ömrümüzü vakfetmişiz ve benim bü

tün meslektaşıarım gerek _temsil ettikleri kişilerin haklarını, gerek 

kendi haklarını gayet sert bir şekilde savunmaktadırlar. Kendimizi 

niye küçümseyelim ve bugi.in Türk hukukçuları dünya çapında bir say

gınlık kazanmışlardı·r yürüttükleri mücadelede. Ben sizleri bilhassa 

geçen olağan toplantıdan bu yana Genel Kurul olarak !zmir toplantı-
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sında aldığınız kararlardan dolayı,Eylül toplantısında aldığınız 

kararlardan dolayı saygı ile selamlıyorum. Dünya çapında bir say

gınlık kazanmıştJ_r ~f:'ürk hukukÇuları, bütün hukukçuları tutucu olarak 

bilirler, Barolur başta. Buraya Uluslararası Af Örgütünden gelen 

bir temsilci de't;erli Başkanım lVIehmet Ali İkizer anlattı, araştırma, 

Türkiye'de insan haklarına aykırı tutumları araştırmak için gelmiş 

ve bu arada da çeşitli yerlere başvunmuş. "İstanbul Barosuna gidin, 

Türkiye-Barolar Birliğine gidin" demişler. Tereddüt etmiş, biliz:ilim 

memleketimizde hulmkçular Batı demokrasilerinden bahsediyor, tu~ucu- · 

dur, böyle neselele~e katiyen bir aktif tutuma geçmezler demişler. 

Hayır, siz İstanbıJ.l Bcırosuna, '.L'ürkiye Barolar Birliğine gidin demiş

ler.~ Gerçekten başvurmayı yapmış ve hayretini d,e gizlememiştir. 

Yani, Türk hukukçularını abartmıyorum ve kendimizi övmek için de 

söylemiyorum, dünya çapıfJda saygınlığa ulaştıran şu faşist tırmanma 

döneminde demokrasj_nin insan haklarına sayg4 mücadelesinin en ön 

saflarında çarpışması teşkil etmektedir ve bunu da tarih kaydedecek

tir. 

Şimdi Ceza Ifıuhal:omeleri Usulü Yasasının uygulanmasında avukat-

ların görev alanlarının sınırlam:ıası meselesinde hazırl·ık tahkika-

tının gizliğiği sorunu ortaya atıldı ve burada bizim bir şey yapa-

madığımız söylendi. Yapan ~rkadaşlarımız var, yapamayan arkadaşları

mız var. Benim şahsi kanımca, avukatın görevi burada sınırlı değil

dir. Bir fiili dururı yrıratılmıştır. AVlikatlık Kanunu ikinci madde

sinde, avukatJ.n görevinin ifasında bütün resmi dairelerin yardımcı 

olmalarını ::::T::::'C,;:.:::'!::teoır., bunun içinde polis dairelerre de vardır. 

Ceza Muhakemeleri Usulü Kanununun uygulamasında yanlış yorunlar, 

avukatın görev alanını polis dairelerinde sınırlamışsa da, bunun 

1 
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1 
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mücadelesine yürüt;mekteyiz ve yürütmemiz gerekmektedir. Türkiye 

Barolar Birliğiıün de bu mücadeleyi yürütmesi lazım. 

Geçen çılağ;an ·coplantıda aldığımız kararlardan biri de bu. 

Yasa değişir veya değişmez, değişikliği için mücadele ederıiız; fakat 

biz gö;::;c=ı.l tuıa alınan bir kişiyle görüşmek için pekala polis daire-

sine gido::- ve onunla irtibat kurarız. 

Bo.rolar B:i_ı::li[~i Yönetim Kurulunun faaliyetinde bu konuda da 

bir açıklık görerrn~diğimi belirtmek istiyorum. 

Ş:LmcU Tiirkiye' dG insan hakları başta insanlı,k onuru, siyasal 

iktidarlarca n~ır s~rette ihlal edilmektedir •. Vatandaşıara insanlık 

onurunu ko:L'umakla görevli olan kişiler,insan ve özgürlüklerini koru

mak~ gö~evli kişiler, kolluk görevlerinin bir bölümü, yani devlet 

gücünü kulla::ıo.~J. kişil\~r insan haklarına aykırı işkence ve eziyet 

yapıyorlar. 3iz. bv.nları protesto ediyoruz ve bunun mücadelesini 

yürü.tüyoruz. :SLl!ll1 önlemenin en etkili yollarından biri, avukatlık 

. mesleğinin hazJ_rlJ le tahkikatı sırasında görevini yapmasıdır. 

BirlH~ Yönetim Kı..~rulunun Barolarla işbirlif::i;i halinde bunu da gerçek-

leştirmesini istGınek durumundayım. 

Şimd:i_ bir nokte.da Sayın Başkanımdan ayrılacağım. Türk ceza 

m:evzuat;ı içirıde hir l/+1, ve 14-2 nci' maddeler sorunu var 163 ncü 
1 

madde iLc bj:C'likte. Düşünce suçları ve düşüneeye dayalı örgütlenme 

suçlFJ.rı, Liu Ceza Kanunu:muzda çok bilinen bir şey; fakat ifade etmek ' 

C'.urumrndByıLJ? fa<::ist !talyan Ceza Kanunundan alınm;ıştır, bilinmekte

dir ve bu Hacldelerinin !talyan Ceza Yasasından alınmasının nedeni, 

c1oğrud.an ooğruya faşizmi korumaktır, anti faşist eylemleri suç ha-

l . 
-'-ın e getirmektir. Yani, bu aç~k bir ~erçektir. 

l930':::.Cı.rd;:ı rr'ürkiyeıye Türkiye'nin o günkü ekonomik ve sosyal 
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yapısi bu maddeleri başka maddelerle birlikte Türk Ceza Yasasına 

getirmiştir. Diğ;er .özel kanunlarla diğer 1}aşist yasalar getirilr.ı.iş

tir Türk CezaYasasına ve bugün büyük sorunumuzu oluşturuyor. 141, 

142 değ;il yalnız, burada yoğunlaşıymr; ama 'I'ürk politika hukukunda 

daha böyle bu nitelikte birçok faşist nitelikte yasalar vardır. 

Şimdi bunların kaldırılmasında ekonomik özgürlük gibi bir 

gerekçe olabilir; fakat yeterli değildir • .Bu niçin'konmuştur? Bunu 

geçen olağan toplantıda bu konu tartışıldı ve talimat_niteliğinde 

alınan kararların da birisinin gerekç~siui ol~şturdu. Bu, Türkiye'de 

bir sosyal sınıfın, diğer sosyal sınıflara tahakkümünü, diktasını 

temin etmek için kondu. Bu aksi bir şekilde yorumlanmak isteniyor; 

fakat bunun sınıf açısından ve "bilimsel izahı budur. Biz bunu cesa

retle yapmak mecburiyetindey~z. 

Şimdi mesele şuradadır; biz düşüncB özgürlüğ;ünün sınırsızlığ;"ı

nı savunuyoruz. Düşünce özgürlüğünün sınırsızlığı, örgütlenme , 

düş~ncelere dayalı örgütlenme özgürlüğ;ünün de sınırsızlığ;ını ge

tirir. Şu düşünce yanlıştır deyip bazı yasak alanları koyarsanız, 

o rejimin niteliği hiç bir zaman der::ıokra.tik otmaz. 

Türkiye'de 141 ve 142 nci maddeler kaldırılması için insanlar 

ekonomik Özgürlüklerini kullanamı:yor, ulke sorunları hakkında.fi

kirlerini açıklamaktan çekiniyorlar, onun için bu maddelere kaldıra

lım diye doğuradn doP:;ruya bir sosyı=ü sınıfın, diğer sosyal sınıf

ıara bugün tahakkümüne neden olan bir dikta rejimini sağlamak iste-

diği için bu maddelerin kaldırılmasını istiyoruz ve diğer maddelerin 

kaldırılmasını istiyoruz. Türkiye Anayasında belirtilen çoğ;ulcu bir 

demokratik anlayışla idare edilecekse, bunun başka bir yolu;da 

düşünülemez. Türkiye Avrupa Konseyi Üyesi bir devlettir. Geçen 

.ı 
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ola~an toplantıda iki ülke kaldı dedim Avrupa kıtasında, İs~anya 

ve Türkiye. İspanya da bugün demokratikleşme sürecine girmiştir. 

Tek ülke olarak Türkiye kalmıştır. Avrupa Konseyine üye olarak bu 
1 c • 

nevi sınıf diktasını sa~layacak faşist yasaları uygulayan tek ülke 

olarak Türkiye kalmıştır. Bunun mücadelesini bu açıdan yapma:maı.z 

gerekir. Madem ki, çoğulcu demokratik anlayışı savunuyoruz, bu 

maddeler duramaz.. Madem ki, Anayasada insan haklarına dayalı demok

ratik b.ukuk devl~ti ilkesini gerçekleştirmek istiyoruz, hukukun 

üstünlüğü somut olarak böyle ifade edilmek gerekir, bu maddeler 
1 

kalamaz ve .. buna benzer maddeler kalamaz. 

Muhterem arkadcışlar'ım, yalnız Türkiye Avrupa Konseyi üyesi 

bir Devlet olarak yalnız kalr:ııyor. Son Helsinki belgesiyle iki zıt 

sistemde bazı ülkelerde birleşmiştir. Düşünce özgürlüğü f~kirlerin 

ve insanların serbest dolaşımı ve uluslarafası sözle,şmelerirı. insan 

hakları sözleşmelerinin yürürlüğe girmesi Helsinki belgesiyle bu da 

her iki sistem birbirine zıt ortak ilkeler olarak kabul edilmiştir. 

Şimdi ne yapmak gerekir? Üniversite olayları diye ifade edi

len olaylar bizi bir yerde bir vazifeyerzorluyor. Hepimiz çoluk 

çocuk sahibi insanlarız. Çoğumuz kendi çocuğumuzu üniversiteye yol-. 
' . 

layamaz duruma geldik. Türkiye'de siyasi iktidar, kendisinden yana 

olmayanlara., yani bunun dünyada benzerini göster'mek çok güçtür, 
. ' 

kendisi gibi düşünmeyenıere öğrenim ve ö0retim hakkını tanımak is

temiyor .. üniversite olayları dediğimiz olayların .esas nmteliği 

budur. 

Hukukun üstünlüğünün pakımindan bizi ilgilendiren yönü budur. 

Üniversitede artan olayları, 1971 öncesinin olayıarına göre izah 

etmek mümkün değil, çok yanlış bir değerlendirme olur. Bugünkü du-
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ruma göre de€f,erlendirmek gerekir. Birtakım zorbalar, bir avuç zorba, 

geliyor, üni ver si teleri işgal altında tutuyor ve çocuklarır.ı,ızı üni

versiteye sokmuyo:r ve onlara yaşama hakkını da tanımıyor. Çaı.~ımız

da bizim başımıza gelen çok az, yani örnek göstermek çok zor. Bu 

durum karşıs.ında ne yapmak· gerekir? Bir avuç zorba buna nasıl m;uk

tedir olur? Devlet güçlerinin bir bölümü, iktidarın bir kanadına 

dayanarak bu bir avuç zorba:d.ın gençlerimizin, yüzbinlerce kişinin 

öğrenim hakkını kullanma.sını önlemel~tedir. Olayın gerçek .niteliği 

bu şekilde açıkThanmak gerekir. Bu durum karşısında denebilir ki, 

bugün öyledir, tek güvence olarak yargı organı kalmıştır, yargı 

organının bu,olayları işlemesi de bu olayları yargı organına götü

recek güçlerin bu zorbaların yanında yer ·alması dolayısıyle sa~l~na-
/ 

mamaktadır. Ka~uoyu bu gerçeği tam biliyor veya bilmiyor; fakat bi-

zim vazifemiz bu gerçeğin bütün çıplaklığıyle kamuoyuna yansıtmak

tır. 

Üniversite organları maalesef burada ifade etmek zorundayım, 

demokratik mücadelenin ön saflarında yer alması gereken üniversite, 

·bu blayitl.a değil kendisinin, bilims,el özerkliğini de tehdit eden 

bu durum karşısında kendisini savunmuyor .• Üni ~ers i te organları maa

les.ef susuyorlar. En başta kendini savunmak durumunda olan organlar 

susıiyor •. 1lerici, gerçeği gören Öğretim üyelerine tenzih ederim, 

fakat üniversite organları için bunu söylemek zorundayım. Biz Tür

kiye Baroları olarak şöyle bir görevle. karşı karşıyayız, belki görev 

sınırlarımızı zorluyoruz, bu olayların gerçek hiteliğini biz tespit 

edelim ve kamuoyuna yansıtalım, gerekli mercilere yansıtalım ve bu 

şekilde bir tarihi görevimizi ifade edelim. 

D~ğerli arkadaşlarım, yine başka bir sorun, siyasi ikta~arlar; 
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yine emsq.line çok az rastlanır,, kendileri gibi düşünmeyen kent 

halklarını cezalandırıyor. Anayasa düşüncelerinden dolayı hiç kimse-
' ye farklı muamele yapılmamasını emretmektedir; fakat buna rağmen 

dalaylı yollardan kendisi gibi düşünmeyen kent haklarını ceza+an

dırmak gibi bir yola da sapmıştır. Türkiye bu görünüm içindedir 

ve Türkiye'de yürütülecek mücadeleyi,hukukun üstünlüğü mücadelesini, 

biz yine yeriiişartlar karşısında, yeni yöntemlerle yürütmek durumun

dayız, görevimizi yapmak duruflundayiz. 

Arkadaşlar, Bir sorun da, yine +önetim Kurulunun faaliyetleri 

arasında ele almak durunundayız. Askeri mahkemeler. Biz Devlet 

Güvenlik Mahkemelşrine karŞı, Devlet Güvenlik Mahkemelerinin bafi;ım-

,sız mahkeme niteliğinde olmadığını snvunduk ve bunların yeniden 

kurulmaması için üzerimize di.)f?en görevi yerine getirdik; fakat 12 

Mart faşizminin getirdif,i yalnız·Devlet 'Güvenlik Mahkemeleri değil, 

askeri yargılama usulÜ kanununda yapılan birtakım değişikliklerle 

sivil kişilerin askeri mahkemelerde yargılanması gibi bugün bir du

rum da yaratılıyor. Bunun yanında, eleza Muhakamaleri Usulü Kanunuri

da yapılan değişikliklerle adlruye içinde özel siyasi mahkemeler 

kuruiması gibi bir yol açılmaya çalışıjıyor. Bütün bu nitelikte 

Anayasanın öngör:düğü demokratik hulmk düzenine aykırı yasaların 

mevzuatımızdan çıkarılması için gerekenin yapılması gerekmektedir. 

Ben sözlerimi fazla uzatmayacağım, eleştirilerim Yönetim 

Kurulu hakkında bu şekilde özetlenebilir. Sözlerimi bitirirken Sa-

karya Baro~ı:una bizlere karışı gösterdikleri ıl;çten komfikseverlik için 

·teşekkür etmek _istiyorum ve hepinizi saygı ve sevgi ile selamlı

yorum. (Alkışlar) 
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BAŞKAN- Teşekür ederim Sayın Apaydın. 

Söz sırası Sayın Hüseyin Aydın'da, buyurun efendim, 

HÜSEY!N AYDIN (!stanbul)- Çok muhterem Birlik Başkanı, Yöne

tim Kurulu üyeleri, Muhterem Di van Hey~ti, aziz delege arkadaşlarım·, 

.Sayın Bas:ı..n mensupları; sizleri saygı ile selamlar;- sözlerime baş"-

larım. 

Muhterem arkadaşlar, dekokrasi rejimlerinin başlıca unsurla

rından birisi, hukuka deV,er v~rmesi, hukuk üstünlü~ünün'kabul edil

mesidir. Biz, 1946'dan itibaren çok partili devire·girmiş ve demok

rasi denilen rejimi kabul etmiş bulunmaktayız. 

Dekokrasi, hukuk üstünlü~ünü kabul eden bir rejimdir dedik. 

Acaba bugün Türkiye' de hukuk üstünlü~ü var mıdır', yok mudur? Demok-

rasilerle hukuk devletiyle, polis devleti arasındaki fark; yasaların 

yöneticiler tarafından eksiksiz ve eşit blarak tatbiki ,' vatandaş 

haklarına değer verilmesi, vatandaşın can, mal, güvenli~inin sa~lan-

ması başta gelen unsurlardandır. Bu husus 1961 Anayasllinda daha geniş 

şekilde e~alınmış ve kamuoyuna da sunulmak suretiyle kabul edilmiş

tir. Ancak, aradan bir müddet geçtikten sonra yapılan iktidar dt;~i

şiklerinde siyasi iktidarlar kendi çıkarları uğruna bu Anayasa ile 

Devlet idare edilmez sloganını ortaya atmış ve 12 Mart döneminde 

fırsattan istifade ederek baskı unsurlarının da açıkça söyleyebi

lirim, Ordunun baskısıyle ya demokrasiye veda ederseniz, yahılı.t şu 

maddeleri değiştiririz şeklindeki baskısıyle çıkar çevrelerinin de 
' 

hoşuna giden bu durum maalesef istenıneye istenıneye bir grubun ayla

rayla Anayasa değiştirilmiş , bugünkü 'duruma getirilmiştir. 

Biz Anayasanın değiştirilmesi hususunu evvela çok değğrli 

Başkanımızın raporda belirttiği gibi hukuk tekniği bakımından mümkün 
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olmadığ.ı gibi, referandumla kabul edilen bir Anayasanın tadiliyle 

kanaatimizce aynı usulle yapılması gerekir. Halbuki, bu Anayasa 

---n 

' açıkça, zorla değiştirilmiş bir Anayasadır. ,Binaenaleyh, z0rla 

değiştirilen maddeler dahi, kendi bünyesindeki diğer maddelere tama

men zıt ve tamamen aykırıdır. 

Bu dönemden sonra gelen faşist.bir iktidar ki, bunu söylemekte 

hiç mahzur görmüyorum, maalesef bütün insan haklarını Türki~e'~e 

tamamen çiğnemiş, her türlü işkenceyi mübah saymış ve bunlar da 

yetkili ağızlardan teker teker ifade edilmiştir. 

Bir açıklana neticesinde, Basında. çıkan yazılar neticesinde 

o zamanın !stanbul Sılnyönetim Komı.iı.tanı ola:r;ı. şahıs, "bizzat yapılan

lar, evvelce yapılanlardan başka de~ildir, yapılan işkence varsa, 

bunlar evvelce de vardı" şelclinde ifade etmiştir. Demek ki, bu 

işkenceler yapılmıştır ve hala da yapılmakta devam edilrrıektedir. 

Öyle bir f.işist iktidar gelmiştir ki, maalesef kendi sınıf arkadaş

larını dahi .işkence karrıplarına sürr:ıekte asla beis görmemişlerdir, 

hiç çekinmeden bu zulmü iş~emişlerdir. 

Bugün bu durumdan cesaret alan siyasi iktidarlar, hala bu 

zulmü ve bu çıkarları uruna kan dökmeyi mübah saymaktadırlar. 

Çok defi;erli Baro Başkanımız Orhan Apaydın Bey'den bir nokta-

da ayrılacağım. O da şu; buyurdular ki, "Bu saldırılar, bu komando 

hareketleri iktidarın .bir tarafından himaye edilmektedir."~ Hayir, 

tamamına istinat etmektedir. Eğer bir kötülük varsa, kanunlara ay-
' 

kırı, insan haklR~1n~ aykırı hareketler varsa, o iktidarın içerisin-

de bulunan şahısların, o iktidar başları.nın bunu bilmeleri gerekir 

ve bilmektedirler. Biriaenaleyh, kabul .etmeyen o şahıs derhal istifa 

eden ve kendi yerine çekilir. Demek ki, tüm olarak. 4 lkitar Partisi-
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nin 4'ü de bu işkenceleri, bu zulmü, gençlerin kanının dökülmesini 

istiyor ve kendi çıkarları için bunlara göz yumuyorlar. 

Geçenlerde Ülkü Ocakları Başkanı gazeteye beyanat veriyor, .bir 

hanım kızımızın öldürülmesi üzerine diyor ki, "Biz kan döl\:r;ıeyiz. 

İstesek sırada niceleri var." diyor. Yani, sıraya konmuş kimseler 
• 1 

varmış ki, bu be3ranatı ver.ebiliyor. Peki Cumhuriyet Savcıları~ nere-

dedir acaba, niye takibat yapmazlar? Burada Birli~e de görev düşüiPr 

kanısındayım, bunun için .bu hususu açıklıyorum. 

SayLn Birlik Yönetin Kurulu, bu hususta bir teşebbüste buluna

bilirdi. · 

Dendi ki, üniversitmlmre ö~renciler gidemiyor, okuyamıyorlar. 

Okutmamak içi:d siyasi İktidar elinden geleni yapıyor. Maksat, İmam 

Hatip Okulları, Kur'an kursları ve diğer şekillerde yetiştirilmek 

suretiyle yeni bir nesil meydana getirmek ve bir şmriat düzeni 

kurmaktır. Biz dj?.yoruz ki, bu olaylar karşısında bu hususta Yönetim 

Kurulu kamuoyunu aydınlatma yoluna gidebilir, bültenler yayıulamak 

suretiyle bu olayların önlenmesi için çaba sarf edebilirdi. Raporda 

kamuoyuna bu hususta bir açıklruna yapılmamıştır. Üniversite olayları 

kamuoyuna Birlik tarafından aksettirilmemiştir. 

Diğer bir husus, bu mesleki durumumuzdar. Mahker.rıelerde hakim

lerin, karakollarda polislerin, savcılıklarda savcıların avukatlara 

karşı bir antipati tavır takınmaları ve zorluk çıkarmaları oluyor. 

O kadar ki, adliye koridorundaki polisler dahi avukatları bir va

tandaşın işini takip ederken hiç ehemmiyet vermiyor ve hakaret et

mekten de çekinmiyor, buna şahit olduğumuz durumlar var. Böyle bir 

ol~ kendi başımdan da geçmiştir. Arkadaşa hakaret edilmiştir, müda

hale etti~imiz zanan bize polis· tarafından hakaret edilr.rıeye kalkı-
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şılmıştır. 

Diğer bir husus, bu yine arkadaşlarımız tarafından ifade 

edildi, stajer arkadaşların durumu • 

. !zmir Olağanüstü. Kongresinde stajın bir seneye indirilmesi 

hususunda bir kantr alınmıştı .• Ancak, imtihan meselesi aynen kal

mıştı. Yalnız, arkadaşlarımızın en büyük derdi, bize intikal ettir

diklerine_ göre ı r:ıahkemelerde kendilerini layıkıyle kabul edilmeme

leri, kendil~rine ilgi gösterilmenesi, kalemlerde kendilerinin 

küçümsenmesi ve bir de maddi olanaklarının bulunmaması. Genç arka

daşlarımıznlari bazılarıyle temas etmiş 'fuulunmı;ıktayım. Yenj) mesleğe 

atılmış arkadaşlar 1500 lira aylıkla bazı avukat arkadaşların yanında 

'çalışan genç arkadaşlarımız var. Bunlar llladdi olannk yüzünden yeni 

bürolar açamıyorlar ve başkalarının yanında çalışrmk me.~buriyetinde 

kalıyorlar. Bu balnmdan, yeni mesleğe atılacak arkadaşlarımıza 

gerekli yardımların yapılması h~susunda önemle durulması temenni

sindeyim. 

Sayın Başkanımız da izah ettiler, ancak b!im bir hususu izah 

etmed~en g~çemeyeceğim. O da ı mahkeme kararlarının, Danıştay Karar

·larının tatbik edilmemesi karşısında Ceza Kanununa bir madde ilave 

edilmek suretiyle bu şahısların şiddetle tez)iyesi, görevlerini 

. kötüye kullanan , . şahsi mesuliyetleri neticesi kararları tatbik ,, 
i,: 
1! 

etmeyenler hakkında cezai takibat yapılması hususunda .bir yasa [ii 
i',l 

değişikliği yapılnası çalışmas:1 temennisindeyim. rıf 
'•1 

Diğer bir husus,· bu raporda da var; fakat yine söylemekte 111 

fr:yda görüyorum. Gizli evrak adı altında Yesikaların tetkikine mani [1 

olunması. Demokrrıtik rejimlerde devletle fert arasında çıkan ihtiÜ~.f ı'!ı 
rı 

larda hiç bir zaman gizlilik b ahi s konusu olamaz.· Binaenaleyh, Da:.. ı'li 
fı 
,,/ı 
j 
:,ı, 
1!1 
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nıştayda görUlen davaiarda: eğer bir daireden bir gizlilik ~aydı 

geliyorsa, bu evrak tetkik edilemez kaydı mevcuttur; ama şu muhak

kak ki, bu evrak tetkik edilmeden daha ikame edilen davalan netice

siz kalhacağı gibi, vatandaşın da zararına olmaktadır. Bu bakımdan 

da Birliğin önemle üzerinde durması gerekiyor kanısındayım. 

Sözlerimi burada kesiyorum. Hepinizi saygıyle selamlarım. (Al

kışlar) 

RAHM1 ~IJAGAT (Ankara)- Sayın Başkan, bir örı.erim olacak, sayın 

konuşmacılar lütfen tekrarlardan kaçınsınlar. Hem ilgi azalıyor, hem 

de zaman geçiyor. 

BAŞKAN- Arkadaşlarımdan rica ediyorum, tekrarlardan kaçınsın-
' 

lar efendim. Sayın Magat'ın önerisine aynen iştirak ettiğimizi 

bir evvelki konuşmamda da belirtmiştim. 

Söz sırası Sayın Necla Fertan Hanımefendi' de, bu._yurun • 

NECLA FERTAN (!stanbul): Sayın Divan, Sayın Başkanlarımız ve 

sayın meslektaşlarımı saygı ile selamlarım. 

Belki sizler düşümııüy.orsunuz; aBa şuraya gelirken dünden beri 

ayhı rapor hakkında mütemadiyen konuşuldu, söyleneceklerin hepsi 

söylendi, boşuna vakit geçiriliyor gibi bir düşünüe olabileceği 

ağırlı~ı altında insan. Haklı olarak Divan da bunu vakit bakımından 

hatırlatıyor. Ancak, yapılan tenkitler , dünden beri söylenen söz

ler bir noktada adeta birleşiyor. Bu nokta altı çizilerek nazarı 

itibare alınırsa bu görüşmelerin lüzumu ortaya çıkar. 

Dtinden beri burada sadece lO ncu Genel Kurul toplantısına 

getirilmiş olan faaliyet raporu üzerinde görüşülmüyor. l:ıur.ada, bir 

der~e parmak nasılmak isteniyor. Ben de buna iştirak ediyorum kendi 

adıma. O da ş~, bize gönderilen faaliyet raporları birkaç seneden 
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beri son derece de~erli ilmi eserler hüviyetinde. Bir faaliyet ra

poru, bir yıl içinde yapılan faaliyetleri gösteren bir rapor. Bize 

gönderilen raporlar ise, bir yıl içinde yazılan, çizilen, söylenen, 

düşünülen son derece değerli birtakım fikirlerin toplamı. Yıllarca 

özledik Barolar Birliğinin kurulmasını, çok şükür Birli~imiz kuruldu. 

Bir varlık doğar, emekler, sonra da yürür ve koşar. Bu benzetmeyi 

ınazur görürseniz, biziını Birl:l,ğimiz doğıftu, emelcledi, kocaman bir 

kafası, beyni fevkalade müthişbir ilmi irfanı var; fakat yürüye

miyar, koşamıyor, bir yerde durdu, tıkandı. İşte biz burada bu sene 

bu faaliyet raporundan bahsederken, konuşurken, bu yürümeyi, bu 

koşmayı , bu hızı nerede buluruz diye birbirimize soruyoruz. O ba

kımdan vakit de geçse, bazı yerlerinde sıkılsak da, birbirimize 

tahammül edelim, beni de lütfen tekrar da etsem hoşgörü içinde din

l~yiniz. 

Şimdi elimize gelmiş olan raporda biraz evvel söylediğimi 

teyit eden hususlar var. Bendeniz Jfargıtayın açılış toplantısına 

gitmek bahti3rarlığına erdtm. Bu bahtiyarlık kelimesini niçin kullan

dığıTil da biraz sonra arz edeceğim. Bizim Genel Kurul toplantımıza 

bir telgrafla dahi iştirak etmek lüzumunu duymayan Yargıtay Başkanı 

açış konuşmasını kürsüye geldiğinde, biz avukatları selaml,amadı. 

Bütün hukukçuların yerlerini, mevkilerini, adlarını sayarak selam

ladı da, ne Barolar ve ne de avukatlardan hiç bahsetmedi ve adli 

yılın açılışında sanki Türkiye'nin hiç bir derdi yok da , sadece 

Yargıtay hakimlerinin maaşları, parasal sorunları varmış gibi lafına 

burada başladı, burada bitirdi; ama sonra kürsüye bir avul;:at çıktı. 

Barolar Birliği Başkanı Faruk Erem çıktı. İşte o toplantıda bulunmak 

bahtiyarlığına erdim derken, bahtiyarlığ~ bu sebeple kullanıyorum. 
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Orada o gün sadece aslında avukatlar vardı, Faruk Erem'in şahsında 

Türk avukatları konuştu, her şeyi bütün_açıklığıyle söyledi~ ve 

oradan siyaset adamlarına .bağırdı, "Adaletten elinizi çeknmiz" dedi. 

Bıi· konuşma son derece değerliydi; ama ne var lı:i, bu Barqlar Birliği 

Başkanının Başkan sıfatıyla orada yaptığı bi~ konuşmaydı. Bunun faa-
\ 

liyet raporunda yer alması, Yönetim Kurulunun faaliyetlerine dahil 

edilmesini ben anlayamadım, bunun Yönetim Kurulu faaliyetleriyle bir 

ilgisi yoldur. 

Aynı şekilde Danıştayın açılı:rıaı. konuşm<üarı, aynı şekilde 

Tüketim Hakları adı al tındal~i bölüı:rıde İtayY"a Dışişleri Bakanlığından 

gelmiş bir yazının yer alması, bütün bunlar kanunlar konusunda ha

zırlandığı söylenen; fakat bir tasarı haline geÇı:rıiş mi, geçmemiş mi, 

yerine verilmiş mi, verilmemiş mi, anlayamadığııııız; ama son derece 

ilmi kıymeti olan bu tasarılar bir yıl içinde Yönetim Kurulumuzun 

faaliyeti olarak sayılacak şeyler değildir. Bütün bunlar çıkarıl

dıktan sonra da, Yönetim Kurulumuzun faaliyetleri bir neticeye maa-

lesef varmamıştır, varamaııııştır. 
/ 

Bu raporda ne yoktur' sayın meslektaşlarıııı? Bu raporda evvela 

biz yokuz. Barolar Birliği Baroların qirleşmesinden, Ba~olar ise , 

kendilerine kayıtlı olan avukatlardan teşekkül ettiğine göre, Baro

lar Birliğinin tabanı avukatlardır, Barolar:dır. Biz yokuz. Yokuz; 

çünkü, metiyemiz kendimizde müntakil, mütemadiyen mesleğimizin onu

r'undan bahsediyoruz; ama hala 1977 Türkiye'sinde Türk.Baroları 

vesayet aitındadı~. Bu vesayetin kalkması için bir çaba gösterilme

miş midir yıllardan beri? Elbette gösterilmiştir • .hma, hala bugün 

Türkiye Baroları vasayet altında ise, bu Çabalar olurı.lu.bir yönde 

değildir. Bu çabaların neticesini alabilmek için çabaların şeklini 
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değiştirmek gerekir. 

!nsanlık, bağımsız mphkemeler önüne çıkıp, orada yargılana

bilmek için asırlarca mücadele vermiştir •. Onlar da mücadele verir-

lerken etrafındaki koşullar kolay değildi. Her bir yolu denediler, 

her bir mücadele imkanını denediler ve m~hkemeler önünde yargılanma 
' 

hakkını aldılar. Eğer biz halÔ. vesayet altında isek, demek ki çaba-

larımızda bir yanlışlık, bir eksiklik var ·derıektir. 

Savunma özgürlüğü elir:ıizden alırJdm.. !stisna diye getirilen 

bir madde ile biz savunma sanatıyının ustalarıyız diyenlerin elinde 

bugün savunma özgürlüğü yok. Herkesin şahs1 gayret ve cesaretine 

kalmış bir mesele. Ln cesururo diyenler bile yaptıkları işten zanne

derim ki, çok memnun değildirler. Çünkü, cesaretin ölçüsü herkese 

göre değişik bir ölçüdür ve bu iş cesaretle olmaz. 

Biz avukatlar şöyle bir kendimize bakalım. Nedir bizin ha

limiz? Dün sayın Başkanım Ce~giz !lhan, kürsüler arasındaki yüksek

lik farkını anlatıyorlardı. Birden Rahmetli Sa;yın Başkanım Orhan 

Arsal'ı hatırladım. Her zarıan derdi ki, "Bu marangozun hatası. 

Diyelim ki, bir gün bir akıllı ı:ıarangoz çıktı da bu hatayı düzeltti 

ve biz aynı seviyede yerlerde dur~uk; ama nerede oturursa otursun, 

o savcı, o hakım oturduğu yerden bize böyle bakıyorsa, o mesafa 
1 

günden güne büyüyo'rsa, o hakim sizi kapısında saatlerce beklete-

biliyorsa, kürsüler aşa~ıya da insa hiç bir şey değişmez. 11 (Alkışlar) 

Lütfen kendi kendimizin bir muhasebe_sini yapalım. Bir deyim 

var galiba, 11 ~ğri oturalım, doğru konuşalım." Biz de öyle yapalım. 

Bugün şu onurlu ınesleğimizi mutlaka mesle~lerin en onurlusunu biz 

gerektiği gibi ifa edebiliyor muyuz şartlarımız itibariyle? Hangi-

niz bugün bir manavda pırasa alırken pazarlık edebilir siniz? Ama, 
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bizimlehergün herkes pazarlık eder. Her türlü pazarlık ederler. 

Hepiniz her akşam, en az haftada bir defa kıyınet hükümlerimizi bir 

kr:ıre daha kıyraet hükümleri:q,izi gözden geçirmek zorunda kalırsınız. 

Siz kalmazsanız ben kalıyorum efendim. Acaba şöyle mi yapınalıydım, 

acaba şöyle yapılan bir cemiyette benim yaptığını aptallık mı'? !:nsan 

b11na nereye kadar ve nasıl dayanır? 

Mesleği bütün tahsil devresini bi tirmiş, stajım. yapmış, "Sen 

avukatlık yapabilirı:ıin" · derı._Tlliş. Yüzlerce arkada.şır:ı:r.z :nesleğe başla

mışlar. Ne işi yapacaklar? Bütün teşekküller kendi ınüntesipleri için 

iŞisahası olnadığından dolayı barbar bağırıyorlar, ":!:;şsizlik aldı 

yürüdü" diyorlar. Türkiye'de herkes için işsizlik var da, yalnız 

avukatlar için işsizlik yok. Asıl işsizlik bizin için var. 1500 

liraya sekreterlik ar:nyor avukat dedittiniz insan ve 1500 liraya 

~ekreterlik bulursa çok seviniyor. Biz~_m için iş sahası açılnıyor. 

9u kadar kadar: •·1' r ~.·an sonraki davalar rıutlaka avukat tarafından 

takibi gerekir , mutlaka şu,işler avukat eliyle yapılır, bir avukatın 

elinde 8 tane şirketin hukuk müşavirliği toplanmaz, bir avukatın 

elinde 15 tane kuyyur:ıluk bmrleşmez, hiç kiıcıse böyle bir şey der:ıiyor, 

hiç kimse Çare aramıyor'lil Sanki biz refah içinde yaşıyorınuşuz gibi 

bir halimiz var ve mesleğimizin onurundan bahsedip duruyoruz. 

Affedersiniz; ana aç insan başkasının servetini nasıl korur, ben 
1 • 

bunu anlanıyorum. 'Bize er:ıanet edilen, bize koru dediğiniz şerefleri, 

se~vetleri biz kendimizi, evir:ıizi, çoluk çocuğTh~uzu düşünmeyeceğiz, 

bütün benliğinizle :Kendiİnizi o işe verecek hale gelneden nasıl 

yaparız? Bunun çaresi aranı:ıadan nasıl bu taban Barolar Birıiğine. 

bir güç olacaktır?, Bunları ayıp sayrıayalıın, açık açık konuşalım, 

dertkeriniz bunlar bizim. 

1 ~ 
i' 
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Yıllardan beri hep söylüyorm1 Genel Kurllarda, bir insana 

bir ruhsatmane veri'J"orsunuz, "Sen artık avukatsın" diyorsunuz. Başka

ları sana-hayatlarını, hürriyetlerini, şereflerini emanet edecek v.e 

sen onları konuyacaı.ksın" diyorsunuz. Sonra o insanlaran ar:ıa sen ken-

di meslek kuruluş'unda şu kadarlık senelik avukat olmadan sen kendi 

Birliğinde şu kadar senelik avukat olmadan çalışr:ıayacaksın" diyoruz. 

Olurmu böyle şey? Başkalarının hayatlarını bile korunaya, r:ıüdafaa 

etme yetenesine sahip olduğunu söylediğimiz arkadaşlarınız niçin ,' 1 

' 
yönetime katılmasınlar? Onlar belki bizden daha faal, belki bizden 1 ı' 

!, 1 

daha iyi düşündükleri şeyler var. Niçin bu Kanun değişikliği için 

biz çaba sarf etr:ıiyoruz? Ben ,bunu da anlO:mıyorw:ı. (Alkışlar) 

Dün bir arkadaşım sordu, 11 Raporda staj yardımı diye bir fasıl 

görmedim, neden?" dedi. Ben o arkadaşıma her:ıen söyleyeyim, görmeye

cek tabii, ,çünltü staj yardımı kaldırıldı. !lk gerekçesi, Birlik için 

alınan arsanın borcu olduğu idi. Sonra bu teklifle geldiğimizde, 

Birliği~iz daha Birliğe layık kütüphane yapmak tasavvurundaydı ve 

bize"Böyle bir tasavvurumuz olduğu için ve bu da çok masraflıE ol

duğu için yine staj yardimı koymuyoruz." dediler. Ama, bu teklif 

olarak Genel Kurula geldiği için oylarınıza sunuldu ve oylarınızla 

reddedildi bu husus. Her halde o soran arkadaşım yoktu, bunu bil

miyor. O bakımdan elbet Birlik raporunda bu olmayacak. Ama, lütfen 

bunu kabul ediniz ve de bunların geçmişine bakınız, tstajer arkadaş

larımızı müşkül durumda artık daha fazla bırakmayınız. 

Raporda başka daha neler yok. Ben birkaç tanesine değinmek 

istedim. 

1\ılemurlara sendika kurması hakkının tanınması hususunda hiç bir 

şey yok. 
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!şçi-memur ayrınında fnrk sadece ücretler bakır;ıından de~il, 

aynı zananda an'ayasal haklar bakırnndandır. Menurlar· sendika kurma 

hakkının tekrar tanınnası için Anayasa nutlaka değiştirilmelidir. 

bu bir trıesele olarak ele alınnalı, bu mesele duyurulnalıdır. !şçi-. 

lerle aynı yasal hakla~dan nenurların da yararlanmaları mutlaka 

sağlanmalıdır, bu hususta çaba gösterilmelidir. Ben raporda böyle 

bir şey d'e görmedim. 

Anayasal haklar somutlaştırılr.:ıalıdır. Örneğin, sendika seçme 

özgürlüğü gerçekleştirilmeldir. Bunun gerçekleştirilmesi için de 

referandum yasalaştırı1malıdır. Bunun için bir gayret sarf edilme~ 
1 

lidir, bir tasarı hazırlannalıdır. Ben raporda bunu da görmedim. 

Hukuk devletinin kurulması için çaba sarf edilmelidir. Bir 

devletin Anayçısas:Lnda bu devlet hukuk devletidir diye yazr.:ıası, 

yetmiyor görüyorsunuz. Bizim Anayasamızda bizim devletimizin bir , 

hukuk devleti olduP:u yazılııihr. Biz bugün bir hukuk devleti miyiz? 

Eğer bir yerde insah Hakları Evtensel Beyannamesine uyulmazsa, 

Anayasamızın tanıdığı hak ve ozgürlükler sayılmazsa, yargı kararları 

uygulanmazsa, Barolar Bağımsız olmazsa, Mahkeme kararları gerekçeli 

yazılmazsa, haf arama özgürlüğü tanınmazsa, savunmaya saygı duyul

muyorsa, Anayasa kuruluşları engelleniyorsa, emirler kanunsuz olur-

sa, yenetirnden yargıye d~k etki söylentileri varsa, hiç çekinmeden 

iş~ençeler yapılabiliyorsa, hergün cinayet işleniyor da hi~ birinin 

faili bulunmuyorsa, bu Devlet Anayasasında hukuk devletidir diye 

yazsa da hukuk devleti değildir ve_ bugün Türkiye'nin manzarası da 

budur işte. (Alkışlar) 

Hukuk devleti, savunma özgürlüğüdür, hukuk devleti fikir öz

gürlüğüdür, hukuk devlreti karakoldaki güvencedir, hukuk dev~eti 
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·bağımsız :Barolardır, hukuk devl·eti iktisadi adaleti ger.çekleştirme 

yolunda olan devlettir, hukuk devleti yargının yasama ve yürütme 

organını tam olarak denetleyen devlettir, bir Anayasa·Mahkemesi 

141, 142 nci maddelerin 'değ~ştirilmesi konusunda açılmış bir davada, 

o dava münasebetiyle "Ben Anayasa değişikliklerine de bakarım" de

miş de, ama Anayasanın özüne mesele geldiği zaman bir karar verip, 

"Ben buna bakmam" demişse ve birAnayasa her zanan keyfi uygulama

larla değişebiliyorsa, o memlekette yargı yasamayı denetliyemiyor 

demektir. 

Eğer bir memlekette Danıştayın verdiği kararlar yürütme tara

·fından tatbik edilmiyorsa, o memlekette yürütmeyi yargı organı 

denetliyemiyor demektir ve o zamanda o devlet hukuk devleti değil

dir. 

Hukuk devleti, can güvenliğini temin eden devlettir 9 Sokakla-
. ' 

rında, meydanlarında, hergün insan öldürülen devlet ve öldürüfuen 

insanların kantillerini bulmayan devlet•, hukuk devleti değildir. 

Hukuk devleti olı:ıayan bir devlette hu~ukun 'üstünlüğü prensibi

ni bir kavram olarak biz yaydık. Bugün herkeŞ, bugün Danıştay karar

larını tatbik etmeyen Hükümetin başı, bugün şu veyp. bu harekete 

karıştıF,ında hiç_ şliphe götürÜlmeyen birsürü parti başkanları bizden 

daha çok hukukun üstünlüğü prensibi kavramını kullanır ve söyler 

oldular. Hukuk devleti olmayan bir yerde, hukukun üstünlüğü prensi

bini biz yaydık. O kaatilleri buiunmayan yüzlerce mezar taşı ayakta 

bize benim kaatillerim bulunmadı derken,'biz hukukun üstünlüğü 

kavramını yaydığımızı mütemadiyen tanıttığımızı söylüyoruz. Hiç 

birimiz artık ağzımızı hukukun üstünlüğü prensibinden bahsetneden 

açamaz olduk. Hatırlarr.:ıısınız bilmem, 'Samsun'da size bir liste 
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okumuştum. ,O tarihte sokaklarda, meydanlarda herkesin gözleri önünde 

öldüralen gençlerin isimlerini tektek okumuştuTI. Bugün artık okuya

mıyorum. Sayıları o kadar arttı, o kadar takip etmek imkanı kalmadı, 

o kadar ahvalı adiyeden oldu ki bu olaylar, gazetelerin birinci 

sayfalarında da yer almıyor, artık'üçüncü, dördüncü sayfalarında, 

ajansların bazılarmnın sonunda yer alıyor, hiç birinin ka~tili 

bulunmuyor. Bi~ avukatlar Barolar Birli~inin lO ncu Genel Kurul 

toplantısında hukukun üstünlüğ;ü prensibinden bahsedi;;roruz. 1972 yı

lında katıldığım Bursa'daki Genel Kurul toplantısında ben demiştim 

ki, bu bugünkü şartlar altında bir fantazidir. Ne açıdır ki, l977'de 

burada lO ncu Genel Kurul t?plantısında siz mes~ektaşlarıma yine 

aynı şeyi tekrar etmek mecburiyetinde~im. Teker teker ayağa_ kalk

madıkça, bunun için lazım olan her şeyi yapmadıkça, cinayetierin . 
kaatillerini bulmadıkça, bu cinayetierin kaatillerinden hesap sor

madıkça, biz ne hukukçuyuz, ne de hukukun üstünlüğü prensibinden 

bahsekmeye hakkımız·yok bizim. (Alkışlar) 

B.A.ŞKN'- Teşekkür ederiz Sayın Necilı.a Fertan:. 

Söz sırası Sayın Erdoğan Bigat'da, buyurun efendim. 

ERDOGAN B1GAT (Ankara)- Sayın Başkanlar, sevgili delege ar-

kadaşlarım; 

Ben de sözlerime bir evvelki defoerli konuşmacı gibi dün Cen

ğiz İlhan sevgili dostumun söylediP;i gibi bulundu~um kürsünün' savcı

lık, iddia makamı kürsüsünden sanık makamında bulu~an,Yönetim Kuru

luna hitap eder bir hava içinde bu kürsünün bu havasına uymama, 

bu kürsünün kompleksine girmeme havası içinde olmak arzusuyla 

başlamak istiyorum. Çünkü, kuruluşundan geçen yılbaşına kadar 7 

yıl Jönetim Kurulu ğçinde bulunduğum zaman aynı sanık sandalyesi 
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içıiıride buradaki i thamlara muhatap o-lup~ gerçekten ifade edeyim ki, 

birgün bu sandalyeden kalkıp iddia makamından .oraya hücum!etme arzu 

sunu hissettim; fakat insaflı olmak lazım. 

Herşeyden evvel şunu söylemek istiyorlli~, de~e~li arkadaşlarımın 

konuşmalarında mutlaka gerçek payları var. Kesinlikle esas hakkında 

görüşlerine katılıyorum. Fakat, Yönetim Kurulu raporu'bU görüşlerin 

dışında mı? Yönetim Kurulu roporunda biraz evvel konuşan değerli 

arkadaşıının beyanlarının dışında görüşler mi var, hayır. O zaman 

sanki Yöne,tim Kur,ulunu teşkil eden arkadaşlarımız bir iktidar par

tisinin icra organı durumundadır, Genel Kurul da Türkiye'yi idare 

eden bir iktidar partisidir gibi olmamak ve eleştirilerde daha in

saflı olmak lazımdır. 

De~erli arkadaşlarım, hepimizin bildi~i gibi Türkiye Barolar 

Dirl~ği 10 Ağustas 1969 yılında Ankara'da kuruldu. Geçmci ~adde 

uyarınca Türkiye Barolar Birliği olağan genel Kurulunu toplamakla 

görevli olan değerli meslektaşlar,ımız o zamanın Ankara Barosu Başka-
' 

,nı halen delege olarak aramızda bulunan Sayın Rahmi Magat, kanunun 

verdiği yetkiyle topladığı lO bin lirayı Türkiye Barolar Birliğinin 

ilk saYflanı olarak bana devretti. lki tane memur, 2600 lira kiralı 

bir binanın bir aylık masrafıydı bu para. Meslektaşlarımızın Baro

larına aidatıarını ödememeleri halinde onları görevden uzaklaştmrma 

hakkını tanımış ~lan Avukatlık Kanunu, parasal yönden Türkiye Baro

lar Birliğinin üye,si olan Baroların kesenek borçlarını ödememeleri 

halinde hiç bir ~üeyyide getirmemiştir. Bendeniz Yönetim Kuruluna 

para ,olmadan hiç bir şey yapılmaz, bir çalışanların haklarını sa

vunan bir kuruluş olarak çalıştırdığımız kişilerin ücretini, otur

duğumuz bina:r;ıın kirasını bilemez dukumda kaldığımız zaman ne yaparız 

m 
i 
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endişesi içinde Yönetim Kuruluna, samirniyetle itiraf ediyorum, 
' ,, 

Baroları icraya verelim diye .öneri getirr:ıişimdir. Başka türlü 

nasıl olacaksınız? Fakat bu dönemler geride kalmıştır ve Türkiye 

Barolar Birliğ;i evvela bu Barolara kendini·kabul ettirmiş, saygınlık 

kazanmış ve bu nedenle de Barolar aidatıarını öder duruma gelmişler-

dir. 

Ne yapılmıştır, ne yapılmamıştır1 Yapılanları her zaman az 

bulmaktan yana bende bulunuyorı!lm. Fakat, bir sosyal güvenlik mesele

si vardı. 1136 sayılı Ayukatlık Kanunu ·ile kurulan Türkiye Barolar 

Birliğinin ilk fikri 193L~ yılında !zmir' de toplanan avukatlar ta

rafından ortaya atıldı. 1963 yılında Ankara'da toplanan meslektaş

larımız tarafından geliştirildre ve 1136 sayılı kanunla 1969 yılında 

Türkiye Barolar Birliği gerçekleşti. 

1969 Ağ;ustas ayında teşekkül eden Yönetim Kurulu, evvela avu-

katların sosyal güvenliklerini sağ;lamak ve bunun için Çalışma Bakan

lığı ve. Sosyal Sigortalar Kururmyla birleşerek bir tip· sözl-eşmeyi 

imza etmek mecburiyetindeydi. Hemen ilk iş olarak buna koyuldu. O 

zamanı lütfen hafızalarımızdan çıkartmayalım değerli meslektaşlarım. 

Bütün gazetelerde avukatlar işçilerin ., "'~nden ellerini çıkarsın; 

sosyal güvenlikle avukatlar Sosyal Sigortalarda işçilerin haklarına 

el atmı·şlardır yazıları yazılıyordu. Türkİş karşır.nzdaydı. Bu şart

lar al tınd,a 3 ay gibi dönem içinde tip sözleşme imzalanabilmiş ve 

avukatların sosyal güvenlikleri bu süratli çalışmayla sağlanabilmiş 

ve Barolarımıza 1.1.1973 tari~inden itibaren meslektaş~arımızıri sos

yal güvenlik haklarına kavuşma olanağ;ı sağ;lanmış tır. ·Birçok Baromuz 

bu tarih içinde gerekli sözleşmeleri imza ederek kendi mensuplarının 

sosya:l güvenlik haklarına kavuşrıalarını sağlamıştır. Bu kolay elma-
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·mıştır değerli arkadaşlarım.· 

Yiri~ hatırlıyoru~, Türkiye BarolarBirliğinin yurt sorunlarına 

eğilmesi gereğini ilk Yönetim Kurulumuz öne atıp, diğer kuruluşları 

işbirliğine çağırdığı zaman, hiç unutmuyorum, o zamanın genel Sek

reteri 1Atila Sav' la birlikte yazıyı büyük bir üzümfi:üyHi okuduğumuzu 

bugün gibi hatırlıyorum. Elektrik mühendisleri Odasından gelen yazı

da, iıtşçinin cebine el atmış bulumin Barolar birliğiyle biz işbir

liği yapmayız" deniyordu. Gayet tabii bunlar geride kalmıştır.· 

Bugün Türkiye Barolar Birliği Sayın Orhan Apaydın'a göre 

somut, Sayın Cengiz İlhan'a gere hala soyut ola;n hukukun üstünlüğü 

fikrini Türkiye'ye atmış ve ~ikir Bursa Genel Kurulunda uzun ızı.zun 

tartışma konusu olmuş ve bugün görüyo,rum ki, o gün bu kavramla ne 

kaştedildiğinm itiraz eden Sayın Meslektaşım Necla Fertan Hanımefen

di bugün hukukun üstünlüğünü kendiside kabul ediyor, o gün karşıy.dı 

demiyorum, o gün hukukun üstünlüğünün olmadığını ortaya koydukları 

zaman ortaya attıkları sebeplerin kesinlikle.karşısında değilim; ama 

insaf gözüyle bakr::ıak lazıtı.·Acaba Türkiye Barolar Birliği Yönetim 

Kurulu bu itharnların muhatabımıdır, yoksa Türkiye Barolar Birliği 

Yönetim Kurulu değerli meslektaşımızla beraber bu itharnların yanında 

değil midir? Benim kanaatime göre aynı şeyler değişik yerlerden 

söylenmektedir ve Türkiye Barolar Birliği hukukun üstüp.lüğü kavra

mıyle ne· getirdi~Uni bu Birinci Hukuk Kongresine Yönetim Kurulunun 

tebliği olarak konuşturmak ve yabancı dile çevirip dünya basınina 

ve Barolarına göndermekle de ortaya-koymuştur. 

Enekli Sahdm.ğıyle de çekişmeler o'ld~. Bazı arkadaşlarırr;ız 

emekli Sandığından e:r:rıekl:Üik haklarına kavuştular. Lmekli Sandiğı 

65 yaşını geçmiş ar~~adaşlarımızı artık sosyal güvenlikle ilgilenmez 
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diye tutturdu, gidildi gelindi; fakat Danıştaydan da karar alınmış 

olması-na ra~:m.en sonunda bu haklar da temin edildi. 

i;ıimdi .geliyorum biraz insaflı olmak lazım dedikten sonra, 

sosyal güvenlikte birinci sorlin nedir bugün değerli arkadaşlarım? 

Arkadaşlarımızın beyanlarını düşük kademeden yapmış olmaları ve 

'"'osyal Sigprtalar Kuru:ılıuyle yapıian görüşmelerde Yönetim Kurulu 

beni de Komisyon içine dahil etti, bu toplantıya gelmeden iki gün 

evveline kadar görüşmeler yapıldı, ilk sorun düşük beyanları 

artırabilme sorunudur. Bunun vabali kimdedir? Biz Barolar Birlig;i 

Yönetim Kurulu olarak o zaman kendi bülte:rn.imizde yaşıara göre hangi 

kademeden prim vermesi zerekti~ini bütün meslektaşlarımıza duyurduk. 

Eğer daha evvel ~ekli Sandığıyle ve Sosyal Sigortalar Kurumuyle 

ilişkili bir hizmetiniz yoksa di;ye kayıt lwyduk, Son 5 senenin ilk 

vasatisinde en yüksek miktara gelirsirriz dedik; ama arkadaşlarınız 

bunu ya okuınadılır. Bülteni kimse okumuyor. Bülten, Türkiye Earolar 

Birliği Yönetim Kurulunun ~ ayda bir meslektaşlarına hesap verdiği 

bir şeydir. Hiç yorum yoktur. Yazışmalar objektif olarak meslek

taşların eleştirilerine sunulur. Türkiye Barolar Birliği •• oslek 

kurallarını da Batı avukat sistemlerinden yararlanarak hazırlamış 

ve -'ı..dana toplantısında rıeslek kuralları kabul edilmiştir. 

Şimdi hayranı oldu~um Cengiz İlhan arkadaşıının bugün avukat 

saygınlık kazanınamışsa lafının arkasından Yönetim Kurulunu suçlaması

na katılmadığımı if&de ~tmek istiyorum. 

Bugün kendi kendini eriştirrnek mecburiyetindedir heJ:i kurul. 

Bir kurulun yönetim organının görevleri başkg; ama saygınlık-kazan-
. " \ 

dıracak davranışlar kişisel olarak bizden gelmesi lazım gelen dav-

ranışlardır. Şunu ifade etmek istiyorum, meslek kurallarını ortaya 



di r.ıesl.::kl::iar5 lc.r:t:::J.Lzın ::: ':',b:ü: · içlor:ü.eri '.·::t:cs_c, ~ b121a müsamaha etmemek 

lazımdır. 

Barolar Lirliği ~föneti::cı. Kurul-:.1n"LCJ."J. ço.:;ıi tli Baroların i ttihaz 

etti E;i di ::.i.pl_ .:..n }:-c-v-u ş t·:ı.Y'ma,::;~- . açılmııs ına yer o 1-ınaJ. ı ğın<.! dair karar-

ların:.n büyük 1Jir ço[:tu"YJ.:Lı1P;u Türkiye Barolar BirL .. ği Yönetim Kurulu 
1 

taro.:Z'ındo.'1. malı;-:;~:_ı::~ cl.Ls~l.plj ıı J:n::'nlJ .. arJ.na gi:>;:;ürülecok n::. telikte 

Bl.:cscno.::..oy~;, ~i~:cl:jy.J Bs.rolur· :Dir·ligi Ycneti;:.:ı Kurulu mesleğirt 
i . 

·saygınlık kazemn':l:c:;_ için r;ö:co7iiı..:. yapmıştır. Mesleğe kabuldeki iti-

razıarda ~a nyr~ usul~ tat~jk etmiştir. Özelli~le h&kimlik ~esleğin-

den 1:!0-~~'J .. e,::,J.mj ~~;:; _ini:,!_}' pô_,,:n };·;_ş i lP:.:':i.n r:ıo.sleic kurallarına aykırı 

uygu1al:'lasJ nO.;. ;:~tr'r:l .. ;_{d :C:~::.'ol s:L' :Sj r:L:Lğinin geliştirdi[;i sistem AdiUet 

Bakanı:. ğJ. 1..i.·a:::a:f:ı_:J.r~.:~.ıı ve D cı tı:ı_.:ş 'l;::.y :~arc:.f~ :'JC.c.n ke-buJ. edilmemiştir. 

G 1 "d " ' B . . .. , ' "~,, ,.,, .. ,. ~d- k·' ı~::.k· l l ere c .a. C:Lı..e·c .... ',~-cs.n.u ~,';c.. ı goı't:c.cse u,,~ı.~. 1 v -·Y, Lk. em ı w. ,ım o. ara c 

Birli€~i, ne dr.;; Bo.o_·ohı.r düşiinmel',iç'~-:L:r. Bu k:trar mutlak surette tüm 

Şimdi. a~iakci;lar .. :cı sorunl.cı..r J.VlB :G ırolB.r Birli["i;.i ı:;.gile:ıtmiş mi-. ~ 

dir, ilgilcn::c.emiş ::ıj_dir? 
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önümde iki tane örnek var, hafızalarınızı tazelemek bakımın

dan söylüyorum. Birisi 1972 tarihini taşıyor; Yüksek Hakimler Kuru

lunun mahalli adalet komisyonu·başkanlıklarına gönderdiği bir genel

ge: 

·"Türkiye Barolar Birliğ;i Başkanlığının avukat stajiyerleriyle 

ilgili şu gün ve şu sayılı yazısı örneği aşağıya çıkarılmış ve bu ya

zının bütün mahkemelere ve htakimlere duyurulmasına Yüksek Hakimler 

Kurulunun Genel Kurulunca şu tarihte şu sayı ile karar verilmiştir. 

Keyfiyetin yargı çevrenizdeki bütün mahkemelere ve hakimle

re tebliğ;ini rica ederim. 

Rüştü Baylwl 

Yüksek Hakimler Kurulu 

Başkanvekili" 

Yazı da şu; şimdi toplantıyı yaptığımız Sakarya Barosunun 

bir uyarısı ile konu dile gelmiş 'oluyor: 

"Sakarya Barosundan alınan 22.12.1971 gün ve 395 sayılı ya

zıda, avukat stajiyerlerinin staj süresi içinde avukatlarla birlikte 

duruşmalara girmesinin, duruşma hakimlerince tereddütle karşılandığı 

bildirilmektedir. 1136 sayılı Avukatlık Kanununun stajın yapılması 

ve stajiyerlerin ödevleri başlıklı 23 ncü madde üçüncü fıkrasında, 

avukat stajiyerleri staj yaptığı avukatla birlikte duruşmalara gir

mekle yükÜmlü kıkınmıştır. Konu yargıya ilişkin olmadığından, avukat 

stajiyerlerin duruşmalarda staj yaptığı avukatın yanında yer alabi

leceği hususunda genelgeyle mahkemelere duyurulmasına Yönetim Kuru

lumuzca karar alınmıştır. Takdirlerinize arzederim. 

Saygılarımla. 

Av. Faruk Erem11 

Diğer bir konu: Yine Yüksek Hakimler Kurulunun bir genelge

si. O da 1972 tarihini taşıyor. 

"Türkiye Barolar Birliğinin konu ile ilgili şu gün ve şu sa-
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yılı yazısı üzerine Kurulumuz Genel Kurulunca istek incelendi. 

1- Mahkemelerce gerek ilk tensiplerde~ gerek duruşmaların .ta-

. likinde davaların tamamına veya birkaçına topluca 9-10 gibi aynı saat

lerin verilmeyerek her davanın muayyen.fasılalarla ayrı ayrı konulma

sının ve saat sırasiyle tarafların çağrılmasının, 
/ 

2- Çağrılma anında taraf avukatının diğer bir mahkemenin du

ruşmasında bulunmak gibi bir zaruretle çağrıya icabet etmediği ahval

de de 1zaruret bulunmadikça münasip görülecek ve takdir edilecek ted

birler dairesinde duruşmaya' gire,bilmelerinin sağlanmasını bütün mali

kemelere ve h~kimlere duyurulmasına." 

Demek ki, bunu çoğalt)Ilak mümkün değerli arkadaşla.rım. Demek 

ki, Türk:iye Barolar Birliği yönetim Kurulu meslektaşlarımızın büyük 

bir derdini teşkil e~en duruşma saatleri açısından da gerekli girişim

lerde bulunmuştur. 

Her şeyden evveı·-~unu kabul etmek lazım ve t~m konuşan· arka

daşlarım da bu noktada birleştiler. Türkiye.Barolar Birliği bugün ob

jektif kalabilmiş ve fikri ve görüşleri her zaman ne istikamette her

~angi bir istikamete p~şinen sevkedilmemiş,' objektif bir kuruluş ola

rak kamuoyunun saygınlığını kazanmıştır. Artık Türkiye Barolar Birli

ğinin ne söylediği, Türk avukatlarının ne söyleyeceği merakla beklenir 

olmuştur. Ve Türkiye Barolar Birliği değerli Başkanı sayın hocaının 

dün burada yaptığı özet dışında, dün gece televizyonda verdiği deme

ci de büyük bir duygu ile izledik. Kendilerine çok içten saygılarımı 

bu vesileyle de sunmak istiyorum •. Gayet objektif bir nitelikte konu

lara Türkiye Barolar Birliğinin eğildiğini sÖylemişlerdir. 

Türkiye Barolar Birliği Genel 'Kurulunun geçirdiği safahat da 

göz önüne a])ınırsa, Türkiye Barolar Birliği GenelKurulu da kuşkusuz 

Yönetim Kuruluna h.er konuda yardımcı olmuş bulunmaktadır. 
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Bundan evvel 12 Mart döneminden sonra meslektaŞlarımızın ger

çekten Genel Kurullarda dile getirdikleri, esanen daha evvel barolar 

Birli~ine intikal ettirdi~i konul~rda da Tür~iye Barolar Birli~i müm

kün olan yoldan en etkin çalışmaları yapmıştır de~erli arkadaşlarım~ 

Gizlilik kaydı taşıyordu o zaman için, yine de Şu kadar ifade edeyim,: 

sıkıyönetim komutanlarına, sıkıyönetim mahkemelerine 'l(e Cumhurtiaşkanı

na, hükümet başkanlarına çok a~ır ve gerçek yazılarla savunmanın kısıt

lanmaması yolunda gerekli yazılar gönderilmiştir, ama Türkiye Barolar 

Birliği Yönetim Kurulu sayın Başkanının bir tavazu şeyi vardır, bir 

övünmeme huyu vardır, takdirle karşılıyoruz; her zaman iyi olmamakla 

beraber, bunları hiçbir veçhile açıklamamıştır, ama gayet iyi hatır~ 

lıyorum, eleştirilere gerekirse okunabilsin diye de, Genel Sekreterli

~im döneminde bu dosyalar yanımda her gidilen genel kurullara da taşın

mıştır. 

Ankara Barosu Delegesi değerli meslektaşım sayın Bilgay Ese

menli, adalet binaları hakkında hakikaten gerçekleri dile·getiren bir 

konuşma yaptılar. Bu konuşmada da aynı şeyi söylüyorum; Adalet Bakan

lığını, kendileri dediler ki, ilk defa Genel Kurula katılıyorum,· bunu 

dile getirdi, halbuki yine geleceğim, bizim bül tenl·erimiz herhalde 

sayın Bilgay .C:semenli'ye gidiyordur, bu bültenlerde konmuştur. Türkiye 

Barolar Birli~i adalet saPayları sergisi açmıştır. Dünyanın bütün ül

kelerinden mevcut adalet saraylarının binalarının resimlerini getirt~ 

miş, bunları büyütmüş ve. Ankara'da sergi açmıştır. Bu sergi İstanbul'da 

ve birçok baro merkezinde resimler gönderilmek suretiyle yayınlanmiş

tır ve Ankara'da zamanın Adalet Bakanı sayın Hayri Mumcuo~lu'da bu ser

ginin açılışını yapmışt;ı..r, kendisine iletilmiştir. Adalet saraylarının, 

adalet binalarının .durumu bizce başka ne türlü ele alınabilirdi? i\da

let ~akanlığına gidilmiştir. 
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Yalnız bir gerçeği daha ifade etmek lazım, Bu konu Adalet Ba-
-~ .. 

kanlığınında konusu değil·değerli a~kada:şlar. Yapılan görüşmelerden 

anlaşılmıştır ki, konu Bayındırlık Bakanlığı ile ilgilidir. Yani ·dev

let binalarının ve bu arada adalet binalarının tahsisatları vesairesi 
1 

Bayındırlık Bakanlığı bütçelerinde bulunmaktadır. Bu itiba~la daha et

kin çalış-ma Parlamentoda bulunan değerli meslektaşlarımızın bu konu

larda özellikle adalet binaları için tahsisat tefrikine yardımcı olma

larıdır ki, sayın meslektaşımız Nadir Latif İslam aramızda, bu toplan

tıyı da izlemektedir. 

Kendi isminden bahsetmişken Barolar Birliğinin başka bir~lış-
' 

ma.sına değinmek is.tiyorum. O da, Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kuru-

lunun Anayasa Mahkemesinde dava açabilme yetkisiyle teçhiz edilmesidir. 

Bu konuda sayın meslektaşımız Nadir Latif İslam'ın çok değerli bir ha

,zırlığı vardır. Kendisi o zaman Parlamento içinde değildi. O çalışma

sını bir önerge olarak Parlamentoya götürmesini huzurunuzda kendisin-. 

den diliyorum ve rica ediyorum. 

Değerli meslektaşlarJ.m, belki kendi bar:omun delegeleriyle il

gili. konuşmaları purada eleştirmelcle yanlış hareket ediyorum, ama biz 

Ankara Barosu delegasyonu olarak herhangi bir konuda aramızda toplana-
! 

rak karar vermediğimiz için tabii ki, görüşlerimiz kişisel nitelik ta-

şımaktadır. Bunu böyle kabul buyursunlar. Avukatlık Kanunu değişikliği 

hususu bundan evvelki Genel Kurul gündeminde bir maddeyken, yine genel 
1 

kurul kararı ile olağanüstü bir toplantı konusu yapıldı ve İzmir'de gö-

rüşüldü. Ben de kıdemin sıfıra indirilmesi fikrini,zabıtlar da ortada

dır, değerli meslektaşıarım da hatırlayacaklar, İzmir'de iÇtenlikle sa

vundum, fakat orada Genel Kurul Yönetim Kurulundaki beş yıllık kıdem 

dışında diğer baro başkanlığı ye delegelik kıdeminin on yıla indiril

mesi yolunda çogunluk kararı aldı. Bu tekrar bir tekriri müzakere ko-
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nusu yapılarak genel kurulumuzca değiştirilmedikçe Yönetim Kurulundan 

bu karar hilafına bir tasarıyı sevke"timesini istemek en azından demokra

tik kurallara uymamak olur. Yönetim Kurulu,Genel Kuruldan alınan her 

karar bence talimat niteliğindedir, on yıl kıdemli bir tasarı hazırla, 

değişiklik götür yolunda talimat aldıktan sonra buradan Yönetim Kuru

lu, sayın !lhami Güven arkadaşıının bunu ters yönde istemesi mümkün de-. 

ğildir. Delege olarak kendisinin bunu tekriri müzakere konusu yapıla

rak tekrar görüşülmesini istemesine ben de katılıyorum. Bu itibarla 

özellikle •.. 

!LHAM! GÜVEN (Ankara)- !kinci defa söz istiyorum. 

ERDOGAN B!GAT (Devamla)- Sayın llhami Güven, tabii söz isteye

ceksiniz, belki siz de benim hakkımda konuşacaksınız, ben de bir daha 

söz isteyeceğim, ~a içtenlikle sizi eleştirmediğimi, fikren esasında 

beraber olduğumuzu bir usul meselesine. ve Yönetim Kurulundan istekle-

rimiz de objektif olmak ve hukuki olmak, demokrasiye uygun davranmak 

gerektiği yolunda benden ayrı düşüneceğinizi zannetmiyorum. (Alkışlar) 

Değerli arkadaşlarım, ne gibi sorunlarla karşı karşıyayız? A

vukatlık ücret tarifelerinde bil.iyorsunuz bir hüküm var, hiç kimse be

ni suçlamasın, ne ·yapalım, biz de oturduğumuz kürsünün kompleksi içine 

.girdik kabul edin veyahutta ... Tarifiliye bir madde kondu biliyorsunuz. 

Tarifeyi, barolardan aldığı görüşle Barolar Birliği hazırlar. Haziney..: 

le ilgili davalarda, icra takiplerinde hazine aleyhine cebriicra olma

dığına göre, maktu ücreti vekalet verilecek hükmü nereden geldi değer

li arkadaşlarım? .. Maliye Bakanlığı Baş Hukuk Müşavirliğinden geldi. 

Kendi me'slektaşlarımızdan geldi. Yazılar ortada, bültenin içinde var,

dır. Maliye Bakanlığı Baş Hukuk Müşavirliği meslektaşlarımızın icra 

takiplerinde ücretivekaletlerini tabii nereye Koyacak, icraya koyacak. 

Bu icrada ücreti vekaletlerin nisbi olarak hükmedilme~i halinde işte 
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· büyük miktarlara ulaştığından bahisle Adalet B~kanlığına müracaat et

miş~ AdalE)t Bakanlığı da, ben tarifenin onay me.rciim~ bu yetki Baro-
l 

lar Birliğinindir diye bize gönderdi. Yönetim Kurulu da bunu incele-

di~ kesinlikle karşısına çıktı .. Devletin vatandaşa örnek bir teşekkül 

olarak borcunu ödemede örnek olması gerektiğini ve bu itibarla bu hük-· 

.mün aynen kalması. gerektiğini· savundu, ama onay mercii.· olarak Adalet . 

Bakanlığı Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun başvurmasına rağ

men bunu böyle onayladı. 

Demek ki, Türkiye Barolar Birliği içinde meslektaşlarımızdan 

gelen bazı sorunlar da var. 

Değerli arkadaşlarım~ vaktinizi fazla işgal etmeden bir iki 

kOnuya daha değinmek istiyorum. Türkiye Barolar Birliği, benden evvel 

konuşan arkadaşlarımızın da ifa~e ettiği ve Yasamızda da b~lirtildiği 

gibi, üyesi barolardır. Baroların üyesi de avukatlardır. Şöyle bir 

soı~m var; herhangi bir baro gene~ kurulunda rürkiye Barolar Birliği 

eleştirilebilir mi? Bizim kanımıza göre, Yasa böyle tam lafi anlamda 

yorumlanırsa eleŞtirilerriez, fakat her baronun dele.gesi vardır, genel 

kurullar delegelerine işaret etme bakımından, bazı konularda delegas

yana direktif kararları verebilirler. Buraya iletilrnek ve Genel Kuru-

lun oylarına ve kararına sunulmak üzere. Bu mekanizma acaba tersine. d,e 

işler mi? Yani Türkiye Barolar Birliğinin deleges:)_ olan bir arkadaş, 

baroların bazı işlemleri hakkında dilek ve temennilerini buradan. ilgi

li barolarımızın delegeleri vasıtasiyle barolara ilet~bilir mi? Benim 
. . . 

kanıma göre bu bir temenni olarak mümkündür ve o baronun bağımsızlığı-

na müdahaleci nitelikte değildir. Konu şu: 

Bazı barolarımızda giriş ödentisi 1 keseneği olarak büyük mik

tarlar tespit ediliyor. Örnek vermek istemiyorum, fakat konu önemli 

bir aşama kaydetmiştir değerli ıneslektaşlarım. Bugün bir meslektaşımı-
" . 
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z~n giriş kesene~inin çok yüksek miktarda tespit edilmiş olması, hakim

likten gelenden şu kadar, stajdan ge~ende bu kadar, bazı barolar tüm 

stajdan gelenler dahil, on bin lira giriş kesene~i •.. Bu konuda Danış

taya meslektaşlarımız tarafından götürülmüş davalar vardır. Bu davalar 

sebebiyle de barolqrın'keseneği genel kurul karariyle, seçme özgürlü~ü

nü veren yasa hükmümüzün de Anayasaya aykırılığı iddiasında bulunul

muştur; Meslektaşlarımız tarafından veya mesle~imize yeni girenler 

tarafından ve Danıştay bu iddiayı ciddi bulmuş ve konuyu Anayasa Mah

kemesine götürmüştür. Bugün Anayasa Mahkemesinde bu konuda derdest bir 

dava mevcut bulunmaktadır. Bu itibarla eşitlik ilkesine uygun davran

mak mecburiyatinde oldu~muz için bizi daha çok· vesayet altına iter 

durumlar yaratması yönünden bu eleştirimi ilgili baroların hoşgörü ile 
/ . 

karşılarnalarını ve bu tür uygulamaları mümkünse ortadan kaldırılmasını 

1 halisane temennim olarak kabul buyurmalarını rica ediyorum. 

Son olarak, mukayyet avukatlarla ilgili. olarak' İzmit delegesi 

de~erli ~rkadaşım, bizim sorunlarımız parasal de~.ildir, demeseydi hiç 

'bu konuya de~inmeyecektim. Fakat mukayyet avukatların sorunları muhak

kak ki, en.önde parasaldir de~erli arkadaşlarım. Belki kendisi gibi 

benimde meslekteki kıdemimiz itibariyle üst kademelerderi ücret almamız 

sebebiyle parasal sıkıntı içinde dlmamamJ.z mümkündür, ama bugün genç 

meslektaşımız muhakkak ki, parasal sıkıntı iÇindedir. Bazı uygulamalar

da özellikle ücreti vekalet da~ılımında hiçbir yasa de~işikli~ine ge

rek olmadan bazı yönetmelik tadilleriyle eşitlik sa~lamak olanakları . . 

da vardır. Yan ödemeler konusunda yapılan çalışmalar konusunda raporda 

de~inilmiştir, ama ~li:Jürkiye Ba:rolar Birli~inin gerçekten mukayyet avu

katlık sorununa ilişkin de bir önerisi vardır, bunun da yasalaşması 

gerekecek. Do~rudan do~ruya Başbakanlı~a ba~lı bir istişari organ o

larak,~aliye Bakanlı~ına ba~l~ de~il, Başbakanlı~a ba~lı bir avukatlar 
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gurubu ve başında da hukuk müşaviri, bilmem ne müşaviri gibi idari laf-
' 

lar olmadan baş avukat ve avukatlardan kurulu bir kurul. Degerli mes-

lektaşlarımız Sevinç Tunç ve İlhan Kutay'ın Birinci Hukuk Kongresinde 

sundukları tebligin de konusudur zannediyorum. 

Sizi fazla işgal ettiğim için özür dilerim, sayın Kongre Baş

kanının uyarılarına rağmen. Uzun sene içinde bulunduğum Kurulu belki 

savundum veyahutta savunmak istedim, ama ne gerele bunu örtaF"a koydu-

ğumu ifade edebilmişsem kendimi mutlu sayarım. 

Hepinizi içten ~ygılarla selamıarım deEerli meslektaşlarım. 

(Alkışlar) 

İLHAM! GÜVEN '(Anka~a)- Sayın Başkan, sataş~a var söz istiyorum~ 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. 

Sayın meslektaşım Ankara Delegesi İlhami Güven bey sözlerinin, 

biraz evvel kürsüde konuşan sayın Erdoğan Bigat izahları sırasında, 

mesleğe yeni dahil olmuş arkadaşlarımızın halen yürür~ükte bulunan 

1136 sayılı Yasada öngörüldüğü şekilde muhtelif kademelerde görev al-

mak için bir kıde,m sırası ve zamanı ,tanınmasının, bunun kanunda öngö

rülmesinin yerinde bir durum olmadığını, Barolar Birliği Yönetim Kuru-
' ' . 

lunun bu konuda çalışmalar yapması lazım geldiği yolundaki tenkit ve 

beyanlarında ben şahsen isabet bulmuyorum kanaatiyle, Nisan sonu ve 

Mayıs Başında İzmir'de yapılan Olağanüstü Genel Kuful toplantısında 

1136 sayılı Yasanın değiştirilmesi ve bu arada meslekte kıdem şartı 

aranmaksızın bütün meslektaşların muhtefuif kademelerde görev alabilme

lerinin kanun değişikliğiyl~ saglanması yolundaki teklifierin Genel 

Kurulca yine kıdem esasına sadık kalınarak bir iki ufak değişiklikle 

kabul edilmiş olması karşısında Yönetim Kurulunun bu konuda bir çalış- . 

ma yapmasının imkansız olduğunu belirtir bir konuşma idi. Bu itibarla 

biz Divan olarak bunu şahsı.nıza bir sataşma olarak kabul etmiyoruz ve 
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.size söz vermiyoruz, özür dileriz. (Alkışlar) 

.Söz sırası !~tanbul Delegesi sayın Orhan Barlas'da, buyurun. 
ORHAN BARLAH (!stanbul)- Sayın Başkan:)..ar, s.eçkin konğ.klarımız, 

degerli arkadaşlarım; 
Buraya gelmezden evvel bir niyet ve karar içindeydim. Bugüne 

dek 7 yıldan beri katıldığım Genel Kurul toplantılarında genellikle 
y,erden, gökten, yüce konulardan söz aÇmıştık ve şimdi yaşlandık, 
ak saç, ak sakal belki yeniden bundan sonraki bir Genel Kurulda top
lanma olanağını'bulamayız, iyisi'mi yOluna, yordamına göre gücümüz-

. ce bir rapör eleştiris.i hazırlayayım dedim. Oysa, evdeki hesap çar
şıya uymuyor. Türkiye'deki koşullar insanı haline bırakmiyor. Birkaç 
örnekle bunu anlatayım. 

Yola çıkmazdan evvel bir saygıdeğer kişiyle konuştuk, Beyazıt 
meydanina bakıyormuş, adamın birlFJ:in koluna destek yapıp epey ağır 
bir silahla ateş ettiğini ve birini vurduğunu ~e vurduğu kişinin 
düştüğünü görmüş. Ondan sonra zor şartlar altında o geceyi geçirmiş. 
Buraya ge ldL~, akşam televizyonda o ahlak ki tabında mutaber sayılan 
kims'elerin yabancı sermaye üzerinde açık oturumu vardı. Dün akşam 

1 • 

bir sayın meslektaşıının eşiyle konuşuyorduk, bir kitap evi çalıştı-
ran kimsenin yalnız kitap sattığı için işyerinin tecavüze uğradığını 
bomba atıldığıni, kitap satan kimsenin üzerine boya atıldığını 
söyledi~ Adamın suçu kitap satmak. Öyle görülüyor~ Sabahleyin ga
zete aldım. Gazetenin başında en iri harflerle"solcu avı. 11 Şimdi 

meslek saygı:hlığı üzerinde falan tartışalJ.m; ama nihayet iyi kötü 
burada yaşıyoruz. Üstelik üç çocuğumuz'üniversitede okuyor. Bu arada 

meslek saygınlığının ne olduğunu da biraz sonra tartışmak isterim, 
meslek saygınlığı şu koşullar içinde hukuk görevin@; yapma çabasına 
katılmayan bir kimsede biraz geri planda kalıyor. Aslında bu meslek 
saygınlığı çok söylenir. Herkes, her meslek kuruluşu meslek mensup
larına ne kadar çok para kazanma yolu bulursa, konut }~redileri, 
lokaller, bütün bunlar sağlam.rsa meslelcler saygın olur denir. 

Sevgili arkadaşım Necla. Fertan SÖ3rledi, bir anayasal kuruluş 
toplan~ısında doğru veya yanlış, hukukun. ağır saldırılara uğradığı 
söylenirken, o yüce Anayasal kuruluşun saygı ile temsilcisi olan 
zat yalnız beraber çalıştığı kim~elerin maaşları üzerinde konuşma 
yaptı mı, saygınlığın ne olup ne olmadığı bilinmiyor. !nsan acaba 
~kendi işini bütün sorumluluklarıyle iyi yüklendiği zaman mı saygın-
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dır, yoksa konut kre~ileri vesairelerle her türlü iktidarla kayna
şıp kurulu düzeni devam ettiren,.bir yol tutuğu zaman mı saygındJ..r? 

Özel. ilgim selnebiyle bildiğim bir meslek kuruluşu var. Bunlar 
"aman saygınlığımiz artsın, herkesle iyi geçinelim,"Böyle her güç -
lüyle iyi g§çindikleri halde sürekli her toplantıda saygınlıklarının 
bir türlü ele geçmedi~inden şikayet edip duruyorl~r. Öyle ise say
gınlık bir türlü sorumluluk yüklenmekle oluyor. Bu adam, bu.adamın 
içinde bulundu~u topluluk, bu meslek kurulu~u ne söyleyecek2 Onu 
ilgilendiren ve ülkeyi llgilendiren konuda acaba bunlar hangi yönü 
tutacaklar? Yansız, nesnel olarak konuyu nasıl tartışacaklar, kamuo
yuna nasıl mal edecekler? E~er bir kuruluş bu soruyu bütün toplum 
katlarında size yöneltecek yere gelirse, bence aslında saygınlık 

budur. 
Sevgili arkadaşım Cengiz İlhan, avukatların Barolar Birliğinin 

kurulmasından önce ne haldeyse yine o halde olduğunu, yalnız iki 

şey kazandığımızı, bunlardan birisinin Barolar Eirliği Kuruluşu 

olduğunu, bunun sosyal güvenlik olduğunu söyledi ve bir başka deği

şiklik yok dedi. Bence yanlış. Aslında1 değişiklik oldu. Tersine 

değişiklik oldu. Biliyorsunuz değerli Başkanım Orhan Apaydın•ın 

tanımıyle ara rejim mi, 12 Mart özel rejimi mi, askeri faşizm mi, 

neyse orada avukatların avukatlık yapma olanakları çok önemli ölçü-

de kısıtlandı. Buradan bir saptama yapmak istemiyorum yalnız, bir 

türlü Barolar Birliği Yö~etim Kurulunda bugüne dek görev almış kim

selererin şu veya bu oranda mazeretlerini açıklamak istiyorum. Bir 

yerden bizim elimizde olmayan sebeplerle daha geriye gelindm, şimdi 

o geriye gittiğimiz noktadan tekrar eski yerimize gelmeye çalışıyo-

ruz ve kaybetti[ümiz şeyleri kurt;arma çabası içindeyiz. Elbette bun

dan daha ileri gitmek için hem Yüce Kurulunuzun, hem de Yüce Kurulu

nuzun görev vereceği yürütme görevlilerinin başta gelen sorunu ola-

caktır. 
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Sayın arkadaşlarım, ben gerçi yalnız rapor üzerinde bir eleş

tiri yapmak niyetiyle buraya gelrrıiştim; ama biliyorsunuz bu yıl 

Türkiye için iki türden hukuk isteyenlerin arararındaki ipin git 

gide gerildiği, hava basıncının git gide arttığı bir yıl oldu. 

Demokratik hukuk devleti pek öyle anka kuşu değil. Apaydın'ın söy

lediği gibi demakratik devleti tanımlamak güç değil. Her hukukçu 

buna benzer tanımlamaları çok kolay yapar. 

Şimdi bu demokratik hukuk devletini gerçekten isteyenler ve 
1 

isteme;yenlerin sınav vereceği gün yaklaşıyor, yani herkes· yerini 

almalı. Tabii devlet ve demokratik ve bir de huku1~, öyle ise biz de 

yerimizi alacağız. Burada kimseyi çok ağır sözlerle tanımlamalarla 

suçlamamak için raporda büyük beceri ve ineelikle söylenen bir 

akıllıca sığınak olarak başkalarının. ortaya attığı tanımı söyleyeyim. 

Şu; özgürlüğü yok etme özgürlüğü olmaz. Böyle deniyor. Bu fikri 

söyleyenıerin art niyetinden şüphe etmeye hakkımız yok, kirrısenin de 

hakkı yok. 0y$e fse, pek basit kısa sözüyle özgürlüğü yok etme 

özgürlüğüne müsaade edecek miyiz, etmey~cek miyiz, tartışmalar bu 

zemin üzerinde gidecek biraz. 

'Rapordaki bilimsel tanımlamaları burada yenilemeyeceğim; ama 

yanılıyorsam lütfen düzeltin, ben şöyle anlıyorum, özgürlüğü yok 

etme özgürlüp;ü bulunduğunu ileri süren kimseler bir düşünce taşıyor

lar. Bu düşiince, suç aşamasına varır mı, varmaz' mı? Earsa bile, 

nihayet nakıs teşebbüs halindedir. Oysa, bu bahaneyle özgürlü~;?;ü 

kaldıranlar suç üstündedirler. Nakıs teşebbüs iddiasıyle yahut böyle 

bir dü~ünceyl~ suç~anan kimseler yerine, doi;?;rudan doğruy~ özgür

lüğü kaldıranlar tamamen .su~üstündedirler. Bunların müracaat ede

cekleri ne vardır. Belki birisi günün birinde gelip de özgürlüğü 
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kaldıracak diye'ben şimdiden özgürlü~ü kaldıracaf,ıın, ben böyle bir 

şey bilemiyorum. Bunun inandırıcı bir sebebi bulunaınaz. 

7 yıldan beri ka.tılmaktan sevindiP;im, sevdiğim, burada bulun-

du~uın için sa~a sola caka sattı~ım Türkiye Barolar Birli~i Genel 

K:ıı:rulu şu iki seçenek arasında önümüzdeki çıkışmış dönemde ne yapa

bilir? Yapılacak şey belli, Türkiye Barolşr Birli@;inin tuttuP;u yol, 

hiç tartıı;ıırmıyor. Çok büyük bir ço~unlukla Türkiye Barolar Birliği 

hukuk devletinin, hukukun üstünlüğünün içten, çalışkan bir şekilde 
. ' . 

savunuyo~. Burada tutulacak yol, beceritle iyi takla yürütülmesi 
' 

gerekir. Bu çok özel bir durumdur. Yönetirnde görev almış kimselerin 

bun~ yapıp yapmadığı tartışılabilir, üzerinde durulaınaz. 

İkincisini, TRT'den öğrendim. Gazi Mustafa Kemal. bir söz söy

lemiş, "En öneıiıli hedefe, en büyiik tehlikeye mümkiin oldu~u kadar 

' yakı.n" Do~rudıir, bu koşullar içinde Tiirkiye' de hukuk d'evletinin 

savunulması hiikmiinii götiirmek birtakım Ejakıncaları beraber getirecek

tir. Hedefe yakın, büyük tenlikeye mi:imkün olc~uf:;u kadar yakın; ama 

büyük tehlikenin içinde değil. 

Üçüncüsü, 1'ıu çalışmanın bilgi ile, bilim ile donatılmış .olma

sıdır. Buradan işte şu söziinün başında söylediRilli rapor eleştirisine 

geçmek isterim. Aslında tasarladığım, di.iŞiindüğüm şe3rlerin hep~ini 

söylemeyecet;im; çünkü Sayın Rahmi IVlağat'ın ve Saygıdeğer Baş]:(anımın 

hatırlatmasıyle konu dışına taştım beU:i:, 'bu yüzden, biraz ·sağdan 

soldan teseceğim. 

Şimdi pu rapor ilginç bir rapor. Sanki iki ayrı kimse t~r~fın

dan yazılmış. Bu rap'orun bir kısnı.ı çalışmaları anlatıyor, neler 

yapıldı, ne;reden nereye gelindi, hi:mgi işler yapıldı 7· Raporun sanki 

bir başka kimse tarafından yazılan öbür bölümü; o yapılan işlere 
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bizim alışkan almadığımız ölçüde bilimsel gerekçeler yüklüyor. 

Bir yandan bilim lazım; ama bu ra.porda bu bilginin bilimsel açık

lamaların, çalışmaların fazla olduğunu söyleyebilir miyiz? Bana 

kalırsa biraz fazla. Öyle ki; rapor bir türlü alç.ak gönüllü havaya 

giriyor. Tartışmanın, sebeplerin , gerekçel,erin fazla· oluşu yapılan 

şeyleri gölgeliyor. Diyelim temel kanunların değiştirilmesini örnek 

olarak alalım. Bu bence iyi bir çalışmadır. Şimdi Saygıdeğer Başka-
' 

nım il~ konuşmasında anlattılar, yani başka yerde nasıl oldu, bunu 

size anlatalım da böyle acele , telaşlı, eteğiniz ayağınız dolaşacak 

kadar iş yapmayın dediler. Yalnız orada değil, başka yerlerde de bir 

rapor anlayıçının ötesine taşan bilimsel tartışmalar raporun asıl 

sorununu, yapılan şeyleri sanki bir türlü setre arkasında bırakıyor. 

Bize iki örnekle anlatayım. 

Şimdi raporiın 70 nci ve 74- ncü say~asında bir başlık altında 

bir yer anlatılıyor .. Raporun 82 nci ve 85 nci sayfasında bir başlık 

altında tıp<:;.tıp aynı sözler söyleniyor. Bu bir sayfa tekrarı değil. 

Öylesine bir bil.imsel ve gerekçe arama, ezilmiş süzülmüş gerekçe 

arama ti tizliği ki, aynı sözleri bir rapor içinde tekrar etmeye, lm

dar bu varıyor. 

Yine böyle bilimsel titizlikle rapor'L].n bir yerinde idarl. dava

larda idarenin taraf olmadığı görüşü ileri sürülürken, baporun bir 

başka yerinde sayfa numaralarını da söyj:eyebilirim, idarl. davalarda 

idarenin taraf olduğu apaç~k belirtiliyor. Bunlar bir bilimsel açık 

oturumda gerçekten söylenebilecek şeyler; fakat bir raporda bunların 

bulunması, o raporu hazırlayan deC;erli kimselerin k'mndi emeklerinin 

' geride kalmasına yol aça~ilecek inceliğe varıyor. 

Raporun genel anlatımı ve çatısı üzerindeki sözlerimden sonra, 
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bir iki noktaya değ;ine.ceğim. 

Bunlardan birisi, Türkiye'de birkaç yıldan beri dış ilişkiler 

birçok katlarda çok önemli bir çalışma şekli olarak görüldü. Umarım 

ki, Türkiye Barolar Birliği b:undan sonra dış ilişkilerde daha hızlı, 

daha etkin bir sahaya girecektir. Ben bilmiyorum, birkaç noktaya 

değiniliyor, bazı yerlerden bahsediliyor; fakat bu kamuoyuna intikal 

ettirilmiyor. Türkiye Barol~r Birliği daşır~yı kimi gönderdi, dışar

dan lcimler geldi, hangi konularda çalışıldı, bu önemli bir soru,.YJ.dur. 

Türkiye hızla dışa·rıya dofi;ru açılmaktadır. Barolar Birliğinin bu 

konuda kendine düşen görevi yapacağını umarım. 

Yayınlar lwnusu var. Biliyorsunuz bu Yasada var. Türkiye Baro

lar Birliğinin yayın yapması Yasada var. Eğer yanı1mıyorsam, Türkiye 

Barolar Birliği rapora göre 4 yayın yapmış. Oysa, bu 4 yayından 

ikisi rapor. Sanırım, Türkiye Barolar Birliğinde yürütme görevi yük

lenen kimseler eğer 'dışardan k~ndi genel dof,rultularına ve inançla

rına uygun yazarlar bulurlarsa, Türkiye Barolar Birliği parasal 

olanaklarıyle daha bol, daha etkili yayıniar yapabilir. Bunu da 

bir eleştiri olarak ve aynı zamanda dilek olarak size sunmak iste-

rim. 

Bir yerde noterlik sorununa değiniliyor. Aslında bence noter

lik, bir önemli sonun. İsterdim ki, Türkiye'de noterlik nasıl olmalı

dır, tüm ele. alınsın. Düşünce ve sanat özgürlüğline değinilirken, 
- • i ' 

yine isterdim ki, Türkiye'de bugün en önemli düşünce özgürlüğü, sanat 

<Szgürlüğü engeli olan film sansürü sorunu ele alınsın. Bütün bunlar

dan sanıyorum Cengiz İlhan'ın d~ğ;indiği bir yere varacağım. Eğer 
! 

Yönetim Kurulu bazı yardımcıla~~ giderek komisyohlar eliyle bu 

çalıŞmaları bazı kimselere bırakırsa, Cengiz İlhan'ın değindiği gibi, 



- 148 ~ 
1 

Yönetim hareketlerinde daha serbest daha kolay olabilir. Böyle bir 

kolaylık s,anıyorum iyi olacak. 

- Vaktinizi daha fazla almak istemem, iki cümle söylemek is,te-

rim. 

Değerli arkadaşlarım, hukukla her şey çözümlenmez. Böyle bir 
. / ' . 

hayale kapılmayalım.'Hukuk yoluyla Türkiye'nin sorunları çözümlenmez. 

Ama hukukla da hiç bir şey yapılmaz, bu da yanlış. Bu ikisini, iki 

uç düşünceyi yerli yerinde de~erlendirerek ele alırsak, o zaman Tür

kiye Barolar Birliği mensupları ve Türk avukatları gerçekten önemli 

şeyler yaparlar. Aslında hukukla bazı şeylerin bellJ..i oranda yapıl-- , 

dı~ı dönemler varqır. Tarihçesi içinde', coğrafyasında bazen hukukla 

çok şey yapılır. Her zaman Türkiye, önemli günler geçiriyor; fakat 

sanıyorum şimdi hukuka. büyLi.k iş düşüyor. Bugün hukukle_ çok şey 

yapılabilir. Bu nedenle arkada8 larımızdan bfr çoğu işi daha açmak 

için bir olağanüstü genel kurul' teklifiyle. huzurunuza geldik. Sorum-. 

luluklarımız.ın , ödevlerimizin güç; am9- onurlu olduğunu hissediyıbruz. 

Bunu 'başaracağımız inancındayım. Bu inançla hepinize engin saygılar 

sunarım. (Alkışlar) 

BAyKAN- Saygıdeğer delegeler, konuşanlar kadar dinleyenleri de 

düşünmek zorunda olan Diiivanınız oturuma saat ı;;.:;O'da devam etmek 

üzere ara veriyor. 

Kapanma Saatı: 12.35 

ı 
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İKİNCİ OTURUM 

Açı~ma Saatı: 13.30 

BA.ŞI<.AN.., Gündemin 6, ncı maddesini görüşmek üzere oturumu 

açıyorum. 

Söz ~ır~sı Bursa delegesi Sayın Turgut Bulut'da, buyurun. 

TURGUT BULUT (Bursa)- Sayın Başkan, Sayın Birlik Başkanı M"l).h

terem Hocamız ve Türkiye•nin ba~rından kopup gelen sevgili meslek

taşlarım; şahsım ve Bursa Barosu adına hepini'ze sevgi ve saygılarımı 
sunarım. 

Burada zamanın g~ttikçe kısıtlandığı, azaldığı bir dönemde 

söz aldığım için sorunları kısaltarak size arz edeceğim. 

Kamu niteliğinde bulunan mesleL örgütümüzün meslek sorunları 

kadar, mem+eket sorunları:r:e etkin bir b-içimde çalışması yasal göre

vidir. Memleket sorunlarıyla ilgili daha evvel görüşlerini bildiren 

arkadaşlarıma iştenlikle katılıyorum. Ancq.k, kısaca şunu belirtmek 

isterim ki, Türk toplumu giderek bilinçlenmekte, yasalar ve hatta 

yasaları uygulayanlar biraz geride kalmaktadırlar. Köyünde,kentinde, 

köy kahvelerinde hukukun üstünlüğü, özgürlükçü demokrasi konuları 

artık güncel konular olarak vatandaşlar arasında tartışılmaktadır. 

Elbette ki, sonumlu hukukçular olarak biz daha etkinve daha yetkili 

bir biçimde bu sorunlara değinmek zorundayız. 

Çağımızın gerisinde kalmış yasaların ayıkl.anması, özlediğimiz 

hukuk reformunun bir an evvel yapılması için çok Sayın Barolar Bir

li~i Yönetim Kurulunun elinden geldiği kadar gay~et sarf ettiğine 

inanıyoruz; ama bu gayretlerini daha etkin bir biçimde yürütmesini de 

temenni ediyoruz. 
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Meslek sorunlnrımıza değinmek istiyprum. Stajer arkadaşlarımı;.. 

zın içinde bulunduğu koşull~r, ücret sorunlnrımız elbette ki, yeter

li bir biçimde karşılanmaffiıştır. Önerilen önerllerin daha dikkatle 

ele alınmasını temenni ediyorun ve bilhassa buraya gelirken genç 

bir meslel:taşımın bana. anla+;tığı bir hususu zikretmeden geçemeyece-

ğim. 

Devlet Su İşlerinde çalışan genç bir hukukçu arkadaşım keşfe 
' 

gidiyormuş, yolda onu götüren şoför arkadaşla tartışıyorlar, "Ne 

kazanıyorsurr, nasıl geçiniyorsun?" Şoför arlmdaş yakınmış, aldığı 

ücretle geçinernez olduğunu belirtmiş ve Sosyal Sigortalara ba(tlı 

bir işçi olarak eline 5-6 bin lira para geçti~inden bahsetmj.ş. Avu

kat arkadaşım üzüntüyle "Ödüm kaptnı., bunu sen ne kadar alıyorsun 

diye soracak diye?" dedi. Gerçekten; çünkü bu mesleğe kendini adamış 

olan genç hukukçuarkadaşıının eline 1900 lira para geçiyordu. Elbet-

te ki, kendi sorunlarımızı hallederken, bu konuHırı daha etkin bir. 

biçimde ele almakta fayda olacaktır. Adalet Sarayları sorununa 

geçiyorum. 

Adalet ilahi bir güçtür. Onu dağıtan yargı organlarının ve 

yargı organıyle beraber adalete hizmet eden avukat arkadaşlarımız1n 

bilhassa Anadolu'da çalıs:tıkları ortam adalet sarayı deyimiyle asla 

uyuşmayacak b'içimdedir. Bütün dünyada olduğu gibi, adaletin uygulan-, 
1 i 

dı:rı.ğnı. yere adalet sarayı denir. Saray tabiri, adalete karşı .ol?-n say-

gınlığın bir ifadesidir; ama 'bizim görev yaptığımız yapıtlar değil 

saray, en basit bir kulübe mesabesinde değildir. 50-60 sene evvelki 

gereksinmelere s;öreyapılmış binalfrın içerisinde her gün artan dava

lar, mahkeme, hakim, savcı kaqrolarının gelişmesi; ama'bunun dışında 

en çok gelişen nihayet 20 yargıç veya savcı varsa, 3~0-400 avukat 
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aynı binada çalışmak zorunda kalıyor. '!stanbul ve benzeri illerimizde 

bu sorun çok daha ilerde. 

Sayın Birlik Yönetim Kurulu gerçekten bilimsel ve g-L1çlü rapo

runda elinden geldiP;ince bu meselelere def;inmiş; fakat benden evvel 

e;ıeştiride bulunan arkadaşlarıma katılıyorum, ele.ştirilerimiz hiç 

bir zaman insaf hudutlarını geçmemiştir, arzumuz yapılanın çok daha 

iyi olmasını i~temekten başk~ bir şey def;ildir. Adalet sarayları 

sergisi açmak, bu konuda yazışmalar yapmak bir eylem niteliğinde 
' 

değildir. ~aha ziyade eyleme dönük etkin tedbirlerin alınmasını .is

tiyoruz. Adalet sarayları sorununu ele alırken, başka bir konuyu da 

anımsıyorum. Bizler Türki;ye Barolar Eirlif;inin müşterek mücahitle

riyiz. Kuruluşundan bu yana onun geçirdiP;i bütün aşamalarda beraber 

olduk ve bu kuruluşla iftihar ediyoruz, bu ku~uluşa memleket çapında 

bir onur verdik, güven saf;ladık, sahip olduğumuz bu büyük değeri de 

muhafaza etrrı:k ve geleceğe dönük bir şekilde güçlendirmel'.: mecbu.:. 

riyetindeyiz. 

Devletten adalet sarayları için hizmet alamadığımız açısından 

yakınırken, kendi sahip olduP;umuz Türkiye Barolar Birlif;ine neler 

maddi ve manevi yönden katkıda bulunduğumuzu da belirtmek isterim. 

Şu hususa değinmek istiyorum; ge~çekten Ankara'nın çok iyi bir 

yerinde bir binaya sahibiz; fakat bu binanın kuruluşunda, alınışında 

birtakım düşüncelerimi.z vardı. Hepiniz şöyle arzu etmiştik ki, An

kara'ya gelen arkadaşl,arımız rahatlıkla çalışmalarını yapabilecek-

leri, konferans salonu olan, kütüphanesi olan, dinlenme ~eri olan 

ve bütün ihtiyaçlarımızı karşılayacak bir binamız olsun. Bu bina 

Türkiye Barolar B,irliğine yakışır. nitelikte olaun. Maalesef alındığı 

günden bugüne kadar alındığı gibi kalmış bulunmaktadır. Peki, bunu 
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arzuladığımız biçime nasıl getirecegiz? Yönetim Kurulunun raporunu 

inceled.ir.:ı., öyle zannediyorum ki, aidat sor~nlarıyle dahi Yö~etim 

Kurulumuz önl}-müzdeki dönemde büyük bir çıkınaza girmektedir. Belki 

aidatıarı artırmak durumunda kalacağız ve artırmamız lazım gelecek-

tir. Bunlarla dahi biz Türkiye Barolar Birliğine uygun bir yapıya 

sahip olamayıi. 

Bu konuda bir öneriı:;ı. olacaktır; Türkiye Barolar Birliğinin 

Ankara'daki merkez binasının arzu ettiğimiz biçimde bir hizmet yeri 

olabilmesi için bir kampanya açalım. Gerekir~e bir'vakıf kurmak 

suretiyle bu vakfın Türkiye Barolar Birliğinin amaçlarını gerçekleş~ 
i 

tirmesi için,güçlerı..ıııesi için bağışlar sağlanmak suretiyle etkin: ol

masını sağlayalım. Sadece manevi katkı yeterli olmuyor. Bizler 

Türkiye'nin her yerinden geleın mücadeleci hukukçular olarak her halde 

bu güce sahibiz. İllerimi~ de beraber bir kampanyaya girerek kendi..: 

mize y11kışır bir bin~wa sahip olmanın yollarını arayalım. 

Bu soruna değindikten sonra, biraz evvel gelen bir telgrafta 

Türk Hukuk Diline d'eğinilmişti. Gerçekten bu benim belki bir yerde 

kişise1 de tutkur:ıdur. Mahl{:emelıi::rin be.zılarında mecellE! tabirle'rine 

taş çıkaracak koyu tabirler kullanılırken, bazılarında çok arı Tür~

çe kararlar yazılıyor. Vatandaş mahkeme ilaınıarını reçete okutur gi-

bi s ağda solda okutuyorlar .. Belirli bir hukuk dilimizin olması zorun

lu bir hale gelmiştir. Bunun Türkiye Barolar Eirliğince daha etkin 

biçimde ele alınmasını ter.:ı.enni ediyorum. ı 

beni dinleditı;iniz için hepinize teşekkürlerimi sunarım. (Al-

kuşlar) 

BAŞKAn- Teşekkür ederiz Sayın Turgut Bulu,t. 
i 

Söz sırası Sayın Ekrem Özkunt'da , buyurun efendim. 
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EKREn ÖZKUNT (!stanbul)- Sayın Başkanlar, kıymetli meslektaş-

larım;· 

Önce bir noktayı açıklamakta. yarar görmekteyim. Muhterem Ge

nel Kurulda Yönetim Kurulu raporunu eleştiren Konuşmalar olduysa, 

bundan muhterem arkadaşıının ifade ettig';i ye;rinmek değil, aksin.e 

kıvanç duymak gerekin kanısındayım. Bu eleştiriler. şu Ge,nel Kurulu-

muzun kendi kendini daha iyiye , daha ileriye götürmesi için yapıl.:.. 

maktadır, bu bizim canlılığımızı muhafaza ettiğimizi ve daha iyiyi 

aradığımızı göstermektedir. 

Faaliyet raporunda önemli toplumsal sorunlar bilimsel şekilde 

açıklanmıştır. Sırası geldifl;inde kendilerine teşekkürlerimi de arz 

edeceğim; ama bu dönemde bugünkü günde devleti devlet yapan, devletin 

var' oluşunun temel nedeni oian kişi güvencesi ve,can emniyeti o 

devlet yöneticileri tarafından' toplumun her katında yok edilmekte 

, ise, bir siyasi iktidar ki, yargı kararlarını uygulamayaı.·şı ·artık 

doğal vasfı haline gelmiş .ve en yetkili kişi olarak Danıştqy Başkanı 

yıl içindeki bir konuşmasırıda siya~J: sorumluların bu kararları uy-,. 

gulamamaları halinin Anayasayı ihlal suçunu oluşturduğunu ifade 

etmiş ise'' bu yıl h).lkuk düzenimizi temelinden sarsan oraylar en 

doruk noktasına varmış, o düzeni yok ediiıci bir hnle dönüşmüş ise, 

biz Yönetim Kurulu raporunda daha somut bu olaylara karşı çıkacak 

daha belirgin öneriler görmek isterdik. Eleştirilerin birleştiği 

nokta da budur. Sorunlar ortaya konmuş; ama çözümleri getirilmemiş

tir. Muhterem Genel Kurulun çalışmrüarı sonunda bu çözür::ılerin de 

ortaya çıkacağına ben şahsen inanmaktayım. 

Değerli arkadaşlarım, Orhan Barlar a:skadaşım, "Hukuk her şeyi 

yapmaz" dedi. Hukukşunu yapar; hangi tür rejim olursa olsun, ordu-
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suyla, jandarmasıyla, polisiyle yürütme kuvvetinin karşısında hukuk 

ve yargı vardır ve h" ç bir rejimde hukuk ve yarf;ı siyasal iktidar 

tarafından sulta altına alınroadıkça o rejimde faşist otoriter bir 

sistem ye!='leşemez. Işte hukukun ve hukukçunun öne:ı:ı.i budur. Biz kendi 

gi.icüroüzü abartma;yalım; ama kendi gi.ici.imüzü küçümseme))'felim de. Ni te-' 

kim, Barolar Birliği. kuruluşundan bu yana Türk kamuoy-unda gerçekten 

etkili, büyük, yaygın girişimlerde. ve sonuçlar da elde.etmiştir. 

Şimdi arkadaşlarım, Yönet;Lm nurulu çalışma raporunda Ana~rasa

nın 1961 Anayasına dönüştürülmesi· gerçekten önemle ele alınması, 

yerine getirilmesi gereken bir sorundu:ı;. 1961 Anayasası uluslararası 

anlaşrıalarımıza da uygun şekilde teı;cel hak ve özgürlükler;L Batılı 

anlamda getirmiş ve bizler bu~ıu daha ileriye götü:r.r:ıek gayretini 

göstermişken, 12 Mart rejimi, ki bu bir siyası irtica hareketi ola

rak nilendirilmektedir, 12 Mart rejimi işte hepimizin bildiği gibi 

temel hakları önemli şekilde kısıtlaması, doğal yargıç kavramını 

yaswftan çıl\:~rtması, Devlet Güvenlik lVla}-ıkemesi gibi özel mahkeme le!' 

kurması, özerk kuruluşların özerkligini kaldırması ve be~zeri değf~ 

şiklerle 1961 Anayasasını temel felsefesinden saptırmış ve asıl 

önemlisi, bizler antidemokratik ;tıükümleri kendi hulm){ sistemimizden 

çıkartıp 1961 Anayasasının getirdiği ilkeleri. hukuk sisteminde bütün-· 

leştirmeye çalışırken, bu değişiklikler antidemokratik karakterde, 

hükümlere paralel değişikliklerle Anayasamız kişi özgürlüğü karşı

sında devleti fazlasıyle güçlendirmiştir. Bu bir önerimiz olacaktır, 

1961 Anayasasına dönüş yönünden. Onu orada lwnuşmak üzere, sadece 

konuyu ortaya serrnek kifayetli değildir dedik, öneri de getirilmesi 
1 

gerekir dedik, bu yolda bir önerirniz oldu~unu şimdiden rJ!uhterem 

Genel Kurula arz etmekle yetine~.eğim. Bir Komisyon oluşturulur ve bu 
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seçim yılı olduğunu da hesap ederek siyasal partilere kendi parti 

seçim programlarını almak için bu rapor bütün siyasi partilere ve 

demokratik kuruluşlara ve yetkili merciiere gönderilirse fayd2lı 

oluk kanısındayım. 

Muhterem arkadaşlarım, Yönetim Kurulunu içtenlikle kutlayacağım 

asıl nokta, 141, 142 ve 163 gibi çağdışı kalmış, gerçek özgürlükçü 

demokrasiye uymayan hükümlerin çalışma raporunda kaldırılması 

gerektiğinin kesinlikle ifade edilmiş olmasıdır. Ben geçen yılki 
1 ' 

konuşmaı:.1da bir bilim adamının ders takrirlerinden ötürü 142 nci 

madde uyarınc·a yargılanmakta olduğunu bildirirken, BirliP;imizin bu 

maddeler karşısında ke~in tutumunu sapto.ması ve bunu,TiJrk kamuoyuna 

açıklaması görevidir şeklinde beyanda bulunmuştum. Bugün Türkiye 

Barolar BirliE;i olarak bizim bu r:ıaddelerin karşısında olmamız'ger

çekten iftihar verici ve kaı:ıımca Türk kamuoyunda büyül~ bir aşama 

sayılacak bir olaydir. Arkadaşlarımdan duyduftuma /göre, değerli 

Başkanımızın bu maddelmrin kaldırılması yolunda bu beyanları, dün 

ajans radyo ile lfürl~ kamuoyuna yayılm,ıştı; ama her halde sakıncalı 

görülmüş televizyonda bu kısım verilmer:ıiş. Buna rağmen bugün Türki-

ye Barolar Birliği Başkanı bu. maddelerin artık sistemimizden kalk

ması gerektiğini radyo ile bütün Türkiye'ye yaymışsa, bu gerçekten 

iftihar edilecek bir olaydıln. 

Arka.daşlarım, hepimizin bildiği gibi rnporda da ifadesini 

bulmuştur, bu maddeler bir sınıfın öbür,sınf§a,diğer sınıflara tahak-

kümünü önlemek müacıyle konulmuş görünürse de, aslında bir sınıfın, 

egemen .sınıfın kendi. tahakkümünü yürütmek için konmuştur ve böyle 

devam edegelmektedir uygulamada ve bir siyasi araçtır bu maddeler. 

Hukukta her zaman tatbik edilen kaideler değil, günün birinde birta-



- 156 -

kım eller birtakım düff;melere basır, 'birtakım tutvklamalar olur, 

bu maddeler.d.emek ki zaman zaman siyasi iktidar elinde bir araç ola

rak kullanılır. Ben fazla üzerinde duracağım, özür .dilerim. Be_nce 

en önenli olay budur. Bunu samirniyetle ifade edeyim. Çünkü, çocuk-

luğumuzdan beri hukuk masalını.dinledik, bu yaşa geldik, artık bu 

yaraya neşter vurma zamanı çoktan gelmiştir. Bu insanlık tarihinde 

de kolay elde edilmemiştir. Biz bu kadar kolay elde edelim diyoruz; 

ama nice kanlar akmıştır. 

;Bilirsiniz, bir toplumda hakim sınıf her zaman kendi_düşünce

sini, kendi ar:-zu ve emirlerini o topluma sul ta ile yerleştirme ama

cını süregelmişt~r ve bu tarihte de böyle olrıuştur. İlk defa ünlü 

1789 yurttaşlık ve İnsan Hakları Bildirisinde yer almıştır; ama 

bunlar işte bir maddede düşüncenin özgür olduğu, bir maddede düşünce 

açıklanmasının da insanların özgürlüğü içinde bulunduğu, kimsenin 

dini inançlarından dolayı kmnanamayacağı bu bildiride yer almıştır; 

mma bu sadece uzun süre bildiride kalmış. Toplumda egemen güçlerin 

tersine düşeı'ı kişiler Sakrat'tan itibaren bunun sayısız misallerini 

sergilemek mümkün, bu kişiler toplumun egemen güçleri tarafından 

en ağır cezalara çarptırılmışlardır. 

Arkadaşlarım, tabii bu faşist rejimlerde ta~amen kaldırılmış

tır. Ancak İkiuel Cihan Ssvaşından sonradır ki, bu özgürlükler ger

çek şekilde bildirilerde, uluslararası ~özleşmelerde ve çağdaş 

Anayasaiarda gerçek yerini bulmuştur. 

Denir ki, bu maddeler faşist İtalyan Ceza Karımıundan alınmış

tır •. Arkadaşlarım,- bu faşist Italyan Ceza Kanunundan alınmıştır; ama 

bunu bö;;rle kabul etmek faşiz~e biraz fazla kıyım vermek olur. Çunkü, 

biz bu maddeleri almışız; fakat ondan sonra o kadar dejenere etmişiz 
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ki, tam deyimiyle bu faşist İta:)_yan Ceza Kanundaki şeklinden çok 

daha a~ırlaşmıştır. 

1936 yılında bu maddeler alındıktan sonra,· muhtelif değişik-. " ~ 

likler geçirmiş,ve en önemlisi, 1951 yılında maddedeki şiddet un

suru, cebir unsuru tamamen maddeden 'çıkarılnak suretiyle bu madde

ler harhangi bir düşünce akımına' tatbiki mümkün bir hale~tirilmiş

tir. Bu değişiklik üzerinde biraz duracağım; çünkü bu değişikliği . 
kabul edenler bunun o zamanki Anayasaya aykırı olduğunu kabul sıra-

sında ifade etmişlerdir, bırak.ın 1961 Anayasasını. · 

Arkadaşlarım, 1951 yılındaki değişiklik sırasında Adalet Aomis

yonu profesörlerin bu değişiklikler hakkında mütalaalarını istemiş. 

Sanırım, değerli B1:3.şkanımız.da bu arada mütalaalarda bulunmuşlar. 

İstanbul Hukuk Fakültesi bir rapor hazırlamış. Bütün bu o zamanki 

' profesörlerin ve hazırlanan raporların vardığı sonuç şu; eğer siz 

bu maddelerde cebir unsurunu çıkarırsanız, bu maddeler bu şekilde 

yasala:gırsa artık hiç bir düşünceyi o toplumda yerleşemez. Herhangi 

bir düşünce muhakame altına almak inikanı olur ve kanunsuz suÇ· ol·

maz •. Esas kuralı; bu cebir unsuru kaldırılmak suretiyle tamamen 

ortadan kaldırılmış olur; çünkü bu maddenin yok etmelc gibi her 

anlama gelebilen kelimeler konursa·, bu maddeler istendiği şekilde 
1 • ' 

istenen kişiye uygulanır. 

Faşist !talyan Ceza Kanundnda şiddet unsuru mevcut olarak bu 

maddeler mevcuttur ve b-Litün İtalyan hukukçuları ce'brin, şiddetin 

suçun müşterek unsuru old~ğunu kendi eserlerinde ifade etmişlerdi. 

13u Meclis konuşmalarında profesörlerin sözleri, tekrarlanmış, 

rahmetli Özyörük, hukuksal açıklamalaraila bu maddedeki şiddet nnsu-

rının kaldırılarrı.ayacağını kesinlikle belirtmiş; aua devrin iktidarı-
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nın başı o zamçın şunu söyle:c:ı.iş, "Siz 400 kişi buradasınız. Bu :c:ı.em-

leketi 3-5 profesör mü, yoksa sizler mi temsii edeceksiniz?" Bunlar 

1V1eclis zabı tlarında mevcut. Bu maddeler böyle kabul edilrüş. Yani, 

faşist !talyan Ceza Kanunundan alınınnmış sadece, bizim kendi faşiz

:c:ı.imizl,e şiddet unsurları çıkarılmak· suretiyle, bu halde ynshlarda 

Kalmış. 

Arkadaşların, şimdi düşünün ki, Türkiye şu değişmiş b.ali;y1e 

bile çağdaş bir Anayasa içinde. Bunun dışında asıl önemlisi, ulus

lararası bildirilere, sözl~şmelere imza koymuşuz. En sön Helsinki, 

nib.~i belgesi.lnde bunları ülkemiz halkına tanımayı tab.B.hüt ,etmiş iz. 

Şimdi bir yönde bu belgeler, öbür ~Öhde elinizde şu ma:d.deler. Tür

kiye bugün işte bu,çelişki içinde bu dönüm noktasına geldi. Bunun 

kesin şekilde ~alledilmesi zamanı sanırım çoktan gelmiş ve geçmiş-

tir. 

Yalnız, mes~leyi 141, 142,163 ncü maddeler yönünden ele almak 

da eksiktir. Sadece bu maddeler def:;il arka:cfaşlarım. Elimizde·~olis 

Vazife S,elahiyetleri Kanunu var. Sansür ki,bu kanuna göre uygulano.n 

sanat eserleri üzerinde uygulanan sansür var. Bir yanlı9 uygulama 

toplumda sürüp gitmekte.·Bir gazete küpürü kestim getirdim. lstan-
' 

bul'da siyasi polis tarafından bir günde bilmemkaç tane kitapevi 

basılmış ve 2000'den fazla eser toplanmış. Arkadaşlarım, yasalarımız

da böyle toplucu eser toplama icraatını haklı kılaı.cak bir hüküm yok.' 

Savcılık bir delil olarak herhangi bir eseri alır toplar; ama top

luca 3000-2000 ki tap toplanmaz; falı::at bu uygulana böylece sürüp 

gitmekte • 

Arkadaşlarım yakındılar, hazırlık tahkikatında avukat sanıkla 
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görüşemez ve diğer hiç bir yasal .engel olm~dığı halde örneli;in bir 

kişiye pasaport verilmez, yani bu engelleri çoP;altmak mümkün, üzerin

de durmuyorum. Mesele sadece, düşünce , inanç özgürlü~ü değil; ama 

en önemlisi oldu~u için ıs.rarla üzerinde duruyorum. Çünkü, bu öizgür

lükler olr::ı.adıkça, diğer buna baP;lı olarak bilimi yayma özgürlüğü, 

sanay özgürlüğü olmadıkça, yasalarımız ne kadar modern hale gelirse 

gelsin, ·o toplumda demokrasiden bahseililemez, Hepilııiz qiliyoruz, 

özgürlükçü deriaraside bütün fikirler serbestçe tartışılır, .serbestçe 

ortaya atılır, hiç kinseye siz yalnız şunları düşünebilirsiniz, öbür 

meseleri düşünmek ve onlar hakkında düşündüfi;ünüzü .ifade etmek yasak- , 

tır dalnemez, düşüneeye ambargo konamaz, bu düşüncenin öz{inü yok et-

mek olur. Sanat dokunulmazlıfi;ı hemen buna yakın. 

1nanç özgürlü~ünde bir örnek vermek isterim. Bugün Batı uy

garlığ:t inanç özgürlüğünde o kadar t.i tizdir ki, onun. örnei:f;ini size 

vermek isterim. Bilirsiniz', 1789 Insan: Hakları Bildirisi, kanunun 

varlığını kabulle maşlar. Bugün bilim adarıları bu beyannamenin 

tek özgürlükçü olmayan tek yanının işte bu nokta, olduğunu, böyle bir 

peşin fikri insanlara kabul ettirmekle yola çıktıP;ını eserlerinde 

örnekleBişlerdir. Düşünün ki, bu derece hass·as' hale gelindiği bir 

dönemde bizler işte okul ld taplarında mezhep ayrılıkları, bir kısım 

halkımızın diğeri_aleyhine kışkırtılmaları ne derece hüzün verici

dir. 

Arkadaf?larım, bu özgürlüklerle ğlgili olarak dif'er bir noktaya 

temas etmekte yarar görmekteyim.·Ben çalışma raporlarında görmedif,imi 

ifade ettin. Kıymetli Başkanımız l:ütfettiler,nbir tarihte biz buna 

değindik, ErdoP;an arkadaşı:rrı bil~r" dediler. Ben de ·Öğrenmiş oldum. 

Türkiye hem uluslararası Evrensıiıl Bildiriye imza atmış, hem de Roma 
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sözleşmesini imzalamış bir ,ülkedir. Bu i:wzalarla da kalma:o.ış, bunla

rı Meclisten geçirterek kanunlarla onayli:ırrııştır. 

~imdi Ro~a sözleşmesinin başlangıç kısmında bu sözleşmeda 

·tanınan hükümlerin akit devletlerin kendi halklarına uygulayacag;ını 
' . 

taahhüt edeceE;i kesin şekilde ynzılıdır. Öte yandan~ yine Roma söz

leşmesinin 57 nci madd~sine göre, bu sözleşmeye ayları yasa yapıla

mayacagı gibi ı bu sözleşmeye ayları yasalar meuuutsa bunların da 

kendiliğinden hükümsüz sayılması gerekir. Şimdi bu anlaşmaları 

onaylayar;ı. yasalar sadece şekilden ibsret midir 1 şekli bir yasa' mıdır, 

yahut öbür devletlere karşı bir taahhüt' nitelif,inde midir, yoksa 

bizim iç hukulmmuza dair müspet hukul~ küdeleri midir? Bu nokta 

üzerinde, durmak kanımca önelidir Vf2 birçob rrıeseleleri halledecektir. 

Arkadaşlarım, benim kendi kanım~ ki Kıymetli Başkanıının da 

aynı kanıda olduğunu Öğrendim, bu t .. ükür,lerin bizim iç hukukurrıuzda 

uygulanmasında· yasal bir engel yoktur ve bu hükürJler uygulanması 

gerekir. Bunların gerek adli :o.ahkemelerde~ gerek idari yarg~ yerle-

rinde bizim tarafımızdan ortaya atılması, öne sürülmesi ve bu hüküm

lere göre mahkemede karar istenmesi istenebilir. ~u sadece öbür 

devletlere karşı bir taaahhüt niteli~inde de~ildir. Ben bu noktadan 

Yönetim Kurulumuzun dikkatin:0 çekmek isterim. !ki yönden bu konuda 

çalışma yapılabilir. 

Birisi, ı 961 Anayasasına dönülme~ç çalışmc=ı.ları sırasında eğer 
,. 

gerekiyorsa, ben şahsen buna da gerek görmüyorum; ama eğer gereki-

yorsa Anayasaya bir :r.ı.adde ile eklenmesi suretiyle uluslararası söz-

leşmelerdeki hükünlerin de iç hulmlmmaza dahil olduğu açık şekilde 

belirtile bilir. 

öte yandan, bilir;ısel bir rapor hazırlanarak bu konularda ge-;-



- 161 -

rekli mercilere bu rapor gönderilir ve bu uygulamaya geçilmesi için 

bir aşama yapılmış ve bir girişimde bulunulmuş· olur. Bu birçok mese

leleri halledecek-tir. Yani, yasa değişikliklerine gi tıneden eğer bu 

uygulamaya geçersek, hakikaten birçok meseleleri halledecektir. 

Demin ö~nek verdiğim gibi siyasi tercihe göre sansür uygulanması, 

pasaport'verilmemesi, topluca kitap toplatılmala~ı ve bunun berzeri 

olaylar önlepecektir kanısındayım. 

Muhterem arkada9larım, ben kamu kesiminden gelme bir avukat 

olarak her konuşmamda kamu kesimi avukatlarına da bir kısım ayırınayı 

bir meslek borcu bilirim. Geçen Yönetim Kurulu raporunda kamu avu-, 

katları için 50 adet ek gösterge alındı~ı yazılı olmasına değindim 

ve bu bir sus payı gibi bu 50 ek gösterge bir şeyi ifade etmez , bu-

nun bütün kamu avukatlarına teşmili yolunda çalışılması gereklidir 

·dedim. Bütün kamu avukatlarına yan ödeme verildi; ama daha büyül' bir 

haksızlık yapıldı. 

ERDOGAN B!GAT (Ankara)- Yalnızcn Hazine avukatlarınn ••• 

EKREM ÖZKUHT (Devamla)- !s;te onu anlatacağır'l. 

Yan ödeme verildi arkadaş'larırı; ama şu yapıldı, yalnızca 

Hazine avukatlarına avukatlık sınıfında olduklcı.rı için ·daha yüksek 

bir gösterge kabul edildi, di~er avukatlara yine Jran ödeme verildi, 

genel meslek sınıfindo.n düşük, hatta belki haysiyet kırıcı diye

bileceğim bir ücret verildi. Bu haksızlıtın derhal giderilmesi, mes-

leğir:ıizln şerefi yönünden de gereklidir. HvJdılık esnslarına uymama-

sı yönünden de gereklidir. 

Bir sorun daha var kamu kesimi avulmtları için, 657 sayılı 

Memurin-Yasasına göre avukatlar 9 ncu dereceden başlar ve ı nci 

dereceye kadar çıkabilir; ama arkadaşlarım tatbikatta avukatlar l nci 
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de~eceye çıkamaz. Kanunun uygulanması sırasında müktesep haklar 

sayılmış ve 2 nci derece verilmiştir; ama bundan sonra ı nci dere

ceye, çıkamaz; çunkü ı nci derece başhukuk müŞavirliklerine verilm'iş

tir, 2 nci derece hukuk müşavirliklerin.e verilmiştir Ye avukat ancak 

· 3 ncü derecede kalıyor. Bll da biiyük haksızlıktır arkadaşlarım. Bunun 

da giderilmesi gerçekten zaruridir. 

Hepinizi hürmetle se+amlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Ekrem Özkunt. 

Onunem Genel Kurulun sayın delegeleri, dünkü başlangıç teŞek

kür konuşmamda da görevimizi yasa ve bu yasalara uygun çıkarılmış 

yönetmelik hükümlerine göre yürütürken siz sayın delegeleri~ müsama

hasına sıgındı~ımızı belirtmeye çalışmıştım. Gündemin anılan 6 ncı 

maddesiyle ilgili bir ilke kararı var; yeterlik önergesi verilmemesi 

ve bu şekilde bir sınırlamaya gidilmemesi. 

Gündemimiz 15 maddeden oluşmaktadır. Haıen 6 ncı maddeyi ta

mamlamış değiliz. Ev sahibi olarak sizleri ağırlamakta yakın:ı,.yor de

ğiliz, bunu da belirtmek isterim. 6 hcı maddenin 1müzakeresiyle ilgili 

olarak söz sırası bekleyen 12 arkadaşımız daha.bulunMyor. 

Birçok arkadaşlarımız ş if ahi ola'rak~ sayın Başkanlık Di vanı, 

tekrarlamalara müdahalede bulunursanız iyi olur, şeklindeki ikazla

rını da biz .göz önünde tutarak bir beyanda bulunmuyoruz. 

Tekrar sizlerin müsamahanıza sığındığımızı/ ~rzedebilirim •. 

Konuşma sırası sayın !lhan Baykent'te, buyurun. 

İLHAN BAYKENT (İstanbul)- Değerli Başkanlarım, değerli delege 

arkadaşlarım; 

Bu ana kadar yapılan eleştirilerde benim söylemek·istedikle

rim lehte ve aleyhte olarak ~onuşuldu. Bu bakımdan daha evvelki de-
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lege arkadaşlarıma kısmen de teşekkür ederim. 

Benim temas etmek istediğim iki nokta var, sadece onlara iki 

cümleyle deftinmek istiyorum. 

Evvela, zaman zaman Kongrğde avukatın saygınlı~ı, avukatın 

meslek sorunları ve r:ıemleketin sorunları .ayrı a;yrı ele alınmak is

tendi. Ban şuna inanıyorum ki, bir memlel:ette halka sayr;ı duyulmu

yorsa, bir memleketin cezai kanununda 141,1~2,163 maddeleri varsa, 

o memlekette avukata saygı duyulmaz·. Buna rağmen eğer o memlekette 

avulcata saygı duyuluyorsa, bu halkın korkusundan veyahut ta herhangi 

bir sınıfın avukattan istifade etnesinden ileri gelir. Bu gibi yer

lerde ancak Mussolini'nin avukatları yaşar. Ben inanıyorum ki, 

memlelcet meselelerini de önemle ele almalç mecburiyetindeyiz. Aksi 

takdirde saygı beklememiz ;yersizdir. 

Bum~n dışında Başkanlık raporunda temas edilen Anayasanın 

korunması meselesi söz konusu oluyor. Pek tati5: ··ki, Anayasanın ko

runması kanun yoluyla talep edilraektedir. Benim burada işaret, e't

nek isteiğinı b'ir husus vnr, İkinci Cihari Harbinden sonrc:ı. Fransa' da 

Cezayir kuvvetlerinin koı:;.mtahı Fransa 'ya taarruz etmeyi düşünraüştü. 

Fransız hükümetinin buna lmrşı tedbiri, Fransız halkını silahlandır

mak oldu. Ben de şunu diyorum ki, Türkiye'de Anayasayı korumak, 

Anayasayı halkııı. indirmekle mümkündür. Çünkü, Anayasanın hakiki sa

hibi halktır ve biz halka Anaynsanın, A~ayasal özgürlüklerin neler 

olduğunu öğretr:ıeliyiz. En sağlam sığınacağı yer halktır. Bu vesi·

leyle Kongrenizi selamlar ·hürmetlerimi sunarım; (Alkışlar) 

BAŞY~N- Teşekkür ederim Sayın İlhan Baykent. 

Söz sırası Sayın Ayten Dik'de, buyurun. 
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AYTEN DİK (!stanbul)- Bütün arkadaşlarımı ve Başkanlık Divanı

nı saygıyle seladıarım. 

Arkadaşlar, öncelikle 'şunu belirtmek isterim, ben toplum kar

şısında fazla konuşma yapmış, bunu alışkanlık haline getirmiş bir 

kiş~ değilim. Üstelik tekrarlar oluyor, vakit kısıtlanması söz ko

nusu, bu bir yerde benim gibi acemiler üzerinde moralman baskı 
\ ' 

yapıyor. •. O bakıradan fazla tek1emeler, sürtüşmeler olursa ,şimdiden 

hoşgörünüze sığınıyorum. 

İkinci belirtmek istediğim husus, bfum.daı. tekrarlamanın lüzum

suz olduğu kanısında değilim. Hepimiz arkadaşlarımızın her şeylerin

den keserek ödedikleri belirli bir aidat toplannası sonucu bizlere ' 

verilen para ile buralara gelmiş bu~unuyoruz. Buııların karşılığını 

verebilmek için sadece dinlemek, benden önce konuştu yeter demek 
1 

bence yeterli de~il. Ayrıca, E·rdoğan arkadaşımızın adeta Yönetim 
\ 

.Kurulunun sözcülüğünü yaparcasına konuşmasından sonra, nasıl,ki 

Yönetim Kurulunun da cı.yrıca konuşma yapmasını beklemiyoruz demek 

biraz tuhaf olduğu gibi, bizim de her birimizin kendine göre bir 

meseleyi anıatma tutumuvardır, bunu da dinlemenizi rica edeceğim. 

ERDOGAN BİGAT (Ankara):_ Belki Hoca tekrar etmeyecek. 

Af'TEN DİK (:Devamla)- Bile:rııeyeceğü1, ama biz tekrar etmemesini 

bekleyemeyiz tabii, bu da herkesin hakkı. 

Efendim, Yönetim Kurulu raporunu, Başkanlık raporunu okuduk. 

Burada ana konular teker teker ele alınmıştır. Benden önceki 

. arkadaşlarımın· değindi~i gibi, yo.rgı kararlarının uygulamaaması, 

TRT'nin keyfi tutu~u, a4tidemokratik kanunlar, temel kanunların 

hazırlanması, amacını yitirmiş ve anlamlarını yitirmiş kananlar, 

sıkıyönetim mahkemeleri ve Kanunu, 141,~2, 163 ncü maddelerin 
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düşünce özgürlüğünü ne derece zedeledi~i ve kaldırılması gerekti~i, 

sanat dokunulmazlığı, memleketinüzde alahildi~ine kol gezen tedthiş 

olayları, Devlet Güvenlik Mahkeme-si sorunu ve giderek :qıeslekl. so

runlar teker teker incelenmiştir. 

Bunlar için tek telimeyle çok çok güzel diye bir de~erlerldirme 

yapmak mümkündür. Ancak, bu kadar derinlemesine, bu kadar bilimsel, 

hatta unuttuklcı.rımızı hatırlatırcasına yazılmış ba Yönetim Kurulu 

raporu için teşhisleri mükemnel diyoruz. Bunların içinde-, ple alınan 

konular benirı e~er yanılgıya Q_üşmüyorsaı::ı, ön çalışma niteliğinde 

bir rapor sıkıyönetim nahkemeleri konusunda, yeterli de~il. Temel 

kanunların hazırlanması ho.kkında kanun taBC'crısı hazırlanmış. Genel 

adalet sorunları incelenmiş. 

Ancak, daha önceki Genel Kurul toplantılarımızda talimat nite

li'ğinde de olsa, Yönetin Kuruluna ilettiğimiz sorunların herhangi bir 

çözüme ulaştığına rastlamadır::1 ben rcı.porda. Bunlar :ıiı.iÇin __ o_ld:ı;ı.,_ _ __ac.aba.._ _______ , 

kifayetsiz mi , yahut biz kendilerine yeteri kadar yol mu göstere-

medik veya olanakları mı kısıtlı? Bunları bilemeyeceğin. Ancak, 

bütün bunlara rağmen TRT'nin key~i tutumuna devam ettiği, anarşinin 

alabildifi:ine kol gezdiP;i, sıkıyönetim mahkenelerinin ve Ka:r;mnunun 

hala yürürlükte olduP;u ve bütün düzensizliklerin de devam ettiği de 

üir gerçek. 

Bunlardan çıkan sonuç şu oluyor; birtakım yazışmalar olmuş. 

Birtakıırı çalışmalar, akademik bilimsel çalısmalar olmuş. Ancak, 

demek ki, bütün bunlar sorunları çözmeye yf3tmiyör. 

Arkadaşlar, Cumhuriyet Gazetesinde yakın tarihte Eyüp At,ır 

Ceza Üyesi Sayın Tahir Yörük'ün bir yazısı yayınlandı. Konu, savunma 

ve avukatın ba~ır:ısızlı~ı. Bu yazıda p.vukatın savunma özgürlüğüne, 



.. 

166 ...:. 

bağımsızlıgına uzun uzun yer ver\ldi ve Adalet Bakanlığının baskısı 

·altında olmasının öncelikle savunma özgürlüğünü zedelediği', bu ve

sayetin kalkması gerektiği, vesayet altına alınmasını ortaya koyan 

maddoler sırayla gösterildi, kendilerin.e çok çok' teşekkürlerimizi 

bild;iririm~ Bizim yapabileceğimizi, yazdıklarırriızı arkadaş da bizim 

mesleğimizden olmamasına rağmen bir hakim. oımasına·rağmen çok güzel 

dile getirmiş. Diğer aktüel Konular da her gün gazete saygalarında 

yer almaktad7r; ama netic'e ne~ bütün bunlardan fazla olarak bizim 

Barolar Birliği olarak elle tutulur yaptığımız ne var, ne sonuç 

almışız? Demek oluyor.ki, bizde teşhis çok mükemmel; ana tedavi 

zayıf. Peki, bu hasta ne olacak, ölecel<: mi? Demek ki, bütün me1sele 

teşhisle tedavinin bir arada ~ötürülnesL 

Arkadaşlar, çağıtnz uğraşını tabii mürıkün mertebe di(';erleri 

için söylüyorum, bizim için demokratik yollardan kendisini aydınla

, tabilir ve isteklerini kabul ettirebilir bir çabaya dönüştürmüştür~ 

' Yaiıi önemli olan, so~uç almaktır. EP:;er başarı varsa, ortada yaptık 

diyebilecegimiz bir şey vardır. 

Biz pekala raporlardan da anlıyoruz, güncel olayl:ardan da 

anlıyoruz ki, kendimizi dinlet'1miyoruz·. Kulaklarını ve gözlerini 

bize kapıyorlar. Oysa, Barolar Birlir,i kendi deyimleriyle Türkiye-
. ' . . 

nin değerli hukukçularını sinesinde barındıran bir teşekküldür. Bize 

kulak vermeleri gerektiEtini yine kendileri söylüyorlar, oysa her 

sözümüze kulak tıkıyorlar. Hiç bir zaman bizi dinlemek, işlerine 

gelmiyor. Acaba neden? Bunların basit misali yine rnporda yer almış, 

Avukatlık Kanunu yönetmeliF,i üzerinde bir maddede takılınmış. Bu 

madde de hepinizin bildiği gibi yeterlik önergesinin daha önce s&z · 

almış orkadaşların ho.klarını haleldar edip et:rıemesi söz konusu olmuş 
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ve Birlik Adalet Bakanlığına bir yazı yazmış, maddeye daha pnce 

söz al~ış arkadaşların hakkının mahfuz kalmak kaydıyle yeterlik 

önergesinin gğçerli olabileceği hükmünün konmasını istemiş."Hayir" 

diye cevap vermişler. Bunun gerekçesi çok açık, eğer toplum bir 

karar veriyorsa e'kseriyetle, niçin onun fil;:rihe hürmet edilme sin, 

h~la konuşmalar devam etsin. Birliğimiz cevap vermiş, bu bir kısıt-

lamadır, söz hakkını kısıtlamadır, daha önce söz al~ış olanların 

hakları mahfuzdur, bu kayıt eklensin demiş. Kabul etmemişler ve 

istedikleri şekilde hazırla~ışlar. 

Daha önce söz alan arkadaşlar da b&lirtti, en azından Hazineye 

ait ücretli vekaletler maktu olarak uygulanıyor, hiç bir yargı 

kararı uygulanm~yor. Bütün bu keyfi hareketler ortada. 

bundan acaba şöyle bir sonuç çıkarabilir miyiz? Çok 'sevdiğim 

bir arkadaşıının annesinden ve babasından bahsedeceğim. Evde daimt 

bir takışma havası vardı ve begonyadan bir yaprak kopmuştu. Hanım 

onu aldı ve bir şişenin içine koydu. Birkaç gün sonra arkadaşıının 

babası geldi çiçeği aldı ve saksıya dikti. Annesi sesini çıkarmadı 

ve o da aldı şişeye koydu. Adan şişeden aldı saksıya dikti. En sonun-

da bunu saksıdan alınmış şişede görünce, "Bu evde benim bir begonya

ya sözüm geçmiyor" dedi1. Arkadaşlar, bizim acaba ne kadarımı ·sözümüz 

geçiyor? Bütün bu olanlardan sonra sözümüz gGçiyor diyebilir miyiz 

ve geçmiyorsa neden geçmiyor? Halka saygınliğımızı kabul ettirdiğimiz 

bir gerçek. Acaba iktidara niçin geçiremiyoruz? Bunun nedenleri, 

çok açıktır, biz kanundan aldığımız hakkımızı kullanıyoruz. Şurada, 

"Adalet r:ıülkün tenelidir" yazıy~r. Bu r:ıülkün temelinde hala .adalet 

yattıtı;ından bahsedebilir misiniz? Şu tedhiş olayları, hergün ölen 

çocuklarımıza ~ağmen hala adalet va~dır, şu uygulanmayan Yargıtay 
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kararlar~na nağmen, şu ~ygulanmayar yarg~ kararlar~na ra~men hala 

savunma özgürlüğ~ vard~r, Yarg~tay kararlar~, yarg~ kararlaı:-~ ~gu

lan~yor diyebilir misiniz, adaletten bahsedebilir misiniz? Q.zam:an 
' 

biz kanundan ald~ğ~m~z vazife, hak uigulanas~nda bu ~daleti korumak 

mevkiindeyiz. !şte bu korunada sürtü9me başl~yor. Bunun n~deni de, 
' ' ' 

.zannederim arkadaş~n ad~ Mahmut Di~erdem olacak, daha önce söylen-

m~ş bir sözdür, bunun bütlin nedeni, ulusal ç~Karlarla .egemen s~n~f~n 

ç~katlar~n~n özdeşleşm:i,ş olnas~n~aQ.~r. Eğer bütün bu1 olaylarda ·ege

me'n eın~fın yararlar~ zedeleniyorsa, bu· ulusal çıkarlar zeCleleniyo·r 

şekline dönüştürülmüştür've fikir suçu da buradan gelmektedir ı;r-. 

kadaşlar. 

1977 yıli fikir suçlar~nı af .Y~lı olarak,ilan edilmiştir~ Daha 

önce arkadaşlarımın belirtti~i gibi ins~ Haklar~ Evrensel. Bildiri

sine, insan Hak ve Temel Özgürlükleri ai:ı.~laşmasına imza koşmuş olan 

TUrkiye' en azından uluslararasi~ Af Örgütünün ipan·ğları yüzünden 

cezaland~r~lanlar~ affetmek kampanyasına kat~lması. gerektiği kan~s~n

day~~ ve bu konuda da Barolar Birliğine. bir yükümlülük düştüğünü 

düşünü;y;orum, bilmiyorum yan~l~yor muyum? 

Bütün 'bu söylenenıer, daha önce arkadaşların da belirtti~i 

gibi, bir derde dev.am olmas~ iptendiği içindir. Çabalarım~za neler 

eklememiz gere~mektedir? 

Bunun için demokratik,yollardan ne lazımsa yapılmas~ gerektiği 

·kan~s~ndayı~. Ayrıca, şunu da önemle arz etmek istiyorum., burada 

nasıl biz söylüyoruz bize kulak vermiyorlar, bild~klerini okuyerlar 

diyorsak, aynı şeyi kendi içimizde de tekrarlnm.ayalım, Bunu -şu yön- · 

den söylüyorum, genç stajer arkadaı;;lar bi'rtak~m.dileklerde buluriu~ 

'yorlar, fazla üzerinde. durmuyoruz. Kıdem konusunu I zmir toplant~s~nda 
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maalesef halledemedik;-. Ne diyoruz, biz daha iyi biliriz, biz daha 

iyi ,düşünürüz diyoruz. İşte siyasi iktc:uilar da bize aynı lafı söy-

lüyor. 

Eğer bizim saygınlığımızı kazanmamız istenileni vermekle, 

yani iktidara yaranınakla olacaksa, hiç bir şeyimizi elde ederqeyiz. 
\ 

Bunun için öyle zannediyorum ki, kanunla öngörü+müş olan yürüyüş 

hakkı varım yürüyüş hakkını kul:lan;:ı.cağız, eğer ·uygulanmayan yargı 

kararları varsa ki, var, bunları Barolar Birliğinin çağırıda buluna

rak teker teker elde etmesi ve her biri'için kanUni yollara başvu-

rulmas:ı..nın temenj_ni istemesi gereklidir~ Bundan ayrı olarak yine 

olağanüstü toplantıda antidemokratik kanunların görüşülmesi ve karar 

altına alınması söz konusudur. Gereken he~ şeyin yapıluası lazımdır. 

Öyle zannediyorum ki, gün gelecek her birimiz er.1ekli avukat olmak 

imkanına kavuşacağız; ama bütün temennim emekli bekçi olmayalım 

arkadaşlar. 

S~ygılarımla. (Alkışlar) 

-BAÇKAN- Teşekkür ederiz Sayın Ayten Dik. 

Divana gelmiş olan üç tane telgraf var, onları okutuyorum. 

"Van çevresinde vuku bulan depremde carı ve mal varlliıklarını 

kaybedip halen cezaevlerinde bulunan tutuklu ve hükümlüHirin özel 

bir af yasası tasarıs:Lnın siyasal pa·rtilıiırce Meclislere sevki 

yönünden Genel Kurulca tenenni kararı alınması yolundaki tutuklu 
.ı 

ve hükümlü ailelerinin dileklerini Başkanlığınıza iletir, gerekli 
1 

girişiı:::ı.lerde bulunulmasını diler, başarı dileklerimizle saygılar 

sunnrız. 

Avukat Okyar Soydan (Van) 11 
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"Sizinle övünüyoruz. Şahsım ve arkadaşlarım adına Yönetim Ku-

rulu ve sizi tebrik eder, başarılar diler, saygıyle ellerinizden 

öperiz. 

Av. Şinasi Tandoğan" 

"Hukulwn üstünlüğü ilkesini yerleştirme savaşırıında yanınızda 

yer almaktan kıvanç duyar, başarılar dileriz. 

Sayıştay Denetçileri Derneği Başkanı 

Musa Özdemir 11 

(Alkışla:r) · 

BAÇKAN- Efendim, konuşma sırası Sayın Faik Muzaffer Amaç'da, 

buyurun efendim. 

FAİK MUZAFFER AMAÇ (İstanbul)- Sayın Başkanlarım, sayın mes-

lektaşlarım; 

Sözlerine bundan önce konuşan bütün arkadaı:;;larımın söyledik

leri bir. sözü, yalnız tek cümle olarak tekrarla başlayaca~ım; yani 

söziimün tekrarı sadece bir tek cümleden ibaret olacaktır. O da şudur: 

Gerel<: Başkanlık Di vanı, .gerekse Yönetim Kurul u bize gerçekten 

bilimsel metodlarla büyük bir özen~e hazırlanmış ve bir ilim kitabı 
1 

·niteliğinde rapor sunmuştur. Bu söz bütün arkadaşlar tarafından söy-

lendiği için tekrar ediyorur:ı. Hemen hemen; bundan sonra konuşacak 

arkadaşlar'ımın ne söyleyeceğini bilemiyo:rum, ama tahmin ediyorum, 

oy birliğiyle kabul edilmiş bir görüş olduğu belirsin diye tekrar 

ediyorur;ı. 
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Bunun dışında tekrar ·olmayacaktır. 

Biraz evvel, gerek Başkanlık Divanmnın ve gerek Yönetim 

K, 1rulunun1 verdikleri raporların gerçekten bilimsel verileri ihtiva 

ettiğini işaret ettim. Ancak, bu bilimsel verilerden e\de ıiıdilmiş 

olan sonuç nedir? Bunu raporda bulamadığımız için ben başka kaynak-

' lardan bunun cevabını aramak istedim. Benden önce konuşan sayın 

meslektaşıarımdan birisi, lütfettiler, hatırlattılar , dediler ki, 

"Arkadaşların çoğu bültenleri okumuyorlar." 'İtiraf edeyim, bu kusuru 

son sayı için, yani dün bize dağıtılan 40 ncı sayı için ben de iş-

lemiştim, okuyamamıştım. O söz üzerine heTien 40 nci sayıyı okudum, 

kendilerine bu hatırlatmalarından dolayı teşekkür ederim.· Bu sayı-

dan istifa ederek alınan sonucun bu bilimsel araştırmaların kurumsal, 

ı;ıazar5: s~nuçlarinın nasıl pratik bir meyva verdiğini göstermek içi:ı;ı 

40 sayılı bülpe:ı;ıin 13 ncü sayfasından yararlanacağım. 

Olay şudur; Burdar Barosundan iki avukat 'eşilova .ilçesinde 

nezarete alınmış olan I'l.Üvekkillerirü gcÖrmek, onlarla görüşDek is..,. 

tiyorlar. Görüşme sırasında o yerin savreı yardımcısı geliyor ve 

avukatlara "ne yapıyorsunuz, akıl mı alıyorsunuz, kirıinle konuşuyor-

sunuz?" diye sanıkları azarlıyor. Sanıklar"avukatıeıızla konuşuyoruz" 

diyorlar::ıa da, savcı ~ardımcısı, ·"Hayır, olı:tlaz, ko.nuşamazsınız" 

diyor ve sanıkların avukatıyle.görüşmesine engel oluyor. Avukatlar 

mensup oldukları Baroya durumu bildiriyorlar, Burdur Barosu Birlik 

Başkanlığına durumu bildiriye~. Birlik Başkanlığı da durumu yüksek 

Savcılar Kuruluna bildiriyor. Birlik Bqşkanının bu mürncaatı üzeri

ne verilen cevap şudur; cevap Adalet Bakanı yerine, Ceza İşleri 

Genel Müdür Vekili Muami'ler Luğa tarafından veriliyor; "Burdur Baro

sul'lda kayıtlı avukat Kadir Karakurt ile Ertan Bilgin'in Yeşilova 
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C. Savcısı Ahmet Mutlu hakkındaki şikayetleriyle ilgili inceleme 

sonucuna göre, c. Savcısının :c~e.hezesini gerektirir bir cihet bulun

madığından muamele tayinine mahal olmadığına dair ı:ıütalaanamenin 

falan tarihinde tasvip olundıJğu ve keyfiyetin şikayetçi avulmtlara 

tebiiğine tevessü+ ettiği anlaşılmıştır." Birlik Başkanlığı da al

dığ~ bu cevabı şikayetçi Baroya ve avukatlara bildiriyor, bültenden 

edindiğimiz bilgi bu. Acaba, bu olay karşısında alınan bu netice 

karşısında, Birlik Yönetira Kurulu ve Başkanlık makamı .diyebilir mi 

ki, ne yapalım, biz elirüzden geleni yaptık; fakat bu neticeyi ı:üdık1 

Bunu deyip, diyemeyeceğini anlamak için Birlik Yönetim Kurulunun · . 

veya Başkanlık Mamamın:ı,nyazdığı yazıyı okuyalırı. Yazı şu; "Adalet 

Bakanlığı Yüksek Savcılar Kurulu Başkanlığı Ankara. 
' ' 

Burdur Barosu avukatlarından Kadir Karakurt ve Raha Ertan 

Bilgin'in Yeşilova Jandarma Karakolunda nezaret altında bulunan 

müvekkilleriyle konuşmalarına bu yer O, Savcısı Ahmet Mutlu'nun mani 

olduğuna ve başkalarının yanında avukatları küÇük düşürücü hareket

lerde bulunduif;una dair olup, Burdur Barosu Başkanlığından alınari 

falan tarihli adı geçen avukatların dilekçelerinin fotokopileri 

ilişikte takdim kılınr;nş tır, gereğinin takdirine ve bu hususta yapı-

lan işlem sonucunda bilgi verilmesine müsaadelerinizi arz ederim." 

Sayın Başkanımız, Hocamızın bilimsel araştırmaları, inceleme

lerini çeşitli yerlerde ve bu raporla;rda okuyup biliyoruz. Savunma

nın ithamla beraber başlayacağına da:ir çok ciddi çalışmaları var. 

Nerede bu çalışmadan bahseden sa'tırlar bu yazıda? Ben bu yazıda 

Birliğin davayı, yani Şikayetçi avukatın yahut Baronun davasını be

nimsememiş, sadecebir di~er resmi dairelerde her zaman görüp de, 

yakındığımız bürokratik sistemle kendisini havale mercii gibi evrakı 
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oradan oraya havale etmekten ibaret bir görev yaptığı intibaı bende 

hasıl oluyor,'Ayrıca, son cümle üzerinde tekrar durmak istiyorum. 
' 1 

"Gereğinin takdirini ve bu hususta yapılacak işler\in •.• rı Gereği 

nedir? Bunun gereğini eminiz ki, Yüksek Savcılar Kurulundan çok daha 

iyi olarak Birlik Başkanlığı bilir. Binaenaleyh, "Gereğinin·yapılma

sını '1 dememesi lazım bence. Diyecek ki, Eğer bu davayı benimsemiş se 

"Bu yer savcı yardımcısı 'hakkında falah kanunun falan maddesi uyarın

ca işlem yapılmasına," Eğer, "Gereğini" derse, o makamda"ben gereği

ni böyle. gördüm 11 der. Ben temenni ederdim ki, Hoc.amızın ve ·Yönetim 

Kurulunun 181 sayfayı dolduran bilimsel a:r:aştırmaları bu raporda 

kalmas'ln, günlük hayata geçsin. Yani, jüksek' Savcıl.ar Kur;uluna gön;... 

derilen yazıda bu bilimsel araştırmala~ uzun uzun yazılsın, antmtıl

sın ve"Gereği" denmeden, nşu işlemin yapılmasını istiyoruz" diye 

bildirilsin. Bütün bunları rağmen, bunl8rı yaptıktan ,sonra eğer yine 

netice alamazsa, Barolar Birliği yine, "ne yapal,ır::ı, elimizden geleni 

yaptık" demesin, o şikayetçi avukatla ve ilgili Baroyla temas etsin, 

ilişki kursun ve ceza davarsınin açılması birtakım for:::::.alitelere 

bağlı olduğu için savcı hakkında ceza davası açılamamasına rağmen 

o savcı hakkında manevi tazrünll:ı.t davası cıçılabile,ceğini, hukuk mah-

kemelerinde dava açılabileceğini nazarı itibare alarak gerekli 

eylemsel çalışmalarda bulunsun. Bunlar y:"pılmamıştır. Şimdi benim 

düşündüğüm nokta şu; acaba Yönetim Kurulu ve Başkanlık ı;ı;~k.s.ı;r.ı bu 

şikayet in haklı olmadığı kanısında mıydı? Ep:er böyleydiyse, bu şika

yeti Yüksek Savcılar Kuruluna iletmemesi lazımdı. Çünkü, bu şikaye-

tin iletilmesi ve bu neticenin alınması aksi bir netice doğurmuştur, 

o yerdeki savcı yardımcısı ve bu neticeyi duyan diğer savcılar bun

dan büsbütün şımaracaklar, "İşte Barolar Birli~ti de bizi şikayet 
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etti; ama ne oldu, hareketimiz kanuna u;ygunmuş tt deyip, bundan sonra 
A i 

daha beterini yapacaklar. Benim kanaatime göre yapılması lazım gelen 

iş; bu çeşit olaylar karşısında evvela bir havale mercii gibi hemen 
1 

•evrakı bir başka makama havale etmemek, evvela bu şikayetin halüı 

olup olmadığını Baro Yönetim Kurulu inceleyecek, eğer haklı olduğuna 

inanırsa sanki o şikayetçinin vekiliyrıiş gibi bu işte ilgilenecek

tir. Bu yapılmamıştır. 

!şte zannediyorum ki, bütün arkcıdaşlarımın YÇinetim Kurulu 

:kaporundaki biiitün ilimsel, bilimsel verilere ra[1;men, somut bir neti·

ce alınamadığından yakınmalarının sebebi budur. Birlik Yönetim Ku

rulu bu bilimsel çalışmalarını ilgili makamlara ilgili olaylarda 

ile~memiştir ve olaylarda bir vekil gibi yakın ilgisini göstermemiŞ

tir. 

Benim Yönetim Kurulu faaliyet raporunun özü hakkında söyleye-
' 

ceğim bundan ibarettir. 

Bir de biçimsel sayılabilecek bir eleştiride bulunacağım. Yö'-
. ' 

netimKurulu raporunda, Yönetim Kurulu kendisine 'ait olmayan bir 

kısım faaliyetleri kendisine mal .etmiş ve raporuna geçirmiştir. Bu

nun bir tanesine benden evvel konuşan değerli meslektaşım Necla Ha'-

nım işaret buyurdular. Ben di~er örnekleri vereceğim. 

Raporun 69 ve 70 nci sayfalarında· tedhj,ş .olayltırıyle ilgili. 

bir bölüm var. Bu bölüm şöyle bRşlıyor, ııl976 yılı tedhiş olayları 

ile geçmiştir, bu durumdan duyulan kuşku 13.4-li976 tarihli bir 

yazıyla iki büyük parti başkanı:ı;ıın dikkatine şu şekilde sunulmuşturn 

diyor. Bu, Yönetim .Kurulunun kendisine rıal etti(.;i bir faaliyet, gibi 

raporda gösteriliyar. 0:3rsa, biz bültenin 36 ncı sayısında birinci 

sayfada şunu okuyoruz: ııson allıaylar hakkında Türkiye.Barolar Birli[f:i 
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Başkanı avukat Faruk Erem'in AP Genel Başkanı Sayın Süleyman Demi

rel ve CHP Genel Başkanı Sayın Bülent Ecevit•e gönderdiği mektup 

metni, tarih 13.4.19,76." Bu rapordaki mektupla buradaki mektubu 

okursak görüyoruz ki, ikisi de aynıdır. Demek ki, bu faaliyet Yöne

tim Kuruluna ait değil, Başkana ait olan bir faaliyettir. Xönetim 

Kurulu haksız olarak bu faaliyeti benimsemiş ve raporuna geçirmiş

tir. 

İkinci örnek; yine raporun 70 nci sayfasi,"yargı gücüne 

müdahaleler" başlığını 'taşıyor. Burada·'da şu satırlu.rı okuyoruz: 

ıı10 Mayıs 1976 tarihinde bu konılidaki genel görüşümüz Danıştayın 

108 nci yıl~nı kutlama tore:ıinde şöylece açıklanmıştır." Yine bül

tenin 37 nci sayısında 12 nci sayfada görüyoruz ki, bu faaliyet de 

Yönetim Kuruluna ait değildir, Barolar Birliği Başkanına aittir. 

Üçüncü örneği arlcadaşım Necla Fertan söylediler~ Üçüncü örnek-

te adliye yılının açılışı dolayısıyledir. 

Burada bence daha vahiin bir olay vardır. Sayın Birlik Başkanı 

bu konuşmasında son paragrafta, "Siyaset adamları adaletten ellerini 

çeksinler"demiş. Bilmiyorum hant:,i sebeple ise, Yönetim Kurulu ,faa

liyet raporunda Sayın Başkanın bu konuşma metninden son paragraf 

çıkarıımıştır. Yönetim Kurulunun böyle bir yetkisi .olduEi;u kanısında 

değilim. 

Şimdi tahmin ediyorum ki, benim bu sözlerim üzerine bir kısım 

arkadaşlar şöyle düşünabilirler, efendim Birlik Başkanı Yönetim 

Kurulu Başkanıdır, binaenaleyh aynı rapord~ Birlik Başkanının imzası 

olduğuna göre, birbirinin içine girmiş durmndadır, bu nedenle Yönetim 

Kurulu Başkanın çalışmasını haksız yere mal e+;miş gibi bir durumla 
1 

itham edilmesi haksızdır denebilir. Benim buna cevabım şudur; malum 
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Avukatlık Kanununa göre Birliğin altı organı vardır. Bu organlardan 

birisi Yönetim Kuruludur, Birlik Başkanı Yönetim Kurulunun da Başka~ 

.nı olmasına rağrıen ayrıca Başkanlık makamı Kanunda bir organ olarak 

gösterilmişt~r ve yine Yönetim Kurulunun görevlerinden ayrı olarak 

Başkanlık makamının görevleri sayılnıştır. Binaenaleyh, Birlik Başkanı 

bu'faaliyetlerini Yönetim Kurulu Başkanı ola~ak de~il, Birlik Baş

kanı olarak yaptı~ına göre, b\1 faaliyetleri Yönetim Kurulunun benim-
' . ' 

semesine hakkı yoktur. Bu sözünün bir kanıtı olmak üzere·4o sayıyı 

göstermek istiyorum. Aynı $ekilde Birlik Başkanı Sıkıyönetim Kanun 

tasarısıyle ilgili bir rapor·göndermiştir ilgili makamlara; fakat 

bu raporunda şu cümleyi koymak iüzumunu ·görmüştür; "Yönetim h.urulu-

muzun "2.10.1976 tarih ve falan.sayılı kararı uyarınca raporu 

sunuyoruz" diyor. Bunun için ben bu Birlik Başkanının verdiği raporu 

Birlik Başkanının faaliyeti olarak değil, gerçekten Yönetim Kurulu~ 

nun faaliyeti olarak kabul ediyorum. Çünkü, Yönetim Kurulunun kararı-

na dayandırılmıştır. Bunu haksız bir benimserıe diye saymıyorum; 

fakat önce saydığım hususlard'a böyle bir işa~et bulunmadığına göre, 

o faaliyeylerle Yönetim Kurulunun hiç bir ilgisi yoktur, bu doğrudan 

doğruya Başkanlık makamının bir faaliyetidir. 

Yönetim Kurulu raporunda fazlalık gibi gelen bir başka konu da, 

bence şudur; 171 sayfanın başlığı, "Türkiye Barolar Birliği'DisipJin 
. . 

Kurulu çalışmalar.ı 11 diye başlıyor ve bu faslın son cürılesi de şöy-

ledir, "Blde kalan ve tetkiki devarı eden 4 dosya ile o tarihe kadar 

gelecek do.syaların incelenmesi bi tirilecektir." Bu faslın bulunduğu 

kısmı tetkik ettiğimiz zanan şunu görüyoruz; bunun başliğı"Yönetim 

Ku,rulunun yıllık çalışma raporu" Disiplin Kurulu YönetiL1 Kurulunun 

emrinde midir ki, Yönetim Kurulu kendi çalışma raporuna illlisiplin 
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Kurulunun çalışmasını bildiriyor ve ayrıca da bir tdahhütte bulunu-

yor,"Disiplin Kurulu bu dosyaları da inceleyecektir" diye, bence 

buna hakkı ve yetkisi yoktur, fazladır. 

Bu sözleri:tnle dolaylı bir şekilde Başkanlık' raporunu da eleş.

tirmiş bulunuyorum. Başkanlık .raporu ilk cümlemde de söylediğim gibi 

gerçekten bize. bilimsel verileri ihtiva eden bir ineeıeıneyi taşı-

yor; ancak Başkanlık raporunun bundan ibaret olmayaca~ı kanısındayım. 

Ben Sayın Başkanımızın gelecek senel.erde de bu çeş,i t bilimsel araş

tırmalardan bizi yararıandırması dileğinde bulunurum; ama raporun 

sadece bu bilimsel çalışmalarla yetinmemesini isterim. Biraz evvel 

de arz etti~im gibi, kanun Başkanlık makamına da görevler vermiştir. 

Başkanlık makamı acaba bu gffirevleri yapmamış mıdır? Ben özür dile

yerek şunu kaydedeyim ki, alçak~gönüllül~k daima makbul bir şey 

olduğu hEllde, Snyın Başkanımız buradiı alçakgönüllülük yapmış, gös-
' 

terdiği faaliyetleri biraz evvel saydıpım gibi Yönetim Kurulunun 

faaliyetleri arasında eritme yoluna gitmiş, kendisini büyük bir 

alçak gönüllülükle hiç bir iş yapmaz durumuna geçirmiştir. Ben ken-. ' 

dileriı;ıden özür dileyerek söyleyeceğim, bu çeşit bir alçak gönüllü

lüğü alkışlayamayacağım. 

Bu sözlerim biraz biçimseldir, arkadaşlqrımız~n çok özlü konu~ 

lara dokunduklnrı bir günde benim bu biçimsel olaylara teriias etmeme 

rağmen beni dinlediğiniz için hepinize teşekkürler ederim. Saygı

larımla. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Faik Muzaffer Amaç. 

Söz sırası Sayın Merih Sezen'de, buyurun. 

MER!H SEZEN (!stanbul)- Sayın Başl:anlar, sayın meslektaf?larım; 

Efendim, ben 30 ncu yılını kamu görevinde tamamlayan bir ar-
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kadaşınız olarak ilk defa ayrılmak üzere olduğum Hazine Avukatlığın-

dan durumum dolayısıyle bu meslekte çalışan arkadaşların sorunlarının 

en canlı olan ve belki hepinizin bildiği; fakat Barolar Birligince 

öneBle yardım edilmesi lazım gelen bir noktaya temas edeceğir1. 

Sayın meslektaşlarırn, tam 28 seneden beri devlet avukatlığı 

yapıyorum. Bu 28 sene içinde avukatlık mesleğinin savunmanın bağıB

sızlığıyle bağdaşmayacak şekilde birte,kın yukarıdan aşağıya baskı

ların olmadığını söylememe ir1kan yoktur, bunu kabul edersiniz. Ancak, 

bilmiy'oru:r.l bütün Türkiye' nin yörelerinde çalışan kar:ıu avukatları ne

ler le lmrşı lmrş,ıya geliyorlar? Kişisel gücümüzle bazı etkileri 

gide:rmeye hepimiz çalışmış durur:ıdayız, ancak bildiğimiz bir .olay 

var. Bir kanun meselesidir bı:iüki, Türkiye Barolar Birliği nasıl 

yardım. edebilir, düşündüklerimi söyleyeceğim. Yalnız size teknik 

birkaç misal vereyim. 

Hukuk davasında dava biter, lO bin liranın üstündeki davanın 
1 

tem.yizinden vazgeçilı:nesi, o zar:1anın değerine göre 10 bin lira çokmuş 

galiba Danıştaya başvurmak suretiyle ·ancak oluşabi.lir. Düşünün, 
1 

15 günlük temyiz müddeti içinde avukat ilaını tebellü edecek ve kendi 

kanısına göre hukuk bilgisine göre böyle bir ilam uygundur, bu 

temyiz edilemez kanısını kullanacak, yazacak, Danıştaya gidecek, 

Danıştaydan emir gelecek bu temyi$den sarfınazar olayı olacak. Böyle 

bir şeyin fiili olarak olnasına imkarı yok, olasılığı olmayan bir 

şey. Ne oluyor; kendi kanaatine, kendi hukuk bilgisine aykırı olan 

bir ilaını usulen ternyiz etmek durumuna düşüyor, bütün kamu avukat-

larının birinci derdi budur gibi gelir bana. 

Bunun dışında dava açmak için hukuki düşüncesi itibariyle doğ

ru bulr:ıayan bir avukatın nahiyet bir rrrütalaa vermek suretiyle hakkı 
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vardır. Açınız dendiği zaman bu davayı açmak durumunda .bütün kamu 

avukatları. Bu da avukatlık mesleğiyle kabili telif değildir kanı

sındayım. · 

Şimdi bir kıymetli meslektaşı~ln konuşurken çok haklı olarak 

dedilerki, "Avukatlık rıesleğiyle iş akti, işveren-iş münasebetinin 

dı~ında bir. hizmet akti şeklinde oluşan kanu avukatlığı acaba avu

katlık r:ıesleğiyle kab;ili telif .ı:cıidir? "Hizmet aktinde işveren sizden 

bazı şeyler bekler ve birtakım talimatlar verir ... Bu t?alimatlar avu-

katlık mesleğiyle bağdaşnaz."Katılıyorum kiymetli arkadaşıının fik

rine, Devlet memuriyeti anlayışıyle avukatlık mesleği de katiyen 

bağdaşamaz. Bu kesindir. Ben ve benim gibi. arkadaşlarım yıllardan 

beri mer:ıur olmadığımızı kanıtlamaya çalıştık ve ner sözün başında 

biz İstanbul, Ankara, Muş Barosuna kayıtlre avukatlarız, önce avu

katız, sonra avukatız bununla aramızda iliŞki nihayet vekil-müvek

kil ilişkisi:p.den ibarettir, bizim yapmamız imkansız olan şeyieri 
' \ ~ . ( 

yaptırmaya kalkarsanız, biz bu işe sonveririz ,diyebiliriz; ama \ 
bunu herkes devamlı olarak ·söylemek durumunda kalmarıalıdır. Onun 

için bu konunun üzerine işaret olarak değindim. Yapılacak şey bir 

kanun meselesidir. Bu Kanunu oluşturacak olEm Devlet avukatlarından, 
' ' ' 

Hazina aVU:ka tl arı için Maliye Baı:Canlı~ıdır, kabul Maliye Bakanlığın-

dan kinse böyle bir kanunu hazırlamaz, hazırlarsa• dalı.a da fenasını , 

hazırlar, bunu da biliyorum; fakat Türkiye Barolar Birliği avukatlık 

mesleğiyle kabili telif olmayan çalış.maları önl~yici ilkeleri devam

lı olarak kamu kesiminde çalışan avukatların bağlı oldukları idare

lere yansıtmakta büyük yardınları olur d,üşiincesindeyim. Bunu Tür-

kiye·Barolar Birliğinden bir yardırı .ve bir meslek görevi olarak 
1 

tekrar tekrar. rica ediyorun. Bu mesleki açıdan benim söylemek iste-
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diğim bir olaı.ydı, bunu da söylemiş bulunuyorum.. 

Arkadaşlar, ikinci bir noktaya temas et:oek istiyorum. Çelişik 

bmr durrunla karşı karşıyayız, bu kesin, Türkiye Barolar Birliği 

7 ve 8 nci ~ılına bastıf;ına göre, her şeye rağmen şunu söy-lemek 

lazım gelirse~ bütün Genel Kurullarıyle Bütün Türkiye Barolarında 

büyük bir gelişim var.; Oysa,,hukuk sistemimizin içerisinde adalet 

mekanizmasında al{sinş ç()küş daha hızla devapı etnektedir.Bu çelişik-
·' 

liği görmemezlikten gelmeyeliq.. Manzara arkadaşlarımın söylediği 

gibi ü~ kelimeyle söyleyeyim, vahimdir. Adaletin tevzi edildiği 
' bina yok, dosyalar mahkeneleri ve terı.yizleri boğmuş, karar verecek 

zaman yok, bu~ları biliyoruz .. Peki, bütün bunların düzeltilmesi 

·için birtakım kanun tasarıları var, ne yapnak lazır:ı? Zannediyorum 

ki, bütün konuş:o.aların sonunda düC;üml~nin ve hepimizi düşündüren 

nokta bu; Ne yapnalı, nasıl, yapmalı? 

... · 
!şte burada düzey~el olarak düşünecek olursak, bizim meslekı 

ihtiyaçlarınızı derhal T~rkiye Barolar Birliğine iletelim, bu gerek

sinmelerinizin gereği, ne,ler yapıl:oası lazım geliyorsa, hangi 

makamlara başvurmak lazım geliyorsa başvursunlar, hatta kanun şek-

linde bir işlem yapılacaksa onun tascı.rısını da. yapsınlar. Bununla 

.. bugüne kadar önenli bir sonuç alınmadığı nuhakkak. Bütün arkadaşla

rı:oızın vardığı sonuç bu. ~eki, tekrar soruyorum, ne yapma~ lazım? 

Arkadaşl~r, yapılacak şey; belirgindir gibi gelir bana. Geçen 

Genel Kurulda da arz etme'ye çalıştığııı1 çağımızda bir olay var. Bu 
' ı 

bizim Kuruluşumuza daıaykırı olmayan bir durum meydandadır. Türkiye' 

de egemenlik bilindiği gibi ynlniz parlanentoya ait def;ildir, Anaya-

sal kuruluşlara aittir, bu bildiğimiz bir olay. Çindi demokratik 

oluşum içerisinde bu kuruluşlar Birlikte egerıenliği götürüyorlar. 
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Peki, bunlar nereden yankıları ve yönleri alacaklardır? Yankı ve 

yönü oluşturmak kamuoyunu oluşturmnlüır. Kamuoyunun şiddetle,devamla 

istemeditı;i bir şeyi sureti katiyede kimse zorla uzun sürede yaptı-' 

ramaz, bu da belli olan bir kuraldır. Demek ki, Türkiye Barolar 

Birliff;i teknik yönlerden bütün bu başvurmalarının yan=7nda, bilindiği 

gibi yapılması lazım gelen olay, bir belki sözcük fazla değişiktir, 

bir baskı grubu demiyelim; fakat pir fikir oluşturma ve bir hukuk 

fikri oluşturma merkezi olarak Türk kamuoyunda gerekli etkinliğini 

yalnız ve' yalnız bir bildiri,. bir konfercı.ns, · bir açıklama ile yap-· 

mayaca.ktır. Bunun ilintilerini son şeyine kadar söylemeye lüzum 

yok, temenniler faslında bumı daha açıklıkla belki söyleyeceğiz. 
' ! 

Ben prensip olarak bu hususta Türkiye Barolar Birliğinin kanunların 

oluşturulması ve resmi makamlara başvurmak ve bize yardırı etı::;ıemeyi 

aklına koymuş makamlardan devamlı istekli bulunmaktan ibaret bir 

görBvi bulunmadığını, bunun dışında o makamlara o fikri değiştirecek 

etktyi yapacak or~auı, hazırlamakta büyük etkisi olabileceğine kani

yim, bunu vergulamak istedim. 

Üçüncü ve son olarak söylenek istedif,im bir olay var. Bu da 

bir kavram k~rışıklığını ortadan kaldırmak için bunu tekrar söylemek 

istiyoruı:n. Sayın Cengiz İlhan a;rkadaşımı.z"hukukun üstünlüğü yanlış 

- anlaşılıyor"demiştir, "Bir kısmı şöyle, bir kısmı böyle anlıyor, 

·.aslında yok" demiştir. Sanıyorı.;ı.m ki, hukukun üstünlüi1;ü prensibinin 

tarifi en son, yani bizirı hukukumuza ve Türkiye Barolar BirliP;i 

eliyle Türk kamuoyuna yayılmasının menbaı Bankok'ta uluslararası 

Hukukçular Bürosunun yapmış olduğu son tariftir. Arkadaşlar bu tarifi 

belki de yüzlerce defa yaptık; ana bu kavram karmaşalığını önlemek 

için o tarifi tekrar söylüyorum; "Serbest seçıi;nle bir Parlamento 
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oluşturan ve bu toplum içerisinde bafoımsız bir Bahkeme ve tabii 

hakimi buluna~ ve bu.tabii hakiınıerin burmiş olduğu objektif .karar

lara gö:ı;·e idnre edilen toplumlarda hukulrun üstünlüğü vardırıı deni-

yor. Bunun kestirme sonucu şudur: Kişinin ve topluoun,organların , 

derneklerin böyle yönetime karşı , yönetimin keyfi idaresine karşı 
. ' 

korunabilmesinin bulundu~u ortam, hukukun üstünlüğünün bulunduğu or-

tamdır. Devam ediyorum, ııözgürlüğün buıunduğu,orta:rıda ancak hukukun 

üstünlüğü olabilir. Özgürlü~ün bulunduğu ortam da, yönetimin kontrol 

edildif!;i ortamdır. Yönetirün kontrol edilemediği ortamda, yani key

filiğe açık kapıların bulundu~u ortamda özgürlük olamaz. Özgürlük 

olmayan yerde hukukun üstünlüğünden bahsedilemez. Hukukun üstünlüğün-

den bahsedilemeyen ye~de hukuk devletinden bahbedilemez, GideFek 

böyle bugünü buluruz. 

'Türkiye benim ve bütün arkada0larımın da iştirak ettiği gibi 

bu ortamda hakikaten hukukun özgürlüğü mertebesindeki istenen ortam-

da değildir. Aksine, yöneti:rıin kontrol edilmemesinin mümkün olabile

ceği or"taryın yaratılmak istendiği acaip bılır durumdadır. !şte Türkiye 

Barolar Birliğini teşkil eden tüm hukukçuların burada dünden beri 

bu kürsüde buna hayır dediklerini gördük, bundan çok memnunum. 

Saygılar. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın ~llerih Sezer. 
' 1, 

Söz sırası Sayın Burhan Cahit Altan'da, buyurun. 

BURHAN CAH!T ALTAN (Çanakkale)- Sayın J:?aşkanlarımı ve ı:mh

terem arkad~şlarımı saygılarımla selamlarım. 

Muhterem arlmdaşlar, birçok arkadaı:;:larım saygınlık konusu üze-

kinde durdular. Ben de bu konu üzerinde durmak isterim. Ben derim 

ki, saygınlıkla şeref ayrılmaz bir kel'imedir adeta. Barolar Birliği-

''j ::: 
~;ı 
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nin ,saygınlı~ı teker teker bizim saygınlıklarımız, Baroların saygın

lı§;ı, nahiyet bunların toplamıyle BarOlar Birliğinin saygınlığı 

doğar. Acaba, bizler teker teker saygınlık içinde hareket ediyor 

muyuz, bunun üzerinde durmak gerek. 

Şeref, manevi bir vasıf, bi_r 'avukatın şerefi, avukatın mesleğe 

bağlılıf;ı, saygısı, avukatın arkadaşlarına karşı saygısı ve avu

katın kendisine karşı saygısından doğar. Atmba, bütün arkadaşla-

rımız mesleğimize saygılı mıdırlar? 

Arkadaşlar, duruşmadaki halimiz, duruşma dışındaki tavrımız, 

hakimler le ilişkimiz, savcılarla ilişkimiz, müvekl~illerle ilişki

miz, bunlar üzerinde 'durulacak konular. Bir avukat düşünün ki, 

hak:i,min huzurunda ezilr:ıiş du:r;urrıda, ha.kimin huzurunda alnı. daima 

yerde, bir.duruşTia salonundan çıkarken gerisin geriye çıkar ve 

;ikiye katlanır,' hakimden sayr:ı duyanıaz bu kişi. Avukatlık mes

leği de saygı duyamaz bu kişinin şahsında. Bir milletvekili dü·-

' şünün ki, Barolarla ilişkisini kesm~ş, sanki i~inden çıktığı bu 

topluluğu tamamen unütmuş, o milletvekili mesle~ine saygısızdır. 

Bir bakan düşünün ki, şu koca Genel Kurula Türkiye'de en çok· iti

barı olması lazu1 gelen .Genel Kurula, Ankara' da olan toplantısına 

dahi gelmez. Nihayet buraya gffinderdiği bir telgraf iki satırı geç

mez. O bakan, içimizden çıkani bir bakan. Mesleğe saygısız bir ba-

kan. 

Arkadaşlar, mesleğe saygısızlık, arkada:şlarımıza tam saygı

mız var mıdır? Düşünün ki, duruşmalarda birçok zaman çekişmelerde 

arkadaşlarımızı küçültüri:iz, duru~ma dışı müvekkillerimizle terıa§

larımızda arkadaşlarımızı küçültürüz, katiplerin huzurunda, hakim

lerin huzurunda, mübaşirin·, gardiyanın huzurunda ark~daşlarımızı 
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,küçültürüz. Bizde bu saygısızlık, birbirimize karşı tam saygısızlık 

olmadığı müddetçe başkasından saygıyı asla beklemeyelim arkadaşlar. 

Arkadaşlarım, başından geçen bir hadiseyi. anlatayı,m. Sulh 

Ceza Hakiminin odasına girdim~ Orada Agır Ceza Reisi de oturuyordu. . t 
Bir avukat arkadaş ayakta ezgin, iki büklüı::ı. Bana.Reis, "Cahit Bey, 

bak arkadaşın ne diyor?" dedi. "Ne diyor?ıı diye sorduğumda, "Diyor

ki, duruşmalarda bize karşı çok iyi davranıyorsunuz, bizi azar-
• 1 

lamıyorsunuz, bize müsamahalısınız" diyor. Bozuldum ve "Heis Bey, 

e(;ter o arkadaşınız azarlanı1ak istiyorsa onu azarlayin; ar:ıa avukatı 

değil 11 dedim. Arkadaşlar, bir avukat sırf dalka1rııkluk oisun diye 

gününü geçirmek, hakimle :r:ıünasebetlerini iyi kılmak için bu şekilde 

hakime dalkavukluk yaparsa, onu insanüstü görürse, kendi seviyesinde 

görme'zse sayginlık duyulmaz arkadaşlar •. Ben bu konularda gerek ar

kadaşlarimın·ve öncelikle Baroların titizlikle davranmasını bilhas

sa rica·,ediyorur:ı. Ancak, say .. ınlık konusundaki atılımları oneian 

sonra Barolar Birli€1;inden 'beklemek gerekir diyorum. 

Arkadaşlarım, Barolar Birli~inin Türkiye'de saygınlığı. Say-

gınlık neden do(;tar, sayg~nlığın şartları nedir, ne getirir insana 

saygınlı(;tı? Benim bildi~im saygınlık, şerefli olmaktan, haysiyetli 

olmaktan, bilinçi olmaktan, bilgili olmaktan, faziletli olmaktan, 

iyi tabiatlı olmaktan, ·başlmlarını düşünr:ıekten dofi;ar. Benim bil-

diğin saygınlık budur; ama yşni bir say,· .. ınlık daha do(;tdu, bu da 

kitaplara geçti, bugünkü iktidarın şeref anlayışı o, şerefle itibar 

bugün karışıyar arkadaı;;lar. Şeref başka, itibar başka. !tibarda 

para itibarı olur, mevki itibarı olur ve bugün siyasette ön planda 

oy itibarı vardır. Şimdi Barolar Birliğinin saygınlığı eğer şeref 

itibarı mevzubahis olursa yücedir arkadaşlar, bunda hiç k~msenin 
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tereddütü olamaz. Ama, Barolar Birliğinin oy itibarı rnevzu olursa 

bugün oy itibarında bir sendika ile. Barolar Birliğinin itibarında 

dengesizlikler var. Mesela, bir DİSKlin, bir TüRK-!Ş'in toplantısı 

olur, buna bütün siyasiler tan manasıyle itibar içinde görünürler, 

onlara adeta kendilerini sevdirmek, saydırrnak, onlara hoş görünrnek 

için elleril'ıden gel er her şeyi yaparlar, belki dalkavukluk da yapar

lar. O iktidar, onlardım oy kapabilir tıiyim, benden yana ol;urlar mı 

diye basını ile televizyonu ile, radyolru ile devamlı olarak onları 

.puhpuhlar. Çünkü, o işçi çevrelerinin milyonluk o;ylari vardır. 

Acaba onları ben kapabj_lir r:ıiyim ;ıııeşinde hepsi; ama Türkiye' de 15 

bin Baro mensubu var, nihayet onlar bizitı kudretirnizi 15 bin oyluk 

görürler; ama ben derir:ı ki, Türkiye'de 15-:16 bin avukat varsa, 

Türkiye'deki 15 bin avukatın oyu 15 bin de~ildir arkadaşlar. Her 

birinin en aşa?;ı 5-lO'ar ben oyu vardır, bunu böyle bilsinler , 

itibarı ona göre düzenıesiriler ve düşünsünler. 

Arkadaşlarım, eğer Barolar Birliği itibar konusunda iktidarın 

yanında ol'Sa, İktidarın kanun dışı ta-sarruflarına evet dese, fetva-

sını kanun dışı tasarru~larında , kanun dışı tututılarında hukuk , 

prensiplerine aykırı, davranışlarında müspet-kullansa, bugün Baro

lar Birliğinin itibarı bu İktidarın karşısında tanın da üzerindedir 

arkadaşlar. 

Ben Barolar Birliğinin bizim anladığ;ırnz manada saygınlığının 

tam olduğunu iddia ediyoru:cı ve eğer başkalarının anladığı r1anada 

bir saygınlık durumuna düşerse, ben kendini bu Barolar Birliğinin 

dışında göreceğimarkadaşlar. Öyle bir itibarı düşünmüyoruz biz 

asla. 

Arkadaşlarım, bizlere,avukat kişilere nedense hukukçu olmamıza, 

',1 
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düzende. söz. sahibi bulunmamıza ve mahuh:kak ki, tesirli bulunacağı

mızı bilnelerine rağmen kendilerini daima İktidarla rakip görürler 

bizlere •. İdare bizleri kendilerin.e rakip görür. Hnkimler, savcılar 

bizleri kendilerine rakip görürler. Biz adaletin tecellisinde en 

az hakimler ve savcılar kadar görev sahibiyiz ve bu görevimizi de· 

tam yaptığınız .idd:lasındayız. 

Birliğin raporunda hakikaten sevinçle okuduğu.m bszı girişir.:ıler 

var. Bunlar arasında temel kanunların değiştirilmesiyle ilgili 

komisyon çalışmaları, kanun teklifleri var. 

Arkadaşlarım, r:ı:ahakkak ki, temel kanunların değişeıesi, şart; 

ama bugün savtlnma mesleğimizde bizleri çok üzen durumlar var. Garp 

memleketlerinde S>lvuntıa polisten başlar; ama bizde sa·vunma ancak ve 
ı . . 

ancak son tahkikata t;irmekle başlar. Sayın Orhan Apa;ydın arkadaşı-

mız, 11 lmnunda değişikliğe lüzum yok, kendi hakkını arayabilen, kavve

tini gösterebilen kişi poliste dahi bu ınesleğini icra edebilir" de.:.. 

diler. Ben bunun aksi görüşündeyim. 

Arkadaşlarım, eP;er savcı, sanıkla görüşmemizde sakınca görür-

se yanımızda bulunacak. Dosyayı tetkikte mahzur görürse, ki biz 

i timat edilir kü,dler değiliz, savcı i tiraat edilir kişi, savcının 
' elinde dosya, her şeyi yapabilir, sanki biz dosyayı görürsek adalete 

jilet atacağız. Bu anlayış içinde olan savcılar bize dosyayı gös-

terrnek istemezler ve kanunda var, der ki, nsakınca varsa, ancak 

zabıtlar ve sanığın ifadesi gösterilebilir." Arkadaşım, mahsur yok 

demişti, mahsur büyü:K. Düşünün ki, so.vcı, iddiacı ilk tahkikatta her 

şeyi toplayacak, savcının hangi delilleri topladığını bilmeyeceğiz, 

elimiz kolumuz baR;lı ve ancak son tahkikattn hepsine vakıf olacal'tız 

ve savunmar:ıızı hazırlayaca§i;ız. Arkadaşlar, ben bunu şuna benzetiyo-

11:: 
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rum; 15 raundluk bir boks maçı,bir boksörün eli serbest, di~erinin 

eli bağlı 10 raund, ancak di~er boksör 10 raund ayakta kalabilirse 

ondan sonra gelecek 5 raunda belki kencisin±;.. savunabilecek. Bizde 

ilk tahkikatta kendimizi müdafaadan aciziz, ayakta kalabilirsek 

son tahkikatta kendiüizi savunacağız. Arkadaşlar, böyle savunma 

dünyanın hiç bir tarafında düşünülmez. Bu hukuk anlayışına da 

sığmaz, adalet anlayışına da sığmaz. Bunların öncelikle temel 

kununların gerçekleşmesinden çok daha evvel ele alınmasını bilhassa 

temenni ediyorum, çünlcü artık bu işin tahanmülü kalmamıştır. 

Arkadaşlarım, avukatlar arasında,bazı idare avukatları ara-

sında eşitsizlikler var ve idare avukatlarıyle diğer mesleklerde 

görev yapan avukatların aldıleları yan ödemelerde eşitsizlikler var. 

Arkadaşların bunun üzerinde durdular ve bir arkadaşım "biz madcı 

düşünmüyoruz" dedi. Ben derin ki, belki maddi dvşünneyeceksiniz;ama 

maddiyatın verilmesinde dahi uaneviyat vardır. Düşünün, sizin mes-

leğinizde size farzedelim 1500 lira verilirken, bir ortaokul mezu-

nuna 5 bin lira veriliyorsa, haysiyetinizi kırar sizinQ Maneviyat 

vardır bunun içinde, bunu böyle düşüne lira. 

Arkadaşlarım, gelirken-orman avukatı ve vakıflar avukatı 

dediler ki, "Biz yan öderrıelerde ayda 75 X 4 karşıP;ı olarak ayda 300 

lir.a alıyoruz; fakat diğer idare avukatları L-J-00 ila 600 x 4 alı-

yorlar." Arkadaşlar, bir defa avukatlar arasında eşitsizlikler-var. 

Meslek bir, hiznet bir, aynı. dev~ete birisi 300 lira yan ödenek 

alır, diğeri 1600-2400 lira yan ödeme alır. Bu haksızlıkları gider

ınele lazıı:;ı. Avukat 300 lira yan ödenek alır, orr:ıanda çalışan bir 

tekniker lise mezunu dahi değil 3500 lira yanödenek alır arkadaş-

lar. Bu .hayoiyet kırıc~ değil mi? 
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Nedense şu Türkiye'de Parlamentoda çol: znman ekseriyeti hukuk

çular alır. ve bu hukukçularHı ekseriyeti de avukatlardır. İşte 

arkadaşlar, biraz evvel söyledilt,in gib.i sayr;:ı.yı biz leendi mesleği-

mize duymuyoruz. Neden bu hukukçular bunları gidermezler, neden 

avukatın, Baroların ve Barolar Biı·liğinin hakkım. teslim etın.ezler? 

Arkadaşlar, bütün me s ele, bizim kendi !.:endirıize so.ygımızdan doğuyor~ 

saygısızlığımızdan doğuyor. Ben Barolar Birliğ:imin çalışmaları 

sırasında bilhassa bu h9:ksızlıklaı:ın, hukuk dışı davranışların gide

rilmesi için, bizden olr:ıasJ. lÔ.zJ.m gelen, bizim gibi düşünmesi lazım 

gelen hukukçu parlar:ıentGr kü;;ilerle sık sık teiL.as etmeleri, onlar-

la müı:akün olduğu kadar yakın 2-J.işkiyle toplantılar dahi kurnaları 

ve netice itibarıyle yalnız avulcatın hakkını değil, hukukun ger-

çekleştirilmesi, hukukun üstünlÜğü prensibinin bu memlekette hakim 

kılınmasının gerçel;:leştirilı:ı.esini sağlamaı::ını bilhassa istiyorum. 

Hepi:p.ize saygJ.lar sunuyorum. (Alkışlaı') 

BAÇE:AN- Te,:;ıekkür ederiL1 Sayın BurJn.n C ahi t Al tan"· 

Söz sırasJ. Sayın Ali ~}ahin' Q.e? buyurun" 

ALİ ÇARİ~ (BıJ.rduı;)- Se.yın Baş}mnlar, de?;erli delege arkadaş

larım; . 

S~zlerine başlarken 1 diğer arkadaşlarımın da temas etti~i 

gibi hazırlanan yıllık rapora teçıekk-L"J.J.e başlayacağım. 

Rapor, büyük bir calışna ve emek rııahs~lü. llm:l şekilde hazır-
1. A /, 

lanrnş • .ı.:..sasen çalışi'la·:ı:::.n :ı:na.d.dı 7e ~;eklJ. yönlerini de rapora aldığı-

mız takdirde, elimizele -c.L raporun _ilci kat büyüklüğünde bir rapor 

ı:ıeydamı. geleceğine kaıı._,_J5.I'l. Bu bnkımö.an rapo:c"L:n y2clnız ana hatları 

ve ilmi şekli bizim el LJize geçm::.ş o:ı..uyor. ne"ı. ş:Lndi Birliğin ça-

lışmasından yalnız Bur,iı .rı nuzla ilgil~. bir ild noktaya temas ecle-
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ceğir:ı ki, Burdur küçük bir Barodur. Avukat adedi 39'dur. Biz Baro...: 

lar Birliğinin Burdur BarosUn'a gösterdifi;i ilgi ve yaptığı:r.uz talep-

lerde aldığınız müspet sonuçlar yönünden doyurulduk. Bu bakında~ 
- ' 

çalışr:ıalarına huzurunuzda tekrar tekrar teşekkür edeceğir:ı. 

Efendir:rı~ . çok defi;erli r:ıeslektaşu:ı İstanbul delegesi Faik Mu

zaffer Beyefendi, Burdur Barosunun bir yazlsını vesile ittihaz ede

rek, burada bir noktayı temas buyurdular. Bu :mevzua cevap vermek 

benir:ı görevir:ıdir; çünkü yazı tarafır:ıdan yazılnıştır. Olayın cereyan 

şekli kısaca şöyle olmuştur; 

İki genç avukatın bize baFolı Yeşilova ilçesinde nezarete alın

mış suçu da tikir suçu olduğu iddiasıdır, telefon açmış, iki avukat 

gönderilsin, kendilerine konuşr1ak il'tiyacıı:ı vardır diyor. Bendeniz 

bu iki arkadaşın gitr:ıesini rica ettim, gittiler. Genç bir savfiı 

arkadaşıtuz var. Karakala gidiyor·lar ve konuşmak istiyorlar. Savçı 

ar1mdaşıDız da nasılsa orada bulunuyor., karşıdan bağırıyor, 11Kimdir 

onlar, niçin konuşuyorsUrıuz o şahıslarla" Tahmin eder.im bu savcı 

o iki arkadaşıının avğkat olduğunu iyi biliyor. Nitekim, naznun olan 
1 

şahıs da "avukattır, kendilerine vekalet vereceğim, derdimi anla-

tıyorum"diyor. Savcı, "Olnaz, ben müsaade etmeyince konuşulamazıt 

diyo~. Arkadaşlar savcı ile konuşuyorlar son söz savcının olduğ~ 

için konuşma imkanını sağlayamıyorlar. /Baroya geldiler duru:o_u. 

anlattılar, bir dilekçe verdiler. Biz de Baro olarak karar aldık, 
/\ ' 

Barolar Birliğine bu durunm arz ettik. 'l:abii ki, bizim bütün takip 
. ' 

e.ttiğimiz yol kanun çerçevesi içinde' o~acak. Yazı gi ttğ ~ Barolar 

Birliği Dergide yazıldığı gibi ilgili B~kanlıkla girişimlerde bu

lunmuştur, tahkiknt yaptırmıştır, neticede olay nahallinde bulunan 

jandarma olduğu için bittabi savcının arzusu gib{ ifade 0verdikleri~ 
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ne kaniyiz, takipsizlik kararı verilmiştir. Bize bildirdiler •. 

Şimdi şu hususu arz etmek istiyorum; Barolar Birliği burada 

bir görev yaptı mı, etkili bir çalışmada bulundu mu? Bulundu ar

kadaşlar. Çünkü, ben o kazaya gittiğim zaman, savcının gerek bana, 
'. 

gerek diğer arkadaşlarıma çok saygılı davrandığını, kapıda gördüğü 

zaman, ııBuyurun bir .kahvemi için11 diye şekil değiştirdiğine şahit 

oldum. Bakanlık kendisille ikazda bulunmuş, delil olmadığı için dava 

açmamış; ama savcının ne şekilde hareket edeceğini, avukatlarm 

karşı ne gibi bir muamele takip edeceğini ikaz etmiştir, bu bir 

çalışmadır., bu bakımdan memnunuz. 

Ayrıca, yine Burdur'umuzun icra dairesinde çok fazla iş var, 

ikin~i bir katip için teşebbüste bulunuluyor, başarı sağlayamıyoruz. 

Cumhuri;yet Savcılığı birkaç defa yazdığı halde, menfi cevap veri-

liyor. Baroya gelip bizden rica ettiler, 11 Siz yazın, sizin yazı

larınız daha başarılı oluyor" diye~ İcra memurluğu senelik iş hac-
/ 

mini ödediği parayı getirdi yazdık. Sayın Barolar Birliği ilgili 

.makama duyurdular. Verdikleri cecvap,"hali hazırda kadro noksanlığı 

vardır. İş miktarı mevcut duruma uygun olursa bir kadro verilecek
: 

tir. 11 Fakat bu yazı e;eldikten 15 gün sonra ikinci .katiplik kadrosu 

da gelmiştir. Bu bakımdan Barolar Birliği görevini yapmıştır; ama 

verilen cevap kadro verilmeyecek şeklinde olmasına r~ğmen 15 gün 

sonra gönderilmiştir. 

Üçüncü ve daha önemli bir görev ifaGını arz edeceğim. Burdur, 

küçük bir il demiştim. Asliye Hukuk Hakimimiz rahatsız, çalışması 

çok zayıf. Kendilerini birkaç defa ikaz etmemize rağmen görev de-
' 

ğişikliğini istemediler •. Sayın Genel BaşkaL da bilir, her toplantıya 
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ğelirim, kendilerine anlattım, rica ettim, "ne gibi bir yol takip 

edelim11 diye."Bir karar gönderin, biz de çalışacağız ve·netice 

alacağız"dediler. Ben hakimi üzme:mek ve hasta halinde perişan et-
I 

memek için başka bir yol takip ettim. İkinci bir asliye hukuk kadro-

su alalım diye düşündüm, ."alınamaz" dendi. Detaylarıyle yazdık, 

Sayın Genel Başkanımız Vekil~ ve Hakimler Kurulu Başkanına kadar 

gittiler, bize ikinci bir hakimlik kadrosunu sağladılar, tayini 
' 

yapıldı, yakında o da çalışmaya başlayacaktır. İşte arkadaşlarım 

~-- __ s.essiz sedasız; iikat kanun çerçevesi içinde çalışmalarıtı. s emerele

ri bunlar. Biz küçük bir şehirde bulunuyoruz; ama bu dertler bizim 

met?leğimizi icra.da çok büyük etki yapıyor. Bu bakımdan Barolar 

Birliği Başkanına ve Yönetim Kuruluna hi4metlerinden dolayı tekrar 

teşekkür etmeyi görev bilirim. 

Değerli arkadaşlarım, rapor üzerinde geniş konuşmalar oıtdu, 

bunların dedaylarına girmeyeceğim. Yine ben rapor çerçevesi içinde 

ve bölgemizin dertleriyle ilgili bir iki noktaya temas etmek is-

tiyorum. 

Bunlardan birisi, dava takipçilerinin Ltıddetlerinin tekrar 

uzatılınası hakkında Meclise kanurı teklifinde bulunulmuş olması ve 

Bakanlığın da Barolar Birlif';inin fikrini alması, Barolar Birlfği

nin de buna ret cevabı vermesi. Bundan son derece mütehassıs .olduk, 

sevindik. Çünkü, daha 1968-1969 yıllarında kanun tasarısı hazırla

nırken, bunun mücadelesini vermiştik, Sayın Genel Başkanımızla da 

bmnun birkaç sefer münakaşasını yaptık,,sigorta ve diğer mevzularda 

çok koruyorsunuz; ama bize yükledikleri külfetleri, çektirdikleri 

ıstırapları Baronun ~ş hacmini çoğaltmalarını düşünmüyorsunuz falan 

gibi tenkitlerde bulunduk. Kendileri bilirler; ama insani duygusu 

ı, 
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çok yüksek olan Sayın Genol Başkanım:ı.z sı;;.gorta mevzuı.mda onları 

azami şekilde korumuş ve bugünkü mutlu günlerine kavuşturmuştur. 

Biz bu noktadan kendilerine hak veriyorı~z. 

Burada anlatmak istediff,im tatlı bir hatıra var, müsaade bu~ 

yurursanız onu anlatacağım. 

1968 senesf idi, biz Hükümetin altında güç şartlar içinde 

adli görevimizi yapıyorduk, csld bir hükümet konağımız var, bunu 

yıkıp yeni bir adliye saray:ı. yapr;ı:ı.k arzus-:.mclaydık, ba;ş-aramıyorduk. 

O zamanın Adliye Vekili Scı.yın Hasan Din,çe:c, Burdur Valisi olan 

.Şevket Güref' in bir lcazada llsekimlik ve kayn:akamlık dolayısıyle 

sıkı arkadaşlıkları tesis edilmiş, ziya~ete geldiler. Bu arada Baro

muza da şeref verdiler. O ta:cihlerde 1136 sayıl.'- Avukatlık Kanunu 

tasarısı hazJ.r!. s.nLwk'ca idi. Ba.:r.) o:lası:r:da sohbet ederke:q. kanunun 

mevzuu açıldı, ken ,il erinden) "bu ciavn ',:akipçileri hakkında ne 

düşünüyorsunuz?" di;<re b:~r sı.a::.. ·;ev·cLh 0ttim. Ii~:.n:,c, "Ben uzun seneler 

hakirnlik yaptın, h!l.kimJ.:Lri:tLn a;yr:•.::..c J.kc&.n son;ca Afyon Barosu Başkan

lığını yaptım. Bizi n c:vulmtlJ_~;:_n :,u Q. • .:;roc..:e küçülmesine, halk arasın

da yanlış anıaçılma:: ıı::::ı. ":el\: sGbe:p dc:;rc-, taki:;:ıçileridir" dedi. Çünkü, 

onlar i1lı.çelerde ker.·5 i:;_ft::-:-·i'-·ü 8'1 bü;yü~c s.vuka t olarak er.c1poze ederler. 

"Bu itibarla, ka~l-~cı la çe~, C..i}rL·:oc'cJi harı::;~,cet ediyorum, Tasarıda onlara 

girmemesine maddE 1.< ·ye. ca\ ır::." 1c~ ?di" 'I·aı-.~min Gderi:rıi tasarı hazırlandı 

bunu başaramadı~ M~~ :lisi ;i;J.dle-:Jiler d.ava takipçisi arkariaşlar ve 

l969'da kabul ecHl:n KanL:ı:-J.a 4 sonelik bir mehil tanıdılar. 4 sene 

dolmak üzereyken_ J .ı zalar'i~. -bu:rJ e.r blı parti başks.:n.ı olarale ::.:aali;yt"-

·te geçtiler" Bu m, l.denin u~:d:ılrıs.s:dn be.şctr·lılar vb 1977'ye kadar 

uzattılar. 



Değerli arkadfişlarım, tekrar bize kadar müracaat, e:diyorlar; 

tekrar ·19.80 yılına kadar uzatılınasını istemektedirler. Bu dava 

takipçisi ve sigortaya bağlı olan arkada~lar aseı;ari 50-60 yaşJ.nda 

ve çoğu da sigorta hakkını kazanmış durumda. Karrtında bu imkan bir 

daha sağlanıp uzatılırsa ne kadar hukukun say§';.ınlıg;ını iddia edelinı, 

ne büyük idealler peşinde koşarsak koşalım, yine halk arasındaki 

ümidimizi bulamayaca[;ız ve daima saygınlığımızı yi tire9eğiz. O yön-

den Barol.ar Birlif-inden en büyül~ ricamız, ·Meclise getirilen b,u 

Kanunun :ceddi hakkınua bir çcüJ.şmada bulunmalarıd:Lr. 

Şimdi o zamanki Vekilin bir olayınö.an bahsedeceğim efendim" 

Kendileri Afyon· Barosu Başkanıylten, Çay ilçesinde birkaç genç avu

kat yazıhane aç1.yorl3.r; fakat oradaki arzuhalcil er muhte1if şekil-

lerde olaylar y&ratmak suretiyle; bunları ~·wçırJ:yorlar. 11 Bir gün 

4 senesini ikmal etmfuş genç bir. hakim, Çay ilçesinde .a:vcıkatlık 

yapmak üzere r::.üracaat ettilero Kendisinci durumu anlattım" Dj_kkatli 
' ' 

-ue mücadeleci olmas·ı_ gorektif~ini &nlattım. Güzel bir yazıhane açt:ı.r 

Orada birkaç arzuhalıii var, bunl8.rdEJl biri Kel Mehmet diye birisi. 

Bir gün bunun mü,·ekkili geli;yor. Mehmet Ei endi da vay ı almıyor. 

Sebep olarak da ;;uıi gelen avukatın geldif,ini söyleyerek cna davayı 

vermesini istiyor. Bütün itirazlara rağmen adamı ikna ediyor ve 

avukata yolluyor •. Avukat kendisin::. çok güzel şekilde karşılıyor. 

Avukata davasını ; nlatJ_yor. Adam yazıhaneden çıkıyor; fakat avukata 

bir türlü inanmak istemiyor V'o tekr&:~ Kel Mehmet ı :i_n yanına. gidiyor. 

Kel. Mehmet' e gör,<' i ğü y,akın ilgiyi anlatıyor. Yo.zıhanede gördüğü 

büyük ki taplar k: 'Ş ısında adam şaşırmış o .i\Iehmet Bfendi >) ZG.,·ıaiL 

kendisine o ki ta) Lar1.' avukatın okuyacağını ve davasıyle ilgili 

kısımları bulara 0 ona. göre savunmada ou.'..una:::G.f;ını auama s .. :ıJ.atıyor ·" 
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Yani, kitapların önemini anlatıyor; fakat sonra ltitapta yazılan-

ların kendi kafasında olduğunu ve kendisinin okumadan bu işi 

halledeceğini söylüyor ve davayı yine Kel Mehmet alıyor. Bu avukat 

arkadaşımız ancak 6 ay dayanabilmiş.. Kel Mehmet ve arkadaşlarının 

tazyikiyle görevini yapamamış. 0Biz işte böyle bir kaderıleden ağır 

ağır kurtulmaya çalışıyoruz. Şimdi bizim de iki ilçemiz var, . 

Genç arkadaçları teşvik ediyoruz yazıhane açmaları lçin, "bir tane

sini zor tutundurabildik. Eğer Kanun bir müddet daha tanırsa aynı 

perişanlıkdevam edecek. Bu bakımdan müsaadelerinize sıf'Sınarak bu 

durumu anlatmış oldum. 

Bir hususu daha arz edeyim. Çok değerli arkadaşlarım adli. 

hizmetler yapılırken tabii .bina mevzuu, personel mevzuu gibi imkan

ların da bizim adaletimize uygun olması lazım. Ben öyleanlıy_orum kir 

bugün adliye sarayları yine idarecilerin himmetine ve onların 

yardımına muhtaç oluyor. Biz Burdur'da güzel bir adliye sarayına 

kavuştuk demiştim sözlerimin başında. O zamanki Valimiz Çevket Bey' 

in ve o ze.man Vekil olan Hasan Dinçer ,-le samimreyetinden kazandık. 

Bu bakımdan re'sen bizim çalışmalarımızla bu imkanlar sa~lanamıyor. 

Arkadaşl,ar, toptan yönet::..cilerle temas kurup gayret göstermemiş 

şart. Barolar Birliğinin bu yönden bilhassa çok etkin çalışmasını 

rica edeceğim. 

Değerli arkadaşlarım, sözlerime son verirken müsaade ederseniz 

bir hususa temas edeceğim. Barpmuz adet· itibarıyle çok az avukatı 

barındırıyor, P9 avukat. Aldı~ımız üye aidatıarıyle Baromuzda ça

lışan müstahdemin maaşını zor karŞılıyoruz. Hatta odacımızın bir. iki 
/ ı 

aylık maaşını da cebimizden verdik, burada soylerrmesi dof'Sru değil; 

ama, bunu anlatmaktan maksadım şu; sene sonunda Barolar Birligine 
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2000 küsur lira borcumuz kaldı. Barolar Birli~inin hamiyyetine 

sı~ınarak dedik ki, bu parayı bu anda temine imkan yok. Ymlbaşında 

yeni aidatlar toplayıp gönderelim. Barolar Birliğimiz bize kanun 

maddelerinden bahsederek "Olmaz, behemahal bulacaksınız" dedi. Biz 

tabii bulamadık; fakat dün elime geçen faaliyet raporu okudum, 

sözünü yerine getiren demiyeceğim, borcunu ödeyen Barolar içinde 

hemen hemen baştayız. Bilhassa üye adedi çok olan büyük Barolarımız 

hiç para Ödememiş. O bakımdan biz Baromuzdaki genç avukatların 

arzusuna rağmen üzüle üzüle senelik aidatı 1000 liraya çıkardık. 

Diğer büyük Barolar bunun yarısı kadar ancak veriyorlar. Bu bakımdan 

rica ederim, diFoer Barolardaki arkadaşlar da himmetlerini esirge-. 

mesinler de bu stajerlerimizin derdrene çare bulmak imkanını sağlasın 

Barolar Birliği. 

Hepinizi hürmetle selamıarım efendim. (Alkışlar) 

BA9KAN- Teşekkür ed~riz Sayın Ali Şahin. 

Söz sırası Sayın Hayati Topallı'da, buyurup.. 

HAYAT! TOPALLl (Giresun)- Seçkin meslektaşlarım, değerli misa

firlerimiz; 

Yıllardan beri üzerinde durduğum hubıkumuzdaki büyük boşluğu 

bir kez daha dile getirmek ihtiyacını, içinde bulund~ğumuz ortamın 

en büyük meselesi olduğu şu gÜnlerde göze aldım. 

Enflasyon hızı dünyada arttığı gibi Türkiye'de de arttı. Res

ml. rakamlara göre ~eçen sene % 19 nispetinde olan bu hız, benim 

zati hesaplarıma göre bu yıl % 31 civarında olması lazım. Bunun 

pratikte anlamı şu; bu senenin 100 liralık alacağı gelecek seneye 

kalırsa tp9 lira olacak, bunu teşmil edebilirsiniz. Hukukumuzda para 

değerindeki düşm~lerin nazara alınmayışından ileri gelen sakatlık]_arı 
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çok büyük sakınc~ları hukuk kongresinde dile getirdik~ tebliğler 

verdik. Bunlar dünya entellektüelleri arasında da en çok tartışılan 

konulardır. Bunlardan pratik bir neticeyi biz organ olarak nasıl 

çıkarabildik bilmiyorum. Belki de bünyemiz müsait değil; ama ben 

Türkiye'yi tehdit eden ihtimalleri burada söyleyerek bir vazife 

yapmak çabası içinde bulunacağım. 

Aslında enflasyon hızının bir yıl kadar sonra, yeni seçimler

den sonra teşekkül edecek iktidar zamanında daha artması olasılığı 

vardır. Çünkü, bugün istikbalde ~Jllanılması gereken kaynaklara 

el atılmıştır, ithal yoluyla vücut bulacak mnflasyon hızına etke 

bir yıl sonra daha büyük olacaktır. Bunun pratikteki neticesi nedir? 
1 • 

Arkadaslar, şimdi biz burada teşkilatıanmış tabakaların had 

kesimlerinin meselelerini savunuyoruz. Onun dışında kalan çok geniş 

bir zümre var. Bendeki bilgilere göre, Türkiye'de iki yıl önceki 

istatistiklere nazaran nüfusun lnrkta biri şu veya bu şekilde kamu 

kesiminden maaşını alır. Bu nispet bugün ziyadesiyle de artmıştır. 

Zannedersem Devlet:Ln parsellenmegi şeklinde. söylenen uygulamalar 

sonunda her balcanlık kendi bünyesinde yeni kadrolar oluşturmaktadır, 

belki kadrosuz çalJştırdığı militanıara yaptığı ödemeler de vardır, 

bunu bugün otuş bE ;ı te bir diya düşünmek hatalı olmaz. Bir de Dei:let 

Hazinesine el at~a: ,ar vardır. Bazı direkman lçamu kesiminde sayılmayan 

kooperatifler, şi:·:~etler vardır ki, bunların zararlarını bütçe 

sübbansiyonlarıylı, Ha'Üneden karşılarlar. Örnek olarak şunu vere

bilirim, mesela p ~ t;ro:L fiyatlarına zam yapJ.lmıştır. Başbakana soru 

yöneltilmiştir, •ı )K:a:';yakıt fiyatlarına bu inikas edecek mi?" Kendisi 

"Etmeyecek" demiş ti.r 11 Gerekirse farkını Hazineden karşılarız" demiş

tir. İşte bunlar terE1Üm edecektir. Bir yıl sonraki tafuihsiz ikti-
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darın sırtında bir kambur olacaktır. Bunun ekonomik sakıncalarının 

detaylarına inmek istemem. 

Şimdi pratikte bizim mesleğimizde bunun sonuçları şu; 100 

liralık alacak geleceksene 79 $ira olacaksa, ,müteakip senelerde 

daha aza inecekse, tazminat davalarını düşünün, alacak davalarını 

düşünün, yani bu nispetler arttığı takdirde, haklı davaların açıl

maması yoluna daha ziyade gidilecektir. Açılmaması gereken ihtilaf

ların da ihdas edilece~i dosaldır. 

Basının iyi bildiği bir gerçeği burada tekrarlamadan geçe-

miyorum. Enflasyon hızının arttığı ülkelerde ~ükümetler dayanamaz, 

hatta hatta rejimler dayanaınaz. Demokrasiyi tehdit eden bir sosyo 

ekonomik gerçe~i böylece dile getirmiş oluyorum. Tedbirini bulmak 
1 ' 

bana düşmez; fakat ifade etmekle yetiniyorum. 

Arkadaşlar, bizim bazı bünyevi çıkmazlarımız var •. Ekonomisi 

bozulduğu için istikrarsız hükümetlerle yönetilen, bundan birtakım 

sakıncalar doğan İtalya'yı misal olarak·vermek mümkün. İtalya'da 

kamu kesiminden ücretle maaşını alanların nispeti ancak i~iymzde 

birdir. Bizde bu otuzbeşte bir ise, matemadiyen burada hukukunu 

savunduğumuz işçi vey.a.devlet personelinin haklarına onlara mahsus 

imkanlarla ilaveler yapaDak, peki bunun dışındaki işşiz, dar gelirli, 

gizli işsizlerin hali ne olacak? Çünkü, ekonomi tespit etmiştir ki, 

enflasyon en adaletsiz vergidir~ O adamların gelirleri sınırlıdır, 

artıramazlar. İşte çıkmazımız burada bizim. 

Muhterem arkadaşlar, hatalı istihdam enflasyonu körükler. 

Devlet kadrolarını şişirmek bunun bir'türü. Biz de politikaya atı

lan kişilerin sanıimi kanaatim olarak söylemek isterim, pekçoğu bu 

istihdamla ilişkin bir intisap peşindedirler, partHerle bağlantı-
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ları da buna dayalıdır. Demin burada konuşan değerli arkadaşım da 

buna misal vermişlerdir. Hazin bir realitedir. O bahsettiği dava 

takipçileri işte bulundukları kasabalarda partilerin yönetimini 

ellerine geçirmişlerdir, onlar müessir oluyor demektir, emsalleri de 

çoktur. 

Şimdi partiyelgiren adam bir iş sahibi olmak veya yakınlarını 

bir işe sokmak için partici oluyorsa, burada bir dejenerasyon baş

layacak demektir. Uzmanlar her yerde mekanizmayı sağlim sonuca 

ulaştırır~ o zaman partiye in~isap eden kişi uzmanın önüne geçirile

cektir. Diyelim ki, senelerce tacrübe kaza'nmış bir adam belli masa

nın işlerini yürütecek. Onun başına bir koruandoyu getirip de dik

tiğiniz zaman, o adamın şevki kalmayacaktır, çalışma gücü kalmaya

caktır, çalışma ahlakını bozacaktır, ya da transfer yapacaktır. 

İki sektörle yönetilen ülkelerin zaten bir problemi budur. Özel 

sektör kamu kesimindeki istidatları kesbeder, arar bulur, ikna 

eder ve kendi yanına çeker. Bu olanaktan mahrum olanlar da beyin 

göçü yapar dış ülkelere. Almanya'ya gidebilmişse, orada kalmaya, 

İsveç'e, Kanada'ya, Avusturalya'ya gitmişse oralarda kalmay~, ora

larda yerleşmeye , binaemı.leyh Türkiye '~yi terk etmeye başlar. 

En büyük vahamette buradadır. 

Şimdi buradan atlayarak bizim branşımızdaki istihdam mesele

lerine gğçmek isterim. Uzayan davaların sakıncalarını hep ifade 

ettik. Davaları kısaltınanın da makul tek yolu, mahkemeleri ve hakim

leri çoğaltmaktır; ama strateji bu iken, bizim içimizden bile bu 

strateji ile çelişecek teklifler zaman zaman yapılagelmr, burada da 

yapılmıştır. Avukat stajerlerin stajerlilderi süresince mali imkan

larla desteklenmesi meselesi üzerinde eleştiri yapınama müsaade bu-



yurun. Bugün Türkiye' de 15 bin küsur avukat var. Fransa' da bu mik-· 

tar 8 bin. Atila Sav arkadaşım geçenlerde söylemişti, onların 

sistemleri de başka, İngiltere'de sadece 900 civarında avukat var. 

Biz 15 bini bulmuşuz, hakimsizlikten yakınıyoruz, avuk0t stajerle

rine adeta avukatlığın sayısını çağaltmak gibi bir politikayla 

.görevliymişiz gibi yardım edelim diyoruz. Genç stajer arkadaşlarım 

bundan gü-denmesinler, çünkü stajını ikmal edip de avukatlığa baş

lamış, belli bir hayat standartını tutturamayacak derecede kaldığı 

için yeniden h&kimlik istemiş arkadac~larla doludur Barolar. Aslında 

bir transfer yapılacaksa, avukatlardan hakim kadrolarına transfer 

yapmak gerekir. Güdeceğimiz stratejinin esası buna dayalı olması 

gerekir. 

Burada hakirolerin durumuna ilişkin başka bir meseleyi de 

aktüel konularla ilişldsi olduğu için anlatacağım. Acaba biz, hakim

lerimizi bulunduğu yerlerde tutm.ak için ideal bir çalışma düzeyinde 

miyiz? 

Arkadaşlar~ Divan Ba~kanlığını yap'>ıR;ım Baromda bu yıl bir 

uygulama yaptık. Zannedersem teklif hakirrlerden gelmiş, bizim Genel 

Kurulumuzda konuşmak istediler. Memnuni;y r;tle kabul ettik. Gires:ıi:tn 

' 
Savcısı ve hnkimlerinden bir kısmı konu~iular, içletini döktüler. 

Zaten hep biliriz ya, daha iyi apladık kj, bugünkü hakimler çok · 

kesif bir iş hacmi altındaiiiırlar. Şindi r:ıll adamları hoş tutmak lazım. 

Neden hoş tutmak lazım? Çünkü, bu adc:nla rı hoş tutmazsanız, mesleği-

ne olan aşkaını bir merhale g~lir, bırakı.~ 1 zaten mevzuat da müsait, 

baremin en yüksek derecesinden emek.i. olı. rerir ve gelir avukatlık 

yapar. Bu transferi de ~nlemek lazı ;ı; am,. onlar.1.n başorganı a.caba 

bu politikayı güdebilmiş midir? Bj ::· arkac. cşımın başından geçeni sü.oe 
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naklefrmeden geçemiyorum. 

Trabzon Asliye Ceza Hakirdi Ahmet Selim Teymur gençlik arka-
l 

daşım, hayatımda tanıdıgım en mümtaz hakim •. Bu arkadaşın meslek 

dışı çabalarını sayayım size. Boş vakit bulursa, tarihi Türk müsiki

si dersleri verir, zaten çocuklarının ismi de bunu gösterir, Şehnaz, 

Gülnaz, Itri. Boş vakit bulur~a, kendisi Arap harflarini bilmedigi 

halde tugra yazar. Kitap ciltler. Asliye Ceza Hakimligini de yapar, 

bunu dirayetle yapar. Maalesef Sayı~Başkanı~ıza kadar intikal 

etmiştir, bir koroanda propagandosyonu yüzünden bu hakimi yıllardır 

ye·tenekle sürdürdügü Trabzon Asliye Mahkemesinden aldılar, Diyı:ı.rba

kır'a tayin ettiler, istifayı bastı, bir süre sonra çocukları-yle 

evimize gelmişti. Görüştüğlimüzde sebebini sormak istedim. "Sebebini 

ben de bilmiyorum" dedi. Yüksek Hakimler Kurulu hakimini de tuta

mıyor, bunu misal olarak vermek istedim. Hakimlerim~zi t~tacagız. 

Tahammülfersah iş hacmi altındadırlar, birçok hizmeti onlardan 

bekliyoruz da, birçok yerde şahsiyet~ni göstererek beklenen hizmet

leri yapıyorlar; ama sayıları çok azdır. Bugünkü iktidara biz 

müessir olup hakifl kadrolarını çoğaltacagız. Başlangıçta~sqyledigim 

enflasyonun ycı.n tesirlerinden de , ülkemizi lmrtaracağız, hakkın da 

sürüncemede kalmamasından ötürü mesleğimizin ve müvekkillerimizi 

zarara sokmO:mamın çar<:ılerini bulacağız ve belki bir gün "gelir de 

dava açmaktan vazgeçecekse bu millet, bunu da önlemiş olacagız. 

Bu da' şahsi menfaatimize etkisi olan bir sonuç olacaktır • 
. 

. Hepinizi saygı ile selamlarım. (Alkışlar) . 

BAŞKAN- Teşekkür e~erim 'Sayın Hayati Topallı. 

Söz 'sırası Sayın Sel8.hattin Aydın' da, buyurun. 



. :1 . 

- 201 -

SELAHATTİN AYDin (Kahraman Maraş)- Muhterem Başkan, çok 

muhterem meslektaşiarım; 

10 ncu Gene~ Kurulumuzun müzakere konusu yaptı~ı Yönetim Ku

rulunun faaliyet raporunu geçen yıllarş nispetle şahsen olumlu, 

basiretkar, memleket içi~ ~ararlı ve hayırlı bulduğumu ifade ederek 

sözüme başlıyorum. 

Avukatlık mesleği~le ilgiii sorunların enine-boyuna tartışı

larak bizi vuzuha kavuşturan rapor münderecatı yanında, çok değerli 

me·slektaşlarımızın \lu konuda ileri sürdükleri fikirler bizi doyurmuş 

bulunduğu için, hazırlıklarımızın bu kısırnlara taalluk eden yönle

rini kenara itmek suretiyle, üzerinde ısrarla ve önemle durulmasını 

.uygun göndUğüm bazı noktala~a temas etmeye çalışacağım. 

Evvela Erdoğan Bigat arkadaşıma çok teşekkür ederim, daşardan 

meseleleri tenkit etmenin çok kolay olduğunu hepiniz bilirsiniz, 

kat edilen mesafeler küçümsenmeyecek kadar değerli ve önemli, yapı~ 

lan çalışmalar hakikaten şayanı takdir: 

Raporu yüzde yüz tasvip ettiğim şeklinde anlaşılmasın, ama 

ekseriyet itipariyle olgun bulduğumu ifade etmek istiyorum. 

Bir arkadaşıının dediği gibi, bazı konular meslek bakımından 

çok hayati ehemmiyet arz ettiğinden, tekerrür şeklinde, tekrar 

etmek şeklinde söz alan arkadaşlarımızin gına getirmci bir davranışa 

gitmemek kayıt ve şartıyle kendi nok;tayı nazarlarını da açıklama

larında yarar olduğu in?ncını taşıyorum. 

Hakimlerimizle ilgili meseleleri kıymetli arkadaşlarım çok 

güzel belirttiler. GerçektBn Türkiye'de adalet mekanizması aleyhte 

menfi yönden bir tasfiye tabi tutulmuştur. Açıkça söylüyorum, hakim

li.k mesleğinde muktedir olanlar, artan iş· hacmi ve çoğalan dava 
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adedi ve aynı zamanda. bugünkü iktisadı atmosfer içinde geçimlerini. 

aradıkları-şekilde sağl'ayamamanın tesiri ile çekilmekte, avukatlık 

mesleğine _intisap etmekte ve yine kendi yaralarımıza parmak basmak 

için ifade ediyorum, avukatlık mesleğinde şu veya bu sebeplerle 

başarısız kalan meslektaşlarımız da hakimliğe intisap etmektedir. 

Böylece hakimlik Türkiye'de ve bütün dünyada olduğu gibi çok 

kudsi bir meslek olmasına rağmen, içinde otokontrol sistemi kabul 

edildikten .sonra benim vazifem Türkiye'de Cuınhurbaşkanından, Bakan

lar Kurulundan kurtulmak suretiyle kazanmış olduğum şahsiyete, la

yık olduğumu ispat etmektir anlayış ve idraki içinde çalışmadıkla

rını, çalışanların ekseriyette olmadıklarını görüyoruz. Biz bunları 

hakimlik mesleğinde çalışan arkadaşlarımıza sitem olsun, tahkir ve 

tezyif olsun diye söylemiyoruz. Onların da kendilerine göre haklı 

oldukları taraflar vardır; nma açık ve samiını olarak söylemek la

zımsa, bugün adalet Türkiye'de arzu edilen seviyede tecelli edil-

_mememte ve bundan vatandaşlar mustarip olmaktadır. 6 ay dava talik 

edilirse, yetersiz olan kadrolara rağmen' oradan bir hakim başka bir 

sebeple bir yere tayin edilip de yerine hakim gönderilmediği zaman 

diğer hakimler kendi iş külfetleri içinde zaten kendilerine ait 

olan, kendilerine mevdu hizmetlerin yürütülmesi için çalışıyor, 

boş kalan.mahkemelere duruşmaları talik için çıkıyorlar. Duruşmala

rın taliki aylarca sürüncemede kalmaya başladımı, artık o davadan 

hayır beklemek doğru değildir. 

Muhterem Yönetim Kurulumuz ve onun çok değerli Saygı d1..zyğum 

Genel Başkanımız biraz da bu meselelere eğilınek suretiyle yıllarca 

demiyeceğim; ama hiç olmazsa seneye yakın münhal kalan kadroların 

o memleket adale.tini yıkıma götürdüğünü hesaba katarak bir an evvel 
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yerlerinin daldurulması için gayret sarf ederlerse, bundan elbette 

ülkemiz kazançlı çıkacaktır. 

Bir mühim meseleye yine temas etmek istiyorum. Dün bulunmadım, 

belki konuşan arkadaşlarımız olmuştur. Adalet bir mekanizma ise, 

bu mekanizmayı kül halinde mütalaa etmek mecburiyetindeyiz. Onu 

tecelli için vazife almış olan arkadaşlarımızın hakim, savcı, baş

katip, z~bıt katibi, hatta gardiyan, hatta mübaşir, bunların kül 

halinde mütalaa edilmesi icap eder. Büyük bir fabrikanın büyük 

motorları yanında tek dişlinin kırılması halinde sustuğunu, çalış

madığını yakınen görüyoruz. Zavallı zabıt katibi. trztilmeden söy

lemek mümkün değil açlıkla mücadele eden bu insanlar hakimlerle aynı 

bordronun altını imza ederlerkan ıstırap çekiyorlar. Sabahleyin 

erken gelir, akşamıeyin hakimin verdiği kararları,müzekkereleri 

yazmak veya basit kararları kendileri yazmak suretiyle hazırlamak 

gibi geç vakitlere kadar bürolarında çalışan bu insanlar, hiç bir 

zaman ekmek kaygusundan kurtulamamışlardır. Hakimler, hakimlik 

statüsüne tabi, zabıt katipleri umumi kaideleri personel hükümlerine 

tabi, böyle bir tefriki ben adalet cihazının işleyişi ve onun ulvi 

prensipleri bakımından caiz görmüyorum. Çok görmüşüzdür, zabıt 

yazmakta olan bir zabıt katibi arkadaşımız evde hasta yatan karısını 

doğum çeken karısını hastaneye götürememenin, hasta yatan çocuğuna 

doktor götürememenin ıstırabı içinde yazdığı zabıtnameyi sonradan 

okuduğumuz zarrıan okunamaz hale geldiğini müşahade ediyoruz. Yazık 

değil midir? Avukatlara yüz suyu döktüklerini sizler görmüyor mu

sunuz? Neden bu cihazı böylesine bir üvey evlat muamelesine tabi 

tutuyoruz? Bundan hakim arkadaşları'mızın ıstJ..rap çektiklerini yakı

rren gördük. O halde, başlıca ele alınması lazım gelen mesele budur. 
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Kurtaralım bu teşkilatı topyekUn.. Bütün bir ailenin topyekUn. mesele-' 

si veya ıstırabı, adaleti tecelli ettir~e~te rol oynayacaktır. Öy

le ise, hakikaten müstarip .olan, aç olan, susuz olan, .giyimsiz olan 

bu camiayı düşülill!ek Türkiye B.arolar Birliğinin vazifesi olmalıdır •.. 

Adliye sarayları konusunda evvel ve ahir toplantılmrımızqa 

açıkça söylüyoruz, Taşra ı daki saraylar üzerinde durmay~cağım;- ama 

diğer toplantılarda da bunu dile getirmeye çalıştık, çalışan ar

kadaşlarımız vardır. Ankara'da bir adliye sarayının yapılmaması, 

Türk hukukçuları için değil, ülkemiz ve milletimiz için ayıptır. 

Bunun için çok çalışmak macburiyetindeyiz. İşte yürüyüş yapılacak 

meselıiı budur. Benim kanaatım bu küçümsenecek bir mesele değil. Bey

nelmilel toplantıları ülkemizde yapmak cesaretini gösteremiyorsak, 

bunun altında yatan gerçeklerden bir tanesi de şerefimizle, ülkemiz

aLe ı::ü:t;er~asip bir adliye sarayına sg.hip olmayışımız'dan ileri gelmek

tedirl Bu bakımdan' takiplerin eksik olduğu netice ve kanaatindeyim. 

Muhterem çalışkan Genel Kurulumuz ve onun değerli Sayın Baı;ıkanı bu 

meseleye ehemmiyet verirlerse her halde isabetli olur. 

Yarım asırdır bir memleketın hükümetleri bir adliye sarayı 

yapamazlar mıydı? Layıkı veçhile takip edildiği zaman da bunun ger

çekleşmemesi için bir sebep var mıdır? 

Samsun toplantısında da söyledim; haysiyetli ve namuslu bir 

Adliye Vekili, bir Bayındırlık Rakanı eğer bu davaya eğilmek lüzumunu 

hissediyor, vazife şuuru içinde çalıştığını ispat etmek istiyorsa, 

Hükümete meseleyi götürür, Hükümet bunu kabul etmediği takdirde 

çek~r, istifa eder, ikincisi de gider, o da ±stifa eder. 

Değerli Necla Fert an arkadaşır:.1ız dediler ki, 11 Hakareti tazam

mun eden bu tabirleri zabıtlardan çıkaralım ••• " Kendilerine o zaman 

da söyledim, kim okur bunları? •• Bizim şuradaki konuşmalarımızı 

tespit ve sonra da deşifre ederek dağıtılan zabıt suretlerinin 
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Adalet Bakanlığına intikalinden altı ay sonra ç.ok değerli arkad-aşla-'

rımdan bazılarına sordum; Türkiye .Barolar Birliğinde cereyan eden ko

nuşmaları incelediniz mi? Hayır 9 haberimiz yok. Kim okur beyefendi? 

Hatta hakaret etseniz., buna sahip çıkmaya cesar·et edemezler. Bu i ti-

barla çekinmeden bu konuda yürekli ve cesaretli bir mücadeleyi de

vam ettirmek mecburiyetindeyiz. 

Raporda bulunmasını çok arzu ettiğim bir mevzu vardı, adli 

tıp müessesesi teşkilatı ile ilgili olarak. Bu teşkilat bugün caza 

davalarımızın belkemiğini teşkil etmektedir. Gönül isterdi ki, faa

liyet raporanda, bugün adeta dejenere olmuş, gönderilen bir dosyayı 

bir seneden evvel iade edemeyen, ancak siz gider de iltimas ister, 

rica minnet, şu benim işi aman ele alın derseniz, utançlarından, ay

larca sUrüncemede kalmak suretiyle ele alınabilen ve uydurma, aslın

da mütehassıs olmayan, fakat dışarıdan geçici bir maksat ve süre i

çinde getirilip rapor altına imza ettirilip, mütehassıs olma~tan 

çok uzak doktorlarla verilen raporlar bu memlekette ceza adaletini 

tecelli ettiremez. Ceza mahkemelerinin belkemiğini bu te,~kil etmi

yor mu? Memlekette üç tane müessese var: Adli Tıp Meclisi, Güzel Sa

natlar Akademisi -yerine göre- Polis Enstitüsü, şimdi Emniyet 5 nci 

Şube Müdürlüğü bütün bunları telif edecek, bu meseleyi kökünden hal

ledecek, yalnız kamu bütçesine tabi olmakla beraber, döner sermaye 

ile de takviye edilmek suretiyle full-time çalışmayı sağlayacak ka

nun tasarısı hazırlanmıştır, İhbar ediyorum, arz ediyorum değerli 

, Genel Başkanıma ve onun muhterem arkadaşlarıma; lütfen Adalet Bakan

lığına intikal ettiğini duyduğum bu kanun tasarısı bende var, arzu 

ederlerse }{endilerine de takdim edeceğim, okuduğum bu tasarı yeter

sizdir ve fakat bir davanın ıstırabını haykırmayı tazammun etmekte

dir; üzerinde dursunlar, şu müesseseyi tefessüh etmekten kurtaralım. 

Kadro verilmez ve kendi camiasında asistan almak suretiyle dış ülke

lere gönderilerek bunların belli konularda mütehassıs olmaları imka

nı sağlanmaz. Bu memlekette tabii raporlar ona göre uyduruk olmakta

dır. Adli Tıbbın kendine göre bir ilim, bir branş, bir özelliği var-

sa, bu dava üzerine eğilme zamanı gelmiştir. Bu sene olmasa dahi ge-
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lecek toplantımızda bu konunun ele alınmış olduğunu, birtakım demarş

larla.geliştirilmekte bulunduğunu bize haber verirlerse kendilerine 

şükran ve saygılarımızı tekrar tekrar arz ederiz. 

Faaliyet :raporunda Güvenlik Mahkemeleri ile ilgili hususlar 

hakkıpda 18-19 Eylül tarihlerinde, geçen sene yapılmış olan olağan

·üstü toplantılarda kendi nakta1 nazarımı arz etınemiştim. Değerli ar

kadaşlarımızın bir kısmı bu fikirleri bize maletmek suretiyle 1 bi-

.raz da şahsiyatımıza kaçan hücumlarda bulundular. Ben kendilerine 

cevap vermekten aciz bir insan değild.im; · ama nezih bir hayayı dağıt

mamak için sükUnet gösterdim. Ne idi bizim iddiamız? 26 Şubat 1976 

tarihinde 15.511 sayılı Resmi Gazetede neşredilen 15.4.1975 tarih 1 

973/19 esas, 75/87 sayılı Anayasa Mahkemesinin kararını onların gı

yabında kürsüye getirmiş, sadece onu tahlil etmiştim. Bugün de ka

naatıerim,_ naçiz. kanaatı~ )nayasa Mahkemesinin bu görüşü ist.ikame1-

iindedir, bunun üzerinde başka fikirler imal--etmek lüzuımmu lıis.s.et-. 

miyorum. 

Çok değerli arkadaşlarım ve muhterem Yönetim Kurulu; 141-142 
. 

ve 163 ncü maddelerle ilgili bu sene rapora ithal edilen görüşler 

bir bakıma isabetli olmuştur. Bizi endişelendiren fikirlere geçmeden 

evvel, bu maddelerin kanunlardan kaldırılması, ceza kanunlarından 

kaldırılması lazım geldiği tezine peşinen iştirak ediyorum v.e oyumu 

o istikamette kRııanacağım. Ama, kafamızda mevcut olan birtakım is

tifhamlar varqır, onları da çözmek mecburiyetindeyiz. Bu memleket 

bu hale kolay gelmemiştir, yarım asırdan beri bunun mücadelesini 

verdik. Memleketimizin kültür seviyesi, umum.i' kanaatıerin gelişmesi 

ve hülasa birtakım müesseselerin rayına oturması ı bütün bunların ü

zerinde az çok tevakkuf etmek suretiyle tarihi gelişimi üzerinde 

birtakım gerekçeleri bilmek mecburiyetindeyiz. Gerçekten de bugün, 

Faşizm ne kadar milletimiz için hiyanet teşkil eden bir sistem ise, 

Komünizmin de aynı derecede vatan ve millet için zararlı olduğunu 

kabul etmeğe mecburuz. Ama 9 bi~ de şu vardır ki, namuslu insanların 

ilim yönünde bazı meseleleri tahlil ve münakaşaya. giriştikleri za-

man., .o-ahil Jrtehafilda._.Nk-'lkka.J::"'tizmle b·lhl'}la:r ithanı edilirler,J.VIaklr~tizm.' 
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in zaten manası budur, her1rese her bi taraf fakat ilmi manada fi-

kir mütalaa etmek is.teyene bir komünistlik isnat ve iddiasınıila bu

lunmak Makkartizm biliyors'muz .• Bunun önlenmesi lazım. Tarihin teka:... 

mülü içinde birtak::ı.m tabu-.1. :1rın yıkılınası lazım. Bu tabuları n da yı

kılma zamanı geldi mi, gel,nedi mi? Ben evvela lehte gelişen mesele

leri arz ve izaha çalışacs.ğım, ondan sonra da endişelerimi Yönetim 

Kuruluna ye çok değerli mealektaşl3X'lrp.a arz etmeye uğraşacağım. 

Bu maddeler kaldın.ldığı zaman, "vatan elden gidiyor" diye 

öenin bir kaygı duymamak da lazım. Niçin lazım? _Bu ffieddelerle ilgi

li, fakat altında, hep~mizin, devletin, yeni kurulEUŞ olan Türkiye 

Cumhuriyetini uyakta tutalülmenin 9 dı ş arıdan içe_riye sızmak sure

t.iyle devleti yıkınağa mübeyya olan cereyanların karşısında bir re

gülatör bulundurmak lazım geliyordu; o zaman_bu maddelerin alınması 

isabetli idi. Ama artık rr,illetimiz yavaş yavaş olguulaşınağa başla

nu ştır, bir tekamül seyri içindeyiz. Şunu ifade edeyim ki, kaygı du

yan arkadaşlarınuzı ı tarj nı birkaç cümle bilgi arz etmek suretiyle 

endişeden kurtarmak için :ffade ediyorum. Hepiniz biliyorsunuz,Le

nin, 14 ncü Enternasyonal' dan sonra -onların toplantılarına malum; 

Enternasyonal diyorlar- tohlikeli gördüğü, kendisine halef olarak 

seçtiği Stalin'i, ölmeden bir hafta evvel 11Dikkat! Çok gaddar ve 

canidir" demek suretiyle ~1astahanede not defterine, vasiyetnamesi

ne işaret vermiştir. Len.l :ı gelmiştir, fakat şayanı hayrettir; · Alek

sandr Kerat, ilk yapılan _;congrede, Leningrad'ı temsil eden, içeri 

girdiği zaman şiddetli aL n ş kopar. Öyle ki, bütün delegeler ayağa 

kalkmıştır. Delegenin ade'li 18901 dır. Bunlar Kruşçef 1 in hatıratın

da· açıkça yazıldığı için .)rdan almak suretiyle arz ediyorum. A;y-ak

ta Aleksandr Kerat' ın bu Şekilde açıklanması karş:xsında Stalin en

dişeye düşer, bir ay içerisinde bin kişiyi ve nihayet üç ay içeri

sinde geri kalanlarını kurşuna dizdirrnek suretiyle o kongreye iş

tirak eden bütün delegeleri imha eder. Tek kurtulan adam benim di

yor Kruşçef. Aradan iki sene geçer, hasımların.ı tasfiye etmiştir, 

iki sene sonra enternasy-:mal te şekkül eder,' Stalin en son gelir, 



~ ---.----~--------------------------------~·~~,.~~--~~-----

--208 

delegeler qirden ayağa kalkarlar, alkış tufanına boğulur.Ama öyle 

bir zaman, öyle bir an geli:c ki, herkes birbirine bakar 9 el çarp

maktan elleri nasırlaşmıştı:2 9 kimse el çarprnayı biraki:lil3.k ces,aret 

ve cüretini göstermiyar 9 he·L'kes yanı nd akine; ah ne ol ur, keşki şu 

el çarprnayı bıraksa da ben de onunla beraber şu sılrıntıdan kurtul

sam der. O ülkelerde bu gibi merlialeler gelr.üş geçmiştir.Ama bugün 

bir zaman gelmiştir, tek kurtulan adam biliyorsunuz Genel Sekreter 

oldu o meuılekette, Stalin aleyhinde birtakım beyanatla:rda bulundu. 

Şimdi, bu böyle olmakla beraber, mesele tamamiyle Batı mana

da hürriyet, hak ve adalet istikametinde anlayış içinde geliştikle

rini kabul etmeye imkan var mıdır?Yoktur •. Ondan şok sonra yeni bir 

eserde gördüm, hepinizde bunlar vardır, Eisenhover'in hatıratında 

Mareşal Zukof Berlin'de bir gün eline bir karikatür mecmua alır, 

koşarak gelir; 11 generalim generalim görmüyor musunuz, ne var, bu 

karikatüre bakın" der. Stalin' in resmi ayıya çevrilmiş bir karika

tür görür; benim diyor en 1:üyük devlet adamıma siz nasıl olur da •• 

Dost değil miyiz diyor, ayı olarak tavsif edersiniz? Bu ağır bir 

hakarettir. Eisenhover diyor ki, benim memleketimde basın hürriye

ti vardır. Ben diyor yapamam bunu, öldüremeın ve tekzip de edemem. 

Daha kuvvetli, daha başka qekilde bir haberiniz varsa göndereyim. 

Ne demek diyor basın hürriyeti, ne demek hürriyet? J\l~areşal Zukof 

diyor ki, eğer böyle bir yazı senin reisicumhurun aleyhine Rusya'da 

neşredilsin, şimdi getirir huzurunda kurşuna dizerim •. Biz yaparna-

y ız, siz dizersiniz amma d:Lyor Eisenhover, bir yerde meseleni n bam 

teline dokunuyor: Çok uğra:;ıtım, çok didindim, Zukof' a basın hürri

yetinin ne olduğunu anlataı:ı.adım. 

Filhakika ümit verici tarafları da vardır. "Pıbli tikaya Gi

riş" adlı eserinde Duverje, hepiniz biliyorsunuz, liberalizm sos

yalizme 9 sosyalizm liberal izme kaymak suretiyle bir faslı müşterek

/ te birleşeceklerini, bu::mn birtakım misallerinin mevcut olduğum:ı. 

söyler~ Söyler ama, endişelirimi şimdi arz ediyorum; 

Çok muhterem Genel Başkanım, Değerli arkadaşlarım; acaba ko

münist ülkelerde l:mro teçe 1lliülleri .Yoktur, varsa da uydurmadır,dev-
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let memuPudur, devletten alınan emir ve talimatları yerine getir-
' ' ' 

mekle mükelleft'irler. Biz· mütemadiyen 9 hepinizin fikirlerine hür- · 

ıp.et ve saygı gösteri;ırorum; Faşist, faşizandan bahsediyoruz 9 Mussö-
. ' ' ' 

lirıi 'den, .Hi tl er' den. Onlar tarihten silinmişler, cezalarını çek-

mi şler, gebermişler gitmişler. Ama bizim için hiç sarıki tehlike teş

kil etmiyormuş, sank bizim için hiç bir şekil ve suretle tehlike 

iras etmiyormuş gibi, kendi mevcudiyetilliizi, hElkim oldukları zaman 

inkar edecek, kökünden budayacak olan bir rejimin Türkiye'ye hAkim 
1 

olması halinde, ve o istikametteki gelişmeler karçısında biz ne 

yapacağız? Fikir ve kanaatlerimiz ne olacak? Daha dediğim gibi ol~ 

gunlaşmamış bir vasat içinde sükUt edersek-, göre göre davamıza ar

kada~ vurmak fırsatını ver:i:rsek, Vasfi Raşi t hocanuzın sık sık tek-

rar ettiği gibi, haddini tecavüz eden.:: şilgıdına münkalip olur. 

Bütün hürriyetler hürriyetsizliktan ve fakat bütün hürriyetsiz

likler de hürriyet yüzünden ortadan kalkar, sözünü hatırlıyorum. 

Acaba ne olacak? Endişemi, Lenin' in "Nasıl Olacak?" adlı kitabın

dan aldı~ım ş,u paragrafla belirtmek 'istiyorum:~ 

Bir gün bir enternasyonal de Lenin bir beyanmtta bulunuyor. 

Bütün dünyayı ordularımızia işgal edeceğiz. Delegenin birisi kal

kıyor diyor ki; nasıl işgal edeceğiz? Kolay diyor, bizim bu kadar 

ordularıfuız 9 askerlerimiz, subaylarımız yok, nasıl işgal edeceğiz? 

Diyor benim ~çin eli kalem tutan, ağzı lafa yakışan bir.yazar bir 

orduya muadildir. Bunun üzerine kitap yazmış; nasıl olacak? •. Hat

ta orada açıkça diyor ki, kahillerin % 2 sini, nüfusun yüzde 5 ini 

barı~ inandırdığım gün davama, ihtil~siz iş başındayım. Bizim en

dişemiz budur~ Hepimiz vatanperverlikle doluyuz, hiç kimsenin ay-' 

kırı bir tez düşündüğünü zan ve tahmin etmiyorum. Ama zor kurul

~uş bir ülkedey:iz. Şartları entellektüel muhi tin daha ile'ri olır..a

sı yolundaki iyi niyetleri ile değil, geii kalmış mehafildeki va

tand·aşlarıınızın düşüncelıiırmne göre bir takdir ölÇüsü içinde müta

laa etmeye'mecburmz. Yani ötle zannediyorum ki, bindiğimiz dalı 

kesmeyelim; ama neye mal olursa olsun, gayrimeşru yollarla, fii

len mevcut olan, gelişmekjte ·olan fakat baş ed.emediğimiz bu cereyan-
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lara birden kapıları açalım, şeriatçılık da oynasın, komünizm de 

oynasın, bakalım memleketin başına ne gelecek. Allah bu memleketi 

bu gibi musibet ve fel~etlerden korusun. 

Maruzatımı burada bi tiyorum. Hürmetle sel~mlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 
\ ' 

Gaziantep Delegesi Selahattin Çolakoğlu, buyurunuz. 

SELAHATTİN ÇOLAKOGLU (Gaziantep)- Sayın Başkanlar 9 değerli 

delege arkadaşlarımırapor gok güzel hazırlanmış. Koyduğumuz ilke 

hukul{;un üstünlüğü ilkes:L Bunu korumaya ç·alışıyor'ijz 9 bu da çok gü

z el. Mesleki sorunlarımızı bi:i,r yerde Çözec.eğiz. Heyecanı im bağış-

, layı n, · konuşmaını başka türlü hıizırlamı sı tım; fakat şu anda Gazian

t.epteki bir siyasi görevimden d.olayı yıldırım telefonla hem Genel 

Merkezden, hem Antep'ten çağrıldım. İlk vasıta ile Gaziantep'e gi

deceğim. 

Komand• denilen, ülkücü geçinen, hukuku her gün okulda, iş 

yerinde, sokakta katleden zorbakar Gaziantep'te 200 kişiyi yarala

mış, 2 kişi ölmüş, Gaziantep kana bulanmış, halk hukUkunu, can gü

venliğini korumak için ayakta ve beni çağırıyorlar. Ben, mensubu 

bulunduğum için çok şeref duydftğum Barolar· Birliğinin toplantısın

da bir delege olarak bunu 1977 Türkiyesinde dile getirmek zorunlu

ğunu duyan bmr hukukçu olarak ıstırap duyuyorum. 

Biz, Türkiye'niq hukukçuları olarak neyi öncelikle koruyaca

ğimızı saptamak zorundayız. Saygınlığımızdan söz ediliyor. Neleri 

nasıl yaparsak, yok siyasi güçlere, siyasi iktidarıara iyi niyet

lerim~zm sessizce gösterirsek dediklerimiz olur, saygın oluruz;yok 

şu yasayı şöyle değiştirirsek saygın oluruz, gibi bir sürü önerile·-
' 

ri burada tart~ştık, konuştuk. Bence saygınlığın kaynağı da, saygın-

lığın amacı da, halk olmaııdır. Demokratik hw{uk devletinde aşama 

neden böylesine gelmiştir, neden devlet demokratik ve hukuk devle

ti olmuştur? Çünkü, halkı korl}mak, halkın hakkım sağl.amak, mille

tin yaşayan ögesi olan halkın her türlü gereksinmelerini yerine 

getirmek için bu ilke Anayasa ilkesi olmuştur. Biz, hem demokrasi

nin içinde, hem hukulrun içinde var ôlan bir mesleğiı:;ı mensuplarıyız. 
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Hele hele mensubu olmaktan 1iıleri, demokrasiyi de, hukuku da korumak 

zorunda ve ilk görevimiz olan bir konu olarak ele almamız gereklidir. 
' ı ' • 

Bence tartışmalar 1977 Türkiyesinde diğer konular üzerinde olmamalı-

dır; fantezidir, adalet binasının süslü ve yeterli olması gerekli

dir amma, 1977 Türkiyesinae,birinci konu değildir. Yasaların gözden 

'geçirilmesi gereklidir, ama 1977 Türkiyesinde gündemin birinci mad

desi değildi~· Gündemin birinci maddesi, 1977 Türkiyesinde, üzüle

rek tesbit etmek zorundayız ki, halkın hukuku, 'can güvenliği, fikir 

özgürlüğü, yaşama hakkıdır. ("Bravo" sesleri, alkışlar) Maalesef, 

Türkiye bu noktaya getirilmiştir. Neden getirilmiştir? Adaşım, saygı 

duyduğum komşu ilin delegesi sayın Aydın'ın dediği gibi, tarihte geç

miş komünist baskıların, baskı rejimlerinin kötülükleri bize birer 

örnektir, onlar da demokrasinin dışındadır, ama ne söylüyorsun Ay

dın, bugün 1977 Türkiyesinde faşist komandolar halkın üzerine ateş 

açabiliyor, lisedeki öğrencileri öldüreiloiliyor. ( Alkı şlar) 

Büyük kentlerin delegeleri, çok saygı duyduğum arkadaşlarım 

konuştular; üniversitede öğrenim özgürlüğü yok diyorlar. Hangi üni

versite, hangg lise? Gaziantep'te ilkokula :).ndirilmiştir bu. Koman

donun her gün sabahleyin kalkın ilan ettiği şu: Bugün filan okulu 

işgal edeceğiz. Okullar işgal ediliyor. İşgal edilen ne? öğrenim öz

gürlüğü. Çiğnenen ne? Hw~uk. İşte sayın Genel Başkanım, değerli ho

cam; başımızda.siz, bütün :Sirliğimizin birinci görevi bence, anlayı

şıma göre bugün halkın önce yaşama, sonra düşünme, sonra öğrenme hu

k~nu ve özgürlüğünü .korumak olmalıdır. Ve bu Genel Kurul, ne yapıp 

yapıp Türkiye'deki bu gafillere, bo faşist bozmalarına Atatürk Cuın

huriyffitini, Türkiye demokratik hukuk devletini ekonomik çıkarı rı, 

siyasal işlirlikçileri ile beraber yıkmak isteyenlere karşı koruma-
' ' 

lıyız, onun çaresini bulmalıyız. Saygılar sunarım •. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Konuşma sırası sayın Sevim Tunç'ta. Buyurunuz. 

SEVİM TUNÇ (Ankara)- Sayın Başkan, sayın delegelerı şimdiye 

kadar rapor üzerinde arkadaşlarımın yapmış olduğu katkılara benim 

tarafıından ilave edilecek bir husus yok. Yalnızca ben sayın delege 
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AymemE Dik arkadaşımızdan bir konuda ayrılıyorum. Bugüne kadar Tür-
' kiye Barolar Birliğinin zabıtlarını araştırdım, hepsine elimd.en gel-

diğiınce ince bir şekilde eledim~ baktım; fakat bugüne kadar hep bah

sedilen soyut k~vramlardan 9 soyut hürriyetlerden, somut haklara iner

ken küçük bir hakkın unutulduğunu gördüm. Bu konuda müsaade ederse

niz ~şaret etmek istiyorum. Bu.da kadın hakları. 

Şimdiye kadarki konuıarda hep nedense insan ha~ları diye bah

sederken, insan olduğundan şüphemiz olmayan kadın cinsinin bir ara

lık unutulduğunu görür gibi oldum, ou noktalara, özellikle Türkiye 

Barolar Birliğinin eliyle de ilişrnek gerekiyor. Rapordaki noksanın 

nedenini acaba Yönetim Kurulunun. erkeklerden müteşekkil olmasinda 

mı bulacağız? Aynı zamanda bizim de kusurluğu olduğumuzu kabul et

mek lazım, kadın hukukçular olarak. Evet, söze şuradan başlamak is-

1tiyorum:, 

Efendim,. Anayasa açısından itıııaktığımızda, bütün temel hak ve 

özgürlükler ekonomik ve sosyal hakların, g özgürlüklerin tümünün 

Türk erkeklerine olduğu, gibi kadınıarına da verilmiş olduğunu görü

yoruz. Hiç b.ir ayrım yok. Eşitlik konusu da aynen öyle •. Fakat uygu

lanıaya gelince; görüyoruz ki, bu eşitlik, ·temel haklar, özgürlük

ler bazı kanunlarla kısıtlanmış. Medeni Kanunumuz, hacir altına a

lınmayı öz'el nedenlere bağlamışsa da, biz baze'n bazı kanunların öy

le maddelerine ras~lıyoruz ki, adeta kadını haciraltına alıyor,kı

sı tlıyor. Yalnız bu nokta şöyle açıklanmak icabedecek: Türk toplu

munda evli kadın için bu söz konusu oluyor. Evli olmayan kadınlar 

için aynen erkekle eşit durumda. 

Anayasamız, özgürlüklerin özüne dokunulamayacağını söylüyor. 

10 ncu maqdede diyor ki, özgürlüklerin özüne dokunamazsınız.Özgür

lükler ne zaman ve hangi şartlar altında kısı tlanır, bunlar da be-

lir,tilmiş çok genel kavramlarla. Kadınlar için bunları uygulamayı 

gerektirir hiç bir durum yokken, çok garip bir durumla karşılaşı

yoruz. Örneğin; çalışma özgürlüğü dedigirniz bir özgürlük var, Anaya-
' sanın 40W''J. .ı=.ı;ırıoo'i,. :ı.,.;..;..e...,., ,k,;ı,,.,ıı:ır icin d~ bu Ö?.giirlüğü tanımış.· 
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Kaldı ki bütün hakların 2 özgürlüklerin kullanılmasının bence anası 

da bu özgürlük. Ama bu özgürlüğü kullanacak kadın evli ise, kocası

nın iznine bağlı oluyor. Tasavvur buY,urunuz ki, bir erkek tacirde 

ehliyet dahi aramıyoruz 9 tacir olması için, ticaret siciline kay

dolması için9 ama kadın tacir, yani hacir aıtında bir kişi tacir 

olabiliyor da, kadın için, hacir altında olmayan bir kadın için da-. 

hi kocasının izni yoksa bu işi yapma imkanı ortadan kalkıyor. Erkek

ler bir iş yapacakken, çalı şma özgürlüğünü kullanacakken, "Karım 

müsaade etmiyor, sayın yargıç bana izin verir misiniz? 11 demiyor.Ka

dın iç n eğer özgü~lük varsa, hak varsa, bunu kimsenin bağışı ile 

yapmış olmak söz konusu olamaz. Kıldı ki bu bağış pile değil, her 

an koca men edebilir. Tasavvur edebilir misiniz, şimdi benim eşim

le aramda anlaşmazlık olsa idi, eşim baroya bir yazı gönderseydi, 

deseydi ki "Ben karımın çalı;:masını istemiyorıfim, izin vermiyorum" 

Ben delege olarak da sizin karşınızda, oylarla gelmiş olmama rağ

men konuşamazdım. Çünkü, demek ki ben bugün (Alkışlar) burada ko

nuşma hakkımı dahi eşimin hoşgörüsüne 9 yahut benimle aynı fikri pay

laşmasına borçluyum. 

BİR DELEGE- Başanır. 

SEVİNÇ TUNÇ (Devamla)·- Paylaşıyoruz, boşanmayı gerektirecek 

bir durum yok. (Gülüşmeler) Bu benim problem~m değil, fakat mmlyon

larca Türk kadınının problemi. 

Bir diğer yönden biz, hukukta irade serbestisinden bahsedi

yoruz, kadının irade serbestisi zaman zaman kısıtlanıyor. Örneğin; 

biz kadınlar, kız öğrenciler, erkek ,öğrenciler gibi üniversite sı

navlarına giriyorlar, başarılı oluyorlar ve kendilerine burslar ö

deniyor. Bu burslar ödenirken devlet zannediyor ki, bu.kız öğrenci

le;r ilerde sonra katkılarını yapacaklar. Ve görüyoruz~, bu öğrenci 

büyüyor, mesleğe tam atılıyor, evleniyor, kocası diyor ki ban ça

lışmasına izin vermiyorum. Kadının geliri de y~~,malı da yok, bu 

takdirde kefillere rücu ediliyor ve koca da bu suretle hem kendi 

bağıtından, hem karısının bağıtından, kadının iradesine rağmen,kur

tuima gibi garip mir duruma. düştüğii vaki. Bunları dal'la fazla uzat-
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mayacağı m. 

Ceza huJ,mkunda, sonra vergi hukukunda asıl problemler çık

maktadır. Biliyorsunuz vergide karı-koca mal ayrılığını seçseler 

dahi, Medeni Kanuna göre mal ayrılığını seçseler dahi, vergi açı

sından koca ile karının geliri birleşmekte. Yani bir yerde aile ce

zalandırılmakta. Bu arada çocuklar da cezalandırılıyor, gelirde 

düşmeler nedeniyle. Sonra kocaya, eh sen karına ,,izin verdin, o hal

de çek bunun cezasını kabilinden, beyannameyi vermek ve gerektiğin

de vergi ödemek gibi bir yol geliyor. Bunların dışında kadınların 

isimleri konusunda ayrı mesken tutma, ikametgah konularında pekçok 

konuda ayrıca söylenebilecek hususlar var. Bir de tüm kadınlar için 

olan bir diğer husus; erkekleri de aynı derecede ilgilendiriyor, 

insan hakları açısından. 

Miras konusunda evli karı-kocanın çocvkları yoksa, ölüm ha

linde, ki genellikle ınallar erkeğin üstünde olduğu için, kadın çok 

güç durumda kalmaktadır; erkeğin ailesi tarafından mirasa katılına

ar yönünden, ki bu tabii kadının ölümünde de erkek için ,varit ola

biliyor. İşi uzatmBdan, bu Anayasamızın vermiş olduğu hakların bu

günkü düzen üzerinde eski kanunlarıınızda bulunan bütün çelişkilerin 

ve hataların kaldırılmasını, l934'ten bu yana hiç bir katkıda bu

lunınadığımız kadın hakları konusuna insan olmaları hasebiyle, in

san hakları yönünden Türkiye Barolarının da gerekli katkıda ,bulun

masını talep ederim. Saygılarımla. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkürler ederim. 

Konuşma ·sırası İstanbul ·Delegesi sayın Ziya Nur Erün'de. 

ZİYA NUR ERÜN (İstanbul)- Vazgeçtiın. 

BAŞKAN- V0zgeçtiniz. Teşekkür ederim. 

Sayın Şükrü Akınansoy, buyurunuz. 

ŞÜKRÜ AKMANSOY (Bursa)- Sanırım en son konuşmacı ben olu

yoruın.Sevimsiz duruma dlişıneınek için konuşmaını iki-üç cclmlede özet

leyeceğiın. 

Başkanlık raporunun bu toplantıda enine boyuna tartışılması 
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dileğinde idim. Sorunlarımızın çözümünde, 1971 senesinde yapılmış 

bulunan Anayas~ değişikliklerinin geçersizliğine ilişkin sayın Ho

camın gerekçelerini çok güzel ifade ettiği raporunun bu toplantı

nın kamuda tartışılmasına olanak sağlamak yönünden, delege arkadaş

larımca eleştiriye tutulması, yürekten arzu ettiğim bir konu olarak 

huzurunuzdadır. 

Sözü uzatmamak için 9 buradaki önerimi tekrar edeyim: Delege 

arkadaşlarım barolarına döndükleri zaman, yakın bir gelecekte se

çim içinde bulunduğumuz da düşünülürse, 1971 değişikliklerinin ge

çersizliği hususunda, bir başka deyişle 1961 Anayasasına kavuşma 

dileğinde i ttifak hali'nde gördüğüm sayın delege arkadaşlanının ba

sın toplantısı, kon~erans yoluyla kamuyu Thm yönde etkilemeleri ve 

gelecek seçimlerde oluşacak olan parlamentoya bu yönden yardımcı 

olmaları dileğimi tekrar ederim. 

İkinci husus; temel kanunları hazırlama tasarısına bir ila

ve yapmak istiyorum. 

Bugün Türkiye'de, Osmanlı İmparatorluğundan kalma birkısım 

kanunlar mer'idir. Her vekaletin kendine özgü kanunları vardır, 

binlerce kanun içerisinden meslek adamı 'olarak dahi bazı konular

da çıkmış kanunları bulmak mümkün değildir. Bir arkadaşıının ~fade 

ettiği gibi, Zonguldak'ta hakim, m~riyetten kalkmış bir kanunla 

birisini mahkum ettiği ifade edilmektedir. Bununla, binlerce ka~ 

nun şeklinde ve bizim dahi bulmakta güçlük çektiğimiz bu metinle

rin derlenmesi için ya bu komisyonun şu şekilde bir ilave ile ko

difikasyona gitmesi şeklinde önereceğim, yani temel kanunları ha

zırlama ve kodifiye etme tasarısı, eğer oluşacak komisyonun bu .so

runlara dönük olan çalı çmasının yoğun olduğu düşünülürse, o zaman 

kodifiye etmek üzere yeni bir tasarı getirmek suretiyle bir komis

yon oluşturulması hususunu öneririm. 

Saygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim sayın Akınansoy. 

Saygı değer delegeler, 10 ncu Genel Kurul toplantısında re

kor seviyede, geçen toplantılara nazaran 34 delege arkadaşımızın 



- 216 -
1 

konuşmalarını tamamlamasiyle gündemin bu maddesinin bir bölümünü 

tamamı amı ş oluyoruz. 

Hoca'ya~ ~otlarını hazırlamak fırsatını vermek için, müsaa

de ederseniz bir ufak espri yapmak isterim. Divanın nazarlarınızda 

sfenks görünümünde olmaması iÇin, biri hariç kon~şan 33 konuşmacı 

arkada~ımızdan hiç biri 9 evlendiği halde özgürlüğü giden erkekler

den bahsetmedi. (Gülüşmeler, alkışlar) 

Efendim bu arada Iliyanımıza intikal eden, Analar-Babalar 

:Oerneği Eaşkanı Gönül Haksal Hanımefendiden, Ankara Üniversitesi 

Öğrenci Aileleri :Oerneği İkinci Eaşkanı Nimet Hamuroğlu hanımefen-
, ... ~ ~ 

diden ve Tutuklu ve Mahkumlarla Ilayanışma :Oerneği adına Yönetim Ku-

ruıU: Üyesi Hale Marnuroğlu hanımefendiden başarı, dileklerini ileti

yorum. Ayrıca, bir telgraf var: 

11 Genel Kurulun ülke sorunlarına ışık tutmasını ümit e.der,ınes

leğimize yararlı kararlar alınasını dilerken toplantiya katılan ar

kadaşlarımıza yürekten sevgi ve saygılarımızı sunarız. 

(Alkışlar) 

Adana :Barosu Eaşkanı 

Av. İbrahim Günay" 

Yönetim Kurı,ılu adına, eleştirileri cevaplandırmak üzere sa-

yın Eaşkan hazırlar mı? ("Yarına kalsınİ sesleri) Yarına kalmasal{: 

iyi olur efendim. 

EAŞKAN FARUK EREm- Eğer arkadaşlarım beni bir saat dinlemek 

lütfunda bulunurlarsa cevaplarımı arz edebilirim. 

:BAŞKAN- Vaktimiz müsait efendim, buyurunuz. 

EAŞKAN FARUK EREM- Sayın·Eaşkanım, aziz delege arkadaşlarım; 

sözlerime başlarken, büyük bir dirayetle Genel Kurulu yönettiği 

için sayın Eaşkanıma ve :Oivana teşekkür etmek borcumu eda etmek is

tiyorum. 

Gerçekten, akla, demokratik ilkelere en uygun şekilde yöne-
l 

tildi, hepimiz düşünceleriihizi açıklamak imkanına kavuştuk. Hatta .1 

bazı toplantılardan daha fazı~ sükunetle fikirlerin açıklanınası 
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·olanağı sağlandı. 

Dün toplantıyı açarken sayın Sakarya Barosu Başkanımız, ba

zı tekliflerde bulundu. Bunları önemle not ettik. Hakim stajyerleri

nin avukat yazıhanelerinden geçmesine ilişkin teklif. Diğer yandan 9 

vatandaşın davasını avukatla yürü tınesindeki ;E' aydanın kamuya daha 

fazla duyurulması yolundaki istek 9 elbetteki haklıdır 9 hatta yasal 

görevlerimizden birini teşkil etmektedir. Bu noktada pek çok şey 

yaptığımızı da 9, iddia edebilecek durumda elbetteki değiliz. 

Ali Dinç arkadaşım, bir noktada telmihle de olsa, Barolar 

Birliğinin siyasete fazla eğilimli olduğunu ileri sürmek istediler. 

Bundan evvelki Bursa toplantısında Yönetim Kurulu bizim si

yasetten ne anlamamız icabettiğini açıklamış, tasviplerinizi de is

tihsal eylemişti. Davranışlarımızda o ölçüden ileriye gittiğimiz ka

naatında değilim. O top~antıdaki ortaya attığımız ölçüleri de tek

rar etmek istemiyorum. 

Yalnız. arkadaşları bir noktaya temas etmeme müsaade ediniz. 

Biz hukukçular çok çeşitli dönemleri yaşadık. Bir dönemden öbürüne 

atlarken, evvelki dönemin bütün kuralları üzerinde bir kere daha dü

şünelim demedik. Bugün memleketimizde siyaset.yapmanın umacı gibi 

takdim. edildiği kurallara inanmış. durumdayız. Halbuki bu kuralları 

Anayasa gereği değildir. Siyaset tekelinin belli organlarda olduğu 

iddiası bize demokrasiden daha çok ·evvelden miras yoluyla kalanıdü

şünmeden kabul ettiğimiz 9 ret hakkını kullanmadığımız bir anlayış. 

Bugün 1976 senesinin lO ncu ayında Avrupa Konseyinde bir toplantı 

yapıldı. Vakit müsı:ıi·t olsaydı 9 buraya getirdiğim 12 raporu da size 

özetlerdim. Varılan sonuç şu: 

Demokrasi ülkeleri, karşıt rejimin gittikçe kuvvetlenmekte 

olduğunu teslim etmektedirler. O halde 9 demokrasilerin yaşayabil

mesi için neler yapılması lazım geldiği üzerinde de durulmalıdır. 

Bunlardan biri de 9 vatandaşın çoğulcu fikirlerle beslenmesi, oyun 

bilinçlenmesidir. 

Bu nedenle, siyaset yasağında ifrata gidilmişvatandaşın oyu-
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nun bilinçlenmesi engellenmiş, bu i ti barla vatandaş siyasetten kop

muştur. Bu i tibarla, okullara siyasal demokrasi eğitimi tek bir 

biçimde bütün uygar demokrasilerde böyle bir dersin neleri kapsa

ması icabettiği yolundaki saptamalardan sonra, bir ders konulmalı

dır. Demokrasiyi savunmanın ne ile mümkün olabileceği ile siyaset 

yasağı tekeli birleştirilemez. Bu nedenle, Dernekler Kanununda,ka

mu nitel::Lğindeki meslek kuruluşları için kabul edilen siyaset ya

sağının artı~;ne siyaset, ne değildir değil, kaldırılması yolunda 

yeni bir inancın Barolar Birliğinde gerelcçeleri ile birlikte tees

·süs etmek zamanı gelmiştir. Sanırım ki, müteakip yılda takdim ede

ceğimiz rapor bu yolda olacaktır •. 

Aynı zamanda, yine bu Konsey t.;plantısında ortaya atılan 

fikirler şudur: 

Oyun bilinçlenmesi için klasik halkı bilinçlendirme araç

ları teknik nedenlerle değerlerini kaybetmişlerdir. Bugün her m~m

lekette basının tirajı az~lmaktadır. Bunun neticesinde rekabet 

mümkün olamadığıridan, her memlekette kamuoyuna hakim, a~mdi .mahdut 

gazeteler türemiş, bunların mülkiyeti de dar ellerde toplanmıştır. 

Buna yabancı kitaplar "gizli basın", pardon "gizli sansür" adını 

vermektedir. Çoğulcu fikirler, birbirinin karşıtı fikirler ne ka

dar halka İrıaledilirse, demokrasi .o kadar iyi korunur yolundaki 

inancın tehdit altına girdiği yabancı demokrasilerde kabul' edilme

lidir. 

Gazetelerip biri satıştan·, öbürü ilandan gelen iki k:aynak

tan gayri kaynağı yoktur. Zamanla satış azaldıkça ilan çok satana 

doğru gitmekte, bu itibarla çoğulcu fikirlerin yansıması olanağı 

kısıtlanmaktadır. Bu itibarla, demokrasilerde basın için yepyeni 

bir sisteme, gizli sansürü kaldıracak bir sisteme ihtiyaç vardır, 

eğer demokrasileri yaşatmak istiyorsak. 

TRT konusunun hukuki yapısı raporda genellikle izah kllın

dı. Bugün TRT üzerinde başka başka sistemler var. İngiltere gibi 

özgürlükleri gelenekleşmiş olan ülkelerde, TRT' nin bir bağımsız

lık fikrini dahi düşünmesi imkansız. Ama bazı memleketler bu or-
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gana bazı güvenceler sağlamak suretiyle tara:fsızlığının giderilebi

leoeği fikrine katıldılar. :Bizim TRT sistemimiz de böyle olmuştur. 

Fakat bugün görüyoruz ki, güvence sağlamak sistemi başarılamamış

tır. Tiün şu yolda yayından şikayetçi idik 9 bugün onun aksinden şi

kayetçi olduk. Yarın bir iktidar değişikliğinde yine şikayetçi ola

cağız. O halde 9 sistem başarıya ulaşamadı. Yapılacak şey; Türkiye' 

mizde büyük akımları, ':fikirsel akımları temsil eden grupların TRT' 

yi paylaşınasından başka bir sistem yoktur. Denenebilecek son çare 

budur, Avrupa Konseyinin :fikri de budur. 

Çok değerli meslektaşımAli Tiinç" berüm raporumda çağdan 

:fazla söz ettiğimi~ anlaşıl.a:ıı:ı.ad:ı..ğıını beyan buyurdUlar. Müsaade e

derseniz bir anlaşılmsz cümleyi dalı~ .nakletmek istiyorum. Günümü

zün eldu.k~ üqlü bir baro başkanı Russ şunu söyler~ ":Biz avukatlar 

bütün ülkelerin yerlisiyiz. Bütün yüzyılların da çağdaşı. 11 :Ben bu

nu çok iyi anlıyorum 9 Ali bey de muhakkak düşünürse çok iyi anla

yacaktır. (Alkışlar) 

Tieğerli Oğuz arkadaşım ve diğer konuşmacı arkadaşlarım ge

nellikle rapor hakkında çok güzel kanaatler izhar buyurdular. Pek 

çok teşekkür ederim kendilerirıe. :Bu teşekkürlerimi 9 aynı hususu 

tekrar eden diğer konuşmacıların da peşinen kabul buyurmalarını is

tirham ediyoruz. 

Tieğerli arkadaşım; daha etken olabilmek için bildiri adedi

nin artırılınasını emir buyurdular. Fırsatlar elden kaçırılmamıştır. 

Ama bu konuda fazlalık belki toplumda bıkkınlık uyandırır diye bi

raz da ölçülü hareket ettiğimizi ikrar etmek durumundayım. 

Nabi İnal arkadaşım, :Başkanlık raporunda tek konuya ağırlık 

verdiğimi, af buyursunlar. Başkanlık ve Yönetim Kurulu raporları 

arasındaki ilişkiyi sayın Amaç 1 a cevap vereceğim sı rad::t P1P ::tl>ıPa

ğım. :Benim tek konuyu seçmemin nedeni, samimi, içten olarak bunun 

en büyük sorun olduğu kanı:ı,atından ileri gJümiştir. ' 

:Bu arada, 141 ve 142 nci ma/J.deleı·j n ar'tık kal dırılınası zama-



- 220 -

lamak görevini bizlere vermiş olduğunuzu hatırlatıyorum. Bu görevin 

yerine getirildiği zannındayım. Fakat. bu konuya, çok değerli mes

lektaşım 7 arkadaşlığıffiızın çok yakın olmasına rağmen 9 bazı husus

larda anlaşamadığımız anlaşılan Selahattin Aydın arkadaşıma cevap 

vereceğim sırada avdet edeceğim. 

Değerli Meslektaşım Ahmet Harndi Sayar ve ondan sonra bazı 

arkadaşlarım· meslek onu:cundan söz ettiler. Gerekten biz bir onuru 

sağlayabildik mi, bu üzerinde durulacak bir konu. Ama siJ:inmesi 
1 

gereken öyle ağır yüklerle bu görevi Barolar Birliği üstüne almış-

trr ki ı gereken ancak kendini yavaş yayaş şekillendiriyor ı bi'r so

nuç aldığımız iddiasında değiliz. Çok uzun yola çok geç başladık. 

Bütün arkadaşlarımı genellikle eylemden söz ettiler. Yöne

tim Kurulunuz hareketsiz bir kurul olmamıştır. Birtakım öneriler 

oldu, ben büyük bir hasretle daha somut 9 bizim hiç düşünemediğimiz 

bir şeyi Genel Kurulumuz bize lütfetsin dedik. Fakat, af buyurun, 

eylem olarak neyi emrettiğinizi açıkça görmek mümkün olamadı. Ama 

konuşmalarınızdan elde ettiğimiz de.:t'sler 9 elbetteki çok büyük ol

muştur. 

Parlamentodaki avukat arkadaşharımızdan bu eylem hususunda 

yardımcı olmalar;ı..nı isternek yolundaki f·ikirleri uzaktan çok iyi 

görmek mümkün. Bir ufak anıını anlatm~~ isterim: 

Devlet avukatldrı hakkındaki bir kanunuri çıkarılması için 

sarfettiğimiz çabayı 9 burada hazır bulunan sayın Bigat çok iyi bi

lir. Komisyondaki avukat arkadaşlarımızı o gün evlerinden 9 kendi 

ceplerimizden ödediğimiz taksilerle Meclise getirdik, karar sıra

sında9 grusun verdiği bir karar nedeniyle hepsi ortadan silindi. 

Buna rağmen biz kimseden ümidini kesecek bir yaradılış içinde de

ğiliz. Ama bununçok etkin bir araç olabiieceği umuduna katılınma

ması daha doğru olabilir. 

Suat Yılmaz arkadaşım, ölüm yardımında noksanlıklardan söz 

etti. Eğer vakit müsait olursa, belki de yarın, Muhasi:p Uye arka

daŞım ölüm yardımı konusunu size son durumunu açıklayacaktır.Yal-
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nız 9 Yönetim Kurulunun genel kanaatı 9 şudurı Bir sene deneme süresi 

içinde ölüm yardımından neticeler alınabildi. Bugün vefat eden ar

kadaşlarımızın hiç birinin yardım~ gecikmiş değildir. Öngörülen ö

lüm nisbeti de, ne mutluyuz ki tahminin-altında tahakkuk etti. Bu 

tediyeler zamanında yapılmış, 'kederli ailelere en kritik zamanda 

yardım ulaştırılmış, bu sene sonunda, toplananın ölüm adedine bölün

mesiyle rakkarnın ek bir ödemeyi de sağlayacağı bir duruma ulaştığı

nı söyleyebilecek haldeyiz. 

Yalnız şunu da açıklamak durumundayım: Bu sosyal güvenlik 

d~vranışından, onun genişletilmesi zamanının ge~diğini ileri süre

bilecek durumda da değiliz. Henüz denemeler kesin şeklini alamamış

tır. Eğer umutlu bir döneme geçersek 9 1978'de, örümüzdeki toplan

tıya önerilerimizle birlikte geleceğimiz :pek tabiidir. 

Sayın Hurşi t Kangal, Yönetim Kurulu çalışmalarından memnun 

kaldıklarını, soruların zamanında cevaplandığını söylemek lütfunda 

bulundul r. Bu konuda çok değerli Genel Sekreter arkadaşım başta 

olmak ~zere bütün yönetici arkadaşlarım canla, başla çalışmışlardır. 

Yönetim Kurulu tam mevcudu ile toplanmıŞ, gece sabahlara kadar ça

lışılarak, doğru olması gereken bazı kararlara ulaşmış ve büro iş

lerinde hi'ç bir aksama bulunmaını ştır. Eğer tesadüfen bir iki yazı 

cevapsız kalmışsa, o tamamiyle arız:idir. Genç arkadaşlarımızın en 

çok alınganlık gösterdikl~ri avukat ruhsatnamelerinin tevzöiinde 

şimdiye kadar hiç bir aksama olmamıştır. Ama bunların hazırlanması, 

sanıldığından daha ç•k titizlik isteyen bir çalışm~ır. 

Baroıara ayrılan yerlerin durumu bize intikal ettikçe çözü

mü yollarına gittiğimiz başlığa konulardandır. Zaman zaman netice

ler aldığıillız ve zaman zaman alamadığımız olaylar da bulunmuştur. 

Genellikle bizim elimizde ıslahı mümkün olmayan adalet binaların

daki sıkışıklık, bazen taleplerimizin ka1;ıuiü olanağını da kaldırı-

-yor. Ama mümkün olduğu halde bir mekanın elde edilmediği iddiası 

haklı olmasa gerektir. 

Arkadaşımızın trafik konusu üzerinde bu yılki raporda bir 

konunun ele alınmadığı yolundaki beyanlarını ikraren kabul durumun-
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dayız. Yine bazı arkadaşlarımız raporda bazı konularda eksiklik mü

şahede ettiklerini buyurdular. Hakları var. Mazeret diye kabul et

meyeceksiniz amma, bir şeyi hatırlatayımı 1977 yılında, bunu da 

sayaraanız 3 tane genel kurul toplantısı kararı verdiniz. Her bi

rinde sizlere raporlar sunduk, müzakere zabıtlarını gönderdik.Bun

ların hazırlanması • kadar kolay olmuyor arkadaşlar. Bize bir yıl 

içinde daha da çok iş verirseniz, acaba başarımız ne olabilecektir, 

bizlerde bazı kuşkular başlamıştır. 

Sayın İlhami Güven arkadaşımın, biçim vğ öz yönünden yap

tıkları tenkitleri ·çok ciddi olarak ele alacağız. Yalnız, kıdem 

konusunda rapora ~iç bir kayıt düşürmediğimizden şikayetçi oldu

lar. Ama diğer delege ark.ada~larım, Y()netim Kur:ulunun, verilen ka

rar dolayısiyle, ama o karara katılalım veya katılmayalım, bu im

kana sahip bulunmadığlnı teslim ettiler. 

Diğer taraftan, raporumuzun daha pek· çok hacimli olması müm

kündü. Ancak, size arza birinci derecede değerli olan konuları 

seçmek durumunda kaldık. Baskı masrafları üzerimizde çok ağır bir 

yüktür arkadaşlar. İki evvelki Genel Kurul raporu ve tutanakları 

da takdim kılındığına göre, hiç olmazsa o konulardan tasarruf ede

bileceğimiz inancı ile hareket etmek zorunda kaldık. 

Ahmet Saruhan arkadaşım ve diğer bazı arkadaşlarımız, · staJ~':· 

yerlerin acıklı durumundan söz ettiler. Bir arkadaşımız da aksi 

bir mütalaada bulundular. Kuşkusuz, mesleğimize aday olanların bu 

işe çof~: iyi başlamaları için elimizden gelen bütün gayreti yapma

mız lazım. 

Yine bazı arkadaşlarımız, stajyerlere tahsis edilen fonun 

kaldırılmasından şikayetçi oldular. Burada arkadaşlar, bir nokta

ya daha temas etmek durumundayım: Stajyerlere yardım, kanunun açık 

hükmüne göre, barolara verilmiş bir vazife. Barolar Birliğinin, bü-

tün barolara 4aksim edilebilecek bir fon kurabilmesi olanağına he

nüz ulaş~ş da geğiliz. Ama bütçemize böyle bir fonun konulabilme

si olanağını verecek olursanız, elbetteki tutumumuz başka türlü 

olacaktır. StajyBrlerimizin yetişmesi konusunda tam bir sisteme 
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ulaşmış da değiliz. Keyfiyet barolara bırakılmış~ barolar da bu im

kana sahip olamamıştır. B~olar Birliği olarak müdahaleye gidilmek

sizin düzenleyicrt bazı kurallar yapabilirdik; ama arkadaşlar, ba

rolarırnızın ne dereceye kadar bu olanaklara sahip olduğunu ancak 

mevcudu az olan barolar bu güçlükleri teslim· edebilirler. 

Şunu da. açıkça ifade etmek istiyorum: Elbetteki yıllarca· 

emek sarfeden bir avukat arkadaş, belli bir ekonomik düzeye ulaşa

biliyor. Ama mesleğimizin sonunda refah getirecek bir meslek oldu

ğu kanısında değilim. Bu meslek ona görelseçilmeli. Evvelsi gün Bo

lu barbsunda naklettiğim bir hususu tekrar. etmek istiyorum. 

Çok ünlü bir avukat,-Mari Antuvanet'in avukatı, vesaire

zaruret içinde ölmek üzere iken, genç meslektaşları onu ziyarete 

gid'erler. O zaman avukatlara vek§,tet ücreti verilmez, me şin bir 

torba içine, ufak bir torba içine konan ,birkaç alt~n ayağının ucu

na bıra:Kılırmış avukatın. Gençler der ki bu avukata; ~~'Üstat, sizin 

ayağınızın ucuna keseler bırakıldı ı nedir bu haliniz?" Cevabı şu 

olur: "Ayağımın ucuna bıraktılar ama, almak için eğilrnek lazımdı, 

yapamadım." (Alkışlar) 

Bu itibarla 9 mesleğimizi meslek olarak icra etmenin, sonun

da bir refah getireceği umut edilmeden seçilmesi de gereklidir. 

Cengiz İlhan kardeşim, bizi çok güzel üslubu ile gerçekten 

tenkit buyurdular. Biz bundan büyük istifadeler ettik. Ne kadar 

şikayetçi olursanız bizden, biz sizin i timadınıza ilerisi için da

ha layık olabileceğimiz kanısı içindeyim~ Kendilerinin içtenliği 

bence malumdur, kendileri diledikçe bizi tenkit etmişlerdir ve bu 

tenkitlerinden zerrece alınganlık içinde almadığımız da bir gene.l 

kurulda kendilerince ifade edildi. 

Sayın Escııı.enli, iki büyük olayda Barolar Birliğinin çekin

ser bir durumda kaldığı, hukuk inkılabı yıldönümünde sesimizi daha 

faz&a duyurmadığımızdau şik~yet ettiler. 50 nci yıl dolayısiyle 

Yönetim Kurulu oldukça geniş bir faaliyet düzeni içinde idi. Gözden 

kaç mı ş olabilir. 
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Fuat .Akkoyunlu arkadaşım, Osmanlı devrinden kalan feodal un

surların adale,timizde devam eder yolunda olduğuna işaret ettiler. 

Bu, memleketimizin sosyal yapısı açıs1ndan özellikle Tioğu bö1gele

rimizde varlığinı devam ettiren bir husustt1r. Türk adaletinin ya

nında Tioğuda cari; fiili bir adaletin bulunduğu gözlemleri sosyo

lojik açıdan tamamiyle doğrudur. Bu açıdan, Birliğin güçlü girişim

lerde bulunması da o kadar kolay olacaga benzernemektedir. Doğu il..,. 

lerine devletin bugün nüfuz ettiğini dahi iddia etmeye imkan olma

yan bir dönemde ı Barolar Birliğinin bu konuda pek de becerili cl

maması mazur görülebilir. 

İhsan Onar arkadaşımız ve diğer bazı arkadaşlarımız, avu

katlık Kanununun hazırlanıp bu dönemde Meclise sunulmamış olmasını 

doğru bulmadılar. İzmir Genel Kurul toplantısında ana fikirler iz

har buyuruldu. Buna göre bazı kurallar tesbit edildi, fakat sonun

da Meclise sunmak zamanının Barolar Birliği Yönetim Kuruluna bıra

kılması uygun mütalaa edilmişti. Bugün değil kocaman bir Avukatlık 

Kanunu, üç maddelik dahi bir kanunun çıkarılamayacağı, tesadüfen. 

çoğunluk sağlarsa ne çıkacağı kesinlikle öngörülmedikçe ihtiyatsız 

bir girişimin hayırlı sonuçlar verebileceği kanaatında değiliz.Bu 

itibarla, seçimlerden sonra, sizin de tasvibinize bir kere daha 

sunulacak daha ileri bir avill~atlık kanunu önçülüğünü de yapabile

cek hükümleri muhtevi tasarı o zaman Meclise sunulacaktır. Bu dö

nemde böyle bir girişimi isabetli bulmamaktayız. 

Danıştay kararlarının ademi infazı konusu; Daha ilk çıktığı 

günden bugüne kadarı evvela yalnız Barolar Birliğince, sonra başka 

kuruluşlarca ele alındı. Ama bu olayın karşısına ilk çıkanın Baro

lar Birliği olduğunu da kabul buyurmak icabeder. Bununla ber·aber, 

bir arkadaşımızın temas ettiği, Danıştayda müdafiden evrak sakla

mak yolunda yeni Tianıştay Kanunundaki hükmün maalesef Danıştayca 

teklif edildiğini de üzüntü ile kaydetmek mecburiyetindeyim.Ada-

lette gizlilik hiç bir memlekette fayda sağlamamıştır. Yazarların 

ortak kanaqtına göre, Fransa 1 da ünlü Drayfüs davası, gizli vesika 

rezaletinden doesmuştur. Bu i'tibarla, gizlilik açısından bir çabaya 
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Barolar Birliği Yönetim Kurulunun başlamasında elbett~ki zaruret 

vardır. Kaldı ki bu konu, işlenınemiş bir konn da değildir, 

Abasıyanık· arkadaşımızın, Sakarya Barosu stajyerleri to.ra.

fından bizlere sunulan metnin nazara alınması yolundaki istekleri

ni canı gönülden kabul ediyoruz. Bu ay sonunda yapılacak olan Yö

netim Kurulu toplantısı, bu kurul~a öne sürülen bütün fikirleri 

teker teker değerlendirecektir. Bu i ti barla · stajyer ark;adaşlarıım

zın bu isteğinin de nazara alınacağından ümitli olmalarını istirham 

edetıeğim. Yalnız arkadaşlar; kesin olarak konuşamayacağım, fakat 

hiç olmazsa benim şahsf kanaatım; imtihanın kaldırılması yolunda 

onların düşüncelerinin tam zıddıdır. İmtihan oldukça ciddi koşul·

lar altında başlamıştır_ ve bunun daha iyi, daha rasyonel bir şek

kilde gelişmesi üzerinde çaba harcamak fikri galip bir fikirdir, 

Orhan Apaydın arkadaşım, Genel Kurulun daha ziyade bir ka

rar organı oldu&,undan söz ettiler. Biz şu ana kadar Genel Kurulumu-

zun ileriye sürdüğü düşüncelerin tahakkuk etmesi için ayrı biı~ tu-· 

tum içinde olmadık. Bundan sonra da, Genel Kurulun, ister karar, 

ister eğilim olsun, dilekleri yolundan da ayrılmak gibi bir istek 

Genel Kurulumuzda mevcut değildir. 

Alınan kararların ışığı altında raporun değerlendirilmesin

den söz edildi, Ama raporda hangi noktalarda o ışıktan uzak kalın

dığı işaret edilmedi. Bu toplantıdan sonra da kendilerinin bir uyt~

rısı olursa bunu minnetle tel&kki etmeye amadeyiz. 

Belki bu 141, 142 nci maddelerin kaldırılması yolundaki Yö

netim Kurulu raı)oruimn gerekçesinin isabetsiz veya yetersiz olduğıı. 

şeklinde telakki edilmesi mümkündür, eğer benim bu talıminim h:JJrJJ. 

ise. 

Filhakika 141 nci maddenin metni, sosyal sınıf ~ahakkümüne 

dayanır. Cebir unsuru içir:ı vaktiyle mücadele eden, bu yüzden de 

kişisel zararıara uğramıf. bir kişiyim. P...ma bu kadar yıl sonra 5 or-

dan cebir unsurunun çıkaıılmasvnın memleketimize ne kötülükler g;:;

tirdiğini müşahede etmek~ e de inançları m daha da pekleşti.. O zawar, · 

ki çabalar boşa gitmemiştir. Bunu lütfen övünme gibi kabul etmeyin, 
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cebir unsurunun çıkarılmasına yalnız ben karşı koydum. Bunu, arz1ı 

buyurursanız özellikle Hali t Çelenk arkadaşımı n yayınladığJ. zabı t

ları okumakla da kabul buyurabilirsiriiz. Eğer vaktiyle bu öne:ri 

kabul edilmiş olsaydı, bu kadar yıl bu ayırıcı maddelerin yaşamas::!.

na9 yahut bu sorunları meydana çıkarmasına sebep olmayacaktı. Buglin 

kaldırılması gerekçesi olarak ileri sürdüğümüz konuya gelince; 

Bu gerekçe farkı şundan ileri geliyor: Gerekçe daha ziyade 

hukuksal olmak durumundadır. Bugün acaba 141, 142 nci maddeler ni

çin ~arar getirmiştir?Hul~uk fakülteleri dahil, memleketimizde eko

nomik sorunların gerçek olarak, hatta biz hukukçular tarafından iyi 

bilindiği iddiasında mıyız? Ben bu ilerlemiş yaşımda şimdi öğren

meye çalışıyortı.m.. O halde, gelmiş geçmiş ekonomi profesörlerinin 

sırf 141 ı 142 nci madde korkusu yüzünden bizi aydınlatamamış olma·· 

sı, bizi fikren hareketsiz kılmıştır. Bu yüzden memleketimizde e

konomik düşünce özgürlüğü oluşamamıştır. Bunda o kadar da yalnız 

değiliz. Biraz evvel bahsettiğim Avrupa Konseyi raporunda açıkça 

şunlar izah ediliyor: Demokrasinin yaşamasını istiyorsanız, demok

rasinin ne· olduğunu, komünizmin ne olduğunu, emperyalizmin ne ol

duğunu, Faşizmin ne olduğunu bu t pluma açıkça anlatac;aksınız, açıl::.

ça tartışacaksınız. Bugün sadece onları bilmernek demokrasiyi yaşat

mak değildir. Çok sevgili arlmdaşım Aydın 1 dan, bu fikirle de, bu 

noktada da ayrı lı yorum. Biz kapıları açmıyoruz, biz çoğul cu fikir·

lerin ortaya atılmasıyle Türkiyemizin kurtulabiı.eceği kanaatında

yız. Pek çok sistemleri Batıdan aldık; peki şunu da Batıdan alalım, 

komünizm fikriyatının asJ .. l doğdu{,ru Avrupa nası,l oldu ~da komünist 

olmadı? İşte Avrupa 1 dan alınabilecek en büyük ders. Bu itibarla, 

kaldırılırsa Türkiyı:; komünist olur diyen adamları sadece bilgisiz

likle i tham etmek en büyük vatanseverlik olur. (Şj.ddetli alkışlar) 

Değerli arkadaşlarım, vakit' geciktiği için her konuya ce

vap veremiyorum 9 ama belki de lüzumlu değil, çünkü delege arkadaş-· 

larım bazı koaularda zaten birbirlerini ikna edici beyanlarda bu-· 

lundular. 
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Hüseyin Aydın arkadaşım , daha ziyade baskısal koşullar al-

tında Anayasanın değiştirilmesinin isabetli olmadığını ileri sürdü

ler. Gerçekten, Anayasa değişikliklerinin geçerliliği hakkında id

dialar varsa da, geçersizliği hakkında da iddialar var. Ama bu i-

kinci grup eğglimin gerekçeleri farkl:ı. da olabilir. :Sen rapon:ı.mda 

çok değerli ve kaynaklarını gösterdiğim üstatlarımdan aldığım fi~ 

kirlerden ayrı düşünmüyorum. Ama bana öyle geliyor ki, .1\nş.yasa'Mah

kemesi sadece Anayasa değişikliklerini biçim açısından inceleyebi

lecek olsa dahi, bv. açıdan da biçime aykırılık vardır. :Seni m ·naçiz 

kanaatim, sadece bu akıma gerekçede qir katkıda bulunmaktari ibaret

tir. 

Necla Fertan arkadaşım gerçekten çok faydalı 'uyarılarda bu

lundu. :Su arada, kafası büyüyen-; vücut benzetmesi de gerçekten il

ginç. Kafanın faz~a büyümesinden şikayet de edilmemek icabeder.Aına 

eylem açısından,arz ettiğim gibi yepyeni fikirleri çok bekliyorduk 

sizlerden, daha pratik, şu yolda çalışın, demenizi isterdik. Siz de 

pek bulamadınız. Ama Yönetim Kurulu kendini daha da fazla görevli 

saymalı ve girişim yolları bulmalıdır şeklindeki bu özete tamamiy

le katılıyorum. :Su arada, pek çok arkadaşlarımız, daha ziyade naza

r1 bilgilerin rapora ağırlık verdiiinden şikayette bulundular. Ama 

her zaman arz ederim, .gerek kişi olarak, gerek kuruluşlar olarak, 

eğer bir fik±rortaya atmak istiyorsak, bunun bir tek koşulu var

dır; başkalarının ne dediğini evvela incelemek. 

Bizim elimizdeki en büyük silah, toplumu kendimize inandır

maktır~ Fikirce baskı grubu olarak ne kadar çok fikir üretebilir

sek, o_kadar fazla görevimize yaklaçabiliriz. :Sen, adı geçen cebir 

unsuru mücade].esine başlandığı zaman bugüne görebileceğiilli asla 

ümit etmiyordum. O halde Türkiye fikir düzeyi açısından buraya na

sıl geldi, sadece aylemlerle mi? :Bütün Cumhuriyet tarihinde eylem 

olarak ne görüyors~nuz? •. Ama fikirce çalışan adamlar bugtin toplumu 

bu hale getirmişlerdir. :Siz, ileriye sürdüğü hususların fikirsel 

dayanaklarını hiç bilmeyen kişiler olarak, yahut hiç açıklamayan ki

şiler olarak toplum önüne çıksa.k, acaba daha fazla mı inandırıcı 
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oluruz? 

Tieğerli meslektaşıma hiç bir tarizim yoktur. Şunu açıkça söy

leyeyim ki 9 kendilerinin Barolar Birliğine yardımları sadece bu 

toplant:ılardaki fikirlerden ibaret kalmamış, bizleri daima uyarmış- "

tır. Pırıl pırıl zekalarına hayranım. 

Erdoğan Bigat Yönetim Kurulunu savundu. Nasıl teşekkür ede

ceğimi bilemiyorum. Yalnız hemen şunu açıklayayım ki 9 Bigat' ı.n ne 

konuşacağını, konuşmasından evvel bilmiyordum. (Gülüşmeler) Ama 

bize olan geniş sevgisi, bir de uzun yıllar beraber çalışmış olma

nın vefakarlığı 9 kendisini buna mecbur kılmış olsa gerektir. 

Sayın Orhan Barlas gerçekten bir aldatmacadan ibaret olan 

formül üzerinde açıklamalarda bulundu. Özgürlükleri yok etme özgür

lüğüne razı mı olacağız? •. Bugün belli odaklar bunun arkasına s~ğın

maktadır. Bu aldatıcı formülü nice nice re jimler kullandı 9 fakat 

hepsi de silinip gitti. Bu itibarla, sayın Barlas bu gormülü ber

raklığa kavuçturmuş olmakla ben şahsen kendilerinden faydacı oldum. 

Yalnız, Barlas arkadaşım da Cengiz arkadaşım gibi biraz u

mutsuzluk içindedirler. Hiç bir şey olmuyor, hiç bir şey yapılmı~ 

y.or ••. noğru. Yapamadıklarımızı ikrar edebilecek dU:rumdayız.Ama bu 

gibi işlerde en kötü şey umutsuzluktur. 'Umudumuzun azaldığını söy

lemek pek de h8klı olmayacaktır. 

İdari davalarda, bir tarafta idarenin taraf olmadığını, bir 

yanda da taraf olduğunu söylemişiz. Ama cümleleri sayfadan çıkart

mak doğru değil gibi gelir bana, ben hata etmiyorsam. "İdare taraf 
' değildir" dediğimiz zaman şunu söylemek istiyoruz: İdare nanışta-

yın önüne gittiği zaman, kendinili lütfen taraf kabul etmesin.Bu, 

kendini taraf gibi kabul etmemek za~en İdare Hukukunun ana prensi

bidir. Aksi takdi~de, İdare Hukuku eşittir eşitsizlikler hukuku. 

Biz bux anlamda İtaraf değildir" dedik. Ama bir davada karşı ta

raf olarak idarenin zikredilmiş olması, alıştığımız teknik bir 

ibareden başka bir şey değil. 

Noterlik ınevzuuna gelince; gerçekten noterlik çok çetin 
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bir konu. Noterler Birliği ile gerekan diyalektiği kurmak isterdik, 

bu mümkün olamadı. Ealbuki Noterler Birliği de, adeta Avukatlık Ka

nunundan kopya ed:l.lmiş bir kanuna dayanır. Ama bizim bugünkü durumu

muz onlarca henüz elde edilemedi. Birkaç girişimimiz oldu, geçen 

noterlik döneminde, yani bir seçim evvel, aldığımız cevap şudur: 

":Bizim kanunumuz sizin meşgul olduğunuz konularla uğraşmaya el ve

rişli değildir. Özür dileriz c 11 O halde 9 noterlik konusunda birşey

ler yapabilmemiz için, bir taraftan karşımızda bakanlık, öbür ta

rafta da kendini savunmak istemeyen bir kuruluş. Ama buna rağıiıen 

yılmak istemedik. Hele bazı memleketlerde noterlik görevinin sadece 

avukatlarla yürütüldüğü de düşünülecek olursa, bu konuda yapılacak 

çok çok ş~yler vardır. · 

Sayın Turgut Bulut arkadaşımız 9 avukat arkadaşlarımızın 9 özel--

likle mukayyet arkadaşlarımızın oldukça acınacak durumundan bahset

tiler. :Su sorular bizi, mukayyet avukatlar hakkında yapılanları tek

rarlamağa mecbur bırakmamakla beraber, bir hususu hatırlatmak iste

rim. Eğer parasal yönden işi ele alacak olursak, bu açıdan Türkiye 

Barolar :Birliği kamu sektörü arkadaşlarımıza hiç bir' şey sağlamamış

tır iddiası, hakikaten pek insaflı olmayacak. Neler sağlandığı şöy

le bir düşünülürse, kolaylıkla bulunabilir. Yan ödeme diye isimlen

dirilen ve o zamana kadar hakları olan veka)et ücreti macerasını 
' bilmem içinizde hatırlayan var mı? Aylarca Meclis kapılarından ay-

rılmadık. :Saşvurmadığımız çare. kalmadı, onun sonunda 1ıir netice el- ~ 

de ett;i.k. Kaç sene geçti? 3 sene arkadaşlar. Ama hiç bir mukayyet 

avukat arkadaşımız bu üç seneyi bm açıdan boş geçirdiğiniz iddia

sında olamayacaktır. 

])iğer konudan, yani avukatın .bağımsızlığı ile mukayyet avu

katlık konusuna gelince; Barolar Birliğinin kurulmasından bu yana 

ou arkadaşlarımızın barolara kayıt zorunluluğunu sağladık, Hatta 

aidatıarının verilmesinin dah~-~evletçe olmasını sağladık. Bundan 

maksadımız, onları bizim statümüze doğru çekmektir. Bugün statü hu

kuku açısından aramızrla .. hi-Ç--bir :fark kalmamıştır. Bununla beraber, 
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. bağımsızlık açısından durumlarının ne olduğunu ben de biliyorum.Bu 

raporumuza~ arz ettiğim sayfa sıkıntısı yüzünden eskiye atıfta bu

lunmadık. Ama devam etmekte olan bir. çalışmamız olduğunu biliyorsu

nuz. Her dairenin bir avilleatı olmamalı 9 devletin avukatları bağım

sız bir örgüt halinde saptanmalı, dava açılmaz deyince açılmamafuı, 

ve diğer kararları o örgüt. bağımsızca vermelidir • .Az Çok, İtalyan 

sistemi dediğimiz bu .sistem üzerinde de bazı çalışmalarımız olmuş-
. ı 

tur. Bu konular~n çoğu bir kanun tasarısı halinde ileri sürülebilir. 

Nitekim Cengiz arkadaşım, kaç tasarı hazırlandığından söz. ettiler. 

Hazırlanacak bütün tasarıların ana hatları ortaya çıkmış ve sizlere 

arz edilmi.ştir. Bunları üç beş madde haline getirmenin o kadar da 

güç olduğunu sanmıyorum. Ama gelecek toplantıda, böyle bir tenkide 

maruz kalmamak için, bir bu kadar size kanun tasarısı getireceğimi

zi şimdiden arz etmek durumundayım. Belki o zaman, maddeler halin

de bu fikirler bizlere daha somut görünebilir. 

Değerli arkadaşım, bir vakıf kurulması suretiyle parasal yön

den Birliğin kuvvetlenınesi yolunda güzel bir fikir ortaya attılar. 

Ama konu düşünmeye değe.r. Vakıf suretiyle bazı dertlere çare bul

man'ın memleketimizde O kadar garip örgi;itleşmeleri olmuştur ki, bü

tün güçleri sizin burada, Genel Kurulunuzda toplamak isterken,bir 

statü değişikliğinin ne gibi sakıncalar getireceği üzerinde de el

betteki durmamız, kurulacaksa o mahzurları önlememiz icabeder.Fakat 

fikir çok düşündürüçüdür. 

Ekrem Özkunt arkadaşım, Yönetim Kurulunun yapılan bu tenkit

lerden kıvanç duyması yolundaki, bizi tesemli edici diyelim, fikri

ne çok çok teşekkür ederiz. Ama biz, asla hiç birimiz bu tenkitle

rinizden gocunmadık. Hatta konuşmak isteyen arkadaşlarımızın, ade

ta bizi üzmemek için ne kadar büyük bir çaba içinde görmüş olmakla 

biz üzüntü duyduk. Lütfen.kırılma problemini kafamızdan atalım.Hiç 

bir sözünüz Yönetim Kurumuna batmaz. (Alkışlar) 

İlhan Baykent arkadaşımızın, memleket ve meslek sorununu bir

birinden ayırmamamızı, zaten ayırmak imkanı olmadığını açıklayan 

fikirlerine, bugünkü Yönetim'Kurulu katılmaktadır. Memleket mesele-
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lerinin dışında kalabilmemiz mümkün değildir. Hiç unutmami 'Bursa 

toplantısında konuşurken bir ara ihtiyatsızca ağzımdan bir laf kaç

mıştı. Demiştim kiı önümüzdeki yıl meslek sorunlarına daha fazla 

önem vereceğiz. Genel Kurulunuzdan? başta Fertarı kardeşim olmak üze

re, gördüğüm tepkiyi unutamıyorüm. Ama maksadımız, o tarihte biraz 

ihmal edttiğimiz meslek sorunlarını önümüzdeki yılda ihmal etmemek 

gibi kanaatimizi açıklamaktan ibaretti. 

Ayten Dik arkadaşım da raporun fazlaca bilimselliğinden şi

kayet ettiler. Bunun cevabını biraz evvel vermiş bulunuyorfm. 

Kendimizi bu topluma anlatamadığımız yolundaki şikayetler 9 

öbür şikayetlere benziyor. Bugün Türkiye B.arolar Birliğinin varlı

ğından, emin oıunuz? sokaktaki en basit vatandaş dahi haberdardır. 

Tenkit edenlerimiz de bizi? hatta şahsımı, ağıza alınmayacak şekil· 

de küfre boğan kişilerin mevcut olduğunu ben biliyorum. Ama aynı 

şekilde Türk toplumunun bize ümitle bağlandığını görecek kadar da 

gözümüz açıktır. (Alkişlar) 

Sayın Amaç üstadımız,. ki bunu bütün kalbimle söylüyorum, biz 

lerin, özellikle 40 ncı sayıdan misal göstererek, bir konuda işi ta~ 

kip etmediğimize ilişkin beyanıarına Burdur Barosu arkadaşım? ki 

iyi bir tesadüf, kendilerine de burada acıklamada bulundukları için 
• > 

b-ı;ı. konu üzerinde durmuyorum. Yalm_z size şunU söyleyeyim; bize in- · 

tikal eden, meslektaşlarımızın hukukunu ihlal eden bir konuda ihma

limiz 12 saati geçmez. 12 saat sonra ben İçişleri Bakanının odasın

dayımdır, yıldırım telgrafı gitmiştir, bütün idari makamlar ayağa 

kaldırılını şlardır. ( 11 Bravo 11 ı:ıesıeri? alkı şlar) ' 

Yönetim Kurulu raporu ile Başkanı:ı_k raporu arasında maalesef 

bizim sebebiyet verdiğimiz bir hata, değerli üstadımı yanıl tmış -..ıl

sa gerektir. Başta da a~z ettiğim gibi, Başkanlık raporunda tek ko

nuyu almaklığım, önemi craya toplamal~ içindi. Diğer çalışmaların 

acaba Başkanlık raporur '' alınması münılcün mü idi? Benim., ne diyeyim, 

bazı inarıçıarım var; c: .-,ale hiç bir mesaiyi hayatımda kendime malet-
, ' 

miş kişilerden değil:. m. Bir misal: Açıl ı ş gününde adliyenin, bir ko-
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nuşma yaptım. Evot 9 bu benim konuşmamdı; ama be~ki bu konuşmayı 

ben hazırladım, ama Yönetim Kuruluna getirdim, Yönetim Kurulu vir

gülüne kadar tasarruf etmiştir. Ve ben bunu Yönetim Kurulu adına 

yaptım. Bir başka raporu şu isimli arkadaşım hazırlamıştır, virgü

lüne kadar Yönetim Kurulu tasarruf etmiştir; artık ne ben, ne o ar

kadaşım; 11 bu ben.im malımdır" demek durumunda değiliz. Başkan aynı 

zamanda Yönetim Kurulunun naçiz bir üyesidir'. Biz size 9 şunu ben, 

onu o yaptı diyecek kuruluş halinde değiliz. Şunu da açıkça ifade 

edeyim ki, bir adımımı dahi Yönetim Kuruluna danışmadan atmış de

ğilim.(Alkışlar) Ve bugün bir Başkanlık raporu getirirsem, açıkça 

söyleyeyim, kanunen getirmen icap edeni niçin getirmedin dememeniz 

içindir. Nit~kim ilk senelerde getirmedim. Ama kanunun hükmünü,şek

len de olsa yerine getirmek için böyle bir ayrılık durumu intibaım 

hasıl oldu. 

Benim adli yılı n açılışında söylediğim söz, "Siyaset elj.ni 

çeksin" sözü, bu da baskı hatalarının bugünlerde mazeret olduğu 

bir sırada bunu söylemek istemezdim, ama şöyle oldu: O gün başka 

bir konugmadan e kadar üzüldüm ki, irticalen şu çarpıcı cümle ağ

zımdan çıktı. Yazılı metinde bu cümle yoktu, Necla kardeşimiz ora

da olduğu için not buyurmuşlar, Bu i tibarla o cümlenin metinde ol

maması dolayısiyle irticalen söylenmiş, sonra da benim baskıya ver

diğim metne onu yazmaını unutmamdan ibarettir. Hiç bir kıasıt yoktur, 

Yönetim Kurulu benim konuşmalarım üzerinde zaten tasarruf etmek 

hakkıdır. Çıkarsaydı, zaten başımın üstüne koyardım. Kendilerini 

hataya sürüklediğimiz için çok çok özür dilerim. 

Merih Sezen arkadaşıının beyanları çok kısa oldu, bu yıl. 

Ama o, benim düştüğüm d~ruma düştü; vakit darlığı, 

Mukayyet aVUkatlık konusunda daha evvel vermiş olduğum be

yanların cev~p teşkil etmesi mümkündür zannediyorum. 

Burhan Cahit arkadaşıınız, gerçekten etkili bir konuşma yap

tılar. Onur konusu üzerinde-durulacak bir konu. Meslektaşlarımızın 

kişisel onurdan ayrılınama gayreti içinde olduklarını hiç olmazsa 
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çok geniş, çok kapsamlı bir iddia olarak ortaya atmamız mümkündür. 

:Bugün toplumdaki pek çok meslek mensuplarından şikayetler duymak

tayız. Ama bizler suyun başındayız. Eğer bize intikal eden olay

lara göre bir değer hükmüne varacaksak, Türkiye 1 de temiz kalmış 

mesleklerdEm bir tanesi de bizim me~leğimizdir. 

Mesleğimizi, pek abartmak istemiyoruını yine iki gün evvelki 

bir konuşmamdax zikretmiştim. :Siz, öyle bir meslek içindeyiz ki, 

kişisel yaşantımızı mesleğimiz silip götürüyor. Kişisel yaşantısı 

ile .meslek yaşantısını ayırmak olanağı vermeyen belki de tek mes

lek bizim mesleğimizdir. Yine bir yerden okuduğum şeyi nakledeyim: 

:Sir Alman avukatı adliyeye hızlı hızlı giderken yanındaki 

meslektaşı ile trafik kazasına uğrar 9 ölmek üzere ve yanındaki 

meslektaşına söylediği söz şudur: "Çok kötü oldu 9 bugün o kadar da 

çok işimiz vardı ki. ıı İşte arkadaşlar, bizim mesleğimiz bu. Eğer 

bu yaşantı içinde yine de mesleğimizi yüceltebilmek için şu çaba

lar içinde isek 9 diğer hiç bir meslek mensubu bu çabayı gösteremi

yorsa9 demek ki bizde daha çok gizli güçler mevcut demektir. 

Ali Şahin arkadaş:ım, Barolar Birliği.nin kendilerine çok ya

kınlık göşterdiğipden söz ettiler. Diğer barolara aynı yakınlık 

gösterilmemiş sonucu çıkanılınamıştır bundan, çıkarılmamalıdır bun

dan. Ama 39 kişiden ibaret, daha az mevcutlu bir baroda Barolar 

:Birliğinin çabaları daha göze görünür haldedir. Ama çap büyüdükçe 9 

' Barolar :Birliğinin aşamaları, yardımları demeyeyim de, gerçekleş-

tirdiği görevler o kadar fazla göze çarpmamış da olabilir .. Lütfen 

39'u İstanbul :Barosu mevcuduyla çarpın 9 netice acaba nasıl gözükür? 

Hayati Topallı arkadaşımız bütün toplantılarda gerçekten 

olayların ekonomik yüzünü açıklamakta yeterli ve yetenekli olmuş

lardır. Kendilerinin ~ankalar Kanununun 38 nci maddesi hrurkındaki 

dalaylı kredi ve benzeri suiistimallere işaret buyurdukları ta

rihler-de, henüz bankalarla ilgili, çeklerle ilgili olaylar yok

tu. Görüşleri o kadar kuvvetli imiş ki, 

Yalnız arkadaşlar, enflasyon konusunun gerçekten Barolar 

Birliğince de incelenecek yönü olmak icap eder. Herhalde enflasyo-
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nu önlemek bizim elimizde olmasa da, yine de yaratacağı büyük hak~ 

s1zlıklar, enflasyondan faydalanacak olan grupların daha da güçlen

mesinden duğacak sosyal feıl8letıer üzerinde Barolar Birliğinin da

ha dikkatli durması yolundaki önerilerini ınimnetle karşılıyoruz. 

Değerli ıneslektaşım ve çok sevgili arkadaşım Selahattin Ay

dın'la aramızda belki de fikir ayrılığı yok. Galiba aynı amaca yö

nelmek istedi Yönetim Kurulu da. Amaç 9 demokrasiyi yaşatabilınek. 

Ama yaşatınanın yasaklarla olacağı veya olaınayacağı •• İşte aramızda-· 

ki fark sadece bir metod farkıdır. 

Adl1 Tıp konusu üzerinde bazı çalışmalarımız oldu 9 fakat 

rapora bir açıkla~a getireınedik. Ümit ederim ki bu noksanımızı önü

müzdeki yıl tamamlamak imkanını bulabilirik. 

Sayın Selahattin Çolakoğlu 9 son dakikada meydana gelen bir 

olaydan ba~settiler. Biz Yönetim Kurulu olarak sizler gibi ancak 

şu anda üzüntülerinıizi beyan edebilecek duruındayız. 

Değerli meslektaşı m Sevinç Tunç' un kadın hakları üzerindeki 

uyarmalarına binlerce teşekkürler. Gerçekten şimdiye kadar da ola

yı bu pratik açıdan ele almış pa değiliz. Ama bu_konuyu ortaya atan 

meslektaşımız, diğer bazı meslektaşlarımızın konıisyon çalışmaları 

yolundaki önerilerini hatirlattı. 

Göreve başladığıınız zaman daha yaygın bir çalı şma düzeyi 

kurmak istedik. Denemelerimiz de oldu arkadcşlar; ama o tarihte ko

misyon çalışınaları bir sonuç veremedi. Halbuki huzurunuza bir ra

porla gelmek sorumluluğu 9 Yönetim Kuruluna aitti. Ve bu itiba~la 

bir tekelleşme görünümü vermiş olmamız taınaıniyle mümkündür. Ama ö

nümüzdeki y~l komisyon çalışmalarına doğru elbetteki yöneleceğiz. 

Belki de o zamanki denemelerin başarısızlığı tela:t> edilmiş ol.abi

lecektir. Bu ınünasebetle, ~evim Tunç arkadaşımı~ın yakında bir ko

misyona çağrılacağı da açıkça belli. (Gülüşıneler) 

Şükrü arkadaşım, yine vakit darlığından bizlere sadece iyi 

sözler yollamakla yetinınek durumunda 'kaldılar. Ama Şükrü kardeşinlin 

ne kadar keskin bir- tenki tçi olduğunu yakinen bilirim; vakit imda

dımıza yetişmiş. (Gülüşıneler) 
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Arkadaşlar, çok isterdim sizlere daha pek geniş izahlarda 

bulunmak; ama hakikaten vakit el vermedi. Ama çoğunu yazılı raporla-
' ' 

rımızda arz etmeye çalıştık. 

Sayın Başkanımıza 9 Divana ve sizlere pek çok teşekkür ede

rim. Lütuf buyurdunuz 9 biz.ler için sonsuz bir güç kaynağı oldunuz; 

ne diyeyim, sağolun. (Şiddetli ve 'sürekli alkışlar) 

~AŞKAN- Genel Kurulun sayın delegeleri, gündemimizin altın

cı maddesi ile ilgili o).arak sayın delegelerin ele~tiri ve görüşle
rine karşı Yönetim Kurulu adına yapılmış olan açıklamalar sayın he

,yetiniz tarafından tasvip ve teşekkürle karşılandı. Divan olarak 

biz bu tasvip ve teşekkürlere iştir'ak etmekteyiz. 

Şu suretle gündemimizin alt~ncı maddesini tamamlamış bulunu-

yoruz. 

Gündemimizin 7 nci maddesi Yönetim Kurulunuri 1976 çalışmala

rından dolayı ibrası ~onusudur. 

Yönetim KUrulunun 1976 yılı çalışmalarından ötürü ibrası 

hususunu ~ıymetli ·oylarınıza arz ediyorum: İbra edenler lütfen işa

ret buyursunlar ••• Etmeyenler ••• Oybirliğiyle ibra edilmiştir. Teşek

kür ederim. (Alkışlar) 

Sayın delegeler, gündemimizin geri kalan maddelerindE:m,ten

sip buyurursanız 8 nci maddeyi de karara bağlayalım, ondan sonra 

oturuma ara verelim. 

Gün~emimizin 8 nci maddesi: 1136 sayılı Yasanın 112 nci mad

desinin ikinci bendinde yer alan ve Yönetim Kurulu, Disiplin Kuru

lu, Denetleme Kurulu üyelikleri ggbi görevlere yüce heyetinizce 

seçilen delege arkadaşların Ankara'ya gidiş geliş görevlerine ye

rine getirmeleri bakımından yapacakları seyahatlerle ilgili yolluk

larla ilgilidir. 

Gündem maddesinin arzında herhangi bir rakam miktar olarak 

belirlenmemiştir. Yönetim Kurulunun bu hususta açıklama yapmasını 

istirham ediyoruz. 
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SAYMAN İLHAN KUTAY- Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; gö

rüşülmekte olan bu maddede, sayın Tiivan Başkanının açıkladığı gi

bi, Bir:,Lik organlarında görevli'olan arkadaşların Ankara'ya veya

hut ·da diğer yerlere yaptıkları seyahatlerde ala'cakları gündelik 

ve yolluklarla ilgilidir. 

Vergi mevzuatına göre gündelik olarak ödenen miktarın 110 

lirası vergisiz olarak verilmektedir.Bu, devletin birinci derece 

memuruna verdiği gündeliktir. Bunun dışında kalan ve Barolar Bir

liğince ödenen gündelik vergilendiri~mektedir. O yönden, 400 lira 

brüt olarak bugün için ödenmekte olan yolluklar$ 265 lira net bir 

gündeliğe tekabül etmektedir. Ekonomik konjonktür itibariyle, ika

met bakımından giderler artmıştır, bu herkesçe bilinmektedir.Bu 

i ti barla Muhasebece yapılan hesaba göre, 600 l'ira brüt tesbit edil

diği takdirde, 373 lira 45 kuruş net gündelik alınabilecektir. Bu 

i tibarla •.• 

ERDOGAN :SİGAT (Ankara)- Zaruri giderler ne kadar? 

SAYJIIIAN İLHAN KUTAY (Tievamla)··· Onu açıklayayım; ikamet 400, 

zaruri gider olarak, zorunllıu gider olarak 200, ki cem' an 600 •. J3rüt 

olduğu takdirde, bunun n eti 373 lira 4 5 kuruş yapmaktadır. J:ımme·c 

masraflarındaki artışı dikkate alarak Muhasebece 600 lira olarak 

hesaplanan bu meblaği yüksek Genel Kurulun tasviplerine sunmak is

tiyoruz .. Teşekkür ed.erim. 

BAŞKAN- Efendim, bu konuda veriJ_miş bir. takrir var, oku tu-

yorum: 

Genel Kurul Başkanlığına· 
1 

Gündemin f nci maddesine ıüt yoLı..uk, ikamet ve diğer gider

l.erin tesbiti ko:msunda YönetJ.m Kurul u;:-ı<e .. yetki verilmesini arz vs 

teklif ederiz. 

BAŞKAN- Ş imdi gündemin bu maddesiyle ilgili olarak her ~ıe 

kadar önerge sal: binin iza1'.at vermesi ·ı:·e lehte, aleyhte birer ki-

şinin konuşması J Lakkı mev.]ut ise de, kanu:ıun sıarih hükmüne göre, 

"Bu kimselerdeL lnkara'cL:ın başka ~ir yerden seçilenlere yollul.C, 
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ikamet ggderleriyle diğer zaruri giderler Birlik bütçesinden öde

nir. Bunları~ miktarı da Genel Kurulca belli edilir.İ diyor. Kanu

nun bu açık hükmü karşısında, Yönetim Kurulunun ••• 

İLH.AMİ GÜVEN (Ankara)- Sayın Başkan, kamuoyuna duyurun .bu

nu; 7 seneden ·beri fedakarlık yaptıklarını ı hakkı huzur almadan 

çalıştıklarını •• ,Şükranlarımızı duyurun Yönetim Kuruluna. 

BAŞKAN- Yönetim Kurulunun 600 liralık teklifinden başka 

teklif olmadığına göre ••• 

RAHMİ MAGAT (Ankara)- Sayın Başkan izin verirseniz aydın

latma bakımından bir hususu arz edeyim. 

BAŞKAN- Buyurun . 

RAHMİ MAGAT (Ankara)- Sayın Başkanlarım, değerli delege ar-

'kadaşlarım; bendeniz de Yönetim Kurulunda bir süre sayman vekilli

ği görevini de yapmış olmam nedeniyle, bu arkadaşlarımın Ankara 

dışından gğldikleri zaman kaldıkları otel, yaptıkları ödemeleri de 

yakinen bildiğim için, bu gündem maddesinin zorunlu olduğunu ka

bul ediyorum, sizlerin de buna katıldığınızı görmekten dolayı mem

nunum. Kaldı ki, sayın Güven kardeşimin de ifade ettiği gibi, Ya-. 

sada belirlenmiş olmasına rağmen, görev alan arkadaşlarımız her

hangi bir huzur hakkı almadan bu görevi fedakarlıkla yerine ge

tirmektedirler. Bizim bu büyük fedakar:Rııklara ilaveten bir de ay

rıca maddi bir fedakarlıkta lin daha bulunmak suretiyle vaki tleri·

ni ayırarak bu çalışmalara verdiği emeklerin karşılığında nakdi 

bir yükümlülük altında bulunmalarını isternek hakkımız olmadığına 

inanıyorum. Ancak ben, Yönetim Kurulunun önerisinin şu şekilde ka

bul buyuruımasını yüksek heyetten rica edeceğim. Bazı kuruluşlar

da da bu yaFılmaktadır, benim bulunduğum bazı kuruluşlarda. Bunu 

net olarak ifade edersek, onu muhasebe hesaplar Bugünkü koşullar-

da bendeniz bunun net olarak 500 lira olmasını öneriyorum. Muhase

be hesapl rına göre, 500 net geçmesi için yapılacak hesaplar,za

ten üstü fark ve vergi olarak gidecektir, kabul buyurduğunuz tak

dirde bunun 500 net olmasını arz ve teklif ediyorum. 

Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN- E fendiını Rahmi Magat arkadaşıının önerisi, Yönetim 

Kurulu önerisine göre daha aykırı olduğu için öncelikle oya koyuyo

rum. Önergeyi şöylece özetliyorum: 

Bu kabil yolluklar için ödenecek miktar 500 lira net üzerin

den hesaplanacaktır. 

Bu öneriyi kabul edenler lütfen işaret buyursunlar ••• Kabul 

. etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. Üç muhalife karşı oy çokluğu ile. ka

bul edilmiştir. 

Sayın delegeler, gündemimizin 8 .nci maddesini de tamamla

mış bulunuyoruz. 

Gündemimizin 9 ve müteakip maddelerinin müzakeresine devam 

etmek üzere oturumu 8 Ocak 1977 Cumartesi, günü saat 9. 30' a erte

liyorum. 

KAPANJI/lA SAATI ~18. 25 
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ÜÇÜNCÜ GÜN 

BİRİNCİ OTURUM 

AÇILMA SAATİ:9.Y1 

----------0---------~ 

>;>· ' 

BAŞKAN- Ekseriyetimiz vardır 9 toplantıyı açıyorum. 

Tiivanımıza gelmiş bazı telgraflar vardır 9 okutuyorum, 

• 11 10 ncu Genel Kurul çalışmplarınızda başarılar diler1iım.Hu

kukun üstünlüğü ilkesine inanan Birliğimizin Tianıştayın eğitim ens

titüsü sınavlarını uygularııc,~an lVIilli Eğitim Bakanının bu durumunun 

tartışılmasını dilerim. Saygılarırrıle,, 

Av .Kasım Sönmez (İzmir) 11 

"Özgürlük ve demokrasimizin savunulmasındaki tutarlı müca

delemiz halktan yana ileri demokratik bir düzenin savunucuları ta

rafından saygı ile karşıla:-:makta ve ö:.:"nek alınrnaktadır.Faşizmin 

lanetini y~ğdırmak isteyenlc,re hal.t ge:::.."ekli d8rsi verecektir.Kong

renize laşarılar dilerken,9 ü'lk:ô yara:c"ına kgrarlar alacağınıza olan 

inancıını belirtiri m, GelecE'k halkırr.ızındır. En içten duygularımla. 

ist::mbu.l Belediye Başkanı 

Alım ot İsvan 11 

"İçten çağrınız elirüze çok geç lllaş tığJ. için Genel Kurulu

nuza katılamamanın üzüntüsü içindeyim .. l'Grkiye Barolar Birliği Ge

nel Kurulunda alınscak kararların d2mok~c'asi mücadelemize güç kata-

cağ;ı. inancındayım. Işçi sııııfıı:ıızın düşLince ö~glirlü,ğünü ve S'3rbest~ 

çe örgütlenmesini i asaklayar:: 141 ve 14-2 nci maddeler ile inanç öz

gürlüğünü kı sı tla~-an 163 ncü maddeni11 kal dJ.rJ.lmasJ. isteminizi n:::~;z,: 

Genel Başkanı ol8,:':..c destekliyorii'.ın" Başta siz ve genel kurul diva

m. olmak üzere tüı. delege o.rk:::,daşl8.r.1.TCLJ. :o:ts~c adJ.na içtenlikle se

lamlar, çalışmala.' .nızda bc:ı,şarılar di:C erim, 

TIİSK Genel Baçkonı 
J{c:ncJ. Tür~1:l eJ"' ' 1 
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"Yıllardan beri yurdun her köşesinde en ağır şartlar altında 

hizmet ~ören 1803 sayılı Af Yasası kapsamina alınmayan eğitim emek

çilerinin disiplin suçlarının kaldırılması yolunda uğraşı verece-
, ı 

ğinizi umar, hukukun üstünlüğünü temel ilke sayan değerli üyeleri

nize saygılar sunar, kongrenize başarılar dileriz. 

Töb-Der Konya Şubesi :Saşkanı 11 

"Ağır hastalığım nedeni ile toplantıda bulunamayacağı m için 

çok üzgünüm. :Bütün içtenliğimle başarılar diler, suygılarımı· suna-

rı m. Mardin D'elegesi 

Av. Abdullah Timur" 

":Büyük mi,lletimi.zin güzide huku,k ve hukuk dalındaki idraki 

müdrik olan al~ şahsiyetleri milletimizin tüm ızdıraplarını dindir

rnek için uğraşmaktadırlar. Allah başarılar versin. Menfaatları ica

bı iftira ederek (İnsan olan gerçek demokrasiyi sevenleri) hırpala

yanları kahretsin. Genel bir.af milli barış yaratır, ge~çek demok

rasi doğar. Saygılarımızla. 

Yaşar :Sirol" 

"Değerli toplantınızın başarılı geçmesini yürekten dilerken 9 

27 yıldan beri beklemekte olan genel affın da ele alınmasını istir

ham ediyoruz. Saygılarımızla. 

Artvin Cezaevi Mahkumları Adı,na 

Nevzat Yıldırım" 

ıtKars :Barosu adına Genel Kurul, toplantısına başarılar diler, 

saygılar sunar~m. 

Kars :Barosu :Başkanı 

Av,Mürsel Köse" 

":Say Faruk Eremtin gittikçe bizleri temsil etmediğini esef

le görüyoruz. Kimleri temsilen konuşuyor hayret ediyoruz ve fikir-, 

lerinizin çağuna katılmıyoruz. Sağduyunun başarılı olacağını umuyo-

ruz. Saygılarımla. 
Av. Mustafa Akalın 11 (Gülüşmeler) 
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BAŞKAN- Sayın Yönetim Kurulunu 9 gündemimizin 9 ncu maddesi 

ile ilgili olarak Bütçe hakkında açıklam<üarda bulunmak üzere rp.ik

rofona davet ediyorum. 

SAYMAN İLHAN KUTAY- Efendim 1977 bütçesinin gelir bölümünde 

beş bölüm bulunmaktadır. Birinci bölüm. kesenek gelirleridir ve ı 

milyon 978 bin 320 lira olarak saptanmıştır. 

Sayın Başkanım, oylamada bulunacak mısınız efendim? 

BAŞKAN- Şimdi siz açıklamalarınızda bulunun, oylamayı ben 

bilahare yapacağım. 

SAYMAN İLHAN KUTAY- Hay hay E;fendim. 

Efendim 9 gelir çizelgesinin ikinci bölümünde: Ölüm yardım 

sandığı, yine avukat adedine göre diğer kesenek gelirleri miktarın

ca ı milyon 978 bin 320 lira olarak saptanmıştır. 

Üçüncü bölümde yayın gelirleri ıo bin lira, 

:Dördüncü bölümde rıBaşkaca gelirler" başlığı altında dört 

grupta 93.502 lira tahmin edilmektedir. 

Beşinci bölümde banlm faizleri 50 bin olarak tahmin ediliyor 

ve böylece 5 rölünıün toplamı 4.110.142 lira olarak ortaya çıkıyor. 

·1977 yılı gel~r toplamı bu miktardır. Buna geçen'yıllardan ve sa

•bi t değerler, ambar mevcutları gibi gelir unsurları eklendiği za

man9 toplam gelir 7.137. 763.52 TL. olarak ortaya çıkmaktadır.Böylece 

Birliğin 1977 y:ılı bütçesindeki gelir toplamı arz ettiğim şekilde 

7.137.763,52 n.dır. 

1977 yılı büttesinde gel~ çizelgesine mukabil gider çizel-
' 

gesi: Birinci bölümde yö.netim giderleri 1.040.004 liradır. 

İkinci bölümde personel giderleri 1.422.500 lj.radır.Bu yük-
r 

s ek meblağ, bu sene, 1976 y:ı:lı nda personel ile yapmış olduğumuz 

toplu sözleşmeden dolayı bu miktar yükselmiş bulunmaktadır. 

Giderlerin üçüncü bölümünde büro giderleri başlığı altında 

655 bin liralık bir miktar tahmin edilmektedir. 

:Dördüncü bölüm yatırım giderleri. Burada birinci maddeyi 

Birlik Binası inşaat fonu teşki,l etmektedir. Ve bu bölümün tutarı 
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1.1ıo.ooo liradır. 

Beşinci bölüm resim 9 harç ve kesenekler tutarı 50.500 lira-

dır. 

Altıncı bölüm sosyal yardımları da. içeren mesleki yardımlar 

50 bin. ıiılarak tesbit edilmiştir. 

Yedinci bölüm ölüm yardım sandığı giderleridir. Ve kesenek

ıere paralel olarak 1.978.320 lira olarak saptanmış bulunmaktadır. 

Böylece 1977 yılı gider toplamı 6.306.324 lira olarak orta

ya çıkıyor. Burada 831 bin liralık bir fazlalık görünüyor. Filha

kika burada ambardaki kitap, cüppe gibi ileriye matuf değerler var

dır, yani bunlar nakit değildir. Bu itibarla 831 bin liralık bir 

varlık 1978 yılı~a devir olarak dik~ate alındığı takdirde gider-

. ler toplaını da gelir toplamına eşit olarak 7.137. 763,52 TL. olarak 

tahmin edilmiş bulunmaktadır. 

Sayın Başkan 9 yönetmeliği okuınam gerekirer mu? Yoksa ••• 

BAŞKAN- Hayır efendim. Nasıl olsa okuyarak oylayacağız. 

SAYMAN İLHAN KUTAY (Devamla)·- Mali faaliyet raporu ve büt-

çenin sonunda 1977 yılı bütçe yönetmeliği 7 maddeden oluşmaktadır. 

Delege arkadaşlarımıza esas en dağı tılmıştır. Arz ederim sayın Baş

kan. 

BAŞKAN- Sayın delegeler, bütçeyi evvela gider bütçesi,son

ra da gelir bütçesi· olarak bölüm bölüm oylarımza sunacağız .,Ondan 

sonra da Bütçe Yönetmeliğini okuyarak oylarımza sunacağız. 

1 Efendim, gider çizelgesinin birinci bölümü 14 maddeden oluş

maktadır. Okutuyorum: 

Madde No Gider Çeşitleri 

Yönetim giderleri 

1 

2 

Genel Kurul,giderleri 

Eaşkanlık Ödeneği 

Madde tutarı Bölüm Tu. 

3 Başkanlık Divanı üye ödeneği 1,-

4 Başkanlık Divanı dışındaki Yön. 
Karulu üyeleri huzur hakkı l,-

5 ~~is.Denet.KeÜyeleri huz.hak. 1,-
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6 Yön.Dis.,ve Denetleme Kurulları üye yolluk 
ve masrafları 

7 Geçici görev yol. ve masrafları 

8 Sınav K.Üye yolluk masrafları 

9 Temsil giderleri 

10 Tören ve ağırlama giderleri 

ll Dış ilişkiler 

12 II.Türk Hukuk Kongresi 

13 Konferans ve Seminer, 

14 Başkaca yönetim giderleri 

410.000,-

50.000,-

75. ooo,-
30.000,-

25.000,-

50.000,-

100.000,-

50.000,-

100.000,

Bölüm Tutarı: l.040.p04,-
' 

BAŞKAN- Bu bölüm hakkında söz almak isteyen var mı efendim? 

Orhan bey, buyurun. 

ORHAN EARLAS (İstanbul)- Sayın Eaşkanlar, değerli arkadaş

larım; şimdi yüreğim ağzımda, u~utsuz ve biraz da sevimsiz bir ko

nuya değineceğim. Gerçekte ben bu konuya geçen genel kurulda deği:Ö

mek isterdir:. İyi kötü biraz da hazırlığım vardı; fakat çok acı Qir 

olay o konuda konuşmama engel oldu. 

Efendim sorun şu: Ayrıntıları unuttum~ Türkiye Barolar Bir~ 

liği Yönetim Kurulu üyelerinden bir kısmının ve Türkiye Barolar 

Birliği Eaşkanının ücret ve aylık alıp almaması sorunu. Uzun boylu 

konuşmayacağım. Eu.konuda gelecek yıl konuşmam, bütünbütünebu 

konuşmaını sevimsiz hale getirirdi. Çünkü gelecek yıl seçim var.S,e~ 

?imden önce bu konuya değinirsem, o zaman biraz da iyi kötü kişisel 

olurdu. Oysa şimdiden bu görevimi, inancıını dile getirmem bir tür

lü benim için kaçınılmaz görev oluyor. 

Barolar Birliğinin kuruluşunda bazı parasal zorunluluklar

la bir türlü gelenek kuruldu, .bu gelenek devam ediyor. Bu konuya 

birkaç kez ben değindim, öbür eleştirileri büyük hoşgğrü ile,hat

ta -dünkü deyimi kullanayıam- lnvançla karşılayan Yönetim Kurulu sa

~n Eaşkanı ~rem hocamız alınganlık gösterdiler nerdeyse. 

Efendim, yasada apaçık hüküm var. Yasanın hazırlanışı sıra

sında, gerek gerekçede, gerek komisyonda bu konu tartışılmış,neden 
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Barolar :Birliği Yönetim Kurulunda görev alacak kimselere aylık ve

rileceği saptanmış. Şimdi ben onları yenHemeye c eğim. Yalnız sr-r:ıfin 

şu: Anayasada, saygı değer Başkanımız birkaç kere söylediler, bizim 

kuruluşumuzun demokratik esaslar üzerinde görev yapacağı saptanmış

tır. Sevgili Erdoğan Bigat taraftar olduğu halde, tekriri müzakere 

yolunu ancak açık bulundurduğu bir sebeple, Türk avukatlarının ta

baninı teşkil eden büyük kitle, beden, 'demokratik şekilde burada 

temsil ,edilmez. Tartışması yok bunun. Ya görüşmelerin yinelenmesi

ni isteyeceğiz, yahut b'aşka bir şey. 

Şimdi, bir alttan demokratik ,denetim kesildi, bir de üstten 
/ 

kesiliyor, ne oluyor? Türkiye Barolar Birliği :Başkanı olmak, için 

bu görevi ücretsiz yapacak bir kimse olma şartı aranıyor.Yani söz 

gelimi ben -hiç kimseyi 9 değerli arkadaşlarımın adı nı teker teker 

saymak istemem- Türkiye Barolar :Birliği :Başkanlığı için ne ge~ecek 

yıl, ne de bundan sonraki dört yıl sonra' adaylığımı koyamam.Ne o

luyor bunun sonucu? :Belli koş~larJ, kişiliğinde devam ettirecek ki

şiler, yani belli kimseler ancak yönetimd.e görev alabiliyorlar. 

Apaçık söyleyelim, kaçarnağı yok; ya çok parasal olanakları fazla 

olacak bu kimsenin veyahut da Ankara'da oturacak. Şu iki kcşul dı

şında hiç kimse ne söz gelimi mesela Topallı böyle bir adaylık dü

şünee bile, büyUk yetenekleri .ve çalışma tarzıyla, ne de başka hiç 

bir kimse, içinizde bilmem var mı, böyle Barolar Birliğinde Genel 

:Başkanlık için adaylığı göze alamaz zannederim.:Bugüne kadar buna 

devam ettik. Gfılecek yıl bu eğer ayrı bir düşünc~ "lrtaya atıl:ırsa, 

daha karmaşık, daha girift, daha ister istemez kişisel olan konula---

ra girecektir, Dileğim şudur: Ratiyen duygusal olmayalım.Ne S'8be:p

le? Yani :Barol ar Birliği 16 bin avukatı sinesinde barindıra-n bir 

kuruluştur, d"J.ygusal olmayalım. Neden Türk avukatları yönetim gö

revini ->nı.:trlE kr.mdü3ine verdikleri kimseye herhangg bir şekilde, 

bu emeğine ka:ışılık birşey ödemeyecek .du:rumda olsunlar? Sorun bu

dur. Tekrar o1eyiE, bu, umutsuz ve sevimsiz bir konuşmadır, Ama bu 

konuşmayı şiınıliden ;yapmak şarttır • .Arkadaşları md an is tirham edeyim, 
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düşüncelerini apaçık burada söylesinler ve şimdi, hiç olmazsa ge

lecek yıl seçimde tartışılmadan, şimdi hiç olmazsa. iyi kötü bir şu 

saygı qeğer genel kurulunuzun bu konudaki. düşüncesi oluşsun. Hepi

nize enğin saygılar sunarım efendim. 

BAŞKAN· FARWC EREM- Sayın Başkan, müsaade eder misiniz? 

BAŞK.Al';r- Buyurun efendim. 

BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Başkanıın, aziz delege arkadaşlarım; 

bugünkü Eaşkanlığın ve Yönetim Kurulunun ücret hususunda hiç bir 

talebi yoktur. Değerli meslektaşım, ücret ödenmedi~i takdirde Yö

netimin belli kişiler elinde kalacağı kuşkusu da vari t olmamıştır,

? yıllık süre içerisinde, 

Hep Ankara'dakiler seçilecektir iddiası da varit değil,Yö

netim Kurulu huzurunuzda.Ayrıca, Vmn'dan dahi bir arkadaşımızın 

bütün topd_antılara katılabildiğini de arz etmek isterim. Bugün i

çin hiç bir ihtiyaç bahis mev~uu değildir •. Ve çok istirham ediyo

ruz, bunu bir hamasi çıkış gibi söylediğimizi de zannetmeyiniz. 

Herhangi bir nedenle bunu söylemiyoruz. İhtiyaç yok. Diğer taraf

tan, kesenekler bölümü geldiğğ zaman, ne kadar kıkıntıda olduğumu

zu da müsaade ederseniz arz edeceğiz. Bu sıkıntıy bir ikinciyi 

ilave etmek hizmetin aksamasına, yani daha büyük bir sakıncaya se

bep olur kuşkusu içindeyiz. Yönetim Kurulu adına da arzederim e

fendim. 

BAŞKAN- Sayın Erdoğan Bigat, buyurun. 

ERDOGAN BİGAT (Ankara)- Sayın Başkanlar, değerli delege ar

kadaşlarım; bu birçok genel kurullarda tartışma konusu oldu. Sa

yın Orhan Barlas'ın beyanları şüphesiz ki gerçek, herşe~den eVvel 

yasal. Yasamız, Başkanın ve Başkanlık'DiYanında bulunan Yönetir;ı 

Kurulundaki arkadaşların, Genel Sekreter ve Sayman'ın yaptıkları 

görevlerin ücretli olduğunu hükme bağlanu.ştır. Ankara dışından ka

tılanlara da bir huzur hakkı verilmesini öngörmüştür. Yani bu, 

profesyonel bir görevdir yasal olarak. Fakat Yasamızda, Barolar 

Birliğğ için konan bu sistem, barolar için kabul edilmemiştir.Ya

ni barolarda, 3499 sayılı Kanunda olduğu gibi,, baro başkanı,başkan~ 



- 246 -

lık divanı üyeleri ücretsiz görğv yapmak mecburiyetindedirler.O, 

amatör bir hizmet niteliğinde. 

İlk kurulduğumuz zaman~ Yönetim Kurulundaı ben de Başkanlık 

Divanında,biliyorsunuz g8rev aldım 9 fakat dün konuşmamda ifade et

tiğim parasal nedenlerı bugünHocamda varit olduğunu söylüyorlar~ 

ve onun dışında da mesleğe hizmet ederken para alınanın gerçekten 

biraz çarpık gelmiş olmasının ağırlığı ile Yönetiın,Kurulu bir jest 

nlarak değil 9 gerçek olarak ücret alınama teklifini getirmiştir.Ve 

hatta hatırlıyorum, zannediyorum İzmir toplantısında; yeter canım 

artık 9 buzııı. arkadaşlar bu ücret meselesinde alınıyOruz almıyoruz gi

bi niye söylüyorsunuz gibi bizi de müşkül vaziyette bırakmışlar

dır. Efendim yasal olarak zorunlu olduğu için 1 lira iz bedel gös

terilmiştir. Yönetim Ku,rulunda bulunan Başkan· ve Başkanlık Diva

nındaki arkadaşlar istemedikçe, biz buradan yasaldır diye para ver

meye mecb~ değiliz. Gerç~ Barl'as' ın nedenlerine katılıyorum, fa

kat Yasada hüküm bulundukça, bundan sonraki Başkan, bundan sonra

ki Başkanlık Divanı üyeleri; bfz bu ücreti profesyonel olarak ya~ 

pacağız diyebilirler, hiç birimiz ayıplamayız. Sayın Orhan Barlas• 

ın dediği gibi~ görüştüğümüz "gündem maddesi bütçe 1977 yılı ile 

ilgili. Başkan aynı Başkanı Başkanlık Divanı yine bu Yönetim Ku

rulu içindeki arkadaşlardan. -de~işse dahi- Ve para istemiyorum 

diyen kişiye de 9 bayram harçlığı verir gibi cebine para koymaktan 

yana değiliz. 

Bunun dışında 9 gelecek yıllardaki şeyi bağlar mı, yalnız 

Ankara'ya hasreder mi?_ •. Benim kanaatıma göre, ücret konsa dahi, 

Türkiye Barolar Birliği Başkanlık Di vanı içinde 9 özellikle Genel 

Sekreterlik görevinde bulunan arkadaş, siz ücret verseniz dahi 

tatminkar bir ücret veremezsiniz ve o arkadaş o ağırlığı ücretsiz 

olarak yapmak mecburiyetindedir. Zaten bu görevlere gelmek için 

de hiç kimse i tmiyor 1 kendimiz istj_Joruz; kulisini yapıyoruz, se

çilelim diyoruz falan ••• Demek ki bıı gelenekle yerleşmiş olan du

rumu da bilerek talip oluyoruz. 
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Bu itibarla ben İzmir'de nasıl karara bağlandığını hakika

ten hatırlamıyorum, aslında Yasamızdan bu maddenin çıkması gerekli. 

Yani barolarda görev ücretsiz de, Barolar Birliğinde ücretli,Bunun 

şu anlamı vardır: Milletvekili olan bir kimse bulunduğu yeri ter

keder1 bir meslektaşımız Ankara'ya gelir oturur, mecbur.Barolar 

Birliğine de Ankara dışından Başkan seçersek, bence, yani garip de 
( 

. bir durum. oluyor, kendi yazıhanesini kapatacak, Ankara'ya gelip o-

turacak, artık mesleki çalışmasını sürdüremediği için sana ücret 

vereyim ••• Yani gerekçe amlında budur. 

Fakat, Yasamızın başka bir hükmü ile de çelişiyor. Ankara' 

ya gelip oturduğu zaman, avukatlık sıfatını devam ettirecekse,An

kara Barosuna nakletmek mecburiyetinde. Yani orada hem avukat sı~ 

fatını devam ettirip baroya kayıtlı olmadan, hem Ankara'ya gelip 

devamlı oturmak da mümkün değil. Bu bizim Ankara Barosunda, tabii 

bugün burdayız ama yarın belki başka baroya naklederiz, merkezi 

hükümette olmanın bir bir ~antajı olarak görünüyor Başkanlık göre

vi g;j,bi geliyor', bir noktada dal 

Değerli arkadaşlarım, bu kadar uzun laftan sonra, sadede ge

leyim, Para almak istemeyen Yönetim Kurulu mecburi oiarak, Yasanın 

hükmü mevcut olduğu için, ı lira iz·bedel gösterilmiştir, Bu demek 

değildir ki ı lira ücrat alacaktır Başkan. Bu, iz bedelle bunu de

ğerlendirmektir. Bu itibarla, .Yönetim Kurulunun teklifi uyarınca 

sayın Barlas ark~daşımdan da özür dileyerek, ters düşüyoruz bu nok-
' tada, ama bir yandan beni hakikaten ferahlattılar, bu açıklamadan 

sonra ben de ısrar etmiyorum gibi. Teşekkür eder, saygılar sunarım, 

BAŞKAN- Sayın Fehmi Özçelik, buyurunuz, 

GENEL SEKRETER FEillVIİ ÖZÇELİK- Değerli arlmdaşlarım, bir nok

tayı hatırlatmak için söz aldım. 1136 sayılı Yasanın komisyona ve

rilen tasarısında, Birlik Başkanı ve Divan üyelerinin ücr~t alması 

hususunda b'ir teklif yok idi. Bu teklif, geçici komisyonda avukat 

temsilcilerin muhalefetine rağmen, geçici komisyon üyeleri tara

fından konuldu. Binaenaleyh, ücret alınmaması hususu işin özüne, 
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baroların bu konudaki düşüncelerine daha uygun gelmektedir. Sadece 

bu durumu hatırlatmak istedi~. Saygılarımla. 

BAŞKAN- Buyurun sayın İlhami Güven. 

İLHAMİ GÜVEN (Ankara)- Sayın Başkanlar~ Yüce Kurulun sayın 

üyeleri; 

Efendim, öncelikle kuruluşumuzun hususiyeti itibariyle her

şeyden evvel bizim diğer kuruluşlara nazaran yasaların uygulanma

sında tam bir titizlik göstermek 9 yasaları uygulamada örnek olmak 

durumundayız. Şimdi, Avukatlık Yasasının 112 nci maddesi, aynen: 

'~ürkiye Barolar Birliği Başkanlığı, Başkan Yardımcılığı, Genel 

Sekreterliği ve Saymanlığı görevleri ücretlidir. Birlik Yönetim 

Kurulunun Başkanlık Divanında görev almamış olan üyeleri ile Di

siplin ve Denetleme Kurulu üyelerine, katıldıkları toplantılar 

için hakkı huzur verilir. Ücretlerle huzur haklarının miktarları 

ve ödeme şekilleri Birlik Genel Kurulunca belli edilir. Bu kim

selerden, Ankara'dan başka illerden seçilenlere yolculuk, ;ikamet 

giderleriyle diğer zaruri giderler Birlik bütçesinden ödenir,bun

ların miktarı da Genel Kurulca belli edilir. 11 

Şu kesin,hüküm karşısında mutlaka ve mutlaka biz, Barolar 

Birliği Başkanı ile Yönetim Kurulu üyelerine Birlik Genel Kurulun

ca bir ücret tayin etmek zorunluğundayız. Bunu kabul etmek lazım. 

Taşradan gelenlerin ikamet masrafları, harcırahları, o ayrı. O 

ödenecek, mecburi o. Ama bu da mecburi. Binaenaleyh, biz burada 

1 lira ffiz değil de, biz burada tahsisatı tesbit ederiz, ödenecek 

ücreti, oraya koyarız, ama sayın Genel Ba:şkan ı mali durumu müsa

ittir, almaz, biz de şükranlarımızı arz ederiz kendisine. Yönetim 

Kurulu üyelerinin durumları müsaittir 3 şükranlarımızı arz ederiz. 

Şimdi, bu ücret alınmayışı keyfğyeti, hakikaten 7 seneden 

beri hepimizin de zihnimizde birtakım şeyler yaratıyor. Şimdi, 

acaba diye ücret alınmıyor diyoruz biz. Binaenaleyh, bu istifhamı 

da ortadan kaldırmış oluruz. Sonra, yarın Ankara gışından birisi 

Genel Başkan olursa, Yani Barolar Birliği Başkani olursa, Yönetim 

' 1 
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Kurulu üyelerinden zaten taşradan da var.· Olursa, bu arkadaşa biz, 

11 hemen mesleğini terket, gel IJ demek durumundayız. Hakikaten öyle. 

Ankara 1 ya gelir yerleşirmiş •.• Ankara'ya gelip iki senede. tutunamaz . 
bu arkadaş. Bir~ da gerçekiere eğilelim lütfen. Binaena,leyh, mut-

laka ve mutlaka buraya bir tahsisat koymak zorundayız. 

Sonra aklı~za şu da geliyor: Ufacık bir hizmet, eksikliğg 

olursa; "tabii ücret almıyorlar da onun için iyi de hizmet görmüyor

larn gibi istifhamlar da. kafamız:ı. karıştırıyor. Lütfen bunu kabul 

edelim yani. 

Binaenaleyh, ben derim ki, öteden beri de bunun sa~nucusu

yum, 7 seneden beri, dün de orada huzurunmm işgal etti m oturdu

ğum yerden, doğru yapmadım belki, şükran borçluyuz dedim, hiç ol

mazsa harcırahıarını fazla verelim dedim, belki farkındasınız.Haki

katen şükran hisleriyle doluyuz;, Birlik Yöne-tim Kuruluna, Başkanına 

karşı. Ama gelin de bu minnetimizde, bir parça bu kadar da minnet 

altında kalmayalırnx lütfen. Mademki yasa b~nu öngörmüştür, buraya 

mutlaka Bi~lik Genel Kurulunca bir ücret tahsisatı koymak zorunda

yız. Ve ben bu bakımdan sayın Orhan Arsal arkadaşıma katıliDyarum 

efendim. 

ORUAN B.ARLAS (İstanbul)- Allah Saklasın •• (Gülüşmeler) 

BAŞKAN~ S~yın Güven, arkadaşımızın soyadında bir yanlışlık 

oldu da o bakımdan ••• 

İLH.AMİ Gt.T1J'EN (Devamla)- Şimdi arkadaşlar, çok teşekkür ede

rim, olabilir sürçü lisan. SürçU lisan olabilir. Önemli olan, bura

da biraz evvel bu konuşmayı yapana katılıyorum dediğime göre, bura

da olmayanın ben ismini söylesem bile katıldığım için soyaaı muta

berdir. (Gülüşmeler) Lütfen o centilmenliği göstersinler. Lütfen, 

lütfen ••• Kendilerine çok gördüm bu gülmeyi. Saygılar sunarım hepi-

nize, 

BAŞKAN- Sayın Enver Arslanalp, buyurunuz. 

YÖNETİM KURULU ADINA ENVER ARSLAN .ALP- Sayın Başkan ı sayın 

arkadtişlarıın; şimdi bu konu espriye dönüştü, ama bunun bir alt yapı-
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sı var ki, ciddi. Yalnız bu ciddilik hakikaten geldi mi, güncel ol

du mu? •• Ben güncel olmadığı kanısındayım. Güncel olacak gayet tabii. 

Yalnız 9 ileriye sürülmüş olan gerekçeler 9 şahsen benim için çok üzü

c~. Eğer ben Yönetim Kurulunda parasız hizmet görüyor ve sizin ten

kitleriniz ı eleştirileriniz karşısında, çıkıp da buraya~ "Benden ne 

istiyorsunuz, ben bu işi ücretsiz yapıyorum" diyecek tıynette iseılı, 

ben buraya layık değilim, bu cüppeye layık değilim. Yani gerekçe, 

gerekçe değil. Bunun bil' a:ı t yapısı var, onu çok iyi bi:pyoruz.Başın

dan beri b~liyoruz ve baroların hazırlamış bulunduğu tasarıya ücret 

konusunun konulmamış ~lmasının gerekçelerini de biliyoruz. ~Ama ko

nulmuş olmasının da gerekçelerini biliyoruz. Hangi gerekçelerle ko

nulduğunu yakından biliyoruz. Ama biz, bu gerekçeden hareket ederek 

değil, yapılmış bulunan teklif o'gerekçeden h13.reket ederek değil, 

ilerde Türkiye Barolar Birliğinin bu tutunma devresinden s~nra daha 

büyük bir aşamaya geldiği zaman, artık konuların bir amatörlük zih

niyeti içinde, lir amatörlük durum içinde çözümlenemeyeceği açısın

dan, şimdi konuşlllsun di;ızıor arkadaşlar. Bu gerçek. Ama güncel mi

dir? Ben güncel' olduğu kanaatında değilim. Bunu biz İzmir'dE:l söyle

dik. O zamanki sendikaların durumundan esinlenerek de söyledik. Ve 

bunu açıkça biz, 69 senesinde İzmir' de, 7G senesinde yapılmış.·bulu~ 

nan o genel kurul toplantısunda bu hizmetlerin, yani sendgka gibi 

olan meslek te;şekküllerinde vazife almış bulunanların ücretler ko-

·nusunda vazifelere gelmek isteyenlerin nasıl 9irbirleriyle her tür

lü ilkeler dışında mücadele ettiklerini görmüş olduğumuz içindir ki, 

bunu da getirdik. Biz, kendi örgütümüze hiç olmazsa buradan bir çat

lak vermeyelim'• .• Gelecek gayet taqii bu. 

O ltibarla arkadaşlarım, bu mesele bir hamasi edebiyat mese

lesi değil. Efendim, işte hizmet isteriz, şu ~aparız, bu yaparız; 

bu da değil. Gerçeklere oturtulacak bu iş. Ama müsaade ederseniz bu

nu burada yapmay~lım. Ben Orhan Barlas arkadaşıma çok teşekkür ede-
1 ' 

rim. Meselelerin açık olarak hiç olmatsa konuşulması, burada yapıl~ 

mıştır ve yapılacaktır. Yarının tedbirlerini, önlemlerini hiç olmaz-
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sa şu Genel Kurulumuz görüşecektir ve artık ona göre de bir düzen 

getirilecektir gayet tabii, 

Hepinize saygılar sunarım. (Alkışlar) 

EAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın delegeler, Yönetim Kurulunun gider bütçesinin birinci 

bölümUnü oluşturan Yönetim Giderleri ayrı ayrı rakamlarını okuttu

ğum 14 maddeden maydana gelmektedir. Yekun 1.040.004,- TL.dır, Bu bö

lümün 2, 3, 4 ve 5 nci maddeleriyle ilgili eleştiriler yapılnuş ise 

de, Yönetim Kurlılunun,belirttiği rakamlara aykırı bir rakam serde

·dilmemiştir. Eölümü ı. 040.004,- TL. olarak oylarımza arz ediyorum: 

KabUl edenler lütfen işaret buyursunlar., .Kabul etmeyenler •.• Kabul 
1 

edilmiştir. 

İkinci ~lümün rakamlarını teker teker okutuyorum: 

Personel Giderleri 
1 

l Memur ve Müstahdem ücretleri 

2 Ikramiye ,ve primler 

3 Fazla çalışma ücretleri 

4' Sosyal s.pirimi iştirakleri 

5 Personel yollukları 

5 Personel işten çıkarma tazm. 

7 Taş1t ve yemek giderleri 

8 Çecuk zamlar:ı. 

9 Yakaeak yardl.mları 

10 Giyim giderleri 

ll !~in ücretleri 

Eölüm topla~: 1.422~500,-

845.000,-

125.000,-

100.000,-

160.000,-

25.000,-

20.000,-

81.000,-

11.500,-

18 .. 000,-

27.000,-

10.000,-

BAŞKAN- Eu bölümün maddeleri hakkında söz isteyen var nu e

fendim? •• Yok. Bulunmadığına göre 1.422.500,- TL. olan bölüm toplamını 

oylarımza arz ediyorum: Kabul edenler, •• Etmeyenler •.• Oy birliğiyle 

kabul edilmiştir. 
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Üçüncü bölümün maddelerini okutuyorum. 

Büro Giderleri 

l ~akım ve onarım giderleri 20.000,-

2 Büro ar~ç 9 gereç~ ba~ılı k. 75.000,-

3 Posta,Telg.Telefon 50.000,-

4 Aydınlatma,ısı t. ,su,h.gazı 75.000,-

5 Demirbaş ggderleri 25.000,-

6 Gazete,dergi, kitap giderleri 15.000,-

7 Yayın giderleri 300.000,-

8 Yargı ve icra gbderleri ıo.ooo,-

9 Dışardan sağlanan hizmetler 6~.000,-

10 Başkaca giderler 25.000,-

:Bölüm toplamı: 655.000,-
1 

BAŞKAN- Üçüncü bölüm hakkında söz isteyen var mı? •• Yok.:Bu-

lunmadığına göre giderler bütçesinin üçüncü bölüm toplamı olan 

655.000,- TL. nı oylarınıza ı;ı.rz ediyorumoKabul edenler, •. Etmeyenler •• 

Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Dördüncü bö~ümü okutuyorum: 

Yatırım Giderleri 

ı Birlik binası inşaat fonu ı.ooo.oooı-

2 Yazı~ hesap,diğer büro mak. 50.000~-

3 Mobilya, döşeme 40.000ı-

4 Başkaca yatırım giderleri 20.000,-

Bölüm toplamı: ı.ııo.ooo,~ 

:BA~AN- Dördüncü bölüm hakkında söz isteyen var mı? •• Yok. 

:Bulunmadığına göre dördüncü bölümü ı.ııo.ooo,-TL.olarak oylarınıza 

arz ediyorum: Kabul edenler ..• Etmeyenler •.• Oy birliğiyle kabul 

edilmiştir. 

:Beşinci bölümü okutuyorum: 

Resim, Harç ve Kesenekler 

ı :Belediye resim ve harçları 7.500 9 -

2 Noter harç ve masraf~arı 3.000,-



3 Damga vergisi 

4 Bina vergisi 
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5 Sivil savunma fonu 

2.000y-

13.000,-

10.000,-

6 Uluslararası Barolar B. aidatı 15.000,

:Bölüm toplamı: 50.500,-

:BAŞKAN- Be~inci bölüm hakkında söz isteyen var mı? •• Yok.Bu

lunmadığına göre beşinci bölümü 50.500 1 -TL. olarak oylarınıza arz 

ediyorum~ Kabul edenler., .Etmeyenler •• .'Oy birliğiyle kabul edilmiş--

tir. 

Altıncı bölümü okutuyorum 

Mesleki Yardımlar 

ı Meslekle ilgili sos.yrd. 50.000,-

FAŞKAN- Bölüm hakkında söz isteyen? •. Yok.Bulunmadığına g~

re altıncı bülümü oylarınıza arz ediyorum:Kabul edenler •.. Etmeyen

ler ••• Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Yedinci bölümü okutuyorum. 

Ölüm Yardım Sandığı Gid. 

ı Avukatlara sandık yardımı 1.978.320 9 -

BAŞKAN- Kabul edenler., .• Etmeyenler •.• Kabul edilmiştir. 

Sayın delegelerı 1977 yılı giderler toplamı 6.306.324,-TL. 
\ ' 

olarak kabul edenle.r., .Etmeyenle~ ••• Oy birliğiyle kabul edilmiştir, 

1978 yılına devr.gelir 831.439,52 TL. olarak gösterilmiştir. 

Kabul edenler ••• Etmeyenler.o.Oybirliğiyle kabul.edilmiştir. 

Böylece, 1977 yılı gider top;ı_amı olan 7.137.763,52 TL. nı 

'oyla~ınıza arz ediyorum: Kabul edenler •.• Etmeyenler •• ,Oy birliğiy

le kabul edil~iştir. Teşekkür ederim. 

1977 Yılı Bütçesi Gelir Çizelges_ini okutuyorum: 

Bölüm Madde Madde Bölüm 
no no Gelir Çe§i tl eri tutarı TL tutarı TL 

I Kesenek gelirleri 
ı Barolar yıllık kes. ı. 978.320,-

II Ölüm Yardım Sandığı 1.978.320,-
III Yayın gelirleri 10.000 9 -

IV Başkaca gelirler 
ı Ruhsatname gelirleri 73.5009-



V 
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.·. 2 Devlet bütçesinden yrd, 

3 :Bağışlar 
4 :Başkaca gelirler 

:Bölüm toplamı: 9ı3. 502,-

.Alınan faizler 
1 E.anka' fa:i.zleri 

1977 yıLı. gelir toplş.mı 
-Kasa 
-:Banka 
-Earo kesenek borçları 

ıı öli.im yrd. 11 

-:Başkaca alacaklılar 

-Ambar mevcutları 
-.Alacaklılar 

Gelirler genel toplamı 

50.000,- 50.000,-
4.110.142,-

8.556,47 
1.302.866,87 

510 •. 153,-
348.400,-
163' 080 ~·-
814.056,10 

- 117.490,92 
7.137.763,52 

:BAŞKAN- Gelir bütçesi hakkında söz isteyen var mı efendim? •• 

Buyurun Erdoğan bey. 

ERDOGAN EİGAT (Ankara)- Değerli arkaqaşlar, .belki çok huzuru

nuzu işgal ediyorum ama, bir usul1 konuyu dile getirmek üzere söz al

mak zo~unluğunu duydum. Gündemin 10 ncu maddesi9 Barolardan alınacak 

Türkiye :Barolar :Birliği keseneklerinin tesbitidir. :Bu ınaddade gelir

ler hesaplanırken barolardan al:>.nacak kesenekler bölümü vardır;l 

milyon .978 bin 320 lira olarak gösterilmiştir, Yönetim Kurulu bu ke

senek miktarını. burada artırılan miktara göre bütçeyi yapacak ise, 

bu bütçesin gelir hanesinin değişınesi lazım. Ancak, eğer değişikliği 

bu önümüzdeki 1977 yılında değil de 1978 de uygulamak üzere düşünü~ 

yorsa o zaman bu ~ekilde geçebilir.Herhangg bir tekriri müzakereye 

sebebiyet verınemem üzere, Yönet~m Kurulunun, eğer kesenek miktarın

daki artışları 1977 yılından uygulama arzusu var ise, o zaınan.bir 

açıklama yaps:.ı.nlar, bu arzıı yoksa devam edelim. :Böyle bir arzu var 

ise gündem maddelerinin yerinin değişınesi gerekeceği kanısındayım. 

:Bunun için söz aldım. Saygılar sunarım. 

:BAŞKAN- Teşekkür edariın. 

Sayın Erdoğan Eigat'ın dediği gibi, :Birlik Genel Kurulunun 

kesenekler hakkında vereceği karar bulunduğu yılı değilmüteakip yı

lı kapsar. Çmnkü, mahalli barolar kendi genel kurul toplantılarını 

Aralık ayı içinde yaparlar, .kesenek miktarlarını bmtçelerine o zaman 

koyarlar. Binaenaleyh, müteakip maddede baroı'ar birliğinin getirece-
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ği kesene~ miktarının artırılması veya eksiltilmesi 1978 yılı büt

çesine inikas eder. 

Efendim bu konuda başka söz isteyen var mı? •• Yok. 

Maddeleri teker teker okutup oylarınıza aunacağım: 

Bölüm I Kesenek gelirleri (Barolar Yıllık keseneği) l mil

yon 978 bin 320 Türk lirası. Kabul edenler •.• Etmeyenler, .• Oy bir

liğiyle ka,buı edilmiştir. 

Bölüm II Ölüm Yardım Sandığı ı milyon 978 bin 320 lira Türk 

Lirası kabul edenler ••. Etmeyenler •.• Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Bölüm III Yayın giderleri 10.000 TL. nı kabul edenler ••• Et-

meyenler ••• Oy birliğiyle ~abul edilmiştir. 

Bölüm IV Başkaca gelirler: 

Ruhsatname gelirleri 73.500,
Tievlet Bütçesinden yardım 1,-
Bağışlar ı.-
Başkaca gelirler 20.000,-
Cem'an 93.502,-TL.olmak üzere kabul edenler ... Etmeyenler .... 

Oy birliğiyli kabul edilmiştir. 
Bölüm IV Alınan Faizler: 
Banka faizleri 50.·000, -TL. Ra bul edenler •.. Etmeyenler ••• Oy 

birliğiyle kabul edilmiştir. 

1977 yılı' gelir toplamı 4.110.142,-TL.Kabul edenler ••• Etme-

yenler •.• oy.birliğiyle kabul edilmiştir. 

Kasa 8.556,47 
Banka 1.302.866,87 
Baro kesenek borçları 510.153,
Baro ölüm yrd,borçları 348.400,-
Başkaca alacaklılar 163.080,-
Ambar mevcutları 812.056,1Q 
Alacaklılar 117.490,92 TL.olmak üzere 1977 yılı 

tüm gelirler toplamı olan 7.137. 763 9 52 TL. nı kabul edenler •.• Etme-· 
yenler ••• oy birliğiyle kabul edilmiştir. Teşekkür ederim, 

Yasa gere~ince, Barolar Birliğinin 1977 yılı Bütçe Yönetme

liğini müzakereye geçiyor~z. 

"Madde 1- Türkiye Barolar Birliğinin 1977 yılı bütçesi 

l.l.l977 gününden başlar:x:, 31.12.1977 gününde sona erer.Bu döneme 

ait gelirler ve giderler 7.137.763,52 TL. olarak öngörülmüŞtür." 

Madde hal{ki nda· söz isteyen? •• Yok. Maddeyi oylarınıza arz 
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ediyorum. Kabul edenler, .. Etmeyenler ••. Kabul edilmi9tir. 

"Madde 2- Bu dönemde baroların ödeyeceği Birlik keseneği 

II. Genel Kurul kararı uyarınc'a 31 .Aialık.l976 tarihinde barolara 

kayıtlı avukat sayısı üzerinden ayda lO ı- TL. hesa:planmıştır. 11 

Madde hakkında söz isteyen? •. Yok. Maddeyi oylarınıza arz 

ediyorum. Kabul edehler ..• Etmeyenler •.. Kabul edilmiştir. 

"Madde 3- Ölüm Yardım Sandığı gelirleri Barolar Birliği ke

senekleri gibi hesaplanarak gelir ve gider bütçelerine aynen ko

nulmuştur." 

Madde hakkında söz isteyen? •• Yok. Oylarınıza arz ediyorum. 

Kabul edenler ... Etmeyenler •.. Kabul edilmiştir. 

"Madde 4- Bütçe ile kabul edilen ödenekıerin yetmemesi ha

lindeı bölümler ve maddeler arasında aktarma yapınağa Birlik Yöne

tim Kurulu yetkilidir. rı 

Söz isteyen? •. Yok, Oylarınıza sunuyorum.Kabul edenler ..• Et

meyenler •.• Kabul edilmiştir. 

"Madde 5- Gelirin tahsil fişi veya banka dekontu karşılığı 

tahsili, giderlerinharcama belgğlerine dayandırılması gereklidir" 
Kf!-sa; ~şle~~ri. ~sti~nas~z~ t3;hsil ve ödeme ::Çişle:p};ne_rdayan-

d:ı.rılır. J ~-V~·.~-··· J •• • - ~ ~ · • • ·•• --.. ' 

~- :Bi.itÇEa içina.e' uarca'ı:ııa~ Başkan: ve.~S-ayman Üyenin ul uru ile yapı-
lır." ,, .- _ 

Madde 0htik.ınnda söz isteyen?~. Yok. lVIadd~yi oyların:aza arz 
ediyorum. Kabul edenler •.• Etmeyenler ••• Kabul edilmiştir 

"Madde 6- Yönetim Kurulu genel kadro aylıkları toplamı de-'

ğişmemek kaydiyle kadroları ve kadro aylıklarını birleştirmeye ve 
( 

kull~nılmayan kadro aylıklarından diğerlerine ekleme yapmaya yet

kilidir." 

Söz isteyen? •. , Yok. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ..• 

Etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. 

"M-adde 7- :Bu yönetmeliğin uygulanmasına Birlik Yönetim Ku

rulu yetkilidir. 11 

Madde hakkında söz isteyen? .. Yok. Maddeyi oylarınıza arz 

ediyorum.Kabul edenler, •. Etmeyenler •.. Kabul edilmiştir.Teşekkür 

ederim. 
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Sayın delegelerj bu suretle gündemimizin $ ncu maddesini teş

kil eden 1977 yılı bütçesi ile bütçe yönetmeliğinin görüşülmesi ka

rara bağlanmış .bulunmaktadır ve gündem maddesi yerine getirilmiştir. 

Şimdi gündemimizin müteakip maddesi 10 ncu maddedir, Türkiye 

Barolar Birliğinin kesene+üerinin tesbiti ile ilgilidir. 

Bizj Yönetim KurUlunun gündem maddesi ile ilgili görüşleri

ni ifadex etmeleri için kendilerini mikrofona davet ediyoruz. 

BAŞKAN FARUK ER~~- Sayın Başkanıını aziz delege arkadaşlarıınj 

Yönetim Kurulu ciddi bir kuşku içinde olmasa idi, size şimdi arz 

edeceğim niyazda bulunmayacaktım. 

Şimdiye kadar 7 yıl evvel tesbit buyurduğunuz lO lira aidat

la işlerimizi yürütmeye çalıştık. Bunun kafi gelmediğini soybemek 

duruınunda;Fız. Evvela bizden istediğiniz hizmetlerin çapı çok değiş

,ti. Bunun artarak genişleyeceğini de ümit ediyoruz ve istiyoruz.Ay

rıca bir faktör daha ilave edildi; 1978 yılında personelimizin top

lu sözleşmesi süresi gelecektir. Başkalarının hakkına çok titiz 

davranan Barolar Birliğinin kendi personeli için başka bir görünümde 

olması elbetteki imkansızdır. Personel adedini asgaride tutmuş ol

mamıza rağmen, bazı giderlerin artacağı aç2kça bellidir. Bu neden

le, 1978 yılına ait olmak üzere 9 tensip buyurulacak, cUz'i de olsa 

bir kesenek artışını takdirlerinize arz ediyoruın.Vereceğiniz kara

rın uygulanması ancak 1978 yılında mümkün olabilecek.Çünkü 9 1977 

sonunda barolarımız bütçelerini genel kurulların'dan ancak geçirmek 

imkanına sahip bulunacaktır.Sadece hizmetin daha genişletilmesi ve 

personel haklarının sağlanması amaciyle bu teklifi takdirlerinize 

arz etmek durumundayız. 

BAŞKAN- Sayın Başkanımı bu hususta Yönetim Kurulu olarak si

zin bir öneriniz var mı acaQa? 

BAŞKAN FARUK EREM (Devamla)- Arkadaşlarımızla birlikte,aza

mi 5 lira lütnf buyurulmasını ,takdi8lerinize arz ederim. 

Aı:kaılaşlarım, tam bir kanaate sahip bulunmanız için ölüm 

yardımı hakkında muhasip üyemizin izahlarını dinlemenizi istirham 

edeceğim. Sonra karara geçren efendim, mümkünse. 
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BAŞKAN- Hayhay efendim. Teşekkür ederiz. 

S ayı n İlhan Ku tay ı buyurun uz . 

SAYMAN İLHAN KUTAY-: Sayın Eaşkan ı değerli delege arkadaşıa:... 

rım;kıiaeE.ek tesbiti hususundaki maddenin görüşülmesindeı Birliğin 

muhasebe durumu ve gelir ihtiyacının gerekçesini arz etmek istiyo-

rum. 

1976 yılında 9 biraz önce arz ettiğim gibi 9 personelin da

hil olduğu sendika ile bir toplu sözleşme yapılmıştır.Ve Birlik 

personelinin tamamı sendikalaşmıştır. Biz bundan memnuniyet duyu

yoruz. :Bu sendika ile yaptığımız, Sosyal-İş sendikası ile yaptığı

mız toplu sözleşme, personel giderlerine % 80 oranı nda bJ.r artış 

getirmiştir. :Bu artışla, raporda görüleceği üzere, 688 bin olan 

1976 bütçesinde personel giderleri, 1977 bütçesinde 1.422.000 ola~ 

rak saptanmıştir. 
/ 

Kesenek gelirinin 1.978.000 lira olarak tesbitini biraz ön-

ce oyladınız. Gerçi 1.422.000 lira olan personel gideri 19 persone

le göre tesbit edilmiştir, halen 13 personel çalışmaktadır. Böyle

ce 6 kadronmn ödeneği bir fazlalık göstermektedir.Eununla berabğr, 

13 personelin üçret karşılığı 1.100. 000 civarındadır. 

Tatbikat"şunu göstermektedir: Bizim Birlikteki devamlı ça

lışmalarımız, muhasebe tediyeleri,burada konuşuldu, baro başkanları 

ve delege arkadaşlarımız ı Eirlikle olan ödenek yazışmaları nı nak

lettiler. Size şunu arz edeyim; Birliğe barolardan kesenek intikal

ler;i gecikmektedir. Raporda görüldüğü üzere ı 31.12.1976 t.arihi 

i tibariyle baroların 510 bin lira kesenek borçları vardır. Ölüm 

yardımı'ndan .da 348 bin lira tes'bi t edilmiş olduğuna göre ı 858 bin 

liralık bir bakiye _borç vardır.Eu nakit olarak Birliğe intikal et~ 

mediği için 9 bazan öyle anlar olmuştur ki, bankadaki hesabi caride 

devamlı kullandığımız 600 kUsur bin liralık vadeli hesabıbımız 

vardır, ona dokunmuyoruz, fakat devamlı klJ.llandığııniz hesabi cari

de .20 bin liraya kadar düşüş olmuştur. Yani Birlik faaliyetlerinin 

harcamalar bakımından kullandığımız hesabi carideki 20 bin liranın 
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ne kadar sembolik ve düşük bir meblağ olduğu kolaylıkla kabul şdi

lir. O halde ı harcaınalarda kesenek borçlarını p .zamanında ödenıneınesi, 

Birlik işlemlerini ve muhasebe tediyelerini sekteye uğratınaktadır. 

Bu bir vak~adır. Ve hunun için biz 1976 yılında, Haziran ayı ınüs

tesna, ll ay tekit gönderdik, Muhasebe servisine verdiğimiz tali

ınatla, takviıne işaret edilmek suretiyle barolara ll ay tekit yapıl

mış, iki defa baro başkanlarına ö,zel mektup yazılmış, bir defa telg

raf çekilıniştir. Bunun tabii çeşitli nedenleri olabilir 9 ben vaka 

olarak, bir işlem durumu olarak arz ediyorum, bir değerlendirme 

yapmıyorum.Yalnız size şunu arz etmek ınec~uriyetindeyiın ki, görü

len manzara odiı.r ki', ,Birlik harcamalarında,. bir tek istisnası ile 

vadeli mevduat hesabında bulunan 600 bin liraya dokunınaınaktadır, 

bunu bir kaydi ihtirazi olarak işaret ediyorum, nakit sıkıntısı 

çekme durumuna sık sık girmektedir. 

Şimdi, toplu sözleşmenin mali portesinin % 80 oranıpda art

ınası muvacehesinde, 1977 yılında belki de daha çok sıkıntıya maruz 

kalacağız. 1978 yılında toplu sö~leşme iki yılını tamamlamış oldu

ğu için, 1978'in Temmuzunda toplu sözleşme yenilenecektir.Ve mu

hakkak ki yeni toplu sözleşme yeni külfetler getirecektir. lO li

ralık aidatın Birlik harcamalarını karşılamakta zannediyorum ki, 

Birlik muhasebesini bir hayli çıkınaza sokacaktır. Onun için biz, 

böyle bir artma isteği ile huzurunuza gelmek zorunluğunda k~dık. 

Sayın Başkanımızın ifade ettikleri gibi, bu artışın 5 lira sevgye

sinde olması ihtiyacı karşılayacak mahiyette bulunmaktadır. 

Efendim, baro kesenekıeri hakkındaki ınaruzatıın bundan iba·

ret. Bu arada, sayın Başkanımız ölüm yardımı hakkında açıklamada 

bulunacağımı işaret etmişlerdii Yönetim Kurulu çalışına raporunda 

belirtildiği gibi, bu 76 döneminde 94 ölüm tahminine göre konulan 

ödenek 72 fiili ölüm, hatıralarını daima taziınle andığımız rahmet

li meslektaşlarımızın 72 ölüm adedine göre tevzi edilecektiroŞiın-

. diye kadar 20.800 lira olarak dağı tılmış bulunan meblağ, 94-72 e

şittir lo eksiğiyle vaki olmuş bulunduğu için 20.800 liraya bakiye 

76 ölüm yardım sandığı tahsisatı dağıtılacaktır. 
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Kesenekle ölüm yardımıyle ilgili olarak şunu da arz etmeme 

müsaadelerinizi rica edeyimg 

Ölüm yardımlarında da 9 kesenekıere paralel olarak intikaller 

gecikmektedir', Hatta o kadar gecikme olmaktadır ki 9 biz ölüm yardım 

faslında 9 bölümünde ödenek bulunmamasına rağmen 9 bütçenin cari bö

lümünden ödemeler yapmaktayız ve yine raporda görüldüğü gibi 9 76 

bin liralık bütçenin cari bölümünden aktaı~a 9 yahut da fiili ödeme 

yapılmak suretiyle bu ihtiyaç karşılanmıştır. Demek ki baro kesenek

lerinin oluşturduğu hizmet harcamalari gereğinde ölüm yardımına da 

tahsis edilebilmektedir ve bu da şüphesiz cari harcamal~rı etkile

mektedir. Ölüm yardımı kesenek borçlarının da 348 bin lira bakiye 

borçla Aralık sonunda kapandığını ifade etmek 9 bu konuq.a da ne ka

dar sıkıntı Çekildiğini göstermektedir, 

Bu açıklamalarım zannediyorum yeterlidir. Yalnız bu münase

betle bir hususu arz etmek isterim. 

Sizlere sunduğumuz 1976 yılı mali maaliyet raporu ve 1977 

yılı bütçesi, 5 Ocak, yani toplantımızdan ı gün önce tamamlanabil

miştir. Biliyorsunuz bütçe tahmini yanındat 31 Aralık tarihi itiba

riyle o senenin kesin hesabı çıkarılmaktadır. Eu itibarla behemahal 

bu raporun düzenlenemilmesi için 31 Aralık tarihinin beklenmğsi zo

runludur. Muhasebe servisi l Ocaktan itibaren geceli-gündüzlü ~alı-

, şarak ancak 3-5 günde bu raporu şu hale getirebilmiştir. Eu rapor 

burada Divan sayın Eaşkanının oylamasıyle detaylı olarak bilgilerini

ze sunuldu ve sizlere tevdi edildi. Ricamız şudur: Gelecek olağan 

genel kurul toplantı tarihini tesbit ederken 9 muhasebe raporunun 

üzerinde inceleme yapabilmemiz, daha detaylı durabilmemiz için hiç 

olmazsa lO günlük bir sürenin dikkate alınması zorunlu olmaktadır. 

Yani Ocru~ lO'undan 9 10 Ocak tarihinden önce genel kurul toplantı

sının yapılmaması 9 muhasebe raporunun daha sıhhatli 9 daha dikkatli 
' ' 

tabedilmesi ve hazırlanması bakımından zorunlu olmaktadır, Gelecek 

olağan genel kurul toplantısının tesbitinin lO Ocaktan sonraki bir 

tarih olarak saptanmasını bilhassa Yönetim Kurulu olarak rica edi 

yoruz. Saygılar sunarım efendim. 
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BAŞKAN~ Teşekkür ed·eriz sayın hhan I_Cutay. 

Sayın Turgut Bulut, buyurun efendim. 

TURGUT BULUT (Bursa)- Sayın Başkanlarım9 muhterem meslektaş

larımı gerçekten hazırlanan hesap raporlarını incelediğimiz ~aman, 

sayın Yönetim Kurulumuzun önümüzdeki sene ve özellikle l978me ge-

çerken çok dar bir bağaza gireceğini daha Burs~'da iken saptamış 

bulunuyoruz. Nitekim, biz, bize her türlü olanağı ile yardımcı o

lan Barolar Birliğimizin Yönetim Kurulunu rahatlatmak amacıyle, 

Bursa Barosunun muhammen bütçesini yaparken, bu artırmayı da naza

rı itibare klmıştık. Ve kendi aramızda bu artırmanın azami ayda 10· 

lira olabileceğini düşünmüştük ve muhammen bütçemizi de o şekilde 
/ 

genel kurulumuza takctim etmiştik. şimdi, muhterem Hocamızın 5 li

ra gibi çok cüz'i bir-talepl·e karşımıza' çıkmış olması karşısında, 

gerçekten artık bu konu üzerinde daha fazla durmadan, bu 5 lira 

teklifinin kabul edilmesini arz ederim efendim. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Sayın Turhan Arun, buyurunuz. 

TURHAN ARUN (Adana)- Sayın Divan, Sayın Yönetim Kurulu, Yö

netim Kurulu 5 lira artış teklifinde bulunurken, kanaatimce hesap

larını tam yapmadığı inancındayım. Bir personel ggderinde % 80 

bir artış yaptıktan sonra diğer kalemlerde de bu artışın aynen o-

lacağı fikrindeyim. Bu bakımdan, 5 lira değil, artışın 10 lira ol-

masını bendeniz teklif ediyorum. 

·Ölüm yardımının da yine 20 liraya çıkartılmasını .teklif e-. 

diyorum. Çünkü verilen 20 bin lira bir para, tahmin ederim ki bu-

günkü hayat şartları karşısında tatminkar bir rakam değildir. Onun 

için hem iştirak payının 20 liraya, hem de ölüm yardımının 20 li

raya çıkartılmasını tekli.{ ediyorum efendim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Sayın Ne bil Varuy, buyurunuz. 

NEBİL V.ARUY -(İstanbul)- Sayin Başkan, saygı değer meslek

taşlarımız; Eilindiği gibi bizlere iki adet parti dokümanı tevdi 
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edilmiş bulunmaktadır. Bunlardan bir tanesi Başkanlık raporu ve 

Yönetim Kurulunun ,faaliyet raporudur.Tiiğeri ise, 1976 yılı mal! 

faaliyet raporu ve 1977 yılı bütçesidir. 

Bu iki dokümanın birincisi kongreden çok evvel elimize u-
/ 

laşmış 9 ötekisi ise 31.12.1976 tarihi i tibariyle bağlanması zaru-

reti dolayısiyle bizzarur kongrede tarafımıza ulaşma imkanını bul

muştur. 

Daha evve.l gönderilen gündemd.e, Birlik keseneğinin artması 

hususundaki gündem maddesi üzerine, İstanbul Barosu olarak bizler 

bu m.eseleyi genişlikle düşünmüş ve belli bir karara ulaşmış bulu-· 

nuyoruz. 

Bir'l.ik Yönetim Kurulu gündeme Birlik keseneğinin artmasını 

koyduğu zaman, mutlaka bunun a~lamı, Birliğin bir zaruret içeri

sinde olduğunun olduğudur. Zira Birlik Yönetim Kurulu, eğer para

sal bir zaruret içerisinde olmadığı takdirde,huzurunuza bu şekilde 
1 

gelmeyecekti. Bunu berveçhi peşin kabul ediyoruz. 

Bizim bu noktadaki anlayışı~ız şudur: Birliği asla müzaya

ka içerisinde bırakamayız. Şu iki noktayı birbirinden ayırmak ve 

birbiriyle karıştırmamak mecburiyetindeyiz: Kapitalizme karşı ol

mak başka şeydir, kapitalizmin kanunlarını değerlendirmek başka 

yeydir. Kapitalizmle mücadele ancak gerçekçi bir yöntemle başarı

ya ulaşır. Bu bakımdan, Birliğimizi asla müzayaka içerisinde· bı

rakamayız. 

Gündemde, Barolar Birliğinin keseneğini artırması istemi. 

karşısında ilk akla gelen nokta şudur:: Elbetteki fiyatlarda belli 

ve hızlı bir yükselme vardır. Buı;ıu önlemek Yönetim Kurulunun pek 

elinde olmasa gerek. Bunun dışında, akla gelen ikinci nokta şudur: 

Faaliyet raporunda, Birlikte çalışan işçilerin sffindikaiaştığı ve 

bir toplu sözleşme is.tediği yazılmakta, ancak bu nokta O.aha kesin

liğe kavuşmaını ş olduğu belirtilmekte ve bir tesbit davası açıldı

ğından bahsedilmektedir. 

İstanbul Barosunun Birlikte ve barolarda çalışan kişiler 

hakkındaki görüşünü de arz etmeme izin veriniz. 
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Bizler, Birlik ve barolarda çalışanların sendikalaşma hak

kına mutlak inanıyoruz.,Kendilerini hem hukuk tekniği açısından, 

hem de toplumsal açıdan işçi olarak kabul ediyoruz ve Barolar Bir

liğinin toplu iş sö.:tleşmesi yapmasını kutluyoruz. 

Demin de sayın Kutay'ın izah ettiği veçhile, elbetteki bu 
1 

Barolar Birliği bütçesine oldukça önemli bir artırma meydana çı

kartmıştır. Bunu karşılamak mecburiyetipdeyiz. Ancak, bir noktayı 

da işaret etmeden geçmemek vaziyetindeyiz. O nokta da şudur: 

Kutay'ın dediği gibi, Birlik keseneklerinden barolar Bir

liğe oldukça büyük miktarlarda borçlu bulunmaktadırlar. Bu, 510 

bin küsur lirayı bulmaktadır. Bazı barolar, herhalde ellerinde ol

mayan bazı nedenlerle borçlarını Birliğe ödememekte ısrar etmek

tedirler. Dün İzmir Barosunun izahı 9 mali rapordaki rakamlarla çe

lişmiştir. Bu, İzmir Barosu ile Yönetim Kurulu arasında bir mese

ledir, buna karışmaya haddimiz yoktur. Ancak, ne olursa olsun,ya

rım milyon lira civarında bir borç baroların üzerindedir.Buna kar

şılık, bütçenin l/3'i İstanbul Barosunca karş~lanmaktadır.İstan

bul Barosu bunu memnuniyetleyerine getirmekte ve çizelgede görül

düğü üzere, şu anda b~rçlu bulunmamaktadır. Ve bizler yönetirnde 

olduğumuz sürece, ve bizlerden sonraki arkadaşlarımız yönetirnde 

olduğu sürece, Birliğe olan borcumuzu son kuruşuna kadar ödemek i

çin bütün fedakarlıkları yapınağa hazırız. 

Bütçenin l/3' ini karşılayan İstanbul Barosu, bir bölgeeilik 

meselesi olarak değil, bir sayı meselesi olarak bu konuyu huzuru

nuza getirmiştir. 6000 avukattan ibaret olan Genel Kurulumuza yeni 

bir arttırma ile gitmemize olanağımız yoktur. 

Sanayileşmenin çok geliştiği İstanbul'da,bu gelişmenip çe-

lişkilerinden d•ğan büyük bulıranlar da mevcuttur.Konumuza ilişkin 

olarak İstanbul'da 2000 1 e yakın avukat, asgari ücretin hemen hemen 

yakınında başka ·avukatların yanında çalışmaktadır.Bu da bizim iç 

sorunumuzdur ,lıaJ.letmeye çalışıyoruz, ama gerçek de budur. 
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Eğer Yönetim Jeurul·unun teklifini kabul buyuracak olursanız, Is

tanbul Barosu bunun karşılığını kendi bütçesinden ödeyemeyecek ve me

seleyi Genel Kurula götürmek zorunda kalacaktır. Oysa bu artırma iste

ği hepinizin bildiği koşullar yüzünden; parasal koşullar yüzünden şüp

hesiz Istanbul Genel Kurulunca kabul edilmemek. gibi bir durumla kar

şılaşacaktır. Oysa daha cüz'i bir aruırma, sayın Başkanımla da demin 

görüştük, ·Istanbul' daki Yönetim Kurulu arkadaşlarımızın da bu hususta 

aynı kanıyı paylaştıklarını biliyoruz. Eğer daha cüz'i bir artırma o-. 
·1 

lursa bu~u biz kendi bütçemizden ödeyeceğiz. Bu takriben yılda 200 bin 

lira tutmaktadır. Bunu Genel Kurulumuza aksettirmeden, meslekta~larımı

za aksettirmeden ödeme olanağını bulmaya çalışacağız ve bulacağız. 

Bütün bu nedenle~ gözönüne alınarak, 200 bin lira gibi büyük bir 

miktarın sırf Istanbul'dan geleceğini de gözönüne alarak, yıllık Birlik 

ödeneğinin 150 lira olarak kabulüne karar verilmesini arz ve teklif e

diyoruz. 

Saygılarımızı sunarız. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim, az evvel izahlarda bulunan sayın Nebil Varuy'

un bu kere yazılı olarak Divşna intikal eden.ve sayın Orhan Apaydın 

arkadaş~mızın da imzasını taşıyan önergelerinde, baroların ödeyeceği 

Birlik keseneğinin 31 Aralık 1977 tarihinde barolara kayıtlı avukat 

sayısı üzerinden yılda 1'50 Türk lirası, ki ayda 12.50 TL üzerinden ka

bulünü arz ve teklif ederiz, diye bir önerge takdimetmi~lerdir. 

Önerge sahiplerinden biri konuşmasında önergelerinin gerekçesi

ni kürsüde izah etmiş bulundular. 

Şimdi bu önergenin bir lehinde, birde q.leyhinde söz vermek du...: 

rumundayım. Lehinde. söz isteyEm var mı? •• Yok. Aleyhinde söz isteyen? •. 

Buyurun. 
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ALİ ŞAHİN (Burdur)- Sayın Başkanlar, değerli delege arkadaşlarım; 

hepinizi saygıyle selamlarım. 

Baro kesenekıeri hakkında kıymetli arkadaşlarımın konuşmalarını 

dinledim. Müsaade buyurursanız küçük barolarla ilgili görüşümü arze

deceg;im. 

Efendim, dün bir nebze Baromuzun 39 adet üyesi bulunduğunu arzet

miştim. Toplananpara ile baromuz mali işlerini göremiyoruz. Şalbı.sen 

Yönetim Kurulu buna ke.sesinden katkıda bulunmak suretiyle yürüttük •. 

Hatta bizim diğer barolarda olduğu gibi sekreterimiz, muhasibimiz, ça

lışan hiçbir elemanımız yok. Bu işler de tarafımızdan görülüyor. Yalnız 

müstahdemimiz için ayırdığımız para, topladığımıt aidat zor yetiyor. 

Ancak, her şeyin olumlu ve makul olan bir cephesi vardır. Baro

lar Birliğinin raporunu inceledim. Dün de arzettiğim gibi, küçük baro

lar sıkıntılı olmasına rağmen aidatıarını zamanında Barolar Birliğine 

göndermiş, görevini yapmıştır. Buna karşı diğer büyük barolar imkanı 

geniş, üye adedi fazla, geliri büyük olmasına rağmen borçlarını eda 

etmemişlerdir. 

Şimdi, Barolar Birliği Yönetim Kurulumuzun önümüzdeki sene yapa

cağı masrafları, geliri inceden ineeye hesaplayarak sayın Genel Başka

nın beyan ettiği gibi, 5 lira daha artırım talebinde bulundular. Biz 

küçük barolar olarak bu talebi çok haklı bulduk, artırmayı doğru bulu-

yoruz, iştirak ediyoruz, oylarımızı o yönde kullanacağız. 

Yalnız, arzetmek istediğim bir husus daha var. Barolar bu nevi 

tekliflere olumlu veya olumsuz oy verirken, memleketteki 61 baronun 

durumunu da düşünmeleri gerekir. Şahsiyete kaçmayacağım, bir delege 
' 

arkadaşım, bu ·bir nevi ailevi topl'antı kabul edilirse mazur görün beni, 

Adana delegesi arkadaşım bu artırım on lira olsun, dediler. Belki ken

di cephelerinden haklılar. Bizde bir tabir vardır, "Bekara karıyı bo-
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şamak şok kolaydır" derler. Mali raporu tetkik ettim efendim, losura 

bakmasınlar, baro aidatından 53 673 lira borçları, ölüm yardımından 

40 540 lira borçları ki, cem'an 94 bin küsur lira Barolar Birli~ine 

borçları var. Bu borçlarını bir yatırsınlar, ondan sonra lO lira ar

tırsınlar.(Alkışlar) 

Fakat küçük Burdur Barosunun 39 adet üyesi var, 2 bin lira bor

cu kalmış. Onu da derhal yatıraca~ız. Bu yönden, ne fazla bir kesinti, 

ne·de fazla bir benkorlük işlerin yürümesi bakımından Baro Birlik Re

yetinin tespit ettiği veçhile kanımca 5 lira artırmaya oy kullanmamız 

isabetli olur, doğru olur. 

Saygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayın Ali Şahin. 

Saygıdeğer delegeler, Birlik Yönetim Kurulunun gündemin lO ncu 

maddesiyle ilgili olarak açıklığa kavuşturduğu kesenekıerin miktarı

nı artırım lO liradan 15 liraya yükseltilmesidir. 

Bu teklife karşılık sayın !stanbul Barosu delegasyonundan iki 

sayın delege tarafından verilen önergede 12.50 lira ve yine Birlik 

Yönetim Kurulunun teklifine karşılık sayın Adana Barosu Delegesi ta

rafından lO liralık bir teklif vardır. 10 lira artırılması teklifi en 

zıt teklifi teşkil etmektedir. Bu itibarla öncelikle zıt teklifi oy

larınıza arzediyorum. Yani Adana Barosunun mevcut kesenekıere 10 ar 

lira ilavesi suretiyle Türkiye Barolar ~irliğinin keseneklerinin oluş

turulması teklifini kabul edenler lütfen işaret buyursuplar ... lO lira 

artırılınasını kabul etmeyenler lütfen işaret buyursunlar •.. Teklif oy 

çokluğu ile reddedilmiştir. 

!kinci zıt teklif sayın !stanbul Barosu delegasyonunun teklifi

dir, delegasyondan iki üyenin teklifidir. Yani ödenekıere ikişerbuçuk 

lira zam ile 10 liranın 12,50 liraya çıkarılması yolunda tekliftir. 
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Bu 2.50 liralık teklifi oyla~ınıza arzediyorum. Kabul edenler ... Ka

bul etmeyenler •.. Teklif oy çokluğu ile reddedilmiştir. 

Geriye Üçüncü; yani Barola'r .Dirliğinin teklifi o1an,kesenekle

rin 3l.l2.197?'de levhayakayıtlı üye avukatlar üzerinden hesaplanmak 

kaydiyle lO liradan 5 lira ilavesiyle 15 liraya yükseltilmesi tekli

fini oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler .... Etmeyenler •.. Oy çok

luğu ile kabul edilmiştir, te~ekkür,ederim. 

Sayın delegeler, -gündemin lO ncu maddesinin müzakere s i de böy

lece sona ermiş bulunmaktadır. 

Gündemin ll nci maddesi olan seçimler' kısmına geçmeden.~. ev

vel, Gündemin bu maddesiyle ilgili olarak yerilmiş bir önerge vardır, · 

onu okuyorum. 

~BB Genel Kurul Başkanlığına 

Genel Kurul çalJ.şmaları sonunda yayınlanması mutad olan bildi

rinin hazırlanabilmesini sağlamak, bildiri komisyonunu seçmek ve di

lekler faslında genel kurulun kararlar alınasını da gerektirebilecek 

konuların ( Avukatlık Kanunu mad. ll 7 /3) bulunduğu .:la gözönünde tutu

larak, gündemin 14 ncü maddesinde yazılı dilekler faslının, gündemin 

seçim maddesi olan ll nci maddeden önce görüşülmesini ve bu suretle 

gündem sırasında değişiklik yapılmasını arz ve teklif ederiz. 

Saygılarımızla. 

Nebil Varuy Orh~n Argüder Hüseyin Aydın Nejat, Oğuz 

İlhan Baykent Ekrem Özkunt M.Ali İkizer Ayten Dik 

BAŞKAN- Önerge sahiplerinden herhangi biri bir açıklama yapmak 

isterler mi? .. 

Önergenin aleyhinde konuşmak isteyen var mı? .. 

Önergenin lehj,nde konuşmak isteyen? .. Yok. 

Gündemin 14 ncü maddesinin, bizim kuşakların deyimiyle "takdim 
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tehir" yapılmak suretiyle 14 ncü maddenin ll nci maddeye alınmasina, 

ll nci maddenin de 14 ncü madde olarak- görüşUlüp karara bağlanması 

yolundaki önergeyi öylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ••. Etmeyenler ••• 

Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Saygıdeğer delegeler, kıymetli aylarınızla yapılan değişiklik 

üzerine gündemimizin ll nci maddesinin müzakeresine geçiyoruz. Gün

demimizin ll nci madd,esi "Dilekler"le ilgilidir. 

Daha evvelce Divanımıza intikal etmiş muhtelif imzaları havi 

önergeler bulunmaktadır. Biz bunları, alakası sebebiyle gündemin bu 

maddesinde müzakere ve karara bağlanmasını oylayacağı'z. Çünkü, günde-

min diğer maddelerinde bu kabil soru ve sorunların müzakeresini ve 

karara bağlanmasını öngöran bir madde bulunmamaktadır.ll36 sayılı Ya

sanın 88 nci maddesi de açıkca, sayın Genel Kurulunuzun gündemdeki 

maddeleri karara bağlayacağını, bunun dışında bit' istisnasını:q. ancak 

yeni bir genel kurul toplantısiyle ilgili talep olacağını hükme bağ

lamış bulunmaktadır. 

ORHAN .A.PAYDIN (!stanbul)- Bildiri komisyonunun seçilmesi yolun~ 
/• 

da bir takrir var, Müzakerelerin ışığı altında bildirininhatirl~na-

bilmesi için, bildiri komisyonu üyelerinin tespiti hakkındaki öner

genin karara bağlanmasını teklif ediyorum. 

BAŞKAN- öncelikle karara bağlanmasını teklif ediyorsunuz. 

Efendim, bildiri komisyonu ile ilgili önergeyi okuyorum. 

Genel K~rul Başkanlığına 

Genel Kurul .toplantısı sonunda yayınlanacak bildiri komitesi-

nin aşağıda isimleri yazılı delegelerden oluşmasını arz ve teklif 

ederiz. 

Orhan Apaydın Kaya Canpolat 
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Komisyon · 

Hasan Basri Güder 

Burhan Karaçelik 

Aydın Aybay 

Erdoğan Bigat 

Raşit Abası~anık 

- ~69-

BAŞKAN- Efendim, teklif bu, 5 üyeden oluşuyor. Fakat kısaca ben 

bir izahta bulunayım. 

Bu lO ncu Genel Kurulumuza gelinceye kadar bütün genel kurul-

larımızda gündem maddelerinin görüşülmesi, delegelerin Birlik Genel 

Kurulunda dileklerini·, temennilerini, görüşlerini arzetmelerinin so-

nucu bir bildiri yayınlanması gelenek haline gelmiş bulunmaktadır. 

Bu geleneği düşünerek Divanımız şöyle bir düşünceden hareket etti: 

Istanbul Barosundan 2, Inkara vJ İzmir Barosundan l'er, diğer 
taşra barolarından 2 ve b_irde Yönetim Kurulundan bir kişi olmak üzere 

7 kişiden oluşacak bir komisyon marifetiyle biidiri hazırlanırsa ma

kul olduğu düşüncesiyle bunu size arzedecektik, fakat önce bir teklif 
i 

geldi. Bilmiyorum bizim düşüncemizi nasıl karşılarsınız. Bu teklifi 

ve bunun haricinde bir teklif varsa.,. 

Elill1!L AKlNCI (Ankara)- Sayın B~şkanlığa tarafımızdan verilen 

bu konu ile ilgili bir önerge var. O önergeyi de okursanız, zannedi

yorum telif edici ~ir yol bulunacaktır. 

BAŞKAN- Evet efendim, birde bu konuda verilmiş iki imzalı bir 

öne~ge daha var, ol:'ıyorum: 

TBB 10 ncu Genel Kurul sayın Başkanlığına 

Gündemin 6 ne. maddesinde yapılan konuşmalar ile Genel Kurulu

muzun genel düşüncE. ve temayülü belli olmuş, Birlik Başkanımızın 

eleştirilere verdi~i ~evap ile de Yönetim Kurulumuzun ve Başkanımızın 
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bu temayül içinde bulunduğ~ anlaşılmıştır. 

Bu sebeplerle, her Genel Kurul sonunda yayınlanması gelenek ha

line gelen bildirinin Genel Kurul Başkanlık Divanı ile Birlik Başka-

nımızdan oluşacak komisyon eliyle·hazırlanmasını ve dilekler madde

sinde bu hususun kararlaştırılmasını arz ederim. 

Kamil Akıncı Nejat. Oğuz 

BAŞKAN- Şimdi efendim, Birlik Başkanı ile Divan Başkaniığının 

bu işle görevlendirilmesinin teknik bazı arı.zaları vardır. Birlik 

Başkanı tarafından bir sakınca olmayabilir, ama biz Divan olarak gün

demin diğer maddelerini yerine getirmek ve yürütmekle de görevliyiz. 

Hem bu görevimizi yapalım, hem bildiriyi yayinlayalım ... Bu mümkün 

değil. Çünkü, divandaki işimizi bırakıp bildiriyi hazırlamamız lazım 

ki, gündem maddeleri tamamlanmadan; toplantı sona ermeden bu bildiri 

yayınlanmış olabilsin. 

Bu bakımdan, müsaade ederseniz Divan olarak bu önergenin dahi 

değerlendirilmesi yolunda bi:üm görüş ve düşüncemizde bir değişiklik 
' . 

olmamıştır; yani önerimizi tekrarlıyoruz: 

Istanbul Barosundan 2, Ankara ve !zmir barolarından ,ı; diğer 

taşra barolarından 2 ve bir de ·:ı:.önetim Kurulundan ı üye olmak üze:;:'e 

7 kişi oluyor. Bu teklifimiz benimseniyar mu efendim? .. ("Tamam, tamam" 

sesleri) Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler •.. Etmeyenler ... Oy bir~ 

liğiyle kabul edilmiştir. 

Şimdi bunu daha pratik oluşturmak için biz Q_iğer önergeleri o

kurken bahsettiğim Istanbul, Ankara ve !zmir. de.legeleri anlaşarak i

simleri bildirsinler, diğsr barolara msnsup arkadaşlarımız da arala

rında görüşüp iki isim versinler lütfen. 

(Bildiri komisyonu üyeleri tespit e(lildi) 

BAŞKAN- Sayın delegeler, bildiri komisyonuna isimleri önerilen 
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delegeleri arzediyorum: 

Sayın Yaşar Ümit Doğanay(Istanbul) 

Sayın Aydın Aybay(Istanbul) 

Sayın Raşit Abasıyanık(Sakarya) 

Sayın Cemalettin Güçdemir(Şaziantep) 

Sayın Kamil Akıncı(Ankara) 

Sayın Hasan Basri Güder(!zmir) 

Yönetim Kurulu adına da sayın Hilmi Becerik olmak üzere 7 kişiden 

oluşan bildiri komisyonunu oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler ..• 

Etmeyenler •.. Oy çokluğuyle kabul edilmiştir. 

Sayın delegeler bir noktayı da görüşmelerin ve gündem maddele

rinin süratle ikmali bakımından, sizin de sabırlarını.zı taşırmatııak 

için, tensip buyurursanız bütün konuşmaları sayın delegeler, hep be

raber izledik, Sayın Birlik Başkanımızın verdiği cevapları da izle

dik. Görüşler, düşünceler belirlendi. Birde dilekler ra·slında veril

miş bazı önergeler var. Tensip buyurursanız bu önergelerin bulunduğu 

dosyayı da Bildiri Komisyonuna verelim, içinden değerlendirecekleri 
! 

hususlar varsa değerlendirsinler. Eğer değerlendireceklerl hususlar 

yoksa .onları işaret buyururlar ona göre biz şu şekilde bir pratik 

sonuca varmış oluruz: 

Bildiri Komisyonunun bildirisine esas alacağı öneri ve önerge-

ler dışında kalan diğer önergelerin bu dilekler faslında sayın Kupu

lunuzun Yönetim Kuruluna iletilmesine,,Yönetim Kuruluna gereği yeri-

ne getirilmek üzere iletilmesi hususunda bir karar verir misiniz e

fendim? .. ("Anlaşılmadı" sesleri) 

Şimdi efendim, ben izah edemedim galiba. Dosyayı Bildiri Komis-

yonuna vereceğiz. Bildiri komisyonu bu öneri ve önergelerden yayın

ıayacağı bildiride ele alacağı konular veya önergeler olabilir. Bil-
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diri komisyonunun bildirisi dışında kalacak önergelerin gereği yapıl-
1 

mak üzere Yönetim Kurulunun bilgisine arzedilmesine sayın Heyetinizce 

karar verilmiş olacak,conu arzediyorum efendim. 

NECLA FERTAN (Istanbu:U- Bildiri komisyonunun hazırladığı bil-

diriyi aynen mi kabul edeceğiz? .. Öyle ise ben katılmıyorum. 

BAŞKAN-- Öyle değil efendim, yine anlatamadım özür dilerim. 

Efendim, söylediğim şu: 

Bir dosya halinde Divanımıza intikal eden ve gündemin eski 14, 

şimdiki görüştüğümüz ll nci maddesiyle ilgili olarak muhtelif imza-

larla verilmiş öneri ve önergeler var .• Bunların ilk değerlendirmesini 

Bildiri Komisyonu yapsın. Bildirisinde ele alacağı hu:3uslar varsa, bu 

hususlardan istifade etsin. Fakat biz bunların dışında kalanları, Bil

diri Komisyonunun istifadesinin dışında kalan öneri ve önergeleri de 

sayın Genel Kurulunuzun Yönetim Kuruluna gereği yerine getirilmek ba

kımından bir talimatı şeklinde havalesini oylarınıza arzetmiş olacağım. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞYiliN- Buyurun. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)- Değerli arkadaşlarım; 

Sayın Genel Kurulun alabileceği kararlar ve yetkileri 1136 sayı-

lı Kanunda 117 nci maddesinde belirtilmiştir. Bunlardan biri de, 3 nu

mralı bentte, Yönetim Kuruluna talimat vermek; yani talimat niteliğin

de karar almak yetkisidir .. Bu yetki kanundan gelmektedir. Gündeme ay

rıca konmasına gerek yoktur. Bu ~erede görüşülür? Bu dilekler faslında 

görüşülür. Dilekler faslında bir kısmı, arkadaşımızın dilekleri Birlik 

Yönetim Kurulunca değerlendirilir, o ayrı bir konu. Her arkadaşın di·-

leği tek başına değerlendirilir; ama bunun. dışında sayın Genel Kurul 

bir karar organıdır. Bazı konularda talimat niteliğinde karar alır ve 

b~nu Yönetim Kuruluna bildirir. Yönetim Kurulu da bunu izah etmek du-
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rumundadır. Bu 9 n cu Gene 1 Kurulda uygulamasJ.nı bulmuş tur, Sayın Baş

kanın dikkatini çekmek isterim. Geçen Genel Kurul tutanaklarında 206 

ncı sayfada buhusus sayın Nejat Oğuz,' un Başkanlığında bu şekilde hal

ledilmiş ve talimat niteliğinde karar alınması şeklindeki önergeler 

tartışılmış ve karara bağlanmış, ondan sonra da dilekler ileri sürül

müştür. Öncelikle yazılması gereken şey~ şimdi Bildiri Komisyonunun 

ayrıca bu önergeleri değerlendirmek gibi bir görevi yok, olamaz böyle 

bir görevi. Dosyanın Bildiri Komisyonuna gönderilmesi' diye de bir iş

lem olamaz.' Bu önergelerin okunınası ve Yüksek Genel Kurulun oylarına 

sunulması gerekir. Bu geçen sene 9 ncu Genel Kurulda bu şekilde uygu

lanmıştır. Bu bakımdan Başkanlığın görüşüne karşı'bulunmaktayım. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz, 

Efendim, Başkanlık Divam_ sayın Orhan Apaydın beyefendinin usul 

hakkındaki düşünce ve beyanları karşısında bir yanlış anlamadan yakın-

maktadır. Şu şekilde: 

Biz gündemin dilekler faslıyle ilgili olarak dosyamızda sakladı

ğımız önergeleri sayın Genel Kuııı.üun bilgisi dışında tutmak görüşünde 

değiliz. Biz deriz ki, Bildiri Komisyonu bunlardan faydalanabilir mi? 

Bunu düşünerek ... 

ORHAN APAYDIN (IE.tenbul)- Karara bağlanmadan nasıl faydalanır? 

BAŞKAN- Bildiri korisyonu babil bu ll nci madde görüşüldükten 

sonra faaliyete geçeceks:, ona da bir diyeceğimiz yok. 

Şimdi efendim, sıı· ısiyle intikal eden önergeleri okuyo~eum. 

Türkiye Barolar l'j 1.:liği lO ;ıcu 

Olağan Genel KurLc_ Başkanlığına 

Hakimlik stajın0; değişiklik yapılmasını ve bu stajın altı aylık 

bölümünün avukat yanı 1 la yapılması hakkında 2556 sayılı Hakinıler Kanu
nunun değişik 5 nci rre ::lde sinde değişikli~{. yapıiması hakkında hazırla-
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nan vasa değişi"~<-lifd önerisi ,g;enel g-erekçesi ile birlikte ilişikte· 

sunulmuştur • 

Y'Uce '1enel Kurulunuzca der>;işiklik önerisinin görüşülmesinin ve 

bu konuda ~erekli karar~n verilerek halen H~kimler Kanunu tasarıs2 

Meclis P,"lindeminde bulunması nedeniyle, bu yönde -gerekli girişimlerde 

bulunmak üzere Yönetim Kuruluna Milletvekilleri ve Senatörler aracı

lığı ile gereken girişimlerde bulunulması için yetki verilmesini arz 

ve teklif ederim. 

Ayten Dik 
İstanbul 

Sakarya Delegoesi 

M.Raşit Abasıyanık 

2556 sayılı H~kimler Kanununun 20/3/1975 tarih ve 1871 SavJ.lı 

Kanunla Değişik 5 nci Madrlesinde Değişiklik yapılmasJ. Hakkında 

Kanun teklifi 

!}ENE:ıı. GEREKÇE 

İvi işleyen bir adalet sisteminin bütün toplumların en büyük öz

lemi olduipl ezeli bir gerçektir. Bunun, yani iyi işleyen bir adalet, 

sisteminin ise, herşeyı-den önce adaleti yerine ~Setirmek, ortaya çıkar

ma ,-sörevini bir işbirliiJ;i düzeni içinde yiiklenmiş olanların, olaylara, 

deliliere ve dosyaya birbirlerinden tamamen farkl2 ölçülerle bakmama

larına, hiç de·ğilse birbirlerinin bakış açısından 1 ve değerlendirme 

ölçülerinden bir nebze haberdar olmalarına bağlı olacağ.ı da şüphesiz

dir. 

Bu düşimcelerin etkisiyledir ki, adalet düzeninin işleyişine gıP

ta edilen baz1 memleketlerde, adaleti yerine getirmekie görevli olan

ların aynı ölçüler içinde yetişmelerini, tecrübe ve zamanın en iy,i 

şekilde değerlendirilmesine büyük özen gösterilmektedir. Bu nedenle

dir ki, bir kısım memleketlerde, hlllrimler. belirli bir süre tecrübeye 

ve belirli bir ehliyet ve liy~kate sahip avukatlar arasından seç~l

mektedir. 

Hiç şüphesiz adalet mekanizmasının işleyişi ve kuruluşu toplum

dan topluma -Parklılıklar gösterir ve bunda tarihin etkisi büyüktür. 

Ancak aklın ve tecriibelerin do«'ruladıth iyiliklerden yararlanabilmek 

için yeniden asırların ~eçmesinm beklerneye yer yoktur. 
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İyinin ve uy~n olanın meydana çıkarılmasında~ meydana getiril

mesinde tecrübe ve zamanın önemi ink~r edilemez. Ancak "İyi alışkan
l.J:.kla:r" ın da tecrübeye ve zamana değer katacağınm tabii saymak gere

kir. Özellikle n-genç iken", 11başlangıçta" edinilen alışkanlıkların 

ve müşahadelerin ise çok daha verimli sonuçlar ortaya koyması normal

dir, do,ğaldır. 

Yukarıdan beri söylenenleri özetlemek gerekirse, denilebilir ki, 

h~kim adaylarının tabi tutuldukları staj devresi- eğer faydalı ise, 

~rarlı ve zorunlu ise, adayların bu arada, avukatlığın özelliklerini, 

adalet içindeki y~rini ve fonksiyonunu da- imkan nispetinde- karşıdan 
ve kürsüd~n değ~l- yakından ve içinden tanıyabilmelerine imk~n ver-

mek de zorunlu sayılmalıdır., aiç şüphesiz, memleketimizin şartlarına 

göre, h~kimlerin avukatlar arasından seçilmesini, tayinini i'stemek, 

bugün için uygun düşmeyebilir, yadırganabilir. Wakat, buna karşılık, 

yetişme devresinde, staj devresinde, h~kim adaylarının iki yıllık staj

larının bir bölümünü, belirli tecrtibeye sahip bir ·-avukat yanında yap

maları, muhakkak ki., daha yararlı olacak, avukatlığın fonksiyonu ve 
' ' 

adalet içinde,ki yeri hakkında kanaatlerinin daha çabul$: olgunlaşmasına 

imk~n ve·recektir. 

Avukat yanındaki staj, bölge barosunun yönetim kurulunun ~:ten

sip edeceği've asgari lO yıllık tecrübeye sahip bir avukat yanında 

yapıldığı taltdirde, stajiyerin:-haki.m aday:ının- gerçekten yararlanabi

leceği bir çalışma yapma imk~nı d0ğmuş olacaktJ:.r. :Bu devreyl~ ilgili 

rapor, nezdinde staj yapılan aVukat ile baro başkanı tarafından bir

likte tanzim edi.lmeli ve keza sicili de birlikte ve'rilme-lidir. 

Hakim adayının özlük haklarında, hakimlik stajının öteki bölüm

lerine göre bir değişiklik getirilmesine gerek görülmemiştir. 

:BU amaçların sağlanabilmesi için 2556 sayılı Kanunun 5 nci mad

desinde değişiklik yapılması yeterli olmaktadır. Bu nedenle kanun bir 

esas ve iki yürü.rliik maddesinden ve bir geçici maddeden ibaret bul:un

maktadır .• 

MADDE GEREKÇELERİ 

Kanun teklifinin ı nci maddesi, 2556 sayılı H~kimler.Kanununun 

20/3/1975 tarih ve 1871 sayJ:.lı Kanunla değişik 5 nci maddesini yeni

den düzenlemektedir. Madde: 
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Hakim adaylarının, iki yıllık stajlarından altı ay-ını~ bulun

dukları çevrenin Baro Yönetim Kurulunca belirtilecek bir avukat ya

nında yapacakları hükmünü getirmekte ve bu hükmiln madde metnin~ gir-

mesi sonucu 9 maddenin yeniden yazılması ,gerekli olduğundan, 5 nci 

madde bütünüyle yeniden düzenlenmektedir. 

!1eçici madde: 

Bu madde bir intikal hükmü getir.mektedir. Kanunun yayını tarihin

de hakimlik stajına'başlamış olanların stajlarını aynı-mevcut-hüküm

ler dairesinde s"iirdürecekleri açıklı~a kavuşturulmaktadır. Keza: kı:tnun 
' ' 

un yayının:ı takip eden altı ay içinde h~kimlik stajına başlayanla-

rın da eski hükümlere göre stajlarına devam edecekleri belirtilmekte

dir. Böylelikle, stajla ilgiliyönetmeliklerinde değiştirilme imk~ı 

sağlanmış olmaktadır. 

Kanunun ikinci maddesi ile üçüncü maddesi yürürlük maddeleridir. 

2556 sayılı Hakimler Kanununun 20/3/1975 tarih ve 1871 Sayılı 

Kanunla Değiş ik 5 nci ıvıaddesinde Değişiklik Yapılması Hakkında 

Kanun. Teklifi 

MADDE : ı - 2556 Sayılı Hakimler Karı,ununun 20/3/1975 tarih ve 

1871 sayılı Kanunla değişik 5 nci roadrtesi aşaQ:ıdaki şekild,e değişti

rilmiştir: 

ııMadde : 5 - Adaylık sUresi 2 vıldır. İhtiyaç vukuunda 9 bir yıl

lık staj süresini bitirmiş olan adayları, 8 nci derP.ce yardımcılık sı

nıfına ayırmaya Adalet Bakanı yetkilidir. Ancak iki .yıldan az hakim 

adaylığı yapanların geri kalan sUreleri, hakim ve savcı yardımcılık

larındaı .!Seçecek y'tikselme sürelerine ilave edilir. 

Avukat stajiyerlerinin mahkemeler nezdinde yaptıkları staj. ha

kim adaylı&S;ında geçmiş sayılır. 

Adaylar 9 mahkemeler. savcılıklar V'e çevre barosuna kayıtlı en 

az on yıllik kıdemi bulunan avukat yanında staj görürler. Avukat ya

nındaki staj altı aydır. Adayın, yanında staj yapaca#gı--avukah--:Baro 

Yönetim Kurulu tayin eder .• Bu çalışma ile ilgili rapor bu avukat ve 

ba:ro başkanı tarafından birlikte hazırlanır. 

Adaylar, hukuk ve ceza mahkemeleri ve savcılık kalemlerinde 
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baş.katiplik görov·ıer·ini ve· kendile,rine verilen incelerneleri ve öteki 

yazı işlerini yaparlar. 

İcra memurlar:ı.na ve sorgu hakimlerine yardım ederler. 

:Bunlar dinlemek üzere malıkernelerin tetkik ve müzakerelerinde bu·

lundurulurlar. 

Adaylar, gördükleri biitün işlerden dolayı asıl görevliler gibi 

sorumlu oJ.u:rlar. 11 

Geçici }~adde : ı Kanunun yüri5rlüğe gi:t·diğf tarihte staja devam et

mekte 'Jllan hakim adayları ile'· yürürltik tarihini takip eden altı ay 

izinde staja 'başlayacak olanlar hakkında, , hu kanuırııla getirilen deği

şiklikten önceki hükümler uygulanır. 

Madde 2 Bu Kanun yayımı tarihinde yürürlüğe girer. 

Madde 3 Bu Kanunu Adalet Bakanı yü~itür. 
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BAŞKAN- Sayın Cengiz İ).b.an us.ul. __ hakkı nda_ .®z istemişt±r, buyu-

run efendim. 

CENGtz İLHAN (İzmir)- Efendim, öyle zarr•1ediyorum ki, bir yanlı9 

anlaşılına olüu. Başkanlık Divanının önerisi bence Genel Kurulun~~-. . ,_ 
malaxlını bir düzene, blı çerçeveyealmak bakımından'daha pratik, daha"----..,_ 

dogru bir yoLniteliğinde. Şu bakımdan: 

Sayın Genel Kurulunun 7 kişilik bir komisyon teşkil etti. Bu ko

misyon verilen önergeleri tek tek inceleyecek ve bunlardan bir bildiri 

oluşturacak. Oluşturulan bu bildiri, öyle zannediyorum ki, tekrar Ge

nel Kurulunuza.-ge:Lecek. Genel Kurulunuzda müz.&kere edilecek ve deği

şikliklerle, ya da aynen kabul edilecek. Kabul edilen bu metin Yöne

tim Kuruluna talimat niteliğinde bir metindir ve Genel Kurulca kabul 

edilmiş bir metindir, bir karardı~. Bildiride öner§esi bulunmayan veya 

bulunması arzu edilen hususlar varsa pek tabii ki, o önerge sahi~leri 

bildirinin müzakeresi sırasında burada söz alacaklar, Genel Kurul o 

konuları da tartış:r.ııış olacak. Neticede Genel Kurulda bu bildiri oluş-

muş bulunacaktır. 

BAŞKAN- Okunmadan verilsin, diyoruz. 

CENGİZ İLHAN (Devamla)~ Evet, buna katılıyorum. Bir anlamda bu 

komisyon verilen önergE;ılerin teknik olanlarını, güncel olanlarını ayı-
. ' \ 

rıp bu güncel olanlarından bir metin oluşturacak,~ki bildiriye teknik 

konuları.alamayız) oluşturacak _ve bunu bir rapor haline diyelim, bir 

anlamda bildiri verilen öne::gelerden oluşturulmuş bir rapordur, rapor 
' halinde sayın Genel Kurulunuza müzakere etmek üzere arzedecektir. Bu 

bakırı1dan Başkanlık önerisinin oyl.annıasının_d~_olacağı düşüncesin

deyim. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayın İlhan 
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ORHAN APAYDIN (Istanbul)- Takrirler okunuyor. Arkadaşımızın bu 

teklife yeni bir değişiklik mi oluyor? 

BAŞKAN- Oylama yapılsın diyor efendim, teklifi o. Başkanlık Di

vanının görüşü pratikte netice sağlayacaktır, o bakımdan oylama yapıl

sın diyor; Başkanlık Divanının teklifi oylansın, diyor. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)- Aleyhte söz istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul) Efendim, sayın Cengiz İlhan'ın önerisi 

hem işimizi daha çok uzatacak, hem de bir uygulamayı yanlış bir yöne 

sürükleyecektir. Şu bakımdan: 

Bildiri Komisyonu buradaki önergeleri tetkik edip değerlendire

cek bir komisyon değildir. Bildiri Komisyonu sadece Genel Kurulun gö

rüşlerini yazacak, yansıtacaktır. Yani bunları aralarında müzakere e

decek değildir. 

, Şimdi, sayın Cengiz İlhan'ın dteklifini kabul etsek bu bildiri 

komisyonu olmayacak, başka bir nitelikte bir komisyon olacaktır. Yani 

buraya verilen önergeleri Genel Kuruldan evvel görüşecek, bir komisyon 

olacak, o komisyonun raporu şeklinde buraya gelecek o müzakere edile

cek, onun bir kısmına itiraz edilecek, bir kısmı reddedilecek, bir 

kısmı kabul edilecek, tekrar bildiri komisyonuna gidecek ve bir çık

ınaza girecek, biz gece yarısına kadar bitiremeyiz bu müzakereyi. Geçen 

seneki uygulama şu şekildedir; yani bildiri komisyonunun görevi sınırı 

içinde kalmalı bu: Genel Kurul hakimdir. Bu önergeler okunacak, reyi

nize sunulacak, sonra bunların ışığında Bildiri Komisyonu da bir me

tin yazacaktır, bundan ibarettir. Bildir~ Komisyonuna bunun dışında 

bir yetki vermek, bizim yönetmeliğimize de aykırıdır, usullerimize da 

aykırıdır, gelenekıerimize de aykırıdır, Yasaya da aykırıdır, olmaz 

böyle birşey, mümkün değil. 

Onu arzetmek istedim, sıygılarımla. 
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BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

ORHAN BAI1LAS (Istanbul)- Bu konuda söz is~iyorum. 

BAŞKAN- Bu~run. 

ORHAN BARLAS (Istanbul)- Sayın Başkanım, değerli arkadaşlarım; 

ortada belli iki amaç var, hem sayın Cengiz İlhan'ın, hem sayın Orhan 

Apaydın'ın. Bu amaç, birisi işlerin kolaylıkla ve hızla yürümesi; ya

ni hangisi bize daha kolay olacak, hemde hemde belli bir yere etkili 

bir görev yapmak. Apaydın'ın öngördüğü· düşünce jasanın 117 nci madde

sinin üçüncü fıkrasında yazılı. Birlik Yönetim Kuruluna talimat ver

mek; yani burada Genel Kurul Birlik Yönetim Kuruluna talimat ve~ecek, 

böyle kararlar alacak, deniyor; Yasaya uygun olacak. 

Şimdi, bunun hangisini kolay y~pabilirsek, hangisini daha hızlı 

yapabilirsek, hangisinde işle~ daha çok sürüncemede kalmazsa yararlı 

olan odur. Eğer bu .arada Bildiri Komisyonu hazırladığı metinde Yöne

tim Kuruluna talimat niteliğinde birşey hazırlaJ:>sa sanırım ben seçme

ci bir düşünceyle bunu hem talimat ?iteli~inde karar şekline dönüştür

mek, hem de bildiri haline getirmek olasıdır. Bu olmayacak birşey de-

ğildir. 
1 

Yalnız, eğer, zannederim sayın Cengiz İlhan'ın kaygısı orada,_ 

biz önce bu konuyu uzun boylu tartışırsak, birer karara varırsak, on

dan sonra da Bildiri Komisyonu göreve başlarsa zannederim bÜyük za

man alır kaygısındadır. Bu ikisini seçmeci bir görüşle bir araya ge

tirmenin yararı~ olduğunu saygılarımla öneririm efendim. 

BAŞKAN- Efendim, bizim Divan olarak zamandan tasarruf sağlamak, 

~Jndemin süratle ikmal edilmesi için önerdi~imiz husus hem tasvip 

gördü, hem aleyhte çıkan görüş de oldu. 

Bizim görüşümüzü tekrar edeyim: Biz divoruz ki, dosyada birçoR 

önergeler var. Bu önergelerden faydalanabileceği noktalar varsa Bil-
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diri Komisyonu faydalansın. Bunun dışında pek: tabii bildirisini ha

zırlarken Bildiri Komisyonu sadece önergeler çerçevesi içinde kala

cak değil, lO.ncu Genel Kurulun bütün. görüşmelerinden esenlenerek 

yahutta esinlenerek bir bildiri hazırlayacak. Bu bild1risini hazır

larken önergelerden faydalanacağı hususlar da varsa, onlardan da fay

dalansın. 

Önceli~le birinci değerlendirme Bildiri Komisyonu tarafındarı 

olsun, diğer hususlar sayin Genel Kurulun önergelerÜ:-e el:e alınan hu

suslar Yönetim Kuruluna gereğinin ifası.için bir talimat şeklinde 

intikal etsin. Önergelerde çok hayati ve ciddi konular da var. 

EKREM ÖZKUNT (Istanbul)- Sayın Başkanım, bu yetkiyi Bildiri Ko-' 

misyonuna tanırsanız, Bildiri Komisyonu Genel Kurulun yerine geçer. 

BAŞKAN- Hayır efendim, bildiri komisyonunun faydalanacağı husus

. lar varsa faydalansın, diyoru~. Önergelere devam ediyoruz, .. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Sayın Başkan, sizin öneriniz 

sayın Cengiz İlhan tarafından kabullenildi ve bir teklif olaralk size 

arzedildi. O bakımdan lütfen bunu oylayın; kabul edilir veya edilmez. 

Devam buyuralim diye kararı kendiniz ittihaz etmeyin. Lütfen Cengiz 

İlhan beyin kabullendiği öneriyi reye arzedin. 

BAŞKAN-- Efendim, Bildiri Komisyonu ayrı bir yerde çalışmaları-

na başlayacak, bildirisini hazırlayacak. Bu sayın Kurulunuzun huzu

runa gelecek, burada müzakere si yapılacak, oylaması yapılacak, n'eşir 

ve ilanı hususu karar altına alınacak. Bunlar zamana mütevakkıftır. 

Burada bunları teker teker okuyalım, Bildiri Komisyonu da vazifesine 

başlamasın, onların hazırlayacağı bildiri daha geç buraya intikal et

sin,daha evvelki ~enel Kurul toplantısında olduğu gibi, Necla hanım

efendinin de işaret ettikleri gibi, okunmadan bildi,ri yayınlansın gi-

bi bir durumla karşı karşıya kal.ınmasın diye, biz pratik bir yol teklif 

ettik. 
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NECLA FER!JDAN (Istanbul)- Bunu nasıl oyJ.arsınız sayın Başkan. 

Siz ilgili koroisyana bir iş veriyorsunuz" Eğer böyle bir düşünce var 

idiyse dün önergeleri incelemek üzere ayrı bir komisyon kurulurdu 

onu oylardınız. Bu teklifi oylayamazsınız. Bu Bildiri Komisyonuna 

önergeler için kolaylık diye düşünüyorsunuz. Bunun yasal bir tarafı 

yok ki, oylayacaksınız·. Genel Kuruldan geçmeyen bir önergeden Bildiri 

Komisyonu nasıl istifade eder? .. (Gürültüler) 

BAŞKAN- Karşılıklı görüşülmesin efendim. 

Efendim, Divan teklifini geri alıyor. Siz ısrar ediyor musunuz 

Cengiz bey? .. 

C~~G!Z İLHAN (İzmir)- Hayır. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Şimdi diğer önergeleri okuyoruz. 

M.RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun. 

M.RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, çok değerli ar-· 

kadaşlarım; 

Tiivanın gündem maddelerinin biran önce görüşülmesi ve bir so-

nuca ulaşabilmesi için gösterdiği titizliği çok anlayışla karşılıyo-

ruz. 

Şimdi, bütün önergeler teker teker okunup, ondan'sonra bunların 

sırasiyle görüşmesine geçilirse çok daha büyük bir zaman alacaktır. 

Önergeler, okunan önerge üzerinde bir müzakere açılsın, sayın arka-
l 

daşlarımız görüşlerini bildirirler, önerge oylanır, kabul edilir veya 

gereği için Yönetim Kurulu görevlendirilir, bu. çok daha pratik bir 

yol olacaktır. Hatta, eğer mümkünse bazı önergeler özetlenerek de 

sunulursa çok daha kolay bir yol seçilmiş olur kanısındayım. 

Takdiri Yüksek Kurulunuza arzederim. 

AL-! İHSAN AÇIKGÖZ (Nevşehir)- Usul hakkında söz istiyorum. 
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BAŞKAN- Buyurun~ 

ALİ İHSAN AÇIKGÖZ (Nevşehir)- Sayın Başkan, değerli arkadaşla-

rım; 

Geldiğimiz bütün bu gen~l kurullarda bir-iki gün devamlıkonuş

ma yapıyoruz, esas mühim önerileri, halletme~iz gereken mühim meseree

leri son güne sıkişt.ırıyoruz. Bunun neticesi olarak da hepimiz bilet

leri alıyoruz, gitme peşindeyiz. Bunun neticesi olarak da doğru dü

rüst bir karar alamıyoruz •. Şimdiye kadar bizim uygulamamızın yanlış 

olduğu kanaatındayıın. Şimdiki bu söz alınam belki biraz abes oldu, ama 

benim önerim şudur; bundan sonra genel kurullarda şöyle bir sistem 

uygulasak: 

İlk gün Genel Kurul açıldığı zaman gelen önerilerin, gelen tek

liflerin bir komisyona havale edilmesi suretiyle Genel Kurul çalışır

ken komisyonlar da çalışır, ikinci günün sonunda veya üçüncü gün ko":" 

misyonlardan hazırlanmış olan raporlar gelir, bunun neticesi olarak 

da daha kısa ve da~a süratli olarak işlerimizi yürütürüz. En son güne 

geldik, şimdi hala harigi öneriler var, hangilerini konuşacağız, ne 

konuşacağız, hala bunun çıkınazı içindeyiz. Birçoklarımız bilet almış, 

Anadolunun ~n uzak yerlerinden gelmişiz, gitmek peşindeyiz. Ben şu 

son havaya göre, bu gelen önerilerin bu kısa zamanda esaslı bir neti

ceye bağlanacağı kanaatında değilim, saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Arkadaşırrıızın teklifi gelecek genel kurullar için bir 

temenfii mahiyetindedir. Eğer kabul buyuruyorlarsa İdare Heyetince na

zara alınmasını rica ederim. 

Önergelere devam ediyoruz. 

Sayın Başkanlığa 

Toplumumuzun çağdaş çoğulcu demokrasiye yönelişinden bu yana 

pozitif hukuk düzenimizde antidemokratik hüküı:::ılerin kaldırılması uğ-
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raşı süre gelmektedir. 

'Bu Süreç içinde 1961 Anayasamız~ ·: tümü ile ileri bir aşama ol

muştur. 

Buna rağmen antidemokratik hükümlenin hukukumuzdan ayıklanması 

~alı'şmaları olumlu bir sonuca ulaşamam;ıştır. Bu konu güncelliğini 

sürdürmektedir. Ne yazık ki, 1961 Anayasamız 12 Mart rejimi ile temel 

felsefesinden saptırılmış, ilergye açık özgürlükçü niteliği bozularak 

bütünlüğü sarsılmıştır. 

Ancak toplumumuzun siyasal ve ekonomik özgürlüklerle b,irlikte 

kavuşabilmesi için sadece Anayasamızın 1961 düzeyine kavuşması yeter

li değildir. İnsanlık haysiyetine yaraşır çağdaş bir toplum düzeyine 

varabilmek için Anayasamızın bu yolda'onarılmasından başka pozitif 

hukukumuzda antidemokratik hükümlerin saptanarak kaldırılması ve hukuk 

sistemimizin bütünüyle 1961 Anayasası özüne uygun demokratik niteli

ğe kavuşturulması amacı ile çalışmalar yapılması vazgeçilmez tır ödev-

dir. 

Bu anlayışla hareket eden !stanbul Barosu pozitif hukukumuzda 

yarlığını .sürdüren antidemokratik yasa ve hükümlerin saptanması ve 

bunların kaldırılması, Anayasa ve hukuk düzenimizin bütün halinde de-

mokratik niteliğe kavuşturulması için çalışmalarda bulunup karar almak 

üzere 1977 yılı 13-14-15 Mayıs ayında İstanbul'da olağanüstü genel 

kurul toplantısı yapılmasına karar verilmesini saygı ile önermektedir. 

!stanbul 

Orhan Apaydın ve 22 arkadaşı 

BAŞKAN- Yalnız bir hususu belirtmek isterim. Bu takrirleri top

tan mı oya koyalım, yoksa mevzuları mı oya·koyalım. ("Tek tek oya ko

yun" sesleri) 

Tek tek oya korı.ması isteniyor. 
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Takrir sahiplerinden biri takrirlerini izah etmek isterler mi? .. 

Buyurun sayın Orhan Apaydın. 

ORHAıl" APAYDIN (Istanbul)- Değerli arkadaşlar, biz Istanbul Ba-

rosu olarak önümüzdeki lVIayıs ayında muhterem Genel Kurulın bir olağan 

üstü toplantı yapmasını öneriyoruz. Bu toplantının gündemi önergede 

belirlenmiştir: 

Pozitif hukukumuzda Anayasaya aykırı olarak yürürlüğünü koru-

yan yasaların tespiti ve bunların kaldırılması için tasarılar hazır

lanması ve bunların da Genel Kurul kararı olarak kamuoyuna yansıtıl-

ması. 

Mayıs ayı Türkiye'de 1977 genel seçimleri 0ncesinde bir önemli 

ortam durumundadır, zamanlama bakımından. Biz Istanbul Barosu olarak 

Birlik Yönetim Kuruluna bu konuda gerekli bütün yardımları yapmaya 

amade;,wiz. Diğer barolardan da yardım rica ediyoruz. Bu kısa bir süre 

gibi gözükür, fakat yetiştirmeye çalışacağız. Bu önerimizin kabulünü 

takdirlerinize sunuyorum. 

larım; 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Buyurun, aleyhinde. 

M.RAŞİT ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, sayın arkadaş-

1 
Istanbul Ba:~osunun önergesinde ileri sürülen konuların ciddi-

yetinde en ufak hir şüphem yok. Ancak, sayı:1. Genel Başkanımızın da 

eleştirilere vercb_ği cevapiarın birinde de dE'ğindiği gibi, Türkiye 

Barolar Birliği G:mel Kurulunun ağır bi-:: mali' külfeti oluyor. Ben 

naçizane, Istanbul Barosu beni affetsin, Ist~nbul Barosu önergesine 

konu· yaptığı maddeler için kendi genel _kur'ullarını, ki· Yönetim Kuru

lunun tasarrufunc~adır, kendi genel kurullarını bir olağanüstü toplan

tıya, ç·ağırabili::- o tarihlerde, Bu Türki :-e çapı_nda bir olay olacaktır· 
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Kendi Genel Kurullarında aldıkları ilke kararlarını Türkiye Barolar 

Birli~inin ola~an Genel Kurulunda görüşmek üzere bir madde içinde yer 

alm.;ı.sını haliyle Türkiye Barolar Birli~i Yönetim Kuruluna8nefebilir. 

Ben, Birlik Yönetim Kurülunun bu önerinin de dışında hareket e-

dece~ine•kesj,iılikle kani de~ilim. Çok daha pratik bir çözümdür. Hem 

bir mali küLfetten kurtulunur, hem de ke·ndileri kendi genel kurulla

rinda bunu enine-boyuna tartışırlar, saptadıkları ilkeleri Türkiye Ba

rolar Birli~i ola~an Genel Kurulunda görüşülmek üzere bir madde olarak 

gündeme ilavesini · önerebilirler. Bu yol açıktır •. Bilmiyorum eğer be

nim bu teklifimi kendileri de kabul ederlerse çok daha pratik bir çö

züm yoluna, ulaşabileceklerini tahmin ediyorum. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Buyurun sayın Başkan. 

BAŞKAN RARUK EREM - Sayın Başkanım, aziz delege arkadaşlarım, 

maruzatım kişiseldir. Çünkü Yönetim Kurulunda tartışma olana~ını şu 

anda bulamadık. 

Istanbul Barosu Başkanının bu teklifine ben şahsen katılıyorum. 

Yalnız, bunun tahakkuk etmesinde bazı güçlükler var, onlara işaret et

mek istiyorum. 

Daha evvel lütuf buyurdukları yazılı metinde antidemokratik hü-

kümlerden mevzuatımızın arıflması öneriliyordu. Şimdi·, sözlü beyanların

da Anayasaya aykırılıktan söz edildi. Evve~a çözümü icabeden konu bu. 

Antidemokratik hükümlerden mevzuatımızın arınması açısından bazı 
·, 

denemelere şahsen şahit oldum. Onu açıklarsam, zannediyorum ki, vara

ca~ınız karar belki daha da isabetli olacaktır. 

Hatırlanaca~ı üzere o tarihte Demokrat Parti iktidara gelmeden 

evvel şu sloganı ort'aya attı: "Mevzuatı antidemokratik hükümlerden 

arındıraca~ım ... 11 
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Şimdi açıklayacağım hususlar zapta da geçsin: belki ilerideki 

iktidar partilerine de ders olur. 

O zaman hemen seçimin akabinde bir komislon .kurdu hükümet. İlk 

toplantıya 4.6.1951 Pazartesi günü İçişleri Bakanlığının konferans. 

salonunda toplandık. Ben Hukuk Faküldiesi temsilcisiydim. 

Komisyon şu şekilde kurulmuştu: Üniversite temsilcileriyle her 

bakanlığın baş hukuk müşavirleri. Bu yerinde bir tertiplemeydi. Çünkü 
' 

an'tidemokratik hükümlerin neler olduğunu hergün o kanunları uygulayan 

hukuk müşavirleri belkide bizlerden daha iyi biliyorlard,ı.- Nitekini 

bildikleri de sabit oldu. Bu it.ibarla, mevzuatın. taranınası o kada~ 

kolay iş değil. 

İkinci konu; eğer·antidemokratik hükümlerden arınma bahis ko

nusu ise, neyin antidemokratik olduğunun· evvela ölçüsünü koymamız 

icabediyor. O zaman yapılan, tarafıından yapılan teklif şu oldu: 

Siyasi hakları, amme haklarını, insan haklarinı,tahdit eden 

veya kaldıran hükümleri ihtiva eden kanun hükümleri antidemokratik. 

Uzun tartışmalardan sonra bu ölçü kabul edildi. Çünkü o zaman Anaya~ 

samız buna elverişli değil, o Anayasanın üstünde bir kavram aramak 

lüzumlu idi .. Bu boşluk böylece komisyon tarafından saptandı. 

Bundan sonra bakanlık adedince komisyonlar kuruldu, hukuk mü

şavirlerinden ve ilimle uğraşanlardan komisyonlar ... Toplantı Başka

nı Lütfi Karaosmanoğlu idi. Bugünkü gibi güzel konuşmasını hatırlı

yorum •.. Bizlere büyük bir şevk verdiler. Koı:nisyon üç ay çalıştı ve bü

yük bir rapor çıkarıldı. Üç ayronra bu kere Adalet Bakanlığı Kütüphane 

salonunda toplandık. Bir başka zat geldi, bu çalışmaların açıklanma

masının daha doğru .olacağı ileri sürüldü. O gece sabaha kadar bturduk, 

tapajıru yaptık ve basına ve hükümete verdik, ama bu antidemokratik 

kanunlar ç:'Lkmati:ı.. .. 
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Bu itibarla, sözünü tutmayan iktidarlar,gelecek iktidarlar vaat

lerde dahi bulunurken çok dikkatli olmalıdırlar. 

Bugün acaba antidemokratik hükümlerden mi arındıralım, yoksa 

Anayasaya aykırılık kavramını mı ölçü olarak alalım? Bugün Anayasa 

Mahkememiz mevcut olmas;ına rağmen, Anayasaya aykırı kanun ve hükümler 

vardır. Olması, konuyu oraya götürecek kanalların tahdit edilmiş ol

masıdır. Siyasal niteliği olmayan bir hüküm hiçbir partiyi örneğin il

gilendirmez, ama demek ki, o Anayasaya aykırı hüküm yaşamakta devam 

edecektir; Sırf götürecek organ olmadığı için. Bu bizim Anayasamızın 

büyük bir çelişkisidir. 

Bu çelişkiyi daha bariz bir şekilde ortaya koymak istiyorsak, 

mevzuatımızı Anayasaya aykırı hükümlerden arınmak ölçüsünü terhih et

memiz daha isabetli olacaktır. 

Bu arada eski.komisyonun raporlarından da elbette istifate et

mek. mümkündür', ama şunu da söyleyeyim ki arkadaşlar, bu işi yapabilmek 

oldukça güç, ama yapılması mutlaka lazım. Hele Anayasa Mahkemesine git

me hakkını iddia eden bir kuruluş, peki neler aykırıdır sorusuna daima 

muhatap olabilir. Bu itibarla bu çalışmaların şu veya bu şekilde arzet

tiğim biçimde olursa belki daha isabetli olacak, başlatılması yerinde 

olur. 

Arzederim efendim. (Alkışlar) 

. B.J.\ŞY-..AN- Buyurun. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)- İki noktada açıklama yapmak istiyorum 

muhterem arkadaşlarım. Vakit çok kısa olduğu için, önceki konuşmamda 

çok kısa olarak maruzatta bulunmak zorunda kaldım. nnayasaya aykırılık 

deyimini kullandım. Bu konuda sayın Başkanımızla h~çbir ayrılığım yok. 

Rapor.üzerindeki görüşmelerimde zaten bu husustaki kanaatlerimi açık

lamıştım. 
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Şimdi, Abasıyanık arkadaşım der ki, Istanbul Barosu kendi,si ken

di bünyesi içinde bir toplantı yapsın, Genel Kurulunu olağanüstü top

lantıya çmğırsın, .varacağı kararları Barolar Birliğine pildirsin, bu 

şekilde ~örüşleri Barolar Birliğince benimsenir ve n~tice hasıl olur. 

Şunu belirtmek isterim, bizim Istanbul Barosunun görüşleri bel-
Istanbul Barosu 

lidir. Biz/Yönetim Kurulu olarak bu görüşleri temsil ediyoruz ve bu 

görüşleri de burada- bildiriyoruz sırası geldikçe. Yani Istanbul.Baro

su Genel Kurulunu 'toplamaya bu !noktada gerek yok. Bizim istediğimiz, 

Türkiye'de bütün Türk hukukçularını,bağı~sız Türk hukukçularını, avu

katlık mesleğine mensup olan hukukçuları temsil eden tek kuruluş Ba

rolar Birliğinin ve çok yüksek onun Genel Kurulunun kararınınkamuoyu

na yansıtılmasidır. Bu bakımdan böyle bir öneride-bulunduk ve bu nok

tada ısrarımız olamaz, bu sizin takdirlerinize kalmıştır. Biz bir iş 

yapmak istiyoruz, onun tabii büyük külfeti Istanbul Barosu'üzerinde-

dir. Bu külfeti seve seve üzerimize alıyoruz ve diğer barolardan da 

yardım göreceğimiz ümidindeyiz. Bu bakımdan bu öneriyi yaptık, ama 

kabul edilmezse biz yine b~ro olarak tabii üzerimize dü~eri görevleri 

yerine getireceğiz. 

Bunu açıklamak isftedim. 

BAÇKAN.- Efendim, Avukatlık Yasasının 88 nci rıiaddesine göre bu 

hususun sayın Genel Ku:culunuzca oylana·rak bir neticeye varması gere

kiyor. Biz Divan olarak oylarınıza sunacağız; yani önergede belirtil

di~i üzere, l977,yılı 13-14-15 Mayıs tarihlerinde Istanbul'da olağan

üstü Genel Kurul ftoplantısı yapılması teklifini, önergesini kabul •e

~enler lütfen işaret buyursunlar ... Teklifin reddedilmesini isteyen-

ler lütfen işaret buyursunlar ... 'I'eklif 22 ye karşı 32 oyla kabul edil

miştir. 

Efendim, bu arada Bildiri Komisyonuna seçilen Ankara delegasyo-
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nund.an sayın Kamil Akıncı arkadaşımız j aynı delegasyondan sayın Er

doğan Bigat lehine adaylıktan; komisyon üyeliğind~n feragat etmekte

dir. Keyfiyeti oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler •.. Etmeyenler ••• 

Oy birliğiyle kabul edilmiştir; teşekkür ederim. 

15 imzalı bir önerge var, okuyorum: 

Türkiye Barolar Birliği Genel Kurul Başkanlığına 

·Ceza Usulü Muhakemeleri Kanununa 1696 sayı ve 5/3/1973 günlü 

Yasa ile eklenen ikinci maddesi bilhassa 5 nci fıkra hükmü ile konul-

muş ceza hukuku prensiplerine aykırı ve insan hak ve saygınlığını 

zedeleyici mahiyeti ile de Anayasa da aykırı olan hükümlerininkaldı

rılması için gerekli girişimlerin Birliğimizce yapılmasına karar ve-

rilmesini saygılarımızla dileriz. 

Ankara 

Kamil. Akıncı ve 14 arkadaşı 

BAŞKAN- Bu önergej biraz evvel oylanan ve olağanüst~ toplantı 

gündemini teşkil eden husus la ilgilidir. Jtvvelce oylanan .maddeyle, il- , 

gili olduğu için ayrıca müzakE(re ve ;pylama k~nusu yapılmayacaktır. 

·Efendim, Sakarya Barosı.1 Delegesi M.Raşit Abasıyanık' ın evvelce 

lkunmuş olan, hakim stajiyerlerinin avukat yanında stajiyerlik yapma

sına ilişkin kanun değişikliği teklifi önerisi hakkında bir oylama 
1 • 

yapılmadığı için şimdi oylarıhıza sunacağım. Bu teklifin benimsenerek 

Yönetim Kuruluna bu yolda talimat verilmesini kabul edenler lütfen 

işaret buyursunlar •.. Kabul etmeyenler ... Kabul edilmiştir. 

Diğer bir önergeye geçiyoruz. 

T.Barolar Birliği Genel Kurulu Başkanlığına 

Aşağıdaki dileklerimi arz eder, gündem ı:;ıaddesi sırasında görü-

şülerek karara bağlanmasını dilerim. 

Kocaeli Delegesi 

Suat Yılı:;ıaz Yalıı:;ı 
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'.Birliğimizin görevleri arasında madde ~göre Kanun ön 

tasarıları hazırlamak hususu da zikre~:t.B:iı~.z 0Jro'iJ.Omi.k 

~~~~Çnwas~~n~ gereği kadar ön~ verme

me-ktedir. Bn se-beple, aşağ:ıfi_'aki hususları arz eder; ön ~ çalış

maları yapılmRA:r:n-ı ve f.n: +.n yıl 'J.rltıya kadar· haz-ı.rJ1.:ık'l«i"Ych:t11 ik:mali ta,.. 

lep ederim. 

l) Yeni Veraset Vergisi Kanun tasarısı hazırlanmalıdır: 
Hayatta iken, ba8ış halinde 5000 TL., ölüm halinde 40 000 TL. 

muafiyet bu~Sünün hayat şartları ve paranın değeri mu:vacehesinde kıy

ınet ifade. etmemektedir. Hele önUmüzdeki günler ve seneler için hiç 

kıymeti olmayacaktır. 

Ayrıca vergi ninpetleri de çok yüksektir. İlk 20 000 TL. yüzde 

ikiden başlamaktay hemen artmaktadır. Mis~l, l 200 000 TL.lık miras 

bırakanın eşi ve bir çocuğu varsa, ödemesi gereken mali denge vergi

si ve veraset vergisi 212 bin TL.dır. Bunun ödenmesi çok kolay olma

sa gerek. Taksit le de, ödense miktar fazladır. :Bu sebeple, 

a) Hazırlanacak Veraset Vergisi ön tasarısıpda~ hayatta ve ölüm 

halind·e vergiden istisna kısım bugünün para değeri ve koşullarına göre 

arttırılmalıdİr. 

b) Vergi niapetlerinin başlama kadernesi ve diğer kademeler bir

birlerini takip eden şokilde değil, basamaklar ve dolayisiyle nispet

ler uzun olmalıdır. Net iceden ni spetler azaltılmalıdır. 

c) Verasetten mali denge vergisi alınmasının hiç, gereği yoktur, 

istisna kabul edilmelidir. 

2) Asgari geçim indirimi, vergi dilimleri, eş ve çocukların ver

!0-leriyle ilgili olarak, Gelir Vergisi tadiıi:ı:tları ön tasarıları ha

zırlanmalıdır. 

a) Asgari geçim indirimi, paranın satınalma değeri, giinün şa,rt

ları nazara alınarak artırılmalıdı~. 

b) Para değerini kaybettiğinden, vergi nispetleri azaltıımalı 

ve dilimler uzatılmalı, nispetler indirilmelidir. 105 000 ~. safi 

gelirde ortalama olarak vergi.nispeti hemen% 32'yi bulmaktadır. Diğer 

masraflar da% 18 tutsa, gelirin ~ 50'si sarf verini bulmaktadır. 

c) Kanunen her bakımd8n eş, mustakil kabul edildiği halde ve 

çocuklar da mustakil olarak düşünülii.p, sadece idare, iaşe, ibate ba-
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kırnından velayet veya vesayet düşünüldüğü halde, Vergi hukuku bakımın

dan, gerek eş, gerekse çocuklar, aile reisinin mükellefliği altında 

düşijnülmckte, ayrı beyanname verme hakkı tanınmarriaktadl.r~ DolayJ.siy

le eşin ~eliri, çocukların geliri tek beyannarnede birleştirilmekte, 

dolayısiyla, geliri elde edenler ayrı olduğu halde, geliri ödeyen ve 

ödemesi gereken tek olarak aile reisi kabul edilmekte, neticeten, ay

rı bildirmeme. sonucu ver~i geliri şişmekte ve vergi nispeti artmakta

dır. Misallerden biri de şudur: Mesela, eşler fiilen dargın olarak 

, ayrı yaşamakiiad:ı.rlar. /i'aıkat başka yerlerde olsalar da, beyannameleri

ni aile reisi verecek, ödeyecektir. Misaller arttırılabilir. Pu se

beple, hazırlanacak gelir ver15isinin bazı.maddeleriniıı. tadiline ait 

ön tasarı da, aile reisinin beyannamesi eş ve ç~cuklardan ayrılmalı, 

ayrı beyanname vermeleri ve ayrı nispetlere tabi bulunmaları temin 

edilmelidir. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Önergenin leh veya aleyhinde görüşmek isteyen var mı? .. 

Yok. 

~ereğinin yapılması için Yönetim Kuruluna talimat verilmesi hu

·susunu oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler ..• ~tmeyenler .•. Oy Ç")k

. luğu ile kabul edilmiştir. 

49 imzal:ı bir öner15e va:r,okuyorum: 

Sayın Genel Kurul Başkanlığına 

~eçen yıl Ankara'da olağan toplantısını yapan ~enel Kurulumuz, 
r 

ülkemizde Anayasamızın Öngördüğü insan hakları ve özgürlüklerine da-

yalı demokratik; hukuk devleti ilkesine ters düşen rejimin nitelenme

~ini yapmış, görüşlerini kamuoyuna yansıtmış, sorumluları uyarma gö

revini yerine getirmiştir. Ayrıca, hukukun üstünlüğünü gerçekleştir

mek amacı ile (Birlik Yönetim Kuruluna talimat) niteliğinde kararlar 

da almıştır. 

~çen olağan toplantıda R:lınan kar"trların ışığında Yönetim Ku

rulunun çalışmalarının eleştirisi giderek büyüyen ve bunalıma dönü

şen sorunlara ilişki~ olarak somut çözüm yollarının Genel Kurulca 

saptanması ve bunların (Talimat karar) biçiminqe alınması zorunluğu

nu ortayR çıkartmıştır. 
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'7. Agıkladığ:ımız :rmedenle aşn2,'ıd<=1ki önerilerimizin Yönetim Kuruluna 

talimat niteliğinde bı bulünü Yijksek !}enel Kuru.lun onayınasunarız o 

I- Ana:wı.s<:ımızın 7 nci maddesi gereğince Türk iJ'lusu adına yR.rgı 

yetJdsini kullanan yüksek mahkemel-er arasJ..nda yer alroı DanJ.ştay karar-

larınrn )~iı~iitme nr.g"a·:nı:n.ca uy€ıu1anmanıqsı 9 ı1.cu Genel Kuiuluı:..ca 1cınA-nmış 

ve yönetim kurulll.nun Anayasal hukuk de·;rleti ilkesinin siyasal iktidar·

ca işlemez duruma <seti rilmesine karşı bildiri :yrayınüı:m'lk ve demeç ver-~ 

menin öto·sinde biitiin demokrrrtik kuruluş:i.arlcı; işbirli~i yaparak yasal 

direnme: eylemlerine .csirişmesine tR.limat niteliğinde karar verilmiştir. 

Geçen genel k1.n"llldan bu yı:ı:na yüksGk idare rrial§lkemesi kar<ırlarına 

saygısızlık süre gelmiş ve özel1ikl.e T"RT gibi bir· Anaıvasal kuruı·~ş Da~
d::ı..ştayca atanma. :.':i)lemi dlırduruJ_q;n biı· k:'!.şLün fiili yönetiminde bıra

k:ılmıştır. 

Yönetim Ku:n.ılu rapoı·unda Danış-Gc:ty lmrqrlc:ı.rına uymama biçiminde 

ortaya çıkan eylemin V"iliameti v-e Anayasayı ihlal piteliğine dönüşen 

sugluluk durumle;rı aç:ıkl<t:cımqktadır .. Danıştay lmrarlarırıı yerine getir

memenin lıı.:ckulı:sal sonuçJ..<ırJ.nı belirte:rıı yalnız rı:'BB tieğilO.i~. En tarafsız 

huku:kçulR.r v-e bii. im -::tdamlSı:::'ı da bu :::;qptamq;yı yapmaktA:dırlar. FA-ka·(;, 

siyasal iktidar:::..E c[avra::ı.ışı ti..1.ii1 elGş·i:;iı·Ll.ere lG.öC'ŞJ.TI sür:mekte 9 Ana;}rasa~ 

nın hukuk devleti ilkesi :yaratılan fiili c1u::::umlR:::~ıa yürürlükten alı ... 

konulnıA:ktadır. 

Aç:tklad:r.ğımız görünüm k:ı:rşısıncl{l soru:nun hukults<ıl 7önlerini tq:r·-

tışmak artık yar<=ırsızdır, .m:ı:bkeme kar=ı.rls.rını::-ı. uygc1J.anması eylemLün 

özellikJ_e TRT konusu:ı.da Türk tJ'eza Yas'1ccı.nın 240 ncı mcıddesirıi de aşa-

r8llt • 146 ncı ma0.dede y·qzılJ. AnayazRy'ı cebren '(Ürürlükte n alıko;;7m8" 

suçunu oluşi;ı.n'l.nas:ı., ·-rarg-.ı morcilerinin h<ıre·kete geçmesini gerç;ktirınek

tedir, r;eza J"RI':':.i.'"lJ,'\LlalarJ. yas"l.s:ı.nJ.n :151 nci rnadder:;i suçları b:l.ldirw.e 

yetkis:i.ni h3ı.~J.::Jse i,c=mJıınş [,ıc~o K&mu; xu.rrı.luşl:::crı iç:i.:: b•:~ ;yetki f;'Örevle 

birleşmektı::ıd'/rv 

Bu: konuda aJ.ınmasını isteü;iği'nüz kar<=ı.:c şudur~ 

11 Dan:ı.ç·;;a;r :ı::,ı;rc:t:c:i.ar::.ı..ffltın yerine .~·et:.l.rilmemesindGn doğan suçlar 
ve bunlarEı r:W:C'Ll.rı:ılulP~rı >:ııyrı ayı·ı tüzel l=işiJ.er olarak Tlirkiyo :BAJro~-

1 

lar :Birliği ve 'l'ti::"ldyc :BaroJ.arı tarqfınd8J.ı. ~wYuşturma yapılması için 

0o Savc.ılıklarınc:t bild::i.ri2.nıelidlr. ır c 

II- Başkqnlık" rr-ı:porund~=ı 12 M<ı.r·c faşizminin Annyas<ı da yc:ı.ptsığı 
1 

anti dGmokrat:Ll't cie1~işi.kliklerin~eçersiz1:::'.f:;i bilimsc~J. :)::_,=n·ak ·[;ı:ı:r-l;:r.şıJ---
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maktadır; Eaşkanlık raporunda ileri W::-ülen görüşlere katılmamak ola

naks:ızdır. Ancak, açık olan bir gerçek vardır: 12 :rvra:rt fiili iktidarı

nın getirdiği defi;işiklikler Parlamento:..-:tlm öz-gür idaresini sakatıayan 

b-a-s:kı. -Orta:nr.:ında hukuk açısJ.ndang~çersizdir. Diğer gerekçeler yanında 

_ _bu durumun da göz önüne alınarak geçersizliğin yargı organlarınca sap

tarması veya Anayasanın biçimsel yöntemleriJ])e uygun olarak 1961 meti

ni~e dönülmesi için etkin ve yay~n bir mücadeleye girişilmelidir. 

TII- Antidemokratik ve faşist yasalarda: yazılı düşünce suçla

rından hiiktim giyenlerELe 12 Mart döm,ıninin bağımlı siyasal mahkemeleri 

ve Anayasa Mahkemesi kararı ile ortadan kaldırılan Devlet Güvenlik Mah

kemelerince mahk0.:m edilenler hakkında geneJ. af çıkarılması için Tür

kiye Barolar Birliği ve ']'ürkiye Baroları kamuoyu oluştuırucu etkin bir 

mücadeleyi 1977 genel seçimleri ortamındu- yürütrrıelidirler. 

TV- Polisin göz al tJ.na e~lma · işlemi sırasında insanlık onuırmım 

hiçe sayan işkenceler daha da artarak sürmektedir. Türkiye'nin ulns

lliararası sösleşmelerle ;y'iiklendiği taalıhütlere. ve Anayasaya aykJ.rı bu 

insanlık dışı davranışların önlenmesinc1e WJUkatların savunma görevle-. 

rinin it~am ile birlikte başlaması yönteminin uygulanması etkin ·bir 

önlemdi:r. Hazırlık soruşturmasında avt1katın yetkilerini sınırlayan 

açık bir yasal kural yoktur. 1156 say-ılı Av-ukatlık Yasasının 2/2-3 

ncü maddesi savunmanın polis işlenıJ.erinde de görev yapmasını öngörmek

tedir. :Sirl.eşmiş jVI:Llletler Gene:! KukLüıı11d2 kabul edilen 1966 tarihli

anlaşmada, hakkında itharnda_buluııulan. herk'ffsin kendi seçtiği bir mü

dafii ile görüşme yBtkisi olduğu kabul edilmekriedir. " Padi:e inter

national relatif aux droits ci-irils et politiques ( Revue de la com

mission interna·Gfonalo des juristes, 1967 et Ei, VIII 9 No. l sh 68) . 11 

Avukat::ı.n göz altına alınan khr~seyle görüşmesini önleyecek yasal 

bir kural pozi t:i.f hukur;;:umuzda yoktur. Bugünkü uyg1ılama yanlış yorum-

laradayanmaktadır. TBB ve barolar bu yanlış yorumların ortadan kaldı

rılması ve avukatlar::ı.n ,çöza:lt:nıa alınaü kişilerle görüşebilmelerinin. 

sağlanması için etkin bir mücadeleye girişriı'.:~l.idirler. 

V- Türk Ceza Yasasının :t'aş1st 1talyan t7eza Yasasından alınajj) 

141, 142 nci maddeleri ile 163 ncü maddelerinin kaldırılması için 

mücadele yoğunlaşt::ı.rılmalı ve )ay,gınlaştırılmalıdır. 
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VI- 12 Mart Faşizmi askeri yargılama ~asasında yaptı~ı bir de-· 

~işiklikle sivil kişilerin ve basın mensuplarının askeri mahkemeler

de yargılanmasını sa~lamıştır. Genellikle barış zamanında asker;ı 

mahkemelerin varlı~ını ortadan kaldırmaya yönelik anayasa de~işikli

~i ve sivil kişilerle basın, mensuplarının askeri mahkemelerde yargı

lanmalarını önleyecek yasa de~işikleri için mücadele edilmelidir. 

VII- Anayasaya aykırı olarak kitap ve dergi toplatılması ve yan

lış yargısal yorumların kaldırılması ve yasaların.de~iştirilmesi ama

cı ile etkin bir mücadeleye girişilmelidir. 
' 

VIII- Üniversitelerimizde yo~unlaşan silahlı, silahsız ve her 

türlü zorbaca eylemleri ile yaşama hakkını, cangüvenli~ini ö~retim ve 

ö~renim özgürlü~ünü ortadan kaldıran ve giderek vahameti artan~ortam 

nedeni ile, bu ortamın ve faili bulunamayan cinayetlerin sorumluları-

nın saptanması için ülke çapında TBB Yönetim Kurulunca ve olayların 

çıktı~ı kentlerin barolarında komisyonlar oluşturulmalı, bu komisyon

ların toplayaca~ı kanıtlarla ortaya çıkacak gerçekler kamuoyuna, yar

gı mercilerine, parlamentoya ve di~er ilgili yerlere yansıtılmalıdır. 

Saygılarımızla. 

Av.Orhan Apaydın 

Istanbul ve 4-8 imzao 
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BAŞKAN-.Önergenin lehinde söz isteyenler? .• 

CENIA.LETT!N GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- Bu;yurun. 

CEl'JIALETT!N GÜÇDEl'iıtR 
Say, Y'l Pr:t rtlr'":l"Y'I, m .. . .... 

( 
. ) -• •. u ~u.,ı>.u.ıı.<. ı onergenın l.e-

Gazıantep - · 

hinde ve a~eyhinde söz isteyenler buyurdular, Arkadaşlarım~ bu öner

gede muhtelif maddeler var. Her maddede ayrı ayrı konular ve teklif

ler ileri sürülüyor. İlişkin olduğu yasalar itibariyle de ayrı, ko

nular itibariyle de ayrı. B:i.r kısmı, biraz önce kabul bu,yurduğunuz 

olağanüstü !stanbul lVi.ayıs toplantısında ele alınacak konulardan~ bir 

kısmının daha başka aktuel mahiyeti var. Bu nedenle lütfederseniz 

h'er maddeyi ayrı olarak, her konuyu ayrı olarak müzakere edelim~ böy-

lece her konu üzerinde aydınlanmış olalım. Tümü hakkında lehte ve 

aleyhte· birer kişiye söz verilerek sınırlandırmayalım, 

Sonra bu teklifler önı:mi itibariyle yalm.z lehte ve aleyhte bi

rer kiştnin konuşmasiyle de yctinilmeyecek mahiyette tekliflerdir. 

Bu itibarla eğer kabul buyurursanız, her ma~de ayrı ayrı müzakere e

dilirken, .her madde üzerinde sadece bir lehte ve bir aleyhte konuşma 

ile de sınırlandırmayaJ~ım. Önemi karş::ı.sında iki-üç-dört arkadaşa ko-. 1 

nuşmak imkanını verelim. Bize teklif sahip'leri de lütfen bu i.mkanı 

vermek yardımında bulunurlarsa, konular daha cesurane şekilde müza-

kere edilebilir" 

Teklifim ve maruzatım bundan ibarettir, hürmetler sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

' Efendim, Barolar Birliği Yönetim Kurulu Başkanı söz istiyor, 

·öncelik hakkı olduğu için ... 

BAŞKAN· FARUK EREM- Sayın Başkanım, evvela bu hususa dair karar 

verilsin, ondan sonra biz hangi konu üzerinde görüşeceğimizi arzede-

yim. Teker teker mi görüşülecek, yoksa heesi birden mi?.-
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BAŞKAN- Şimdi efendim, sayın Cemalettin. Güçdemir arkadaşımızın 

önergesi, usul hakkındaki önergesi iki hususu kapsamaktadır. Bir ta

nesi maddelerin ayrı ayrı okunup r.ıüzakere açılması. İkincisi, bu mü

zakerelerde bir lehte~ bir aleyhte kısıtlamasiyle hareket etmeyelim, 

birden ziyade kişilere leh ve aleyhte söz verilmesi konusuyle ilgili. 

Yönetmeliğimizin 58 nci _maddesi hükmü açık ve seçik. Teklifin 

ikinci şıkkıyle ilgili olarak Divan görüşünü yansıtıyorum,"önerge le

hinde. ve aleyhinde ko.nuşmak üzere birer konuşmacıya söz verilir.n Yö

netmeliğin bu maddesini uygulamakla Divan görevlidir. Bu bakımdan 

biz sayın Cemalettin Güçdemir arkadaşımızın teklifinin~ önergesinin 

ikinci şıkkını oya koymayacağız. 

Ancak, birinci şıkkını; yani önergedeki maddelerin teker teker 

müzakere mevzuu yapılması hususunu oylarınıza arzediyorum. Kabul eden

ler lütfen işaret buyursunlar •.. Kabul etmeyenler •.. Kabul edilr!liştir. 

Efendim,' önergenin 1 nci maddesinin müzakeresini açıyoruz. 

Önergenin ı nci maddesi Üzerinde lehinde konuşmak üzere bir ko

nuşmacıya söz vereceğim. Lehinde söz isteyen? .. Yok. 

yorum: 

Aleyhinde söz isteyen?.; Buyurun Cemalettin Güçdemir. 

CEMALETTİN GÜÇD~~İR (Gaziantep)- l nci madde hakkında arzedi-

l numaradan başlayan ve birinci sayfadaki son paragrafa kadar 

gelen izahları, gerekçeleri zamanınızı almamak için tekrar etmiyorum. 

Son paragraf: 

nBu konuda alınmasını istediğimiz karar şudur: 

Danıştay kararlarının yerine getirilmesinden doğan suçlar ve 

bunların sorumluları ayrı ayrı tüzel kişiler olarak Türkiye Barolar 

Birliği ve Türkiye baroları tarafından kovuşturma yapilması için C. 

Savcılıklarına bildirilmelidir." 
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Bu arada eğer yanılınıyorsam bu~ların gerekçesinde bir komisyon 

kurulması da öneriliyor? Öyle değil mi Orhan bey? 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)- Onunla alakası yok. 

Şimdi, 11 Türkiye baroları tarafından kovuşturma yapılması için 

C .Savcılıklarına bildirilmelidir. 11 · Bir tüzel kişiliğiz. Baroların 

görevleri ve yetkileri yasamızın 76 ncı, 77 nci maddesinde açıklan

mıştır ve sınırlandırılQıştır. 77 nci maddede de 62 nci maddeye atıf 

yapan ceza müeyyidesi vardır. 

Türkiye baroları tarafından kovuşturma yapılması için C.Savcı

lıklarına müracaat edilmesi ... Zaten kendisine ilişkin bir karar eğer 

icra organları tarafından yerine getirilmiyorsa, o kimse lehinde ka

rar alınan ve icra edilmeyen o kimse, ilgili makamları, görevli mer-

cileri uyandıracaktır, işini kovalayacakdır, vekili takip edecektir. 

Nihayet, hukuki takipler yapabilecektir. Danıştay Yasasında olduğu 

gibi, tazminat isteme yoluna gidecektir. Ayrıca bunun cezai bir so

rumluluğu varsa, o kimse ilgili makamlara da bunu ihbar edecektir. Bu 

suretle keyfiyet gerek icra etmeyen makam aleyhindeki tazminat dava

ları yolu ile, yani Danıştay Kanunu yolu ile, onun verdiği imkanlar-

la, gerekse o zatın ilgili yerlere kadar gitmesiyle takip yapacak 

mercilerin ittılaına, bilgisine sunulmuş olacaktır. Bu imkanlar mev-

cutken, her baroyu infaz edilmeyen her karar için mahalli savcılıkla

ra ihbar mükellefiyetinde veya şikayet mükellefiyetinde bırakmaya hak

kımız ve yetkimiz yoktur. Siz tüzel kişiliği 'haiz olan baroya böyle 

bir külfeti nasıl yükleyebilirsiniz? Sizin burada alacağınız kararı 

tüzel kişiliği olan baro infaz etmediği takdirde onun hakkında ne mü

eyyide yapabileceksin,iz? Yapacağınız bir müdahale, bir müeyyide, tat

bik edeceğiniz bir baskı imkanınız yasal olarak mevcut bulunmadığına 
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göre, tüzel kişiliği olan baroyu nasıl buna icbar edebilirsiniz? Bu 

Meclislerde milletvekilleri ve senatörler tarafından birtakım yasal 

· imkanlarla takibi,dile getirilmesi~ kamu efkarına ulaştırılması,teş

hir edilmesi mümkün olan yollar ·var. Ayrıca her şahs~n takibi için 

mümkün olan yollar da var. Bütün bunlar yokmuş gibi, baroları bqyle 

bir görevl.e 76 ncı ve 77 nci maddeye rağmen nasıl mükellef tutabilir 

siniz, bunun müeyyidesi ne olur? 

Bu bir istikamette toplu bir hareket ~anasında kabul edilebilir. 

Güzel, bu toplu hareketi yapalım, ama yasal dayanağımiz yok •. Barola

rı buna icbar edemeyiz. Zaten hepimiz avukat olarak, birer baro men

subu olarak bu kabil neticelerle karşılaşıyoruz ve yetkili mercileri

ne sonuna kadar intikal ~ttiriyoruz. Bu nedenle şu metin, Danıştay 

kararlarının yerine getirilmemesinden doğan suçlar ve bunların sorum

luları hakkında ayrı ayrı tüzel kişiler olarak Türkiye Barolar Bir

liği ve Türkiye Baroları tarafından kavuşturma yapılması için C,Sav

cılıklarına bildirilmelidir, şeklinde bir kaTar almaya kanaatımca 

yetkimiz yoktur, böyle bir kararı alsak dahi infazı mümkün değildir. 

Bunu her meslektaşın, her avukatın uyanıklığına terketmek en doğru 

yol olacaktır. Bu talebin reddini arzederim. 

Hürmetler sunarım. 
1 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

NECLA FERTAN (Istanbul)- Söz alabilir miyim? 

BAŞKAN- Hayır. 

Yönetim Kurulu adına açıklamalarda bulunmak üzere sayın Birlik 

Başkahımıza söz veriyorum, buyurun. 

BAŞKAN FARill\: EHEWi- Sayın Başkanımız, aziz delege arkadaşlarım; 

Özellikle Danıştay kararlarının yerine getirilmemesi hususunda 

eylem niteliği de taşıyabilliecek olan bu öneri elbetteki isabetlidir. 
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Danıştay kararlarının uygulanmaması karşısında birbirini sık 

&k kavalayan davranışlarımız oldu, Birlik olarak. Bunun tabii bir 

devamı olan bu önerinin karşısında olmak mümkün değildir. 

Yalnız, bize talimat vereceğinize göre, bunun olanaklarının da 

sağlanmasını istirham edeceğiz. Göze çok çarpan uygulamalar her za

man en haklı olaylar olmayabilir. Bu nedenle, bizim(sözlerim yalnız 

Barolar Birliği içindir, barolar için değil) bar~larımız ve meslek

taşlarımız lütfen bu olayları bize intikal ettirsinler. Yarın Genel 
' 

Kurulda, niçin şu görevi yapmadınız,dediğiniz zaman, biz cevapta aciz 

kalabiliriz. 

Ayrıca bütün kararların Birlikçe otomatik ihbarı şeklinde de 

lütfen bir karar ittihaz buyurmayın. Her olayın bazı özellikleri ola

bilir. Haksız çıkışlar, haksız ihbarlar birtakım itibar kırıcı sonuç-
, ' 

lar verebilir. Bu şartlar altında hizmete amadeyiz. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Önergenin bu maddesiyle ilgili olarak iki değişiklik 

teklifi var. Bir tanesi Aleyhte konuşma yapan sayın Cemalettin Güç

demir arkadaşımızın teklifi. Onda, alınacak talimat niteliğindeki bm 

kararın sadece Türkiye Barolar Birliğini bağlayıcı, mahalli. baroları 

bağlayıcı nitelikte olmasına yasal imkan olmadığı kanısıyle verdiği 

değişiklik teklifidir. 

İkinci değişiklik teklifi de, sayın ~irlik Başkanının izahları 

muvacehesinde, Barolar Birliğine intikal edecek bu kabil olayların 

takdiri ve gerekli işlemlerin yapılması hususunun Birliğe bir hak o

larak tanınması suretiyle maddenin yerine g~tirilmesi hakkındadır. 
' 

CENG!Z !LHAN (!zmir)- Bu ikinci değişiklik hakkında söz isti-

yorum. 

AHMET H.AJ\ilD! SAYAR (Istanpul)- Usul hakkında söz istiyorum. 
' 

BAŞKAN- Evvela usul hakkında söz isteyen sayın Ahmet Hamdi Sa-
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AIDJIET HAlillDİ SAYAR (Istanbul)- Efendim, değişiklik teklifinin; 

Cemalettin Güçdemir tarafından yapılmış olan değişiklik teklifinin ya

zılı cı1arak verilmesi gerekir. Başkanımız tarafından önerilen açıkla

mayıı. tazammun ed1en talep ise tabiidir, malumuilaını gerektiren bir hal 

, arzetmemelidir. İhbar vazifesini kullanan kişi ihbarın şumulünü, nev' i

ni, derecesini takdir ve tayin eder; takdir ihbarı yapan, yazan kişi

ye aittir. Bunun da oylanmasına mahal yoktur. 

Hürmetlerimle. 

BAŞKAN- Usul hakkındaki bu beyan muvacehesinde Divan olarak gö

rüşümüzü arzetmek isterim: 

Yönetmeliğin 58 nci naddesi, önergelerin yazılı olarak verilece

ği yolunda bir şartı ihtiva etmemektedir. Önergeler yazılı da olur, 

sözlü de olur; sözlüsü zapta geçer. 

Buyurun sayın Cengiz İlhan 

CENGİZ İLH.AN (İzmir)- Efendim, benim anladığım kadariyle Birlik 

Yönetim Kurulu, uygulanmayan Danıştay kararları hakkında kendisinin 

bir takdir yetkisinin olmasını istemektedir. Oysa zannediyorum savun

duğumuz ilke şu: 

Danıştay bir karar vermiştir. Bu kararın uygulanması lazımdır. 

Uygulanmayan hangi karar için savcılığa baş vurulacak, hangi karar için 

başvu~ulmayacak? Olayın niteliği haklı mıdır, haksız mıdır? Bu, afeder

siniz, idarenin bugün aşılamak istediği bir zihniyettir. Biz aynı tuza

ğa, aynı çukura düşmeyelim. Eğer bir Danıştay kararı varsa, bu yürütme

nin durdurulması kararı olabilir, bir iptal kararı olabilir, haklılık, 

haksızl~k, olayın niteliği bizim takdirimizin dışındadır. Bizim sadece 

bakabileceğimiz husus, bu kararın uygulanıp uygu+anmadığıdır. 

Maruza tım budur. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Delegeler, ilk değişiklik teklifini oylarınıza 
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arzediyorum. Özetlemek gerekirse, Bnergenin ı nci maddesinde yer alan 

ve Danıştay kararlarının uygulanmamasından doğacak hususların C.Sav

cılıklarına intikal ettirilmesi yükümlülüğünüı sadece Türkiye Barolar 

Birliğine yükletilmesi, mahalli baroların bunun dışında tutulması 

hakkındaki, yasa hükümlerine de uyarak bu şekildeki tabirin kabulü 

hususundaki Cemalettin Güçdemir arkadaşımızın değişiklik teklifini 

oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler lütfen işaret buyursunlar ..• 

Bu değişiklik teklifinin reddini kabul edenler lütfen işaret buyur

~unlar •.. 28 e karşı 32 reyle değişiklik tekliflikabul edilmiştir e~ 

fendim. 

Diğer bir değişiklik teklifi Türkiye Barolar Birliği Başkanlı

ğınca Bnerilmektedir. Bugibi ihbarları değer]ıendirmede takdir hakkı

nınCeğer yanlış Bzeftlemiyorsam) Birlik YBnetim Kuruluna tanınması yo

fuundadır. Bu haliyle takdir hakkının Türkiye Barolar Birliği YBnetim 

Kuruluna ait olması yolundaki değişikliği oylarınıza arzediyorum. Ka-
l 

bul edenler lütfen işaret buyursunlar efendim ... 

ERDOGAN BİGAT (Ankara)- Sayın Başkan, takdir hakkını açıklamak 

lazım. 

BAŞKAN- Sayın Birlik Başkanı açıkladılar efendim. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Sayın Başkanım, anlaşılmıyor. 

Benim kabul edile'n teklifimi kısıtlamaya matuf zıt teklif ... 

BAŞKAN- Alakası yok efendim . .!ntikal eden bugibi ihbar olayla

rının c.savcılığına intikali bakımından takdir hakkının, olayları de

ğerlendirme ve müracaat hakkının Türkiye Barolar Birliği YBnetim Ku

ruluna ait olmasına ilişkin değişiklik teklifini oylarıhıza arzediyo

rum. Kabul edenler lütfen işaret buyursunlar ... ("Anlaşılmadı" ses-

leri) 

BAÇKAN F.ARUK EREM - SBz istiyorum, 

BAŞKAN- Buyurun. 
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BAŞKAN FARUK ERN~- Efendim, iyi hatırlıyorsunuz, biz bu va~ife

ye amadeyiz, biz bu görevi yapmaya razıyız; emr~dersiniz, elbette ya

pılacak. Hatta iyi ve eksiksiz yapalım diye bizlere bilgi de rica et-

tik. Bu itibarla cakdir hakkı dediğinLiz şe;yi_ şu anlamda kullanıyoruz: 

Bir vergi ihtilafJ_ndan dolayı üç--beş kuı:-uşa iliş.kin bir Danıştay 

kararı bahis'mevzuu olsa, sırf bir kanal gibi bütün bunları intikal 

ettirmedin bir anlamJ_ yok. Bizim takdir hakkı dediğimiz, görevden aca

ba nasıl kaçınırJ_z mevzuu değil. O bakımdan; yani s~ygınlıktan söz et

tiniz, bunu çok tekrarla kaybetmek isabetli mi olur? 

BAŞKAN- Sayın Hirlik BaŞkanının şu anda yaptığı açıklama ile 

oylamaya sunma sırasında Divanın size özetlediği husus arasında bir 

çelişki görmüyoruz efendim. 

İlk konuş:r:ıalarında olıluğu gibi 1 bu konuşmalarında da sayın Bir

lik Başkam_ takdir bakk:ı.nclan bahsettiler" Verilen önergedeki ı nci 

madde, takdir hakkJ. ve sım_rı tam_maksızın bütün olayların C .Savcılık

ları:na intikali için talimat vermektedir. Binaenaleyh, Birlik Yönetim 

Kurulu Başkanının tekl±f::;_, önergenin 1 nci maddesindeki teklife bu 

bakımdan zıt bir teklif-t;ir, Acıldama da bunu gösteriyor. 

Binaenaleyh, tekrar özetleyerek oylarınıza sunuyorum. 

ERDOGAJ)T B!GAT (Ankara)- Öp.erge hakkında müzakere açmanız lazım 

sayın Başkan. 

BAŞKAN- Divan görevini yürütüyor, özür dilerim sayın Erdoğan 

Bigat. Oylamaya geçildiği sırada müzakere olmaz. 

Türkiye Barolar BirliG:;i Yönetim Kuruluna takdir hakkı kullanıl

mak suretiyle madde hü:V..münün yerin~ getirilmesi hususundaki deği~ik

lik teklifini oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler lütfen işaret bu

yursunlar ... Değişiklik teklifinin reddedilmesini isteyenler lütfen 
ı .. 

işaret buyursunlar. . . 17:' ye karşı 4-5 oyla değişiklik teklifi kabul 

edilmiştir. 
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Önergenin 2 nci maddesinin müzakeresine geçiyoruz. 

M.RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkan, müsaade eder mi-

BAŞKAN- Buyurun. 

M.RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, çok değerhi ar

kadaşlarım; 
1 

Görüşülen önergenin maddeleri uzundur çok değerli arkadaşlarım. 

Her madde üzerinde titiz ve üzerinde hassasiyetle duruluyor. Benim 

sizden bir istirhamım var, eğer kabul buyuracak olursanız, bir saat-

lik bir yemek arası verelim. Müzakereler,uzun sürecektir, bir saatlik 

bir yemek arası verilmesini öneriyorum. 

BAŞKAN'- Sayın Abasıyanık arkadaşımızıYi uyarısı Divanca da benim'-

senmiş bulunuyor. 

Saat 14.00 de müzakerelere devam etmek üzere oturuma ara veri-

yorum. 

Kapanma Saati: 13.00 



- 305 -

1K1NC1 OTURUM 

Açılma Saati: 14.30 

BAŞKAN- Say:~ delegeler, Yasanın öngördüğü nisap mevquttur, o-

turumu açıyorum. 

ORHAN BARLAS (Istanbul)- Zaptı~sabık hakkJ.nda söz istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun. 

ORHAN BARLAS (Istanbul)- Efendim,ssı.ygıdeğer Divan'a hoşgörüsü 

yüzünden,ötürü içten teşekkürlerimi sunarım" 

Değerli arkadaşlan.m; bundan az önce karara bağlanan bir konu 

hakkında bir düşüncem var, en kısa yoldan bunu arzetmek isterim. 

Şimdi, ~aralar Birliği Yönetim Kurulunu tartışılan konuda, is

teyerek, severek yanılmJ.yorsam, yüklendikleri sorumluluk duygusundan 

dolayı candan 'kutlarım" Şöyle bir konu ortaya çıktı.: 

Danıştay kararlarJ.rnn uygulanmaması yüzünden pu barolara başvu

rulma olanağı sınırlandı. Doğrudan doğruya Barolar Birliğine başvu

rulma yolu açıldı" Barolar Birliğine her başvurmada savcılığa gitme; 

yani her başvurmanın otomatik.olarak gitmesi kalktı. Şimdi üç ihtimal 

vardı geriye kalan. Birisi, her gelen gidecek, ikincisi,gelenlerin 

hiç birisi gitmeyecek, üçüncüsü, bu yüzden kutluyorum Bar9lar Birliği 

Yönetim Kurulunu, takdir haklarJ.nı isteyerek, severek kı,lllanmak is

terler. 

Bu takdir hakkı nasıl kullanılacaktır? Yüce Kurulunuzun şimdlye 

kadar aldığı kararlar vardır, bu kararlar istikametinde kullanılacak

tır. Bu takdir hakkı nasJ.l kullanılacaktır? Aslında. sözü bunun için 

aldım, bu konuda. umarım birtakım ilke kararları vermeleri gerekir. 

Şimdi, kendi ba.rola.rına. başvurmayan ve idari kararlarının uygu~ 
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lanmaması yüzünden şikayetçi olan yurttaşlar doğrudan doğruyakendi 

isteklerine uygun olarak ve Yüce Kurulun kararına uygun olarak Baro

lar Birliğine başvurdukları zaman, hangisini savcılığa yansıtalacak

lar, hangisini savcılığa yansıtmayacaklardır? Takdir hakları öylesi

ne güç durumlar doğuracaktır ki, ,ş~mdiden eğer bazı ilke kararları 

saptanmass~, gelecek toplantılarda bu iş yüzünden iş sarpa saracak, 

tartışmalar daha genişleyecektir. 

Bu konudaki düşüncelerimi saygılarımla takdirlerine arzederim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Buyurun sayın Zıy.a Nur Erün. 

ZİYA NUR ERÜN (Istanbul)- Efendim, demin bir yanılgı sonucunda 

takdir hakkı lehinde oyumu kullanmıştım. Oysa sonra bu işin müzakere

si yapıldığı zaman anladım ki, çok büyük bir yanılgı içindeyim~ özür 

dilerim -hepinizden. Cengiz İlhan arkadaşıının gerekçelerine uyarak,' 

ben lehte ~ulfuandığım oyumu aleyhte olarak tavzih ediyorum ve bunum 

tutanağa geçirilmesini istiyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Delegeler, önergenin ı hci maddesinin müzakeresi 

aylanmak suretiyle neticelendirilmiş bulunma~tadır. 

Orhan Barlas ve Ziya Nur Erün meslektaşımızın bu kere usul ha~

kındaki istedikleri söz bir nevi tekriri müzakere konusu istenilmek

tedir. Yasamızda bu hususta hiçbir müspet madde ve hüküm mevcut de

ğildir. Mad'denin müzakere s i tamamlanmış, oylaması yapılmıştır. Bu 

konuda ayrıca müzakere açmak istemiyoruz. 

ri) 

Önergenin 2 nci maddesinin müzakeresin.e geçiyoruz. 

Önergenin 2 nci maddesinin lehinde söz isteyen? .. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? o • (" 2 nci madde yeniden okunsun'' sesle.,-

Önergenin 2 nci maddesini tekrar okutuyorum. 

(Önergenin 2 nci maddesi tekrar okundu) 
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BAŞKAN- Zannediyorum önergenin bu maddesi bir evvel kabul edi

len Istanbul Barosunun olağanüstü toplantı yapılması ile ilgili mad

de gündeminde mündemiç bulunuyor. 

Aleyhte konuşmak isteyen? .. Yok. 

Önergenin 2 nci maddesini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler ••• 

Etmeyenler •.. Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Önergenin 3 ncü maddesinin müzakeresine geçiyoruz: • 

(Önergenin 3 ncü maddesi tekrar okundu) 

BAŞKAN- Madde lehinde söz isteyen? .. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? •. Buyurun sayın Güçdemir. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Arkadaşlarım, hatırlıyorum, 

Türkiye Barolar Birliğinin affa ilişkin tebliğleri vardı. Y~ne hatır

lıyorum, 1800 sayılı Af Yasasının bazı maddelerinin iptali için Ana

yasa Mahkemesine açılan davalarda gösterilen şekli sebepler arasında 

Anayasanın eşitlilik hükmüne aykırı düşen nedenler de vardı. 

Şimdi biz burada evvelce yayınlanmış tebliğlere rağmenAnayasa 

Mahkemesinin kararlarına müracaat, zamanındaki işitsizlik izahıarına 

rağmen, tamamen eşitsizliği, eşitlilik zaruretini görmezlikten gele

rek, eşitsizliği ta'mamen şekilleştirecek, somutlaştıracak bir teklif 

karşısındayız. Neden Anayasa Devlet Güvenlik Mahkemelerince mahkum 

edilenler de, diğer suÇlardan mahkum edilenler değildir? Devlet Güven

lik Mahkemesince hüküm giyenler arasında adam öldürenler var, banka 

soyan var, bina yakan var; peki bunlar Devlet Güvenlik Mahkemesince 

:tuiyet ve hükmetildi diye, bunlar için bir af atıfeti tanırsınız da, 

diğer bir ceza mahkemesinden verilen bir hüküm nedeniyle niye bir 

, eşitlilik aklımıza gelmez? Veya onun zaruret ve lüzumunu hep bir ara

da nazarı itibare almayız? 

Bu yönden mücerret Devlet Güvenlik Mahkemesince mahkum edilenler 
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hakkındaki bir af gayretini bir nevi çeli~kiye düşmek olarak telakki 

ederim, bu bir. 

Denilecektir ki, Anaya:sa Mahkemesince iptal edilmiştir bu mah-

kewe. Evet, o nedenle kaldırılmış olan bir mahkemenin evvelce verilen 

hükmünün hiçe sayılmasına dair bir yasa yok 9 bir hukuki izah tarzı da 
' 

de~il. bu kanımca. Onları şekil itibariyle mahkum eden mahkemelerin 

devamı var, onların suçlarının mumas bulunduğu maddeler de yasamızda 

yaşıyor. Bu nedenle bendeniz eşitsizliği ihlal edece~i için, bir. 

İkincisi, af milli iradenin tezahürüdür. Milli iradenin aftan 

rencide olduğu tespit edilmiştir af sonunda. Birçok ceza evlerinin 

önünde hadi$eler cereyan etti, şu etti, bu etti. 18 Mayıs 1974'te yü

rürlüğe giren 1800 sayılı Yasadan bu yana da çok zaman geçmedi. Af 

müessesesini de. Türk Milleti nezdinde sık sık tatbik edilen, atıfetin 

su istimal edile.ceği bir merhaleye, bir noktaya da getirmernek lazım

dır. Ben~eniz evvelemirde eşitsizliği ihlal ettiği için, saniyen atı

fet müessesesini bu derece ibzal ederek·, sık sık tatbik ederek millet 

nezdindeki manasına rahneler getireceği için, bu teklifin aleyninde-
' 

yim. E~er, her halukarda Devlet Güvenlik Mahkemelerince yapılmış bir; 

yargılamanın sıhhatından endişeye düşülerek bir nevi teyit, bir nevi 

tekrar arzu ediliyorsa, bir yeniden yargılama,.iadeyi muhakeme mües

sesesine 1nenzeyen yeniden yargılamayı düşündürebilecek bir tarz belki 

vari t olabil i:::'. Kanımca buna da lüzum görmüyorum bendeniz. İlk arzet

tiğim, ilk özetlediğim iki sebep bence çok daha önemlidir. Bu neden

le bu teklifin reddi al~yhinde oy kullanaca~ımı bütün saygıla~ımla 

arz ve tebarüz ettirmek isterim. 

Arkadaşlar, şunu samirniyetle tespit etmek istiyorum~ meni ma

zur görün, müsamahanıza, sabrınıza, kemalinize iltica ederek iki cüm

le ilave etmek istiyorum. 
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Ben Türkiye'de ne Mao'nun, ne Stalin'in, ne Hitler'in, ne Musso:-

lini'nin hortlatılmasını istemiyorum. Hiçbir zaman bunlara en kÜçük 

bir şekilde müsamaha, t'emenni~ hoşgörürlük, birine veya ötekine duy

gusu içinde değilim. Bu nedenl~, af müesseseleri tatbik edilirken, 

bunların nazarı itibarda bul undurulmasını, far·klı muamele yapmaktan, 

eşitsizlikten, Anayasaya sadq.katten uzak düşülmemesini ve atıfet mü-
' 

essesesinin de müptezel hale getirilmemesi arzu ve iştiyakı içinde 

bu noktalara parmak basıyorum. Takdir Yüce Heyet:i!nizindir. 

Saygılarımla arzederim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Yönetim Kurulu adına söz istendi, sayın Birlik Başkanına söz 

veriyorum, buyuruny 

BAŞKAN FARUK ER~I- Sayın Başkanım, affınıza s~ğınarak bir nok

tayı tavzih'etmek istiyorum. 

- Bundan evvelki m~ddeye ilişkin takdir hakkı iste.mimizin neden

leri tamamiyle Istanbul Barosunun teklifi açısındadır. Teklifte suç

ların ve sorumluların tespitinden söz ediliyor. Her Danıştay Kararı

nın ademi infazı aynı suçu meydana getirmez. İşte ?iz kullanırsak bel

ki takdirimizi bunun üzerinde kullanacağız. Bu itibarla Yönetim Kuru

lu Istanbul Delegasy~nunun teklif ettiği anlayış içindedir, tavzihen 

.arzederim. 

Şimdi, Başkanıının roüsamahasını istirham ettikten sonra, af ko-

nusuna geçiyoruz. 

Arkadaşlar, külli anlamda bir af talebi şimdiye kadar Barolar 

Birliğinin ortaya attığı bilimsel kurallarla bağdaşmayacaktır. Adı 

geçen mahkemelerde mahkum olan silahlı soyguncular vardır, adam öl

dürenler de vardır. Bugün çağdaş ceza hukuku o hale geldi ki, iyasi 

nedenlerle adam öldürenleri adi suçlu saymaktadır. Bu nedenle bu malı-
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kemelerde elini kana bulaştırmış olan kişilerin' affına taraftar 3lma-

mamız icabeder, 

Kaldı ki, gerçekten Güçdemir'in de hatırladığı gibi, qiz af ka

nununun bazi kusurlarına karşı çıktık, bunu ilan ettik. Bundan bir 

tanesi de, eşitlik kuralına aykırılık irli. Demek ki, eşitlik kuralı

na aykırılık Anayasaya aykırılık açısından af kanunlarını zedeler. 

O hald~ adı geçen m~hkemelerce mahkUm edilen katilleri affetti-

ğimiz zaman, "Komando" denilen insanların hugün adam öldürmelerini 

affetmeyin demek mümkün müdür? Bu itibarla, eşitlik kuralının daima 

göz 0nünde tutulması j_cabeder. 

Fakat bir noktaya da değinmek istiyorum. Bütün gücümüzle Güven

lik Mahkemelerinin yası;ı.ya aykırı kuruluşlar olduğunu savunduk. O hal-· 

diB, onların verdikleri hüknü nasıl geçerli sayarız? Bu da bir çelişki 

olur. 

O halde, öyle bir öneride bulunmamJ.Z lazımctJ.r ki, (maruzatımın 

bu kısmı Yönetim Kurulunun ittifaklı almJ.Ş karar'ına dayanıyor, )öyle 
' 

bir gare bulmq.lıyız ki, bu mahkemelerin kararlarJ. geçersizdir. Bir af 

kanunu ile bir fiili işlenınemiş saydJ.rmal\: bizim elimizden gelmez, ama 

mahkemeler hatalı kuruluşlardJ.r. Taraf tutarak hüküm verdikleri iddi

asında bulunduk. O halde; yargılamanın re'sen iadesini sağlayacak bir 

formül en isabetlidir. 

Diğer-taraftan değerli arkadaşlarım, afta hele onu ret hakkının 

tanınmadığı bir u~vgulamadı:ı. bu evvelki af gibi de hareket edilecek o

lursa, haysiyetleri nasıl iade edeceğiz? Bu nedenle, bizim Devlet Gü

venlik Mahkemeleriiin kanun dışı kuruluşlar olduğu yolundaki iddiamı

zın tabii sonucu bı.; mahkemelerde verilen mahkumiyet1erin re'sen yeni-

lenmesi yoluna gidilmesidj_r. Bugün yabancı ülkelerde de her sosyal 

gerilimden sonra t'lVsiye daima bu olmuştur. Ben şahsen ister aşJ_rı 
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sağ, ister aşırı sol; ka'l:;illerin affının bizden talep edilmemesini 

arz ederim. 

Saygılarımla. (Alkışlar) 

BAŞKAl~- Önergenin 3 ncü maddesine zıt görüş ve teklifleri ola-. 

rak iki husus belirmiştir. Birincisi sayın Cemalettin Güçdemir meslek-

taşıniızın, önergenin 3 ncü maddesinin toptan reddidir. 

İkincisi, sayın Birlik Başkanının, Birlik Yönetim Kurulu kara

rının tümüyle almış olduğu kararın sonucu olarak, önergenin bu madde

sinin Devlet Güvenlik Mahkemelerinden mahkum olmuş kişilerin yeniden 

yargılamaya tabi tutulacak şekilde bir yasa değişikliğinin temini için 

çaba gösterilmesi yolundadır. ' 
~ 

ORHAN BARLAS (I tan1)ul)-- Önerge sahibi olarak buna katılıyoruz. 
r 

BAŞKAN-Re'sen iadeyi ınuhakemeyi temin edebilmek için bir yasa 

değişikliğinin zaruri olduğu kanısındayız. 

ORHAN BARLAS. (Istonbul)-· KatılJ.yoruz efendim buna. 

ORHAN APAYDIN (Istanbul)-' Bu madde üzerinde 1 öı;ıerge sahibi ola

rak açıklama yapmak istiyorum .. Devlet Güvenlik Mahl{emeleri yönünden 
ele aldık. 

BAŞKAN- Sayın Apayclın., biz bu madde üzerinde müzakere açtığımız 

zaman söz verdik, istemediniz. Şimdi istediğiniz sözü de vermiyoruz. 

En z:ı.t teklifi evve}_a oylarınıza sunuyorum; Cemalettin Güçdemir 

arkadaşıının teklifini. Haddemin tümüyle reddini kabul edenler lütfen 
\ 

işaret buyursunlar ... Kal)ul etmeyenler •.. Oy çokluğuyle bu teklif red-

dedilmiştir. 

İkinci sıt teklif olan, Baro~ar Birliği Yönetim Kurulunun tek

lifi, ki şu şekilde; Devlet Güvenlik Mahkemeleri tarafından mahkum e.:. 

dilenler hakkınq_a, eskj deyimiyle "iade-i muhakeme" yolunu sağlayıcı 

yasa değişikliği yap1.lması için gerekJn çabalarJ.n gösterilmesi yolun

da Birlik Yönetim Kurulunatalimat verilmesi şeklindeki kararı, öner-
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genin maddesinin bu şekilde değişüiren kararı oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler lüt'fen işaret buyursunlar •.. Kabul etmeyenler ••. Oy çok

lugu ile kabul edilmiştir. 

Önergenin 4 ncü maddesinin müzakeresine geçiyoruz. 

Buradaki teklif, müdafiin ilk hazırlık tahkikatl.nın ilk safha-

sında da müvekkilinin yanında yer almasını öngören bir tekliftir. 

Teklifren lehinde söz isteyen? •. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? •. "- - , 

CElVIALETT!N GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Aleyhinde söz istiyorum •. 

BAŞKAN- Cemalettin bey, maddede zaten açıklık var. 

CEMltLETTİlJ GÜÇDElVlİR (Gaziantep)- Geçmişteki bazı bu teklife ışık 

tutan veya geçmişte izah ettiğiilliz bu yöndeki birtakım dileklerimiz 

vesairelerimiz vardı, onlara da temas etmek istiyordum. Yeter görüyor-

.san:ız mesele yok. 

BAŞKAN- Ben yeter görüyorum, teşekkür ederim sayın Cemalettin 

Güçd'emir. 

Önergenin 4 ncü maddesinin olduğu şekliyle kabulünü oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenle~··· Etmeyenler •.. Bir müsterikife karşı oy çok

luğu ile kabul edilmiştir. 

Önergenip 5'nci maddesine geçiyoruz. 

(Önerpenin 5 nci maddesi okundu) 
\ 

BAŞKAN- Maddenin lehinde söz isteyen? .. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? •. Yqk. 

Maddeyi olduğu şekliyle oylarıniza arzediyorum. Kabul edenler ••. 

Etmeyenler •.. Oy çokluğuyle kabul edilmiştir. 

Önergenin 6 ncı maadesinin müzakeresine geçiyoruz. 

(Önergenin 6 ncı maddesi okundu) 
. ' 

BAŞKAN- Madde lehinde söz, isteyen? .. 
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Aleyhinde söz isteyen? .. Buyurun. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- '12 Mart faşizmi askeri yargı

lama yasasında;"l2 Mart Faşizmi" tabirini kabul etmiyorum. 12 Mart fa

şizmi diye birşey yoktur. Benim görüşüm öyledir ve bu tabire, bu tar~ 

za itiraz ediyorum. 

Askeri mahkemeler de birer yargı organıdır. Bu nedenle onların 

da mevcudiyetine saygı duyuyorum. Onların da sivil mahkemeler gibi 

adaletinden eminim. Ancak, Anayasa büküml~rini ihlal eden nedenler 

gösterilirse~ bu konu üzerinde tartışılabilir, düşünülebilir; fakat 

tekrar ediyorum~ 11 12 Mart Faşizmi"tabiri lütfen kaldırılsın ve askeri 

malıkernelerin de diğer sivil mahkemeler dereeesinde adaleti tesis ve 

tezahür ettiren müesseseler olduğu kaydı bilinsin. Bunun altına çizgi 

çekiyorum, saygılarımla arzederim. 

BAŞKAN- Teşekkür-ederiz. 

Başkaca söz isteyen var mı efendim?~. Yok. 

6 ncı maddede yeralan ve sayın Cemalettin Güçdemir tarafından 

önerge aleyhine yapılan konuşmada, önergenin baş tarafında, önergenin 

6 ncı maddesinin baş tarafında yeralan~ 11 12 Mart Faşizmi 11 tabirinin 

kaldırılması ve askeri yargı organlarının da kanuni bir. kuruluş ola

:rak kabulünün derci suretiyle maddenin değişiklik olarak kabulü tek

lifini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler lütfen işaret buyursunlar •.. 

Maddenin olduğu şeklinde kabulünü ve bu şekilde sevkini isteyenler ... 

27 ye karşı 32 reyle önergenin bu maddesi, "12 Mart Faşizmi" sözü çı

karılmak suretiyle kabul edilmiştir. 

Önergenin 7 nci maddesinin müzakeresine geçiyoruz. 

(Önergenin 7 nci maddesi tekrar okundu) 

BAŞKAN- Madde lehinde söz isteyen?._. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? .. Yok. 
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Söz isteyen bulunmadığına göre, maddeyi önergede yazılı olduğu 

şekliyle kabulü hususunu oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler •.. Et

meyenler ... Oy çokluğu ile kabul edilmiştir. 

Önerge_nin 8 nci maddesinin müzakeresine geçiyoruz. 

(Önergenin 8 nci maddesi tekrar okundu) 

BAŞKAN- Söz isteyen?o. Buyurun önerge sahibi olar~k. 

NECLA FERTAN (Istanbul)- Şimdi efendim, biz iki gündür Barolar 

Birliği Yönetim Kurulunun faaliyet raporu üzerinde görüşlerimizi ar

zettik. Hemen hemen burada görüşen her üye hukukun üstünlüğü prensi

binin daha yaşanır bir kavram olması lazım geldiği hususunda hukuk 

devletinin kurulması için çaba sarfedilmesi hususunda birtakım be

yanlarda bulundular ve bu beyanlar adeta ortak beyanlar haline gel

di. Türkiye'de işlenen ve fakat failleri bulunmayan cinayetler ise· 

her arkadaşıının temas ettiği bir husus oldu. Ve birçok arkadaşlarım 

hatta kendi evlatlarından da misaller verdiler. Dolayısiyle asıl me

sele bir yere geldi dayandı, O mesele şu: 

Biz hukukçuyuz, fakat henüz Anayasısında lafzen hukuk devleti 

yazılı denilen, fakat hukuk devletinin kurulması gerçekleşmeyen bir 

yerde hukukçuyuz. Bu yüzden hukuk-devletini kurma yolunda çabalar 

sarfetmeliyiz, diyoruz ve bu çabaları eksik yaptınız diye Birlik Yö

netim Kurulu raporuna da herbirimiz ayrı ayrı tenkitlerde bulunuyoruz. 

Sayın Başkan dün cevaplarken haklı olarak dediler ki, yapmadık

larımızı söylerken, neler yapacağımıza da işa'ret buyursaydınız ... Ben 

kendileri konuşurken oturduğum yerden konuşamayacağım için, diyemedim. 

Tek tek bunları sö;ylemek yerine bir önerge halinde verdik te, o yüz

den tek tek.burada tekrarlamıyoruz. !şte şimdi şu önergede eğer biz 

diyorsak ki, Şurayı Devletin vermiş olduğu kararlar yürütme tarafından 

hiçbiri birbirinden ayrılmadan mutlaka tatbik edilmelidir. !şte bu 
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hukuk devletini .kurma çabaları içindir. Eğer biz diyorsak ki, işle

nen cinayetlerin1 ka~illeri bulunmalıdır, bu aslında hukuk devletinin 
' 

kurulması çabasıdır. Eğer hukuk devleti kurulmuş olsaydi, eğer hukuk 

devleti mevcut olsaydı, bu önergelere lüzum yoktu. 

Şimdi, Şurayı Devletin vermiş olduğu kararlar hakkında savcılar 

uyarılsı,n ..• Bunu bu manada bir önerge olarak kabul etmemek gerekir. 

~eçmiş bir maddeyi konuşrıi.uyorum, çünkü bu'rada da aynı talep var. Za-· 

ten bütün bu ol~ylar; yani yargının verdiği kararların yürütme tara

fından tatbik edilmemesi olayları nasıi bizim gözlerimizin önünde ce

reyan ediyorsa, bu memleketteki savcıların da gözlerinin önünde cere

yan ediyor. Nasıl bütün bu cinayetler bizim gözümüzün önünde işleni

yorsa, aynı şekilde savcıların da gözleri~in önünde ·işleniyor, zabıta 

. teşkilatının. da gözlerinin ·önünde işieniyor, "Ben bu Hükümetin başı

yım':' diyen adamın da gözlerinin önünde işieniyor ve bütün milletin 

.gözünün önünde işleniyor. Öyleyse ... 

TURPAN ARUN (Adana)- "Adam" değil ... 

BAŞKAN~ Rica ederim, müdahale· etmeyin. 

NECLA FERTAN (Devamla)-.Efendim, muayyen bir kimseyi kastetmi-

yorum, kim olursa olsun, işte o işi yapan insan, adam, bu manada bir 

ı af ı 

Şimdi, biz savcılara, efendim, Danıştayın kararları yürütme or

ganı tarafından yerine getirilmiyor, dedik. Bu ay üç tane cinayet iş

lendi, bunlar hakkında failieri bulunamadı hala bugüne kadar, dedik. 

Ha, bu değil önergedeki kastımız. Bu kastımız aslında şu: 

Bu işin son derece devamlı takipçisi olmak. Nasıl? Komisyonlar 
• 1 

kurulabilir. Bu komisyonlar bu olayların işlendiği yerde, bu cinayet

:.:_~rin işlendiği şehirlerde, bu cinayetierin faillerinin bulunması için 

nasıl bir çalışma yapılıyor, bunu tespit ederler. Yapılanı, yapılmaya-
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nı devamlı basJ.n aracılığı ile halk efkarına takdim ederler. Kendi im

kanları ile o cinayetlerin işlendiği şehirde bulunan barolarla işbir

liği yaparak, o cinay-etin failleriniJ1 bulunması hususunda bir gayret 

sarfederler. Aslında önerimiz böyle bir çabayı isteyen bir öneri. Yok-

sa bir yere müracaat etmek ve bu müracaattan sonra; işte müracat edil-

miştir saymak değil. Yruıi ne yapıp yapıp biz hukukçular bundan böyle 

Türkiye'de işlenen her cinayetin failinin bulunması için aklımıza ge-
, \ 

len her şeyi, her çareyi yapmalıyız. Biz bu önergede iki komisyon 

teklifinde bulunduk, bizj_m aklımıza bu geldi. Sayın Genel Kurulunuz

dan istirham ediyorum, varsa bu hususta aklınıza gelenler, siz de Bir

lik Yönetim Kurulumuza bunları hatırlatınız; yani bu önergeyi kabul 

ediniz, etmeyiniz falan meselesi değil, bunun aksi kat'iyen düşünüle

mez. Yani içinizde bir tanenizin işlenmiş cinayetin katili bulunsun 

!llu, bulunmasın mJ.; bunun için insan söz alıpta burada konuşmaz, böyle 

birşey olacak şey değil. 

Benim söz alışJ.m, yani biz bu komisyonları düşündük, acaba siz

lerin de düşündüğünüz, ilave etmek istediğiniz hususlar varsa, bu çok 

önemli bir konu? lütfen bunları ilave ediniz de, önerge bir bütünlük-

le çıksın, ·demek için" 

Te,şekkür ederini hepinize, CAlkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Önerge lehinde söz isteyen sayın Ümit Doğanay'a söz ,veriyorum. 

Buyurun. 

YAŞAR ÜM!T DOGANAY (Is-:;anbul)- Sayın Başkanım, sayın meslektaş-

larım; 

Ben Istanbul Barosu mensubuyum ve diğer taraftan da I~tanbul 

Üniversitesi Hukuk Fakültesinde görev yapmaktayım. 

Barolar Birliğinin bu konuyu böyle somut bir şekilde ele al-
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.mas:ı, inanınız bura ôt' a şimdi size çizmeye çalışacağım tablo için in-

sana güven verici. 

Bugün Tarihi hukuk F'~kültesi olan Istanbul Hukuk Fakültesinde 

ö~renim şu durumda: 

Sizlerin oca~+nda, sizlerin de şimdi yeni gençleri yetiştirme

ye çalıştı~ınız bu büyük kurumda durum şöyle: 

.Ders yapılıyor. Yönetim de bunu söylüyor; fakülte yönetimleri 
~ ., 

.~--~e -Un~versite yönetimi. Ö~renci var; fakat dersler belli bir grup 

ö~rencinin denetiminde yapılıyor. Bir grup öğrenciyi derşlere sakmu-
i 

yorlfr. Bu girmek isteyen ö~renciler şu veya bu şekilde itham edifue-

bil~r belki, düşünce tarzı bakımından; fakat şurası muhakkak ki, dü

şüıjcelerinden dolayı yargılanıyorlar ve diğer "komando" denen ö~ren-
' 

c :i,/ veya kişiler, bilmiyoruz onların ö~renci olup olmadıklarını, sınıf-
, . 

lara gireni denetliyor ve sınıflarda belli grupta kendi temayülünde 

·veya cesaret sahibi olupta, kendi hayatıni riske ederek giren.öğren

cilerden oluşuyor. 

Şimdi düşününüz, bu·sınıfta ders veriyorsunuz. Bu grup dışarı

dan gelenleri denetledi~i gibi, sizi de denetliyor pek tabii. Her 

sözünüzü denetliyor. 'Düşüncelerinizi ve fikirlerinizi ö~rencilerini-

ze açıklamak özgürlü~nden de mahrumsuzun. 

!şte, bir taraftan ö~rencilerin okuma özgürlü~ünü sınırlıyor

sun, bir taraftan da ö~retim üyelerinin ö~retim özgürlü~ü sınırlanı

yor. Bir bilim yuvasında her türlü görüş rahatça, istendi~i biçimde 

ve bilimsel bir biçimde açıklanamaz.sa, orada ö~re.tim yapılamıyor de

mektir. 

!kincisi, bir öğretim kurumuna insanlar rahatça, özgürçe gire

miyorsa, ö~rencisi bulundu~ sınıfıara giremiyor, ö~retim üyesi ken-

di bildiği gibi, kendi görüşlerini açık bir şekilde savunamıyorsa, 
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Anayasa ihlal ediliyor demektir. Ne öğretim özgürlüğü vardır, ne öğ

renim özgürlüğü vardır. Böyle bir durumda böy~e bir müessese çalışı-
' yor, ders görüyor denemez v~ işlenen suç da ilgisiz kalamaz. Bu konu 

sanıyorum Barolar Birliğimizin üzerinde hassasiyetle tüm yüksek öğre

tim kurumları bakJ.mJ.ndan üzerinde durması gereken can alıcı noktadır. 

Ya özgürlüklere saygılı;;n.z, Anayasaya saygılıyız, Anayasaya bağlıyız? 

Anayasanın devlet ilkeler,ine bağlıyız, bu, şartlar altında bir rejim 

vardır ve öğretim de bu pejime uygun bir şekilde yapılacaktır, veya 

öğretim yapılmayacaktır, rejim başkadır. İkisinden birini tercih et-

mek durumundasınJ_ z. 

İkinci bir noktaya işaret etmek istiyorum. Şöyle bir çelişki i

çerisinde yüksek öğretim kurumları ve onun yanında daha da aşağı ine-

bilirsiniz, üniversite olayları dendiği zaman ·sadece üniversi teyi kap-

lamıyor şimdi, liseler de bunun içerisinde. Liseler de aynı etkilerin 

altJ.nda. Üstelik Milli Eğitinl. Bakanlığına bağlı olmak gibi bir durum

ları olduğu için, orada çif+; yönlü bir denetim altında öğretim sür

dürülüyor. 

Bu kişilerin, güvenl'ik kuvvetleri yardımcılarının güvenlik kuv

vetleriyle ilişkileri de bizleri üzen bir durumdur ve,Barolar Birli

ğinin üzerinde'durması gereken bir noktadır. Güvenlik Kuvvetlerinde 

vazife alan polis veya ja.ndarmayı ferden suçlamak mümkün değil, kül 

olarak, tüm olarak tutumlarını burada göz önüne getirmek lazım. 

Kimlerden güç aldıklarJ. belli bu sivil ;yardımcıların. Güvenlil{: 

kuvvetleri bunlarla' bunlar cı. adeta bir dokunulmazlık tanımış durumda. 

Biz bunları onların isteyerek yaptıklarını sanmıyoru~. Belki bir güç 

de onları buna i tiyor; yönl3ticileri veya onların başında bulunan kim

seler. Üniversite bahçesinde bir olay cluyor. Bunu tarafların haklı

lJ.ğı veya haksızlığı ol3.ra1: almayJ.nız. Bir grup gelmiş derse girmek 
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istiyor. Diğer grup bunu sokmuyor. Güvenlik kuvvetleri ikisi arasına 

girip,olayı yatıştırıp, sınıflara öğrenciyi alma çabası göstereceği

ne, bu arada dışardaki grubu suçlayıp, onun üzerine bir hücum yapı-

. yor. Bu gözümüzün önünde cereyan eden olaylardır, şahidi olduğumuz . 

olaylar. Ve bu polis baskısı belki dışarıdan birçok kişiler için do

ğal görünüyor, onlar da bağırıyor diye; bu panik sırasında içerdeki

ler çıkıyor dışarıya ve her ikisi birden bu gurubun üzerine çullanı

yar ve o kadar acı, insanlık dışı olaylar görüyorkunuz ki, kardeş kar

deşe kıyasıya vuruyor, öldüresiye vuruyor, ellerinde bu kadar demir

le, ben 'insan olarak düşünemiyorum iki Türk çocuğunun, iki insanın 

~u kadar düşmanca birbirlerine vurmalarını ve güvenlik kuvvetleri 

sonunda ne suçlu getiriyor, yaralananların ne failleri geliyor, ne 

de bir takibat, bir soruşturma oluyor. 

Şimdi, bu durumda da Adalet mekanizmasının,siz hukukçu arkadaş

larımın bizlerin ilgisiz kalmasına imkan yoktur. Bunun bir şikayet 

mercii, bir araştırması kamuoyuna yansıtılması gerekir. Kamuoyuna 

yansıtılan şekliyle bir grup geldi aşırı solcu, girmek istedi, bun

lara işte karşı taraf "komando" olan gruplar ders verdiler, terbiye 

verdiler, şeklinde yansıyor; fakat bu bir hukuksal cinay~t, hukukun 

tam çiğnendiği bir olaydır. 

Genellikle hepimiz ilgisiziz. Burada, bağışlasınlar belki vakit

lerini alıyorum muhterem arkadaşlarımın, ama yine görevimi yapmış ol

mak için sizlere bir noktayı tekrar işaret e~mek istiyorum. 

Çocukları olan arkadaşlarım bu üniversite veya lise durumunun 

ne insan olarak, kendileri için ne kadar acı olduğunu herhalde içle

rinde duyuyorlardır. Çocuğunuzu göndermernek suretiyle belki koruyor

sunuz, ama oraya giden çocugun hayatı, sizin çocuklarınızın hayatın-

dan daha mı az değerli? Niye ilgi gösterilmiyor, niye bu konuya ağır-
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lık ~qrı",A~~arın her birini kendi ço~ 

dar de~erli görüyoruz. Bizim.~~~~~~~ olay 

olduğu gün çocuklarını göndermiyqr, biz de ~~z zaman, amaA 
., ) 

göndermB o~lunu, diyoruz; ama .orada bulunanlar; evet meslektaşları

mızın çocukları var, o~ları göndermemelerini istiyoruz, ama ge1en1cr 

için hiçbir şey yapamıyoruz. Kim koruyacak bunları!·Hukuk devleti. .. 

Kim koruyacak? Bunlar somut olaylar. Birde genel. bir meseleye temas 

etmek istiyorum. 

Bu ülkenin'öylH sanıyorum kaderi üzerinde bir oyun var. Anaya

sası üzerinde bir tehlike var, rejimi üzerinde bir tehlike var. Bunu 

özgürlükçü demokras.iye inanmış., Anayasaya bağlanmış hiçbir hukıJkÇu 

gözden ırak tutamaz. O kadar sistemli, açık-seçik ve örnekleri tarih

te görülmüş bir biçimde tırmana tırmana tehlike kapı önlerine, düzel

tilmesi mümkün .olmayan ölçüye .geliyor. Bu ölçü ;faşizm ölçüsüdür, fa

şizm tehlikesidir. Bir ülkede. devlet kurumları tek yanlı belli grup 

için çalışırsa, bir ülkede üniversiteler belli grubu eğitirse, belli 

yönde e~itim yaparsa, bazı şeylerin söylenmesi, bazı şeylerin konu

şulması yasaklanırsa, bir lisede öğretmenler belli görüşleri sebebiy

le suçlanır, ceza görürse, eğitimi tümden t~k yönlü olursa, kitapları 

içerisinde bilimse.l olmayan, t-amamen yanlış~ fakat belli amaca uygun 

biçimde bilgiler bulunursa, demek1 ki, birtehlike vardır. Bu_ tehlike

ye karşı Anayasayı kimler savunacaktır? Bu tehlikeye karşı parlamen

ter_demokratik insan haklarına saygılı hukuk devletini, laik hukuk 

devletini kim savunacaktır? Pek tabiidir ki, bizler. O nedenle, bura-. 

da Istanbul Barosu teklifini candan destekl;i.yorum. Geç kaldığım için 

teklifin altına imzaını atamadım. Öyle sanıyorum ki, bütün barolar bu 

konuya hı;tssasiyetle eğilmeli ve kend·i ölçülerinde bu olayları araştır

malı, tespit etme li ve şerefli Türk. adliyesine.;. hB.kimıer Va:ı;'dır, kav-
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cılar da vardır, az da olsa vardır, onl~ra bunu götürmelidir. 

Teşekkür ederim efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Önergenin bu maddesiyle ilgili lehte söz isteyene söz verdim. 

Aleyhte söz isteyen var mı? .. Buyurun. 

M. RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, çok değerli ar

kadaşlarım; 

Günvel bir konudur, herkesi rahatsız eden, tedirgin eden olay

ları~ içinde hergün yaşıyoruz. Ancak, Türkiye'nin durumuna genel kuş

bakışı bir 'göz attığımızda, şu Genel Kurulumuzda çok haklı şikayetler 

şu kürsüden dile getirilmiş ve sonucunda hep Türkiye Barolar Birliği

nin bunlara bir çözüm bulunması önerilmiştir. Bu Türkiye Barolar Bir

liğine beslenen büyük umudun bir kanıtıdır, bundan kıvanç duymak ge

re·kir. 

Ancak, Türkiye Cumhuriyeti bir Devlettir, bu devletin çeşitli 

organları, çeşitli güçleri vardır. Çok sayın Ümit Doğanay arkadaşı

ının üniversitede yöğunluk kazanan olayları. burada bize tanımladı. 

Saygıdeğer arkadaşlarım, üniversite içinde cereyan eden olayla

ra en iyi tanık olan üniversite yönetimidir. Üniversitelerde, üniver

sitelerin h~~gi fakültelerinde hangi grupların egemen olduğu ve diğer

lerini derse sokmadığı o üniversite yönetimleri tarafından iyi bilinir 

ve de saptanır. 

Çok saygıdeğer arkadaşlarım, bir yerde olayların zoru ile· belki 

duygusallaş;;yor, .bir yerde de bazan haklı olarak mantık ölçülerinden 

ve soğukkanlılıktan ayrılıyoruz. Üniver·si te kendi içinde cereyı:ın eden 

olayıari bildiği, gördüğü halde, üniversit~ler Kanununun kendilerine 

verdiği yetkiyi kullanmaktan kaçınır, bu bir. (Alkışlar) 

Yüce Meclisteki Yasama organındaki çok saygıdeğer parlamenter-
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var önergede, ben sayın arkadaşım Ayten Dik'e de söylemiştim bu mad

deyi, o bana bir başka şekilde izah etti, ama şimdi daha açıklık ge

tirme bakımından baroları ve de Barolar Birli~ini bu kadar kanunun 

dışınçla görev yapmaya zorlamayalım. Bizim burada görevimiz, demin 

arzetti~im şekilde, Türkiye 1 de yasalarla görevini yapması gereken 

kurulları bu görev ihmal1.erini bir yana bırakıp yasaların verdiği şe

kilde olayları kendi bünyelerinde öncelikle araştırmak, soruşturmak, 

delillerini saptamak ve gerekli yerlere gerekli ihbarlarda bulunmak 

için göreve ça~:r:ı şeklinde de~iştirilmiş şekliyle k;abulünü arz ve 

istirham ederim" CAlkışlar) 

AYTEN DİK (Istanbul)- İkisi birden olsun. 

BAŞKAN·- Lütfen karşılıklı konuşma şeklirıde olmasın. 

M.RAŞİT ABASIYANIK (Devamla)- İkisi birlikte olsun diyorlar. 

Ben barolarJ.n böylesine ağır bir görev altına sokulmasına taraftar 

değilim. Bu hususta size :tatılamayacağım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Yönetim Kurulu ac'~J.na Birlik Başkanı söz istemişlerdir, buyurun. 

BAŞKAN F.P...RUK EREM- Arkadaşlar, Istanbul Barosunun bu önerisinin 

("Istanbul Barosunun de~l.l 11 sesleri) 

BAŞKAN- 49 imzalı bir önerge, 

BAŞKAN FARUK l<:REJVI. (Devamla)~ Özür dilerim, terim hataını bağış-

layın. 

İmza adedi biraz fazla olabilir. Biz Yönetim Kurulu olarak bize 

bu konuda vazıfe verecel\: olursaıuz, :1caba gere~i gibi yerine getire

bilir miyiz? Bu kuşku içJ.ndeyiz. Maruzatım bu· pratik noktadan başla-: 

maktadır. 

Bu komisyonları nerelerde kuraoa~ız? Elbette olayların cereyan 

ettiği barolardan ricalarda bulunacağız-veya bazı arkadaşlarımızdan 
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kişi~.el olarak ricada bulunaca~::ı.z. O komisyonlar veya arka?-aşl,ar ye': 
,. 
'' 

rine ~ttiği zaman kanıtları 

ba m~ün olabilecek mi? 
\, 

t~o/Ln, diyorsunuz. Bunu toplamak ac~-

Bir gazete haberini a.şabilecek önemde bir derleme yapabilecek 
i 

miyiz? Zi.~manında başarmak mümkün olabile.cek mi? İşte bu noktalarda 

biz biraz kuşku içindeyiz. Kuşkumuz, araşt:ı.r:ıııamak noktasında de~il, 

:fiiien başaramamak korkusunda toplanıyor:. 

Diger taraftan, biraz evvel konuşan arkadaş~rımın üniversite 

Arganlar:ı.n.ı:ll, görevini yapmadıgı yolundak;L beyanlai:a ben de tamami.Yıe 
' 

inan:ı..yorum. ~niversite sorumlularJ .. şahsi endişelElİ' içerisinde gö~v-

lerini yapmamaktadırlar. ("Bravo" sesleri, alkış:Lar) 

Ya bir e?öreve talip olunur ve devam edilir;yahut çekilmek icap 

eder. 

Yalnız, şöyle bir soru akla gelebilir; acaba bu olaylar Barolar 

Birligini mesleki açıdan, kanunlar açJ.sından ilgilendiriyor .mu? !l

gilendiriyor. Fakat hangi cephesi? Hiçbir zaman 9ezam.n s;iddeti.nin 

suçları önlemedigi mütarife halinde kabul olunm~a. Suçları önleyen 
f 

nedir? Ceza korkusu degil. Çünkü suçu işley~cek zaten o anda ~e.zayı 

düşünmüyor. Korktu~ şey, suç işlerse~ mutlaka ele geçecegim k;rku

sudur. Bu itibarla faili gayri muayye:p.deki oran arttıkça, o memleket-
ı . 

te hukuk güvencesi azalmaktadır. Bu gÜvence biiim görevim\~\e ilgili 
'. 

oldu~ için, bu hususa karşı çıkamayız. O halde birşeyler yapmamız 
' 

lazım. Bizi ilgilendiren yanı bu işin, ,...:faili gayri muayyen katil o

laylarının memJJeketimizde belli bir dönemde ariormal bir art:ı.ş göster

miş olmasıdır. 

İşte biraz evvel konuşan arkadaşıma bu noktada katılıyorum. Bü

tün sorumluları itl}am edecek şe~ilde bir vaziyet aldıgıı:nızı evvela a

çıklamamız icabeder. Sanırım ki,. bu noktada bir ittifak da aramızda 
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mevcuttur. Bu beyanıarım şahsım adınadır. (Alkışlar) 

CENG!Z !LHAN (İzmir)- Oyumu kullanmadan bir açıklama istiyorum 

efendim. 

BAŞKAN- Usul hakkında mı, esas hakkında mı? 

CENGİZ !LHAN (İzmir)- Tavzih istiyorum efendim, usul hakkında. 

BAŞKAN- Buyurun. 

CENGİZ İLHAN (!zmir)- Efendim, İzmir Barosu bundan bir hafta 

önce bir bildiri yayınladı. Türkiye'de aslında bir sokak kargaşasının 

değil, bir görev ve sorumluluk kargaşasının bulunduğunu tespit etti. 

Ve bütün idarecileri, s~yasal iktidarı, cumhuriyet savcıla~ını göreve 

davet etti. 

Yalnız burada benim anlamadığım birşey var. Bu noktada gerek 

Abasıyanık ile .gerek sayın Hocamla tam mutabakat halindeyim. Mutaba

kat halinde olmadığım nokta şu: 

Üniversite yöneticilerini $UÇluyoruz. Bu soyut bir suçlama oldu. 

Görevlerini yerine getirmeyen üniversite yöneticileri, hatta şahsi 

endişelerle tabirini dahi kullandık, ben üniversite yöneticilerini 

bu olaylarda, bu olayları önlemek için ne gilrı.i bir yetkileri var da, 

bu yetkilerini kullanmıyorlar? Bu konuyu bilmiyorum. 

BAŞKAN- Bu konuşmanızın usulle alakası yok. 

CENG!Z !LHAN (İzmir)- Bunu açıklasınlar ki efendim, oyumu kul

lanayım. Açıklanmasını istiyorum. Üniversite yetkililerini de göreve 

davet edecek ... 

BAŞKAN- Sayın Cengiz İlhan, üzülerek ifade edeyim, yönetmelik 

açık hüküm getirmiş. Lehte bir kişiye, aleyhte bir kişiye, evvela · 

önerge sahiplerine izah için söz verilir, arkasından leh ve aleyhte, 

birde kanun ve yönetmelik lıükmü, Yönetim Kuruluna söz almada öncelik 

hakkı tanımış. 
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CENG!Z !LHAN (!zmir)- Say~n Hocam kendi adına könuştu. 

BAŞKAN- 1st,irham ediyorum, ben Yönetim Kurulu adına. Birlik Baş

kanını izahlard9, _bulunmak_ü.zsır_e_. davet ettim, konuşma o şekille oldu. 

Sonunda şahsı adına konuştu~nu ifade etti, fakat benim dave

tim, Birlik Yönetim Kurulu adına konuşmas:ı:--i.di_~_ 
---

BAŞKAN FARUK EREM- Müsaade eder misiniz sayın Ba~kanım1 -.. --...... --... _ 
BAŞKAN:- Buyurun. ---------~ 

BAŞKAN FARUK EREM- Şimdi, Yönetim Kuruluna ait olan kısım ~dur: 

Yönetim Kurulu,bu görevi yapmakta büyük zorluklar içerisinde kalacak

tır. E~er Barolarımız ve meslektaşlarımız bize yardımcı olma)2 da 

taahhüt ediyorlarsa, bu işe başlamak mümkündür. 

OEMİLETT!N GÜÇDEM!R (Gaziantep)- Komisyon kurulması hakkında 
, . . 

Yönetim Kurulunun görüşü nedir? 

BAŞKAN~ Lütfen oturdu~nuz yerden konuşma olma~ın. 

NECLA FERTAN (!stanbul)- Usul hakkında söz istiyorum •. 

BAŞKAN- Buyurun. 
1 

NEOLA FERTAN (Istanbul)- Efendim, biz bpgün yurdumuzda işlenan 

cinayetierin 'hiçbirinin failinin bulunmadıf!;ından yakındık ve bunların 

bulunmaları iÇin bir çalışmaya girmesini Yönetim Kurulundan isterken, 

bizden istedikle!:'i so~ut öneriyi de verdik. Bu cinayetler illaki üni

versitelerde de işlenmiyor, ortada. Zeytinburnu baskını yapılıyor, 

bilmem ne baskını yapılıyor. Sadece üniversitede işlenmiyar bu cina

yetler. !ıla oraya da ba~lamayalım. 

Şimdi, biraz evvel önergemizi izah ederken dedik ki, biz komis

yonlar ola!:'ak düşündük, sizle~in buna llave edece~iniz hususlar varsa, 

bunları da lütfen bildirin, dedik. 

Abasıyanık meslektaşım kalktılar, tamamen yepyeni bir önerge 

getirdiler, ama bunu bi!' değişiklik olarak getirdiler. De.diler ki, 
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biz mevcut ve görevini yapmayan kişilere evvela görevlerini yapmayı 

hatırlatalım. Bu şimdi bizim önerimizin bir değişikliği değil ki. 

Bu yepyeni bi:r öne±'i. Yepyeni bir önerinin ete yepyeni bir konuşması, 

bir müzakeresi olur. 

Şimdi, deseydiler ki, efendim btı komHıyo,nların. kurulmasını is-

tiyorlar, ama bu komisyonları biz üç olarak teklif ediyoruz veya iki 

olarak teklif ediyoruz yahut komisyonları .kabul ediyoruz da, yanında 

da şöyle ek bir çalışma teklif ediyoruz ... O bizim önerimizin bir i

lavesi olabilir, ama sayın Abasıyanık'ın önerisi tamamen başka bir 
Divanın, 

öneri. Bir başka öneriye/ben bunun üzerinde söz verınem demiş olmanı-
' ' ' ' . 

zı ben kabul edemiyorum. Bu hele konu bu kadar önemliyse, hele bu 

konu Genel Kurulun, Barolar Birliğğ Yönetim Kurulunun bu sene hiç 

bir iş yapmasa bile tek bunu gerçekleştireceği kadar önemli bir konu· 

ise, bu konu insanın hayat+ ise, bu usulde, bu noktada bu usulün mut

laka tatbiki gerekir. ("Usul hakkında konuşun" sesleri) Usul efendim, 

usul. Abasıyanık arkadaşıının teklifinin ayrı bir teklif olduğunu id-

dia ediyorum bendeniz ve bu hususta da leh ve aleyhte konuşmaveril

mesi lazım geldiğini söylüyorum. Bundan başka usul olur mu?. Niçin 

hatırlatıyorsunuz, rica ederim. 

Teşekkür ederim Divan, lütfen bu hususta müzakere açınanızı rica 

ediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Yalnız istirhamımız şudur, Genel Kurul müzakereleri sırasında 

dinleyici sıralarında bulunanlar herhangi bir şekilde leh ve aleyhte 

tezahüratt.a bulunmasınlar. Bunu sayın dinleyicilere hatırlatırım. 

CEMiLLETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun sayın Cemalettin Güçdemir. 

CEMALETTİN GÜÇDEM!R (Gaziantep)- Sayın Birlik Başkanının Yöne-
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tim Kurulu adına vçı.ki cevabında barolar nezdinde deliller ve kanltlar 

saptama komisyonları kurulsun mu, kurulmasın mı, Yönetim Kurulunun bu 

konudaki düşüncesi nedir, görüşü nedir? Bunu sanıyorum ki, ikinci te ş ... 

riflerinde açıklamadılaro Bu ikinci teşriilerinde açıklanmadığı için; 

bir arkadaş~m, önerge altında imzası bulunan bir arkadaşım, komisyon

ların kurulmasını YÖnetim Kurulu tasvip ediyor, dediler. Kendileri 

öyle anlamış olabi,lirler. Bendeniz öyle anlama.dım. İlk konuşı;nada bunun 

tersini anladım. İkinci konuşmada ise bu cj,het müphem kaldı. Lütfet:... 

sin Yönetim Kurulu bize barolar nezdinde delil saptama komisyonlarınin 

kurulmasına taraftar mı, değil mi, yasal olur mu, Glmaz mı? Bu konuda 

bir açıklama lütfetsinler, beyan etsinler görüşlerini. 

Arz ederim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Efendim, kongre Divanı, sayın Necla Fertan Hanımefendinin usul 

hakkındaki itirazım_ göz önüne 'alarak, 8 nci maddenin müzakeresi sı

rasında Sakarya Barosu Delegesi sayın Mustafa Raşit Abasıyanık'ın,8 

nci maddenin tadilini öngörür şekildeki teklifini yeni bir önerge ola~ 

rak kabul edereki bu hususta müzakere açmaya karar vermiştir. 

Önergenin lehinde ve aleyhinde birer kişiye söz vereceğim. 

M.Raşit Abasıyanık'ın tadil teklifinin tehinde söz isteyen var 

mı efendim? .. Buyurun.(Karşılıklı konuşmalar)Lütfen karşılıklı konuş
mayalım. Evvela anlatın, ondan sonra kürsüye çıkın. 

AHl\IIET HAMDİ SAYAR (Istanbul)- Muhterem arkadaşlarım, benim ko-

nuyu anlay~p anlamadığım hususunda Divanın bir bilgisi olmadığı kanı

sındayım. Söz almaya çıktığım zaman, hangi hususta söz aldığımı bile

rek çıktım. · Yalnız baz.ı arkadaşlarım, söz alan ben arkadaşınızdan, ba

zı hususları nazara almaını hatırlatmak için bana söz söylediler. Bu 

sözü duymayan divanın itham edici konuşmasını da teessüfle karşılıyo-

rum. 
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BAŞKAN- O teessüfünüzde haksızsınız, davet edildiğiniz halde· 

hala yerinizde arkadaşlarınızla konuşuyorsun~z. 

AHMET HAMD! SAYAR (Devamla)- İkincisi, bir usul konuşması yap

tık. Dedik ki, geçen seneki Genel Kurulda da bu nazara alındı; öneri

ler böyle sağa-sola çekilmemesi ve önemli konularda dikkatıerin da

ğılmaması için yazılı olarak verilecektir ve üzerinde,yazılı metin 

üzerinde değiştirge 9nergesi verilirse, bu değiştirgenin de mahiyet 

ve' şumulü iyi anlaşılması iÇin, onun da yazılı olması gerekir. Nit'e-

·kim şimdi, Abasıyanık'ın önergesi:yazılı olmadığı için ilk bakışta 

Divan da Genel Kurulun belkide büyük ekseriyeti, bunu bir değiştirge 
1 

önergesi şeklinde zannettiler. Necla Fertan hanımefendinin hatırlat

ması olmasaydı, bir usulsüzlük sürüp gidecekti. 

Bunu da hatırlattıktan sonra ve muhterem Divanın müzakerelerin 

ta birinci gününden beri gösterdiği bitaraflık ve samimiyeti ben de 

gören ~ir insan olarak ve teslim eden bir insan olarak, kendilerine 

yardımcı olarak konuşmakta olduğumu kabul buyurmalarını rica ederim. 

Raşit Abasıyanık arkadaşımızın teklifinin lehinde görüşeceğiz. 

Çünkü bu teklif, m~zake.resini yaptığımız tethiş olaylarının, faili 

bilinmeyen, bulunmayan ve bulunmak istenmeyen cinayetlerin ve katil 

olaylarının faillerini bulmakta vazifelerini ihmal eden, ihlal eden 

ve ihmalı terahide bulunan vazifeli makam ve mercilerin mesuliyetleri

nin ne olduğunu ortaya çıkarmaya,1:9-atuftur. Daha geniş bir kapsam için

de mütalaa edilebilir, ama özellikle avukatlık mesJ:eğinin mümessili 

olan bizler, vatandaşların en ~fak bir hak aramada uğradıkları müşkü

latı, uğradıkları imkansızlığı 9rtadan kaldırmak için onların vekale

tini deruhte etmek terbiyesi içinde yetişmiş insanlar olarak Türkiye'

de, dünyada ayıplanacak bir derece ve düzeye gelmiş bulunan ve artık 

üzerinde sanki 'sinek öldürülmüş ~ibi ehemmiyetsizlik havasının kapla-
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mağa başladığı bir olağan hale getirilen bu cinayetierin faill~rinih 

bulunmamasında ihmal ve tekasül gösterenierin bu ihmal ve tekasülle

rinin derecelerini ve bunların mesuliyetinin ne noktalarda tecelli 

'ettiğini meydana çıkarmak için vekalet vazifesini Barolar Birliği o

larak yapmayacak mıyiz? 

Bizden başka hak aramada,devlete karşı hak aramada, beynelmilel. 

sahada hak aramada en büyük ihtisası kazanmış bulunan insanların mey

dana getirdiği bir.teşekkülün mümessili olan bizler, bu cinayetierin 

bu tertiplerin, bu kışkırtmaların menşeini, mevridini ortaya çıkara

cak araştırmaları yapmayacak mıyız? Korkacak miyız? Üniversite~inin 

selahiyetli organları Anayasanın değiştirilen maddelerinin de korku

suna sığınarak bazı araştırmalardan, sayın Hocamızın söylediği gibi, 

kendileri korkarak kaçmışlarsa, biz de mi korkacağız? Biz hakaramadan 

korkan insanlar değiliz. Burada da korkmayacağız arkadaşla~. 

Raşit Abasıyanık'ın söylediği ve getirdiği. teklif, değişiklik 

önergesi, insan olarak herkesin yapması gereken bir görevdir, ama bu

nu yapmak için kendisinde yeterli imkanı bulamayan kişi gelir avukata 

müracaat eder~ ondan yardım ister. Benim şu .hakkımı vermek hususunda 

şu merci ihmale uğramaktadır, işi savsaklamaktadır, sürüncemeye sevk 

etmektedir veya hiç ilgilenmemektedir, diyerek bize müracaat etmekte

dir ve biz onu teknik olarak, kanuna uygun olarak araştırır ve mesu

ıillıün kanun önünde cezalandırılmasJ..nı ve yapmadığı işlemin yapılır 

hale getirilmesine yardımcı oluruz. O halde biz, Barolar Birliği o

larak hukukun üstünlüğünü savunan, Anayasal düzenin kamil manada uy

gulanmasını isteyen insanlar olarak,somut örnekler istendi, işte bun

dan cı_aha somut örnek olur mu? Türkiye' de tethiş olaylarının ve faili 

bulunmayan cinayetierin ve her türlü yaralamaların, korkutmaların, 

her türlü fikir özgürlüğünü, insanın şahsi özgürlü~ünü, sokaktan geçen 
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meşhur Sünnetçi Enver Ürgün4ün ölümüne kadar yol açan, vatandaşın so

kakta geçebilme.hürriyetini ortadan kaldıran bu kargaşayı, bu anarşi-
/ 

yi ne gibi sebepler altında süregeldiğini tespit edebilmek için yapa-

cağımız çalışmadan korkacak mıyız? Pekala bunları araştıracağız ve 

ihmalleri görülenierin cezalandır:ı:lması için gerekli çözüm yollarını 

göstereceğiz. 

Bundan Türkiye Barolar Birliğinin yöneticilerinin ve onların 

emirleriyle veya buradaki alınan kararın emriyle Türkiye barolarında 
' 

teşkil ~dilecek olan ekiplerin yapacakları hukuksal araştırmalara kim-

senin söyleyeceği söz yoktur ve bunun~kanuniliğini saptamak bizim gö

revimiz değildir. Bizim görevimiz, bu vazifeyi verdiğimiz arkadaşlara 

emniyetimizdir. Onlar hukuk insanlarıdır; neyin kanuni olduğunu, ne

yin kanunsuz olduğunu bilirler. Biz burada kalkıyoruz, sanki kanun 

maddesi tedvin ediyormuşçasına maddelere, virgüllere kadar sirayet 

eden birtakım konuşmalar yapma~m çalışıyoruz. Biz parlamento değiliz. 

Biz, bir temenni ve talimat niteliğinde karar istiyoruz. Bu kararın 

alınmasından sonra Yönetim Kurulumuz bunun ya bizzat veya niyabeten 

veyahut barolarcayapılması hususunda bir yöntem tutacaktır, kanuni 

olacaktır. 

Bu vazifelendirdiği kurullar bir yöntem tutacaktır, tabiatiyle 

kanuni olacaktır. Bundan şüphe izhar etmek kimsenin haddi olmamak 

lazım gelir. 

Mesele şuradadır; Türkiye Barolar Birliği böyle bir olayda;Tür

kiye1de bir sosyal olay vardır, bir tarihi dönüm noktasındayız, bu 

noktada bu dönümü çeviren çarkın dönüşündeki hak kaybolma, hürriyet 

kaybolma mekanizması olarak işletilen bu dönemeçte, bunun nerelerden 

nasıl meydana geldiğinin araştırılmasında vatandaşların bir nevi ve

kaletsiz iş gören hukukçu uzman kişiler gibi temsilcisi oncaktır. 



- 332-

Bu .da hukukidir. 

Meseleleri bu ölçü içinde de,fl';erlendirdigimiz zaman, Raşit Aba

sıyanık'ın şifahen verdigi, ki ben yazılı olmasında ısrarlıyım, bu 

adetin devam etmesi.doğru değildir, öneriler yazılı olmalıdır, bu 

önerinin kabulü lehinde görüşüyorum; Bu anlayış içinde, bu çerçeve 

içinde. 

Tekrar sözüme başladığim gibi ifademi tekrar ediyorum, bu demek 

degildir ki, biraz evvel değiştirge önergesi şeklinde anlaş;ı-lan ve 

lııüyük önergenin 8 nci maddesini teşkil eden üniversit;e olayları hak

kında aleyhte bir görüş içindeyim .•• Hayır. Onun ayrı bir önerge ol

duğunu, onun ayrıca konuşulmasi gerektiğini, bu önergenin de ayrı 

bir metin halinde görüşülmesinin usulen kabul edilmesi taraftarıyım. 

Yani, 8 nci madde olarak görülen önerge başkadır, Abasıyanık'ın öner

gesi başkadır. Bu önerge, 8 nci maddede görüşülen önerge görüşildük~ 

ten sonra,karara bağlandıktan sonra ayrıca görüşülür ve karara bağ

lanır. 

M. RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)~ Sayın Başkan, ben degiştirge 

önergemi geri alJ.yorum. 

BAŞKAN- 'Geri alJ.yorsunuz. 

CEl\IIALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziant~p)- Bendeniz bir değiştirge öner-

gesi verdim. 

BAŞ~~- Evet. Sayın Cemalettin Güçdemir tarafından verilen 

önergeyi okuyorum. 

Divan Başkanlığına 

· Konuşulan önergenin (Üniversite ve okullarımızda yoğunlaşan 
tethiş eylemleri 

/can güvenliğini ve öğretim özgürlüğünü ortadan kaldırmış olması ne-
1 

derriyle bu ortamın önlenmesi ve suç faillerinin ortaya çıkarılması 

iç.in etkin bir mücadele açılması konusunda Birlik Yönetim Kuruluna 



- 333 -

! •• --tal.i.ı:ıı.at -verilmesi) ş-eklinde- tadilini tekli.f ederim. 

BAŞKAN- Ayrı bir teklif. 

Cemalettin Güçdemir 

Gaziantep 

Bu tekli.fin sahibi açıklamada bulunacak mı?., Buyurun. 

CEMALETTİN GUÇDEl\ilİR (Gaziantep)- Sayın arkadaşlarım, bendeniz 

bu görüşülen 8 nci maddedeki komisyonlar kuruluşunun .fiilen çalışa

mayaca~ı, böyle bir tahkik ve tespit komisyonunun yasal olamayaca~ı

nı, tahkik elemanlarının, tahkik uzuvlarının yasalarımızca mevcut ol

du~unu, belirtilmiş bulundu~unu, bunun dışında delil saptayacak, ba

rolar bünyesinde herhangi bir komisyonun kurulmasının yasal olamaya

ca~ını, mevcut yasam7.ZJ.n 76 nc1., 77 nci bladdelerine aykırı düşece~i

ni, ayrıca Ceza 1\Jluhakemeleri Usulü Kanununun açık hükümlerine, ayrıca 

Polis Vazife ve Selahiyet Yasası kurallarına, hükümlerine aykırı dü

şece~ini, bu nedenlerle bir taraftan yasal olamayaca~ını, di~er ta

raftan da işleyemeyece~ini bildi~im için, mevcut realiteyi de gör

mezlikten gelemeyece~i~iz için, nereden gelirse gelsin tethiş hare

ketlerinin tespiti, takibi, önlenmesi zımmın'da açık bir mücadele, et

kin bir mücadele açılmasını; hem önlenmesi, hem faillerinin meydana 

çıkartılması konusunda Birlikçe uyarı mahiyetinde açık bir mücadele 

açılmasını bu tadil teklifirole arzediyorum, 

Bu ayrı bir teklif de~ildir, Bendeniz bunu görüşülen önergenin 

8 nci maddesinde yeralan komisyonlar talebini de kapsayan teklifin 

tümü yerine kaim olacak bir de~iştirge teklifi olarak arz ve takdim 

ediyorum. Bu her bakımdan tatminkar olacaktır ve işleyecektir, işle

yebilecek-tir tekliftir neticesi itimariyle, Lütfen gerekirse tekrar 

okuyayım, kabulünüzü arz ve istirham eder, saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 
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Teklifin lehinde söz isteyen? •• Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? •. Buyurun. 

NECLA FERTAN (Istanbul)- Yurdumuzda insanlar dünden, evv~lsi 

günden beri öldürülmeye başlanmadı. Kaç yıldır bu cinayetler devam. 

ediyor. Hatırlayınız Samsun Genel Kurul toplantısını. Koca bir liste 

isim okumuştum size. O zamandan beri bu olaylar devam ediyor. Barolar 

Birliği Yönetim Kurulu faaliyet raporunda, tethiş olayları 'hakkında 

bir görüş getiriyor, sizler hepiniz ayrı ayrı, ben de dahilt söz a

lıyoruz ve bununla yapılmış olan mücadeleyi ve buna dair ı'aporda be

lirtilen kısmı az buluyoruz. Bunun üzerine sayın Birlik Başkanımız, 

çok haklı olarak tenkitleri cevaplandırırken diyorlar ki, iyi ama siz. 

de bana somut örnekler getirin, somut örnekler verin .•. Bu cevabı din

lerken hatta, ne kadar haklı demiştim. Keşke acaba konuşmayla beraber 

mi Başkanıma önergeyi verseydik, demiştim. 

İşte şimdi biz de bir somut öneri ne .olsunu konuşuyoruz burada. 

Bu somut önerileri konuşuyoruz. Bu somut önerilerin içinde şimdi bir 

öneri geliyor ve deniyor ki, en etkin çarelere başvurma hususunda Ba

rolar Birliği Yönetim Kuruluna biz yetki verelim. Peki, kaç seneden

beri Barolar Birliği Yönetim Kurulunun böyle bir yetkisi yok muydu? 

Vardı. Öyleyse neden Başkanımız bizden, somut örnekler verin bize, de

di? Çürikü, Genel Kurul mademki bizim çalışmalarımızı etkin bulmuyor, 

öyleyse söyleyin bize ne yapalım, dedi. Biz şimdi kendilerine tekrar 

sadece siz efendim gereğini yapın, dersek, onların emrine, onların 

mu isteğine uygun mu hareket etmiş oluruz? 

Ve aifetsinler beni, mademki kendileri burada, bize somut ör

nekler veriniz, diyorlar. Öyleyse biz pek örnek bulamadık; daha et

kin çalışma için, diyorlar. Öyleyse biz şimdi kendilerine tekra~, siz 

istediğinizi yapın, dersek, görevimizi mi yapmış oluruz? Görevimizi 
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ya:p;mamış oluruz. Hem neden bu olaylar bu kadar üzerinde çok konuşu

luyor da, çare aramaya gelince bütün yük Yönetim Kuru;Luna bırakılı

yor? Nasıl bir dahaki sene tekrar Yönetim Kurulunun etkin diye, ken

dince bulduğu, tatbik ettiği şeyi beğenmezseniz, yeni bil' öneriyle 

gelmeyecek misiniz? Bir yıl niçin kaçırıyoruz? Varsa bugün aklımıza 

gelen birşey, onu niçin söylemiyoruz da, siz istediğiniz etkin ted

biri bulun, diyoruz. Neye karşı? Ölürolere karşı. Bu ölümler niçin yal

nız üniversitede oluyor'? Bu ölümler Şişli Meydanında olmadı mı? Hiç 

talebe olmayan iki kişi zabıta kuvvetlerinin gözü önünde öldürülmedi' 

mi? Bulundu mu bunların katilleri? Bunlar Barboros Bulvarında olmadı 

mı? Hiç talebe olmayan insanlar Barboros ~ulvarında ölqürülmedi mi? 

Bu olaylar yurtlarda olmadı mı? Bu olaylar Ga~iante:p'te olmadı mı? 

Malatya'da bizzat zabıta kendisi baskın yapıp insanları öldürmedimi? 

Hani bunların failleri? Kaç senedenberi devam ediyor. Şu etken tedbir 

bir türlü bulunmuyor. Nasıl olurda bugün siz sadece Barolar Birliği 
\ 

Yönetim Kuruluna, işte biz bunları söyledik, ettik, sizin de başınıza 

bu kadar dert yıkıyoruz, biz bundan çok şikayetçiyiz, hadi görelim 

bir dahaki seneye siz bunları nasıl önleyeceksiniz, deyip ve içiniz 

rahat gideceksiniz? En azından hiç olmazsa, şunu yapsak :j_yi olur, bu

nu yapsak iyi olur; komisyonu mu beğenm~yorsunuz, bir tedbir getirin, 

bir çare getirin, bir öneri getirin, ama sadece, en etken tedbirleri 

siz takdir edin ve siz yapın, biz burada söyledik söyledik, görevimi

zi yaptık .•• Olmaz arkadaşlar bence böyle birşey. 

Teşekkür ederim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Ben de teşekkür ederim. 

Birlik Yönetim Kurulu adına söz isteniyor mu? .• Buyurun. 

BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Başkanım, aziz arkadaşlarım; biraz ev

vel çok değerli meslektaşım Fertan'ı dinlemiş bulunuyorsunuz. 
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Bazı hususları açıklamak istemezdim, ama kendimizi savunma ba

bında bir-iki noktayı açıklayacağım. Olay şu: 

Meclis Araştırma Kur·ulu kanunlara, usule göre kuruldu, bizden 

bu şiddet oiayları hakkında bilgilerimizi sor·Çiu. Üzülerek, utanarak 

arzedeyim, tesadlifen bize intikal eden üç-beş bilgiden başka birşey 

veremedik. 

Ba:rolar::ı..mıza acilen genelge gönderdik, bugüne kadar hiçbir ba

rodan cevap almad.ık . arkap.aşlar. ·Bu nedenlerle biz bu görevden kaçkın 

olmak durumunda değiliz, fakat şu gerçekleri de lütfen biliniz. 

İkinci ~akınca: Bu memlekette uzun süre tahkik komisyonlarından 

şikayetler oldu. Biz Barolar Birliği olarak lafzen de o1sa böyle bir 

görünüm içine girmekten korkuyoruz. 

Üçüncü sakınca: Devlet kuvvetlerine saygılıyız.'Sıfatsız yardım 

iddialarına ka:rşıy:ı_z .ı Buna benzer bir örnek herhalde uygun olmayacak-· 

tır •. 

. Bu anlamda komisyonla~ kurduk, mahalline gitti. Sanık ortada 
1 

yok, birşey yapamadü:. Ele geçse bile~ hazJ.rlık tahkikatı malu:ffi, gö-

rüşemedik. Mağdurlardan bazı bilgiler. aldJ.k, elbetteki canı yanan a

bartacaktır. Ele geçen hangi tarafsız tanığ~ biz dinleyeceğiz?·O hal

de elde ettiğimiz bilgilerin bir gücü, resmi bir hüviyeti, bir par

çacık ciddiyeti olabilecek mi?. Bu derlenen raporların sıhhatından şüp

he eden'bir Yönetim Kurulu o kadar büyük bir ürkeklik içerisinde ka-r

lB;caktır·ki, ondan' sonra önümüzdeki yıl huzurunuza mahçup çıkacağız. 

O halde, ihtiyaç nedir? İhtiyaç, bir suçun adli soruşturmasın

da yetkisiz bir organ olmak mıdır? Bizim şikayetimiz nedir? Gaye ne

dir? Üzerinde birleştiğimiz nokta şudur; görevliler görevini çeşitli 

nedenl~rle yerine getirmemektedirler. Failin gayri muayyen kalması 

noktası.._da_bu_ noktada_ düğümleniyor. O halde, bunun, bu önerinin ~acı 
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şu olmak icabeder: 

Görevlilerin görevlerini yapıp yapmadığının araştırılması. Gaye 

zannederim ki bu. O halde bu hususta bir tahkik komisyonu görünümü 

içerisinde olmayan bir önlem bulursakı zannediyorum görevimizi daha 

iyi yaparıze 

Zabıtanın tarafsızlığını müşahade etmek, bunu objektiflikle yap

mak, hatta tahkiksiz yapmak dahi mümkün. Bunun dışında bazı teşhis

lerde de bulunmamız mümkün. Bunu söylemek ise tamamiyle haklılık. Bu 

itibarla Genel Kurulun bu an.lamda bii' öneriyi emir buyurması çok i

sabetli olur. 

Beyanım Yön0tim Kurulu adınadır, arzederim efendim. 

BAŞKAN- Efendim 1 öncelikle önergenin 8 nci maddesindeki önerge 

sahiplerinin teklifine zıt teklif:; sayın Cemalettin Güçdemir arka
ın 

daşımız/verdiği tadil teklifidir. Bu teklifi. .. 

CEM..~ETT!N GÜÇDEiviİ..ı:t (Gaziantep)- Hocaının izahları ışığında tek-

lifimi hazırladım. 

BAŞKAN- Bu teklifi oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler ••• 

Sayın Cemalettin Güçdeı::ıir' in tadil teklifini kabul etmeyenler •.• 

Önergenin 8 nci maddesinin olduğu gibi kabulünü kabul edenler ••• 

("Başka teklif var"sesleri) 

Başkaca tadil teklifi yok. 

CENGİZ İLHAN (!zm1r)..ı. Usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN- !stirham ederim 1 oylama sırasında söz verilmez. 

( "Oylama anlaşJ.lmadı 11 sesleri) 

Önergedeki 8 nci maddenin olduğu ··.gibi kabulünü kabul edenler ••• 

Önergenin 8 nci maddesinin reddini kabul edenler lütfen işaret buyur-

sunlar ••• 3l'e 22 oyla reddedilmiştir efendim. 

("Yön~tim Kurulunun teklifi vardı 11 sesleri) Yönetim Kurulunun 

görüşü var, efendim~ 



Burhan Karaçel,ik 

Zonguldak 

Cihat Türkbaş 

Zonguldak. 

BAŞKAN- Önerge sahiplerinden izahat vermek isteyen var mı efen

dim? o o Buyur11n. 

BURHAN KARAÇELİK (Zonguldak)- Değerli arkadaşlarım, orada söy

lemek istediklerimiz sizce malum.'Yalnız bir noktaya işaret etmeme 

müsaadeniz i rica ediyorum. O. da şu: 

Bir eylem öneriyoruz. Şüphesiz bir, eyleme katılıp katılmamak 

her şahsın kendi bileceği iş. Biz sadece şöyle bir eyleme karar ve

relim, diyoruz, ama dün !hsan Onar arkadaşımızın'da bir Devlet Şurası 

kararından atıf yapmak suretiyle açıkladığı gibi, şüphesiz katılma

yanlar; yani duruşmalara girmeme eylemine katılmayanlar hakkında da 
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bir disiplin işlemi yapal)layacağımızı da ortaya koymak mecburiyetinde

yiz. 

Böyle bir eylem öneriyoruz. Kabul ederseniz Barolar Birliği Yö

netim Kurulunun tespit edeceği, Ocak ayı içinde tespit edeceği bir 

günü kınama günü ilan edeceğiz ve o gün duruşmalara girmeyeceğiz. İs

teyen girer, isteyen girmez. 

Saygılarımla. 

BAŞKAN- Bu önergenin lehinde söz isteyen? •• Buyurun. 

OGUZ ARIN (Kocaeli)- Kıymetli Başkan, kıymetli Yönetim Kurulu 

Başkanı ve saygn arkadaşlarJ.m; 

Üzülerek söyleyeyim ki,,çok güzel, çok olum~u başladık, fakat 
sonunda . 

yine/sıkışıklığa geldi. Önce bir teklifim daha var, bundan so~a benim 

önergem var, ikisinin bir arada mütalaa edilmesini arzu ediyorum. Çün

kü aynı paraleldeydi. Ben bir günün bir üzüntü günü olarak ilan edil

mesinin barolar~ bildirilmesini ve o gün Atatürk'ün heykeline bir çe

lenk konmasını arzu ettim. Elbetteki bunu bütün barolar ayrı ayrı ya

pabilirler ve yapıyoruz da. Ancak, baroların,bütün baroların hep bir

likte bu günü üzüntü günü saymasında çok fayda var; amme efkarı bakı

mından. 

Belki büyük vilayetlerde, büyük illerde gözden kaçabilir. Büyük 

illerde barolar yürüyüş kararı almışlardır. O büyük ilde bu gözükınemiş 

olabilir. Bunun ~züntüsü içinde olabilirler, ama Anadolu illerinde bu

na halk'çok dikkat ediyor. O gün mahalli basın büyük puntQlar atıyor 

ve bunu halk takip ediyor 1 evlerde konuşuluyor, Böylece bir fikir o

luşuyor a+kadaşlar. Bunda bir sakınca da yok. 

Bu bakımdan sizleri fazla işgcill. etmeyeceğim. Bu teklifin ve be

nim teklifim bir arada düşünülerek kabul etmenizi istirham edeceğim. 

BAŞKAN- A1~yht~ söz isteyen var mı efendim? •. Buyurun. 

SABAHATTİN BİLGE (Ankara)- Muhterem Divan ve değerli arkadaşla-
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rım, Danıştay kararlarının uygulanmaması sebebiyle Birliğimiz muhtelif 

toplantılarında düşüi:ıcelerini izhar buyurmuş ,ve efkarl.umumiyeye de 

açıklamıştır. Bu noktada herhangi bir te'reddütümüz yoktur. Hepimiz it

tifakla kararların uygulanmamasından şikayetçi olduğumuzu defaatle 

söylemiş bulunuyoruz. Ancak, mahkemelere girmernek gibi bir karar almak 

beni birkaç noktada tereddüte sevketmiş bulunuyor. 

Bir defa bir gün önce Konya Baro Başkanı mesl~ktaşımızın sizle

rin ıttılaına sunduğu bir karar var. Bu şekilde verilmiş olan bir ka

rara rağmen buna ters hareket eden bir arkadaşımız hakkında. disiplin 

kararı verilmiş, sonra da Danıştay tarafından bu karar ortadan kaldı

rılmıştır. Bu göstermektedir ki, herkese teşmil edilecek ve herkesin 

uygulamasını istediğimiz bir kararın alınmasına bu yölda imkan yoktur. 

o· halde geriye kalacaktır, Barolar Birliği tarafından bu şekil

de verilmiş olan bir kararın kJ_smen. uygulanması ve kısmen uygulanmama

sı •.. Benim gönlüm, Barolar Birliği tarafından alınmış olan kararın 

bütün avukatlaT tarafından ittifakla uygulanması yanınadır. Çünkü an

cak bu suretledir ki, · Barolar Birliğinin aldığı kararların geçerliliği 

ve efkarı umumiye nezdindeki itibarı belli olur. Bir kısım arkadaşla

rın uymadığı bir karar Barolar Birliğinin şahsiyetini rencide eder. 

Bu itibarla böyle bir kararın alınmasına taraftar değilim. 

Saygıyle ar~ederim efendim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. · 

Bu önergeyle ilgili konuşmalar tamamlanmış bulunuyor. Önergeyi 

oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler lütfen işaret buyursunlar .•. Öner

genin reddini isteyenler lütfen işaret buyursunlar .•• 25 e 13 oyla 

önerge kabul edilmiştir. 

Her· ne kadar Oğuz ArJ.n arkadaşımız, Zonguldak Barosu delegelerin

den sayın Burhan Karaçelik ve arkadaşi tarafından verilen önergeyle 
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kendi önergesinin aynı olduğunu beyan etmişse de ... 

OGUZ·ARIN (Kocaeli)- Ben·önergemi geri alıyorum. 

BAŞKAN- Burhan Karaçelik önergesinde hem kınama, hem duruşma'"': 

lara, girmeme, sayın Oğuz Arın arkadaşımız ise, üzüntü günü ve Atatürk 

anıtına çelenk koyma şeklindeydi. Ayrı olduğu için ikisini birleştir

medik. Arkadaşımız ö_nergesini geri aldığı için bu hususta müzakere aç

mıyoruz. 

Diğer bir önergeye geçiyoruz, okuyorum. 

Genel Kurul sayın Başkanlığına 
1 ' 

Yargılama usulleri ve bununla ilgili mevzuat Anayasamızın ki-

şiler~ tanıdığı demokratik haklara, kişinin temel hak ve özgürlükle

rine uygun düşmemektedir. Ülkemizde yargı önünde,'kişi ile devlet, 

kamu hakları, idare arasında, ikinciler yararına kişi aleyhine olmak 

üzere bir eşitsizliğj~ varlığı şüphesizdir. 

Kişilere yargı önünde eşitlik sağlanması; yargınıh, yargı ka

rarlarının uygulanmamkonularında kişi ile devlet, kamu hakları ve 

idare arasında eşitliğin sağlana:rak ''Demokratik yargı 111 nın gerçekleş-

tirilmesi gerekir. 

Yargının demokratikleştirilmesi; ceza usulu, Danıştay, :Mukuk u

sulü, icra ve iflas v.b. kanunların bu açıdan incelenerek ülkemizde 

yeni demokratik bir yargı düzenine geçilmesi yapacağımız ilk işlerden 

birisir" ·.olmalı, yargının Anayasaya uygun, çağdaş bir düzeye ge-Giril

mesi sağlanmalıdır. 

TBB Yönetim Kurulunun; diğer barolarla da işbirliği yapmak su

retiyle bir an önce bu yoldaki çalışmalarını tarolayarak "Demokratik 

yargı" nın gerçekleştirilmesi için sayın Genel-Kurulca bir talimat 

kararı alınmasını takdirlerine sunarız. 

Av. Cengiz·!lhan ve üç arkadaşı 



yor. 

- 3,4-2 ..; 

BAŞKAN- Önerge sahiplerinden konuşmak isteyen var mı efendim? 

CENG!Z !LHAN (!zmir)- Önergemiz açık, ayrıca açıklama gerekmi-

BAŞKAN.-- Lehinde söz isteyen? •. Yok •. · 

Aleyhinde söz isteyen? •. Yok. 

Bu talimat kararının önergede olduğu şekilde Birlik Yönetim 

Kuruluna iletilmesini kabul edenler lütfen işaret buyursunlar ••• Ka

bul etmeyenler •.• Oy birliğiyle kabul edilmiştir. 

Diğer bir önergenin müzakeresine geçiyoruz. 

Türkiye Barolar Birliği' 

lO ncu Genel Kurul sayın Başkanlığına 

Yan Ödemelerle ilgili olarak geçen yıl çıkarılan kararname ile 

Hazine avukatlarırta 1600 li.ra iş güçlüğ;ü zammı ödenm~si kabul edilmiş, 

'ancak hazine avukatları dışında' kalan ve büyük bir kesimi oluşturan 
. 

katma bütçeli idarelerle, iktisadi devlet teşekkülleri ve belediye-

ler ile il özel idareleri mensubu avukatlara, (300 lira tutarındaki) 

tali hizmetlerde çalışanlar için tespit olunan iş güçlüğü zammının ve-

rilmesi ile yetinilmiştir. 

Bu uygulama• . bir unutma eseri değilse bu kesim avukatlarına 
1 

karşı çok haksız bir davranış, diğer bir yönden de yarattığı sonuç 

itibariyle mesleki onur ve itibarJ. zedeleyici niteliktedir. 

Devlet örgüi1ünün çe şi tl i kuruluşlarında kamu l:aklarını koyuştu

ran ve bu haliyle tek tür hizmet gören avukatlar arasında bu denli 

farklılık yaratılmasJ_ meslektaşlarımız arasında bi,iyük huzursuzluk ya-. 

ratmış, giderek kamu kesimi avukatlarını birbirlerine' karşı da haklı 

veya haksız ithamlara yol aç~ıştır . . 
Konu üzerinde baroların ve Birliğin çalışmaları da sınırlı bir 

düzeyde kalmıştır. 
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Barolarımızın bu değerli mensupları arasında haksız olarak 

yaratılmış bulunan eşitsizliğin, kamu, kesimi avukatlarının tümünün, 

mesleğin gerekli kıldığı bir biçimde örgütlendirilmesi çalışmaları 

barolar Birliğince ayrıca yapılmak kaydiyle, ~iderilmesi için etkili 

girişimlerde bulunması ve bu amaçla konuya toplantı sonunda yayınla-

nac.ak Genel Kurul Bildirisinde yer verilmesini saygılarımızla öneri-

riz. 

Ankara Delegeleri 

Av. İlhan Kutay ve 9 arkadaşı 

BAŞKAN- Önergelerini izah için önerge sahiplerinden söz isteyen 

var mı? •. Yok. 

Lehinde söz isteyen? •. Buyurun. 

TURHAN !MRE (Afyon)- Sayın Başkanımı ve muhterem meslektaşları

mı saygıyle selamlarım. 

Kısa konuşacağım. Bu bir kararname meselesidir. Sayın Kutay bu 

hususta zaten bilgi sahibidir. Yedi senedir kazine avukatları ile sa

ir kamu kesimi avukatları arasındaki farkın giderileceği iz~h edil-· 

miştir. Bunda Birliğimiz in sayın B,aşkanı teşebbüslerde bulunursa ha

yırlı olur. 

Söyleyeceklerim bundan ibaret. Hepinizi saygıyle selamlarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Aleyhinde söz isteyen? •• Yok. 

Önergeyi, gereği Yönetim Kurulunca yerine getirilmek kaydiyle 
1 

Yönetim Kuruluna havalesini oylarınıza arzediyorum. Kabul edenler •.• 

Etmeyenler •.• Kabul. edilmiştir. 

Diğer bir önergenin müzakeresine~çiyoruz4 
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TÜRKİYE BAROLAR DİRJ~Hii GElmi, KURUL BAŞKANlıiGINA 

Çanakkale barosu olarak Yüksek kurula aşağıdaki önerile:timizi 

sunar bu konularda olumlu kararların verilmesini saygılarımızla a+z 

ederiz. 

1- llr!li'"elerı'mı'zde rroıno1r hcı1rı'm ve gerelrco lr<>+;-,., kadrosu ye+oY>oir> _ ..,_......,J.....ı..J t . b......,..,~_......,..ı..:ı.. .:..ı.<-N..ı..>.. _ ..ı..:...~ ....... .ı.ı..o;....ı.v....ı..\.1::" vv..ı..J..,J-ı..e.J 

bulunduğu gibi halen mevcut kadrolarda münhal bulunmaktadır. Bu seb~:ı;ı

lerle davalar sürüncemede kalmakta ve Adaletin gerçekleşmesi gecikmek-

tedir. 

Adliyede hizmet gören bir kısım kati:ı;ıler hukukun en basit bilgi

lerinden dahi yoksun bulunduklarından bunlar tarafından tutulan zabıt-
' 

lar çok zaman hakkın ziyanına sebebiyet vermektedir. 

Yuk'arıda belirttiğimiz nedenlerle: 

a) Boş Hakim kadrolarına biranevvel gerekli atamalarının yapıl-

'masının temini, 

b) Mevcut iş hacmine göre yeni hakim kadroları verilmesinin .sağ

lanması, 

c) Adliye Personelinin hukuka yararlı kimseler haline getirile

bilmesi için diğer mesleklerde olduğu gibi meslek okullarının açılma-

sı konusunda girişimlerde bulunulmasını·, 
1 

2- Adliyede matbu evTak ve kırtas~ye sıkıntısı çekilmektedir çok 
1 

zaman katiplerin zabıt k~ğıdı, karar yazmak için k~ğıt, zarf, dosya 

ve daha bir çok şeyleri Barolardan, Avukatlardan ve h,atta iş sahiple

rinden temin etm zorunluSunu duymaktadırlar. Davetiye tebligat zarfi, 

icra zaptı, ö,deme ve i cra emirleri bulunamamakta bunlar düz k~ğı tlara 

daktilo ile yazılarak ihtiyaç gider:llmekte'dir. Bu tutum hem katipler :ip: 

iÇin mesailer.inde zorluk dciğurmakta ve herrıde bir çok sakındalara bu-

lunmaktadır. Bir Illevlet işinde maliyenin, Ivlill! Eğitimin, Orman idare-

sinin ve daha bir çok Devlet Dairelerinin kırtasiye ve matbu evrakı 
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dolup taşarken, her konudan önce düşünülmesi lazım gelen Adıiye Cihazı

nın bir üvey evlat muamelesi görmesi anlaşılmamaktadır. Adalet ~1ülkün te

mel,i ise Devletin evvel emirde temelini kuvvetli tutması gerekir. ·Bu 

tutumundan dolayı Bakanlığın kınanılması ve ihtiyaçlara cevap verilmesi

nin sağlanması, 

3- l\1evcut C.~'I.U.K.nunda ve tatbikatta hazırlık ve ilk tahlükatta 

savunma eli kolu bağlı tutulmaktadır. Gıyapta bütün deliller toplanmak

ta, aleyhte bütün kararlar verj.lmekte buna karşı savunmaya dosyayı tet

kik ve mevcut delillere göre savunma yapması, delil temini imkanı veril

ruemektedir, Davanın mahkecıeye intikalinden sonrada gösterilen deliller 

ve bilhassa şahitler konusunda savcılarda veEakimlerde tereddütler doğ

maktadır. Okadarki dur11şmada dinlerren ve sanık tarafından göste,rilen 

tanık savunma tanığı olarak nitelendirilmekte (Usulde böyle bir tanım 

yoktur) ve bu tanıklar çok zaman savcı ve Hakimlerce sonradan temin edil

miş ve gerçek dışı beyanda bulunlli~ kişiler muamelesi görmektedir~ Bunun 

neticesi:ı:lirki amme davalarında ters kararlar çıkmakta ve haksız sonuç

lar doğurmaktadır. Her nekadar birliğimiz temel kanunların yeniden ha

zırlanması konusunda bir girişim içinde bulunmakta iseler de bu kanun

ların hazırlanması bir çok senelere vabeste bulunduğundan Adaletin daha 

ço~ gecikmesi düşüncesi ile C .H. U .K.nunda gerekli tatilatın yapılmı:ısı 

için gerekli. girişimillerde bulunuh1asını, 

, 4- Avukatlar aleyhinde görevlerinden dolayı yapılcı.n şikayetlerde 

Adalet BakanlıBı Ceza İşleri Genel ıvtüdürlüğü her ı~ıaman delilleri ve du

rumları ne olursa olsun Avukat aleyhinde mütalalar vermektedir. Görevi

ni tam, kanunlara uygun. kanunlara saygılı ve şerefle yapan bir Avukat 

aleyhinde ceza davası açılması mütalaasında bulunduğu ~ibi hiç değilse 

sc;ı.nki mutlaka bir ceza verilmesi gerelörmiş gibi disiiüin yönünden ta.:.. 

k;Lbat istemektedir. A1rukatın ve hatta bir şahsın nmhkemeyP. sevkinin ko-
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lay bir tutum olmıyacağı., onun sırf mehkenıeye sevki şeref ve haysiyetin

de zedeler açacağı düşünülmeksizin bir Avukat düc:;ımanıym.ış gibi hareket 

eden Bakanlık Ceza İşleri Genel Nüdürlüğünün genel kurulca kınanınası ka·-

rarı alınmasını ve bu kararın Bakanlı~a duyurulmasını 1 

5- Avukatlara ödenen ys.ri ödemelerde, Avukatlar· arasında ve hemde 

diğer memurlarla idare Avukatları arasında derin eşitsizlikler mevcut-

tur bu hal nimetierin da[:;ıtılmasında eşitlik prensibini zedelediği gibi 

Avukatın haysiyetinide zedelemektedir. 

ÖRNEGİN;,_ a) Orman ve Vakıflar idarelerinde çalışan Avukatlara ay

da 75X4 : 300 lira yan ödeme hakkı tanındı(;ı halde, hazine Belediye ve

sair idare avukatlarına (400 - 600 X 4) 1600 - 2400 lira yan ödeme öden-

mektedir. ])evletin bir dairesinde çalışan avukatla diğ,er dairesinde hiz-

met gören avukatın mesaisinde ve yararlığında farklılık düşünülemiyece-

ğine nazaran, nimette de farklılık düşünülmemek gerekir. 

b) İdare avlıkatlarına ayda )00 ila 24?0 lira yan ödeme düşünülUr

ken ayni Devlet içinde Bayındırlıkla, Y.S.E., n.s.İ, Orman, Ziraat vesa·~ 

ir idarelerde çalışan tekniker ve teknisyene (orta eğitimli) 4000-5000 

liranın üzerinde yan ödeme ödemnesi avukatları maddi bakımdan bu kişile-

re nazaran güçsüz bıraktığı [~ibi J:J.aysiyetlerini de küçül tmektedir. 

Eşitsizlik yalnız av-ukatlarla diL~er resmi kurnlu:?larda çalışan di-

ğer memurlar arasında ve idarenin avukatları arasında bulunduğu gibi, ad-· 

liye _personeli ile (başkatip, Katip, mübaşir) di[;er devlet memurları a

rasında nimet dağıtınıında eşitsizlikler vardır. Adliyede Baş Katiplere 

ayda 350 lira, Zabıt katipler:i.ne 250 lira yan ödeme yapılmaktadır. Aynı 

tahsilde olup çok daha az ırraddi ve manevi sorumluluk ve görev yüklenen 

diğer devlet dairelerinde çaŞışan memurlar adliye personeline ödenenle 

mukayese edilmniyecek kc·tdc:~T çok yan ödeme al cl ı klar ı halde, çilekeş ad-· 

liye personelinin bu konuda da düşüniilmemesi üzüntü vericidir~ Adliye 
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pe~sonelinden hem takatının çok üzerinde iş istenir, hem aç bırakılır. 

Bu tutum ve duruma artık son verilmesi gerekti~ine inandığımızdan bu ko-

nuda da girişimlerde bıüunulrrtasını, · 
' 

6- Avukatlık yorucu ve üzücü bir meslek olup, bugünkü düzen için-

de belirli de tatmin edici bulunmamaktadır. Avukat mesaisinin·tam mana-

sıyl~ semeresini. alaı:ımmaktadır. Haddi bakımdan güçsüz olan avukatlar 

eks.eriyettedir. l'Ianevi bakımdan dinlenme, eğlenme imkanını bulan avukat 

adeti pek azdır. Bu ~edenlerle: 

· a) Barolar Birliğinin Avukatlara sosyal 1;;;onut yarıılmasında, imk~n-
. r 

lar temini, 

b) Yazlık dinlenme tesisleri yapılarak, bu tesislerden avukat ar

·kadaşlarımızın faydalandır ı lmalarını, (Bunun için iştir::ı.k edecek arka-

daşlardan ayda muayyen bir paranın alınması) 

c)~ılın muayyen zamanlarinda, Dış memleketlere geziler tertibi 

(Örneğin Denıtzcilik Bankasından bir gemi kiralanarak) 

'7- Barolar Birliğinin Yurt dışında lisans üstü çalışmalar iÇin 
' 1 

imtihanla burs vermesi (Yunanistan'da ve birçok ülkelerde bu huslls ger-

çekleştirilmiştir) 

8-;· Baroların ve Barolar BirliC;inin fiiii özerklif::inin ve saygın-, 

lığının sağlanması (Barolarıı~ ve birliğin bir DİSK ve TÜRK-İŞ gibi iş-

çi sendikası kadar bugün Türkiye'de itibar gördüğü iddia edilemez. Bir 

işçi sendikası toplantısına Başbakandan parlament2rlcre kadar bütün si-. ' 

yasiJ-erin ilgi gösterdileti, bası ın ve TRT 'nin bu kuruluşların çalışma-

larını yakından takip ettiği ve televizyonun sık sık bu ~işileri ekrana 

getirdiği halde Barolar Birliğinin Genel Kurul toplantısını dalıi' başta 

,adalet bakanı olmak 'iizere bir ilgisizJ.iğin ve hatta umursamazlitın gö-· 

rülmesi bizleri üzmektedir. Örneğ;in fiili özerklik ve saygınlığın temi-

ni konusunda e;erekli tadilatıu yapılmasının saf2lanması, hukuk düzenine 
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karşı fiilen veya başka şekillerde· ya:::nlan veya ya;nlması düşünülen 

tecavüzler konusunda, Devlet ve Hükümet ba.şkanı ve parti liderleri ile 

temaslar sağlanması ve uyarıcı görev1min yapılması) 

Baro Başkanı 
Av.Cahit Altan ve altı imza 

BAŞKAN- Önerge lehinde söz isteyen? .. 

C~~ETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Küçük bir değişik+ik teklifim 

var. 

BAŞKAN- Buyurun. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Gerekçelerin hepsine katılıyo-

rum, tarzına da katılıForum. Yal~ız orada, kırtasiye malzemesi, makine, 

daktilo v~rilmediği için Bakanın, avukatlar için soruşturma yetkisi 

verdikleri için de Bakanlık Ceza !şleri Genel Miidürlüğündeki tetkik 

hakimlerinin kınanınası diye bir tab~r geçiyor. o· "kınanması" yerine, 

11 :iikaz edilmesi" kelimelerinin konmasını istiyorum; uyarılması, ikaz 

edilmesi.. 

Devlet bütçesinde imkanı yoksa neyi versin? Kendiliğinden ver

miyor ki. Hakim izin verecek, yasal kurallarla bağlı. Kınanma bir şah

sın fiili şahsi ameli olursa, kendi eylemi olursa, şahsi. eylemi olursa 

o eyleminden ötürü kınanır. Bütçesi olmayan, parası olmayan bir bakan

lık para vermedi diye, oradaki bir şahıs veya temsilci kınanmaz. Ceza 

işlerinde yargı görevini tetkik hakimleri yapıyorlar. Tetkik hakimi u

sulü, şekle, delile uygun görürse veriyor. Niye soruşturma izni verdi

niz diye hakim de kınanmaz. 

Bu itibarla ikaz edilir, uyarılır. Bu küçük değişikliği arze

diyorum. 

Saygılar sunarım. 
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BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

:Buyurun. 

B.CAH!T ALTAN (Çanakkale)- Arkadaşlarım, , ben ilk konuşmamda bu 

konuya değinmiştim. Nihayet önerimizde de bu izah e_dilmiş durumdadır. 

Ceza !şleri Genel Müdürlüğü kendilerine iletilen her konuda, avukatın 

Ben, şu hususu kısaca arzetmek isterim., Bir avukatın tesçil da-

vasında keşfe gidildiği ve davacı şahidiyle müdahil şahitlerinin hep

si üç-dö~t senelik zilyetlikten bahsettiği halde ve dava bu şekilde 

neticelend:iği ve reddedildiği halde, avukatın bu karar:ı. temyiz etme

mesi suç sayılır mı ar~adaşlar? Ne disiplin kovuşturması açılabilir, 

ne cezai kovuşturma;' ama mütalaa,eğer Ceza !şleri Genel Müdürlüğü~ün 

mütalaası bu suçtur der de, mahkemeye sevkedilirse arkadaşımız, bun

da ikaz olmaz, kınama olur, bu tip kişiler kırramaya tabi tutulmak la

zım, kınama kararı verilmek lazım kanaatındayım. !kaz çok zayıftır. 

Teşekkür ederim. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Arkadaşlarım mahkeme malızerne

lerinin temininden duyulan büyük ıstırapt~n bahsettiler, onların bu 

izahlarına, düştükleri büyük ıstıraba ikaz az gelir gerekçesiyle, 

bakanlığın kınınmasın~ katılıyorum, tetkik hakimlerinin değil. Bu 
ı 

sebeple önergemi geri alıyorum. 

BAŞKAN- Önergenizi ge~i alıyorsunuz. 

Önergeyi, 4 ncü maddesindeki, Ceza İşleri Genel Müdürlüğünün 

avukatlar hakkındaki mütalaalarından ötürü kınanma sözü de dahil tü-
\ 

müyle gereği Barolar Birliği Yönetim Kurulunca yapılmak üzere kabul 

edenler •. ,. Etmeyenler ••. Oy çokluğu ile kabul edilmiştir. 

Efendim, Eskişehir Baro Başkanlı~ının ve Eskişehir Kamu avukat-
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larının iki önergeleri var .. Bu her iki önerge de, Genel Kurulda yet

kili delegel·erden herhangi biri /tarafından imza tahtında verilmedi~i 

için,müzakere .mevzuu yapmayaca~ız, muameleye koymuyoruz. 

Diıger bir önergenin müzakeresine geçiyoruz. 

Sayın Genel Kurul Başkanlı~ına 

Aşa~ıda maruz hususatın Genel !dare 'Kuruluna talimat mahiyetin

de olmak üzere iletilmesini tasviplerine arzederim. 

1- Ceza Yargı Usulü ile Hukuk Yargı usulünde davayı çabuklukla 

halledici de~işikliklerin ikmali ve kanuniaşması için çalışma yapıl

ması ve çalışmaların hızlandırılması; 

2- Yabancı ülkelere tebligat uakımxndan kanunda ve tüzükte ge

rekli de~işikli~in yapıhillası ve yabancı ülkelerdeki Türklere tebliga

tın taahhütlü mektup ile yapılması veya yurt·O.ışına çıkarken Türkiye'

de gösterecekleri adrese tebligat yapılması hususunda çalışmaların yo

~nlaştırılmasını; 

3- Avukatlık ücret tarifesindeki eşitsizlikleri,n giderilmesi ve 

ceza davalarında orman avukatları için tespit edilen ayrıcaliklı üc~ 

reti vekaletin kaldırılmasını ve genel tarifeye uyulmasının temini 

için çalışmalarda bulunulmasını arz ve teklif ediyoruz • 

. Bolu Barosu Delegeleri 

Av. Necmettin Miro~lu Av. Do~an !leri 

BAŞKAN-Önergenin lehinde söz isteyen? •. Yok. 

Aleyhinde söz isteyen? .. Yok, 

Gere~i yapılmak üzere Yönetim Kuruluna havalesini kabul eden

ler .•• Etmeyenler ••• Oy birli~iyle kabul edilmiştir. 

Genel Kurul Başkanlığına 

Universitelerimizde yoğunlaşan silahlı, silahsız her türlü 
nı 

zorbaca eylemle ile yaşama hakkı,( can güvenliğini, Öğretim ve ö~renim 
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özgürlügünü ortadan kaldıran ve giderek vahameti artan ortam nedeni 

ile, bu ortamın ve faili bulunmayan cgnayetlerin sorumlularınin sap

tanması için;. yetkililerin görevlerini ·yerine getirmedikleri· Genel 

Kurulca saptanmı~ bulundu~ndan; yetkililerin görevlerini yapmaları

nı sağlamak amaciyle bu türden davranışların Yönetim Kurulunca resen 

veya baroların ayrıntılı bilgilerle başvur~aları üzerine araştırma 

önlemlerine l 'gigilmesi ve bundan sonra bu etkin girişimlerde bulun

mak talimatının Yönetim Kuruluna verilmesini arz ve teklif ederiz. 

Saygılarımızla. 

Av. Erdoğan Bigat ve dört arkadaşı. 

BAŞKAN- Önerge sahiplerinden izaht.a bulunmak isteyen var mı? .. 

Buyurun. 

ERDOGAN B!GAT (Ankara)- Sayın Başkanlar, değerli arkadaşlarım; 

Biraz evvel müzakere edilen ve 50 küsur arkadaşımızın imzasını 

taşıyan önergenin son maddesi üzerinde Genel Kurulun arzusuna uygun 

bir karar alındiğı kanısında değiliz. 

Oylama sırasında Başkanlık Divanının yöntemi Birlik Başkanının 

Yönetim Kurulu adına yaptığı açıklamalara uygun oy kullanma eğilimin

de Genel Kurulun birleştiği kanısını uyandırmışti. Birçok arkadaşımız 

da bu önerinin de Yöne~im Kurulu önerisi olarak,sayın Başkanımız ta

rafından· getirilen önerinin Yönetim Kurulunun önerisi olarak oyla

nacağı kanaatiyle diğer görüşlere, önergelere oy vermediler •. Bu 50 

küsur imzalı arkadaşımızın saptadığı oyayların mevcut olmadığı yolun

da kamu9yunda bir endişe, bir yanliş kanaat meydana gelmesine sebebi

yet verebilecektir. Genel Kurul konuya başından beri eğilmiştir bu 

tür olaylar üzerine, bu i~ibarla sayın Başkanlık Divanından özür di

leyerek söylüyorum, Başkanlık Divanının kanımca yanlış yöntemine bir 

doğru yol bulabilmek için bu önergeyi takdim etmiş bulunuyoruz. 

Saygılar sunarım. 
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1 
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ZİYA NUR ERUN (Istanoul)- Usul hakkında söz ist~yorum. 

BAŞKAN- Buyurun. 

ZİYA NUR ERÜN (Istanbul)- Efendim, demin bir önerge reddedildi

~i zaman sayın Birlik Başkanı buraya yeni bir önergeyle gelmişti. Çok 

iyi hatırlıyorum, aynen önerge buydu. ·Görevlerini ihmal eden kişilerin 

saptanıp ve bunlar için gere~i yapılmak üzere bazı tedbirlerin, önlem

l~rin alınması idi. 

Fakat sayın Genel Kurul Başkanı bir olup bittiye getirerek bu 

de~işiklik önergesini maalesef oyumuza sunmadı ve· onun üzerinede bu 

olay, ikinci önerge geldi. Oysa bu ikinci önerge, İzmir Kurulunda ay

nen kelime ve kelime karar altına alınmıştır. Yani, ikinci defa Genel 

Kurulumuz malumu ilan edecektir. 

Yapılmasın demiyo:cum, ayr::!. konu, ama, böyle bir olup bitti,.'·-nin 

yapıldı~ınJ.n tutanaklara geçirilmesi için bu sözü aldım. Bu bakımdan

dan da Genel Kurul Başkanını hakikaten teessüfle ke.rşılıyor ve kını

yorum efendim. 

BAŞKAN- Teessüf ve kJ.namayı Genel Kurul Başkanı size aynen iade 

eder. 

Benim, yenj_ deyimiyle· belle~im çok kuvyetli olmayabilir, ama 

müzakereleri c iddiyetle j_zlemiş olanlar gayet iyi hatırlayacaklardı~; 

.bantlar da ortadaclır, sayın Birlik Yönetim Kurulu-Başkanı, Yönetim 

Kurulu adına söz alıpta kürsüye çıktı~ zaman görüşlerini belirtti 

ve şu son defa verilen önergedeki husu.sları, böyle bir önerge gelirse 

gereği tarafı.ınızdan yapılacaktır, dedi. Ben. bu şekilde duyarak, bu 

şekilde anıayarak Birlik Yönetim Kurulu Başkanı tarafından ayrıca ge

tirilmiş bir öne;:-i şeklinde kabul etmeyen;k, bu konuda ay:h bir mü

nakaşa ve müzakere açmayarak oyladım ve oylama neticeye ba~landı. 

Bu bakımdan Başkanlık Divanı teessüfe ve kınanınaya hak kazana

cak bir tasarrufta bulunma~ıştır, arzederim. 
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Şimdi, önerge sahiplerinden biri izahlarda bulundu. 

Yönetim Kurulu adına söz istendi, buyurun. 

BAŞKAN FARUK' EREM- Yönetim Kurulu adına beyanım, şimdi sayın Baş

kanıının açıkladığı şekildedir. Bir hataya sebebiyet verdiğim için ben 

özür dilerim efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Açıklama için Divan adın?- teşekkürlerimizi sunarız •. 

Şimdi, önergenin lehinde söz isteyen var mı? •. Buyurun. 

CENG!Z İLHAN (İzmir)- Efendim, bir met.in okurnama müsaade buyur-

manızı rica edeceğim. 

ııAnayasamızın 14 ncü maddesi kişinin evrensel haklarından yaşa

ma hakkını, kişi özgürlüğünü tem hak olarak benims.emiştir. 
' ' 

Kimseye eziyet.ve işkence yapılamaz hÜkmÜ evrensel ve anayasal

dır. Kişinin yaşama hakkına ve özgürlüğüne tecavüz edenler kanmdarı

mızda çeşitli cezalara çarptırılmışlardır. Buna karşın yurdumuzda bir 
' . 

süredir devam edegelen ve birçok yurttaş öldürülmesiyle sonuçlanan 

olaylarda kanunların kesinlikl~ ve fark gözetilmeksizin uygulanına il

kesinin ihlal edildiği görülmektedir. Bazı kişi ve grupların kendi 

siyasal ve sosyı3.l tercihlerine karşı olanları öldürdükleri, başta ya

şama hakkı olmak üzere vatandaşların temel haklarını korumakla görev

li güçlerin görevlerini yaparken tarafsız hareket etmedikleri, yaka-

lama ve göz altına alma işlemlerinin bu kişilerin siyasal durumlarına 

göre farklılık gösterdiği, ayasa~ iktidara karşı olduğunu sandıkları 

kişilere bu nedenle yasal' sınırları aşan zora başvurulduğu ve böylece 

hukuk dışı durumların yaratıldığı savi ve gözlemi çok yaygındır. 

Yukarıda belirtilen ve evrensel ve anayasal insan haklarının ve 

ayrıca hukuk dışı davranışların üzerinde biz hukukçuların önemle dur

mamız, toplumdaki varlığımızın nedenlerinden ileri gelmektedir. Hangi 

düşünce ve inançta olursa blsun, hangi suçtan sanık bulunursa bu2un-
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sun, ü,lkemizde bütün insanlar mesleği savunma olan kişinin hak ve. öz

gürlüklerinin savunucusu, gü9süz kılınanın ve yalnız kalanın yeğane 

dayanağını oluşturan biz avukatların ve hukukçuların güvencesi altın

dadır. Bizim bu gücümüzün kaynağı insanlık tarihi, hukuk ve toplumu

muzdur. Bu nedenlerle Ge:r;ıel Kurulumuz: 

1- Yukarıda yazılı insan haklarını, Anayesamızı ve yasaları ih

lal niteliği:r;ıdeki eziyet, işkence ve bunları da aşan siyasal kökenli 

cinayet olaylarını yakından izlemek ve gereken uyarmaları geciktir~ 

meden yapmak hususunda, Türkiye Barplar Birliği Yönetim Kuruluna ta-

limat vermiştir. 

2- !şkence, eziyet eden,insanlık onuruna aykırı davranan, kanun

suz işlem yapan, bugibi olay ve işlemler:İ.öğrenipte C.Savcıl1;klarına 

bildirmeyen, bu olayları öğrenmiş olmasına rağmen yasal -kavuşturmayı 

savsaklayan görevliler hakkında ceza hükümleri getiren özel bir yasa 

ön tasarısı hazırlanması yolunda Türkiye Barolar Birliği Yönetim Ku

ruluna talimat verilmiştir." 

Efendim, bu,sayın Genel Kurulunuzun İzmir Olağanüstü toplantı

sında almış olduğu bir karardır. 

Şimdi getirilen öneri, sanıyorum ki, Genel Kurulunun tespit et

tiği, ald:tğı şu karar ve tespit ettiği gö~'lemleri biraz daha geniŞlet

mektedir. Bu kararın alınmasını rica ediyorum. 

BAŞKAN -Aleyhinde söz isteyen? .. Buyurun. 

ORHAN BARLAS (Istanbul)- Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; ,, ' 

Dün seçkin Başkanımsayın Prof. Erem beni karamsar buldular. Dün 

ben karamsar değilim zannediyordum, bugün anladım ki, karamsarım. 

Çocuklar, yani benim kendi çocuklarım okulagittikleri zaman, 

üniversiteye, fakülteye gittikleri zaman biraz gecikirlerse annele

riyle beraber, bugün,açaba niye geciktiler- diye beklediğim günleri, 
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saatleri düşünüyorum. Şimdi, tartıştık, komisyon kurmak münasip mi

dir, değil midir, bu yasada var mı, yok mu, acaba komisyon nasıl ol

malı, soruşturma komisyonuna ne gibi şimdiye kadar sözler gelmiş fi

lan; yani çocukların ölümü yanında bizim bu türlü okulcul tartışma

larımız .bana öylesine uzak geliyor ki, bir tek ümit; acaba diyoru~ 

yakın bir gelecekte bu karamsarlığım gider mi? Yani biz bu öldürülen 

kimseleri öldüren kimseler bulunmadan, öldürülen kimseleri, o çocuk

ların cesetlerini filan, onlara karşı borçlarımızı nasıl yerine ge

'tireceğiz? 

Biziırl' önerimizde böyle tahkikat komisyonu gibi birşey baş amaç 

.değildi, böyle birşey düşünmüyoruz, ama şöylesine ağır, şöylesine 

vahim bir vakıanüı birtakım toplumsal, siyasal nedenleri olmak gere

kir. Hiçbir kisisel sorumluluk düşünmüyorum. Bunu aramak, hiçolmazsa 

aramaya, bulmaya çalışmak görevimizdir. Karamsarlığımızı giderir ümi

diyle şu ye~i öneri bana bir ışık getiriyor. Umarım yakın zamanda da

ha açıklıkla bu işin kaynaklarına, derinlerine perde arkasında yüzle

rini gitleyen her türlü failleriyle beraber görünmek şartiyle varı

rız, öğreniriz, ama komisyondan kastımız ~erçekten tahkikat komisyonu 

değil, ben öyle anladım; bu işi bilimsel olarale çok genel anlamda araş

tıran, nereden, nasıl kaynaktan kullandığını, bu işin nasıl hukuksal 

çözüm yolla~ı ile ortadan kaldırılabileceğini uman bir araştırma •.. 

Tekrar edeyim, belki gelecek Genel Kurulda bu karamsarlığım gi-

der. Bu ümit ve dilekle saygılar sunarım efendim. 

BAŞKAN- Teşekkü~ ederiz efendim. 

Önerge üzerindeki müzakereler tamamlanmış o'luyor. 

Önergeyi yazılı olduğu şekliyle Genel Kuru.lunuzun Yönetim Ku

ruluna bir talimatı şeklinde iletilrnek üzere oylarınıza arzediyorum. 

Kabul edenler:. . . Etmeyenler. ~ .. Kabul edilmişt,ir. 
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Şimdi, dilekıerin bu maddesiyle ilgili. olarak söz isteyen sa

yın Ahmet Güner'e söz. veriyorum. 

Önergeler çoğu itibariyle müzakere mevzuu yapıldı. Bildiri ko-
ı 

misyonu iÇin yer ayrılm:ı ştır. Arkadaşlar orada görevle:ı;ine başlaya

bilirler •. 

AHMET GÜNER (Kütahya).- Sayın Başkan, d.e~erli Birlik Başkanımız, 

Yönetim Kurulu üyelerimiz ve kıymetli arkadaşlarım; 

Türkiye Barolar' Birli~inin Genel Kuruluna dördüncü kez katılan . 

bir arkadaşınız olarak sizleri saygı ile selamlarım. 

De~erli arkadaşlan_m, bir konuyu dikkatinize arzetmek isterim. 

Şu anda aranızda bulunamayacaktım. Söz almış oldu~umdan ve kendirnce 

sanırım bütün arkadaşlarimca önemli gördü~üm bir konuyu· dile getir

me endişesi beni bu saatlere kadar beklerneye zorlattı. 

De~erli arkadaşlan_m, dört seferdir Genel Kurula katılıyorum. 

Ancak Genel Kurulun sonunu bu defa belki alma imkanını aulaca~ım. 

Görüyorsunuz, ilk günkü ve ikinci günkü toplantıdan nisap itibariyle 
· çok 

belki onda biri ,dahi kalmadı. Bi;z; avukatlar/konuşmayı seven insanJa,-

rız, ama çok konuşurken neticeyi· ve özü de kaybetmemek zorundayı.z. 

Bu biraz evvel bugün de~erli arkadaşJ_m Nevşehir Delegesi Ali İhsan 
' . 

Bey'in önerdi~i .bir konunun eksikliğinden gelir. 

Demek istediğim şudur; Barolar Birliği Genel Kurulu bundan 

sonra toplandığJ. zaman, zaruret haline gelen bü eksikliğimizi gider-· 

mek için evueliyetle bir. öneri komisyonu ve güncel durumlara göre 

de~işik komisyonların kurulması suretiyle görüşmelerin sa~lıklı ve 

arzulanan seviyede neticeye ulaştı:rılması, azami derecede zaman 

tasarrufu bakımından mecburiyet hasıl etmektedir. 

Bundan sonraki ~enel Kurul toplantılarında hiç değilse öne±i

ler için ayrı bir komisyOn. kurulmak"ve __ b.irinci_günden itibaren 
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bu komisyonun çalışmasinı sağlamak suretiyle.dağılmadan evvel öneri-. 

ler:in esaslı bir şekilde incelenmesi ve Genel Kurula getirilmesi 

yolunda Birlik Yönetim Kurulunun teklif getirmesini önererek söz

lerime başlıyorum. 

Değerli arkadaşlarım, huzurlarınızı fazla işgal edecek deği

lim. Çok kıymetli konuşmalar dinledik ve gerçekten • eğitildik. ·Değer-

li hatiplerimizin, · arkadaşlarımızın, üstatlarımızın· :fikir lerine 

katılınama imkansızlığını kendimizde gördük. Bendeniz, Türkiye Baro

lar Birliği Bugüne kadar hakikaten arkaya dönüp baktığımızda büyük 

aşamalarla geldiğini görmüş bir insamım; ama bugünkü halimizde de 

iktifa etmememiz, daha da büyük aşamalar yapmak zorunda olduğumuzu 
t 

müşahade etmiş bulunuyorum. 

Bugünkü güncel konularımızın gerek mesleki dertlerimizin ve 

gerekse toplumsal, siyasal ve tüm Ulusumuzun, memleketimizin dert

lerinin çokluğu karşısında bir nevi çıkınaza girmiş bulunduğumuzu da 

görmemem mümkün değil. Belki bu Barolar Birliği Yasasının sınırla

rını zorl.ama ihtiyacımızdan doğmaktadır. Belki her birimizin; Baro

ların ve Barolar Birliğinin yeterince görevlerini yapamamasından 

gelmektedir; ama ne olursa olsun, bir nevi tabiri caizse, acz içeri

sinde kaldığımız ortadadır. Bir bakıma bu da, siyasal iktidarın ~e 

memleketteki düzenin aksaklıklarından ileri gelmektedir. Ne olursa 

olsun, cidden belki de taşı~a~ayacağı kadar bir yuk altına almış 

·bulunduğumuz değerli Birlik Yönetim Kurulu Başkanımızın bu konulara 

bundan sonra etkin bir şekilde değinmesi, çaba göstermesi gerektiğini 

ortaya koymaktadır. 

Bazı arkadaşlarımız değişik görüşlerde bulundular. Şüphesiz, 

herkes fikrini açıkça ortaya koydu. Bazı arkadaşlarımız güncel konu-
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lara temasta Barolar Birliğinin siyaset yapma durumunda olduğunu 

ileri sürdü; ama ôugünkü ortamda siyasetin nereye kadar gittiği 

veyahut bir örgütün, kuruluşun hangi çalışmalarının siyaset, hangi-. 

lerinin siyaset olmadığını ayırmak artık çağımızda mümkün olmuyor. 

Değerli arkadaşlarım, belki fikirlerimi açıklamakta zorluk 

çekiyorum, beni bağışlamanızı dilerim. 

Türkiye Barolar Birliğinin bir konuda dikkatini çekmek isti-

. yorum. Bugünkü ortaında duyduğumuza göre, ortaöğretimde 1200 öğret

menin açığa alındığı söylenmektedir. Diğ~~ dertlerimiz dile getiril

di. Yargı organlarının ·kararlarının yerine getirilmemesi vesaire. 

Ben_ bir de bunu ilave etmek istiyorum. Bu konuda da Birlik Yönetim 

Kurulunun dikk'atli olmasını ve elinden geldiği kadar ilgilileri 

uyarmasını ve tepki göstermesini beklerim •. 

Adalet Bakanlığının bina, a;raç, gereç, kırtasiye, ba_sılı ev-
• A 

rak ve benzerı noksanlıkları bizim de derdimiz idi, biraz. evvel 

dile getirildi. Ancak, eksik olan bir noktayı belirtıneden geçemeye

ceğim. Birçok vilayetlerde adliye .binalairı yapılmaktadır. Bir tane 

de Kütahya'da yapılmaktadır. Projelerinde Baro odas+ olarak bir yer 

gösterilmernekte, bina bittikt_en sonra Baroya tahsis edilecek oda sa

dece-Kaymakam veya Valiyle, savcının takdirine kalmaktadır. Bu konuda 

Barolar Birliğinin yardımcı olmasını oekleriz. 
~ 

Hazırlık tahkikatı ve benzeri şeyler söylendi. Ben ilave ola-

rak bir hususu arz etmek istiyorum. Hepinizin malumu olduğu gibi, 

5917 sayılı Kanunun tatbiki idareye verilmiştir; ama idare 7 madde-

den ibaret olan bu Kanunu bir türlu öğrenememiş veya uygulamada mak

sat ve ruhuna uygun olarak tatbik edememektedir. Barolar Birliği 

Yönetim Kurulu, temel kanunl.ar~veya diğer kanunlar _hakkındaki deği-:-
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şiklik düşüncelerine 5917 sayılı Kanunun hiç de~ilse tatbikatının 

idareden alınarak mahkemelere veya ayrı bir kurulacak mahkeme dere-

cesindeki bir kurulu verilmesini öneriyor~z. 

Burada tipik bir örnek vermek istiyorum bir başkakanun hakkın

da. 1830 sayılı İstimlak Kanunu. Bu Kan-i:ına göre istimlak kararı 

veren idare, mülkün medelini bankaya yatırmak mecburiyetindedir. 
' 

Be~denizin başından bir şey geçti, kısaca huzurlarınıza aktarm~k 

isterim. 

Bir köy.· hükmü şahsiyeti bir vatandaşın arsasını okul yapmak 

üzere istimlak eder. Tecili ~edel davası açtı~ımızda~ bedelin as

lının da bankaya yatırılmadı~ını ileri sürdük. Mahkeme yatırmak 

mecburiyetinde de~ildir diye talebimizi,reddetti, temyiz de ıfiastik 

etti~ Neticede, i.s~imlak bedeli ve tezyidi bedelle birlikte ala

ca~ımızın tahsilinj_ icraya koyduko Köy hükmü şahsiyeti tahsisatımız 

yoktur diye parayı ai.demedL Muhtar hakkında tahkikat istedik, vali;.. 

li~e müracaat ettik. Valilik, muhtarJ.n "20 liradan fazla yapamaya

cakım, imkanıarım ;yoktur" diye ceva:;;ı vermesi karşısında, takibat da 

yapamadı, 8 senedir alaca~J_mızı tahsil edemez duruma geldik. 

Buradan Yargıtayın durumuna geçmek isterim o.· Hepinizin maJ,:umu, 

arkadaşlarım dile getirmediler. Yargıtay, gerek işlerin süratinde 

ve gerekse kararların isabetinde meslektaşlarımızın bazılarını ve 

vatandaşlarımızın bazılarının itimadını kaybetmiş durumdadır. Bir 

örnek verece~im; bir iş davasında, seri 8.çılan bj_r iş davasında mah-

keme bir kararJ_ lehimize, bir kararı aleyhimize vermek suretiyle 

taraflarca temyiz edilmesini j_stedi. Aynı hukuki durumda ola bu 

davaların ikisi de tasdik edilip gönderildi. 

Değerli arkadaşlarım, huzurlarınızı fazla işgal etmek istemi-
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yorum. Mesleki dertlerimizden bir noktaya daha temas edip sözlerime 

son vereceğ;im. 

Avukatların gelir vergisi konusunda hepimizin sıkıntıları 

vardır. Vergi Dairesince avukatlar vergi kaçıran mükellef gözüyle 

bakılmaktadır. Arkadaşlarımızın bütün gelirlerini eksiksiz ve ı 

unutmadan deftere kaydetme olanakları da hemen hemen imkansızdır. 

Ne dereceye kadar doğrudur bilmiyorum~ Yunanistan'da Cunta Hükümeti 

zamariında çıkarılmış bir kanun ile avukatların vergileri kaynağında 

alınır şekle ~okulmuş. Şöyle ki, vatandaŞ yekaletname vermek üzere 

gittiği notere asgari ücret tarifesine göre notere bildirilmiş olan 

cetvelden hangi iş için vakalet veriyorsa~ tarifeye bakmak suretiyle 
1 

vergisini alar<ak noter, vekaletnameyi tarizim edip avukata göndermek 

suretiyle kayna~ında vergiyi kesme yolunu bulmuştur. ~ütfetsin; 

Birlik Yönetim Kurulu üyemiz, istikbale., geleceğe matuf dahi olsa, 

,, 

""l·· 
1 

bu konuda bir hazırlık yapsınlar. Biz de hem vergi dairesi karşısında 
; ' ' 

hem vatandaşlar karşısında töhmetten kurtulalım. Aynı zamanda ye-

diğimiz, özür dilerim sonradan harcadığımız verginin sonradan ödelft-

mesi zorlu:'tu karşısında ezilmeyelim. 

Değerli arkadaşlarım~ huzurlarınızı işgal ettim. Beni dinle-

diğiniz için teşekkür ederim. 

Saygılarımla. · (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür _ederiz efendim. 

Yalnız, Sayın Ahmet Güner'in bir endiŞesini cevaplamak bakı

mından Divana düşen bir görevvar;. Yönetmeliğimizin6l nci maddesinin 

(b) bendinin öngördüğü onda bir ekseriyet halen salonda mevcuttur. 

110 iştirak olduğuna,göre, toplantı nisabı mevcuttur, arz ederim. 

Konuşma sırası Sayın Cahit Çağlar'da, kendisi_yoklar. 
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Söz sırası Sayın Oğuz Arın arkadaşımızda, buyurun. 

OGUZ ARIN (Kocaeli)- Sayın Başkanlar, Yönetim Kurulu üyeleri 

ve kalan kıymetli arkadaşlarım; 

Sözlerimm şunun için aldım; şurada tarihi belgeler var, şiref

li bir belgedir. Ben de arzu ettim ki, ~eni~ de bir iki kelimem 

oracJ.kta bulunsun. 

Önce müessese avukatları hakkında konuşınuştum. Zannedersem 

yanlJ.ş anlaşılmJ.ş·veya heyecandan ben yanlış söyledim.'Bi:ı; müessese 

avukatları karşısında olmamak iÇin o sözlerimi tavzih ediyorum. 

Paraya ihtiyacJ.mJ.z yok demedim, çok var. 156 lira yan ödeme alıyorum 

ben. Ben sade paraya ihtiyacJ.mız~yok demiştim. O zaman cümlenin mana

sı tabii çok değişi~or. 

Arkadaşlar, memleketin durumunu birçok arkadaşlar dile getir

diler. Ben şu kadar söyleyeceğim; memlekette mantık kanuniarına 

bağll. çağrışımlar dahi değişti. Üniversite ue okullar denince çağ

rışım tedai olarak insanJ.n aklına ne gelir~ Öğretim, bilim, ilim., 

meslek, hukuk, iktisat. Yani çağrışım karı., barut, polis, ölüm. 

Din denince tedai ne idi? !badet, Tanrı, Şimdi Din deyince ne geli

yor akla? !stismarcılık, ticaret, sömürü. 

Arkadaşlar, misalleri çoğaltab~liriz. TRT deyince akla ne ge

liyordu ilk kurulduğu zaman? Yine ilim, görüntü, eylence, Basın-Ja

yın organı. Şimdi ne geliyor akla? •• 

Arkadaşlar, yalan, do~an, temel atma, Devlet Şurası geliyor 

aklımıza şimdi TRT deyince. 

Arkadaşlar, bir de bana ver~lmiş btr görev ~ardı. !zmit Barosu 

avukatları önermişlerdi. Ben baştan şöyle anladım; gündemin maddesi 

raporların tenkiti idi; fakat raporların tenkiti içinde dilekler de 
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uzun uzun konuşuldu. Ben dilekler fas lım·. aktarmıştım konuşulan 

konuları. Kocaeli Barosu arkadaşlarım referandum Kanunu üzerinde 

çalışmalar bekliyorlar, 'o da demokrasiyle ilgili. Adli zabıtanın 

kanunlaşmasını istiyorlar ve bilhassa yine can güvenliğiyle.ilgili 

gerçi yapılmakta; ama bunlar da geçsin istiyorum zapta, Trafik Kanu

nunun bir an önce çıliarılması. 

Bepinizi saygıyle selamlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendi,m. Böylelikle Dilekler kısmı da 

bitmiştir. 

G-tiNDENI lli'I.ADDES! 12: Yerli ve yabancı kongrelere gidecek delege-

lerin seçilmesi veya bu konuda Yönetim Kuruluna yetki verilmesi, 
'· 

BAŞKAN- Gündemin 12 nci maddesi hakkında Yönetim Kurulunun 

gündeme ge~irdiği teklif şekli, ya seçim yapılmawı veya bu delege

lerin seçiminin Yönetim.Kuruluna bırakılması yolundadır.( 11Yöneti.rrı 

Kuruluna verelim" sesleri) 

Yerli ve yabancı kongrelere gidecek delegelerin seçilme,si 

hususunda Yönetim Kuruluna yetki verilmesi hususunu oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler ••• Kabul etmeyenier ••• Oy birliğ;iyle kabul 
1 

edilmiştir. 

Sayın üyeler, bir nisap durumunu tespit etmek üzere dellı.ege"

lerin salona teşriflerini rica ediyorum efendim. 

Genel Kurulda imza defterinden tespit ettiğimize göre 101 kişi 

var, bunun dörtte birine tekabül eden 26 kişi olması laz;ımdır, şu 

anda 42 kişi var. Şu halde nisap mevquttur. 

GÜNDEM MADDES! 13: Gelecek Olağan Genel Kurul toplantısının . 

zaman ve yerinin tesbiti. 

BAŞKAN- Bu hususta bir teklif var mı efendim? 

; ! 

i, i 
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TURHAN ARUN- 12,13,14 Ocak 1978 Ankara. 

$A~KAN- Gelecek ll nci Ol~ğan Genel Kurul ~oplantısının. 

12,13 ve 14 Ocak 1978 günleri Ankara'da yapılması teklif edilmekte

dir. Bu teklifi a~kırı bir teklif olmadığına göre oylarınıza arz 

ediyorum. Kabul edenler ••• Kabul etmeyenler ••• Oy birliğiyle kabul 

edilmiştir •. 

GÜNDEM MADDESİ 14: 3 asıl, 3 yedek Birlik Denetleme Kurulu 

üyesinin seçilmesi, 

BAŞKAN- Yasamızın 90 nci maddesinin 3 ncü bendine göre, seçim 

işlerini yürütmek üzere 3. veya 5 kişiden kurulu bir Tasnif Kurulunun 

seçimi gerekmektedir. Divan olarak biz 3 kişilik bir Tasnif Heyeti 

öneriyoruz. Başka·bir teklif var mı? •• Yok. O halde Tasnif Heyetinin 

3 kişiden kurulu olması hususunu oylarınıza sunuyorum. Kabul eden

ler ••• Kabul etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. 

Tasnif Heyetine seçilecek arkadaşları tespit için ad çekiyo-
. . . 

ruz efendim •• ~ Merih Sezen, Orhan Argüder, Alınet Göncü arkadaşları-

mız Tasnif Heyetine seçilmişlerdir •. 

Sayın delegeler seçim maddesiyle ilgili olarak Divana verilmiş 

bir önerge var, okuyorum. 

Divan Başkanlığına 

Türkiye Bf1rolar Birliği Denetleme Kuruluna; 

1- Av. Jülide Yumlu, 

2- Av. tlhami Güven, 

3- Av. Doğan İleri'yi teklif ediyoruz. 

Muhtelif imzalar. 

Bunun dışında aday göpteriliyor mu efendim? •. 

Asıl veya yedek ayrımı yapılmamıştır. Alınan oy sırasına göre · 

1 

1 
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asıl ve yedeklerbelirlenecektir. Seçilecek sayıdan fazla isim yazı

lan oy pusulalar:ı..nın iptaline dair kanunda sarih hüküm vardır, arz 

ederiz. Oyların toplanmasına geçiyoruz efendim. 

(Oylar toplandı) 

BAŞKAN- Sayındelege1er, gündemimizin 14- ncü maddesi ile 

ilgili olarak Denetleme Kurulu seçimleri için ad çekmek suretiyle 

belirienen Tasnif Kurulunun Divana intikal ede:Ö: tutanağını okuyorum. 

"Denetleme Ku.ruhı seçimine 4-2 üye, avukat iştirak etmiş ve 

Kurulumuzca yapılan açık tasnifte adayların isimleri sırasındaki 

oyları aldıkları tespit edilmiştir. 

Jülide Yumltı 34-

İlhami Güven : 25 

·Doğan İl er:!. 23 ey la asil üyelıiklere; 

Şili-ü Ak ::ı aD c, o :1 7 

Turhan Arun 5 

Cihat Tü:ç-kbaş 4- oy alarak yedek üyeliklere; seçilmişler-

dir. 

Oy pusulalarından iki adedi iptal edilmiştir. 
/ 

Tasnif Kurulunuzca tutul~n bu zabıt saygılarımızla sunulur. 

8.1.1977 

Merih Sezen Ahmet Göncü Orhan Argüden 11 

Kıymetli aylarınızla seçilen arkadaşlarımıza başarılar diler, 

Divan adına saygılarımızı sunarız. (Alkışlar) 

Sayın delegeler, Bildiri Komisyonunun raporunun gelmesini 

beklemek üzere Oturuma l5 dakika ara veriyorum. 

Kapanma Saatı: 18.00 
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ÜÇÜNCÜ OTURUM 

Açılma Saatı: 18.40 

B.AŞKJ"":~-- f:çüncü üturı.ımu açıyorumo 

Verilen bir önergeyle Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu

nun bildirisini hazırlamak-üzere görevlendirilen Komisyonun raporu 

Divanımıza intikal etmj_ş bulunmaktadır. Bildiriyi silgilerinize 

sunu yorum. 
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TBB lO ncu Genel Kurul Bildirisi 

~-8 Ocak 1977 Günü Sakarya İlinde toplanan TBB lO ncu Genel Ku

rulu aşağıdaki hususların Türk kamuoyuna. duyurulmasına karar vermiş

tir. 

1- Anayasamıza göre Türk Ulusu adına yargı erkini kullanan Danış

tay kararlarına karşı yürütme organı sayg.ıs:ı.zl:r.ğ:ı.ni sürdürmektedir. 

TBB daha önceki dÖnt;'mde bu konu ile ilgili kesin görüşlerini açıklamış' 

dld~ğu için konunun hukuksal yönden tartışı~masında artık hiçbir ya-
1 

rar olmadığı kanısindadır. 

Bundan böyle hukuken yapılması zorunlu olan iş, yargı organları

nın, yerine getirilmeyen herbir Danıştay kararı dolayısiyle oluşan suç

lar ve bunların sorumluları hakkında gecikmeden kovuşturmaya geçmesi

dir. 

Bu durumu gözönünde tutan Genel Kurulumuz, TCK'nun 240 ncı madde-
. ı 

sini de aşarak TCK'nun 146 ncı maddesinde yazılı Anayasayı cebren yü

rürlükten alakoyma suçunu oluşturduğu izlenimini veren bu gibi eylem

ler ve sorumluları. hakkında gerekli kovuşturmaya geçilmesi için Tür

kiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun C. Savcılıklarına başvurması-

.na karar vermiştir. 

2- Bunun yanı sıra yürütme organlarınca yargı kararlarının ye

rine getirilmemesinin, Hukuk Devleti ve Hukukun Üstünlüğü ilkelerini 

zedeleyici boyutlara ulaştığını saptayan Genel Kuru+, Avukatların, 

Baroların ve TSS'nin bu tutuma tepkisini göstermek amacı ile 1977 yı

lı iginde bir günün TSS Yönetim Kurulunca KINAMA günü olarak ilanı ile 

o gün Avukatların duruşmalara girmemeleri hususunu da ayrı~a karara 

bağlamıştır. 

3- Genel Kurulda 12 Mart iktidarının olağanüstü koşullar altın

da 1961 Anayasasında yaptığı antidemokratik değişikliklerin geçer,siz-

' i 

' ' 
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liğinin yargı organlarınca saptanması veya Anayasadaki yöntemlere baş-

vurularak 1961 Anayasası metnine dönülmesi için Türkiye Barolar Bir

liğinin ve Türkiye Barolarının etkin ve yaygın bir mücadeleye giriş-

mesine karar verilmiştir. 

~- Anayasaya aykırı olarak kuruldukları Anayasa Mahkemesince ~ap

tanan-Devlet Güvenlik Mahkemeleri tarafından mahkum edilenler hakkın-

da kendiliğin~en yargılamanın yenilenmesi ve sanıkların olağan mahke

melerde yargılanmalarının sağlanması için gerekli yasa önerisinin TBB 

Yönetim Kurulunca hazırlanmasına karar verilmiştir. 

5- Gözaltına al~_nan yurttaşıara insanlık onuruna yakışmayan dav

ranışlarda bulunulduğu ve işkenceler yapıld~ğını acı bir gerçek olarak 

saptayan Genel Kurulumuz, bu yasa dışı uygulamalara son vermek üzere 

mücadelesini sürdürmeye karar vermiştir. Bu arada, mevzuatımızda Avu-

katın gözaltına ahnen şahıs ile görüşmesini önleyen hiçbir hüküm bu-
' . 

lunmadığı için, bu konudaki yanlış yorumlardan doğan uygulamalara son 

vermek üzere TBB'nin ve Türkiye Barolarının etkin bir_ mücadeleye gi

rişmesi uygun görülmüştür. 

6- Genel Kurul TCK'nun faşist İtalyan ceza yasasından alınan 

1~1 ve 1~2 nci maddeleri ile _163 ncü maddenin mevzuatımızdan çıkarıl-

ması için süregelen mücadelenin yoğunlaştırı:lmasına ve yaygınlaştı

rılmasına karar vermiştir~ 

7- Genel Kurulda sivil kişilerle basın mensuplarının askeri mah

kemelerde yargılanmalarını önleye'cek yasa değişikliklerinin gerçek

leştirilmesi için TBB'ince gerekli girişimlerin yapılması hususu da 

karara bağlanmıştır. 

8- Genel Kurul kit~p ve deggi to~lanınası ile ilgili olarak süre

gelen Anayasaya aykırı uygulaınaların durdurulması ve sanat özgürlü

ğünü ı kısıtlayan bütün hüküınlerin mevzuatımızdan çıkarılması için TBB 

ıl: 
ı' 

ıl ,, 
::ı 
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ve Türkiye Barolarının gerekli çabaları harcamasına karar vermiştir. 

9- üniversitelerde ve okullarda yoğunlaşan tüm tethiş eylemle

rinin can güvenliği ile öğretim ve öğrenim özgürlüğünü ortadan kal

d,~rdığını ve bu ortanhn faili bulunmayan cinayetlerle büsbütün vaha-' 

met kazandığını ve yetkililerin çet~i tli. nedenlerle görevlerini yerine 

getirmediklerini s aptayan Genel Kuru'l, tüm yetkili ve sorumluların gö-

revlerini yapmalarını sağlamak amacı ile ~u türden davranışlar karşı
ı 

sında TBB Yönetim Kurulunun re'sen ya da baroların başvurmaları üzeri-

ne gerekli araştırma önlemlerini almasına ve etkin girişimlerde bulun-

masına karar vermiştir. , 

10- Tüm kamu kuruluşlarında kadrolu olarak çal-ışan meslektaş

larımızın, Avukatları~ bağımsızlığı ilkesi~e uygun bir çalışma düze

yine kavuşturulması ve parasal haklarının eşitlik ilkelerine~ rııesle

ğin onur, önem ve zor çalışma koşullarına uygun olarak yeniden düzen

lenmesi için TBB Yönetim Kurulunca gerekli çabaların gö$terilmesine ka

rar verilmiştir. 

ll- Tüm adalet daireleri personeli ağır sorumluluklar yüklene

rek görev yapmal.arına rağmen, paraşal yönden zor durumda bulunmakta

dırlar. Bunların görevlerinin önemi ve sürekli ağırlığı gözönünde tu-, 

tularak emekleri'ni karşılayan maaş düzeyine ulaştırılmaları için TBB 

Yönetim Kurulunca gerekli girişimlerin yapılmasına karar verilmiştir. 

10 ncu Genel Kurul Adına 

Divan Başkanı 

Av. Salih Sipahier 

(!mza) 

(Bildiri Komisyonu üyelerinin imzaları) 
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BAŞKlü1~ Bildiri haldeında söz isteyen var mı efendim. 

ORHAN APAYDIN (İstanbul)- Bir dave yapmak gerekiyor efendim. 

BAŞKlLTif- Buyurun. 

ORHAN. APAYDIN (İstanbul)-· lllluhterem arkadaşlar, çok geç oldu;·· 

ama arz etmek mecburiyet:Lndeyim. Kabul ed;:. "'n bu duruşmalara girmeme 

de önerge de ı 977 .yJ.lı Ocak ayı içinde bir _E;iin diye tespit edilmiş -

tir, onu dikkatlorini~3 suıımak isterim. 
. ' 

BAŞKAN- Toşekl\:Ür ederim. 

Buyurun Vedat Burc-:ıoğl~~ 

VEDAT :GTJRCUOGLU (Balıkesir)- Simeli baŞlangıçta "6-8 Ocak günüıı 
' \ 

olarak geçiyor" O ha!.de bir cümle düşüklüğü oluyor" Bu, "6-8 Ocak 

günlerin şeklinde düzeltilmesi gerekir. Bir de, bazı yerde "kanun", 

bazı yerde "yasa'1 deniyor. Terimlerdeki beraberlik bakımından 

"kanun11 diye gec;':,,ı yerlcr~.n "yasa" olarak düzeltilmesi gerekir. 

BAŞKAN- E1'endim 1 iki öneri oldu. 

Birincisi~ So.yı.n Orho.n Apayd::ı..n 1 ın önerisi; "1977 yıl:ı.. içinde 

bir günıı te:::·ir1~cn.~r.ı. 1 "199? yılı Ocak ayı içinde bir gün diye değiş-

tirilmesin konuc,·c:.nda, Bilelirinin bu deyiminin bu şekilde değiştiril-

mesi konusunda b:;.:ı::· önerinis va.c. 

KOMİSYOiif .A.D::r~NA rL RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Efendim, Sayın 

meslektaşırı:ı_z :i~stanb1.-ü Barosu Başkanı Sayın Orhan Apaydın' ın 

"Ocak 1977" olarak lw.rara p;eçmesi hakk3_ndaki önerisini biz Komisyonda 

tartıştık. Bilind.Lğj_ Ü?,erG~ Ocak ayı, özellikle adliyenin durgun 

olduğu bir dön<:mıdir ve duruşmalar çoğunlukla 25 Ocak' tan sonra baş

lar. Şimdi bu kGdar b.sa bir dönem içinde"Oca~ 1977 11 şekliyle bir 

esneklik sağla::ıak bakJ.ınından bu deyimi kaldırdık ve Yönetim Kuruluna 

' uygun tarihe!; sapt>amayJ_ daha uygun gördük. Takdirlerinize arz ederis 
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efendim. 

BAŞKAN- Efendim, Sayın'Orhan Apaydın önergelerinde ısrar 

ediyorlar mı? 

.ORHAN APAYDIN (!stanb~l)- Hayır efendim. 

BAŞKAN- Teşekkü~ ederim. 
ı 

Bildiri konusunda başka konuşmak isteyen olmadığına göre, 

Yönetim Kurulu adına Sqyın Birlik Başkanına söz veriyorum, buyurun 

efendim. 

YÖNBT!M KURULU BAŞKANI FARUK EREJ\i1~ Sayın Başkanım, aziz delege 

arkadaşlarım; 

Birinci say@;anın ı, numaralı satırın altında, "Yürütme organı 

ve saygısızlık" kelimesi var. Yürütme organının .içtihaden küçültmek 

deyimine eşit·sayıldığına dair içtihadı yakınen biliyorum. Bazı 

nedenlerle bu kelimenin .bir başka şekilde, bir tek kelimenin değiş

tirilmesini istirham edeceğim. Mesela, "Sorumsuzluğa devam" denile-

bilir. Takdirlerinize arz ederim. !çtihadı yakınen takip ettiğim 

için ufak uyarımı mazur görü.nüz. 

BAŞKAN- ıısaygısızlığını" kelimesinin Sayın Birlik Yönetim 

Kurulu Başkanı nsorumsuzluğu" olarak değiştirilnı:esini istemektedir. 

( "Umursamazlık'' sesleri) 

B:j.rinci maddenin 2 satırında yer alan "Saygısızlığını '1 sözcü-

ğünün, "Sorumsuzluğunu" şeklinde değiştirme önerisini oylarınızc:ı. 

sunuyorum. Kabul edenler ••• Kabul etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. 

BAŞKAN Fft~UK EREM- Bir kelimenin çıkarılmasını şu nedenle 

arz edeceğim; "Bu durumu gözönünde tutan Gene'ı Kurulumuz, Türk Ceza 

Kanununun 240 ncı maddesini de aşçı.rak, TCK'nın 146 ncı maddesinde 

yazılı Anayasayı cebren yürürlükten alıkoyma ••• 11 diye devam ediyor, 
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"Cebren 11 kelimesini çıkaralım, şu sebepten ötürü; 146 n.cı maddenin 

ihlali için s'anki ·ce bre, bu cebrin de çok dar manadaki ce bre delalet 

ettiğ;i ve maddenin bu nedenle kısıtlamaya gittiği intibaı uyanır. 

Ni te kim bütün şerhlerde son dö.nemlerdeki bütün Anayasayı ihlallerin 

Parlamı:=ınte:r bazı tertipl_erle başarıldığı, ce bir kullanılmadığı, hal

buki maksadın başka yollarla da temin edildiğ;i ileri sürülmaktedir. 

Bu nedenle 11 cebren" kelimesinin burada ,başka anlamda kullanıldığı 

anlaşılıyor; ama zihinlerde kargaşalık yaratabilir. 

BAŞY~-Birlik Yönetim Kurulu Başkanlığ;ınca ikinci öneri; 

"cebren" sözcüğünÜ:p metinden çıkarılması konusundadır. Bu -değişiklik 

önerisini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler.,.. Kabul etmeyenler ••• 

Oy çokluğuyle kabul edilmiştir. 

BAŞHAN FARUK EREM- Üçüncü maruzatım Sayın Başkanım, Ocak ayı 

hem 'etkili olmayacağa benzer ve hem de Barolaramıza bunu duyurmak, 

onların arkadaşlarımıza iletmesi vesaire zor olacak. Bu konuda bir 

öneri .oldu. ( 11 Geri alındı" sesleri) O halde özür dilerim. 

BAŞKAN- Sayın delegeler, zapta geçmesi bakımından'tekrar 

edelim. 

Bildirinin birinci sayfasının ilk satırında yer alan "günü" 

sözcüğü, "günleril' olarak; 

Aynı sayfanın"ı·nci madde" başlığ;ı altında 2 nci satirındaki 

"saygısızlığını" sözcüğü, "sorumsuzlutı;unu" olarak; 

ı nci maddenin 3 ncü paragrafının 2 nci satırındaki "cebren" 

sözcüğü çıkarılmak suretiyle bildirinin tümünü oylarınıza arz ediyo

rum. Kabul edenler ••• Kabul etmeyenler ••• Oy birliğ;iyle kabul edil-

miştir. 

Saygıdeğer delegeler, gündemimimizin bu maddesi de tamamlan-

mıştır. 
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GÜlifDEM Mfı.DDESİ 15: Birlik Başkanın:;_n kapanış konuşması. 

BAŞKAN- Kendilerini mikrofona davet ediyorum. 

BAç;KAN FARUK ı:REM-- SayJ_n Başka.'lım, aziz delege arkadaşlarım; 

Gönlli.m, uzun biı· kapanış konuşması yapmayı çok isterdi. Vaktin 

gecikmiş olması nedeniyle böyle bir konuşma yapamayacağım için özür 

dilerim. 

Yalnı:w bir iki noktayı açıklamak yerinde olacaktJ.ro 

Buradc. baz~ .. ünerilerde bulundunuz. Yönetim Kurulunun bütün 

çabaları, işaret buyu:.c-dufo'\Ll'lUZ hususlarda sizlerin gerçek maksatlarına 

uygun harol<:e·t; e·c~ıı_ek ti t~izli@;:Lnden ileri gelmiştir~ Bu ti tizlik, karar·-

ların u.ygulannas:ı.nda da devam edecektir. 

Kararlar:Ln uygulama yorumları yapılırken 1 gerçekten itina 

edileceğine i.timat ·ou;;rt..:r:crıe.nızı rica etm8kteyim. 

:Sizl~~re er:,~rJ.e:rcOk m;;)CbU~":'i;yet;indeyim ki? ÇOk ağır yükler ver-

dirriz. Al tından kcılki"laya çG.JışacağJ.z" Yalnız şunu hemen açıklamak 

durumundayJ.m ki, tal:ntlarJ .. Eı:ı.z. ;:;re teri kadar başarılı olmamamız gibi 

bir kuşkuyu da b::i.zde hakl:ı_ olarak uyandırmaktadır~ Buna rağmen elden 

gelen her şey yapılac2kt~~. 

Y8~ıetim Kur·ul1..>ıun ic:;:·aatı hakkında tenkitlerde bulunan bütün· 

arkadaşlarımız:uı beyanlarına, knnuşrcı.a biçimlerine dikkat ettik. Hiç 

bir konuşruac~ı_, Yö-:ı-:;t::.2dc olan arkadnşlar:ı_ hırpalayacak ibareyi kul-

lanman,ıak içih büyü'_;: 1<.::::- çaba gnstermışlerdir, kendilerine bu açıdan 

da teşekkür ude~c.'::_::~, Ee:r: kon·..ışma heyecam_ baz8n kJ.rıcı o le. bilir el-

be tti. Biz savunnıJ ırıesJ.eginde olanlar r.ir8. sıra bu yola gittiğimiz de 
1 

olur; ama Go:::ıeJ. Kurul1..::ıuzun pel;: mubterem üyelerinin göstermiş olduk-

ları bu nezal;:ete özellikle teşekkür etmeme Yönetim Kurulu beni memur 

eyledi o 
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Genel Kurulumuzda varılan sonuçlar gerçekten her konunun her 

açısı incelenmek suretiple berrak bir bilinç içinde ortaya çıktı. 

Etinun böylece tecellisine çok değerli Genel Kurul Başkanımızın büyük 

dirayeti, sağlamış bulunmaktadır. Bu nedenle kendilerine ve bu görev-

de kendilerine yardim eden Sayın Başkanlık Divanı Üyesi arkadaşlarıma

za pekçok teşekkürler ederiz. 

Burada yaptığımız Genel Kurulun bütün organizasyonu gerçekten 

gıpte edilebilecek bir düzeyde cereyan etmiştir. Nezaketiyle , mişa

firperverliğiyle zaten ün salmiş Sayın Baro Başkanımıza ne kadar 

,teşekkür etsek azdır, Burada Sakarya Barosunun çok değerli Yönetim 

Kurulu üyelerinin katkısı büyük olmuştur. Bundan gayri bizleri ağ4r

lamak göreviyle vazifelendirilen genç arkadaşlarımızı sevgi ile 

kucaklarız, kendilerine pekçok teşekkürlerimizi sunmak durumundayım. 

' 

Sözlerimi bitirirkeıı 9 bütün çalışmalarımızı eskiye kıyasla 

daha olumlu biçimde veren TRT mensupları da bizleri memnun bırakmış

lardır. Giderek ilgilerinin artacağı temennisi içıiırisindeyiz. 

Yönetim Kurulu en derin sa;ygılarıyle teşekkürlerini arz 

eder. (~urekli alkışlar) 

BAŞKAlıi- 10 ncu GeneLi Kurulun Sayın delegeleri; 

Birlik Yönetim Kurulu Başkanı Divanımızın çalışmalarından 

ötürü övücü sözlerine teşekkür,ederim. Ev sahibi Baronun delegesi 

olarak da ev sahipliği görıevini yaparken gösterdiğimiz çaba için 

\karşılık teşekkürlerini de biz de teşek~rle karşıladık. 

Sayın delegeler, üç gün süren bu toplantı süresince Başkanlık 

Divanı olarak toplantım.n başında da ifade ettiğimiz gibi her seferin

de toplantıyı objektif esaslarla, yasanın ve Yönetmeliğin hükümlerine 

sadık kalarak yürütmek gayretinde bulunduk. Vicdanımızın sesine uya-
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::.'ak obj'~~-c;;j_f c.:ıi.lsla:cd~m ayrılmamaya azamı gayreti gös'berdik. Şahsen 

bunu saf:;ladıg:.mJz. :L:ıcı.nc:ı. içindeyim. 

rivan2c l:J.:c:=p. ::::;östl':'rmiş olduğunuz anlayış ve teveccühe teşek-· 

~rlerirrıiz:i. surı.;ııa:.;::u:ı. ikv.ifa eder, Barolar Birliği Genel Kurulunu..ı.'"l 

10 ncu toplan·c~~.:::ıncı <:Li.t gündem maddeleri ikmal edilmiş olduğundan, 

· toplantıyı.kapadığ:ı.m::_ ilan ederim o 

· 0 ı ·ı ts" 'l. lk - ., uaygı"·· nrım n.. , u:.'e >r. ı a ış.Lar; 

Kapcuma Saat;ı_: 19ol0 




